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Fran Cvitanović, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša



Svjedoci smo još jednog raspričanog, rasplesanog i raspjevanog 

LiDraNo-a, a pred vama je još jedan Zbornik pisane i izgovorene riječi! 

I za ovaj LiDraNo posebne zasluge pripadaju darovitim i maštovi-

tim učenicama i učenicima osnovnih i srednjih škola Grada Zagreba 

te njihovim mentoricama i mentorima koji su nam poklonili najbolji i 

najvrijedniji dio sebe. Pregršt tema kroz koje djeca i mladi progova-

raju o svijetu oko sebe i svijetu u sebi, poručuje da i mi odrasli od njih 

možemo još mnogo toga naučiti. 

Zbornik LiDraNo 2017. donosi presjek literarnog, dramsko-scen-

skog i novinarskog stvaralaštva, kao i mnogobrojne ideje za narašta-

je koji dolaze, podsjećamo na brojne doživljaje i osjećaje, trud i entu-

zijazam ostvarenih djela.  

Zbornik Smotre literarnog, dramsko-scenskog i novinarskog 

stvaralaštva učenika osnovnih i srednjih škola grada Zagreba 2017. 

jedan je u nizu. Darujemo vam ga kao svjedočanstvo jednog vreme-

na, te kao nadahnuće za daljnje stvaralaštvo.

Uživajte u različitostima, mogućnostima i melodiji hrvatske riječi!

Ivica Lovrić, pročelnik

Gradski ured za obrazovanje, kulturu i sport

Drage LiDraNovke, dragi LiDraNovci!
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Prizori s otvorenja smotre LiDraNo 2017.
Autor fotografija: Zlatko Đuran - FOTO STUDIO ZE
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Okrugli stolovi - LiDraNo 2017.
Autor fotografija: Zlatko Đuran - FOTO STUDIO ZE
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PROGRAM SMOTRE UČENIKA OSNOVNIH ŠKOLA
GRADA ZAGREBA - LiDraNo 2017.

13. veljače 2017.

11.00 sati 

Svečano otvorenje smotre 

LiDraNO 2017.

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

12.30 sati 

Pojedinačni scenski nastupi 

učenika osnovnih škola

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za pojedinačne 

scenske nastupe 

OŠ Josipa Jurja Strossmayera, 

Varšavska 18

16.30 sati 

Pojedinačni scenski nastupi 

učenika srednjih škola

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

Okrugli stol učenika i voditelja 

srednjih škola za pojedinačne 

scenske nastupe 

OŠ Josipa Jurja Strossmayera, 

Varšavska 18

14. veljače 2017.

11.00 sati 

Otvorenje izložbe školskih listova 

Hrvatski školski muzej, Trg 

maršala Tita 4

12.00 sati 

Skupni scenski nastupi učenika 

srednjih škola 

Okrugli stol učenika i voditelja 

srednjih škola za skupne scenske 

nastupe 

Kazalište „Vidra”, Draškovićeva 80

14.30 sati 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za novinarsko 

stvaralaštvo 

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

16.30 sati 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za radijske 

emisije 

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

18.00 sati 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za literarno 

stvaralaštvo

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

15. veljače 2017.

12.00 sati 

Skupni scenski nastupi učenika 

osnovnih škola - I. dio 

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

16. veljače 2017.

12.00 

Skupni scenski nastupi učenika 

osnovnih škola - II. dio 

Kazalište „Vidra”, Draškovićeva 80 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za 

skupne scenske nastupe

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

16.00  

Okrugli stol učenika i 

voditelja srednjih škola za 

literarno,novinarsko i radijsko 

stvaralaštvo

Prirodoslovna škola Vladimira 

Preloga, Ulica grada  

Vukovara 269
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OSNOVNA ŠKOLA

Antuna
Gustava
Matoša
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učenika osnovnih škola

radovi
Literarni 
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Cijeli svijet je pozornica

Cijeli svijet je pozornica!?! To je navodno Shakespeareov citat koji nam često ponavlja učiteljica 

Hrvatskog jezika. Ona je i voditeljica Dramske skupine u našoj školi. A ja sam jedan od polaznika. 

Dakle, glumac. 

Ako je cijeli svijet pozornica, svi smo mi glumci. Najbolji dokaz za to je pripremanje igrokaza za 

LiDraNo. (Tek sam nedavno saznao što znači ta kratica i da se dio Dra u njoj odnosi na dramu. Ne 

možeš pobjeći od dobrog starog Shakespearea.)

Prvi čin naše predstave je uvježbavanje odabranog teksta. Za nas učenike to je kao i uvijek ko-

medija, a za učiteljicu naznaka tragedije jer iz sata u sat ne znamo tekst napamet. Improviziramo 

i dobro se zabavljamo. Tuženi smo čak i razrednici zbog neprofesionalnog pristupa, ali pametniji 

popušta - kao i uvijek to je naša draga učiteljica.

Dan nastupa pred publikom je drugi čin. On je na zadnjem nastupu započeo zaboravljanjem re-

kvizita, a da je riječ o pravoj tragediji bilo je jasno kad je jedan dio glumaca u parku oko kazališta 

tapkao po svim lokvama preostalim od kiše, drugi dio trčao za psima, a svi zajedno došli u kazalište 

što mokri, što blatnjavi.

Dolazak na pozornicu označava treći čin. Sigurno ste pomislili da je vrhunac bio naš nastup 

pred publikom. Ali, nije. Vrhunac se dogodio na pozornici, ali neposredno prije našeg nastupa. U po-

lumraku sa strane pozornice čekali smo da glumačka družina susjedne škole završi sa svojim upri-

zorenjem. Promatrao sam publiku, a zatim sam se, da odmaknem tremu, okrenuo prema prijatelju. 

Začudio me njegov zapanjeno-oduševljen izgled lica. Pogledam kamo je i on gledao: glumice su u 

polumraku mijenjale kostime, presvačile su se - bile su u donjem vešu. Muški dio bio je oduševljen 

prizorom koji je prekratko trajao jer su vješto uskočile u nove kostime i dovršile nastup pred publi-

kom. Učinilo me se da sam u jednom trenutku vidio našu učiteljicu kako koluta očima, a nas stalno 

upozorava da to ne činimo. 

Bilo kako bilo (ili kako vam drago), naš nastup je zapravo bio rasplet ove naše predstave. Uživa-

li smo jer smo dobili pljesak i odradili nastup na smotri LiDraNo. I doista, cijeli svijet je pozornica. 

Noa Iviček, 8. razred

OŠ Lučko

Voditeljica: Anita Kobas

18 // LiDraNo 2017.
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Četiri vjetra

Na vrhu Velebita, na Staru godinu sastali su se Jugo, Maestral, Tramontana i Bura. Trebali su 

se dogovoriti tko će prvi zapuhati u novoj godini. 

Jugo je, naravno, predložio sebe, ali se ostali vjetrovi nisu složili. Govorio je: „Ja sam topao i 

vlažan vjetar koji puše iz pravca jugoistoka. Ja razvijam naše prijatelje valove. Mogu puhati čak i 

ljeti. I zato moram zapuhati prvi.” Na to je Bura rekla: „A ja sam najjači vjetar na Jadranu, pušem s 

kopna preko planina na more. Promjenjiva sam smjera, nekada zapušem lijevo pa desno i zato mi-

slim da bi bilo pravedno da ja zapušem prva.” U početku su mislili da će se brzo dogovoriti, ali ne ide 

to baš tako lako. Jugo je mislio da će on prvi zapuhati bez problema, da će svi pristati da on zapo-

činje. Ali… ništa od toga. Maestral je skoro zaspao, njemu nije bilo važno tko će prvi zapuhati, ali je 

ipak nešto rekao. „Ja sam ugodan ljetni vjetar i obično pušem poslijepodne. Donosim rashlađenje u 

toplim danima. Mislim da bi prva trebala zapuhati Tramontana jer je ona hladan vjetar sličan Buri, 

ali stabilniji.” Tramontana se sva zacrvenjela od sreće jer ju je Maestral predložio. Govorila je: „Ma 

ja se potpuno slažem s Maestralom. Ja sam suh, prohladan i kratkotrajan vjetar.” 

Sada je bilo najteže odlučiti. Nikako se nisu mogli dogovoriti tko će od njih prvi zapuhati. I tako 

je nastala svađa. Maestral, Bura i Tramontana počeli su glasno raspravljati. Okupili su se u krug. 

Tramontana i Maestral bili su protiv Bure. Ali Bura se isto nije predavala. Najednom se jako raz-

ljutila pa je čak počela i vikati: „Borit ću se do kraja da budem prva! To je velika čast i samo je ja, 

Bura, zaslužujem. Vas dvoje niste dovoljno talentirani da zapušete prvi.” Tramontana i Maestral 

promatrali su je u čudu. Ona je čak i zaplakala, a Maestral ju je tješio. Bura nastavlja: „A ti, Jugo…”, 

zastala je u trenu. Nije ga mogla pronaći. Svi su ga tražili, ali nije ga bilo nigdje. 

Odjednom je počeo puhati vlažan vjetar. Bura, Tramontana i Maestral stajali su na planini i 

odjednom začuli glas koji im je govorio: „Nadam se da ćemo se opet vidjeti na Staru godinu na 

istom mjestu i da ćemo održati jedan lijepi sastanak.” Na tu rečenicu svi su povikali: „Jugo, izdaji-

ce!” On im odgovori: „Oprostite, morao sam poletjeti da ne zakasnim na let.”

Lara Krstanović, 7. razred 

OŠ Vladimira Nazora  

Voditeljica: Sanja Hrlić
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Disleksija i ja

Ja sam Điđa i jedna sam od deset posto djece s disleksijom. I jedna od deset posto djece s rje-

šenjem o posebnom programu školovanja. U školskom sustavu ima nas oko 30 000. To je 1200 ra-

zreda ili po troje disleksičara u svakom razredu.

Imam 14 godina i idem u 8. razred. Problemi su počeli kada sam krenula u školu. Već sam u pr-

vom razredu zadaću morala pisati puno duže nego ostali učenici. Mučila sam se da naučim pisati 

slova i brojeve. Imala sam problem s crtanjem pravilnih oblika. Mučila sam se i s pisanjem samih 

riječi. Izostavljala sam slova, obrtala b i d, nisam pisala veliko slovo na početku rečenice, niti sam 

pisala interpunkcijske znakove. Moje su učiteljice mislile da sam glupa i lijena. Mislile su da se tre-

bam primiti posla i da više neću imati problema. U četvrtom je razredu gradivo postalo opširnije. 

Pokušavala sam sama učiti, ali ja bih pročitala i ničeg se više ne bih sjećala. Zato mi je u pomoć 

uskočila mama koja mi je čitala i učila sa mnom. To mi je puno pomoglo, ali sam i dalje u učenju bila 

jako spora. Odlučile smo nešto poduzeti. Mama je pretpostavila da bi to mogla biti disleksija, a da 

bismo to utvrdile, otišle smo u Psihijatrijsku bolnicu Ivana Kukuljevića na obradu. Dobila sam rješe-

nje da imam kroničnu brzopletost, što je jedan od simptoma disleksije.

Ponekad se u školi osjećam stvarno loše. Kad pišem ispit, imam pravo na manje pitanja i više 

vremena jer mi je potrebno dulje da pročitam i razumijem zadatke. Ne volim kad mi profesori na 

zvuk zvona otimaju test. Nemaju razumijevanja da su za mene diktati nemoguća misija. Ne mogu 

istovremeno slušati i pisati. Ne razumiju da nisam glupa, samo trebam više vremena da stvari dođu 

na svoje mjesto. Najlakše učim na primjerima iz života. Nisam lijena, nego trebam više poticaja. 

Nemojte se ljutiti na mene kada ne znam odgovor na najbanalnije pitanje, a pohvalite me kad znam 

nešto što drugi ne znaju. Imam trenutke blistavosti, ali i trenutke potpunih blokada.

Ja sam Điđa i jedna sam od deset posto djece s disleksijom. Imam 14 godina i idem u 6. razred 

glazbene škole. Državna sam i međunarodna prvakinja u sviranju trombona. I vjerujem da i dislek-

sičari mogu biti uspješni ljudi.

Leticia Čus, 8. razred

OŠ Pavleka Miškine 

Voditeljica: Ivana Plejić Pech
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Glagoli 

Što su glagoli

Ja ću vam reći.

Očima se gleda,

Na stolac se sjeda.

Djeca trče, 

Tata hrče.

Brat zastajkuje

Sestra poskakuje.

Snijeg sniježi,

Lopov bježi.

Rukama se pokazuje,

Dokazima dokazuje.

Zastava vijori se,

Vitez bori se.

Munja sijeva,

Pjevač pjeva.

Što su glagoli?

Pitanje je lako,

Odgovor zna svatko!

Toni Fabulić, 4. razred

OŠ Luka, Sesvete 

Voditeljica: Zlatka Zubak
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Iza horizonta

Gdje je to? Kako doći tamo? 

Ta pitanja su vječno mučila jednoga običnog dječaka, toliko običnog da je bio neprimjetan u 

mnoštvu koje ga je guralo kroz život. No što je to bilo obično kod njega? Zašto se nisu za njime 

okretali prolaznici? Jesu li oni bili slijepi? Naravno da nisu, ali njihove ljudske oči vidjele su samo 

ono izvana. Njima je naš dječak bio samo obično dijete u mnoštvu, samo jedan glas u neprekidnom 

žamoru što je odjekivao hodnicima, a ne ona šarena duša što je uzbuđeno treperila putom, svije-

tlila u svim bojama, ona bujna mašta koju ni najšarenija slika ne može prikazati, ono mlado, veselo 

srce puno teških pitanja koja su ljuljala našeg dječaka u hodu, bockala ga u nutrini i svakoga dana 

sve više ometala.

Gdje je to „iza horizonta”?

Prolazio bi taj dječak hodnicima, a za njim bi glasovi šaputali: „Gdje? Gdje?” Požurio bi tada dje-

čak i bježao od divljeg šarenila. Pobjegao bi u svoju mračnu sobu, tako praznu i običnu da nitko ne 

bi pomislio da se u njoj skriva, ipak, ne tako običan dječak. Zašto je ta soba obična? Ne bi li trebala 

biti ispunjena plakatima, razbacanim stvarima? Ne. Sve stvari su bile uredno složene, a nered divlje 

mašte bio je zatočen duboko u glavi našeg dječaka. Dugo bi on razmišljao i smišljao, ali nikako nije 

mogao zamisliti vozilo koje bi moglo prijeći horizont. Horizont nije bio vidljiv, ni opipljiv, ni zamisliv. 

Nažalost, naš dječak se i dalje uporno pitao, uporno se naprezao, i mučio, i raspadao iznutra ne bi 

li pronašao nešto što na ovome svijetu nije postojalo. I kasna bi večer došla, a krevet bi još uvijek 

bio prazan, a glava puna, puna beskrajnih misli. Tada bi ga svladao umor. Pred njim bi u tom trenu 

zaigrala neka čudesna bića. Dječak bi ih gledao i nije znao jesu li ta stvorenja dobroćudna ili pak 

zle naravi. 

Isto se dogodilo i ove noći. Da je to bila jedna obična noć, a ovo jedna obična priča, dječak bi se 

ujutro probudio još umoran od razmišljanja, ustao bi, spremio se i pošao u školu. Ali ovo nije obič-

na noć i ovo nije obična priča. Otvorivši napokon oči, dječak nije ugledao jutarnje blještavilo, već 

maleno šareno biće koje mu je stajalo pred nosom i mirno ga promatralo. U sobi je vladala tišina 

kad se začuo glas:

„Ja sam Luka, a tko si ti? 

„Zar zbilja ne znaš? Mi smo stari prijatelji!” odgovori biće i nastavi: „Stalno me zoveš. Svaki dan!” 

„Ja tebe zovem? Ali ja ne znam tko si ti.” reče Luka sumnjičavo. 

„Kako ne znaš? Mi se stalno družimo. I uvijek mi postavljaš isto pitanje - gdje je to iza horizonta!” 

Luka je bio iznenađen. Kako li je samo to biće znalo za njegove muke? Pitanja su navirala kao 

bujica rijeke. 

„I hoćeš li mi napokon odgovoriti?” upita. 

„Odgovor već znaš. On je sakriven u tebi. Ja sam ionako samo tvoja mašta.” 

Rekavši to, biće nestane iza police s knjigama.

Luka položi glavu na jastuk. Noć je bila mirna i tiha, obična. I ljudi koji sada spavaju su izvana 

isto tako obični, a iznutra? Koliko samo posebnosti skrivaju sve one zvijezde na nebu? Skrivaju li i 

zvijezde, kao ljudska mašta, tisuće pitanja koja traže odgovor? Luka je sada znao da horizont nije 

nikakva planina, niti more, niti livada, niti pustinja. To je granica. KORAK. On nema vrijeme i mjesto, 

to je pomak koji misli i djela običnih ljudi vodi nečemu posebnom i velikom.

Mogu li svi ljudi učiniti taj korak? To je pitanje na koje moraš odgovoriti ti sam.

Ana Milas, 8. razred 

OŠ Vrbani  

Voditeljica: Ana Jakić
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Ja pišem…

Mogu vladati vodom,

mogu lebdjeti morem,

mogu upravljati morskim valovima,

mojim pljeskom ribe skaču u mrežu.

Ja pišem, 

imam snagu, ugled i moć,

ali ne mogu obrisati

suze djeteta.

Marko Jurić, 6. razred

OŠ Retkovec 

Voditeljica: Marica Motik

Nika Čavlović, Lucija Grladinović,  
Dor Mađarić i Miriam Božić, 7. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Kad zalutam u svoje snove

Kad zalutam u svoje snove,

sanjam barke što plove. 

Šumu mudre sove,

uvijek neke priče nove.

 

Sanjam livadu cvjetnu,

povjetarac lak,

vrućinu ljetnu, 

crveni mak.

Sanjam zemlju i čarobna vrata,

iza kojih je sve od dragulja i zlata, 

gdje je toplo al' snijega ima,

gdje nikad nije zima.

Sanjam lane

što se diže u oblake, 

nakon što sunce svane

i žute svrake.

Kad utonem u san

imam jedan plan,

što bolje se zabaviti

prije nego što dođe dan.

Jer treba upustiti se u zabavan let

i otputovati u dalek, dalek svijet.

Sara Vukadinović, 4. razred

OŠ Dragutina Tadijanovića 

Voditeljica: Vera Radušić
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Kam je nestal lepi naš kaj?

Lepi naš kaj! 

Kam si nestal? 

Kam si se skril? 

Kaj se sramiš nekaj? 

Di da te nojdem? 

Nisi ti nestal, samo te treba iskati tam di još živiš i živel boš za navek.

Med dvema vodami, med Murom i Drovom,

moje lepo Međimurje leži. Tu si domaći, tu si se ne skril.

Sako leto jo te tu najdem. 

Srčece mi zadrfče na Badnjak. 

Vuni je kmica. Japica dojdeju s slamom v hižu.

Pamtim njegve reči „Faljen bodi Jezuš Kristuš”. 

Japica deneju slamu pod stol i si si pokljeknejo na slamu i moljiju. 

Mojčica se navek zmisljiju na one koji su v tuđini i navek su njim pune joči soza.

Pred vratima čujem popevoče „Marija se majka trudi svetoga Jožefa budi, 

Stani Jožef, dobro moje, bom rodila dete svoje, 

Betljem varoš bil bogoti, stona nisu mogli nojti”.

Što zna kak dolgo tak ljudi popevaju? Što zna kak dolgo bodo još popevali.

Jo znam vu tem cajtu, lepi moj kaj živi.

Lepi moj kaj, ti si ne stopram reč! 

Ti si zo me moja hiža, moja mojčica, moj japica, moj život.

Tu, vu mojem srčecu, tu buš zo me navek živ! 

Eva Veselić, 7. razred 

OŠ Brestje  

Voditeljica: Ankica Blažinović-Kljajo

Meri Jurjević, 7. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Knjigom po glavi

Kad si u stjecanju znanja dobar,

trebaš to pred svima pokazati,

da si najjači među njima dokazati.

Štreberi su često na meti zlostavljača,

suprotstavljanje drugima nije im strana jača.

Nerijetko im zalijepe knjige u lice,

a najčešći nadimak im je Kukavice.

Uvijek sve čuju, u zavjerama ne sudjeluju,

uvijek sve vide, razlog je zašto se

rijetkima svide.

Na prvom mjestu im je učenje, a ne

drugih mučenje.

Htjeli bi sa svima pričati o svemu normalno,

a ne samo o školi formalno.

Dokazivanje drugima vječna im je briga,

ah, tu ne pomaže knjiga, a ni znanje,

netko te razumije više, a netko manje.

Ako ti je ipak svega dosta,

pomoć potraži ili pročitaj knjigu da te osnaži,

i tako svoje znanje proširi,

i svoju sliku na obiteljskom stablu uokviri.

I zato digni glas za sve nas,

pokaži da imaš stav, volju i želju.

I svi će se pridružiti tvome veselju.

Nauči ih voljeti, cijeniti i poštivati,

pa će se tvom putu prema vrhu

pridružiti, s tobom se družiti i

podršku ti pružiti.

Teodora Pavlović, 7. razred

OŠ Augusta Harambašića 

Voditeljica: Ksenija Ivanović
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Krik

Početak je studenoga. Gusta bjeličasta magla nadvila se nad grad. Utopljena u njezinu bjelinu 

zajedno prolazimo pored Vodotornja i razrušenih kuća. Ubrzavam korak i sjurim se niz cestu traže-

ći svjetlost. Magla se raspršila i preda mnom se pojavilo bijelo zdanje vukovarske bolnice.

U predvorju glavnog ulaza uobičajeni bolnički prizor: ubrzano kretanje sestara i liječnika. Vođe-

na nečim skrećem desno … pratim krikove, vapaje, dozivanje … Dok čitam vremensku crtu, preplav-

ljuje me tuga i osjećam bol što izlazi iz zidova i razlijeva se podzemnim hodnikom.

Prolazim kroz vrata i zapahne me miris vlage, ustajala zraka, miris neizbježnosti … Bolničke 

sobe, kreveti s ranjenicima. Do mene dopiru blage riječi utjehe, hrabrenja, nade i iščekivanja. Za-

stajem uz inkubator: otkucaji novog života! Svjetlost nade!

Zaglušujući žamor u napučenim sobama u trenu zamire… Vojnici izvode ranjenike iz bolnice. 

Odvode ih na Ovčaru … mjesto pogubljenja nedužnih.

Suze mi se slijevaju niz obraze. Brišem ih rukavom. Moja duša viče, no nitko je ne čuje. U tihoj 

molitvi palim svijeću na Ovčari i zahvaljujem im za svoje djetinjstvo u slobodi i što ću večeras, po 

povratku iz Grada heroja, zagrliti svoje roditelje.

Lara Kovač, 8. razred 

OŠ Bartola Kašića  

Voditeljica: Štefanija Turković

Vita Fiket, 4. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša

LiDraNo 2017. // 27

Literarni radovi učenika osnovnih škola



Kuća uspomena

U proljeće stojim ispred visoke ograde koju su obavile crvene ruže. Promatram prirodu. Hladan 

zrak osvježava moje misli i osjećaje. Vjetar mi mrsi kosu, a ja sam potpuno obuzeta snagom ovog 

hladnog jutra. No ipak, osjetim. Dušom i srcem. Tu sam, ali misli su mi negdje drugdje. Sve što vidim 

je ljepota ličkog planinskog krajolika. Sve što znam i osjetim je poneka zraka sunca koja mi pomilu-

je lice i snijeg na vrhu Velebita koji se već polako topi, poput šećera. Ona, jedna jedina koja otkriva 

sve moje snove želje i uspomene. Kraljica moga djetinjstva - bakina i djedova kuća, našla se u pr-

vom planu ovog hladnog proljetnog jutra. Čvrsto i odlučno stajala je u kutu mirnog naselja, a svojim 

postojanjem ulijevala je poseban dojam cjelokupne slike krajolika. Bila je ljepša od svih. Sve oko nje 

nije bilo obično, kao oko svih ostalih kuća. Imala je nešto posebno, nešto što nije imala nijedna dru-

ga. Sve je bilo svjetlije i posebnije. To je mjesto koje je odisalo ljubavlju i toplinom. 

Položim ruku na kvaku ograde. Ona je hladna poput kristalića leda, no znam da me vodi u nešto 

toplo. U dvorištu sam. Zelenilo je svuda naokolo, a plavetnilo neba još više doprinosi mojoj ljubavi i 

želji da što više vremena provodim u toj snježno bijeloj kući. Oko mene je trava najzelenije boje, a u 

njoj skriveno cvijeće. U voćnjaku sam. U njemu me dočeka drveće koje kao da me zove svojim gra-

njem. Dolazim do visoke trešnje. Sjetim se kako je lijepo ljeti penjati se po njoj uživajući u carstvu 

crvenih plodova dok se zrake sunca probijaju kroz granje i miluju mi lice i kosu, baš poput ruku moje 

bake. Crvene i bijele ruže posađene u kutu dvorišta penju se visoko uz ogradu. Zamišljam Trnoru-

žicu koja će svakog trenutka doći i ubosti se na trn jedne od njih, u ovom bajkovitom dvorištu. Sa 

stražnje strane, iza leđa kuće, nalazi se visoki bor, starosjedilac dvorišta. Baka mi je jednom pričala 

da je on posađen odmah kad su djed i ona počeli graditi kuću. Najvažniji i centralni dio dvorišta je 

orah ispod čijeg granja se nalazi drvena klupa. Sjetim se kako je lijepo biti ispod tog starog drveta 

dok slušam samo ptičju pjesmu, vjetar i s knjigom u rukama uživam obgrljena granjem oraha. A baš 

ispred tog visokog drveta smjestio se i najvažniji dio dvorišta. Već trčim i penjem se popločanim 

stubama koje kao da pucaju pod mojim uzbuđenim koracima i osjećam da nema kraja iščekivanju. 

Vidim tri velika prozora, dva na sredini zida i jedan sa strane, bliže ulaznim vratima, čije hladno, 

zamagljeno staklo skriva svu tajanstvenu unutrašnjost. Okna prozora su tamna u kontrastu s bje-

linom vanjskog zida kuće. Konačno, stižem pred vrata koja vode do srca kuće. Pokucam. Otvaram 

ih. Ulazim u bakino i djedovo kraljevstvo. 

Preda mnom se nalazi dugi hodnik koji vodi do raskrižja između tri sobe. Kamo? Ne mogu se 

odlučiti. Svaka od soba ima svoju zanimljivu priču i u svakoj od njih se odvija jedinstven život. Me-

kanim koracima krenem tepihom čijem završetku kao da nema kraja. Osjećam se kao da sam u 

dvorcu. Sve velike slike oko mene skrivaju neke potpuno druge svjetove pune živosti i slobode. Do-

lazim do kraja hodnika. Nalazim se pred vratima sa srebrnom kvakom, ukrašenom maštovitim mo-

tivima. Zanimljiva vrata odaju vrijednost nekog malenog, ali jako vrijednog svijeta koji se skriva iza 

njih. Zabljesne me jaka svjetlost koja prodire kroz prozore što su se od nje caklili. Propuh zapleše 

sa zastorom koji je na trenutke zaklanjao svjetlost. Zidovi nježne boje lavande postanu još svje-

tliji. Stare knjige, koje stoje na polici, podsjete me da se zapravo nalazim u prostoriji gdje je moja 

baka nekoć voljela sjesti uz pucketanje vatre i uz čaj i knjigu opustiti se u udobnoj fotelji. U oku mi 

zabljesne blještavi kamenčić s kutije uspomena moje bake koja se nalazila u visokom staklenom 

ormaru u kutu sobe. Uzmem tu kutiju i otvorim je. U njoj je sve puno izblijedjelih slika i istrošenih 

pisama, a čak se i našao neki stari, blještavi nakit. Ova soba je zaista posebna. Baka kaže da se 

svaki put kad se nađe u toj prostoriji sjeti svoje mladosti i prekrasnih sjećanja i uspomena jer je sve 

iz te sobe podsjeti na neka druga vremena. Uskoro se opet nađem u hodniku, pogled mi zaokupe 

spiralne drvene stube. Zakoračim i penjem se dok osjećam kako drvo škripi pod mojim nogama. 
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Ovoga puta dolazim do ne tako lijepih i obećavajućih vrata. No, vjerujte mi, ono što se krije iza njih 

mnogo je ljepše i posebnije od samih vrata. Čim uđem, na podu od dasaka dočeka me veliki, plišani 

medo, tužan jer se više nitko ne igra s njim. S lijeve strane smjestio se udobni krevet prekriven ša-

renim pokrivačem ispletenim zlatnim rukama moje bake. Pored njega, kao vojnik koji čuva stražu, 

stoji ormar. On je najstariji od svih stvari. Na njemu su krpene lutkice kojima se igrala moja mama 

još kad je bila mala. U desnom uglu je polica prepuna prašnjavih knjiga po kojoj je pauk ispleo svoju 

mrežu pa izgleda kao da je netko po njima postavio istkanu zavjesu. Pored se smjestila prašnjava 

staklena vitrina s djedovim priborom za ribolov, a na njoj stoje naslagane krletke za kanarince koje 

je moj djed obožavao. Usamljeni stolac za ljuljanje u kutu jedva čeka da me zaljulja i svojim škripa-

njem zasvira poput violine. Iznenada, slučajno se spotaknem o glineni vrč koji je stajao neprimjetno 

u kutu potkrovlja. Primijetim i paunovo perje koje, kada prođem pored njega, zatreperi prosipajući 

bijeli prah prašine. Ovo perje odnekud mi se učini poznatim. U sebi ima nešto što me na nešto pod-

sjeti. Sjetim se. Sjetim se kako ga je moj djed još prije svoje smrti donio baki da ga stavi kao ukras 

u jednu od soba, a evo sad se i ono našlo među svim stvarima i uspomenama u potkrovlju. To me 

šareno, posebno pero podsjeti na moga djeda. Legnem na krevet i osjetim kako ne mogu zaustaviti 

suze koje samo kreću sve jače i jače, no onda ih obriše šareni pokrivač.

Osjećam kako tonem u sve dublji i dublji san. Vidim zidove koji se ruše, sve nestaje u buci. Nema 

više ni ruža, voćnjaka, staroga bora, stuba, vrata, hodnika, slika, ni paunovog perja. Ne znam sto se 

događa. Odjednom, probudim se, ali ne u potkrovlju bakine kuće, već u svom krevetu. Čujem majčin 

glas. Probudim se u suzama. Bio je to trenutak kada sam shvatila da je sve bio samo san jer bakina 

i djedova kuća više nije njihova, nego tuđa. Prodana je. Imam osjećaj kao da je u njoj ostalo moje 

djetinjstvo, moje uspomene, sjećanja i misli. Nježne i blage griju mi dušu, tijelo i prolaze njime kao 

blagi povjetarac. Kupam se u toj slatkoj čežnji i priželjkujem drugačiju stvarnost. Želim zadržati 

ovaj trenutak tišine u svojim mislima. Želim potrčati zelenim dvorištem. Potrebno je samo dovoljno 

željeti, otvoriti vrata stvarnosti i zaviriti u staru kuću.

Osjećam miris proljetnog jutra i sjećanje nadire. Sjećam se prvog proljeća u bakinoj i djedovoj 

kući, kada sam je najviše zavoljela. Sjećam se crvenih ruža, stabla trešnje i svih uspomena. Bilo je 

nečega tako tajanstvenog i tako umirujućeg u tom trenutku i tako opojnog u tom prizoru. Tako je 

lijepo maštati, no stvarnost je drugačija. Rado bih vas sada pustila u dvorište da razgledate i tiho 

uđete u njenu dušu. No, kako kada je sada ograda zaključana? Kako kad je kvaka na njoj sada za 

mene hladnija nego i za najhladnije zime, a onaj bor možda i posječen? Kako da vas pustim unutra 

kada su to sada i za mene zabranjena vrata? Bakine i djedove kuće za mene više nema. Jer, ako 

je tuđa, ona je sada i tuđi svijet čiju dušu sad netko drugi otkriva. Sva moja sjećanja otišla su kroz 

prozore i zalupila vratima, ali su se zauvijek nastanila u kući moga tijela.

Matea Hranilović, 7. razred

OŠ Stenjevec  

Voditeljica: Zlata Begović
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Laku noć, moj Zagrebe

Noć je, hladna i mračna. I ne bi to bilo jako strašno da to nije bila prva noć koju sam trebala 

provesti bez dragih roditelja, moje starije sestre i malog brata kojeg svaki dan vodim u školu. Ali 

ja sam sada sa svojim razredom u Domu Crvenoga križa na Sljemenu. Na Medvednici sam, na gori 

koju svaku večer gledam iz mog Brestja. Jedva sam ju čekala posjetiti, a sada me je obuzela neka 

tjeskoba. 

Olujni jesenski vjetar sve jače je puhao i lomio krošnje drveća. Donosio je čudne zvukove. Sva-

šta mi je prolazilo glavom. Možda su se šišmiši iznenada probudili u špilji Veternici? Hvatala me je 

lagana panika. Kao da sam sama na svijetu.

Ne znam zašto, ali mojom glavom su se nizala pitanja: 

Kako li ću samo zaspati večeras? A ako se rasplačem, što ću reći prijateljicama s kojima dijelim 

sobu? Pa bit će me sram…

I tko zna do kada bi trajalo ovo (ne)raspoloženje da me nije trgnuo glas moje učiteljice. Primije-

tila je da sam sama i pozvala me. Nije previše pričala, samo me je zagrlila i nasmiješila se. Osjetila 

sam olakšanje. Nisam bila sama. Na mom licu pojavio se osmijeh. 

Otišla sam u sobu i stala pokraj prozora. Kroz prozorčić Doma Crvenoga križa gledala sam Za-

greb. Svjetla su svijetlila, treperila. Stvarala su neke čudesne oblike od kojih mi je zastajao dah. 

Ovakve oblike vidjela sam za vrijeme vatrometa na Bundeku. 

Ah, kako je samo velik i neobičan taj moj grad…

U jednom trenutku pridružile su mi se i moje prijateljice. I one su bile oduševljene pogledom. 

Zbog ovakvog pogleda vrijedilo je doći na Medvednicu. Pa i ostaviti na koji dan svoju obitelj. 

Noć mi se više nije činila ni hladna, ni mračna. Promatrala sam podnožje Medvednice, moj Zagreb. 

Bila sam oduševljena viđenim i uživala u nesvakidašnjem pogledu. 

Moj Zagreb je izgledao kao velika torta s milijun svjećica. Te mnogobrojne svjećice zapalile su 

plamen u mojoj duši i ja sam osjetila bezgraničnu sreću i ljubav. Oduševljena sam!

Tog sam trenutka poželjela zauvijek ostati na Medvednici i uživati u pogledu na moj rodni grad. 

Laku noć, Zagrebe moj! 

Bianca Cipek, 3. razred 

OŠ Brestje  

Voditeljica: Jasna Pastuović
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Lijepa riječ sva vrata otvara

Postoji jedna engleska izreka koja glasi: „Granje i kamenje mogu mi slomiti kosti, ali riječi mogu 

slomiti moje srce.”

Svi ljudi imaju osjećaje i svi imaju neku „mekšu” stranu. Mnogi od nas nisu svjesni toga. Če-

sto radimo neke loše stvari zbog kojih se kasnije kajemo. Ponekad nam se čini da isprika ili lijepa 

riječ ne mogu to ispraviti. I to je istina. Ne mogu uvijek pomoći potpuno, ali začudili biste se što 

sve mogu. Ljubazna riječ ili djelo može, zapravo, napraviti čuda. Mi smo svi društvena bića koliko i 

razumna. Trebamo živjeti u zajednicama. To nam je u prirodi. Dio zdravog i normalnog života jest 

ljubav. I to je potpuna istina. Mi smo djelomično stvoreni da volimo i da budemo voljeni. Najbolji pri-

mjer kojeg sam se mogla dosjetiti jesu majke. One beskrajno vole svoju djecu. Čim one vole svoju 

djecu, njihova djeca vole njih. Zbog te ljubavi osjećamo se divno i veliko. Naravno da ne možemo 

voljeti prijatelja kao majku, no možemo biti ljubazni, sprijateljiti se i stvoriti neku drugu ljubav. Na 

kraju, kako kažu, dobro se dobrim vraća. Dok smo ljubazni prema drugima, oni će biti ljubazni pre-

ma nama. To je jedan veliki krug ljubaznosti!

Naravno da stvari nisu uvijek tako divne. Neki ljudi nemaju nikoga tko ih voli. Zato im mi mora-

mo pružiti ruku i pomoći jer riječi mogu slomiti srce. Riječi mogu „pokrpati” i izliječiti naše srce od 

svih rana iako uvijek ostanu ožiljci.

Vanda Meić, 5. razred 

OŠ Mladost  

Voditeljica: Katarina Nujić

Hana Jagić, 3. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Lješnjaci

Dokotrljala se tri lješnjaka. Mali, Srednji i Veliki. Mali bijaše sav sitan, jedva za jedan zub. Srednji 

je tek onoliki koliki bi ljudi nazvali pravim, normalnim. A Veliki, to je bio lješnjak velik, zamalo kao 

kesten. I tako, dokotrljali se oni, pa stali razgovarati o životu. Došli su na teme razne, a svaki nešto 

zanimljivo kaže. Mali lješnjak stade pričati:

„U dolini iz koje sam ja došao, dolini Vilinprah, lješnjaci poput mene su veoma veliki, a one ko-

jima bih zvao mali, oni nisu niti prostim okom vidljivi. Ja, kao jedan gigantski lješnjak, samo sam 

ležao u grmlju, pa promatrao sve oko sebe. Gledao sam kako vile lepršaju svojim prozirnim krilima, 

kako se odmaraju u visokoj travi i kako pripitomljavaju poljske miševe. Slušao sam kako razgovara-

ju zvonkim glasićima. Imali smo mi par vila koje su nas, lješnjake, dolazile zalijevati. Meni omiljena 

bila je crvenokosa, pjegava vila Klementina. Klementina je bila vrlo zaigrana, stalno se smijala i bila 

je vrlo energična. Uživao bih u njezinom zvonkom glasu. I jednog dana, probudim se, kad ono, deru 

se: Beri, beri! Shvatio sam da je došlo vrijeme za berbu lješnjaka. Htio sam se otkoturati, ali su me 

uhvatili. Na to, dojuri Klementina, uhvati me i baci me na najbliže okno, odnosno okno ove kuće. I 

prozborila je zvonkim glasom baš ovako: TI SI POSEBAN LJEŠNJAK! SRETNO U NOVOM ŽIVOTU! 

Otkoturao sam se kroz okno unutra, pa evo, sad sam tu s vama.”

Na to se Srednji lješnjak pokloni. 

„Ak' je to kraj, mislim da je vrijeme da i ja nekaj ispričam. Odrastao sam k'o normalan lješnjak. I 

sad, pazite ovo, kaže meni jedan dan list, moj susjed: Već si zreo, vrijeme je da padneš. I tako ja, ah, 

kaj bih drugo, otrgnem se s grane i padnem. Ležim na podu, i ne znam kaj bih sa sobom. Pa onda si 

mislim, kaj bu sad bilo. Kaj buš sad? I tak' se ja mirno odmaram, al dojuri do mene horda objesnih. 

Podigne me mangup i zadere se: LJEŠNJAK!!! Stanu se sa mnom kao lopticom dodavati. Cmizdrim, 

cvilim, al oni ne popuštaju. Pa onda vrisnem tako jako da se ptica u zraku zamrznula. Da su se svi 

prozori razbili! Da su se svi miševi onesvijestili! Da su svim tim objesnima, zubi poispadali. I dok ja 

tako vrištim, otkotrljam se u ovu kuću. Zato sam ja sad tu, jedan lokalni lješnjak.”

I na to, Veliki odmah stade pričati: 

„Ja sam rođen u šumi gdje su sami divovi, vi, ficleki, niste vrijedni niti znati za tu šumu. Divov-

ske tamo jabuke rastu, divovske kruške, šljive, breskve i grožđe. I sad, meni jedan dan jedan div 

jednostavno dođe i kaže: Sad ću te pojesti!”

I onda muk.

Na stoliću pored televizora na kojem se upravo prikazivao njegov omiljeni crtić u kojem su glav-

ni likovi bili tri lješnjaka, Jura spazi - mali, srednji i veliki lješnjak. Uto u sobu uđe mama, vidi Juru 

kako netremice gleda crtić pa ga upozori da ne sjedi preblizu televizora, a on ispruži dlan i pokaže 

tri lješnjaka. „Odakle ti to?” Jura se vragolasto nasmije, slegne ramenima, ugasi televizor i stavi 

lješnjake u usta. Začulo se samo hrskanje pa mljackanje.

Lucija Zokić, 6. razred 

OŠ Petra Zrinskoga  

Voditeljica: Vera Piščević
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 Ljubavni poziv

Ujutro je mirna i nježna. Cvijetu i šumi kaže: volim te. Nježno podigavši pogled prema gore, 

osjetiš njezinu toplinu kako klizi niz čelo. Osjećaš glazbu koja struji tijelom. I poljubac je jedinstven 

samo za jednog, a za drugog - sasvim običan hir.

I taj, zadovoljan momak iz grada, koji  vrijeđa njene osjećaje, budi u njoj srdžbu. Žalosna je. Re-

kla bih, ogorčena. Toliko se rastužila, a on, naprotiv, i dalje govori svima protiv nje. Slušajući ga, 

drugi kao da ga i podržavaju. Promatrajući ih, još se više razljutila. 

Trči i plače, jadikuje. Više nije ona mirna, nježna. Sad je strašna i opasna. Ljudi se sklanjaju, boje 

se, viču, skaču...  Ona ih prati, ide za njima... 

Ali, odjednom, zaustavlja se kod dječice koja plaču. Ne žele napustiti igru, iako ih majke doziva-

ju i odvlače u kuću. Tu se posramila i ušutjela.

Pojavilo se Sunce. Dječji je smijeh opet zavladao igralištem. Ljudi su izašli i sve je ponovno bilo 

kao i obično. 

A kiša? Kiša je odšetala iz grada uz tiho prigovaranje. 

Cvijet i šuma otad su utihnuli: čekaju njezin novi ljubavni poziv, čekaju je dječji ljetni sastanci. 

U smiraj dana ona će doći svakome od njih i ostat će im dugo u snovima.

Erika Valešić, 7.razred 

OŠ Mate Lovraka  

Voditeljica: Arijana Watz

Tara Koprivc, 2. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša

LiDraNo 2017. // 33

Literarni radovi učenika osnovnih škola



Maska

Stoji ona pred zrcalom,

gleda svoje blijedo lice.

Stavi masku, odraz svoj

u čudu gleda, netremice.

I sve što je sivo bilo,

i sve što je bilo bijelo

postalo je puno boja,

sve raspadnuto - cijelo!

Kao kameleon

mijenja boju duše svoje

i što dalje ide stazom,

svjetlosti vatromet to je…

Obrazi joj i usne rumeni,

u očima odraz boja.

Ispod maske navučene

ne boji se biti svoja!

Ispod nje je tako sretna,

nezaustavljiva, poletna.

Onaj izgled još od prije -

ni traga mu više nije!

Ta joj maska čini čuda

i vrijedna je svakog truda.

Kada ode na sigurno,

masku skine 

i postaje ona stara.

Vrijeme teče strelimice

i sutra se već otvara:

uskoro će i bez maske

pokazati pravo lice!

Ema Pintar, 6. razred 

OŠ Ante Kovačića  

Voditeljica: Ivanka Brađašević
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Mog oca više nema

Hladno jutro, sunce se polako budi

Potok žubori u blizini

Beskrajna krošnja hlad mi nudi,

A ptice tiho pjevaju, negdje u daljini.

Tuda je nekoć moj otac gazio 

I budnim okom na mene pazio.

Ali sad ga više nema, 

Za vječnu igru s anđelima se sprema.

Ostaju mi samo sjećanja na njega,

Želim ga natrag,

Ne mogu bez njega!

Još i danas šetam ovom šumom,

Jer za nju nešto me veže, 

Nešto jače od mene.

Sven Đukić, 7. razred 

OŠ Marina Držića  

Voditeljica: Mateja Šlogar

Barbara Peras, 6. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Moj osjećajni svijet

Svatko od nas živi u dva svijeta: onom stvarnom, na zemlji, i onom iznad, u svojim mislima, svo-

jim vlastitim svjetovima. Nekim ljudima to je samo površina malog jednosobnog stana u kojem mirno 

sjede i gledaju televiziju, a nekima su to gore, brda, planine pa čak i oblaci po kojima mogu satima 

trčati i istraživati.

Valja napomenuti da je svaki čovjek jedinstven i da je takav i svijet u kojem žive njegovi osjećaji - 

poseban, kakav nema nitko drugi.

Neki ljudi imaju veliku maštu i raspon osjećaja, dok su drugi maštu ostavili u djetinjstvu, a osjećaji 

im se dijele na sretne i nesretne. Neki plaču kada gledaju videozapise s dupinima koji spašavaju pse, 

a neke ni smrt bliskih rođaka ne može rasplakati. Mnogi će se naljutiti ako ne znamo ispravno izgo-

voriti njihovo ime, a neki će i u najtežim trenutcima zadržati ono takozvano „neutralno” lice koje ne 

otkriva baš nikakve emocije.

Što se mene tiče, jedna od najnepoželjnijih rečenica, poslije, naravno: „Što se bojiš tog malog pe-

seka? Neće ti ništa!” su one poput: „Zašto plačeš? Zbog čega se smiješ? Zašto si tako ljuta?” Dok me 

takvi ispitanici smatraju veoma nepristojnom ako ne surađujem jer misle da bi trebali znati što sam 

jutros jela za doručak i koje boje su mi zavjese u dnevnoj sobi, ja ipak preferiram da dio mog života, 

mojih misli i osjećaja ostanu dio moje privatnosti. 

U današnje vrijeme ljudi više nemaju dovoljno privatnosti. Posve je normalno dva sata nakon pre-

kida veze objaviti „post” na društvenoj mreži (kako je život očajan, kako su svi muškarci/žene ovakvi 

ili onakvi) i očekivati komentare sažaljenja, empatije, pa čak i nešto najgluplje što se može reći, samo 

kao dokaz da ljudi još uvijek znaju da postojimo i da ćemo uvijek biti tu da im kompliciramo život. 

Naravno da je u redu dijeliti  svoje osjećaje s najbližim prijateljima i obitelji, ali s cijelim svijetom? S 

ljudima koje vidimo dvaput u tri godine, a ne znamo ni njihovo puno ime? Po mom mišljenju, to nije 

potrebno. Ja ne očekujem da ljudi razumiju moje osjećaje jer to je moj posao. Posao je i mog budućeg 

psihologa kojeg planiram posjetiti čim budem imala vremena i novca. Uvijek sam smatrala da psiho-

lozi nisu osobe za „mentalno nestabilne” kako mnogi kažu. Oni su osobe kojima ćemo na stol „istre-

sti” naše osjećaje i misli i oni će ih spremiti u kutije pravilnih veličina i mirno nam objasniti zašto se 

tako osjećamo i dati nam valjane savjete, što se za naše nazoviprijatelje s Facebooka ne može reći.

Moj osjećajni svijet je doista raznolik. U njemu ima sreće, tuge, ljutnje, straha i svih ostalih sta-

novnika mog tinejdžerskoga svijeta emocija. Te emocije se ponekad svađaju, pokušavaju utjecati jed-

na na drugu, tako da sreća pokušava razveseliti tugu, a ljutnja je uvjerava da bi trebala biti bijesna 

na tu osobu, ne plakati zbog nje. Ponekad se te emocije sve uhvate za ruke i plešu kolo, što uzroku-

je nestabilno stanje pa osoba, u ovom slučaju ja, ne zna što bih osjećala ili osjeća od svega pomalo.

Postoji i jedan osjećaj koji je uvijek prisutan. Ljubav. Ljubavi ima pomalo u svakom od osjećaja i 

može utjecati na pojavu svakoga od njih. Zbog nje smo ponekad ljuti, tužni, uznemireni, utučeni, ali 

smo i sretni, radosni, zadovoljni. Vjerujem da ova pojava zvana život ima svrhu, da mi imamo svrhu. 

Ljubav naš čini snažnima. Može biti mala i velika. Veliku ljubav osjećamo prema svojim najbližima ili, 

onako kako to često govore u predblagdanskim reklamama, onima koje najviše volimo. Konkretnije, 

našoj obitelji i prijateljima, te jednoj osobi koju nikako, nipošto ne smijemo zaboraviti - sebi. Ljubav 

prema sebi nije egoizam, narcizam, sebičnost. To je osnova zdravog, pravilnog funkcioniranja našeg, 

pa tako i mojeg osjećajnog svijeta. Ta ljubav povezana je sa svim ostalim vrstama ljubavi jer, istina je, 

kako bi nas drugi voljeli, prvo moramo voljeti sami sebe.

Karla Burza, 8. razred

OŠ Stenjevec  

Voditeljica: Nada Sijarto
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Moja kiša

Tek sam se probudila. Sve mi je još mutno pred očima. Troma sam i umorna, iako sam dugo i 

čvrsto spavala. Pomislim kako uvijek ljepše sanjam dok kiša pada. Slijevala se cijelu noć i još uvijek 

ne odustaje. Gledam kroz prozor. Nebo je sivo i tmurno. Izgleda tužno kao da plače. U ovakvim bi 

trenucima moja baka govorila da je nebo proplakalo.

Kiša lijeva kao iz kabla. Sjedim pored toplog kamina i gledam utrku kapljica. Jedna za drugom 

slijevaju se niz prozor. Putuju iz nebeskih visina, iz velikih, tamnih oblaka na moj prozor i neprimjet-

no nestaju. Ulice su se pretvorile u rijeke. Kiša lije niz oluke stvarajući malene slapove. Ljudi nose 

kišobrane. Ima ih svih boja; crvenih, plavih, ljubičastih, žutih, duginih boja i onih najjednostavnijih, 

crnih. Svaki je drukčije boje i oblika, svaki se po nečemu razlikuje od drugih. Svaki kišobran je je-

dinstven kao što je svaki čovjek jedinstven. Sada mi se čini da je svaka stvar na svijetu posebna, 

čudesna i dragocjena. 

Iako je dan bio tmuran, nisam bila tužna niti mi je bilo dosadno. Prvi sam put sjedila uz prozor 

i samo promatrala svijet pred sobom. Lijepo je promatrati nebo, oblake, ulice i ljude bez plana ili 

jasnog razloga. Dugo se nisam osjećala tako mirno i opušteno. 

Na kraju dana me uspavala toplina kreveta i šum kiše. Nikad nisam pomislila da nešto tako obič-

no i jednostavno može biti tako smirujuće i čudesno. Slušala sam tiho lupkanje, nježnu glazbu ka-

pljica kiše i utonula u san. 

Ana Krolo, 8. razred 

OŠ Ivana Gorana Kovačića  

Voditeljica: Ružica Rogina Gačal

Natali Kopčić, 1. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Moja ljubavna priča

Iskreno da vam kažem, nikad nisam mislio da ću se zaljubiti tako iznenada... I dok je većina mo-

jih prijatelja pod školskim odmorom prepričavala svoje ljubavne zgode, ja sam se osjećao nekako 

nelagodno. A onda se dogodilo... 

Bio je sunčani proljetni dan. Upravo sam obavio trgovinu u Muleru. Kupio sam sve što mi je tre-

balo za dva rođendana i jedan imendan koji su me očekivali sljedeći tjedan. Iz trgovine sam izašao s 

tri vrećice različitog sadržaja. Bio sam jako sretan.Pogledao sam na sat, bilo je točno 13.30. Mama 

mi je rekla da će me čekati u 14.00 kod Knjižare Ljevak, tako da sam imao vremena za šetnju. Od-

lučio sam otići do Zrinjevca. To mi je oduvijek bilo najdraže šetalište. Hodao sam polako i ležerno i 

nije me uopće bilo briga ni za što i ni za koga.

Kad odjednom: „Bum!”. Netko se zabio u mene takvom brzinom da sam pao.Sve tri vrećice bile 

su na podu, a slatkiši i igračke svuda oko mene. Došlo mi je da ustanem i tom nekom očitam bu-

kvicu, ali kada me pogledala - skamenio sam se!!! Ispred mene stajala je prelijepa djevojka. Imala 

je svijetlo smeđu kosu i dva predivna smeđa oka koja su izgledala kao dva bombončića od najfinije 

čokolade. Imao sam osjećaj da gledam anđela.

- Oprosti, stvarno nisam namjerno - cvrkutala je. 

- Ma nisi ti kriva, ja uopće ne gledam kamo hodam - odvratio sam nježno. - Čekaj, pomoći ću ti 

pospremiti.

- Ma ne treba, mogu ja sam - odgovorio sam joj, ali bez obzira na moje riječi, počela je vraćati 

stvari u vrećice. Odmah sam joj se pridružio. Kad smo završili, upitao sam je:

- Kako se zoveš?

- Klara, drago mi je, a ti?

- Ovaj, ja sam ... ovaj, kako se ono zovem... Marko.

Totalno sam se zapetljao, a ona se samo nasmiješila i dodala: - Jooj, baš si smotan! Čavrljali 

smo dvadesetak minuta. Kad sam pogledao na sat, shvatio sam da kasnim dobrih pola sata. Mama 

je već u predinfarktnom stanju od zabrinutosti. Na brzinu smo razmijenili brojeve mobitela jer je i 

ona kasnila.

Od mame sam dobio očekivanu „jezikovu juhu”, ali za Klaru bi ih dobio još tisuće . Dok smo se 

vozili, cijelim putem sam veselo pjevušio njezino ime i broj. Hvala Bogu, mama ništa nije primijetila. 

Čim smo došli doma, uzeo sam svoj iPhone 4S (moram se malo hvaliti) i okrenuo njezin broj. Javio 

mi se ljupki ženski glas. Odmah sam ju prepoznao. Dogovorili smo susret sutra u 17 ispred Arena 

centra. Mami sam smuljao da sam se sutra u pet dogovorio s prijateljima da idemo u McDonalds. 

Izgledala je dosta sumnjičavo, ali mi je ipak dozvolila da odem.

Bio sam tako sretan i uzbuđen da nisam mogao spavati. Kad god bih zatvorio oči, vidio bih nju. 

Ne moram vam ni spominjati da sam se cijeli sljedeći dan pripremao za izlazak: mijenjao majice i 

hlače, prao zube sve dok nisu postali bijeli i sjajni baš kao snijeg zimi, svako malo popravljao frizuru 

gelom i vježbao onaj osvajački pogled koji su mogli imati samo najspremniji osvajači. I tako je kuc-

nulo 17 sati. Čekao sam spreman ispred Arene. Malo sam se osvrtao, a onda sam je ugledao. Ljudi 

moji, pa to je bio anđeo! Kad me pogledala, počeo sam se topiti kao snjegović na suncu. Sjeli smo 

u obližnji kafić, naručili piće i počeli čavrljati. Imala je trinaest godina, trenira tenis, ima mlađeg 

brata, najdraži predmeti u školi su joj likovni, matematika i hrvatski. Kad smo popili piće, odlučili 

smo prošetati Arenom. Putem smo pričali viceve i smijali se do suza. Bilo mi je neopisivo lijepo s 
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njom, ali znate onu izreku - sve što je lijepo, kratko traje. I tako je došlo 20 sati što je značilo kraj 

našem druženju. Rekao sam joj da i ja volim tenis i da se planiram upisati u neki teniski klub. - Ako 

želiš, možeš se upisati u teniski klub u kojem ja treniram pa ćemo se moći češće družiti, a i tenis ti 

je jako zabavan sport!

Naravno da sam se složio i već sutra odjurio na svoj prvi sat tenisa. Oh, kako je ljubav predivna!

Ivica Lebeda, 6. razred

OŠ Većeslava Holjevca 

Voditeljica: Vesna Matković-Maljković

Lucija Grladinović i Laura Bergant, 7. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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More

More.

I samo more.

More koje se prostire.

More koje se sažima.

Beskraj.

I samo beskraj morske površine.

Beskraj plavog mora.

Beskraj crnih dubina.

Valovi.

Valovi koji se propinju,

usred veličanstvene oluje.

Usred bijesnog orkana,

usred srca moga.

Dalia Divić Puškarski, 8. razred 

OŠ Antuna Gustava Matoša  

Voditeljica: Ivana Antić

Pavla Prekupec, 7. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Nema odustajanja

Dogodilo se to prije četiri i pol godine. Bio je vruć, sunčan, ljetni, srpanjski dan. Otac i ja smo 

odlučili otići na Zagrebačko more kako bismo „proslavili” prvi dan očevog godišnjeg odmora.

Moj je tata oduvijek obožavao motorna vozila, od motora do automobila, od jet-skija do zrako-

plova, ali se gradom vozio Gilerom Nexusom, motorom koji nas je služio već godinama. Kad kažem 

„nas služio” mislim na oca i sebe, iako se majka protivila vožnji na motoru. Vozio sam se s ocem na 

motoru stalno i svuda. 

Dakle, odlučili smo poći na Jarun i to motorom. Spakirali smo sve potrebne stvari i pripremili se 

za izlet. Tijekom vožnje Avenijom Dubrovnik primijetio sam da sam od uzbuđenja zaboravio spustiti 

vizir kacige. Očito je to primijetio i moj tata jer se sjećam da je zamahnuo rukom unazad u pokušaju 

da mi zatvori vizir. Prvi put je promašio pa je pokušao ponovno, tog puta neopreznim zamahom. Na 

trenutak je izgubio kontrolu nad motorom i kotač je dodirnuo rub pločnika. 

Sjećam se da sam se preokrenuo u zraku i sletio na lijevu stranu, unatoč tome što sam počeo 

padati na desnu. Nakon nekoliko sati u nesvijesti, probudio sam se na intenzivnoj njezi u Klinici za 

dječje bolesti Zagreb, u Klaićevoj ulici. Isprva nisam znao gdje sam i što se dogodilo, ali mi je me-

dicinska sestra rekla što je bilo te sam se i sam počeo prisjećati svega.

Pokušavao sam saznati što se dogodilo s tatom, ali mi liječnici nisu htjeli reći kako bi me pošte-

djeli uzrujavanja. 

Proveo sam tri dana, vjerojatno najdulja tri dana u svom životu, na intenzivnoj njezi. Stalno su 

me posjećivale majka i sestra, čak je i baka došla iz Mostara i kratila mi vrijeme boravka u bolnici. 

Nakon tri godine, mislim tri dana, na intenzivnoj njezi poslali su me na odjel s ostalom djecom. Slo-

mio sam ključnu kost i lijevu podlakticu pa mi je ruka bila u gipsu. 

Sobu sam dijelio s trojicom dječaka različitih godišta. Nismo baš previše komunicirali zbog pre-

velike razlike u godinama i drugačijih interesa.

Tek sam na odjelu saznao što se dogodilo s mojim ocem. Bio je cijelo vrijeme u komi.

Sad mi je bilo jasno zašto mi nisu odmah htjeli reći što je i kako je s tatom. Otada sam svaki tre-

nutak mislio na njega i želio ga što prije vidjeti.

Nakon dva tjedna provedena u krevetu i bolničke hrane (krumpiri su bili izuzetno loši) pustili su 

me doma, još uvijek s rukom u gipsu.

Prolazili su mjeseci i ja sam već duboko „plivao” u novoj školskoj godini dok se moj otac jedva 

držao na životu. Nisu mi dozvolili da ga posjetim jer je još uvijek bio na intenzivnoj njezi. Unatoč 

„optimističnih” deset posto šanse za preživljavanje, preko sto slomljenih kostiju i brojnih infekcija, 

izborio se za život i oporavio, iako s metalnim dijelovima u tijelu.

Ovaj je događaj zauvijek obilježio moj život i naučio me ne odustajati, makar svi sumnjali u sre-

tan ishod.

Fran Jure Šipuš, 8. razred

OŠ Lovre pl. Matačića  

Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc
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Njezina ekipa (sedam veličanstvenih)

Zadatak: napisati sastavak… s klasičnim dijelovima: uvod, zaplet… bla bla bla. O čemu? Pa rekla 

je: „O bilo čemu. Ako baš želite možete i o svojoj ekipi, ali sastavak mora imati traženu formu...” Iz-

gubile su se profine riječi u vrtlogu njezinih misli. O ekipi? Zanimljivo… pa zbilja bih mogla napisati 

koju o tome. Nije baš da je ono što je njoj trenutno bilo u mislima bila pogođena tema, ali inspiracija je 

bila tu i ona ju je odlučila slijediti; poput Tadijanovića na obali mora za kamenim stolom kad piše pje-

sme inspiriran onim što ga okružuje. Njezina je inspiracija postala ono što okružuje nju - njena ekipa. 

Prva koja padne na pamet - Reća S. Neizostavna. Otkačena, luda na svoj način, vrckava dje-

vojka koja obožava žutu i narančastu boju i negdje uz nju uvijek trešti dobri stari rock'n'roll. Obo-

žavam se družiti s njom. Ma tko i ne bi? Poznajući Reću S. i njezinu neiscrpnu energiju, onaj divni 

osjećaj koji te preplavljuje kad si u njezinoj blizini. Uz nju je vrlo često i njezin brat Mijeh S. Luda 

ekipa kad vam kažem, veseli, glasni i razigrani - dobar provod zagarantiran! Najčešće su tu kad se 

dobije neka super petica, kad su vani sunce i prijatelji, rolanje ili jednostavno kuliranje na školskom, 

kad se jurca kvartom na omiljenom crvenom bikeu, i tak… Ma znate o čemu pričam, jelda? Ponekad 

se pojavi sama od sebe bez nekog posebnog razloga, al najčešće nam se „utrpa” kad sam okružena 

dragim ljudima. Ma čista pozitiva. Neprocjenjiva. 

Neizostavan dio ekipe je i Ljuba V. Pomalo samozatajna djevojka koja obožava ljubičastu boju iako 

joj se ponekad jako dopadne i neka nijansa crvene. U ušima su joj slušalice koje onemogućuju zvuci-

ma vanjskog svijeta da dopru do nje. Ili iz njih izviru neizbježne pop-balade pa čak i poneka rumba. 

Kad hoda, izgleda kao da lebdi koji centimetar iznad tla. Nježno ti se prikrada, ali uvijek ćeš ju prepo-

znati po ubrzanim otkucajima srca, rumenilu u licu i iznenadnoj toplini koja te obavije. Najčešće se 

„prikrpa” kad smo u ZKM-u ili čitamo poruke iz te grupe na Whatsapp-u. Kad je… pa... ON tu negdje. 

Tu je i Uga T. Iskreno… ne volim se puno družiti s njom, ali i ona je dio ekipe. Njezina je omiljena 

boja tamnoplava. Voli blues i ima neki svoj poseban način kako ti se uvuče u misli. U srce. Obično u 

tišini i samoći, često je baš ona društvo nakon teškog dana, nakon teških riječi, nakon zlobnih ljudi. 

Ona je prijatelj s kojim možeš šutjeti. Jednostavno sjediti i šutjeti, njoj to ne smeta, a tebi to tako 

treba u tom trenutku i ona to razumije. I ostane tako dokle god ti je to potrebno, a ponekad je potreb-

no svakome od nas. Naučila sam da je to u redu i da se ne treba sramiti toga. Teško, ali sam naučila. 

Trah S. Njega znaš, jelda? Mislim da ga svatko poznaje. Pogađaš, ni njega baš ne volim u svom 

društvu. Njegove su boje crna i tamnosiva, a glazbu ne voli. Uz njega obično dolazi tišina, zaglušu-

juća tišina neizvjesnosti nepoznatoga. On dolazi s onim, ne baš ugodnim osjećajem, da ti je netko 

nepoznat iza leđa. Znaš ono kad se nesigurno osvrćeš iza sebe i pribojavaš nečijih loših namjera? 

Zna on često doći i kad nešto pogriješiš i svjestan si toga, ali nisi siguran koje će biti posljedice uči-

njenog. Da, zbilja se baš i ne volim družiti s njim.

Ali zato volim jednog drugog frenda - nije da se prečesto družim s njim, ali on je vrlo ugodan 

dio ekipe - Onos P. O da, kad je on tu svatko se osjeća posebnim, ispunjenim, u dušu se uvuče tako 

divan osjećaj, kao da bismo mogli poletjeti. Tek je nebo granica i sve na svijetu kao da te vidi, čuje i 

poštuje. Onos P. voli bijelu boju, nekako uz njega najviše ide klasična glazba, neke maestralne sim-

fonije i vatromet! Uz njega kao da je uvijek vatromet. Onaj osjećaj ushita i oduševljenja koji se jav-

lja kad je on tu zbilja je teško opisati. On se uvijek pojavi iza ugla kad se događa nešto veliko, nešto 

super odrađeno uz pohvale i pljesak, uz ispunjenje teških zadataka na najbolji mogući način. Tu je 

kod pobjeda, što mojih, što tvojih, što onih koji su ti posebno dragi. Tu je uz najbolje rezultate, i da, 

znam da zvuči pomalo tašto, ali s njime se baš svatko koga znam jako voli družiti. 
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Umalo zaboravih - Mir. On je tako tih, povučen i gotovo neprimjetan da mi je umalo promaknuo. 

Zgodan, neobičan dečko koji obožava svijetloplavu boju, boju proljetnog neba, koji obožava more i 

šum njegovih valova, koji je tip za šetnje u prirodi, dečko koji će s tobom slušati cvrkut ptica, žubor 

onog potoka na Medvednici. Voli lagane instrumentale, pojavi se polako i nenametljivo, ali lijepo 

je u njegovom društvu. Ponekad u predvečerje, ponekad u rano jutro s izlaskom prvih zraka sunca 

koje prodiru kroz poluspuštene rolete, ali najčešće dođe kada sam sama. I nosi sa sobom neku si-

gurnost i smirenost, neku tihu spoznaju da je sve dobro, baš onako kako treba biti, opušta i srce i 

dušu. Druži sa mnom prije spavanja, kad sklopim oči i lagano šetam prostranstvima mašte uz onaj 

divan osjećaj da će sve biti… savršeno. 

Nisu oni nikad sa mnom istovremeno, sve ovisi od dana, do prilike, s nekim se družim više, s ne-

kim manje, s nekim radije od onih drugih, ali ipak su oni nerazdvojni dio mene i mog života. Bez da 

ih dobro poznajem svakoga ponaosob, ni ja ne bi bila to što jesam, niti bi znala cijeniti sve što imam 

- ili sve što nemam - u svom životu. Tek sve njihove dobre i loše strane definiraju mene, ali i svakoga 

od nas, kao osobu - neponovljivu, jedinstvenu, cjelovitu - samo svoju - i tek poznajući svakog od njih 

sasvim sam zadovoljna s time što imam - od svoje šarene ekipe do svega što ona nosi sa sobom. 

Da izgubim ma i jednog od njih… sasvim sigurno ne bi bilo dobro, i sasvim sigurno to ne bi bila ja. 

Zagledala se u napisani sastavak… iako u početku bez osjećaja da je pogodila traženu temu, in-

spiracija, koju je slijedila, dovela ju je do sastavka koji joj se činio sasvim solidan. Nije znala hoće li 

se svidjeti profi, ali njoj se svidio - i to poprilično. Zagrizajući sočnu zelenu jabuku kojom se nagra-

dila nakon iscrpnog naprezanja malih sivih stanica u mozgu, zaključila je da je na kraju dana to ipak 

najvažnije. Da je bitno da Ona bude ta koja je zadovoljna sa sobom i svojim djelima.

A ostali - kome krivo, kome pravo, ionako nikad neće ugoditi svima, niti zadovoljiti svačiji ukus. 

Pa dokle god je ona s time sretna, sve ostalo je manje važno… gle… stiže Reća S.! Krenula joj je ra-

dosno ususret.

Hana Ivančić, 8. razred

OŠ Špansko Oranice  

Voditeljica: Marijana Baić

Hana Sever, 3. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Odrastanje

„Marijana, dušo, pa vidi tebe! Koliko si visoka! Uskoro ćeš prerasti svoju tetku”, govori mi tetka 

veselo, držeći za ruku moju nemirnu sestričnu Ivu Mariju.„Daj otiđi pokazati Ivi svoje barbike. Za-

bavi je malo”, kaže mi mama. Zakolutala sam očima. Znam da će Iva, čim vidi moje barbike, tražiti 

da joj poklonim jednu. Ipak, poslušala sam mamu.

Odvela sam svoju malu sestričnu iza kuće. Ondje su bila dva smeđa drvena sanduka. Na njima 

su bili veliki lokoti koji su se sjajili na suncu. Jedan je sanduk bio sestrin, a drugi moj. Njih nitko nije 

otvarao već godinama. Ondje je bila sva čarolija moga djetinjstva: moje barbike, vinksice, plišani 

medvjedići… Uzela sam ključ i otključala svoj sanduk. Navrle su mi suze na oči. Sve moje uspomena 

odvrtjele su mi se u glavi. Bila sam jako vezana za te igračke. Nisam ih mogla baciti kao beskorisno 

smeće. Osjećala sam se kao da sam zarobljena u djetinjstvu, kao da nikada neću moći odrasti. Moje 

je misli prekinula Iva, koja je kopala po sanduku i zadivljeno buljila u Marisu, moju omiljenu lutkicu.

„Mogu li joj napraviti novu haljinicu?” pitala me uzbuđeno i dodala: „Ti uzmi Labudicu i njoj na-

pravi haljinu, a ja ću Marisi.”

„Pa dobro”, rekla sam i otišla u kuću potražiti tkanine. Uzela sam dvije igle, konac i roza tkani-

nu. Vratila sam se Ivi, koja me nestrpljivo čekala. Počele smo šivati. Dok sam šivala, prisjetila sam 

se kako smo se moja sestra Ivana, prijateljica Monika i ja igrale lutkama. Radile smo im nakit i cipe-

lice, plele smo im pletenice i uređivale ih. Natjecale smo se koja će biti bolje uređena za kraljevski 

bal. Sve je to bilo zarobljeno u mojim sjećanjima. To su bili najljepši dani mojega života. 

„Marijana, mogu li uzeti ovu barbiku?” upitala me Iva. U tom trenutku osjetila sam tugu i če-

žnju. Znala sam da se moram oprostiti od Marise, svoje najbolje prijateljice i suputnice. Tada sam 

shvatila da oprostiti se od Marise znači odrasti. S velikom mukom rekla sam joj:

„Uzmi je i dobro mi je čuvaj.” 

„Hvala”, rekla je Iva i zagrlila me.

U tom trenutku osjetila sam kako iznenada odrastam. Okrenula sam novu stranicu u svojemu 

životu i odlučila sam da ću ići naprijed. Odlučila sam napokon odrasti.

Marijana Knezović, 8. razred

OŠ Petra Preradovića  

Voditelj: Mladen Janković
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Tara Matić, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Orlovi

Sjedimo na samom vrhu

Oslonjeni leđima na tanko deblo bora

I sjećamo se kako smo plovili jezerom

Praveći se da smo usred mora.

 

I kako nas je jutro znalo stići

Dok smo spavali u malom čamcu.

Kako smo oko vatre priče pričali

Šivajući zastavu da zavijori na pramcu.

Bili smo Indijanci novoga kova

Snažni poput ptičjeg krika.

Noću smo zvijezde gledali s krova

U rana jutra bježali iz šljivika.

I selo nas je znalo noću tražit

Bojeć se da djecu ne proguta šuma.

Ma zaista smo bili poput divljih vukova

Dva bića, ali jednoga uma.

Sjećam se i našeg sna, naše čežnje

Da plovimo nebom kao usred mora.

Htjeli smo svijećom upaliti zvijezde

I tako smo našli - svoje stablo bora.

Kad s njegova vrha uskliknemo - znali smo

Kakvu će selo tek tada dići strku!

I sanjali smo kako oslonjeni o tanko deblo bora

Ko orlovi sjedimo na njegovu vrhu.

I dok smo se penjali ostajuć bez daha

Učeć da za svaki san i puno truda treba,

Sad sjedimo na vrhu i gledamo bez straha:

Orlovi smo crni u zagrljaju neba! 

Chiara Pumper, 8. razred 

OŠ Dragutina Kušlana  

Voditeljica: Sanja Ilčić
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Petak, 1.Travnja 2016.

Ispričat ću vam istinitu priču o petku trinaestom, ovaj, zabunila sam se, ovo je priča o petku, o 

prvotravanjskom petku. 

Cijeli tjedan čekala sam taj petak jer tog je dana bio prvi travnja ili, poznatiji u svijetu kao prvi 

april - dan kada zbijamo šale. Moja najbolja prijateljica i ja jedva smo čekale „zeznuti” neke naše 

prijatelje. Mama me upozorila da ne smijemo zbijati neslane šale i da nju moram zaobići ove godi-

ne u tome.

Smijali smo se i zabavljali u školi, a onda je došao sat Tjelesnog. Podijelili smo se u dvije grupe. 

Jedna grupa vani je trčala, a grupa u kojoj sam bila ja u dvorani trebala je raditi trbušnjake. Nakon 

nekoliko trbušnjaka zaključili smo kako to baš i nema smisla. S prijateljicama sam odlučila raditi 

akrobacije. Nije nam to bio neki problem jer se bavimo plesom i to je sastavni dio treninga.

Kad sam namjeravala napraviti zvijezdu bez ruku, sat se već bližio kraju. Požurila sam napra-

viti akrobaciju još jednom. U trenutku kad sam već bila u zraku, ipak sam se odlučila dočekati na 

jednu ruku jer sam pomislila da neću uspjeti. Pogreška. Velika pogreška. Ruka mi se poskliznula i 

ja sam pala. Traaas! Točnije, preletjela sam strunjaču i udarila svom snagom unutarnjom stranom 

desnog koljena po parketu. U dvorani je nastao muk. Suze su mi potekle niz lice. Koljeno me jako 

boljelo. Nisam mogla stati na desnu nogu. Uz pomoć prijateljica otišla sam do kabineta profesori-

ce Prirode jer je već počinjao sljedeći sat. Nazvala sam mamu, ali ona je mislila kako ju pokušavam 

„zeznuti” jer je prvi travnja. Prestala se smijati kada je profesorica uzela mobitel i objasnila joj da 

moram na hitnu.

Mama je brzo stigla po mene i krenule smo na Rebro, točnije u Klinički bolnički centar Zagreb. 

Vau, sad mi taj naziv stvarno zvuči ozbiljno. I dok smo tako čekale puna tri sata, moja mama je ne-

prestano ponavljala: „Eto, to ti je kad se šališ. Sad zamalo nisam došla po tebe. Ha, prvi travnja.” 

Bilo ju je smiješno slušati. A onda je situacija postala ozbiljna. Nakon što su mi poslikali koljeno, 

nastala je panika. Pozvali su nas u ordinaciju, a mene su posjeli u kolica. Mama je pokušala saznati 

što se događa, ali doktor je u prolasku hodnikom rekao: „Fraktura femoris!”. „Je li to prvotravanj-

ska šala?” upitala je moja mama ne vjerujući onome što čuje. Ali, nije bila šala. Puknula mi je natko-

ljenica. Kako je to moguće? Nije mi bilo jasno. Doktori su se počeli prepirati treba li operirati ili ne. 

Kako više nije bilo doktora koji bi mogao donijeti odluku, stavili su mi longetu od stopala do struka 

i smjestili me u bolničku sobu. 

Muk. Tišina. Više nikome nije do šale. Mama pokušava obavijestiti razrednicu i trenere što se 

dogodilo. Ali svi prvo pomisle kako se radi o prvotravanjskoj šali. Javljam prijateljima, a oni misle 

da mi je šala baš fora i da se uskoro vidimo. Čak me ni ujak nije shvatio ozbiljno. E, to je kad nastra-

date na prvi travnja. 

A onda su potekli potoci suza. Sjetila sam se da ću propustiti Kup Hrvatske u plesu, ali i državnu 

smotru LiDraNo u Šibeniku kamo sam trebala otputovati za koji dan. Mama me pokušavala oraspo-

ložiti, ali bez uspjeha. Cijelo sam se vrijeme pitala kako se tako odličan petak i još k tome prvotra-

vanjski petak mogao pretvoriti u jednoj jedinoj sekundi u horor, u petak trinaesti.

Vjerujte mi, bio mi je to najgori dan u životu. Malo sunca u taj mračni životni trenutak donijeli 

su Crveni nosovi-klaunovi doktori. Suze su mi potekle, ali od smijeha kad je jedan klaun u onim ve-

likim cipelama počeo stepati. Na kraju smo svi dobili smiješne crvene noseke. Ne smijem zabora-

viti ni onu dragu tetu koja je imala misiju svim djevojčicama na odjelu napraviti „riblju kost”. Bez 

obzira na dužinu kose ili na godine. Nakon njezinog tretmana svi smo se u sobi smijali jer smo sve 

imale istu frizuru.
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Na operaciju na kraju nisam išla, ali sam dobila gips od zgloba do poprsja. Možete li to zamisliti? 

Ne? Grozno je. U bolnici sam ostala do srijede. Sva sreća što nisam bila na dijeti pa su me rodite-

lji opskrbljivali slatkom i kaloričnom hranom. Utjeha u hrani. Razumijete? A onda sam shvatila da 

najgore tek dolazi. U srijedu sam stigla kući. Tri tjedna ležala sam u svojoj sobi. I gledala u strop. I 

opet u strop. A vani proljeće. Preživjela sam i to.

Preživjela sam i dva tjedna longete. A onda su u moj život stigle „one” - prekrasne, ljubičaste, 

na dodir hladne, ali u duši tople - moje štake za hodanje. Napokon se opet krećem. Mama kaže da 

izgledam kao Bambi na ledu jer sam se u početku samo rušila. Krenula sam na fizikalnu terapiju. 

Bilo je teško, ali odlučila sam dokazati svima kako ja to mogu. Liječnici su prognozirali da do jeseni 

neću moći normalno hodati, a i plesanje je bilo upitno.

Znate li što sam ja napravila? S prijateljicama sam krenula štakama u školu pa na izlet i onda 

na treninge. Bilo je teško, ali i smiješno. Isplatilo se. 

I da, uspjela sam plesati na državnom prvenstvu, otići na svjetsko i vratiti se s broncom oko 

vrata. Uspjela sam završiti i šesti razred s pet nula. I zahvalna sam svima koji su mi pomagali u 

teškim trenucima.

I na kraju, čvrsto sam odlučila kako u 2017. godini na prvi travnja neću izlaziti iz kreveta. Za 

svaki slučaj, kako se prvotravanjska šala ne bi ponovila.

Lucija Šušković, 7.razred 

OŠ Čučerje  

Voditeljica: Iva Uremović

Greta Đegerec, 6. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Pisma o Johnu

Ima jedan galeb John

znan ka Livingston.

On je samo letit tija

ribu više nije ija.

Nema sestre, nema brata,

prognan je iz svoga jata.

Otiša je na Daleke Hridi

jer se leta svog ne stidi.

Jednog dana on je umra,

ali to nije bija kraj, 

jer tek tada doša je u raj.

Tamo je upozna galeba Fletcha, 

jedan drugon poduprli leđa.

Letija je kroz prostor i vrime, 

al uvik je nosija za domom tuge brime.

Tija je dobro rođacima svojim, pa se zato

vratija doma u svoje staro jato,

učija je mlade da lete u visine,

da budu hrabri, da se ne boje daljine.

Jednog dana on je jopet umra, 

krila je raširija, 

u nebo je poša,

na zemlju više nije doša.

Roko Igor Rajčić, 8. razred 

OŠ Izidora Kršnjavoga  

Voditeljica: Valentina Lugomer
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Pismo baki

Dobro jutro, draga bako!

Kada zora skine tamu s prijestolja, a pijetao zakukuriče, sjetim se ljeta kada si bila u bašči i ču-

pala luk za juhu.

Istrčala bih iz sobe, obukla radnu odjeću i obula djedove blatnjave čizme te brzo trknula svojoj 

najdražoj baki. Ti bi me uvijek s osmijehom primila u jutarnji zagrljaj. Imala bi svoj bijeli šešir koji 

te štitio od sunčevih zraka koje su prodirale kroz visoke mahune. Krenule bismo prema našim ko-

košima i pripremile im hranu. Nikad ih se nisi bojala kada je trebalo uzeti jaja za ručak. Tvoj ljetni 

ručak, pun domaćih sastojaka, najviše mi prija. Dok sam ja odmarala s djedom u dnevnoj sobi, ti si u 

velikoj vrućini i pari pripremala najbolji ručak za svoje najmilije. Ručak bi bio spreman za serviranje 

kada sunce najviše prži i kada crkveno zvono zazvoni četrnaest puta. Mirisi iz kuhinje pozivali bi me 

k tebi, sišla bih u kuhinju i darovala poljubac svojoj najdražoj baki na svijetu. Tvoj je ručak mirisao 

poput najsvečanijih svadbi u cijeloj Požeškoj kotlini. 

Na zalazak sunca, kada noć skine dan s prijestolja, mi bismo sjele iza bijele kućice, pustile ko-

koši da čeprkaju po travi, pričale i čistile lješnjake. Završile bismo posao, spremile se za spavanje 

i utonule u miran san.

Draga moja, vrijedna, smiješna, ozbiljna, te na kraju najdraža i najbolja bako, ja te volim! Nikad 

ne bih htjela da udahneš zadnji dah života, želim da živiš vječno da te mogu posjećivati i pričati sve 

svoje dječje, ljubavne, uzbudljive i vesele zgode i nezgode.

Tvoja Miljenica

Lucija Rezo, 6. r.

OŠ Luka, Sesvete

Voditeljica: Marija Gerovac Đurčević

Ivona Radanović, 7. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Posvađani glagoli

Jednom davno, na jednom Glagonetu, skladno su živjeli Glagoli. Ponašali su se kao ljudi. Nisu 

se dijelili. Ali, jednoga dana to se promijenilo. Posvađali su se. Ubrzo su se podijelili, a među njima 

je nestalo sloge. Dok su se neki, poput Glagolskih Imenica, Svršenih glagola i Perfekta izdvojili, In-

finitiv je ostao neodređen. Nije znao kamo da ide. Da se prikloni Kondicionalima? Oni su mu obeća-

vali pogodbe. Ili da se, ipak, pridruži Imperativima? Oni su zapovijedali. Izricali su mu upozorenja i 

molbe. Ali tu su i Futuri. Futuri su obećavali bolju budućnost, dok su Aoristi i Imperfekti uljepšavali 

prošlost. Oni su bili za gracioznost. Njima se usprotivio Prezent. „Pih, jedan se običan Prezent ja-

vio!” ponavljali su Aoristi i Imperfekti. Prezent je uvijek bio pun adrenalina, uvijek je živio u trenut-

ku. U raspravu se uključio Perfekt. Nisu mu se svidjeli Aoristovi, Imperfektovi, Futurovi ni Prezen-

tovi stavovi. Nije volio svađu. On je bio za prošlost kakva je i bila, bez uljepšavanja. Dio se Perfekta 

nije slagao s ostalima pa se izdvojio i tako su nastali Krnji Perfekti. Pluskvamperfekti bijahu htjeli 

prikloniti Krnje Perfekte sebi. No oni su se uspjeli pomiriti s ostalim Perfektima. Glagolski su Pri-

djevi tada spavali. Probudile su ih Glagolske Imenice i prekinule njihovo spavanje. Glagolski Pridjevi 

su se razljutili i uključili u raspravu.

Infinitiv je bio tužan zato što je morao gledati svoje prijatelje kako se svađaju. On je pokušavao 

širiti jednakost i neodređenost.

Prošlo je od tada jako dugo. Glagoli više nisu posvađani, već surađuju, ali još uvijek ističu razli-

ke. Naučili su da je lijepo biti različit i da moraju poštivati svakoga, koliko god bio drugačiji od njih. 

A Infinitiv? Pitate se što je bilo s njim? Infinitiv je još uvijek ostao neodređen. 

Anamaria Obad, 7. razred 

OŠ Ivana Granđe  

Voditeljica: Maja Kovačević

Ela Šiklić, 2. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Priča male pahulje

Zovem se Pahulja. Rodila sam se na Dvanaestom Oblaku Sedmoga Neba. Imam sestrica da im 

broja ne znam, a nekima čak ni ime. Zato imam sestru blizanku. Zove se Snješka. Ostali kažu da 

smo jednake, ali naša mama Zima kaže da uopće nismo slične. Snješka se voli igrati s pahuljcima, 

stalno ju tražimo, ali ona ne mari za opomene. Trči, skriva se, zaista je jako nestašna. Mama kaže 

da se trebala roditi kao dečko. Ja sam zato jedna nježna dušica. Volim se igrati sama, plesati na 

vjetru i lutati nebeskim prostranstvima. Najviše se volim pritajiti u nekom malom mekom oblaku i 

promatrati ples anđela.

Sve pahulje kad dođu u određenu dob počnu se spremati za putovanje na Zemlju. Uređuju se, 

bruse i lašte svoje kristale. Natječu se koja će biti ljepša, koja će više zadiviti svojim sjajem. Ja se 

nekako bojim pada, ali znam da tako mora biti. Jednoga dana mama me pozvala k sebi i posjela u 

krilo zajedno s mojim mnogobrojnim sestricama. Ponosno, ali sa sjetom u glasu, rekla nam je: „Dje-

vojke, došao je i vaš trenutak. Već ste dovoljno velike i lijepe i vrijeme vam je da napustite majčin 

zagrljaj. Pazite kako ćete se ponašati, budite dobre i ispunite svoj poziv. Razveselite dječicu na Ze-

mlji.” Još nas je jednom odmjerila i uz majčin blagoslov započesmo svoje životno putovanje. Letje-

le smo tako moje sestrice i ja, a Snješka je, naravno, bila najbrža i najradoznalija. Nisam očekivala 

da će putovanje toliko dugo trajati. Odjednom se ispod nas ukazala nestvarna slika: gradić obasjan 

blještavilom raznobojnih svjetala. Toliko boja nisam u životu vidjela. Što smo se više približavali ci-

lju, činilo mi se da sve brže padamo. Neke su se moje sestrice u tome metežu međusobno sudarale 

lijepeći se jedna za drugu. Začula se galama djece: „Pada snijeg! Pada snijeg!” Prestrašila sam se. 

Na mome je oblaku uvijek mirno i nisam navikla na toliku buku. Primijetila sam dječaka koji nije vi-

kao, već je samo stajao postrance i zurio u nebo. Ispružio je oba dlana i ja sam se lagano spustila na 

njegov desni dlan. Približio je dlan licu, nasmiješio se i rekao: „Ti si najljepša pahulja koju sam ikad 

vidio!” U tome trenutku zarumenjeh se od stida i od toga silnog žara pretvorih se u kapljicu vode.

Da sam mogla birati gdje ću završiti svoj životni put, bio bi to upravo dlan toga dječaka, ljepšeg 

i od anđela čiju sam pjesmu slušala na oblaku.

Nura Jakupović, 5. razred 

OŠ Ante Kovačića  

Voditeljica: Vesna Čondić

Nika Čavlović, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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2. b i 2. c razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Priča stare jabuke

 Jednog lijepog, sunčanog dana u voćnjak je došla vrtlarica Branka s novom mladicom, mla-

dicom jabuke. Ta sam mladica bila ja.

 Vrtlarica me vješto posadila u zemlju i ja sam pronašla svoj novi dom. Punih pet godina 

svojeg života bila sam najživahnije i najbrbljavije stablo, no malo sam se smirila kada se u rano pro-

ljeće na mojim granama pojavio mali, bijeli cvjetić koji je širio opojan miris. Ubrzo su se moje grane 

nakitile cvijećem koje je privlačilo ptičice i pčelice. Dugo sam stajala tako uspravna, ponosna, no 

jednoga je dana moje srce preplavio tužan osjećaj, nešto što još nikada nisam osjećala. Bila sam 

tužna. Pitate li se zašto? Vrtlarica Branka pojavila se u voćnjaku i nemilosrdno odsjekla moju se-

stricu jer je oboljela od jake bolesti. Mislila sam da više nikada neću biti sretna, da više ni s kim neću 

imati priliku tako otvoreno razgovarati. No ipak sam se razveselila. Na moje je grane sletjela ptičica 

i počela svijati gnijezdo. Veselo sam je promatrala, a ubrzo su se iz njezinih jajašca izlegle ptičice. 

Bila sam sretna kao i ona pa sam poželjela zacvrkutati od sreće, ali sam se bojala da ne prestra-

šim ptiće. Kada su odletjeli, zabavljala sam se gledajući djecu kako se igraju oko mene, pričaju mi, 

a najviše me razveselilo kada je jedan dječak ubrao najrumeniju jabuku s mojih grana i poklonio je 

prekrasnoj plavokosoj djevojčici. To je sigurno bio znak ljubavi? Ljeto je prolazilo, a ja sam uživala 

u sunčanim danima. Najljepši je osjećaj kada mi je sunce obasjavalo grane, a žeđ bi nadoknađivala 

vodom bistrog podzemnog potočića.

 Došao je i dan kada me vrijedna vrtlarica Branka sa svojim unucima obrala. Bila sam pre-

sretna slušajući razgovore o sokovima i džemovima koje će napraviti od mojih rumenih plodova i 

tako se sladiti u dugim zimskim danima. Tijekom jeseni dolazili su ljudi i divili se mojoj krošnji koju 

je jesen obojila u crveno, žuto i smeđe. 

 Sreća mi je ispunila srce kada su se dvoje mladih i zaljubljenih sakrili od kiše pod moju kroš-

nju i kada je mladić svojoj voljenoj otpjevao pjesmu koju je napisao samo za nju. Zagrlili su se i za-

jedno gledali kroz moju raskošnu krošnju prema obližnjoj planini iznad koje je zalazilo sunce. Slika 

koje ću se zauvijek sjećati. 

Lišće mi je otpalo, ali dobila sam žive ukrase; na moje je grane sletjelo jato ptica koje su poput 

zbora počele pjevati otužnu, ali zvonku i lijepu pjesmu. Zimi su me učestalo posjećivale neke moje 

stare prijateljice, a u meni je dom pronašla i jedna vjeverica.

 U prirodi sa svojim prijateljicama i sestricama provodim već pedeseto ljeto. Znam da ću 

jednoga dana i ja umrijeti i znam da svaki život ima svoj početak i kraj. S ponosom ću moći reći da 

sam proživjela jedan ispunjen i sretan život.

Mia Gašparović, 6. razred 

OŠ Augusta Šenoe  

Voditeljica: Ivka Bašić
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Pubertet ili mentalna koma

Prošla su vjerojatno bar tri sata otkako sam sjela za prašnjavi kompjutor (bar se meni činio 

prašnjavim), prstima obrisala prašinu s rijetko korištenih slova (bar ih ja zadnje vrijeme rijetko ko-

ristim) i pokušavala složiti svoje besmislene riječi u kakvu-takvu smislenu rečenicu. Ranije bih od 

tih „smislenih” rečenica lako stvorila sastavak, onakav dječji, kakve često čitate na kojekakvim na-

tječajima. Pun sladunjavog, ali i smiješnog humora za našu dob. I koliko god da mi je to polazilo za 

rukom prošle i pretprošle godine, ovaj je put sve bilo drugačije.

Činilo bi mi se da što god da napišem ne predstavlja mene, to nisam prava ja. Tako je i sa svi-

me drugim što radim u posljednje vrijeme, većinom od početka sedmog razreda. Možda je to ono 

stanje zaigranog uma koje se najčešće opisuje kao „pubertet”, a ja bih to radije opisala kao stanje 

„mentalne kome” u kojoj nisi ni svjestan da se nalaziš. Sve što zapravo želiš raditi u tom periodu 

jest zabiti se u sobu i iznova puštati već izgrebani CD svoje najdraže pjevačice, pjevača ili u mom 

slučaju indie rock-grupe. To je on - od malih stvari koje te uveseljavaju (pored mojih prijatelja i ve-

like porcije McDonald's krumpirića s vrhnjem). 

A koliko god oni mene ne uveseljavali, tu će uvijek biti i moja obitelj, ponajviše moji roditelji koji, 

nažalost, ma koliko me voljeli, nisu u stanju shvatiti moju „mentalnu komu” niti je prihvatiti širom 

otvorenih ruku, sa smiješkom na licu. Oni se ponajviše žale na moj mrtvi izraz lica, moje negodo-

vanje i to što većinu vremena provodim hodajući po kući kao duh, zamotana toplom dekom, viseći 

na mobitelu. „Makni tu nezadovoljnu facu s lica!” jedna je od češćih rečenica koje tata izgovara u 

zadnje vrijeme. „Kao da imam drugih opcija u životu”, moja je najčešća pomisao na njihovo nego-

dovanje. Također im smeta i moje stalno uređivanje jer u pokušaju da izgledam odlično treba mi i 

pegla za kosu i hrpa odjeće, a na kraju krajeva ni s čim nisam zadovoljna jer jednostavno ništa nije 

odlično u mome zbunjenom, depresivnom, tinejdžerskom umu. „Spalit ćeš kosu od silnog korište-

nja te šugave pegle!” mama često negoduje te sigurno razmišlja o tome kako je potrošila novac na 

tako štetnu spravu. Također ih strašno uzrujava što svoju tešku glavu punu problema pridržavam 

laktom kada jedemo, ali kada je ne bih pridržavala, tako teška, puna životnih briga, sigurno bi pala 

i ne bih je mogla ponovo podići. „Otiđi malo van, na svježi zrak, previše vremena provodiš u kući!” 

još je jedna mamina hit-rečenica. „Kao da će mi zrak biti od neke pomoći, ovaj u kući mi, osim toga, 

sasvim odgovara”, često pomislim. 

I iako se život u ovom razdoblju čini kao zastrašujuće stanje koje će trajati zauvijek, vjerujem 

da će sve to proći. Proći će i sva ta nezadovoljnost, sve te besmislene svađe s roditeljima, ta lije-

nost koju nosim sa sobom kamo god da idem... Bar se nadam da će proći, svi kažu da hoće, valjda 

i hoće… no što ako ne prođe? Ma mora proći. Sve će to nestati dok uopće stignem izgovoriti takvu 

strašnu riječ kao što je pubertet. No što ako je budem morala izgovorit šest puta? To nije toliko 

brzo. Valjda će ipak biti dovoljno samo dvaput. Zapravo uopće nije strašno sve to... Ma nije. Volim 

ovo tmurno razdoblje smatrati kao nagli nalet hladnog vjetra koji ubrzo prođe, pa te opet počne 

grijati toplina sunca. A onda samo čekajmo krizu srednjih godina, e to vam je prava mećava, susre-

ćem se s time svaki dan, vjerujte. 

Probajte na sve gledati s vedrije strane te razumjeti i reakcije drugih ljudi ako želite da oni ra-

zumiju vas, ma koliko se to činilo teško. Uživajte u malim stvarima, udobno se smjestite i vidjet ćete 

svjetlo na kraju tunela koje označava kraj besmislenog izležavanja i buljenja u strop, dubokoumno 

razmišljajući što uopće radite ovdje. 
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Ovo ću nekako preživjeti, a i nije tako loše samo sjediti u sobi i preslušavati isti CD po tisućiti 

put jer pjesme su zaista dobre.

I wanna build you up (Brick by brick) 

I wanna break you down (Brick by brick) 

I'm gonna reconstruct (Brick by Brick)

Arcict Monkeys, Brick By Brick

Tonka Pavić, 7. razred

OŠ Cvjetno naselje  

Voditeljica: Tanja Konforta

Doris Krnjaković 
OŠ Antuna Gustava Matoša

56 // LiDraNo 2017.

Literarni radovi učenika osnovnih škola



Put u prošlost

Kad se sjetim svega što je prošlo, vratio bih neke trenutke. Uputio bih se daleko na početak pri-

če. Otišao bih k Mojsiju i s njime prešao preko Crvenoga mora. Gledao bih kako pada s neba mana 

i lete prepelice. Mojsije udara o stijenu, a čudesna voda teče. Veličanstvene ploče su u njegovim 

rukama. Potom bi došlo Isusovo doba. Ja bih bio četvrti kralj, iz Hrvatske! Donio bih mu neretvan-

ske mandarine i plahticu od paške čipke, a kad naraste, bio bih jedan od Njegovih apostola i gledao 

Njegova čudesa. Spasio bih Ga od smrti i uskrsnuo bih s Njime.

Vratio bih se u doba kralja Petra Krešimira IV. Zidali bismo grad Šibenik, ostao bih u njemu do-

kle se god ne izgradi veličanstvena katedrala u kojoj bih ja govorio misu.

Branio bih Hrvatsku i Bosnu kroz sva zla vremena i stoljeća, sve do Domovinskog rata u koji bih 

pošao zajedno s mojim prijateljem Vigom. Bili bismo junaci i živjeli u Humu prisjećajući se svega 

što smo prošli.

Niko Ljubičić, 6.razred 

OŠ Antuna Gustava Matoša 

Voditeljica: Vjera Mrvelj

Jakov Aralica, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Rejč damača

Vse tu dejua najlejpšjo rejč.

I šume, i cvejtje

Kok dešijo, 

I tičice

Kok papejvajo.

Najlejpšo pejsmo.

I d'ca

Kok se jgrajo

V daline se smejajo.

I ledi

Kok su srične.

Vse se paznajo.

I gari

Kok me pazdravlajo

Najlejpšje, patihu.

Nekrej ne huden

Tok uofku.

Nekrej nabušte najšle

Sounce tok l'pu.

Nebu tok plavu.

(Nekrej nejson tok srična.)

Vse tu dejua najlejpšjo rejč.

Kaj pavejdan

Marad nej praf,

Al neč ne slišen rajše

Ko najlepšo rejč.

Rejč damačo.

RJEČNIK
vse - sve
tu - to
dejua - čini
dešijo - mirišu
papejvajo - pjevaju
d'ca - djeca
jgrajo - igraju
daline - daljini
smejajo - smiju
ledi - ljudi
srične - sretni
vse - svi
gari - gorja
patihu - tiho
nekrej - nigdje
huden - hodam, hodim
uofku - lagano, 
olakšano
nabušte - nećete
našjle - naći
l'pu - lijepo
nejson - nisam
pavejdan - zborim
marad - možda
nej - nije
praf - pravo, točno
neč - ništa
slišen - čujem
rajše - radije

Antonia Kelava, 8. razred 

OŠ Ivana Meštrovića  

Voditeljica: Gordana Ljubas
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Paula Prekupec, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Sličice iz djetinjstva

Sjećam se raznih trenutaka, događaja, raznih priča i sitnica iz svoga djetinjstva. Sjećam se bit-

nih stvari, ali i onih nebitnih, sasvim sporednih. Želim da mi uvijek ostanu u pamćenju svi lijepi do-

gađaji provedeni s obitelji. Kad sam s njima, ne brinem ni o čemu. Tada govorim na svom dragom 

kajkavskom narječju koje me veseli i podsjeća na dom i rodni grad.Setim se često praznika, kad bi 

šli baki i dedi na ručak, svi skup, kak bi familija i trebala ijti. Svaki put bi baki donesli cvetje, morti 

v tegli il’ nekaj suhega kaj joj bu dugo stajalo. Ispred hiže bi joj zalevala tegle i cvikala suhe listeke. 

Navek se trudila kaj boljše skuhati, pa bi se rano zdigla i prešla na plac. Dedek bi roštiljal, a bakica 

bi kuhala krumpir šalatu, il’ bi pohala, a dedek bi prešel z biciklinom do dućana. Kad bi baka delala 

puricu z mlincima, ja bi uletela v hižu i vikala: „Di je purica? Di je purica?” Nisam se to zmislila, tak 

su mi rekli. Kad bi se svi lepo najeli, morti bi zaspali, a morti pripovedali kak je to negdar bilo, dok 

mene još ni bilo. Deda i tata bi u kuhnji fumali i čitali cajtunge. Posle bi se šli šetati po parku gde bi 

se najrajše ljuljala na ljuljački. Deda bi navek nosil lajbeka, a na čelenku bi si nabil škrlak. Baka bi 

mu navek porihtavala kragn, il’ bi ga špotala jer se ne zna zrihtati kak bi ona to štela, il’ bi mu re-

kla kak ne zna skombinirati farbe kak spada: „Daj se obleči kak čovek! Gle kak zglediš!” Tak su mi 

navek bili cukreni, kak cuker.

Bio je to jedan od onih lijepih dana iz moga djetinjstva. Dok sam pisala na kajkavskom narječ-

ju, osjećala sam se sretnom, zaboravila sam gdje sam i otputovala sam nošena mislima. Nema me. 

Ostatak dana nisam tu. Sjećanja su me odnijela u prošlost, a u meni odjekuje moj dragi kaj.

Nera Novaković, 8. razred 

OŠ Miroslava Krleže  

Voditeljica: Antonija Kovčević

Lea Peruško, 5.razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Suze i smijeh uz novu profu

Još davnih dana, kad sam bila u nižim razredima, o ovoj sam profesorici čula razne priče. Čula 

sam da ima veliku šibu koja nalikuje na bič pa njome vitla po zraku kada netko nešto ne zna. Ploču 

ispuni za dvije sekunde, a kreda joj u ruci stoji bolje nego kauboju pištolj. Oštar pogled kroz njezine 

naočale zaledi srce, a i najmanji šapat na satu znači dodatnu zadaću. Svi smo mi, u mome razredu, 

strepjeli od dana kad će nam ona biti profesorica. 

Na kraju četvrtog razreda, kad sam shvatila da mi nema spasa, postalo mi je toliko žao što se 

rastajemo od svoje divne, blage učiteljice i odlazimo toj strogoj i zločestoj profesorici. Toliko sam 

se bojala prvog sata Hrvatskog jezika da su mi se noge tresle, a kada je stigla, mislila sam da ću 

se onesvijestiti. Brzim hodom, u kožnim cipelama na povišenu petu, približavala se učionici. U ruci 

koja je bila ukrašena zlatnim prstenjem čvrsto je stiskala torbu. Mogla je imati oko četrdeset godi-

na. Na sebi je imala bijelu majicu s raznobojnim cvijećem, preko nje zakopčanu plavu vestu i hlače 

koje su bile naborane na koljenima. Imala je svijetlu kosu i sitne naočale na uskome nosu.

Kako mi se tada činilo, osmijeh na njezinom licu značio je da je već upotrijebila šibu ili bar po-

dijelila koju jedinicu. Topao izraz lica nije mi pomogao da se smirim. Brzo nam se predstavila i oba-

sula nas svojim očekivanjima. Na sljedećim satima shvatila sam da nije tako grozna, zapravo, da je 

zabavna i smiješna. Brzo nam je zapamtila imena. Među nama je vidjela parove i razumjela svaku 

našu svađu. Od nas je očekivala puno, što se dobro vidjelo na ispitima i na lektiri. Kad sam na kra-

ju svih muka i truda vidjela peticu u svjedodžbi, svoju sam novu profu voljela više od svih. Sada, u 

šestom razredu, vidim sasvim nešto drugo: najbolju profesoricu na svijetu! Još nešto! Onu šibu, s 

početka priče, nisam nikada vidjela u njezinim rukama. Možda samo previše knjiga! 

Petra Škledar, 6. razred

OŠ Sesvetska Sela 

Voditeljica: Olgica Pavičić Čović

Ela Šiklić, 2. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Tko smo mi?  

Tko smo mi? Odgovor je jednostavan - ljudi. To nas nisu naučili u školi. Zašto i bi? Dovoljno smo 

pametni da to zaključimo sami. Građeni smo od milijuna staničnih tjelešaca, krvi, krvnih žila... Udi-

šemo isti zrak, hodamo, premda se često spotičemo o vlastite prepreke. Gledamo, premda smo če-

sto slijepi pored zdravih očiju. Pričamo, premda nam je u mnogim situacijama jezik brži od razuma. 

Smijemo se, plačemo, veselimo, tugujemo. Zaključak je taj da smo veoma slični.

Zašto onda stvaramo tolike razlike i diskriminiramo jedni druge? Zašto se jedna samohrana 

majka, koja gura svoje novorođeno dijete u kolicima parkom, toliko razlikuje od jedne megapopu-

larne Kim Kardashian? Zašto je život Kim Kardashian toliko bolji od njenog života? Zar nije bolje 

sjediti na starom kauču svog dnevnog boravka, raščupane kose u najružnijoj trenirci koju si mogla 

izvući iz ormara i čitati svoju omiljenu knjigu, nego napirlitana hodati crvenim tepihom pred miliju-

nima ljudi koji ti ništa ne znače u životu i kojima svakodnevno moraš lagati da ih neizmjerno voliš, i 

da ne znaš kako bi bez njih postigla sve to? A postigla si jedno veliko ništa. Dok ovo pišem, osjećam 

se kao kakav „hejter” koji mrzi sve oko sebe. No, ja sebe ne smatram „hejterom”. Ja sam samo nor-

malna četrnaestogodišnjakinja koja ima drugačije mišljenje od većine pripadnika svoje generacije. 

I mislim da je to sasvim u redu. Čemu sve ako nismo dovoljno maštoviti da zavirimo u dušu drugo-

ga? U tom smo slučaju i mi samo prosjek utopljen u statistiku nezadovoljnih. Čemu sve to? Čemu 

život koji ćemo živjeti kako drugi žele? Čemu mozak ako ga ne znamo koristiti? Zašto padamo pod 

utjecaj drugih? Trebamo razmišljati svojom glavom, a ne dopustiti drugima da to čine umjesto nas. 

Trebamo naučiti sjesti pored pušača, ali ne i zapaliti cigaretu, stati pored alkoholičara, ali ne i popi-

ti onu litru piva koju drži u ruci. Ne znam koliko je to moguće, budući da se nalazimo u 21. stoljeću 

u kojem djevojčice, čije godine jedva dosežu dvoznamenkasti broj, same šeću gradom, a količina 

šminke prelazi i najšlampaviji ukus, u stoljeću u kojem trinaestogodišnjakinje „pronalaze” ljubav 

svog života. Ponekad se osjećam kao da ne pripadam ovom vremenu, kao da sam zarobljena izme-

đu 19. i 20. stoljeća. I volim se tako osjećati, no jednako tako volim biti i dijelom ovoga stoljeća. Vo-

lim nositi modernu odjeću i imati modernu frizuru. Volim ići u školu. Nije li super osjećaj u učionicu 

ući s manje znanja, a izaći s više? Volim provoditi vrijeme s obitelji i prijateljima. Volim putovati. 

Volim jesti voće, povrće i integralne kekse. Ne volim ići u McDonald's (to je uglavnom najneobični-

ja stvar kod mene). Volim hodati ulicom i proučavati ljude, zamišljajući koja je njihova životna pri-

ča. Volim razmišljati o tome kakvi su političari bili u mojim godinama. Jesu li ikada razmišljali da 

će jednog dana pokrasti vlastitu državu? Tko je poremetio njihov sustav vrijednosti? Tko je ili što 

utjecalo na njih da od obične djece postanu zločesti, pohlepni, bezosjećajni ljudi. Svi bismo trebali 

biti jedna velika zajednica, jedna velika obitelj.

Mislim da smo MI - ti, oni, ja, vi, on, ona... ljudi koji su se u jednom trenutku prestrašili slabosti, 

suza, skromnosti, neodlučnosti, zavedeni iluzijom savršenstva da u svakom trenutku moraju biti 

superjunaci. E, pa nadljudi nikada nisu postojali niti će ikada postojati. Zato postoje bajke, virtualni 

svjetovi i videoigrice koje nas uče da postoji nestvarni svijet, u kojemu možeš resetirati i nastaviti 

život po pravilima igre na višoj razini. Realnost je naš svijet u kojem nam život nudi izbore, moguć-

nosti i koji nas je tisuću puta naučio da se dobro dobrim vraća, a da zlo nikada nikoga nije usrećilo. 

Mislim da se pohlepni, zločesti ljudi nisu dobro naspavali, nemaju mirne, spokojne snove i ne znaju 

čitati. Oni ne znaju tko smo mi, ali mi znamo tko su oni.
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Oni su skupocjena haljina, dizajnerski nakit, velika korporacija, svjetski hit, milijun dolara, rat, 

klonovi, ispeglana frizura, facelifting, visoka ličnost... Mi smo samo djeca, osobe, prijatelji humani-

tarci, dobrice i dobričine, veseljaci, učitelji, mame, tate, bake, djedovi... Mi smo samo obični ljudi.

Marija Ricov, 8. razred

OŠ Gustava Krkleca 

Voditelj: Krešimir Ćosić

Klara Iličić, 5. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Vrijedne ruke 

Ruke velike,

vrijedne, snažne.

Žulj do žulja,

ruke težačke.

Kamen do kamena,

kamen na kamenu,

široki,

visoki,

guraju se,

sudaraju.

Ruke ih vrijedne stavljale,

međe i zidove oblikovale,

stijene klesale,

malo zemlje ukrale.

Polja i ledine

od drača uzimale.

Maslinu i lozu,

pšenicu i smokvu

zasadile, uzgojile.

Mira nisu imale, 

sve su poslove odradile.

Koliko su kapljica znoja izbrisale?

Koliko su žuljeva ispuhale?

Da žuljeva nije,

da zidova nije, 

da masline, loze,

smokava i pšenice nije,

zemlja bi pusta bila

žuljevi uzaludno nicali,

usta težakova gladna bi ostala.

Mila Erceg, 8. razred 

OŠ Rudeš  

Voditeljica: Miranda Kekez
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Magdalena Patačko, Maja Zadravec, Ema Vukičević i Julija Žižić 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Vuzem

Vuzem je već tu,

zajec bu zjutra po jajca došel.

Kokice jajca znesu,

čučeki jajca farbaju,

jeno žoto,

jeno zeleno,

pak jeno črleno.

Kokot pak sam hodi okoli njih,

pazi da dobro delaju svoj posel

i čaka zajca kaj bu skoro k njima

po jajca došel.

Josip Vučković, 6. razred

OŠ Petra Preradovića  

Voditelj: Mladen Janković

Pia Hercigonja, 7 razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Ana Marija Glasnović, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Zbogom

Bila je to riječ koju je stalno izgovarala. Znala je da će jednom doći taj dan, ali nije znala kome 

će nedostajati. Iako je bila stara i bez nogu, ja sam ju stalno posjećivala. Mnogo sam joj puta govo-

rila da ću je odvesti k sebi. No, ta želja nije se ispunila. Stalno sam je gledala tako staru i usamljenu. 

Ponekad smo je posjećivali samo moja mama, njezin sin i ja. I to je bio njezin život. Zatvorena u če-

tiri zida i u krevetu. Provodile smo dane skupa pričajući, gledajući televiziju… Obećala sam joj da će 

biti na mojoj prvoj pričesti, da ću je odvesti i da će uživati. To se nije ispunilo. Prije je umrla. Plakala 

sam. Pitala sam se zašto je umrla i ostavila me. Mama je rekla da je tako bolje jer više ne pati od 

boli. Dok sam primala hostiju, sjetila sam se nje. Zamislila sam je kako me gleda i smiješi se. Nemam 

ništa od nje, osim sjećanja i ljubavi koju mi je pružila. Rekla je zbogom meni, ali ne i mojem srcu.

POSVEĆENO MOJOJ PRIJATELJICI BARICI

Katarina Carek, 5. razred

OŠ Čučerje 

Voditeljica: Iva Uremović

Lucija Grladinović, 7. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Život na dvije adrese

Ubacila sam zadnji komad odjeće u kofer i sad nestrpljivo čekam tatu, da dođe po mene i pove-

de me u moj rodni grad. I tako već osam godina. Sve manje pamtim kako je bilo prije toga.

Ja sam sasvim obična dvanaestogodišnjakinja: zaigrana, vesela, nemirna. Jedna me činjenica 

ipak čini drugačijom od većine mojih prijatelja. Ja živim na dvije adrese, u dva grada, imam dvije 

obitelji, dvije mame i dva tate. Na zidovima moje sobe ne vise slike na kojima smo mama, tata i ja 

nasmiješeni uz more ili u planinama, ja ne pušem svjećice na torti okružena najmilijima. Moji rodi-

telji su se rastali kad sam imala četiri godine. 

Rodila sam se u jednom malom slavonskom gradiću u kojem život sporije teče, u kojem se svi 

poznaju, u kojem sam se uvijek osjećala sigurnom. Uspomene iz tog razdoblja polako blijede pa sve 

češće potajno gledam slike i snimke nekad sretne obitelji. Kao mala prihvatila sam njihovu odluku 

da više nećemo živjeti zajedno, da ću ja živjeti s mamom u Zagrebu i da tatu neću viđati svaki dan. 

Naučila sam se nositi s tim, ali svejedno se ponekad pitam zašto su se morali rastati i kako bi izgle-

dao naš zajednički život. Tata i mama preda mnom se nikada nisu svađali, oduvijek se silno trude 

oko mene, prava su mi podrška. No mene i dalje prati osjećaj praznine. Trudim se skriti taj osjećaj 

kako ih ne bih povrijedila, a onda pomislim da sam ja i sretnija od druge djece jer su me i maćeha i 

očuh prihvatili kao svoje dijete. Svejedno mene i dalje nešto koči, kao da živim u umjetnim obitelji-

ma. Ja živim dva različita života.

Kad sam kod tate, sve je bezbrižno, kao da sam uvijek na odmoru, ali i kao gost. I onda sve če-

šće mislim na mamu, nedostaju mi njezini zagrljaji. A kad dođe vrijeme rastanka, sestrica me gleda 

suznim očima, djed i baka doslovno gutaju bol, a tata ne može podići pogled od tuge. I ta tužna slika 

prati me do Zagreba gdje me dočekuje moja draga mama. Vraćam se u školske klupe, pod maminu 

kontrolu. Prijatelji i razne obveze brzo me okupiraju. Dani prolaze, a meni opet fali tata. Mama pri-

mijeti kad zagusti pa me tješi zagrljajem ili mi u sobu donese vrući kakao i kaže: „Duboko udahni, 

izdahni i nasmiješi se.” I meni uistinu bude lakše.

Ja sam obična dvanaestogodišnjakinja koja će još dugo živjeti na dvije adrese i imati dvije obi-

telji od kojih mi jedna uvijek nedostaje. 

Sara Špehar, 6. razred 

OŠ Marije Jurić Zagorke  

Voditeljica: Dinka Tolić
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PREDLOŽENI

1001 Način kako (ne)učiti

Ove savjete preporučam da pročitaju svi oni koji se u budućnosti žele baviti nekim od najdubo-

koumnijih poslova u Republici Hrvatskoj, kao npr. budući političari …

Učenje se sastoji od mnogo različitih etapa, a radi lakšeg snalaženja u prostoru i vremenu izra-

zit ću ih u postotcima. Znači, učenje se sastoji od 15% planiranja učenja, 20% uvjeravanja samog 

sebe da sve znaš, 5% odlazaka na toalet, 20% namještanja na stolici, 9% objedovanja, 30% prigo-

varanja vaših milih roditelja koliko ste malo učili i 1% učenja. 

Tijekom učenja vaše tijelo se napreže do samih granica izdržljivosti te bi zato nakon svakih 15 

minuta učenja trebalo uzeti barem polusatni odmor u toaletu. 

Iako će vas vaši sveznajući roditelji uvjeravati u suprotno, za loše naučeno gradivo uvijek je kriv 

zahtjevan profesor/profesorica. 

Jedna od važnijih stvari potrebnih za učenje je predmet distrakcije (čitaj: omiljena igračka). 

Takvih predmeta ima mnogo, a ja vam preporučam osobno računalo ili playstation. Njih je moguće 

nabaviti samo putem ulizivanja i moljakanja, zato popišite sve petice iz likovnog, vjeronauka i tje-

lesnog i zaputite se dragom ocu. Ova metoda vrijedi samo za one koji još nisu primijenili neku od 

ostalih iz mog cijenjenog priručnika. 

Važan dio učenja su i nenapisane domaće zadaće. Domaće zadaće su inače samo pokazatelj ko-

liko vas vaš profesor cijeni: ukoliko vam zadaje puno zadaće, znači da očekuje da ju ne napišete. Ne 

napisati zadaću je lako, ali ono što profesori najviše vole su polovične domaće zadaće. Eh, sad već 

dolazim do dijela u kojem treba primijeniti neku vrstu umjetnosti. Kod nepotpunih zadaća važno je 

da se pišu u najvećoj žurbi nezašiljene olovke. Kako bi zadaća bila što nepotpunija, važno je pisati 

prvo što vam padne na pamet, bez puno razmišljanja. 

A sada - lektire. Dobijete knjigu debljine dvije i pitanja debljine jedne Biblije. Njih ne treba ni či-

tati - ona služe za ukras. Samo se na papiru nešto nabljezgari i to je to. 

U učenju su važan dio i izlike, ali oko njih vam ne mogu pomoći - izlika ima milijun, a samo je 

presudno kolike su vaše sposobnosti izmišljanja.

Ovaj priručnik pisan je na temelju vlastita iskustva, a ishod prijedloga napisanih u njemu razli-

kuje od osobe do osobe. Iznesene metode su u mom slučaju bile 100% uspješne, a istu sreću želim 

i vama.

Vid Pongrac, 7. razred 

OŠ Vrbani  

Voditeljica: Jasminka Kokolić Golubić
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PREDLOŽENI

Bez naslova (haiku)

Sjajna lokva.

Zrcalo na tlu

lomim korakom.

Laura Krtanjek, 7. razred 

OŠ Žuti Brijeg  

Voditeljica: Marina Krpan

Jelena Jakšić, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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PREDLOŽENI

Big Mac za Little Bakicu

Nakon jednog posjeta kazalištu, tata je moju prijateljicu Nelu i mene odlučio odvesti na mjesto 

na koje moji roditelji baš i ne vole da često zalazim. Tata kaže da je i njemu, doduše, ono privlačno, 

ali da je štetno za zdravlje prečesto tamo svraćati, pa ga je bolje izbjegavati. Sada bi netko mo-

gao pomisliti da je riječ o nekom jako poročnom i opasnom mjestu. A ne, nikako. Mjesto radnje je - 

McDonalds. Da se pita moju baku, ona bi ga odmah zabranila i zatvorila. I neprestano se u čudu pita 

„kaj to vidim v tom galofaku, a njene domače piceke uzgojene na kuruzi neču ni med zube deti.” 

Tata je malo tolerantniji od nje i mame pa me povremeno ipak odvede na to „problematično” mje-

sto. Možda zato što se i njemu sviđa sva ta „umjetnina”, kako je on naziva. 

I tako smo Nela, tata i ja, nakon uživanja u kazalištu, odlučili malo uživati i u hrani, kakvoj-ta-

kvoj. Nakon što smo je odabrali i tata je platio, uputili smo se prema jedinom slobodnom stolu. Do 

nas su sjedile neke cure, malo prebučne za tatin ukus. A preko puta nas sjedila je jedna starica koja 

je izgledala kao beskućnica, u prljavom i poderanom kaputu, s ofucanom kapom na glavi i nekoli-

ko vreća oko sebe, punih nekakvih boca i stvari koje su izgledale kao da su s otpada. Ispred nje na 

stolu je bila prazna čaša, koju je vjerojatno davno ispila. Gledala je u pod, činilo se kao da spava. A 

kad bi povremeno podigla pogled, izgledala je umorno i tužno.

Nela i ja prionule smo na posao. Ali, primijetila sam da se tata nekako često zagledava u tu ne-

običnu, jadnu staricu. Nitko drugi je nije primjećivao. Čudila sam se kako to da joj je osoblje uopće 

dopustilo da s tolikim vrećama uđe u restoran i toliko im dugo „zauzima” mjesto ništa ne jedući. U 

jednom trenutku one bučne cure do nas ustale su i jednostavno otišle, ostavljajući nered za sobom 

na stolu. Na što moj tata poludi, iako nije baš neki pretjerani čistunac. Istog trena, ova donedavno 

uspavana bakica, ustaje i kreće prema njihovom neurednom stolu, a mi je u čudu pratimo pogle-

dom. Uzima čašu po čašu i provjerava ima li što u njima, u nadi da će naći nešto tekućega. Kad vidi 

da su sve prazne, razočarana se vraća za svoj stol. Prolazeći kraj nas moj je tata pita je li žedna. 

Ona ga iznenađena pogleda, ne očekujući da bi joj se itko mogao obratiti, pogotovo s takvim pita-

njem.

- Molim?

- Jeste li žedni, gospođo?

- Jesam.

- Hoćete li piti?

- Može.

- Što želite?

- Coca-Colu.

- Hoćete veliku?

- Može.

Nela i ja u čudu smo slušale taj kratki, brzinski razgovor. Tata i starica razgovarali su kao da se 

godinama poznaju. No, to nije bio kraj razgovora. Tata je pita je li gladna.

- Jesam - odgovori sramežljivo i spusti pogled. Tata ustaje, a ona pored njega onako visokog 

izgleda kao neka curica.

- Što hoćete da vam naručim?

- Big Mac - odgovori kao iz topa bakica.

Bilo mi je pomalo smiješno čuti staru bakicu kako onako tankim glasićem i bez zubi izgovara 

nešto na engleskom, nešto tako mladenački. Big Mac! Moja baka, koja joj može biti kći, to ne bi ni 

za ocjenu znala tako spretno izgovoriti.
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- Hoćete li još nešto uz Big Mac? 

- Može Big Mac menu - ohrabreno će bakica, lagano razvlačeći usne u smiješak. 

Tata je otišao do blagajne, a bakica je sjela za svoj stol. Pogled joj je bio promijenjen, kao da je 

nekako živnula. Za nekoliko trenutaka tata se vratio s pretrpanim pladnjem, na koji je stavio i nov-

čanicu od dvadeset kuna, da joj se nađe nešto i za poslije. Oči su joj se zamutile od suza. Iza tankih 

smežuranih usnica čuo se plačni glasić koji je zahvaljivao i blagoslivljao moga tatu. U tom su tre-

nutku i ostali primijetili što se oko njih događa. U gomili tih mladih, bučnih ljudi odjednom se ista-

knula jedna jadna starica iz koje je zračila zahvalnost.

Počela je jesti, vrlo sporo i oprezno, onako bez zubi. Jela je krumpirić po krumpirić, kao da je 

najskuplji specijalitet. I svako ga malo zalijevala Colom. Kao da je htjela uživati baš u svakom zalo-

gaju, da joj što duže potraje. A hamburger, taj famozni Big Mac, stavila je u vreću. To će joj vjero-

jatno sutra biti i ručak i večera. Možda joj je luksuz bio pojesti ga odmah, na naglo, uz krumpiriće. 

Pokušavala sam nenametljivo je gledati, da joj ne bude neugodno. Bila mi je nekako fora ta little 

bakica s big Macom. Ali me je i potaknula na razmišljanje o tome kako joj je, kakav je život imala, 

što joj se to moralo dogoditi da ovako završi pred kraj života. Kad sam na njenom mjestu zamislila 

svoju baku, tuga me preplavila. Bila sam zahvalna tati na tom „podvigu”. I ponosna. On inače nema 

naviku davati milostinju po ulici raznim žicarima i profesionalnim prosjacima. Ali ova je žena bila 

tako stvarna i toliko jadna. I toliko joj je bila potrebna pomoć i pažnja. I drago mi je da je naletjela 

baš na nas, odnosno mi na nju. I drago mi je da su one cure do nas bile neuredne i da nisu pokupile 

otpatke za sobom. Jer da jesu, bakica ne bi išla provjeravati njihove čaše i tata ne bi shvatio da je 

ona gladna i žedna. 

Pojeli smo prije nje i kad smo odlazili ona nas je srdačno pozdravila, onim se pogrbljenim tijelom 

malo izdigla kao da nam hoće iskazati posebno poštovanje i ispratila nas pogledom, blagoslivljajući 

nas onim svojim tankim glasićem.

Kad smo izašli van i prolazili pokraj stakla iza kojeg je ona sjedila, i dalje nas je gledala, mahnu-

la nam i digla ruku kao da nam daje pet. Bila je barem nakratko sretna. Vidjela sam joj to u očima. 

Kao što sam i u tatinim očima vidjela da je sretan. Bila je to big sreća zbog Big Maca za jednu little 

bakicu. 

Ana Baran, 7. razred 

OŠ Brestje 

Voditeljica: Ankica Blažinović Kljajo
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Hrabrica

Hrabrica Irena oduvijek je žurila. Tako je bilo i 2. lipnja 1978. kada je baka Ruža, dva mjeseca 

prije očekivnog termina, rodila Irenu - moju mamu. Drečavu Hrabricu morali su utopliti u inkubato-

ru i dodatno hraniti da bi dostigla očekivanih 2 050 grama. Irena je iz dana u dan odlično napredo-

vala i ubrzo je došla doma gdje je bila glavna igračka svojoj starijoj sestri Sandri.

Bezbrižno djetinjstvo mama pamti po izletima i nastupima na koje je išla sa školskim zborom na 

Plitvice, Silbu, u Trakošćan, Slavoniju i Austriju. Činilo se tada da će joj život biti pjesma!

Bila je odlična učenica i obiteljska miljenica sve dok joj u 5. razredu tron nije preuzela velika, 

glasna slinavica - nova sekica Željka. Sa slinavicom Željkicom provela je tri nezaboravna ljeta na 

Loparu, oprostila se s osnovnjakom i optimistično krenula u srednju školu. 

Mamu su ubrzo počele mučiti česte glavobolje koje su uskoro postale neizdržive. Obilazila je 

bolnice i neurokirurge te skupljala nalaze CT-a i MR-a glave. Stigla je i do dr. Milkića! Proučavao je 

snimke njezine glave klimajući zabrinuto svojom glavom. Dugo je gledao u nalaze pa u zelene ma-

mine velike oči, uzdahnuo i rekao poput slavnog dr. Housea: "Lako je poslušati srce. Sad ćemo, Ire-

na, poslušati nalaze. Operirat ćemo tumor na mozgu." Hrabrica mama nije ni okom trepnula! Bila je 

najskuliranija pacijentica na Odjelu neurokirurgije i zamolila je sestru da joj obrije cijelu glavu, a ne 

da bude ćelavica samo na jednoj strani kako se već briju pacijenti prije operacije. Prije nego li su je 

pustili na kućnu njegu, glavu su joj zamotali s toliko zavoja da je izgledala kao da nosi turban Sulej-

mana Veličanstvenoga. Jedva je uspjela ući u dedin renault 9, a u ulici je bila laka meta za slučajno 

napucane lopte iz dvorišta malih Jazbeca.

Nakon te teške postoperativne 1997. slijedila je sretna 1998. Mama kaže da ju je jedan zgodni 

dečko fiksirao pogledom na tramvajskoj stanici, a zgodni dečko tvrdi da se neka balavica stalno 

naslanjala na njega u natrpanoj jedanaestici. Zajedno su izašli na starom okretištu u Dubravi i do-

bro se napričali do Zeleničkog puta. Ubrzo su mama i tata uplovili u bračne vode i nakon 330 dana 

željeli se okušati u disciplini - prvo roditeljstvo. No, mamu je život još jednom iznenadio! Diskvalifi-

cirana je iz svoje omiljene discipline u prvom pokušaju. Beba je pri porodu preminula. 

Shrvana se Hrabrica nakratko prepustila tuzi, no nije se predala. Počela je raditi u restoranu 

Kap u blizini rodilišta u Petrovoj bolnici kamo su često navraćali radosni novopečeni očevi. I mami 

je sreća opet okrenula lice! Dvije godine poslije prve trudnoće rodila je mene, svoju princezu. Ne-

vjerni Toma, tata, nije vjerovao radosnoj vijesti dok me nije primio u naručje. Mama je u disciplini 

prvog roditeljstva morala uzeti i prvi time-out nakon samo četiri mjeseca jer sam išla na operaciju 

hemangioma, dobroćudne crvene otekline. Uspješno je rasturala u istoj disciplini uz još dva time-

outa zbog dodatnih operacija mojih hemangioma. Do svoje druge godine bila sam mažena i pažena 

princezica, a onda je u naše malo kraljevstvo stigao div Gabriel. Kako već u svakoj bajci biva, nakon 

nekoliko godina sreće nastaju problemi za glavne junake. Hrabrica se suočila s novim izazovom - 

odlaskom na konizaciju zbog početnog stadija karcinoma maternice. 

U svakom zlu neko dobro! Mama je bila na prinudnom kućnom oporavku i neumorno pekla pa-

lačinke, mađarice, kremšnite, kiflice, krafne i muffine, a Gabriel i ja slagali smo listu slatkih želja. 

Ubrzo joj je bilo dosta nakuhavanja, prekvalificala se i posao iz restorana zamijenila poslom u cvje-

ćarnici.

2009. ispao mi je prvi zub i krenula sam u školu. Hrabrica me iznenadila uranjenim poklonom za 

uspješan završetak 1. razreda. Rodila je drugog brata Bartola! Sreća je kratko trajala. Bartol je s tri 

mjeseca obolio od epilepsije. Hrabrica mama svakodnevno je s bratom provodila fizikalnu terapiju. 

I kad se Bartolovo stanje stabiliziralo, dobila je otkaz jer se cvjećarnica, u kojoj je radila, zatvorila 

zbog privatizacije. Nije tražila drugi posao jer je, u međuvremenu, Gabrijel obolio od dijabetesa (tip 
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1) što znači da je ovisan o inzulinu. Hrabrica se i ovaj put izborila! Gabrijel je dobio inzulinsku pumpu 

pa se sada uči rukovati s tim čudotvorim medicinskim pomagalom.

Moja mama uspješno je pobijedila dvije opasne operacije, rodila tri predivna vragolasta anđela 

(kako nas voli zvati) i još uvijek uspješno plovi bračnim vodama s jednim jedinim Željkom, ponekad 

znanim kao nevjerni Toma. Hrabrica nikada ne gubi nadu jer zna da je sutra novi dan! 

A ja znam da na kraju svake bajke dobro pobjeđuje zlo.

Petra Horvat, 8. razred 

OŠ Marije Jurić Zagorke  

Voditeljica: Melita Horvatek Forjan

Jana Jukić, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Izgubljena mašta

Mislim da sam danas izgubila svoju maštu. Da, sigurno sam je izgubila. Počet ću je tražiti po ci-

jelome svijetu. I sve ću zapisivati jer mi je tako najlakše. Da vidimo… hm… gdje bih je tražila? 

U moru? Ne, nema ništa, ali barem sam se pošteno okupala! U planinama? Ne, ni tamo, no imala 

sam lijepu šetnjicu. Na selu? Ne, nije ni tamo, no barem sam se naigrala sa životinjama. Možda na 

Sjevernom polu? Ne, ali sam pomazila polarnog medu! U podnožju brežuljka? Ne, ali naišla sam na 

prekrasnu dolinu cvijeća. Pa kako se nisam sjetila?! Mašta je sigurno u mojoj tenisici! Ali opet ništa! 

Iz nje ispadaju čarape, dokoljenke, igračke… a mašte nema. Ne znam što učiniti! Možda, možda se 

nalazi u nekom jelu? Mislima da ne, ali vrijedi pokušati. Lutam dućanom i tražim najmaštovitije jelo. 

Ne, nema ničega. Možda se sakrila u mojim ustima? Možda je mogu samo pozvati i ona će doći? Ma-

što! Mašto! Ne odaziva se. Tužna sam. Ajoj! Znam, mašta je u glavi! Samo trebam dobro razmisliti 

i ona će izaći. Razmišljam. Razmišljam. Nema je. Nisam se sjetila glazbe. Mašta je sigurno skrivena 

u njoj. Trebam sjesti za klavir i odsvirati neku skladbu. No, ni to mi ne uspijeva. Dosta mi je! Idem u 

knjižnicu čitati neku knjigu. Čim sam je otvorila, mašta je izletjela iz nje. Ali to nije bila moja mašta. 

Rekla mi je da prestanem tražiti i da samo pogledam u svoje srce.

I pogledala sam. Stvarno je tamo bila. I osjećam da će izletjeti. Svaki tren!

Anja Vlahović, 3. razred  

OŠ Frana Galovića  

Voditeljica: Sanja Minarik

Laura Plušćec, 4. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Anja Kosec, 4. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša

LiDraNo 2017. // 79

Literarni radovi učenika osnovnih škola



PREDLOŽENI

Jedna morska

PRIPOVJEDAČ: Dupin je čuo nešto

   i plivajući brzo i vješto,

   odmah, isti čas,

   otišao je potražiti spas.

DUPIN:   Čuo sam nešto, prijatelji moji,

   da se ribara svaka riba boji.

   Još sam usput nešto načuo malo,

   da im do ribljeg života uopće nije stalo.

   Jesu li oni zbilja strašni tako?

   Hm! Sad mi baš i nije lako!

   Što ako dupine loviti krenu,

   ako s uma potpuno skrenu!?

SRDELA:   Tebi je, dupine, lako.

   Do tebe se ne dolazi tek tako!

   Bez kazne neće proći

   pokuša li do tebe doći.

   S nama ti je priča druga,

   čim se ribar pojavi, nas ti hvata tuga.

   Što ako ovdje ne ostanem?

   Što ako nečija večera postanem!?

RAK:   Ovo postaje noćna mora,

   situacija sve je gora!

   Ljudi grozne stvari čine,

   tako moja vrsta gine.

 

RIBAR:   Danas sam donio odluku važnu, 

   jasnu, glasnu i vrlo snažnu:

   Ribe ja više loviti neću,

   i one zaslužuju svoju sreću.

   Ja sam jedan i odluka je jedna,

   no to ne znači da je manje vrijedna.

   I ribe su isto Božja bića!

   Mojom odlukom završava ova priča.

Anamarija Kragujević, 5. razred 

OŠ Savski Gaj  

Voditeljica: Ela Družijanić Hajdarević
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Kroz vrata čudesnog svijeta

Bila je posve uobičajena, lijena nedjelja. Rano proljeće borilo se protiv ostataka zime snažnim 

pljuskovima koji nisu prestajali cijeloga dana. Dan je bio kao stvoren za ljenčarenje, ali ja sam ga 

odlučila iskoristiti na drugi način i pobijediti želju za dremuckanjem. Kišne kapljice u tome su mi 

odlučile pomoći; lupkale su po staklu prozora u pravilnom ritmu i stvarale sjetnu, ali opuštajuću 

melodiju. "Kao perlice", pomislila sam sjetivši se upute koju mi je jednom izrekla profesorica kla-

vira, "to mora zvučati kao da perlice padaju po tipkama, nježno i glatko." Mislila je na Mozarta. I ja 

sam tada pomislila na Mozarta. Svladat ću danas te virtuozne Mozartove stavke u C-duru, kiša će 

me inspirirati i svirati sa mnom.

U takvu raspoloženju, čudnoj mješavini entuzijazma i pospanosti (a to je raspoloženje kod mene 

često prisutno i, začudo, baš tada sve najbolje uspijeva) sjela sam za klavir. Bilo mi je čudno što 

note nisu tamo gdje sam ih prošli put ostavila, a još čudnije što ih nije bilo nigdje. Znam da ih nitko 

osim mene u ovoj kući ne dira jer ionako ne zna što bi s njima. Znam da sam ih jučer, dobro, možda 

i prekjučer, ostavila na stalku za note. Pogledala sam lijevo-desno i zgroženo zamijetila da nema 

ni metronoma, iako sam negdje iz daljine čula njegovo pravilno otkucavanje. Odlučila sam početi 

svirati bez nota, po sjećanju, pa kako bude. Samo da još isključim slušalice, pomislila sam, jer elek-

trični klaviri imaju i njih, i rukom posegnula na mjesto gdje se nalazi otvor za njihovo uključivanje/

isključivanje. Nešto nije bilo u redu, pa sam se sagnula i zavukla ispod klavira. Ostala sam potpuno 

zbunjena i zaprepaštena. Na mjestu otvora koji koristim gotovo svakodnevno, nalazila su se crno-

bijela vratašca iz kojih je dopirao jasan zvuk metronoma. Pomislila sam da sanjam, uštipnula se ne-

koliko puta za obraz i došla u napast da jednostavno pobjegnem. No, znatiželja je bila jača. Vrataš-

ca na klaviru u mojoj sobi stvarno ne mogu biti početak nečeg jezivog, pomislih, i hrabro posegnem 

za sitnom ručicom koja je zasigurno služila njihovom otvaranju...

.... Imala sam osjećaj da letim brzinom svjetlosti ili barem zvuka. Mislila sam da su oko mene 

nekakve crne ljestve, ali onda sam shvatila da padam kroz mrežu beskonačnog notnog crtovlja, 

sudarajući se s neobično velikim i neuobičajeno tvrdim notama i violinskim ključevima. Izgledalo 

je kao da propadam u rupu bez dna. Pomislila sam na Alisu u Zemlji čudesa, čudeći se što nisam u 

potpunoj panici. Činilo mi se kao da me netko promatra, ali u toj brzini i toj silnoj kiši nota, nisam se 

mogla previše osvrtati. Odjednom, brzina je postala manja i ispod sebe sam ugledala nekakav grad 

ili što već. Osjećala sam se neuobičajeno mirno i tada shvatila što je tome uzrok. Lagana, ali stalno 

prisutna melodija pratila je moje lebdenje, a to su bili baš oni virtuozni Mozartovi stavci u C-duru 

koje sam danas kanila svirati. Zvučalo je bolje nego moje vježbanje, ali tako poznato, pa me pot-

puno očaralo. Konačno sam se prizemljila, pogledala oko sebe i shvatila da se nalazim u čudesnom 

gradu u koji sam se zaljubila na prvi pogled. Njegovo je središte bilo crno-bijelo, no pokrajnje ulice 

bile su nevjerojatno veselih i jarkih boja. Na trenutak sam ugledala neobično odjevenog čovjeka, s 

frizurom koja je izgledala kao sijeda perika, kako sjedi za ogromnim klavirom i svira melodiju koju 

sam maloprije čula. Pogledao me, ali se pravio kao da me uopće ne primjećuje. Uputila sam se pre-

ma mjestu koje mi je izgledalo kao da je glavni trg i došla do zgrade iz koje su se čuli ljutiti i svadljivi 

zvukovi. Kroz prozor u obliku gitare ugledala sam živahne povisilice i umorne snizilice kako se pre-

piru na koje će mjesto u kompoziciji koja od njih biti postavljena. Shvatila sam da su ovdje sigurno 

u tijeku neke političke rasprave i pobjegla sam od njih. Krenula sam nizbrdo prema dijelu u kojem 

je glazba bila sve glasnija. Prolazila sam kraj kuća prekrasnih oblika čije su boje bile nevjerojatne 

mješavine kakve se nikad ne bismo usudili isprobati. Na kućama su bili natpisi: Kuća terci, Palača 

oktava, Hotel kod veselih sekundi, Restoran kod debelih kvinta, Frizerski salon modernih septima 
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itd. Osjećala sam se kao da sam ovdje već dugo i sve mi je bilo neobično poznato. Kroz grad je te-

kla vesela i raspjevana rijeka po imenu Triola, a nakon što bi se prešlo preko mosta u obliku trube, 

došlo bi se do Parka sinkopa u kojem se nalazio Muzej šesnaestinki i ostalih ritmova, ispred kojeg 

su stajali ponosni i kršni čuvari, kontrabasi. Odlučila sam sjesti na klupicu i odmoriti se, uživajući u 

prekrasnoj mješavini boja, tonova i tako poznatih likova. Ali, nakon samo nekoliko minuta za ruku 

me uhvatilo maleno biće u obliku kastanjete, živahnih crnih okica, i povuklo da pođem za njim. 

Hodala sam prema veličanstvenoj građevini, najvećoj u tome gradu, koja je bila izgrađena od 

svih mogućih glazbala i instrumenata. Temelj je, dakako, bio klavir, a na njemu su se nizali ostali, 

baš kao male perlice, palo mi je na pamet. Ušla sam kroz vrata u obliku saksofona, hodala tepihom 

u obliku violine i ušla u prostoriju koja je podsjećala na koncertnu dvoranu. I da, imala je oblik harfe. 

Na pozornici se nalazio najveći klavir koji sam ikada u životu i snu vidjela, a mala kastanjeta za ruku 

me vodila upravo prema njemu. Dvorana je bila puna publike, primijetila sam povisilile i snizilice na 

tribinama koje se više nisu prepirale. Kastanjeta mi je namjestila stolicu i svi su se smirili, presta-

la je i glazba koja je do tada neprestano svirala. Strah i čuđenje toliko su me obuzeli da se uopće 

nisam mogla snaći. Kad sam sjela, ugledala sam onog čovjeka u neobičnoj odjeći i s neobičnom si-

jedom frizurom koja nalikuje na periku i tada sam ga konačno prepoznala. Nadam se i vi. Pružio mi 

je moju ljubičastu mapu s notama, otvorenu baš na trećem stavku sonate u C-duru i nasmiješio se. 

Osjećala sam kako u meni sve vrišti i kako bih trebala svima reći da danas uopće nisam vježbala jer 

nisam imala note. Prsti su mi bili kao od kamena, samo sam sjedila i gledala u note. Učinilo mi se da 

u publici, među svim tim glazbenim bićima, vidim i svoju profesoricu klavira kako ponosno plješće. 

To je bilo dovoljno da padnem u nesvijest...

... Otvorila sam oči i prvo što sam začula bile su kišne kapljice na mome prozoru. Metronom 

je s njima odbrojavao melodiju koje nije bilo. A ja? Sjedila sam za klavirom sa svojom ljubičastom 

mapom za note u ruci i znam da mi nećete vjerovati, ali na svome crnom puloveru primijetila sam 

jednu dugačku sijedu vlas, kao iz perike. Toga sam dana svirala bolje no ikada. 

       Nora Kostelnik Pogačnik, 7. razred 

OŠ Ivana Filipovića  

Voditeljica: Ljiljana Puljar Matić
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Kućne svađe

Kada biste me pitali svađamo li se u mojoj obitelji, bez razmišljanja bih rekla ne, ne svađamo 

se. Ali to ne bi bila potpuna istina. U mojoj obitelji se rijetko svađamo. Ne. U mojoj obitelji se ne 

svađamo često. Ma, bit ću iskrena. U mojoj obitelji se svađamo. Potpuno iskrena. U mojoj obitelji 

se često svađamo.

Među nama, ukućanima, skoro svaki dan izbije neka svađa. Najčešće se svađamo moj najdraži, 

najmiliji i najbolji brat i ja. Svađamo se oko toga tko će obaviti koji dio kućanskih poslova koje nam 

je mama zadala, oko daljinskog upravljača ili zbog provaljivanja u moju sobu. Naše svađe ne traju 

dugo. Potučemo se, zalupimo vratima naših soba i za deset minuta već smo pomireni. 

Onda su tu i svađe mojih roditelja. One su najčešće zbog toga što dotična osoba po cijele dane 

(ustvari, jedino nedjeljom) spava i ljenčari dok moja majka čisti, sprema, kuha, glača (sjedi u dnev-

nom boravku čitajući knjigu dok se brat i ja svađamo tko će što pospremiti). Te svađe završavaju 

dugom šutnjom i potraju otprilike do ručka kada su zaboravljene. 

Tu su također svađe oko novaca. Obično oko toga tko će platiti kavu ili kada moja teta mojoj 

majci kupi nešto, a ona joj pokušava vratiti novac. Teta novac ne želi primiti govoreći da je to dar i 

da se za dar ne vraća novac. Tada taj novac ide iz jakne u jaknu, iz torbe u torbu, prošavši više mi-

gracija nego cijela Europa. Na kraju završi u džepu mog brata. 

Meni su osobno najdraže svađe između moje bake i djeda. One su nekako najzanimljivije i najza-

bavnije. Postoji jedna svađa koja se između njih proteže godinama. Naime, moj djed je jako štedljiv 

i snalažljiv. On svakoj stvari koja je ispunila svoju ulogu, nađe način na koji će je ponovno upotrije-

biti. Također skuplja i bespotrebne stvari te ih gomila u podrumu govoreći da će mu sve to trebati. 

Tako, kada uđete u naš podrum, vidjet ćete: stari, pokvareni televizor, potrgani teniski reket, staru 

tuš glavu, dijelove namještaja … 

Ima jedan podrum u Zagrebu i jedan na moru te samo seli stvari iz jednog u drugi. Baku to ner-

vira jer zbog toga u automobilu nema mjesta za voće i povrće iz vrta na moru koje je „uzgojila baš 

za nas djecu” i koje će sada „biti beskorisno ostavljeno ujaku koji ga ne može sveg pojesti”. Tada 

započne svađa u kojoj baka viče na djeda neka ostavi svu tu kramu, a on njoj neka ostavi voće jer 

djeca i tako ne mogu sve to pojesti, pa će to ona jesti, a ima šećer. Tada nastane napeta šutnja u 

kojoj se tu i tamo čuje ljutito mrmljanje. Ubrzo se svađa ostavi po strani, ali kasnije opet izviri i na-

stavlja se sve do povratka u Zagreb kada nastupa kompromis. Djed izbaci jednu nepotrebnu stvar, 

baka nešto voća i svi zadovoljno krećemo na put.

Djed ima običaj iznenada mi postaviti škakljivo pitanje koga više volim, njega ili baku? U takvim 

trenutcima stojim u dnevnom boravku gledana s iščekivanjem. Kažem da ih podjednako volim, pro-

mrmljam da moram učiti i zbrišem u sobu. Čim se malo odmaknem, čujem bakino frktanje i djedov 

glas: „Ma ona je to rekla samo zato što si ti u sobi.” 

Smiješno mi je kako se oni stalno podbadaju i svađaju, a za par minuta sve zaborave.

Svađa je nekad dobro došla. Posvađamo se, kažemo što nam smeta i onda napravimo kompromis. 

Svađa je jedan od naših načina komunikacije i u redu je sve dok se redovito mirimo, međusobno 

poštujemo i volimo.

Sara Potkonjak, 8. razred 

OŠ Lovre pl. Matačića  

Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc
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Najljepše je gdje je srce

Jagica 

Kad je Jožek s mojim bratom Franjom te 1967. godine ušao u našu malu kuhinju u selu Miroše-

vac, imala sam sedamnaest godina. Štrecnulo me oko srca. Odmah sam znala da je on onaj pravi i 

da će najesen biti svadba. Vjenčanje je bilo skromno. Zaljubljena i sretna pošla sam za svojim mu-

žem na Ravnice gdje smo gradili kuću. Spavali smo u malenoj prostoriji koja nam je kasnije služila 

kao smočnica. Na četiri kvadra stavili smo madrac i to je bio naš prvi zajednički ležaj. Imali smo 

samo jednu rajnglu u kojoj smo kuhali grah, juhu, gulaš pa opet juhu ili grah. Bome smo jednog pi-

ceka imali cijeli tjedan. Malo na saft, malo na ajngemahtec, malo pohanog. Srećom Jožek je grah 

obožavao na sve načine. Grah sa zeljem, grah s repom, a ponekad i grah sa suhim rebricama. Ništa 

nam nije bilo teško. Bili smo mladi i zaljubljeni. Svaku smo subotu odlazili na vatrogasne zabave 

u Zagorje. Jožek je svirao harmoniku, a ja sam pjevala i juškala. Svoje srce poklonila sam Jožeku.

Komang

Moja djeca najviše vole ayam rendang, piletinu na indonezijski. Indonezijska kuhinja obiluje za-

činima pa limončelo, kardamom, đumbir, anis, cimet, kurkumu i ljuti čili razblažujemo kokosovim 

mlijekom. Uz piletinu obavezno serviramo kuhanu rižu na pari. Moj najmlađi sin Aneo ne voli čili 

papričice. Rodio se u Hrvatskoj i obožava burek sa sirom. Od hrvatskih specijaliteta ja najviše vo-

lim ljuti slavonski kulen. Prije petnaest godina slijedeći svoje srce stigla sam u Hrvatsku iz Indone-

zije. Volim se smijati kao i svi Indonežani. Došavši u Zagreb, ljude sam pozdravljala sa smješkom, 

a mnogi su me u čudu gledali. Sigurno su mislili su da sam luda. Čovjek, zbog kojega sam došla, 

ubrzo je pokazao pravo lice i okrenuo mi je leđa. Ostala sam sama sa četvero djece. Puno je teških 

dana iza mene. Idem naprijed. Više ne plačem. Našla sam posao, a moja djeca prijatelje, Hrvatska 

je naš novi dom.

Ella 

Radila sam na recepciji u Zakopanima u poznatom poljskom skijalištu. Tu večer u hotel je došla 

grupa glasnih Hrvata. Pomagala sam tijekom posluživanja večere jer se konobarica Marica razbo-

ljela. Jednom od hrvatskih mladića naročito se svidjela naša gusta juha žurek s krumpirom, kuha-

nim jajima i bijelim kobasicama. Zanimalo ga je kako se spravlja ta juha. Njegovi su prijatelji otišli u 

disko, a nas smo dvoje ostali razgovarati o poljskim specijalitetima. Bez imalo razmišljanja napusti-

la sam svoju poljsku domovinu i već deset godina sretno živim sa svojim Danijelom u Dubravi. Naša 

Emilly pohađa hrvatsku i poljsku školu, odlično govori oba jezika. I Emilly voli kuhati pa mi pomaže 

dok kuham pieroge, poljske raviole, punjene slanim ili slatkim nadjevima koje obožavaju svi naši 

hrvatski prijatelji. Nikada nisam požalila što živim na novoj adresi jer moj dom je tamo gdje su moji 

najdraži - moje dijete, moj muž i moj pas. 

Natalija

Viktor svira rog i primljen je u Zagrebačku filharmoniju. Počinje raditi za dva tjedna. Sretan je. I 

ja sam sretna. Kad se snađe u Zagrebu, doći ću sa sinom za njim. Tako je i bilo. Spakirala sam svoje 

i Sergejeve stvari i nakon dva mjeseca došli smo iz Donjecka u Zagreb. U Zagrebu se rodila Tatjana 

i našoj maloj ukrajinsko-ruskoj obitelji Hrvatska je osamnaest godina novi dom.
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Položila sam test za dobivanje hrvatskog državljanstva i zaposlila se kao učiteljica fizike u ško-

li. I danas se znadem zabuniti pa umjesto žile kucavice kažem žila kukavica, a dio natkoljenice be-

dro zovem batak ili zabatak. Uživam u zimskim večerima kada se okupimo oko stola, pijemo ruski 

čaj iz samovara i sladimo se varenjem, slatkim od voća. Viktor peče palačinke na dvije tavice. Brdo 

palačinki Sergej i Tatjana premazuju domaćim đemom od hrvatskih jagoda, malina, šljiva i smokava 

koje rastu u našem malom vrtu. I Ukrajina i Hrvatska lijepe su i zelene. Više smo proputovali Hrvat-

skom, nego Ukrajinom jer je Ukrajina jedanaest puta veća od Hrvatske. Volim obje svoje domovine. 

Jožek

Moja je Jagica prava majstorica u kuhinji. Volim kad mi skuha grah, ali danas ga ne smijem puno 

jesti kao prije. Imao sam srčani i moždani udar pa trebam jesti laganiju hranu. Ove jeseni, 2. rujna, 

proslavit ćemo naših 50 zlatnih godina. Neću moći zasvirati harmoniku jer me prsti više ne žele 

slušati, ali znam da će moja Jagica zajuškati uz tamburaše koje joj pripremam kao iznenađenje za 

Zlatni pir. Slijedila me sve ove godine i vjerovala dok smo se selili od Ravnica preko Grmoščice do 

Trnave. Podignula je i odgojila našu kćer dok sam radio na terenu kao monter grijanja po cijeloj biv-

šoj Jugoslaviji. I danas drži tri vugla kuće. 

Nikada neću zaboraviti kako me je štrecnulo oko srca kad me prvi puta pogledala one zimske 

večeri kad sam došao na kolinje u njihovu hižicu na Miroševac. Znao sam da bu ta mala samo moja! 

U srce sam je zaključao, ne može izaći - ključeve sam izgubio, ne mogu ih naći.

Lana Milković, 8. razred  

OŠ Marije Jurić Zagorke  

Voditeljica: Melita Horvatek Forjan

Ana Marija Glasnović, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Nikolin poučak

Nikola Torjanac ima četrnaest godina i ne voli čitati lektiru. Po tome se razlikuje od većine svo-

jih vršnjaka. I to možda i ne bi bio neki problem kad Nikola ne bi bio najbolji fizičar u školi. A geni-

jalne fizičare svi poštuju. Nikola nema vremena prijateljima objašnjavati gustoću, energiju i strujni 

krug. Njegova glavna zadaća je uvjeriti ostale učenike da nijedan drugi predmet, osim fizike, nije 

važan.

- Smisla ima učiti samo ono što se može znanstveno potvrditi - omiljena je njegova rečenica.

Najbolji fizičar posebno voli raspravljati o hrvatskom jeziku. Uvjeren je da je taj predmet najne-

potrebniji iz bogate skupine nepotrebnih.

- Koga više briga za hrvatski - ponavlja Nikola. Slušatelji ne dobacuju Bravo, ali mu se i ne su-

protstavljaju. Poslušno kimaju glavom. I tako Nikola sve testove iz fizike rješava sto posto, ali ne 

zna vrste riječi, ne zna je li Tin Ujević bio atletičar ili pjesnik, ne zna čak ni funkciju zareza u reče-

nici. Uvjeren je da će jednoga dana postati drugi Nikola Tesla i potpisivat se samo inicijalima N. T.

Djevojčica Ana jedina je osoba koja nije opčinjena Nikolinom viđenjem vlastite budućnosti. Be-

zuspješno mu pokušava objasniti da se čovjek najbolje može izraziti na materinjem jeziku. Nikola 

se zatim cinično podsmjehuje: - Nemam živaca, a ni vremena za tebe. Čitaj svoje knjige i iskazuj 

emocije.

Profesorica iz fizike obožava Nikolu. Na svakom satu ponavlja da u svojoj karijeri nije imala bo-

ljeg učenika. Ona se ipak plaši da takav genijalac - zbog trojke iz hrvatskog - neće moći upisati gi-

mnaziju koja je sagrađena baš za njega.

- Ni ja nisam voljela čitati pjesmice. Mrzila sam pisati sastavke. To je umjesto mene uvijek radila 

moja sestrična. Danas postoji i program za pravilno pisanje - umiruje ona Nikolu nakon što on do-

bije slabu ocjenu iz hrvatskog. Čini to pred svima. Kad ga utješi, zada mu nekoliko teških zadataka 

da fizičar vrati izgubljeno samopouzdanje.

*

Nikoga nije iznenadilo kad je Nikola pobijedio na školskom natjecanju iz fizike. Mnogi su se za-

čudili kad je na županijskom osvojio tek treće mjesto. Nekoliko dana nakon toga nije dolazio u ško-

lu. Jedino ga je Ana upitala kako je. Odgovorio joj je da se sprema za državno i zamolio da ga pusti 

na miru. 

Državno natjecanje održavalo se u Šibeniku. Nikola je otputovao u pratnji profesorice. Stigli su 

u petak popodne; samo dva sata prije pisanog dijela natjecanja. Za natjecatelje i njihove mentore 

bio je rezerviran smještaj u hotelu Solaris. Ispit se održavao u velikoj kongresnoj dvorani.

Nikolu su prozvali predzadnjeg. U grudima je osjetio napetost. Prvi zadatak nije znao riješiti, a 

na drugi nije htio prijeći. Vrijeme je prolazilo. Kad je voditelj rekao da imaju još pola sata, Nikoli je 

najedanput kliknulo. I krenuo je nizati formule i brojke. Međutim, kraj je označen prije nego što je 

on došao do posljednjeg zadatka. 

Na izlasku iz dvorane čekala ga je profesorica znatiželjna lica. 

- Nisam bio dobar, neće nas pustiti na praktični dio. Najbolje je da odmah idemo doma, doma - 

izgovorio je Nikola plačljivim glasom. 

- Sigurna sam da si bio odličan. Dobro se naspavaj i ne boj se. Sjeti se da si najveća uzdanica 

naše škole - nastojala ga je utješiti.

On se kiselo nasmiješio i krenuo prema izlazu. Profesorica je obzirno doviknula: - Praktični rad 

nam je sutra u deset, prije dođi na doručak. Rezultati testa su ujutro u devet. Ako ti nešto nije jasno, 

nazovi. Odšetala je do plaže. Nije željela ni pomisliti da bi njen Nikola mogao biti gubitnik. Praktični 

dio je zajednički rad učenika i mentora. Toga se nije bojala. 
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Nikola nije mogao spavati. Oko ponoći se iskrao iz sobe i krenuo bauljati hotelom. Prošao je 

uz oglasnu ploču. Rezultati su već bili izvješeni. Njegovo ime i prezime bilo je ispisano na drugom 

mjestu. Prvi je imao samo tri boda više. Odmah je javio profesorici: Doma, ne idemo dalje. Sad sam 

vidio rezultate. N. T.

Profesorica je isti čas popila tabletu za umirenje. Probudila se tek u deset i deset.

- Joj, gdje je moj Nikola sad? - izgovorila je poluglasno. Na brzinu se obukla i sjurila niz stepeni-

ce. Nikola je sjedio na stolici uz recepciju i plakao. - Ne plači, nije ništa strašno, događa se - počela 

je profesorica. 

- Ali… ali… počeli se bez nas, nisam vas… vas mogao probuditi… izbacili… izbacili su nas… - mu-

cao je.

- O čemu ti to, dragi Nikola? - bila je začuđena profesorica.

- Pa… ja… ja sam drugi, a vi niste došli - odgovorio je. 

- Kako to? Poslao si mi poruku noćas. Pogledaj! - povisila je glas. 

Izvadila je mobitel iz torbe i otišla na primljene poruke. Otvorila je Nikolinu.

- O, Bože, zarez! Pogledaj! Doma, ne idemo dalje. Zarez je trebao biti iza ne.

Otrčala je do kongresne dvorane. Praktični dio natjecanja bio je u tijeku. Pokušala je nagovoriti 

prosudbeno povjerenstvo da ih prime. Uzaludno. Popodnevnim autobusom vratili su se u Zagreb. 

Sjedili su odvojeno. 

*

Nikola se nekoliko dana nije pojavljivao u školi. Kada se vratio, nitko ga ništa nije pitao. Svi su 

ionako o svemu sve znali.

Ana mu je za Uskrs darovala knjigu Gospodar munja Ivice Ivanca. U posveti mu je napisala: Dra-

gom N. T.

Priču o životu genija iz Smiljana Nikola je pročitao posljednjeg dana proljetnih praznika. Ani je 

poslao poruku: Pročitao, nisam zaboravio.

- Nadam se da zarez nije stavio krivo - prokomentirala je tiho. Samoj sebi, u stanci rješavanja 

zadataka iz fizike.

Magdalena Živković, 8. razred 

OŠ Tina Ujevića 

Voditeljica: Nevenka Tropina

Rita Fiket, 6. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša

LiDraNo 2017. // 87

Literarni radovi učenika osnovnih škola



PREDLOŽENI

Pisanje po narudžbi ili slobodna tema

(pisanje po narudžbi = zadane teme koje predlaže profesorica

slobodna tema = ono o čemu sanjamo dok pišemo zadane teme)

Konačno, nakon tri godine pisanja po narudžbi, preda mnom je, u zadaći, slobodna tema. Zapi-

sujem na papir SLOBODNA TEMA … Osvrćem se po razredu. Svi već pišu, samo ja gladujem za in-

spiracijom koja mi je na razini minus jedan!

Očajnički zurim u svoju temu. Smijulji mi se pa se počne valjati od smijeha, a ja ju zakotrljam po 

stranici. Redovi se počinju puniti. Jedan, dva, tri i, najednom stane. Neće dalje! Skuplja sva slova, 

riječi, rečenice s papira i baca ih kroz prozor. Sada sve opet iznova. Sve zbog otvorenog prozora, 

zbog te podarene slobode u odabiru slobodne teme!

Popunjavam redove, no oni iščezavaju jer ih slobodna tema sve brže briše. Vrijeme je da tu 

malu beštiju ostavim samu pa neka si sama gradi dom. Ili da ju potkupim? Lova vrti cijeli svijet pa 

neka zavrti i moju temu. Mamim je pričom da ću je urediti kao princezu i sagraditi joj dvorac sa spa 

salonom i bazenima … Pala je na to kao kruška s grane! Krećem u potragu za materijalom iz kojeg 

ću izgraditi dvorac iz bajke. Mašta, znanje i tinta! Konačno dobar početak … Krenuh od temelja, a 

onda se opet javi tema kišući i kašljući jer je alergična na tintu i, problemi se prospu po bilježnici. 

Brže-bolje zatvorila sam prozor, no za to vrijeme tema je sjela na traktor i porušila cijeli temelj. 

Na rubu sam, no ne odustajem. Pa neće samopouzdanje buduće spisateljice poljuljati jedna obična 

mala tema! 

Krećem ispočetka! Bio tinta. Sve ide kao po loju! Osmijeh mi ne silazi s lica, a onda opet onaj 

glas … Fuj, fuj smrdi! Rješavam problem neugodna mirisa bio-tinte (očekivala sam da je bez miri-

sa), posežem u torbu i vadim mamin parfem (koji sam jutros,,zabunom” stavila u svoju torbu). Po-

špricam tintu i u oblaku Guccija pokušavam uhvatiti inspiraciju, koja je u međuvremenu uzela bo-

lovanje. Moje strpljenje je pri kraju, inspiracija je na bolovanju …,,Što sam napisala, napisala sam!” 

mrmljala sam si u bradu. Još nekakav zaključak prije zvona i gotovo! Odahnula sam, zabacila kosu 

i gledala kako se tinta razlijeva po papiru poprimajući oblik ključa. 

Prekasno je za izbor nove slobodne teme, a naslov ključ ostavljam za neki drugi pokušaj.

Nika Vlahović, 8. razred 

OŠ Bartola Kašića  

Voditeljica: Štefanija Turković
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Pjesma o prašini

U svakom kutu kuće

ona stoji,

sivkastobijele je boje,

metle se boji!

Iza slika i starih ormara,

skriva se i iza kreveta stara,

ne škripi nit' skviči,

ali pravi je parazit:

penje se i na strop,

kamuflira u bijeli zid…

Mame ju čiste

krpama i kemijskim tvarima,

no ona se ponovno pojavljuje

na očišćenim stvarima.

Nekima izaziva šmrkav nos

zbog teških alergija…

jaka je kao

čuvena rimska legija!

Ljudi se s njome bore

na mnoštvo načina,

no pobijedit ju je teško

jer to je -

Njezino Veličanstvo Prašina! 

Klara Tomić, 6. razred 

OŠ Ante Kovačića  

Voditeljica: Ivanka Brađašević

LiDraNo 2017. // 89

Literarni radovi učenika osnovnih škola



PREDLOŽENI

Sasvim hrvatska priča

U jednoj šumi živjele su dvije obitelji. Obitelj Zagrebačkog Melema i obitelj Istarskog Kamena. 

Zagrebački Melem imao je šest sinova: Paprenjaka, Slavonskog Kulena, Šestinskog Kišobrana, Su-

mameda, Paškog Sira i sitno Licitarsko Srce. Najstariji sin Paprenjak često se ljutio. Bio je poznat 

po tome što se brzo ljutio, ali bi se brzo i odljutio. Slavonski Kulen bio je silno jak. Uvijek je branio 

svoju braću i gdje god bi pošli uvijek je hodao prvi u koloni. Uvijek crvenoga lica i veselog osmijeha 

oko braće je trčkarao Šestinski Kišobran. Iako stalno blizu opasnosti nikada nije nastradao. Bio je 

neuništiv. Otporan na vjetar, na kišu, na sunce i uvijek radostan uveseljavao je svoju braću priča-

ma o prošlosti. Znao je jako mnogo priča o domovini Hrvatskoj. Doktor-Brat, kako su ga od milja 

zvali, bio je Sumamed. Taj je prije svakog izlaska iz kuće morao provjeriti je li nekome crveno grlo, 

ima li tko temperaturu, kako se svaki od njih osjeća. Ako bi se netko od braće navečer zakašljao 

Sumamed je u panici odmah palio svjetla i obavljao preglede. Braću je ljutilo što ih budi, ali ipak su 

ga voljeli. Bilo im je drago što se toliko jako brinuo za njih. Paški Sir je obožavao biljke i životinje. 

Od svih životinja najviše je volio ovce. Bio je poseban po tome što je jako dobro mogao osjetiti sve 

mirise. A najviše je volio miris mora. Ono malo biće koje je također činilo ovu obitelj bilo je Licitar-

sko Srce. Kao što mu i ime govori to je stvorenje bilo puno ljubavi. On je sve volio. Jedino što mu 

se nije sviđalo bila je površnost. Na njemu je sve moralo biti sređeno do zadnjeg detalja. Jedino 

kada bi bio sto posto spreman izlazio bi van. Zato su ga svi uvijek čekali. Trebalo je vremena da se 

uredi za izlazak. 

Istarski je Kamen imao šest kćeri. Mirisna Lavanda, svijetle puti bila je zaigrana i uvijek u po-

kretu. Mudra Učilica uvijek je pomagala svojim sestrama oko domaće zadaće. Mnogo je čitala i po-

nosila se svojim znanjem. Druge su je sestre voljele i često su se njenim uspjesima hvalile svojim 

prijateljima. Sestra koja je uvijek mami pomagala u kuhinji zvala se Vegeta. Tanka poput paukove 

mreže, čvrsta kao kamen bila je Paška Čipka. Ona je bila najljepša među sestrama. Iako se nikada 

nije hvalila svojom ljepotom svi su je uvijek primjećivali. Dvije najmlađe sestrice, male slatke ljepo-

tice bile su Samoborske Kremšnite. E, te su radile čudesa. Ali ma koliku nepodopštinu učinile, bile 

su toliko slatke, da su im svi sve uvijek opraštali. 

Ove su dvije obitelji svi cijenili. Jedino što se one međusobno nisu podnosile. Stalno su se sva-

đale. Zagrebački Melem i Istarski Kamen nisu dopuštali svojoj djeci da se druže. Ipak, njihova su dje-

ca svake večeri potajno odlazila na šumske plesove. U najljepšem dijelu šume dok je svirala glazba 

mladići i djevojke razgovarali su o svojim uspjesima, ali i o tome kako im je teško što se njihovi rodi-

telji ne vole. Plesali su svake večeri, bolje su se upoznali, a na kraju i zaboravili na obiteljsku svađu. 

Hrabro Licitarsko Srce zaljubilo se u nježnu i mirisnu Lavandu. Snažni mladići Paprenjak i Slavonski 

Kulen izabrali su slatke sestre Samoborske Kremšnite. Zaigrani Šestinski Kišobran bio je očaran 

ljepoticom Paškom Čipkom. Kćerka mudrica zvana Učilica bila je oduševljena pametnim Sumame-

dom. Jedinstveni Paški Sir zavolio je simpatičnu Vegetu. Nakon što su se roditelji usprotivili njiho-

vom vjenčanju u pomoć im je uskočio stari vilenjak Maslinovo Ulje. On je očistio srca njihovih rodite-

lja pa se uskoro pripremalo šesterostruko vjenčanje. Djevojke i mladići na svome vjenčanju odjenuli 

su hrvatske narodne nošnje. Bili su prelijepi. Obitelji su se pomirile i svi su živjeli dugo i sretno.

Elena Matić, 5. razred  

OŠ Kajzerica  

Voditeljica: Stanka Svetličić
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Sjena

Sjena

crna kao ugljen,

crna kao noć,

a kad se spusti mrak

morat će poć'.

Sjena me čuva

cijeloga me dana prati.

Malo ispred dođe,

zatim iza pođe.

Kada padne večer,

ona u svoj noćni dom kreće.

U snu je sanjam,

snove mi krasi.

Kada me hvata jeza

ona me zeza.

Kada osjeti da sam tužna

ona me nasmije

sve do suza.

Ivona Kokolj, 7. razred 

OŠ Stenjevec  

Voditeljica: Jadranka Vurnek
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Srce od zlata

Hodao je putem 

Željezni dječak,

Hrđao po kiši 

Svakim korakom.

„Željezno mu srce”,

Govorili su ljudi,

No u grudima mu se

Neka tjeskoba krije.

Mnogi ga često susreću

Dok hoda po putiću.

Hrđajući, svakim danom,

Opisan je nekom manom.

Svakog dana ide kući, 

Sam, potiho šetajući.

Svakog dana nešto vuče,

Srce malo, hrđajuće.

Ne može ga ništa smesti,

Dok on hoda sam po cesti.

Hoće li nekog sresti,

Sa sobom ga povesti?

Bolesna mu majka,

Bolestan mu tata,

Hodao je dječak

Sa srcem od zlata.

Lutao je sam,

Sastavljen od željeza,

Gazio po lišću,

Tražeći utjehu.

Hodao je putem,

Željezni dječak,

Hrđao po kiši

Svakim korakom.

Jana Dujmović, 7. razred

OŠ Gustava Krkleca 

Voditelj: Krešimir Ćosić
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Tražila sam sreću

Dušice moja,

U sreći može biti svaka boja

Ona je svugdje u zraku,

A može biti i u mraku

Ona je uvijek u nama

Tako kaže moja mama.

Najprije sam se mučila

I na kraju odlučila

Da ću potražiti sreću

Provirila sam u vreću

Potražila ju u smeću

No sreći nema traga

Čak ni ispod saga

Tražila sam ju i lijevo i desno

Tamo gdje je tijesno

Gledala sam Gore i dolje

Tražila sam ju bolje

Pronaći je mogla nisam

Nisam više znala di sam

Opet sam se mučila

I na kraju odlučila

Da ću stati

I odustati

Neću se više igrati lovice

Neću joj prilaziti kriomice

Nek se ona malo pokrene

Nek ona malo traži mene

Hana Krajnović, 5. razred

OŠ Špansko Oranice 

Voditeljica: Dijana Vranješ

LiDraNo 2017. // 93

Literarni radovi učenika osnovnih škola



PREDLOŽENI

U ušima šumore stihovi Josipa Pupačića

„O dobro jutro more kažem tiho” 

i sigurno jedrim prema startu, a kako mu se približavam sva ta sigurnost pada u more. 

«A more sluša pa se smije pa šuti pa se smije pa se penje”

kad odjednom, zapuše vjetar od 25 čvorova i nastanu valovi od metra. Nervozna sam. Unatoč 

brojnim i napornim treninzima nikada se ne osjećam spremnom za natjecanje. Strah me. Uzburkani 

su osjećaji u meni poput valova na kojima sama jedrim. Razmišljajući i zabrinjavajući se oko rezul-

tata, nisam ni primijetila da sam došla do regatnog broda i da je krajnje vrijeme da se usredotočim 

na kurenat, vjetar, refule... I opet stihovi.

„I gledam more gdje se k meni penje”

Smišljam taktiku i gledam vjetar. Začujem motor gumenjaka i okrenem glavu. Bila je to moja 

trenerica s kojom sam popričala o vjetru i kurentu, objasnila svoju taktiku i zajedrila prema startnoj 

liniji točno u trenutku zvuka trube popraćene dizanjem zastave klase Optimist na brodu regatnog 

odbora. To je označavalo početak procedure koja traje 5 minuta. Start se odvija između dva broda 

s istaknutom narančastom zastavom. Jak vjetar i kurenat iz istoga smjera otežavali su start meni i 

stotinu ostalih jedriličara. Odlučila sam startati lijevo i voziti lijevu stranu polja jer je ona bila bliže 

kopnu što je značilo da će biti manje kurenta i više refula. Na zvuk trube stotinjak je jedrilica star-

talo uključujući i mene. Uzbuđena sam. 

„I gledam more gdje se k meni penje” 

I pratim refule dok vozim uz vjetar na prvu veliku žutu plutaču. More i vjetar igraju se sa mnom. 

Iako sam u brodu sama tako se ne osjećam. Ili o tome ne razmišljam. Nije me više strah. Oko mene 

je mnogo jedriličara na koje moram misliti kako me ne bi prošli, istovremeno razmišljajući o vjetru 

i kurentu, a uza sve to uvijek moram imati isplanirana dva do tri koraka unaprijed. 

„I dobro jutro more more kaže”

Sada sam već na pola puta do prve oznake, i noge i trbuh jako me bole od neprestanog višenja 

u pokušaju da izravnam brod koji se naginje zbog prevelike sile vjetra u jedru. U ništa što napravim 

ili planiram napraviti nisam sigurna i počinjem gubiti mjesto po mjesto, bod po bod i na prvu oznaku 

dolazim deseta, a jedno sam vrijeme bila druga. Bol i razočarenje.

„I gledam more i gledam more zlato”

jedreći s vjetrom u bok na drugu oznaku. Na drugu sam oznaku došla osma jer sam škotom 

pumpala na valovima kako bi se ubrzala. Nakon okreta oznake zavozila sam niz vjetar prema slje-

dećoj. Bila sam presretna što više nisam trebala visiti pa mi je bol u nogama i trbuhu barem na-

kratko prestala. Brod mi je bio pun mora od neprestanog zalijevanja valova. Morala sam ga brzo 

isprazniti posebnom kanticom koju držimo u brodu, a to nije bilo nimalo lako jer sam se zamalo pre-

vrnula. Okrenula sam treću oznaku i krenula uz vjetar u cilj. Odlučila sam jedriti desnom stranom 

polja jer mi se činilo da ima više vjetra. Samo hrabro, pomislila sam.
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„I zagrli me more oko vrata”

Prevrnula sam se. Brzo sam gurala kobilicu u pokušaju da preokrenem brod. Brod je bio pun 

vode, a kako i ne bi? Dugo sam ga praznila i puno sam mjesta izgubila. Začuđujuće odlučno nasta-

vila sam svojom taktikom do dobro poznate crvene plutače i broda cilja. Morala sam proći između 

kako bih ušla u cilj, što je značilo ponovno višenje i bol koju donosi. Noge su me sada već stvarno 

jako boljele, a ruka mi se grčila. Bilo mi je jako hladno, pogotovo dlanovima koje nisam mogla ili ni-

sam željela pomicati, a morala sam. Jedva sam čekala da dođem više u taj cilj.

Nadomak cilju sam. Praćenjem refula malo sam popravila rezultat, ali puno refula sam proma-

šila ili na njih zakasnila. U ovom sportu svaki dan naučiš nešto novo, a i kada uđeš prvi uvijek ćeš 

reći: »Joj da sam barem...» Kako se približavam cilju sve bolje vidim svoju trenericu kako mi odr-

žava bukvicu o tome što sam krivo napravila ili nisam uopće. Još samo nekoliko metara... Tri, dva, 

jedan ... U cilju sam. Mjesto nije vrijedno spomena. Došla sam do gumenjaka trenerice i onda je po-

čela „jezikova juha.”

„A more sluša pa se smije”,

ali nema veze. Pogreške koje sam napravila ću zapamtiti, a sutra ću jedriti bolje. Kao i što će 

uvjeti za jedrenje sutra biti bolji. Krenula sam na kraju u klub,

„I more i ja i ja s morem zlatom”.

MANJE POZNATE RIJEČI I IZRAZI
Refuli - nagli udari vjetra
Kurenat - morska struja
Škota - konop s koloturom kojim se namješta kut jedra u odnosu na uzdužnu os jedrilice 
Kobilica - podvodna peraja kojom smanjujemo bočno naginjanje jedrilice
Voziti na kraj - voziti na obalu
Jezikova juha - prigovarati nekome nečemu, preneseno značenje

Eva Šiško, 7. razred 

OŠ Petra Zrinskoga

Voditeljica: Julija Vejić
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U utrci s vremenom

Otkad znam za sebe, kasnim. U školu, na trening, na dodatne aktivnosti. Nemam neku posebnu 

ispriku, jednostavno kasnim. Kada me ljudi pitaju zašto kasnim, ne znam što da im odgovorim. Ka-

snim zato što sam kasno krenula, kasno sam krenula zato što sam se kasno probudila, kasno sam 

se probudila zato što sam kasno legla, i tako u beskonačnost.

Uglavnom, kasnim cijeli svoj život. Za to ponekad krivim svoje roditelje i njihove „predivne” 

gene. Moja mama gotovo uvijek kasni na posao, a tata kasni na dogovore s prijateljima. Baka kasni 

na preglede kod kardiologa. Moj tetak, eh, on je tek poseban slučaj! Probudi se deset minuta prije 

dogovorenog termina važnog sastanka i ne žuri se, već ležerno doručkuje. No dobro, nisu samo oni 

odgovorni za moje kašnjenje. Većinom sam kriva ja. Koliko god trčala, koliko god brza bila, u utrci 

s vremenom uvijek izgubim. Već sam se pomirila s time. No, ima i onih lijepih, ležernih dana kada 

se nimalo ne trudim, a prestignem vrijeme, i to na njegovom vlastitom terenu. Kad malo bolje raz-

mislim, kakav bi to svijet bio bez kašnjenja? Bijeli zec nikada ne bi sreo Alisu, profesori bi prerano 

dolazili na sat, a Olimpijske igre uopće ne bi postojale jer prijestupna godina ne bi kasnila jedan 

dan. Vidite li vi to - godina smije kasniti, a ja ne! Kakva nepravda… U nekim narodima ljudi čak slave 

kašnjenje godine. Kad bi netko slavio svaki put kad ja kasnim, već bi mu odavno ponestalo balona.

Ipak, neću se predati! Trenirat ću, pripremati se, dizati utege, ma što god trebalo, samo da jed-

noga dana pobijedim vrijeme. I to ne samo jedanput godišnje u posebnim prilikama, već svakoga 

dana, svakoga sata. Međutim, koliko god je vrijeme važno, ne želim puno razmišljati o njemu. Volim 

uživati u trenutku, ne razmišljati o prošlosti niti se brinuti o budućnosti. I kao što mudri Ugvej iz 

Kung Fu Pande kaže: „Prošlost nam je bila bajna, budućnost je tajna, a sadašnjost je dar - otvori ga!”

Una Isajbegović, 8. razred

OŠ Gustava Krkleca 

Voditelj: Krešimir Ćosić

Nika Kežman, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša

96 // LiDraNo 2017.

Literarni radovi učenika osnovnih škola



PREDLOŽENI

Verse moga škoja Visa

Doša i snoša me i ti don. Ala sriće ca se partije put moga škoja. Ura je do partura. Stavjon 

dvi borše na škinje i adio Zagrebe. Posli Splita prolazidu škoji s bonde:Šolta, Brač, Mrduja, Hvar i 

eto ga, škojić moj. Uz svu forcu borili su se zanj (bez pobide) Rimljani, Mlećani, Englezi, Austijon-

ci i Njemci. Otok limuna, ruzmarina, naronca, oliva i bora. O svi misti tote susu Kut, Vis, Okjucna, 

Podhumlje, Rukavac, Zeno Glova, Marine zemje, i ako ju moramo spomenit Komiza. E, tote su i moli 

škojići ka ca su Host, Paržan, Budihovac, Ravnik, Plocica, Greben, i Biševo.Vale di svaki don dolazi-

du vali, ribe i ribori stori. Ka ca su Svetega Jurja, Dobra, Stracine, Veli i Moli Zoglov, Ruda, Trovna, 

Stiniva, ma imo ih još moli milijun. Moga bi još pol ure provjot o valima, škojima, o sikima, o hridima. 

Ne mogu se sakupi sve te lipote u jednu rič. Ti škoj isklesan morem, na rukima Božjin nojlipija perla 

srid mora Jadranskog. Issa. Danas Vis, škoj pun vire, sriće, tuge i štorije. Tote se živi obo moru kra-

ju i jubavi. Ondi pasoju doni uz nevere, bure, maestrole i bonace. Lipota neprolazna u mislima koju 

more razumit sumo sarce pisnika. Riči i verse ne doju ništa čim bi se mogle opisat osičaji kada more 

i brod vazmu dušu i sarce pod svoje. To artističko nezakonje sklada kuluri,harmonija mirisa i oku-

sa te lipote neviđenih u bilome svitu. More miruje, nigdi nima vala. Sumo sunce te zove, poj ovamo 

hod. Tote čovik poleti te se spusti ka tica. Triba se fermat late i skoci u more. Galebi u letu navigaju 

sa storin barbama oko škoja. Lipi moj škoju, volin te. Diže jutro u mirnim valama Visa moga. Vrime 

je za povadit sidra pa razapet jidra dok pisma mora i škoja me liči. Posli sritan zaspat o žalu dok ka-

sno litnji zalasci provjaju „Dobro vecer i dobro dušli na tanac”. Kajoju se jidra da gren puten o vitra, 

oko škoja di me voja. I cilo lito prođe ka bokun teple litnje kiše. Siti se stori barba maestralal skoro 

gotovo je lito mala. Ti škoj je i proklet i svet za mene. Drugi nemam, niti trebam. Uz zvuk klapske 

pisme sa Batarije, hukanje ćuka, šušura među svitom, more ca stinje mazi, zvuk carcika u terci, 

hum brodske makine, ja čujen more. Ispod prove gre još jedna bota ca gre u kraj. I duša se zapliće 

u dubinama u mirisu soli, borove smole i usnulog porta. I nakon što misec pade u san među borima, 

sumo će ostat pisma mora. Ribori gredu odrišit cimu, hodit na vesla, do sinjula, izvadi voršu ča-

pat frotra. Moj vis nasrid kulfa Jadranskog zagarljen botima i hridima. A kad pa punton zacarni svi 

brodi gredu na armiž. No žalo o Goveje vagabundni gitarista provlači parste kroz žice i cidi dušu za 

tu pismu. Partenca lita sve je bliže, a suza kliže. I opet pivan o škoju di sam rođen jednom garljem 

mirism i soli posu zemljom uvik žednom, teško mi je zaboravit tebe i svu jubov ca si mi do. Jer sa 

Zagrebačke gore nikad ne vidi se more i još veča bude tuga koju nosi vitar s juga, otoče volin te!

Tony Pinčetić, 8. razred

OŠ Voltino 

Voditeljica: Radojka Papić
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Pojedinačni dramsko-scenski nastupi učenika osnovnih škola

Andrija Biloglav, 2. razred
OŠ Trnjanska

Roko Štokić, 2. razred
OŠ Pantovčak

Kanni Mara, 5. razred
OŠ Luka, Sesvete

Ira Špiranec, 4. razred
OŠ Dugave

Leon Paradiš, 3. razred
OŠ Većeslava Holjevca

Pia Mara Bobanović,  
3. razred
OŠ Ivana Gundulića

Katja Žutić, 3. razred
OŠ Prečko

Damjan Cerić, 3. razred
OŠ Rudeš

Josip Keča, 6. razred
OŠ Trnsko

Veronika Ivančić, 6. razred
OŠ Luka, Sesvete

Tara Sedlar, 5. razred
OŠ Stenjevec

Erjon Sela, 6. razred
OŠ Dragutina Kušlana

Gabrijela Perišić, 5. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša

Antonela Prebeg, 6. razred
OŠ Brestje

Ema Hadžić, 6. razred
OŠ Markuševec

Hana Ivančić, 8. razred
OŠ Špansko Oranice
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Tijana Cirimotić, 6. razred
OŠ Vjenceslava Novaka

Sara Špehar, 6. razred
OŠ Marije Jurić Zagorke

Domagoj Marunica, 5. razred
OŠ Čučerje

Lorena Cvitkušić, 8. razred
OŠ Vukomerec

Katarina Rajković, 7. razred
OŠ Rudeš

Luciana Stojanović, 8. razred
OŠ Žitnjak

David Napast, 6. razred
OŠ Granešina

Dino Tomić, 8. razred
OŠ Otok

Fran Suknaić, 6. razred
OŠ Otona Ivekovića

Marin Beljo, 8. razred
OŠ Sesvetska Sopnica

Manuel Bazina, 8. razred
OŠ Špansko Oranice

Kristina Petek, 8. razred
OŠ Otona Ivekovića

Ivan Svetina, 7. razred
OŠ Petra Zrinskoga
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Eva Kolobarić, 8. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Pojedinačni dramsko-scenski nastupi učenika osnovnih škola

ODABRANI*

*odabrani nastupi za Državnu smotru

Klara Panić, 4. razred
OŠ Jure Kaštelana

Diana Agejev, 7. razred
OŠ Horvati

Vjeko Lončarić, 7. razred
I. OŠ Dugave

Andrea Sviličić, 8. razred
OŠ Remete

Leticia Čus, 8. razred
OŠ Pavleka Miškine

Tin Pišonić, 7. razred
OŠ Antuna Mihanovića
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Andrija Biloglav, 2. razred
OŠ Trnjanska
Igor Novosel: U zamlji bajki
Voditeljica: Kristina Vlah

Roko Štokić, 2. razred
OŠ Pantovčak
Pajo Kanižaj: Preplašeni mačak
Voditeljica: Tatjana Pešić Ilijaš

Kanni Mara, 5. razred
OŠ Luka, Sesvete
Grigor Vitez: Krijesnica
Voditeljica: Zdenka Drožđan

Ira Špiranec, 4. razred
OŠ Dugave
Zvonimir Balog: Kad 
sedmoglavi…
Voditeljica: Danuška Ružić

Leon Paradiš, 3. razred
OŠ Većeslava Holjevca
Sanja Pilić: Zeznuto vrijeme
Voditeljica: Doris Dobranić 
Bakša

Pia Mara Bobanović, 3. razred
OŠ Ivana Gundulića
Sanja Pilić: Kako me zovu
Voditeljica: Sanja Karl

Katja Žutić, 3. razred
OŠ Prečko
Prema Stanislavu Femeniću: 
Glupost
Voditeljica: Vedrana Juroš

Damjan Cerić, 3. razred
OŠ Rudeš
Zlatko Krilić: Ivana
Voditeljica: Željana Makovica

Veronika Ivančić, 6. razred
OŠ Luka, Sesvete
Jelena Pervan: Popjegavanje na 
suncu
Voditeljica: Marina Rezo

Josip Keča, 6. razred
OŠ Trnsko
Zlatko Krilić ( adaptacija ): Prvi 
sudar
Voditeljica: Božica Ditrih

Tara Sedlar, 5. razred
OŠ Stenjevec
Luko Paljetak: More
Voditeljica: Nikolina Stanišić

Erjon Sela, 6. razred
OŠ Dragutina Kušlana
Pajo Kanižaj: Strašna mačka
Voditeljica: Sanja Ilčić

Gabrijela Perišić, 5. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
Luko Paljetak: Dvodnevna 
molitva tete Ane
svetom Antunu da joj nađe 
ključe
Voditelj: Vjera Mrvelj

Antonela Prebeg, 6. razred
OŠ Brestje
Snježana Šoštarko: Moj prvi 
tanec
Voditeljica: Ankica Blažinović 
Kljajo

Ema Hadžić, 6. razred
OŠ Markuševec
Dragutin Domjanić: Zemlja
Voditelj: Saša Najrajter

Hana Ivančić, 8. razred
OŠ Špansko Oranice
Dragutin Domajnić: Bele rože
Voditelj: Marijana Baić

Tijana Cirimotić, 6. razred
OŠ Vjenceslava Novaka
Božica Jelušić: Kutija s bojama
Voditeljica: Ana Jelinić

Sara Špehar, 6. razred
OŠ Marije Jurić Zagorke
Prema pjesmi Lucije Levaković: 
Bože, ja vjerujem
Voditeljica: Dinka Tolić

Domagoj Marunica, 5. razred
OŠ Čučerje
Ivan Cankar: Šalica kave
Voditeljica: Iva Uremović

Lorena Cvitkušić, 8. razred
OŠ Vukomerec
Marko Pandurević: Oda čovjeku
Voditeljica: Marija Petrović

Katarina Rajković, 7. razred
OŠ Rudeš
Dragutin Tadijanović: Pjesma o 
čovjeku i suncu
Voditeljica: Mirjana Jukić

Luciana Stojanović, 8. razred
OŠ Žitnjak
Tomislav Zagoda: Pretjerana 
osjećajnost
Voditeljica: Margareta Milačić

David Napast, 6. razred
OŠ Granešina
Prema Andrewu Matthewsu: Tko 
sam ja? Trebam li se voljeti?
Voditeljica: Anita Poslon

Dino Tomić, 8. razred
OŠ Otok
Ephraim Kishon: Radosti 
obiteljskog prijevoza
Voditeljica: Helena Marić

Fran Suknaić, 6. razred
OŠ Otona Ivekovića
Zoran Pongrašić: Najvažnije je 
napraviti dobar plan
Voditeljica: Petra Mišković 
Milavec

Marin Beljo, 8. razred
OŠ Sesvetska Sopnica
Zvonimir Balog: Pušači na kraju 
debelo popuše
Voditelj: Boris Bakarić

Manuel Bazina, 8. razred
OŠ Špansko Oranice
Ivan Raos: Mala Viculinova
Voditeljica: Mila Galić

Kristina Petek, 8. razred
OŠ Otona Ivekovića
Ana Frank: Wenn die Uhr halb 
neune schlagt
Voditeljica: Petra Mišković 
Milavec

Ivan Svetina, 7. razred
OŠ Petra Zrinskoga
Siniša Glavašević: Priča o gradu
Voditeljica: Julija Vejić
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*odabrani nastupi za Državnu smotru

učenika osnovnih škola

nastupi

Pojedinačni

dramsko-
scenski

ODABRANI*

Klara Panić, 4. razred
OŠ Jure Kaštelana 
Dubravka Ugrešić: Sreća
Voditeljica: Snježana Pandžić

Diana Agejev, 7. razred
OŠ Horvati 
Ivan Goran Kovačić: Mali pot
Voditeljica: Linda Šimunović-Nakić

Vjeko Lončarić, 7. razred
I OŠ Dugave 
Mladen Kopjar: Usnena predaja
Voditeljica: Danuška Ružić

Andrea Sviličić, 8. razred
OŠ Remete 
Amy Chua: Majka Uspjeha
Voditeljica: Ivana Domović

Leticia Čus, 8. razred
OŠ Pavleka Miškine 
Julijana Matanović, A.Dorić: One misle da sam mala
Voditeljica: Natalija Stipetić Čus

Tin Pišonić, 7. razred
OŠ Antuna Mihanovića 
Prema romanu Harry Potter i kamen mudraca: 
Praskozorje, suton, utiha, smorac
Voditeljica: Nives Glavak
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nastupi

Skupni

dramsko-
scenski
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Učenici 8. razreda, OŠ Frana Galovića, Učenici (prema tekstu Zlatka Krilića): Veliki zavodnik,  
Voditeljica: Ana Vukušić Mahin

Učenici 4. razreda, OŠ Gustava Krkleca, Svjetlan Junaković: Dome, slatki dome (lutkarska predstava),  
Voditeljica: Snježana Fegić

Učenici 4. razreda, OŠ Josipa Račića, Zlata Kovač: Legenda o zmaju (lutkarska predstava),  
Voditeljica: Zlata Kovač

Skupni dramsko-scenski nastupi učenika osnovnih škola
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Učenici 2. i 4. razreda, OŠ Stjepana Bencekovića, Učenici i mentorica: Lidranoteka,  
Voditeljica: Irena Solenički

Učenici 3. i 4. razreda, OŠ Većeslava Holjevca, Adaptacija Doris Dobraniće Bakše: Jednom davno, davno…,  
Voditeljica: Doris Dobranića Bakša

Učenici 3. razreda, OŠ Vugrovec - Kašina, Ana Kraljević: Bazlamača,  
Voditeljica: Nataša Lambevska
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Učenici 3. razreda, OŠ Granešina, Marijana Jajić: Čipolino 
Voditeljica: Gabrijela Žugec

Učenici 3. razreda, OŠ Prečko, Ivan Krilov: Mačak, pjetlić i lija 
Voditeljica: Jadranka Horvatić

Učenici 2 i 3. razreda, OŠ Alojzija Stepinca, Ivanka Grbeša i Lidija Jadrešić: Život je lijep 
Voditeljica: Lidija Jadrešić

Skupni dramsko-scenski nastupi učenika osnovnih škola
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Učenici 3. razreda, OŠ Savski Gaj, Dubravka Koren: Lektira u močvari 
Voditeljica: Dubravka Koren

Učenici 4. razreda, Š Antuna Mihanovića, Prema bajci Ivane Brlić Mažuranić: Sunce djever i Neva Nevičica
Voditeljica: Davorina Bakota

Učenici 5. razreda, OŠ Josipa Jurja Strossmayera, Prema Ivani Brlić Mažuranić: Šuma Striborova
Voditelj: Biljana Basarić Čulk
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Učenici 6. razreda, OŠ Brestje, Snježana Šoštarko: Svako zlo za neko dobro
Voditelj: Ankica Blažinović Kljajo

Učenici 5 i 6. razreda, OŠ Pantovčak, Kristina Štebih: Onu večer da se rodil Janko Gajdaš
Voditeljica: Željka Frančić

Učenici 7. razreda, OŠ Antuna Gustava Matoša, Zvonimir Balog: Puž na carinskom pregledu
Voditeljica: Marija Đerek

Skupni dramsko-scenski nastupi učenika osnovnih škola
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Učenici 6. razreda, OŠ Bartola Kašića, Marina Zlatarić: A možda i nije tako
Voditeljica: Marina Zlatarić

Učenici 5. i 7. razreda, OŠ Dragutina Domjanića, Dramska skupina škole: Nijemi film
Voditeljica: Ana Petrić

Učenici 5. i 7. i 8. razreda, OŠ Pavleka Miškine, Ita Tissauer Pavičić: Rajsko voće na uglu
Voditeljica: Ita Tissauer Pavičić
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Učenici 6., 7. i 8. razreda, OŠ Vinka Žganca, Prema Augustu Šenoi: Tri Šenoine
Voditeljica: Snježana Čubrilo

Učenici 7. razreda, OŠ Dragutina Tadijanovića, Tekst nastao iz procesa rada: Kauboj i Indijanac
Voditeljica: Kristina Čendo

Učenici 6 i 7. razreda, OŠ Jure Kaštelana  
Bruna Novak, Andrija Martinec i voditeljica: Sve je to u glavi, a katkad i na pozornici
Voditeljica: Sanja Miloloža

Skupni dramsko-scenski nastupi učenika osnovnih škola
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Učenici 5 i 6. razreda, OŠ Jure Kaštelana, Mali usnovci: Tko je Tina Kovač?
Voditeljica: Sanja Miloloža

Učenici 8. razreda, OŠ Žitnjak, Prema Ivani Brlić Mažuranić: Šuma Striborova
Voditeljica: Margareta Milačić

Učenici 8. razreda, OŠ Vugrovec - Kašina, Rudyard Kopling: Ako
Voditeljica: Renata Budak Lovrić
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Učenici 6 i 8. razreda, OŠ Špansko Oranice, William Shakespeare: Ukroćena goropadnica
Voditeljica: Mila Galić

Učenici 8. razreda, OŠ Vladimira Nazora, Jean Baptiste Poquelin Moliere: Građanin plemić
Voditeljica: Irena Čuljat Martinović

Skupni dramsko-scenski nastupi učenika osnovnih škola
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Učenici 6. i 7. i 8. razreda, OŠ Tituša Brezovačkog, Anja Krneta, Sanja Mataga i skupina: Ona
Voditeljica: Sanja Mataga

Učenici 6 i 7. razreda, OŠ Lovre pl. Matačića, Učenici s voditeljicom: Ljubav/ljubomora
Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc

Učenici 6 i 8. razreda, OŠ Petra Zrinskoga, Dramska skupina: U koju ćeš ti srednju?
Voditeljica: Vera Piščević

Skupni dramsko-scenski nastupi  
učenika osnovnih školaPREDLOŽENI
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Učenici 8. razreda
OŠ Frana Galovića
Učenici (prema tekstu Zlatka 
Krilića): Veliki zavodnik
Voditeljica: Ana Vukušić Mahin

Učenici 4. razreda
OŠ Gustava Krkleca
Svjetlan Junaković: Dome, slatki 
dome (lutkarska predstava)
Voditeljica: Snježana Fegić

Učenici 4. razreda
OŠ Josipa Račića
Zlata Kovač: Legenda o zmaju 
(lutkarska predstava)
Voditeljica: Zlata Kovač

Učenici 2. i 4. razreda
OŠ Stjepana Bencekovića
Učenici i mentorica: Lidranoteka
Voditeljica: Irena Solenički

Učenici 3. i 4. razreda
OŠ Većeslava Holjevca
Adaptacija Doris Dobraniće 
Bakše: Jednom davno, davno…
Voditeljica: Doris Dobranića 
Bakša

Učenici 3. razreda
OŠ Vugrovec - Kašina
Ana Kraljević: Bazlamača
Voditeljica: Nataša Lambevska

Učenici 3. razreda
OŠ Granešina
Marijana Jajić: Čipolino
Voditeljica: Gabrijela Žugec

Učenici 3. razreda
OŠ Prečko
Ivan Krilov: Mačak, pjetlić i lija
Voditeljica: Jadranka Horvatić

Učenici 2 i 3. razreda
OŠ Alojzija Stepinca
Ivanka Grbeša i Lidija Jadrešić: 
Život je lijep
Voditeljica: Lidija Jadrešić

Učenici 3. razreda
OŠ Savski Gaj
Dubravka Koren: Lektira u 
močvari
Voditeljica: Dubravka Koren

Učenici 4. razreda
OŠ Antuna Mihanovića
Prema bajci Ivane Brlić 
Mažuranić: Sunce djever i Neva 
Nevičica
Voditeljica: Davorina Bakota

Učenici 5. razreda
OŠ Josipa Jurja Strossmayera
Prema Ivani Brlić Mažuranić: 
Šuma Striborova
Voditelj: Biljana Basarić Čulk

Učenici 6. razreda
OŠ Brestje
Snježana Šoštarko: Svako zlo za 
neko dobro
Voditelj: Ankica Blažinović Kljajo

Učenici 5 i 6. razreda
OŠ Pantovčak
Kristina Štebih: Onu večer da se 
rodil Janko Gajdaš
Voditeljica: Željka Frančić

Učenici 7. razreda
OŠ Antuna Gustava Matoša
Zvonimir Balog: Puž na 
carinskom pregledu
Voditeljica: Marija Đerek

Učenici 6. razreda
OŠ Bartola Kašića
Marina Zlatarić: A možda i nije 
tako
Voditeljica: Marina Zlatarić

Učenici 5. i 7. razreda
OŠ Dragutina Domjanića
Dramska skupina škole: Nijemi 
film
Voditeljica: Ana Petrić

Učenici 5., 7. i 8. razreda
OŠ Pavleka Miškine
Ita Tissauer Pavičić: Rajsko voće 
na uglu
Voditeljica: Ita Tissauer Pavičić

Učenici 6., 7. i 8. razreda
OŠ Vinka Žganca
Prema Augustu Šenoi: Tri 
Šenoine
Voditeljica: Snježana Čubrilo

Učenici 7. razreda
OŠ Dragutina Tadijanovića
Tekst nastao iz procesa rada: 
Kauboj i Indijanac
Voditeljica: Kristina Čendo

Učenici 6 i 7. razreda
OŠ Jure Kaštelana
Bruna Novak, Andrija Martinec 
i voditeljica: Sve je to u glavi, a 
katkad i na pozornici
Voditeljica: Sanja Miloloža

Učenici 5 i 6. razreda
OŠ Jure Kaštelana
Mali usnovci: Tko je Tina Kovač?
Voditeljica: Sanja Miloloža

Učenici 8. razreda
OŠ Žitnjak
Prema Ivani Brlić Mažuranić: 
Šuma Striborova
Voditeljica: Margareta Milačić

Učenici 8. razreda
OŠ Vugrovec - Kašina
Rudyard Kopling: Ako
Voditeljica: Renata Budak Lovrić

Učenici 6 i 8. razreda
OŠ Špansko Oranice
William Shakespeare: Ukroćena 
goropadnica
Voditeljica: Mila Galić

Učenici 8. razreda
OŠ Vladimira Nazora 
Jean Baptiste Poquelin Moliere: 
Građanin plemić
Voditeljica: Irena Čuljat 
Martinović
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PREDLOŽENI

*odabrani nastupi za Državnu smotru

učenika osnovnih škola

nastupi

Skupni

dramsko-
scenski

Učenici 6. i 7. i 8. razreda
OŠ Tituša Brezovačkog
Anja Krneta, Sanja Mataga i skupina: Ona
Voditeljica: Sanja Mataga

Učenici 6 i 7. razreda
OŠ Lovre pl. Matačića
Učenici s voditeljicom: Ljubav/ljubomora
Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc

Učenici 6 i 8. razreda
OŠ Petra Zrinskoga
Dramska skupina: U koju ćeš ti srednju?
Voditeljica: Vera Piščević
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učenika osnovnih škola

radovi

Samostalni

novinarski
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TRAGOM LEKTIRE „KĆI LOTRŠĆAKA”

Bogorodica s djetetom
Povijest slike Bogorodica s djetetom u romanu Kći Lotršćaka, Marije Jurić 
Zagorke i stvarna povijest

Slika iz 16. st.

Rijetko koji Zagrepčanin nije čuo za Kamenita vrata i sliku Bogorodice s djetetom koja se tamo 

nalazi. Riječ je o slici iz 16. stoljeća, naslikanoj na lanenom platnu. Prikazana je Bogorodica kako 

drži žezlo u lijevoj i Isusa s malim globusom u desnoj ruci, odjevena u haljinu grimizne boje, ogrnu-

ta plaštem s uzorcima zvijezda. Na dnu je Mjesec, a sa svake strane jedan anđeo koji odaje počast 

Bogorodici.

Veliki požar 1731.

Slika se počinje štovati od velikog požara 31.5.1731. Vjeruje se da je požar buknuo u sjemeništu 

sv. Josipa, a od tamo se proširio na cijeli Grič, a zatim i na Kaptol. Izgorjele su brojne zgrade uk-

ljučujući i Kamenita vrata. U stanu iznad Kamenitih vrata živjela je udovica Modlar koja je tri dana 

nakon požara, tražeći svoje stvari u pepelu, našla čitavu i neoštećenu sliku Bogorodice s djetetom 

kojoj je nagorio samo okvir. O tome piše i Adam Baltazar Krčelić, priznati hrvatski povjesničar. Za-

tečena tim čudom, udovica Modlar je na ulazu u Kamenita vrata podigla oltar kako bi Zagrepčani 

mogli pobliže pogledati i štovati tu čudotvornu sliku. Iste godine se oltar premjestio dublje u Kame-

nita vrata, a 1778. je Ivan Kort oko oltara podigao željeznu ogradu u baroknom stilu. 

Mandušina zaštitnica

Ove povijesne činjenice bile su poticaj Mariji Jurić Zagorki za pisanje romana Kći Lotršćaka. 

Prema romanu, slika je bila Mandušina i jedina je ostala cijela kada je sve izgorjelo u požaru koji je 

podmetnuo kanonik Šimun, najcrnji lik i najveći zločinac u romanu. A kako je dospjela k Manduši? 

Puk je vjerovao da je slika bila vjenčani dar same banice Manduše plemićkoj obitelji Tepečić, a vi-

sjela je u sobi mlade i lijepe plemkinje Ruže Tepečić, koja je jednog kobnog dana bila sama u dvorcu. 

Tuda je prolazio mlad sjemeništarac Šimun, prerušen u plemića i zagledao se u lijepu Ružu. Zamo-

lio je za odmor, a glumeći slabost i nesvjesticu, dobio je i konak u dvorcu. Sakrio se u Ružinoj sobi i 

dok je ona od straha i iznenađenja, vidjevši ga u sobi, pala u nesvijest, iskoristio je. Kada je došla k 

svijesti i pograbila djedovu kuburu sa zida, Šimun se pred slikom Bogorodice zakleo da će se njome 

oženiti. No, kada je sutradan Šimun otišao, nikada se više nije vratio. Kako je vrijeme prolazilo Ruža 

je, shvativši da je trudna, pobjegla od kuće svojih roditelja. Sa sobom je uzela sliku Bogorodice u 

nadi da će uz njenu pomoć naći Šimuna. Iako je tražila Šimuna po svim plemićkim dvorcima, nije 

ga našla. Ugledala ga je na Kaptolu i shvatila da je pop. Krenula je za njim u kuriju njegove sestre 

gdje je živio. U kuriji je Ruža proklela Šimuna pred slikom Bogorodice, a kako je naložio da je se iz-

baci van, sliku je ostavila na njegovu stolu. Šimun nije mogao ni pogledati sliku, pa ju je dao svojoj 

kuharici, a ona svojoj prijateljici Margareti Mikčević. Ona ju je stavila uz malenu djevojčicu koju je 

kanonik Šimun ostavio u kuli Lotršćak na brizi knezu Plemenščaku kojemu je umrla žena i tek rođe-

na djevojčica. Knez ju je nazvao Manduša, odgajao je i volio kao vlastitu kćer, pa joj i nije rekao, sve 

dok nije morao, da mu nije rođena kći. Tako je slika Bogorodice s djetetom stigla u Lotršćak, pratila 

i čuvala Mandušu u životnim opasnostima kroz čitav roman.
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Stoljetni zavjeti Zagrepčana Bogorodici

Zagrepčani su se stoljećima zavjetovali Bogorodici, pokazivali joj naklonost, istinski vjerovali u 

nju. Često su joj se obraćali u teškim i životno važnim trenutcima. Primjer tomu su brojne mramor-

ne pločice koje i dan-danas stoje u unutrašnjosti Kamenitih vrata, a na njima su zahvale vjernika 

za uslišane molitve. Bogorodica je 1931. okrunjena i proglašena zaštitnicom grada Zagreba, a 31.5. 

svake godine obilježavamo Dan grada Zagreba.

I danas se ljudi na Kamenitim vratima mole, poštuju Bogorodicu i svetost toga mjesta. Oni koji 

se ne mole tamo, kao i ja, zastanu i prekriže se pa nastave dalje svojim putem. 

Ima i onih koji ne poštuju svetost tog mjesta (većinom su to turisti) pa galame i smiju se dok 

prolaze kraj vjernika koji se mole. Moglo bi se reći da nemaju poštovanja prema drugim ljudima i 

onome što je njima sveto. 

Asocijacija na lektiru

Zadnji puta sam se na Kamenitim vratima duže zadržala kada mi je u posjet došla prijateljica iz 

Vinkovaca. Tada sam se prvi puta molila Bogorodici. Od tog listopada ne dolazim više tamo moli-

ti. Možda zbog razočaranja jer mi se ono za što sam se molila nije ostvarilo. Za mene su Kamenita 

vrata i slika Bogorodice s djetetom asocijacija na Gornji grad, vjeru u Boga i lektiru Kći Lotršćaka. 

Ana Maria Milić, 8. razred 

OŠ Lovre pl. Matačića  

Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc

Pia Hercigonja, 7. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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LEKTIRA U OSNOVNOJ ŠKOLI

Dado bez Nosonje
Zašto se svaki naslov iz popisa lektire čini dosadan ili nerazumljiv? Mora li 
baš svaka lektira biti muka? Ima li načina olakšati te muke nama, mladim 
čitateljima?

Neću baš izazvati novinarsku senzaciju ako vam priznam da ne volim lektiru.

Ovo jednostavno priznanje ne znači da ne čitam lektire. Puno je to složeniji problem koji poči-

nje već u rujnu kada nam profesorica da popis lektire za novu školsku godinu. Čitam naslove: Divlji 

konj, Duga, Voda, ... Opet se povezujemo s prirodom? Sljedeći naslovi pokazuju da ćemo istraživa-

ti dnevnik kao književnu formu: Tajni dnevnik Adriana Molea, Iz dnevnika malog Perice ... Morate 

priznati da ne zvuči baš uzbudljivo. Profesorica nas pokušava odobrovoljiti naslovima Gumi gumi i 

Maturalac, no, budući nam razrednik stalno prijeti ukidanjem maturalca, gubim volju. I tko još ska-

kuće gumi gumi!? Sedmi smo razred! U skladu s tim, ne preostaje mi drugo, nego da se, kako moja 

mama kaže, pubertetski durim.

Profesorica hrvatskog i dalje se trudi, najavljuje da je dosta naslova s našega popisa ekranizira-

no. Ali, avaj, još jedan nerazumljivi lektirni naslov, Smogovci, pretočen je u TV seriju. Ma, baš su nam 

olakšali! Nisam neka čitačica, ali valjda ću ipak brže pročitati knjigu, no pogledati sve epizode serije?! 

Zašto profesori hrvatskog nikad ne znaju koliko knjiga koju su nam zadali za lektiru ima stranica?

Dok čekam u redu školske knjižnice (Ti redovi se, začudno stvaraju samo nakon 20. u mjesecu!) 

da bi zadužila Smogovce Hrvoja Hitreca, pregledavam knjigu. Držim je kao što bih držala daždev-

njaka otrovne kože, ili bar one grozne ljigavce kojima nas dečki gađaju. No, trudim se dati knjizi pri-

liku, sprijateljiti se s njome. Ne brinite, to su, opet, riječi moje mame.

Dobro. Knjiga nije baš predebela, stotinjak stranica. Meki uvez, izdavač Mladost (Pih!), naslovna 

ilustracija ne obećava. Jedan dječak zijeva, drugi se zabrinuto mršti, treći zvače olovku. U pozadi-

ni, ispred dimnjaka iz kojeg kulja dim, stoji podbočena žena. Mogla bi biti profesorica ili mama, zna-

te već kako se one znaju podbočiti. Sve skupa ne pomaže mi u otkrivanju fabule i tematike, omilje-

nih riječi moje profesorice. Mudro okrećem stranicu s kazalom. Hm! Naslovi poglavlja dugi su poput 

složenih rečenica! Kroz mudru glavu sijevne mi divna ideja! Možda, ako pročitam naslove poglavlja, 

izbjegnem čitanje djela u cijelosti!

Poglavlje prvo u kojem se Dado i Nosonja bude na razne načine.

Poglavlje drugo u kojem Dado i Nosonja idu u školu.

Poglavlje treće u kojem se priča kako je Slonov tata doživio skupove brojeva do sto.

Čak ni pažljivo iščitavanje svih naslova dvaput, s razumijevanjem i bez zijevanja, ne pomaže. 

Imena likova su zbunjujuća i ima ih previše, a Hitrec, čini se, nije zamislio da samo pročitamo naslo-

ve i sve shvatimo. Ne pomaže ni veseli mamin uzvik s drugog kraja sobe: „Smogovci! To sam obo-

žavala!” Valjda više nije mogla gledati kako pušem i uzdišem iznad knjige. Veselo dodaje da imam 

seriju na webu. Znam. Profesorica nas je, sličnog raspoloženja kao i mama, motivirala prikaziva-
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njem cijele prve epizode. No, što zbog zastarjele snimke iz 80-ih godina 20.stoljeća, a što zbog do-

bacivanja naših dječaka koja su valjda trebala nagovoriti profesoricu da odustane od lektire, nisam 

se baš osjećala motivirano. 

Mama ne posustaje: „A znaš li da je Alin glumio u Smogovcima?” OK. Uspjela je još jednom, 

privukla je moju pozornost.

Poglavlje prvo, str. 8: „Ulazna vrata škole zaključavala su se pet minuta prije osam, i točno 

pet minuta prije osam Dado i Nosonja uguraše se pokraj debele podvornice koju je ravnatelj za-

dužio da upravo pet minuta prije osam zaključa vrata i ne pušta više nikoga (n i k o g a!) u školu, 

pa čak ni njega, to jest ravnatelja!”

Alin Kavur, ili Dado iz Smogovaca, moj je susjed otkad znam za sebe. Doduše, zbog njegovih če-

stih odlazaka u Australiju, gdje je neko vrijeme živio, nismo se baš napričali. No, odmah je pristao 

na intervju. Štoviše, toliko je ljubazan da se pitam što li mu je mama rekla. Brinem i zbog toga što 

jedva da sam stigla do sredine knjige. 

Na dogovoreni razgovor Alin je stigao mladenački ubrzanog koraka u crnim martama, moder-

nim razderanim trapericama i crnoj kožnoj jakni. To bi trebalo opravdati moje oslovljavanje. Mada 

je u 43. godini, čak odnedavno i djed, teško ga je oslovljavati s „gospon susjed”. Primjećujem da 

je izgubio onu zbunjenost u pogledu iz TV serije, no iskrenost je ostala. Na moje pitanje je li njemu 

bila zabavna priča o smogovcima, otvoreno govori: 

„Da, bila mi je jako zabavna. Međutim, moram priznati, kada sam dobio scenarij, nisam znao o 

čemu govori i zašto se baš zove Smogovci.” 

Sad su već svi moji strahovi nestali i hrabro nastavljam dalje. Na pitanje s koliko godina je glu-

mio Dadu, Alin će me iznenaditi:

„Prve Smogovce snimao sam s 6 godina, u drugom serijalu imao sam 9, a zadnjem 15 godina.” 

Nisam ni znala da je snimljeno više serijala, no Alin mi otkriva da je popularnost Smogovaca izne-

nadila i samog Hitreca, te je pisao nastavke.

„Dado nije vjerovao očima. On je, naime, toga trenutka gledao za koliko će kratkovidni pro-

mašiti usta jednog morskog lava, kad odjednom vidje kako se iz vode pojavljuje neka ljudska gla-

va. Sudeći po kosi, nosu i ostalom, bio je to nitko drugi nego baš Nosonja.”

Sceni iz zoo vrta smijao se cijeli moj razred, a pamti je, kao jednu od najdražih i Alin. Nježno 

priča o Nosonji, tj. pokojnom Đorđu Rapajiću. „Bio mi je uzor po svojim glumačkim kvalitetama. Iza 

scene zabavljao je ostalu djecu, u dječjim očima on je bio faca. Pomagao je djeci lakše naučiti tekst 

napamet. Znači definitivno - pravi Nosonja.” 

Sigurno nije bilo lako stati pred kamere sa šest godina. Alin objašnjava: „U početku sam bio 

zbunjen. Kada upale kameru, znao sam se preplašiti te su me morali šminkati jer sam bio crven u 

licu, no nakon nekog vremena sam se privikao. Mi klinci smo se zapravo samo dobro zabavljali.”

„Ubojico”, viknula je Marina čim ga je ugledala.

Dado se zaprepasti. „Pa kaj sam ja kriv”, reče. „Ti si kuhala!”

Alin i dalje prebire po sjećanjima: „Pamtim tu scenu s kolačima. Bila nam je smiješna već pri sni-

manju. Sjećam se i kada smo se Marina i ja igrali "mame i tate" te me je morala pljusnuti. Tu scenu 

morali smo ponavljati 10 puta. Ili sam se ja od straha izmaknuo, ili me Marina slabo pljusnula pa mi 

lice nije izgledalo dovoljno zbunjeno. Redatelj se dosjetio i šapnuo Marini da me pljusne iz sve sna-

ge. Iznenađenje je uspjelo i bio sam doista zbunjen silinom njezine pljuske. Dapače, još je osjećam.”
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Što Alin radi danas? Živi na dvije strane svijeta, u Austaliji i Zagrebu, uživa u svoje četvero dje-

ce, koje smatra svojim životnim postignućem, a priznaje, sviđa mu se i uloga djeda. Volio bi ponovo 

stati pred kamere i smatra da u životu nikad nije kasno ni za što.

„Tko su smogovci”, pitam ga za kraj. „Smogovci smo svi mi koji smo rođeni u Zagrebu, koji smo 

odrasli tih davnih 80-tih te se budimo pod zagrebačkim smogom i živimo miran zagrebački život.”

Zahvalila sam Alinu na razgovoru. Motivirao me za čitanje djela, a da nije ni znao.

Zahvalit ću mu još jednom u mislima, nakon nekoliko dana, kad ugledam pitanje na provjeri lek-

tire: Tko su smogovci?

Paula Klepo, 7. razred

OŠ Marije Jurić Zagorke  

Voditeljica: Nataša Jakob

OŠ Antuna Gustava Matoša
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DEČKO S MEDVEŠČAKA

Kako je naša 
škola promijenila 
život jednom 
nemirnom dječaku

Školovanje

Naš bivši učenik Tomislav Zrno završio je školu 

Grigora Viteza prije šest godina. Uočili smo ga u 

trgovini Konzum i zamolili ga za intervju.

Što ti je ostalo u dobrom sjećanju i ugodnoj uspomeni?

Najviše profesori i knjižnica, a posebno profesor iz povijesti te profesor knjižničar, ako ga tako 

mogu zvati.

Kako je tvoj put tekao dalje, nakon osnovne škole?

Kroz srednju školu na posao.

Koju srednju si završio?

Trgovačku, komercijalni smjer.

Kakav si bio učenik?

Dosta dobar.

A u osnovnoj?

Vrlo dobar.

Zaposlenje

Jesi li teško našao posao?

Više-manje potrudio sam se sam, no bilo je tu traženja na burzi i čitanja oglasa po novinama.

Slao sam životopis na mnoga mjesta, no Konzum mi je prvi dao priliku.

Što si radio na početku svoje poslovne karijere?

Slagao sam sokove te alkoholna i bezalkoholna pića. Sortirao sam robu koja stiže iz skladišta.

Naučio sam raditi na blagajni te preuzimati i raditi cijene za robu. Kasnije sam radio sve pametnije 

i zahtjevnije poslove.

Kad si tek došao, kako si se snašao?

Pa, u početku sam se bojao da će me samo baciti u neku trgovinu, no Konzum je sve to dobro or-

ganizirao tako da sam se prije nego sam počeo raditi educirao u „Konzumovoj akademiji” gdje rad-

nike podučavaju tjedan dana. Tako nam objasne kako trgovina zapravo funkcionira i uvijek sam u 

trgovini s mentorom koji mi pomaže u sortiranju robe.

Razgovor s Tomislavom u školskoj knjižnici

Fotografirala: Anđelina Alerić
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„Nije mi bilo teško”, kaže Tomislav.

Sada si u poslu potpuno samostalan?

Uglavnom da, ali uvijek ima nešto novo u 

što me voditelj mora usmjeriti, no trudim 

se biti samostalan. Na mjestu gdje radim 

je vrlo dinamično i moraš se dosta i sam 

truditi, ne možeš očekivati da će ti stalno 

netko pokazivati i usmjeravati te.

Sve u svemu, jesi li zadovoljan poslom?

Prilično. Za prvi posao je jako dobro. Stje-

čem neko iskustvo, radne navike, zarađu-

jem plaću i redovito ju primam. Mogu reći 

da sam zadovoljan.

Koliko sati dnevno radiš?

Osam sati dnevno, u smjenama. Jutarnja smjena traje od 8 do 16 sati, a popodnevna od 16 sati do 

ponoći.

U toj trgovini je veliki promet?

Da, ona se nalazi u Importanne centru - s jedne je strane u blizini autobusno stajalište, a s druge su 

željeznički kolodvor i tramvajska stanica na Trgu kralja Tomislava. Tu dolazi mnoštvo ljudi iz obaju 

pravaca.

U toj velikoj rijeci ljudi, a svi smo barem jednom bili u tom Konzumu, mora da te ljudi prepoznaju, 

zar ne?

Da. Prepoznaju me kolege iz škole, pone-

ki profesori, kolege s maminog posla i su-

sjedi.

Želje i ambicije

Jesi li ponosan na svoj posao, osjećaš 

li zadovoljstvo u timskom radu? Imaš li 

neke druge ideje i ambicije u glavi ili ćeš 

tu ostati?

Pa, mogu vam reći da zapravo jesam. Je-

sam li ponosan? Ja sam u principu zado-

voljan i ponosan, poznajem mnogo ljudi 

koji ne mogu naći posao. Imam prijatelje 

iz osnovne i srednje škole koji po cijele 

Tomislav s kolegicama koje ga opisuju kao vrijednog i 
dragog momka (Fotografirala: Anđelina Alerić)

Tomislav slaže robu na odjelu pića 
(Fotografirala: Anđelina Alerić)
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dane ništa ne rade i žive na teret roditelja. Ja nisam takav, ja nikad nisam volio biti ovisan o rodi-

teljima.

Moje ambicije sežu dalje i šire. Želio bih napredovati unutar Konzuma, kad sam već tu.

To je velika firma, to jest korporacija, u kojoj je moguće napredovati i dobiti bolje radno mjesto, a 

time, naravno, i bolju plaću.

Sve ovisi o šefu. Ako te on odluči pogurati zbog tvog dobrog rada, možeš napredovati, ali moraš se 

iskazati. Moraš biti vrijedan, poslušan te raditi ono što se od tebe traži.

Poseban pristup obrazovanju

Znamo da živiš na Medveščaku, no kako to da si došao u našu školu?

Pa, ukratko, moj stariji brat je išao u OŠ „Ivan Merz” i rekao mi da tamo profesori nemaju razu-

mijevanja za nemirne učenike, a ja nisam mogao mirno sjediti na mjestu jer imam ADHD, to jest 

hiperaktivan sam i zvrkast. Roditelji su se raspitali i čuli da u školi Grigora Viteza postoje posebni 

pedagoški testovi i prilagođeni program za učenike. Ova škola mi je pomogla da svladavam gradivo 

od lakšeg prema težem i da učim bitne stvari. Učitelji su mi omogućili da završim osnovno školo-

vanje s nekim uspjehom.

Kad te čovjek gleda nikad ne bi rekao da si hiperaktivan, naprotiv ovdje sjediš mirno i odgovaraš na 

naša pitanja. Potpuno si se izmijenio.

Valjda sam stariji i ozbiljniji pa taj nemir znam svladavati i kontrolirati svoje ponašanje. Ne vjerujem 

da je moja hiperaktivnost nestala, no sada je znam usmjeriti na nešto pozitivno. 

Tvrtko Šapina, 6. razred

OŠ Grigora Viteza 

Voditeljica: Elida Trusić

Bruno Lipovac, 5. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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MODA MEĐU TINEJDŽERIMA

Diktira li moda naš način života?
Razmišljanje jedne osmašice

Zašto mladi slijede modu?

Što je moda? Način odijevanja? Način ponašanja? Ili … način života?

U životu mojih vršnjaka moda ima veliku važnost. Njihovo shvaćanje te riječi je različito. Za 

neke je moda ono što je u trendu, što nose mladi u velikim svjetskim gradovima, što nose mladi u 

Zagrebu, što nose njihovi vršnjaci u školi, teror modne industrije u svrhu zarade... Neki samo od-

mahuju rukom na riječ moda, a nisu ni svjesni da i sami podliježu modi jer svi, ili gotovo svi, imaju 

nešto što je trenutno moderno: neki odjevni predmet, tenisice, školsku torbu (mali ruksak), tren-

dovsku olovku, bilježnicu, nakit … 

Pod riječi moda u Rječniku hrvatskoga jezika Vladimira Anića (Novi Liber, Zagreb, 1994., Drugo 

dopunjeno izdanje, str. 456) piše „ono što prevladava u općem ukusu, odijevanju, ponašanju i krugu 

zanimanja u jednom razdoblju i jednoj zajednici”.

Tom definicijom potvrdili smo da je moda ono što nosi većina u jednom razdoblju u jednoj za-

jednici, kakva je npr. moj razred.

Mladima je jako važno biti dio društva vršnjaka. Pripadnost grupi potvrđuju na različite načine: 

stilom odijevanja, ponašanja, zanimanjem za iste stvari, igranjem istih igrica na mobitelu, dijelje-

njem istog mišljenja o nekoj osobi ili pojavi. Dakle, mladi slijede modu da bi pripadali svojoj grupi 

vršnjaka. 

Kako nešto postaje moderno?

Tko propisuje modu? Tko govori što će biti moderno sljedeću sezonu? Jesu li to isključivo diza-

jneri ili čitava modna industrija? Diktira li modu kapital u rukama modne industrije ili poznati diza-

jneri nameću stil modnoj industriji? Nije bitno. Možemo između njih staviti znak jednakosti. Nema 

modne industrije bez dizajnera, ni dizajnera bez modne industrije. 

Najveći i najvažniji modni događaji počinju tjednima mode u najvećim svjetskim modnim sredi-

štima i to redom. Najprije se početkom veljače organizira Tjedan mode u New Yorku, zatim u Pari-

zu, pa u Londonu i krajem veljače u Milanu. Na njima poznati dizajneri (Prada, Cavali, Versace, Lo-

uboutin, Gaultier, Wang i drugi) izlažu svoje odjevne predmete, obuću, nakit... Mediji prenose revije 

diljem svijeta, modni časopisi, npr. Vogue, Cosmopolitan, Elle, Wannabe Magazine i mrežni portali 

pišu o tome, a poznate osobe počinju nositi najnovije kreacije. Kako poznate osobe imaju svoje obo-

žavatelje i svoje sljedbenike koji ih oponašaju u svemu, tako ih oponašaju i u nošenju odjeće. Odjed-

nom veći broj ljudi nosi iste stvari. I te stvari postaju moderne.

Povratak tregerica, chokera i bomber jakni

Običan čovjek ne može predvidjeti što će sutra biti moderno, „suvremeno, u duhu ovoga vre-

mena”. Osobno, nisam očekivala povratak plisiranih i traper suknji, tregerica, chokera, bomber ja-

kni, hlača visokog struka. Svaki put kada je mama naišla na traper suknju u trgovini, odbijala sam je 

kupiti, a sada je ipak nosim jer je moderno nositi je. I traper suknje, i tregerice, i chokere, i bomber 

jakne, i hlače visokog struka. I ne nosim to samo ja. Nose i moji vršnjaci. 
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Utjecaj medija

Munjevito širenje mode posljednjih godina možemo pripisati utjecaju medija, ponajprije druš-

tvenih mreža. Slijede modni časopisi, mrežni portali (npr. budi.in) i žuti tisak, koji osim najnovijih 

tračeva donosi savjete i preporuke gdje se i za koju cijenu može kupiti odjeća poput one koju nose 

poznate osobe. Poznate osobe promoviraju modu, a mediji su zaslužni za stvaranje modnih ikona. 

No trebaju li te osobe postati model našeg ponašanja? Trebamo li biti netko drugi, netko tko nismo? 

U časopisima uz članke o tome kako trebamo poštovati sebe, biti svoji, imati svoje mišljenje nala-

zimo i one koji nam govore kako se oblačiti, kako izgledati, čak i što jesti. 

Modna diktatura

Diktira li moda način na koji živimo? Prilagođavamo li naše osnovne životne potrebe kupovanju 

odjeće, obuće? Poznajemo ih ili smo čuli za ljude koji su žrtve mode? Kako su se zapravo doveli u 

tu situaciju? Odjeća s potpisom visoke je kvalitete, ali zbog cijene nije dostupna velikom broju ljudi, 

već samo bogatim osobama kojima je markirana odjeća pokazatelj moći i statusa kao što je to odu-

vijek i bila. Osobe s malim prihodima, želeći oponašati svoje uzore, često zbog nesklada mogućno-

sti i želje, završavaju u dugovima koje ne mogu otplatiti. 

Moda s mjerom

Diktira li moda naš način života ovisi o izboru svakoga od nas. Na nama je hoćemo li slušati i 

slijediti druge, nositi što je moderno i u svemu slijediti modne trendove ili ćemo biti svoji i vjerovati 

u ono što jesmo i što sami možemo postići. Ako se odlučimo biti svoji i ne dopustiti da moda diktira 

naš život, moramo biti jaki i sigurni u sebe, a to nije jednostavno. Možemo izgubiti prijatelje koji su 

zagovornici mode, mišljenja i ponašanja većine, ali steći i neke nove, sličnije nama. Od modernih 

stvari trebamo nositi ono što nam je udobno, u čemu se dobro osjećamo, u čemu smo si lijepi. Moda 

je stvorila i neku svevremensku odjeću koja ne izlazi iz mode, već se samo prilagođava razdoblju, 

kao npr. traper suknju, traper jaknu, traperice i malu crnu haljinu.

Moda je, kao i sve ostale stvari u životu, dobra ako se uzima s mjerom.

Ana Maria Milić, 8. razred 

OŠ Lovre pl. Matačića  

Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc
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EKO EKO u Trešnji
Osvrt na kazališnu predstavu EKO EKO

Dana 13.10.2016.g. otišao sam u kazalište Trešnja pogledati predstavu EKO EKO. Predstava je 

započela u 19 sati. Nastala je prema istoimenom romanu za djecu Hrvoja Hitreca.

Redatelj predstave je Radovan Ruždjak, a glumci su Matija Čigir (Eko), Tena Jeić Gajski (Vesna), 

Aleksandra Naumov (Toki), Sanja Hrenar (Voki), Krunoslav Klabučar (Krcko), Hrvoje Barišić (Smeć) 

i ostali.

Predstava govori o izvanzemaljcu po imenu Eko koji je zalutao na Zemlju jer nije imao goriva. 

Na Zemlji je upoznao djevojčicu Vesnu, blizance Tokija i Vokija te Krcka. Oni su zajedno otputovali 

u Svemir kako bi spasili Ekovu sestru Eku i jedan planet od Zmaza. Na tom planetu živjeli su Zmazi i 

Vazi. Vladar Zmaza zvao se Veliko Đubre i jako je volio smeće. Posebno je volio jesti konzerve stare 

200 godina i prljavštinu, a nije volio lijepe mirise. Prema staroj legendi Vaza, djevojčica s ružama 

okupit će Vaze i pobijediti Zmaze. Vesna je bila djevojčica s ružama. U bitci su Vazi izrazito gubili od 

Zmaza sve dok nije došao Krcko te su zajedno pobijedili Zmaze i oslobodili Eku. Nakon bitke, Eko je 

obećao da će na Zemlju za deset godina poslati robote Žderi Žderi koji će pojesti smeće.

Scena je bila puna bijelih kartonskih kutija, a posebno me se dojmila rasvjeta, tj.reflektori koji 

su isijavali svjetlost planeta prilikom putovanja kroz Svemir. Kostimi su zanimljivi, a posebno su 

simpatični kostimi Zmaza.

U ovoj kazališnoj predstavi naučili smo da Zemlju ne treba nepotrebno zagađivati smećem, već 

je potrebno održavati naš dom čistim. Ljubav prema prirodi i pomoć planetu udružili su i poboljšali 

prijateljstvo Vesne, Tokija, Vokija i Krcka.

Marko Brlić, 5. razred 

OŠ Rudeš  

Voditeljica: Kristina Mlinar

Maja Ivković, 2. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Ivana Gavran, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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INTERVJU S GLAZBENICOM I  TELEVIZIJSKOM 
VODITELJICOM RENATOM KONČIĆ MINEOM

Glazba ostaje moja najveća ljubav
Popularna pjevačica Renata Končić, poznatija pod umjetničkim imenom Minea, odrasla 
je uz roditelje i starijeg brata u zagrebačkoj Dubravi gdje je pohađala Osnovnu školu 
Ante Starčevića. Minea se s nostalgijom prisjeća bezbrižnih i radosnih trenutaka svog 
djetinjstva i školovanja. U osnovnoj školi aktivno se uključuje u školski zbor te pjeva i 
izvan škole. Usprkos tome što već tada mnogo vremena posvećuje glazbi i često izostaje 
s nastave, savjesna je i vrlo dobra učenica koja sluša svoje učitelje te uspješno spaja 
školske obaveze i glazbene aktivnosti. Kao dijete maštala je da jednog dana postane 
odgajateljica, no njen životni put otišao je u sasvim drugom smjeru. Presudila je ljubav 
prema glazbi te odlazi najprije u glazbeni sastav Kontesa Nera, a zatim u Srebrna krila.
Nakon tog iskustva, od 1995. godine, počinje njezina samostalna glazbena karijera. Minea je 
posjetila našu školu, a mi smo iskoristili jedinstvenu situaciju da s njom povedemo razgovor...

Veoma nam je drago što ste došli u našu školu, Minea. Kakav je osjećaj vratiti se u školske klupe? 

Često posjećujem vrtiće i škole. U meni to budi vrlo pozitivne osjećaje jer sam i sama obožavala 

to razdoblje odrastanja. Voljela sam ići u školu i uživala u školskom društvu. Lijepo je kad uđem u 

vaše učionice i vidim one male stolce i klupice koji mi izmame osmijeh na lice. 

Kako ste proveli svoje djetinjstvo?

Moje djetinjstvo bilo je vrlo bezbrižno i sretno. Odrastala sam u prekrasnoj obitelji s roditeljima 

i starijim bratom. U vrijeme mojeg djetinjstva više smo vremena provodili vani, igrajući gumi-gumi, 

lovice, skrivača i ostale igre, pogotovo za vrijeme praznika kad smo većinu vremena boravili u pri-

rodi. Vi se danas više družite na neki drugi način. Moram priznati da bih voljela da i današnja djeca 

više vremena provode družeći se vani, a što manje u zatvorenom prostoru na računalima. Tako se 

lakše upoznaju novi ljudi i stvaraju čvrsta prijateljstva.

Jeste li u to doba nastupali u školskom ili nekom drugom zboru? 

Jesam, pjevala sam u školskom zboru, a postojao je i školski orkestar u kojem sam svirala tam-

buricu. Bili su to moji prvi glazbeni koraci.

Jeste li imali glazbene uzore koji su Vas motivirali da se bavite glazbom?

Tadašnja glazbena scena je bila mnogo manja nego danas. Moja generacija odrastala je uz gru-

pe poput Magazina, Srebrnih krila, Novih fosila... Sve su to bili kvalitetni glazbeni uzori. U tim mla-

dim danima odrastanja nisam toliko slušala stranu glazbu, iako je danas volim poslušati.

Kada zapravo počinje Vaša profesionalna glazbena karijera? 

Moja glazbena karijera počinje davne 1995. nastupom na Dori. Na tom popularnom glazbenom 

festivalu nastupila sam s pjesmom Good Boy.
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Jeste li polazili glazbenu školu?

Završila sam glazbenu školu i u sklopu toga Solfeggio. Učila sam svirati tamburicu i harmoniku 

te krenula na satove klavira, no pjevanje je bila moja prva ljubav i glavna preokupacija, stoga sam 

svoju glazbenu naobrazbu nastavila pohađajući privatne satove pjevanja, što činim i danas.

Je li lakše nastupati u sklopu glazbenog sastava ili imati karijeru solo pjevačice?

Sve ima svoje čari, pozitivne i one malo manje pozitivne strane. Moji počeci obilježeni su solo 

nastupima, iako imam iskustvo nastupa s glazbenim sastavima Kontesa Nera i Srebrnim krilima u 

kojima sam trebala nastaviti svoju pjevačku karijeru, međutim odlučila sam se za solo put i nisam 

požalila. Imam svoj bend koji me prati kad sviramo uživo i nikad se ne osjećam sama.

Je li teško tako dugo opstati na glazbenoj sceni i ostati jednako kvalitetan i zanimljiv publici?

Kad nešto radite srcem i iskreno, publika to prepozna. Isto tako, kad nešto jako volite, trudite 

se da ne pokleknete pri prvom problemu jer svaki problem koji savladate ojača vas u svemu tome. 

Čuli ste za onu staru izreku - što vas ne slomi, to vas ojača.

Tako je i u glazbi i pjevanju. Svi misle da mi samo dođemo na pozornicu, zapjevamo i to je to! 

Nije sve tako jednostavno kao što se čini. Ono što je najvažnije - ne smijete dopustiti da vas pro-

blemi sputavaju u vašim odlukama, morate se truditi i čvrsto stajati iza onog što želite. 

Tko čini Vašu publiku?

Sve ovisi o tome gdje nastupam. Nekad su to osnovne škole, nekad vrtići. To je moja najmlađa 

publika. Isto tako nastupam i za stariju publiku u noćnim i diskoklubovima što je dosta naporno jer 

neki koncerti počinju nakon ponoći, no mene publika uvijek razveseli i ponese atmosferu tako da 

umor ubrzo nestane. 

Tko Vam je odabrao umjetničko ime Minea?

To ime odabrala sam sama, a prati me od mog prvog nastupa na Dori s pjesmom Good Boy. Moj 

tadašnji menadžer predložio je da odaberem neko umjetničko ime s obzirom na to da mu je moje 

pravo ime Renata zvučalo prejednostavno i nije bilo zvučno za scenu. Pretraživala sam enciklope-

diju o grčkoj mitologiji te naišla na ime koje je u kombinaciji s još dva imena nosila grčka boginja 

ljubavi i mira. To mi se jako svidjelo i od tada sam Minea.

Koliko ste albuma izdali do sada? 

U svojoj karijeri izdala sam osam albuma. Prije mjesec dana izašao je i best of na kojem se na-

lazi dvadeset i jedna pjesma. Tu je obuhvaćena cijela moja karijera, odnosno najveći hitovi. Bilo je 

jako teško odabrati dvadeset i jednu pjesmu jer postoji još mnogo meni dragih hitova. 

Koji vam je od izdanih albuma najdraži?

To mi je jako teško odgovoriti. Svaka nova pjesma je novo veselje i radost te svaka ima posebno 

mjesto u mom srcu, bitno je da uživam kad ih pjevam.

Snimate li trenutno neke nove pjesme?

Trenutno snimam dvije pjesme, jednu za CMC festival koji će biti održan u Vodicama u šestom 

mjesecu, a drugu za Splitski festival.
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Je li Vam se kad dogodilo da ste na nekom nastupu zaboravili tekst pjesme?

Moram priznati da mi se na koncertima znalo dogoditi da zaboravim riječi neke pjesme, ali zato 

je tu uvijek vjerna publika koja spontano nastavi pjevati tekst i sve na kraju dobro ispadne. Nije to 

nikakva tragedija, nekad vas ponese uzbuđenje i jednostavno blokirate, to bih jednostavno mogla 

usporediti s vama kad nekad trebate odgovarati pred svojim profesorima. Kod kuće sve znate, a 

pred profesorima zbog treme ili uzbuđenja sve zaboravite!

Možete li izdvojiti neki poseban događaj iz Vaših glazbenih nastupa? 

Kad bih morala nešto izdvojiti, bila bi to druženja s publikom nakon koncerata gdje često do-

bijem mnogo pohvala, a vrlo rijetko i dobronamjernih kritika. Svaki taj susret s publikom mene is-

punjava i čini da se osjećam najljepše zbog toga što radim. I ovo naše današnje druženje također 

je dio toga, vrlo sam sretna što ste me pozvali i ugostili. Dok postojite vi kao moja vjerna publika, 

meni to puno znači.

Jeste li osvojili neke nagrade u svojoj glazbenoj karijeri?

Nagrada je meni uvijek dobrodošla i draga, ali ne zanosim se previše kad ih dobijem. Mnogi 

smatraju da kad dobiju nagradu da se ne trebaju više truditi. Ja, naprotiv, mislim da tek tada treba 

dati maksimum od sebe da se to i opravda. 

Koja Vam je nagrada najdraža?

Kad bih trebala izdvojiti najdražu, onda bi to bila nagrada za najboljeg debitanta na počecima 

moje karijere.

Sigurni smo da ste mnogo novih obožavatelja dobili i nakon emisije Tvoje lice zvuči poznato. 

Kako ste se odlučili prijaviti u tu glazbenu emisiju?

Zapravo, nisam se prijavila sama, već sam dobila poziv s Nove TV za sudjelovanjem u toj emisi-

ji. S obzirom na to da sam ja inače „ziheraš” u životu i nerado se upuštam na skliski i nepoznat te-

ren, vrlo teško mi je bilo pristati sudjelovati u emisiji. Međutim, rekla sam samoj sebi da ja to hoću, 

mogu i želim. Tako sam krenula u taj projekt, a u konačnici se to pokazalo dobrom odlukom.

U koji lik ste se najlakše preobrazili?

Svaka uloga je bila teška s obzirom da mi nijedan lik nije bio sličan ni u jednom segmentu. Sva-

kog sam morala proučavati od početka do kraja, na internetu proučavati sve o tim osobama koje 

sam morala utjeloviti. Oko svake uloge sam se trudila jednako i maksimalno. Nije bilo jednostavne 

uloge, sve je zahtijevalo velik rad i trud. 

Koja Vam je transformacija bila najteža?

Moram reći da mi je najneobičnije bilo imitirati Mc Hamera. Pogotovo zato što je crn, ima pose-

ban stil plesanja, skakanja i pjevanja koje je više repanje nego pjevanje. 

Kako Vam je bilo surađivati s ostalom ekipom u emisiji?

Odlično! Svi smo bili veseli i puni energije pa kad smo vidjeli da je publika odlično prihvatila emi-

siju i nas kao izvođače u njemu, nekako smo zajedno dobili krila. Moram priznati da nismo djelovali 

svi sami za sebe, već je vladalo jedno zajedništvo. Zorni primjer je kad sam morala utjeloviti Vucu, 

vrlo goropadan lik s osebujnim stilom. Bilo mi je teško uživjeti se u njegov lik, no onda mi je u tome 

pomogao muški dio ekipe. Pojasnili su mi kako da odglumim onaj muški gard koji karakterizira Vu-
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cin lik. Zato smatram da je i vama u životu bitno raditi timski. Morate gledati sebe u životu, ali uvi-

jek je lijepo naučiti pomagati i drugima kada je to potrebno.

Otkrijte nam tajnu - može li se danas u Hrvatskoj živjeti samo od glazbe?

Ako imate dobre pjesme i ljude koji vas vole, možete živjeti od koncerata. Međutim, kad počne-

te razmišljati o novcu, onda gubite onu nit koja vas povezuje s onim što radite. Smatram da je važ-

no završiti školu, fakultet, imati svoj primarni posao, a kada pjevate iz ljubavi, onda vam se nekako 

sve lakše posloži. U mom slučaju to se i potvrdilo. Ne samo da su mi se otvorila vrata glazbe, već i 

vrata televizije. Trenutno vodim emisiju In Magazin i uživam u tome.

Kako se snalazite u ulozi voditeljice emisije IN magazin? Vidjeli smo Vas i u emisiji Radna akcija!

To je odgovoran posao koji morate raditi s puno koncentracije i odgovornosti. Trebate se dobro 

pripremiti za svaku emisiju. Na početku je bilo malo treme, ali sad sam već dosta opuštena. Radna 

akcija je bila ležernija emisija te sam mogla mnogo toga improvizirati. Tu je u stvari sve bilo iskreno 

i spontano, za razliku od IN magazina gdje se treba dobro pripremiti za najave, i ono što mi je mož-

da bilo najteže - svladavanje naglasaka. No, mogu reći da sam uz pomoć naših fonetičara govornim 

vježbama i to uspješno svladala.

Osim voditeljskog posla i glazbene karijere, čime se još bavite u životu?

Primarni posao mi je sada voditeljstvo, a glazba i dalje ostaje moja velika ljubav.

Za kraj, što biste poručili učenicima OŠ Stenjevec?

Vjerujte u sebe i kad odlučite u životu nešto raditi, budite uporni i marljivi, trud će vam se ispla-

titi. Nemojte posustajati na prvoj prepreci ili problemu, nego nađite načina da ga riješite. Ako vam 

je u životu teško, obratite se svojim roditeljima, obitelji ili prijateljima jer uz njihovu je pomoć uvi-

jek lakše svladati bilo koji problem. A onda, kad budete zadovoljni, nemojte ni tu stati, trudite se 

biti još bolji.

Lucija Kruljac, 7. razred  

OŠ Stenjevec  

Voditelj: Zoran Šutić
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GOSTI NA SATU GEOGRAFIJE

Uganda, zemlja s puno više ljudi 
na ulicama nego u Zagrebu

U posjet našoj školi na sat geografije došla je obitelj iz Ugande. Gospođa Harriet i njezina djeca, 

kći Vivian i sin Anthony. Susret se odvijao u učionici u lijepom ozračju. Na dolazak u Hrvatsku gđa 

Harriet se odlučila kako bi joj djeca dobila bolje obrazovanje. Trenutno radi u Agenciji za čišćenje 

- na čišćenju autobusa ZET-a. U Hrvatskoj su oko godinu dana. U našu školu došli su preko jedne 

mame iz 7. razreda, koja je teta u vrtiću koji pohađa Marko, najmlađe dijete naše gošće. Gospođi 

Harriet predložen je dolazak na sat geografije u dogovoru s profesoricom upravo kada se na na-

stavnom satu radila Afrika. Vidjela je tu poveznicu kao nešto praktično i edukativno. Naši gosti bili 

su odjeveni u vrlo jednostavnu, skromnu odjeću, žarkih boja. Odgovarali su uljudno na naša pitanja 

na naučenom hrvatskom jeziku. Saznali smo da Uganda nije velika država, smještena je blizu naj-

dulje rijeke svijeta, Nila. Dugačka je preko šest tisuća kilometara. Ima prirodnu granicu s Kenijom i 

Tanzanijom, u prelijepom Viktorijinom jezeru. Glavni grad Ugande je Kampala. Već 25 godina imaju 

jednog predsjednika, a to je Yoweri Museveni. Službena himna je „Oh, Uganda, land of beauty”, a 

moto njihova naroda jest „For God and my country”. Službeni jezik je engleski. Saznali smo zani-

mljiv detalj o zastavi njihove zemlje. Ona se sastoji od bijeloga kruga sa sivim ždralom, nacional-

nim simbolom te zemlje te po dvije crvene, žute i crne pruge. Crvene pruge predstavljaju afričko 

bratstvo, crne predstavljaju sam narod, a žute afričko sunce. Gospođa je našla jednu zanimljivost 

između Hrvatske i Ugande, a to je da u Ugandi svakodnevno ima puno više ljudi na ulicama, nego 

kod nas. To mi se osobno činilo čudno, jer je u Zagrebu uvijek nekako gužva, turisti, mladi, stari, 

tramvaji. Uganda ima puno malih plemena i oni čine većinu stanovništva. Pobožni su i skromni lju-

di. Djeca pomažu roditeljima u poljoprivredi. Kada i nađu vremena za igru, nemaju puno materijala 

za nju. Po mom mišljenju, jedne osnovnoškolke iz Hrvatske jest da na Afriku treba gledati s velikim 

poštovanjem. Možda centar svijeta ne bi trebala biti moderna tehnologija Europe i Amerike, nego 

sloga i skromnost kolijevke čovječanstva Afrike.

Patricia Čretni, 7. razred

OŠ Vjenceslava Novaka  

Voditeljica: Sanda Damjanić
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RAZGOVOR S PSIHOLOGINJOM MIOM ROJE

Hrabro na Hrabrom
Psihologinja Mia Roje radi u Poliklinici za zaštitu djece i mladih grada 
Zagreba te volontira na Hrabrom telefonu. Razgovarale smo o njenom radu 
na Hrabrom telefonu.

Zašto ste odabrali volonterski rad s djecom?

Jako volim djecu, volim se s njima družiti te mislim da su nekako puno iskrenija nego odrasli, da 

se s njima mogu brže postići neke veće promjene. Mislim da su djeca više motivirana za rad, da se 

s njima može više raditi na neki kreativniji način kroz igru.

Kako se postaje volonter Hrabrog telefona?

Da bi volontirao na Hrabrom telefonu, moraš biti 3. godina fakulteta neke od pomagačkih stru-

ka, a to su: psihologija, pedagogija, edukacijsko-rehabilitacijski. Onda se prijaviš za volontiranje te 

onda slijedi selekcija. Na selekciji se vidi koji bi ljudi uopće bili dobri za Hrabri. Tko prođe intervju, 

ulazi u proces edukacije. Tamo počinjemo s pozivima. Oni koji su na edukaciji ne javljaju se, već slu-

šaju razgovore. Također imamo i predavanja koja traju 2-4 tjedna. Poslije predavanja opet se malo 

slušaju pozivi, a onda mentorstvo. Na mentorstvu netko od starijih volontera zajedno s tobom sje-

di dok pričaš s ljudima te ti pomaže. Kasnije, kada više nisi na edukaciji, imaš obavezu 3 do 4 puta 

mjesečno dolaziti na Hrabri gdje imaš smjenu. Smjena traje 3 do 4 sata, zavisi koji se termin upi-

šeš. Na smjeni zapravo sjediš pokraj telefona i razgovaraš s pozivateljima koji mogu biti djeca, ali i 

odrasli. Zato i postoje dvije linije: dječja i roditeljska. Znači, sve te stvari se rade na liniji za podršku. 

Što se događa kada neko dijete nazove?

Kada neko dijete nazove, mi mu se javljamo i pričamo. Imamo jako puno testirajućih poziva, mi 

ih barem tako zovemo. Znači, puno djece kada prvi put nazovu, nemaju baš povjerenja u nas te nas 

malo zezaju ili izmisle neki drugi problem, čisto da provjere kako to funkcionira. Ako im se svidi 

kako to funkcionira, nazovu nas ponovno i ispričaju nam pravi problem ili probleme. Osim testiraju-

ćih imamo i informativne razgovore u kojima ljudi pitaju informacije poput nekog kontakta, imamo 

li neku psihološku pomoć i sl. A oni razgovori u kojima baš razgovaramo s djecom ili odraslima o nji-

hovim problemima su savjetodavni razgovori. Uglavnom, kada su djeca, mi ih pokušamo malo bolje 

saslušati, složiti s njima cijelu situaciju. Onda im dajemo savjete što i kako dalje. Također im dajemo 

i savjete kojoj odrasloj osobi u svojoj okolini se mogu obratiti, bili to učitelji ili roditelji. Objasnimo 

im kako stvari funkcioniraju.

Kako pomažete djeci u hitnim situacijama?

Ako je neko zlostavljanje, savjetujemo ih kako se piše obavijest Centru ili im ponudimo da Hra-

bri telefon napiše obavijest u njihovo ime. Prave intervencije su kada nazove dijete koje želi poči-

niti samoubojstvo. Onda pokušavamo da nam dijete da svoje podatke, a ako ne želi, kontaktiramo 

policiju. Tada na njegovu adresu dolazi policija i hitna pomoć. Nažalost, takvi pozivi se dogode 1 ili 

2 puta mjesečno. Ponekad ne dobijemo povratne informacije pa ne znamo što se dogodilo s tim 

djetetom. Ukoliko je dijete s bilo kakvim drugim problemom, mi ne kontaktiramo roditelje niti u is-

pisu poziva piše da je dijete kontaktiralo Hrabri. U drugim nekim uvjetima mi se dogovorimo s dje-
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com, razgovaramo, malo definiramo situaciju, malo vježbamo kako da dijete razgovara. Glumimo 

učiteljicu ili učitelja, ili dijete glumi sebe ili obrnuto. Dosta djece zovu kroz više navrata tijekom par 

mjeseci i polako rješavaju problem. 

Zašto vas zovu roditelji?

Pa roditelji uglavnom zovu zbog odgojnih savjeta. Pitaju što je normalno, je li normalno da se 

dijete s toliko i toliko godina ponaša tako i tako ili je li normalno da radi te i te stvari. Zanima ih i 

neki dječji razvoj. Zanima ih kako kazniti, a kako nagraditi dijete. Zovu ako imaju adolescente, kako 

da se povežu ili da ne izgube kontakt s adolescentima. Nekada je roditelju teško i samo žele razgo-

varati s nekim. No, roditeljska linija nije samo za roditelje. Roditeljsku liniju zovu i učitelji, bake ili 

djedovi i svi koji su uključeni u skrb ili obrazovanje djece i mladih.

Imate li poziva vezanih uz zlostavljanje na internetu?

U zadnjih par godina vrlo je često zlostavljanje na internetu ili popularno zvano cyberbullying. 

I to se isto može prijaviti. Možda se vama sve to čini prenapuhano, i u školi i svugdje stalno slušate 

o tome. Možda se vama jedan komentar,,ružan si” čini skroz nebitan, ali bitno je kako se neko posli-

je toga osjeća. Često nas zovu roditelji koji su malo manje informatički pismeni pa ih zanima kako 

pomoći djeci, što da naprave i kako to sve funkcionira. 

Zovu li vas roditelji i mole da vi porazgovarate s djecom?

Pa mi nismo mehaničari da nas roditelji nazovu i da im mi popravimo dijete tj. djetetovo pona-

šanje, već im mi pokušavamo pomoći kako i na koji način da razgovaraju s djecom. Roditelji često 

očekuju neku čarobnu formulu, kako popraviti ili promijeniti svoje dijete, ali, zapravo, jedina osoba 

koju mi možemo promijeniti, mi smo sami. Ako nam se roditelj žali kako je dijete razmaženo, bezo-

brazno, mi pokušavamo objasniti roditeljima da dijete nije palo s Marsa te im pokušavamo ukazati 

kako bi trebali pomoći djetetu ili kako da pokušaju riješiti problem. Ipak, ne može roditelj imati punu 

odgovornost za ponašanje djeteta, ali roditelj ima odgovornost za svoje ponašanje i postupke. Na 

kraju s većinom roditelja i uspijevamo doći do željenog cilja.

Na kraju našega razgovora moram Vam reći da je Vaš posao vrlo težak.

Često ljudi kažu: „Kako se možeš baviti time i slušati te priče?” Mislim da ljudima fali perspek-

tiva koliko je to zapravo jednostavan i predivan posao. Svaki posao je jednostavan i predivan ako 

se trudiš i voliš ono čime se baviš. Naravno, ima tu tužnih, ali za mene puno više predivnih priča i, 

jednostavno, volim raditi i pomagati djeci. Previše ljudi samo žali tu djecu, ali mi napominjemo da 

to zlostavljano dijete nije samo zlostavljano dijete. To su samo normalna djeca s nenormalnim isku-

stvima, oni kojima treba pomoć.

Nika Hajduković, 7. razred 

OŠ Augusta Harambašića  

Voditeljica: Ksenija Ivanović
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INTERVJU S BOŽIDAROM PROSENJAKOM NASTAO PRILIKOM 
POSJETA NAŠOJ ŠKOLI U TRAVNJU 2016.  GODINE

Odrasli nemaju pojma
Nikad nisam htio biti pisac. Kad si pisac ono najnježnije staviš na papir i 
ako to ljudi ne prihvate, osjećaš se jako tužno. Ja nisam imao hrabrosti biti 
pisac. Onda sam shvatio da imam dar. I da taj dar nije tu zbog nas već zbog 
drugih.

Recite nam nešto o svom djetinjstvu?

Rodio sam se u gradu Koprivnici, ali samo zato što je tamo rodilište. I uvijek mi je žao kad mo-

ram napisati da sam rođen u gradu, a rado bih napisao da sam rođen u svojem selu. To je bilo malo 

selo sa stotinjak kuća i obitelji. Tu sam proveo djetinjstvo. Nama je djeci bilo jako lijepo. Imali smo 

puno prostora za igru. Trčali smo po livadama, po dvorištima, pa čak i po cesti jer tada nije bilo 

puno prometa. Možda bi jedanput mjesečno prošao neki kamion. I onda smo mi dečki trčali za njim 

i vješali se na prikolicu. Nikad nisam mislio da ću imati svoj auto. I mislio sam da bih bio najsretniji 

na svijetu kad bi me netko povezao barem sto metara. 

Pamtite li svoja prva iskustva sa Školom?

Kad sam bio sasvim mali često sam dolazio pred školu i pitao se što se to unutra događa... Vidio 

sam da su djeca koja su išla u školu bila drugačija od nas koji nismo išli. Oni su znali čitati i pisati, 

a mi nismo. Mislio sam: „Pa kako se to događa, sad nisi znao čitati i pisati, a sad odjednom znaš.” I 

onda sam maštao o tome. Tu stoji jedan učitelj, a tamo stoji drugi. Jedan ima čekić, a drugi kliješta. 

Oni tebe uhvate i nešto naprave u tvojoj glavi i ti odmah znaš čitati i pisati. I onda ti malo poprave 

glavu i to je to. Zatim sam pitao starije dečke. Naravno da sam bio u krivu jer su oni rekli:,,Ma nije 

ti to ništa. Prvi dan svi se okupimo u jednoj najvećoj prostoriji i onda učiteljica samo proziva, jed-

noga, drugoga i tako redom. Kada te prozove, pita te kada si rođen?” Pa ja naravno nemam pojma 

kad sam rođen. Onda sam brzo otrčao mami i pitao je kada sam rođen. To nikako nisam mogao za-

pamtiti. Zamišljao sam što će biti kad me učiteljica pita, a ja ne znam. Bit će bruka, sramota i djeca 

će mi se smijati i rugati. Vi sigurno uživate kad vam se rugaju,? A ne? Pa ni ja. Tako sam razmišljao, 

ne bih ja da mi se to dogodi. 

Čega ste se bojali?

Pomislit ćete da sam se bojao učiteljice ili škole. Ma nisam se ja toga bojao. Bojao sam se sra-

mote koja će mi se dogoditi na prvom koraku. Nakon toga smišljao sam kako bi mogao izbjeći tu 

sramotu i došao do zaključka da bi sve mogao izbjeći tako da ne idem u školu. Odlučio sam da neću 

ići u školu. Toliko sam razmišljao o tome da nisam ni spavati mogao. Pomislio sam da je najbolje da 

kažem da mami sam bolestan. Mama je vidjela da nešto sa mnom nije u redu. Pomišljala je da sam 

se možda i razbolio pa mi je počela kuhati čajeve i mjeriti temperaturu. Onda je odjednom rekla da 

sam sigurno bolestan i da se više ne idem igrati. Ipak sam se odlučio igrati jer tko zna, kad nara-

stem, možda se škola i ukine. Odrasli nemaju pojma što se u dječjoj glavi zbiva. I tako jednog dana, 

torba mi je već bila na leđima. Mama mi je rekla da krećem u školu. Reci mi još jednom kad sam 

rođen. Kako sam mogao zapamtiti? Jedini je način bio da sam to stalno do škole ponavljao. I tako 
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pred školu. Srce mi je jako tuklo. Učiteljica je prozivala đake. Kako je kog prozvala, tako je taj ustao 

i rekao svoj datum rođenja. Došao je red na mene, ja sam ustao i šutio. I mislio sam da je gotovo. Svi 

će vidjeti da ja to ne znam. Ali imao sam sreće. Tamo je bila jedna starija djevojčica. A curice ima-

ju smisla za takve stvari. To je bila kćerka moje krsne kume. Znala je moj datum rođenja. Vidjela je 

da sam se smotao. Ona je brzo ustala i rekla datum. Ostali đaci nisu ni primijetili. Tako me spasila. 

Recite nam nešto o svojim knjigama.

U petom sam razredu odlučio napisati najbolju zadaću. Pisao sam je četiri dana. Profesoru se 

svidjela i dao mi je jednu veliku peticu. To mi je bio poticaj. Napisao sam puno pjesama, ali objavio 

sam ih oko šezdeset. Knjiga Divlji konj ima dvadeset izdanja, mislim da je to jedna od najizdavanijih 

knjiga. Naslov moje prve knjige je „A”. U početku sam pisao humoristične tekstove. Želio sam pisati 

smiješne tekstove da moji čitatelji budu veseli. Tako je nastala i pjesma Krastavci.

Kako nastaju Vaše pjesme?

Jednoga dana, moja supruga koja je radila u Zagrebačkoj banci, pozvala je svoje prijateljice na 

kavu. Među tim mladim ženama bila je jedna Katica koja je pitala moju suprugu: „Gdje ti je muž? 

Otišao je na dvorište. Pa šta on radi? On je pisac. Pa šta piše? Knjige. Pa kakve knjige? Za odrasle 

i za djecu. Rado bi mu ispričala nešto između moje mame i mene (tad je bila jako mala). Ako mu se 

svidi da napiše neku pričicu ili pjesmu. Kad sam došao, ona mi je ispričala taj događaj. Moram reći 

da me taj događaj dirnuo i tako je nastala pjesmica koja se zove: Glavom pod pregaču

U našem razredu ima jedna djevojčica,

koja još uvijek pije na dudu.

To reče učiteljica,

razred se čudi. 

A maloj Katici srce poludi...

Koja vam je najdraža priča?

To ti nije baš pošteno pitanje jer sve sam ih napravio iz ljubavi. Jedna mi se pjesma nije svidjela i 

najradije sam je htio poderati, ali sam je kasnije pročitao u čitanki tako da se nekome baš ta svidjela.

Koliko vam vremena treba da napišete jednu pjesmu?

Slikovnica može nastati u nekoliko dana. Najduže što sam pisao knjigu bilo je sedam i pol godi-

na. To je bila jedna knjiga za odrasle. Nekih dvadeset godina objavljivao sam pjesme i priče na ra-

diju, u časopisima i onda je urednik izabrao najbolje od tih priča i tako je nastala jedna moja knjiga. 

Jeste li ikad tijekom pisanja shvatili da vam je priča dosadna?

Ja svaku svoju napisanu pjesmu, priču dam barem desetorici ljudi da je pročita i kaže mi svoje 

mišljenje. Tu su i moja djeca koja mi uvijek iskreno kažu svoje mišljenje. Jednom zgodom jedan mi je 

čovjeku rekao da se u knjizi Divlji konj nikad ne rugam manama koje te osobe ne mogu popraviti jer ih 

onda boli duša. Mane koje osobe mogu popraviti, trebam spomenuti jer će se tako ta osoba promijeniti. 

Želite li nam nešto preporučiti za kraj!

Dat ću vam jedan savjet, koji nećete poslušati. Igrajte se i učite, samo ne u isto vrijeme.

Stela Tonner, 7. razred 

OŠ Retkovec  

Voditeljica: Slavica Knezović
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Nika Čavlović, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Intervju s Jurjem Šebaljem
Dana 19. 1. 2017. godine razgovarala sam s jedanaesterostrukim prvakom 
Hrvatske u rallyju, dobitnikom „Dijamantne kacige” te osvajačem još 
mnogih titula, Jurjem Šebaljem. Juraj od 2004. godine vozi sa suvozačem 
Tonijem Klincem, s kojim je doživio niz uspjeha, pobjeda, ali i poneki 
neuspjeh. Prije rallyja vozio je utrke „Krug” i „Brdo”, no od samih početaka 
znao je da će se jednoga dana baviti rallyjem. Kada nema kacigu na glavi, 
Jura gradi terase, piše, planinari, putuje, snima emisiju za HRT2 te uživa u 
ulozi oca i supruga. Juraj je strpljivo i s osmijehom na licu odgovorio na sva 
moja pitanja.

Kako je bilo odrastati u Sesvetskom Kraljevcu?

Sesvetski Kraljevec je super mjesto jer je naslonjen na veliki grad, a opet ima prave značaj-

ke sela. S djecom iz ulice mogao sam biciklom svuda i to je bilo sjajno. Neopaženi od policije tada 

smo mogli voziti auto bez vozačke dozvole, a to se kasnije pokazalo dobrom vježbom za moj sport. 

Svoje prve kilometre napravio sam, dakle, bez vozačke dozvole na cestama između Dugog Sela i 

Sesvetskog Kraljevca. Dogovorio sam se sa svojim ocem, koji je imao veliki šljivik na Martin bregu, 

da ću, ako mi da auto, kositi taj šljivik jednom tjedno. Njemu je to bila jedna briga manje, a ja sam 

imao mogućnost voziti automobil. U Zagrebu to ne bih mogao.

Kada dođete u Sesvetski Kraljevec, obraćaju li Vam se susjedi drugačije zbog vaše titule i 

osvojene „Dijamantne kacige”?

Ma ne! Ljudi me ovdje znaju kao „onoga koji juri po cestama”. Ista je situacija i u Zagrebu, ljudi 

me najviše znaju privatno. Da sam pjevač, vjerojatno bi me prepoznavali po izgledu, no ja sam vo-

zač utrka kojega se pamti po imenu, prezimenu i s kacigom na glavi.

Prije rallyja vozili ste utrke „Krug” i „Brdo”. Jeste li od početka znali da ćete se baviti 

rallyjem?

Oduvijek. Čak i kada sam kosio šljivik znao sam da će se jednog dana u Dugom Selu voziti rally 

i da ću ja tamo nastupati. 

Pamtite li svoj prvi rally?

Na svom prvom rallyju bio sam suvozač Miroslavu Cariću u Opatiji. Nažalost, završilo je neslav-

no jer smo izletjeli sa staze. Na neki način to je bilo dobro jer sam tada odlučio okušati se kao vozač 

i napustiti ulogu suvozača. Službeno, to je bio moj prvi rally, no ono što je za mene imalo vrijednost 

„prvog rallyja” događalo se kada sam išao kositi travu na Martin breg. 

Osim u Hrvatskoj, nastupali ste i u drugim državama. Nastupali ste i na rallyju u Monte Carlu. 

Kakvo iskustvo imate od tamo?

Tako je, vozio sam rally Monte Carlo. Za mene je to bila prilika za pokazivanje. Rally Monte Car-

lo jedan je od najpoznatijih i najtežih rallyja pa je odlično ako vozač tu utrku uopće završi. Mi smo 

je završili s jako dobrim rezultatom pa mi je to uistinu lijepo iskustvo kojega se volim sjetiti. Kada 

vani zamiriše snijeg, meni zamiriše rally Monte Carlo. 
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Prošle godine zamijenili ste suvozača suvozačicom. Zašto?

To je isto kao da imate bend koji se nakon dvadeset godina raspadne. Atmosfera koju smo moj 

suvozač Toni i ja imali u autu na početku naše zajedničke karijere nestala je, a dobra atmosfera u 

autu jako je važna. To je utjecalo na mene i na naš rezultat. Za novu suvozačicu odabrao sam osobu 

koja o tom sportu ne zna ništa, ali ima potrebnu energiju i potencijal. Njeno ime je Maja Sabol. Po-

mogao sam joj i zajedno smo savladali neke osnove te smo nakon par utrka, kada je ona usavršila 

najbitnije, počeli juriti. Vrlo brzo mogao sam se osloniti na nju i na njezino čitanje radara.

Je li Vam se bilo teško naviknuti na ženski glas nakon godina slušanja muškoga glasa?

Bilo je teško zbog intonacije. Na prvom rallyju koji smo vozili shvatio sam da nešto ne štima 

jer ja nju čujem, ali ju ne slušam, ne znam što je pročitala. Kada voziš, voziš djelomice nesvejsno, 

samo čuješ glas.

Kako Vam uspijeva koncentrirati se na suvozača? Kako Vam misli ne odlutaju u nekom 

drugom smjeru?

Ja se moram usredotočiti i ja njezin glas moram čuti. To je nešto najprirodnije. To je kao da trčiš 

po šumi i netko ti viče „Pazi!” ili „Uspori!”, čuješ ga i odreagiraš u tom trenutku pažljivije. Taj osje-

ćaj slušanja dobio sam nakon druge utrke i tada sam shavtio kako funkcioniram.

Je li Vam se ikada dogodilo da Vam je suvozač pročitao neki krivi zavoj?

Maja je na početku nekoliko puta pročitala potpuno krivi zavoj. Meni je važno da je suvozač 

skoncentriran i onda se osjećam sigurnije. 

Osjećate li tremu prije samog početka utrke?

Uvijek. Trema je prirodna stvar, adrenalin. Jednom sam pokušao savladati tremu i uspio sam, 

ali nisam funkcionirao, refleksi mi nisu radili. Bez treme i adrenalina ja sam prosječan vozač. Trema 

mi je potrebna da bih bio uspješan.

Molim Vas, osvrnite se na jedno loše iskustvo na utrci i recite nam koju ste pouku izvukli iz toga.

Bilo je to u Turskoj. Trebali smo doći do cilja, ali talijanski tim s kojim smo tada surađvali „za-

boravio” nam je pričvrstiti ovjes na auto i nosač motora. Kad smo izašli na brzinski ispit, auto se 

raspao. Pouka je bila da treba čuti i poslušati druge, ali ne slijepo vjerovati i raditi što drugi kažu. 

Možete li se sada osvrnuti na najpozitivnije iskustvo?

Svako bavljenje sportom koji voliš je pozitivno za socijalizaciju jer te čini sretnim, zadovoljnim 

i ispunjenim te se zbog toga osjećaš dobro. Za mene je svaka utrka pozitivna jer to volim i to me 

čini sretnim.

Danas ste jedanaesterostruki prvak Hrvatske u rallyju. Jeste li to željeli od početka?

Ne, nisam. Kada sam se počeo time baviti, nisam htio da negdje piše „Juraj Šebalj - prvak Hr-

vatske u rallyju”. Rallyjem sam se počeo baviti jer mi se taj sport sviđa, i to je to.

Osvojili ste „Dijamantnu kacigu”, jeste li to željeli od početka?

Ta je nagrada dobra jer u moj mali stan nije stalo sto pehara koje sam otprije imao. Nakon do-

bitka „Dijamantne kacige” sve sam prethodne pehare mogao pospremiti. Kada sam je dobio, bilo 

mi je drago jer ju nemaju svi, posebna je, ona se ne može dobiti svaki dan.
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Koliko je teško osvojiti titulu prvaka Hrvatske?

Kada imaš sve posloženo kako treba, onda je lako. Teži dio je financijski, a lakši dio je na stazi. 

Kako se pripremate za utrke?

Prvo moram zadovoljiti neke preduvjete kao što su suradnja s medijima i sponzorima. Sve čla-

nove tima moram na vrijeme obavijestiti o svemu što trebaju znati. Moram se pobrinuti da svi budu 

maksimalno spremni i da svi financijski uvjeti budu zadovoljeni. Nakon toga slijedi psihička pripre-

ma, a to činim tako da razbistrim glavu. 

Postoji li neka sitnica koja Vam donosi sreću, bez koje ne izlazite na stazu?

Među vozačima ima puno praznovjerja zbog opasne prirode sporta. Ja nisam takav, ali ako 

ostvarim dobro vrijeme na brzinskom ispitu, onda neke stvari na autu više ne dopuštam dirati sve 

do završetka utrke. Godine 2005. pokrenuta je kampanja za sigurnost u prometu te smo Janica 

Kostelić, Luka Modrić i ja trebali ići na fotografiranje za kampanju gdje bi nam tijekom obrade foto-

grafije odstranili jedan dio tijela. Janica i Luka su odustali, a ja sam pristao. Rezultat je bio plakat s 

mojim likom na kojemu mi nedostaje dio ruke. Doista mislim da nisam praznovjeran.

Kakvi su Vaši planovi za budućnost?

Osim što bih volio voziti bolji auto, sve je isto kao i prije. Vozit ću za dvanaesterostrukog prvaka 

Hrvatske. Tome se jako veselim, kao i svim ostalim životnim izazovima.

Prepuna dojmova zahvalila sam Juri na strpljenju i zanimljivim odgovorima. Nismo ni primijetili 

da je naš razgovor trajao duže od sat vremena. Tko zna, možda se neki čitatelj inspirira odgovorima 

i krene njegovim stopama. Nadam se da hoće.

Petra Mirić, 6. razred 

OŠ Iver  

Voditeljica: Željka Vranaričić
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INTERVJU S MLADOM INOVATORICOM MARTOM PREMUŽ

Marta sa zlatnim rukama
"Uvijek želim probati koliko sam dobra u nečemu novomu"

Često čujemo da smo mi mladi nekako pa-

sivni i nepoduzetni, da nam se ništa ne da radi-

ti i da ni za što nismo zainteresirani. Da bismo 

dokazali da to nije istina, nismo trebali otići da-

leko. Učenica 7. a razreda naše škole Marta Pre-

muž mlada je i talentirana inovatorica. Podu-

zetna i spretna Marta priuštila nam je već puno 

razloga za slavlje. Više je puta sudjelovala na 

izložbi INOVA - MLADI i osvojila mnoge nagrade, 

a ove se godine s te izložbe vratila i ovjenčana 

- zlatom!

Marta, što je zapravo INOVA?

INOVA-MLADI je izložba mladih inovatora, odnosno učenika osnovnih i srednjih škola. Na toj 

izložbi učenici izlažu svoje radove i prezentiraju ih komisiji. Komisija zatim ocjenjuje radove i naj-

boljim sudionicima dodjeljuje medalje.

Tko te je potaknuo da sudjeluješ na izložbama?

Profesorica Tehničke kulture Katarina Kedačić-Buzina predložila mi je da idem na INOVU. U pe-

tom sam razredu već pokazala svoju inovativnost jer sam izradila 3D slagalicu u obliku kocke. Ta 

kocka zapravo nije samo igračka, ima više namjena. Za taj sam rad na INOVI tada osvojila broncu.

Jesi li sretna što imaš priliku sudjelovati na takvoj izložbi?

Jako sam sretna! Sudjelovala sam i na ostalim sličnim izložbama i natjecanjima. U svaki sam 

rad uložila mnogo truda i vremena, ali trud se isplatio.

Zašto si odlučila ići na KMT? 

Odlučila sam se na to jer mi je Tehnički postao jedan od naj-

dražih predmeta. 

Kako ti je bilo na početku? Pretpostavljam da nije bilo lako...

Na početku, u petom razredu, nisam išla na Tehničku grupu, 

ali mi je to profesorica predložila. U šestom sam razredu krenula 

na KMT. To je Klub mladih tehničara. Tako su natjecanja postala 

sve češća i počela sam osvajati razne nagrade. 

Što točno radite na toj grupi?

Ondje svaki put nešto izrađujemo i naučimo puno toga.
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Sudjeluje li KMT i na nekim drugim 

događanjima?

Ove godine je KMT sudjelovao na školskom 

Božićnom sajmu. Svi učenici koji idu na grupu 

izrađivali su božićne ukrase kao što su jaslice, 

svijećnjaci i ukrasi za bor. Sajam je bio huma-

nitarnog karaktera i prikupili smo dosta novca 

čemu se baš veselimo.

Što si od prodajnih predmeta baš ti napravila?

Sudjelovala sam u izradi mnogih predmeta . Uz pomoć prijateljice Dorie Palaš iz 7. c napravila 

sam stalak za salvete, začine itd. Prvotno je to bila vježba za natjecanje, ali je profesorica odlučila 

da ćemo to prodavati na sajmu. 

Kako si se pripremala za INOVU i ostala natjecanja?

U pripremanju za natjecanje puno mi je pomogla profesorica. Ona mi je davala ideje što bih 

mogla napraviti, kako bi mogao izgledati rad, kako ga doraditi ili poboljšati. Ona me i potaknula da 

nastavim s natjecanjima.

Kakve materijale rabiš za svoje radove?

Na početku su radovi bili od papira i kartona, ali što sam starija, više radim od drveta, na pri-

mjer breze, ili šperploče.

Kako se osjećaš tijekom izrade, a kako nakon dovršavanja zadatka?

Za vrijeme izrade pokušavam što bolje napraviti rad, trudim se i uzbuđena sam, a kad ga do-

vršim, sretna sam i također jako uzbuđena jer napravim nešto dobro. Ponosna sam kada uspijem, 

kada rad ispadne onako kako treba.

Jesi li ove godine osvojila kakvu nagradu?

Ove sam godine, u rujnu, otišla u Rijeku, u 

Kastav, s profesoricom. Tamo sam osvojila zlato 

za rad koji su osmaši radili prošle godine (narav-

no, za INOVU).

Što je tvoja unutarnja motivacija? Tvoj cilj?

Kad mi je profesorica predložila da idem na 

natjecanja, prihvatila sam jer sam htjela ispro-

bati nešto novo i vidjeti jesam li dobra u tome. 

Cilj mi je bio pokazati sve što sam naučila. Na-

dam se da sam nekog potakla na kreativne ra-

dove i da će nas s takvim ciljem odsada biti još 

više.
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Zahvalili smo Marti s nadom da će i ostali prepoznati vrijednost njenih poruka i pokušati uo-

bličiti svoju kreativnost na tom ili nekim drugim područjima. Tako se svestrana Marta u slobodno 

vrijeme bavi i plesom. Pleše folklor u KUD-u Bosiljak u Čučerju i u plesnom ansamblu Ethnotine. 

Također trenira i atletiku u našoj školi. Ne moram niti napomenuti da je uz sve to i odlična učenica. 

Vidim da će i u budućnosti biti razloga da ponovno napravimo intervju s našom uspješnom Martom.

Mia Škarupka, 7. razred

OŠ Marije Jurić Zagorke  

Voditeljica: Ivana Hrenar

Anđela Krndelj, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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IVANA GULJAŠEVIĆ,  ILUSTRATORICA I  SPISATELJICA

Ima jako puno knjiga koje volim, a 
još više onih koje ću tek voljeti
Ivana Guljašević rođena je i odrasla u Zagrebu, 
gdje i danas živi. Spisateljica je za djecu i mlade, 
ilustratorica, crtačica stripova i brojnih animiranih 
filmova. Dobitnica je mnogih nagrada. Pristala je 
na razgovor o svome životu i poslu te ponudila 
svoje mišljenje o roditeljstvu i odrastanju.

Kada ste shvatili da se želite baviti ilustriranjem i pisanjem 

knjiga za djecu i mlade?

Jako davno. Kao i većina djece, sanjala sam o tome što bih 

mogla biti kad odrastem. A onda sam shvatila. To mi je u stvari, 

nakon balerine, kauboja i astronauta, bilo sljedeće na popisu ono-

ga što bih željela biti.

Zašto ste se odlučili pisati i ilustrirati za djecu i mlade? Kako pronalazite teme svojih romana?

Kad sam počela pisati za mlade, romana takve tematike bilo je vrlo malo, tako da sam pisala 

onakve romane kakve bih voljela da sam sama mogla pročitati kao djevojka. Istina je, doduše, da 

nisam počela pisati zbog toga, iako bi bilo lijepo kad bih mogla reći da sam počela iz altruizma. Ali 

nisam. Počela sam iz sebičnih razloga, zato da zadovoljim svoju osobnu potrebu za pisanjem. Ot-

krila sam da jednostavno volim pisati. A za djecu i mlade - ne mogu baš reći da sam to jako svjesno 

odlučila. Sve je to u mom životu došlo spontano. Što se tema tiče, na to mi je najjednostavnije od-

govoriti. Sigurna sam da u meni još uvijek čuči tinejdžerica koja smišlja sve te teme živeći i dalje 

mladenački život kroz likove mojih romana.

Jesu li Vas roditelji podržali kada ste se odlučili baviti netradicionalnim poslom?

Ne bih baš rekla da su me podržali. Bili su zabrinuti. Ali sad kad sam i sama roditelj, shvaćam 

njihovu brigu i strah. Bavljenje netradicionalnim poslom znači i netradicionalne prihode i netradi-

cionalan način života. A svaki roditelj želi dvije stvari: da njegovo dijete bude sretno i sigurno. Ali, 

pomirili su se s nedostatkom sigurnosti. Osim toga, znaju da sam sretna.

Koju ste srednju školu pohađali i koji ste fakultet završili? Je li bilo jednostavno upisati ono 

što ste željeli?

Prvo sam pohađala Grafičku školu pa zatim Grafički fakultet i onda napokon Akademiju likovnih 

umjetnosti. Kažem napokon, zato što sam skoro bila završila Grafički fakultet upisujući se na Aka-

demiju. Kažem skoro zato što su mi u trenutku kad sam se uspjela upisati bila ostala samo još dva 

ispita i diplomski rad na Grafičkom fakultetu. Upis na Akademiju likovnih umjetnosti (smjer grafika) 

značio je istovremeni upis na studij povijesti umjetnosti na Filozofskom fakultetu, tako da sam na-

kon Grafičkog fakulteta još prilično dugo studirala. Na Akademiji mi je bilo divno. Na Filozofskom 
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fakultetu sam puno naučila, a iskustvo s Grafičkoga fakulteta mi i danas dobro dođe jer se bavim i 

izdavanjem knjiga. Sve naučeno koristim. 

Jeste li ikada zbog bilo čega željeli promijeniti struku?

Nikad. Možda je to zato što sam toliko željela biti ilustratorica, možda zato što sam po svom 

mišljenju tako teško došla do toga što danas radim, a možda i zato što ne mogu zamisliti da radim 

bilo što drugo. Koji put se bojim budućnosti, ali doista volim ovo što radim.

Imate li stalan posao? Čime se bavite u slobodno vrijeme?

Ovo što radim je jedino što radim, a slobodnog vremena imam vrlo rijetko, skoro nikada. Kad 

ga imam, onda radim svašta. Vozim bicikl, šećem, plivam, gledam televiziju, čitam, kuham, „piljim” 

u strop… ma, svašta.

Postoji li razlog zbog kojeg biste odbili ilustrirati neko djelo?

Nisam nikad razmišljala o tome, ali sasvim sam sigurna da bih odbila ilustrirati djelo koje vrije-

đa, ponižava ili na bilo koji način unesrećuje nekoga. Sva sreća, nikad mi nije ponuđen takav posao, 

možda i zato što ljudi čije knjige ilustriram znaju kakva sam.

Uz mnoge romane i slikovnice, također ste autorica i gotovo trideset crtanih filmova. Kako se 

radi crtani film?

Teško i naporno. Crtani film je samo sljedeća dimenzija ilustracije. Nekad se sve crtalo rukom, 

a danas se u animaciji sve više koriste računala. Istina je da ja već godinama koristim računalne 

programe koji pomažu ilustratorima u proizvodnji crtanih filmova, ali unatoč tome prve nacrte za 

likove i akcije još uvijek crtam starinski, rukom. Razlika između ilustracije i crtanog filma je u tome 

što u filmu likovi ožive i zato ga toliko volim. Mene osobno oživljeni likovi baš svaki put razvesele. 

Tako da, danas više nije toliko teško crtati crtane filmove, premda u tom poslu ima puno crtanja, 

puno više nego za ilustracije. Ali isplati se.

Iz Smiba se sjećam da crtate i stripove. Kakve su teme Vaših stripova? Birate li teme sami ili 

o tome odlučuje netko drugi?

Tema u stripovima ima stvarno puno. U početku su moji stripovi bili za odrasle. Sad uglavnom 

crtam stripove za djecu. Scenariji i teme su uglavnom moji. Ponekad, premda rijetko, crtam strip 

po narudžbi. Tada o temi odlučuje netko drugi. A ponekad, znatno češće, crtam po scenariju svoga 

supruga i suradnika, tada o temi odlučujemo zajedno.

Tko je najviše utjecao na Vas u životu i u radu?

Odgovor na to pitanje bio bi prevelik popis. Od onih koji su baš najviše utjecali, rekla bih da je to 

možda bio moj tata. I moj suprug. Što se tiče života, ponajviše suprug. Doduše, sad kad bolje raz-

mislim, ima puno detalja u kojima su mama i bake utjecali na mene, a o knjigama i filmovima da ne 

govorim… Mislim da je na ono što jesam pomalo utjecalo sve što mi se svidjelo. 

Susrećete li se sa svojim čitateljima? Znate li koji su im Vaši radovi najdraži?

Koji put se susrećem s čitateljima i to je jako lijepo. Jako volim te susrete, a posebno volim vi-

djeti koliko se knjige čitaju. Što se tiče toga koji su im radovi najdraži, teško mi je reći. Prema reak-

cijama, mislim da mlađi još uvijek jako vole moje slikovnice Čarapojedac i Tri strašna zmaja, premda 

uglavnom jako dobro reagiraju i na nove slikovnice. Naravno, ima slikovnica u koje se neki čitatelji 

zaljube, tako da to doista ovisi o osobi. Kad je riječ o starijim čitateljima, a posebno čitateljicama, 
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zasad uvjerljivo vodi roman Moja slavna prijateljica. Premda moram reći da su mnoge djevojčice 

koje su pročitale taj roman jedva dočekale sljedeći, Neprilagođena, a neke su mi čak rekle da im je 

i bolji. 

Postoji li nešto vezano uz ilustracije, crtani film i pisanje što još niste isprobali, a željeli biste? 

Što je to?

Postoji. Mislim da kreativni ljudi uvijek imaju još nešto što bi isprobavali. U mom je slučaju to 

3D tehnika. Ta je želja s jedne strane vezana uz napredak tehnologije, a s druge strane uz ono što 

mislim da ta tehnologija pruža ilustratoru. Uvijek kad gledam filmove u 3D tehnici, bolji su mi od 

„običnih” pa bih zato jako željela sudjelovati u takvom projektu. No, kod nas toga zasad još nema 

pa sam odlučila biti strpljiva i čekati priliku.

Kad bi Vas netko pitao, biste li bili u stanju reći koliko ste djela ilustrirali? Je li vam to važno?

Ne bih znala reći. To mi nije važno. Ilustrirala sam puno djela. Svako djelo mi je drago i svakom 

pristupam kao da je prvo, ali ne radim „recke”. 

Čitate li Vi puno? Koje su Vam knjige u životu važne?

Čitam jako puno. Jako volim zbirku priča Sredni Vashtar autora Munroa Sakija. Mali princ mi je 

kao maloj bila izuzetno draga knjiga, a poslije sam čitala i voljela djela kao što su Bulgakovljev Maj-

stor i Margarita i Bjažićeva i Furtingerova Svemirska nevjesta. I dan danas me svaki put razveseli 

čitanje Jeromeova teksta Tri čovjeka u čamcu. Osim nabrojanih, imam i autore koje posebno volim. 

Jedna od njih je Jane Austin. Ima jako puno knjiga koje volim, a još više onih koje ću tek voljeti. 

Knjige su mi važne. Jednostavno volim knjige. 

Vedrana Stantić, 8. razred

OŠ dr. Ivana Merza  

Voditeljica: Marina Šarić

Nik Kubla, 7. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša

Novinarski radovi učenika osnovnih škola

152 // LiDraNo 2017.



LEON STAREŠINIĆ,  STUDENT PMF-A U ZAGREBU 

Jednostavna računica za uložen trud
Za matematičku sam olimpijadu tijekom cijele godine vježbao matematiku 
oko četiri sata dnevno - Najvažnija je uloga mentora da učenika uvedu 
i zainteresiraju za matematiku - Svi su vjerojatno upoznati s predivnim 
osjećajem kada dobiju odličnu ocjenu ili kada budu uspješni u nekom sportu 

Leon je sin naše učiteljice i suradnice Vesne Starešinić, student 1. god. studija matematike na 

PMF-u u Zagrebu. Poznajemo ga s brojnih domaćih i međunarodnih debatnih turnira, a nas je za-

nimao njegov put do uspjeha. Ipak je on matematički olimpijac, i to s trima olimpijskim medaljama 

- broncom s Međunarodne matematičke olimpijade te srebrom i zlatom sa Srednjoeuropske mate-

matičke olimpijade. 

Bio si na brojnim natjecanjima iz matematike i informatike. Koje ti je područje zanimljivije i zašto?

Rekao bih da mi je matematika ipak zanimljivija, njome sam se više bavio i bio sam uspješniji na 

natjecanjima iz matematike. Mnogo je raznovrsnija od informatike, barem u pogledu znanja koje je 

potrebno za natjecanja. Tako sada mislim, no namjeravam se tijekom studija baviti i informatikom. 

Situacija se možda i promijeni.

Koliko su zahtjevne pripreme za natjecanja i  koliko traju? I kako mentor pomaže u 

pripremama za natjecanje?

Zahtjevnost priprema ovisi 

o razini natjecanja. Htio sam biti 

uspješan na matematičkoj olimpi-

jadi, pa sam cijele godine vježbao 

matematiku oko četiri sata dnevno. 

Prije samog natjecanja pripremao 

bih se manje-više cijeli dan. Iako je 

na pripremama bilo i napornih tre-

nutaka, većinom sam se zabavljao. 

Najvažnija je uloga mentora da uče-

nika uvedu i zainteresiraju za mate-

matiku.

 

 Išao si u XV. gimnaziju (MIOC). 

Jesu li profesori ostalih predmeta 

imali dovoljno razumijevanja za tebe 

kad si se pripremao za natjecanja?

MIOC je odlična škola ako si na-

tjecatelj. Tamo je već uspostavljena 

"kultura natjecanja", što znači da su 

profesori spremni pomoći svim budu-

ćim natjecateljima i usmjeravati ih k 

uspjehu.

Izdvojeno:

HRVATSKA ILI INOZEMSTVO

Vidiš li se u budućnosti u Hrvatskoj ili u inozemstvu?

Prerano je reći, no sigurno bih volio u nekom trenutku 

ići u inozemstvo.

Je li te itko iz Hrvatske kontaktirao i ponudio ti bolje 

uvjete studiranja, stipendiju ili posao nakon studija?

Nisam dobio nikakve ponude. Primam stipendiju Gra-

da Zagreba, no za nju sam se samostalno prijavio. 

Brine li te što nisi dobio ponude u domovini? Misliš 

li da bi bilo drukčije da si strani državljanin, tj. bi 

li ti u inozemstvu zbog tvojih uspjeha već ponudili 

stipendiju ili kakav projekt?

Ne, naviknut sam samostalno stvarati svoje prilike. 

Iskreno, ne znam je li u inozemstvu drukčije.
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Međunarodna natjecanja 

donose sa sobom i iskustvo 

putovanja u inozemstvo. 

Koje si sve zemlje posjetio i 

jesi li imao dovoljno vremena 

da ih barem malo upoznaš?

Bio sam u Americi, Hong 

Kongu, Rumunjskoj, Sloveniji 

i Srbiji. Najčešće nisam imao 

vremena za duga razgledava-

nja, no uvijek bismo imali ba-

rem jedan dan za to. 

Jesi li ikad imao poteškoća s financiranjem odlazaka na natjecanja i olimpijade, osobito kad je 

riječ o udaljenoj destinaciji u inozemstvu?

Kad sam išao na olimpijade, troškove bi platilo Hrvatsko matematičko društvo koje je i orga-

niziralo kvalifikacije za ta natjecanja. Kad sam predstavljao svoju gimnaziju (MIOC), tražili bismo 

sponzore te bi škola pomogla s plaćanjem. Najčešće su to bili MZOS i Grad Zagreb ili neke radne 

organizacije (Končar). Dakle, tih problema nije bilo.

Koliko vremena dnevno provodiš za računalom? Je li u pitanju programiranje ili nešto drugo? 

Izuzmemo li praznike, dva do tri sata dnevno. Većinu vremena programiram ili tražim matema-

tičke zadatke za vježbu.

Kako matematičari provode svoje slobodno vrijeme? Imaju li ga uopće dovoljno?

Naravno! U slobodno vrijeme čitam, gledam filmove te se družim s prijateljima. Tijekom škole, 

doduše, nisam izlazio preko tjedna, ali bih uvijek našao dovoljno vremena za druženje uživo. 

Cijene li se u Hrvatskoj više nadareni sportaši ili nadareni matematičari? I zašto?

Sigurno nadareni sportaši, vjerojatno zato jer je sport ljudima općenito bliži i zanimljiviji od 

matematike. 

Vratimo se nadarenim matematičarima. Kako su roditelji utjecali na formiranje tvojih  

radnih navika?

U školi sam bio izvrstan pa me roditelji nikada nisu gnjavili. Matematikom i informatikom počeo 

sam se baviti jer mi je redovno gradivo bilo prelagano pa sam pozvan na dodatnu. Pohađao sam i pre-

davanja u Zagrebačkom računalnom savezu. U srednjoj školi samostalno sam tražio i rješavao za-

datke, a išao sam i na subotnja predavanja udruge MNM-a (Mladi nadareni matematičari) na PMF-u. 

U čemu je tajna tvojih postignuća? 

Svi su vjerojatno upoznati s predivnim osjećajem kada dobiju odličnu ocjenu ili kada budu 

uspješni u nekom sportu. Računica je vrlo jednostavna: što je veći uložen trud, to je veća nagrada.

Marta Vračar, 6. razred

OŠ Jure Kaštelana 

Voditeljica: Suzana Plevnik

Izdvojeno:

LEONOV SAVJET

Pronađite ono što vas zanima i time se bavite, 

ne čekajte nekog drugog da vam nešto objasni ili 

pokaže, već samostalno istražujte i učite. Trudite se 

biti samoinicijativni i ne odustajte kada bude teško. 

Nitko ne uspije sve (ili većinu) shvatiti iz prve, spor 

napredak nije zabrinjavajuća pojava. Zabrinite se ako 

prelako odustanete.
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PUTOVANJE U NEKI DRUGI SVIJET

Koplje, deranje i plaženje jezika
A tek kada smo došli do samog Hobitt Hilla!  
To je bio doživljaj!

Još dok smo kretali od kuće razmišljao sam kako će biti tamo kamo idem, kako ću sve stići sa 

školom i hoće li se dogoditi avionska nesreća. Već na aerodromu srce mi je počelo brže kucati. 

Omotali smo kofere zbog osiguranja (iako mi ne bi bilo žao mojeg jer je to najiritantniji kofer na svi-

jetu; vuče se na dugačkoj užoj strani kožnatim remenom). Kad je mojem koferu zamotan jedan ko-

tač, on je još više padao pa sam ga morao nositi. U prohladnom kafiću smo moj tata, baka, mama i 

ja popili puno preskupa pića. Oproštaj bez puno suza (osim moje bake) i odlazak. Usput mi je mama 

objašnjavala kako ne smijem držati ruksak na leđima jer bi mi netko mogao umetnuti nekakve loše 

stvari te kako to onda ne bih mogao objasnio osiguranju.

Zagreb je izgledao tako bajkovito s jezgrom grada potpuno osvijetljenom i nekim udaljenim, 

skoro neosvijetljenim dijelovima.

Čarobni i nečarobni Nepal

Nepal je iz zraka nešto čarobno! Filmski snježni vrhovi i udoline. Ponuđena jaja za doručak sam 

odbio zbog tada aktualne teme o salmoneli. Na izlasku iz aviona ošinuo nas je vlažan i topao, zaga-

đen hongkonški zrak. Neudobna vožnja autohtonim, ružnim kockastim, ali zgodnim vlakom i chec-

kiranje. Ostao sam zadivljen veličinom hongkonškog aerodroma. Primijetio sam i dvojicu teško nao-

ružanih stražara s automatskim puškama. Pogled na samu jezgru Hongkonga izazvao je komentare 

na plansku, čisto betonsku, simetričnu i uglatu gradnju bez imalo prirode i sa smogom na visini. 

Bakica i Metalica

Nakon ukrcavanja u potpuno puni avion primijetio sam atletski tim Novog Zelanda čiji je trener 

u poluotvorenoj torbi imao već istrošeni Whinnie Pooha (nije da mu ja mogu išta govoriti, moj je u 

koferu). Osvrnuo sam se po avionu. Stara, azijska bakica u rozoj vesti, pokrivena dekom, slušala je 

Metallicu. Nekako sam uspio zaspati, no podmetnuo sam si lakat u prazno i srušio se na jednu mla-

du Maorkinju. Ispričao sam se i više nisam uspio zaspati zbog njezine trešnje nogom na mahove i 

stalne turbulencije s kojom nismo prije imali problema. Konačno smo se počeli spuštati. Srce mi je 

ubrzano kucalo. Na prolasku kroz osiguranje morali smo ostaviti svo voće i povrće zbog očuvanja 

ekosistema. Dočekao nas je naš domaćin, Goran Kačurov (visoki, prosjedi, malo punašniji, smireni 

i simpatični čovjek). 

Konačno na tlu

Mercedes, boje trule višnje, s velikom udubinom na stražnjem dijelu (ironično, krivac je kamion 

za vuču) čekao nas je na parkiralištu. Dok smo se vozili, ja sam se divio neobičnoj prirodi Novog 

Zelanda. I istovremeno slušao priču o nacionalnoj biljci „Christmas tree” (visoko razgranato stablo 

s tamnozelenim lišćem i crvenim cvjetićima). Kada smo ušli u kvart, primijetio sam da su sve kuće 

građene od drveta. Domaćin nam je potvrdio kako nema kuće u Aucklandu ispod 1.000.000$. 

Dočekali su nas Sanja (Goranova žena) i četvero djece. Meni su kapci padali preko očiju pa sam 

u 18 sati otišao spavati i spavao 12 h.
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Hrapave ceste, snaga oceana i hrpe bluna

Prvih nekoliko dana bilo je nezanimljivo. Moj je tata morao vježbati za KUD, a ja sam samo ljen-

čario. Nakon nekoliko dana otišli smo s Joletom na prvu turu oko Novog Zelanda. Posjetili smo 

okolne plaže. Tijekom vožnje bilo mi je zlo, dijelom zbog vrlo hrapavih i vrludajućih cesta, a dijelom 

zbog Joletove ne baš najbolje vožnje. Stigli smo do prve i jedine plaže do koje se nismo mogli spu-

stiti (Pihka). Pogled je bio fantastičan (plavi ocean, bijeli pijesak pomiješan sa sivkastim metalima). 

Vožnja kroz više-manje džunglu (što je divan doživljaj) i dolazak do druge plaže, Kare Kare. Ta 

velika plaža smeđeg pijeska, beskrajne plitkoće i s najviše smrtnih slučajeva, okružena je liticama 

na kojoj se snimao Piano. Nešto zaista fascinantno! Staneš li do gležnja u more, osjetiš snagu oce-

ana kada se povlači. Zadnja plaža, Muriwai. Vrlo popularna plaža za kupanje s crnim stjenovitim 

dijelovima okruženim liticama. S litica je pogled nestvaran. Na njima su hrpe bluna (poveće bijele 

ptice s plavom bojom oko očiju i crnim vršcima na krilima). 

Razbijeno staklo i masna lira

Sutradan sam malo s dečkima igrao nogomet...Tri minute nakon početka prejako sam napucao 

loptu i ona je odletjela u prozor koji je bio iza gola. Goran se nije uopće ljutio (nije razlog samo to što 

sam ja bio gost, nego i to što njega ne može baš puno stvari naljutiti). Samo je bio uzrujan. Nakon 

još malo odlazaka na probe, došao je dan koncerta koji je skoro propao. Ja sam malo više pokvario 

pokvareni klarinet (otvorio sam torbu s krive strane i sve je ispalo), a netko je zamastio žice lire (a 

moraju biti potpuno suhe, inače zvuče loše). No, na kraju je sve odlično prošlo. 

Show pun srca

Najprije smo došli do Treaty museuma i najduže wake (ratnog broda na vesla, oko 25-30m), a 

nakon toga se uputili prema hramu gdje su Maori izveli show pun srca (prvo je iz hrama izašla vrlo 

glasna i duhovita Maorkinja i pitala imamo li poglavicu). Jedan se čovjek dobrovoljno javio. Morao 

je prihvatiti token mira, ali tome je prethodio pokušaj zastrašivanja poglavice Mahanja kopljem, 

deranjem i plaženjem jezika. Naš je poglavica prihvatio token pa su nas uveli u crveno osvijetljenu 

kuću gdje je morao održati govor zahvale. Sudar valova oceana

Pješke smo se spustili do ulaza u Cape Reingu. Pogled je bio beskrajan. Dva oceana su se suda-

rala (valovi su dolazili s jedne i druge strane). Put nas je dalje doveo do najveće sekvoje na svijetu 

(slična baobabu) s promjerom oko 5 m i visinom oko 30 m.

Šarena vrata hobbit holea

U Aucklandu smo ostali jedan dan pa smo krenuli dalje. Od Hobitona smo turu nastavili auto-

busom u kojem su nam s malog ekrana pričali o imanju obitelji i kako je nastao set. Dok se naša 

„kustosica” ukrcavala, gledao sam zelene brežuljkaste krajolike pune ovaca. I konačno Hobitt Hill! 

Razna okrugla šarena vrata hobbit holea na vrhu Bag End (Bilbova kuća) i na samom vrhu bilbovo 

drvo, a ravno ispred nas mali vrt. Nakon hodanja i touranja uputili smo se do mjesta gdje se održa-

vala zadnja scena u serijalu Hobitt.

Na putu do hotela vozili smo se na Lougeu (najbrža gravitacijska vožnja na svijetu). Vozi se u 

malim plastičnim kolicima sličnim go-kartu, samo što umjesto volana imaju dršku. 

Hake ples

Sljedećeg smo jutra krenuli u Whakarewarewa (izvori kipuće vode sa sumporom, slično smradu 

po trulim jajima) i moderno maorsko selo. Vozačica je bila urnebesno smiješna i stalno se šalila na 

račun našeg poglavice. U selu nas je dočekala procedura zastrašivanja svih poglavica (5 buseva, 5 
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„plemena”). Iskušao sam se u plesanju hake (užas) i igranju jedne maorske igre sa štapovima. Prvi 

sam ispao i pritom se malo ozlijedio (lupio sam se štapom po glavi). Slijedilo je predstavljanje ma-

orskog kuhanja (kuhaju u jami s vrućim kamenjem) i odlazak do dvorane gdje su Maori izveli malo 

manje srdačni, ali opet srdačni show. Dan je završio ukusnom večerom.

Muške suze

Skytower nam je ostao za kraj. Visok 328 m. Još jedan pogled na Auckland. Na zgrade, kuće, 

kuće i samo kuće i sva brda. 

Trenutak povratka bio je vrlo emotivan. I tata, i Goran i ja smo plakali. I obećali da se ponovno 

vidimo. Na istom mjestu.

Jan Belan, 8. razred

OŠ Bartola Kašića  

Voditeljica: Marina Zlatarić

Korana Suvaljko, 2. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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REPORTAŽA O HRANI I  KUHANJU

Kuhanje - osma umjetnost
Bez hrane se ne može. Volimo je kuhati i spremati na razne načine. Volimo 
je jesti, na brzinu ili uživajući u svakom zalogaju. O njoj mnogi imaju različita 
stajališta.

U današnjoj emisiji „Zdrav život” iznijet ćemo reportažu o temi hrane i kuhanja. Temi smo pri-

stupili s različitih gledišta (kuhari, osobe koje poznaju hranu, gurmani, pretili ljudi, ljudi koji jedu 

zdravo) i zaključili da doživljaj hrane može biti različit. No bez nje se ne može.

Kuhari hranu doživljavaju kao vrstu umjetnosti. Obožavaju kuhati i stvarati nove spojeve oku-

sa. Toliko su strastveni da su spremni cijeli život tražiti i otkrivati nove okuse i začine kako bi svoja 

jela doveli do savršenstva. Osobe koje poznaju hranu vole kuhati i pripremati jela prema mnogim 

receptima. Imaju mnogo znanja i poznaju razne tehnike pripreme hrane. Često nisu strastveni i 

kreativni poput kuhara, no imaju osjetljivo nepce i s lakoćom mogu prepoznati kvalitetnu hranu i 

izvrsne recepte. Poznaju mnogo začina i namirnica pa kušajući jelo lako ustanove koji je sastojci u 

njemu nalaze. Oni koji istinski uživaju u hrani, a često je i ne pripremaju, jesu gurmani ili sladokusci. 

Gurmani imaju vrlo profinjen ukus i mogu ih osvojiti samo najbolja jela. Jelo će im se svidjeti samo 

ako je savršeno i ako su svi okusi pogođeni. Neki gurmani smatraju da bi svako jelo trebalo imati 

svoju priču. Ne opterećuju se debljinom, izgledom, zdravim ili nezdravim namirnicama, jedino je 

važno „da im je fino”. 

Ljudi koji se zdravo hrane smatraju da se jedino uz redovitu tjelovježbu i zdravu prehranu može 

živjeti zdravim i sretnim životom. U početku im je bilo teško priviknuti se na zdravu prehranu i od-

reći se mnogih jela koje vole, no, kažu, svatko treba odnekud početi, a kada postignemo zadani re-

zultat bit ćemo izrazito zadovoljni i ponosni na svoje postignuće. Pretili se ljudi često ne brinu o 

svojem zdravlju. No rezultat takvih navika (nezdrava prehrana, premalo tjelovježbe) nažalost mogu 

biti brojne bolesti. Bolesti koje možemo dobiti zbog nezdrave prehrane mogu biti fizičke i duševne. 

Fizičke su bolesti dijabetes, povišeni krvni tlak, rak, anemija i dr., a duševne su depresija, tjeskoba 

(anksioznost) i dr. Pretile se ljude često smatra ovisnicima o hrani i kuhanju.

Možemo zaključiti da bez hrane ne možemo i da svi, na svoj način, uživamo u njoj. Ponekad mi-

šljenja o hrani prelaze iz krajnosti u krajnost, no moramo zapamtiti da ćemo se uz umjerenost u 

hrani i uz redovitu tjelesnu aktivnost zasigurno osjećati zadovoljno i sretno u svojem tijelu.

Nika Vusilović, 8. razred

OŠ Rudeš  

Voditeljica: Meri Farac Jemrić
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Kukurizni kruh denes i negda
Denes me je mama poslala v dučan pu kruh. Gledela sam pu polica teri bi zela. Dopal mi se je 

kukurizni. On je najbolši, ali i najskupleši.

Za stolem dok sme jeli, pufalila sam se bake da sam denes ja kupila kruh, pa mi je pripuvijedala 

kak je ona negda gledela svoju baku dok ga je slagala.

V jesen se je pubrala kukuriza, zusušila i ubrulila. Sumleli su ju ručki na kamen ki se je zval žrni. 

Unda se je presijala na site. One zrnate kaj je ustale v site bile je za jagle, a one meke i fine je bila 

mela s tere su se kuhali žganci, pekla pukica i kruh.

Za kruh se je mela puparila z vruču vodu, to se je pusulile, dele se je dumaćuga kvasca i zami-

jesile se je tijestnevudrvenem kurite. Ftrgel se je kumaćec toga tijesta, još se je pusolil da se ne 

pukvari i del se je v zemleni ćup da se usuši za drugi put. To je bilkvasec. Kad se je pekel kruh, to 

se je razmutile v mlačne vode i ud toga se je tijeste zdigle.

Zakurila se je krušna peč. Kad je ostal same žar teri se je pregrinal s popečkem, z greblicu se 

je pobrale se črne vuglenje. Tijeste se je dele v drvenu strugajnu da dubi oblik. Na drvenu luparku 

se je dele kustajnuvoga listija, a na listije se je presipale tijeste. Zagladile se je z mlačnu vodu i pri-

tisnula se je ruka dva put na tijeste tak da je ostal znak križa. Na luparke se je tijeste na listije dele 

vu krušnu peč jene vuru i pol.

Za blagdane se je na stol prestrl dumači prebrani ili našiveni stolnjak, a kruh je na stol imel po-

časne meste. Bile je tu i domače ječmene kaše, pečunoga purana, digajnke gibanice, perice, vina, 

jabuk i još koječega.

Mene se vidi da su naši stari jeli finu i zdravu ranu. 

Kulike bi negde denes koštal jeden tak pečeni kruh. Sigurne bi bil još skupleši ud uvoga terog 

asem denes ja kupila. 

V denešne vrijeme bi se naši stari s takvijem poslem ubugateli.

Laura Kralj, 4. razred

OŠ Ivana Granđe 

Voditelj: Mirko Marasović
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Lančane poruke
Pozor! Ako ovo ne pročitate, narast će vam veliki prišt na nosu i nećete ga 
se moći riješiti 12 mjeseci.

Svi vi koji ovo čitate i imate Whatsapp ili Viber, sigurno ste 

bar jednom dobili ovakvu poruku kao što je ova na slici.

Te poruke zovu se lančane poruke i putuju od jednog do dru-

gog korisnika. Nekima to ne smeta i jednostavno ih nije briga što 

piše u poruci i što će se dogoditi „ako ju dalje ne proslijede”, ali 

mislim da je takvih manje. Većina nas jednostavno je „prisilje-

na” proslijediti poruku. Pa se tako poruke putem Vibera ili What-

sAppa šire kao požar u šumi ili poput virusa gripe u ovo zimsko 

doba. Oni koji prosljeđuju takve poruke, vjerojatno osjećaju neki 

strah i nelagodu i barem malim mozgom misle da će se, ako poruku ne pošalju, nešto stvarno i 

dogoditi. Ljudi ne vole čuti neku kletvu ili prijetnju pa ih na primjer ovakva poruka prestraši: „ako 

ovu poruku ne pošalješ na 12 prijatelja, nešto strašno će se dogoditi. umrijet će ti mama. jedna je 

djevojčica ovo ignorirala i u roku 48 sati njena mama je umrla.” I zapravo sam taj strah od te kle-

tve „drži” ih sve dok takvu poruku ne proslijede dalje. Kada je proslijede, osjećaju se na neki način 

oslobođeni kletve.

Iskreno, ja u takve poruke ne vjerujem. Napisana riječ ne može nikoga ozlijediti već samo po-

vrijediti. Ali, iako ne vjerujem, ne znači da ju ipak neću dalje proslijediti. Ne svaku, ali definitivno 

onu koju koja je na neki način zabavna i ne predstavlja neku vrstu prijetnje, onu poruku koja mene 

nasmije pa bih taj svoj osjećaj htjela podijeliti s prijateljima. Kao što je netko meni popravio dan, 

tako i ja želim njima.

Činjenica je da lančane poruke brzo putuju od jednog do drugog i da većina ljudi vjeruje u to pa 

ih čita i dalje prosljeđuje. Ili jednostavno nitko od nas ne želi biti onaj zadnji koji će prekinuti lanac - 

neka i dalje putuju. Dok ne dođu do moje tete koja ih jednostavno ignorira. I nazove me da mi kaže 

da bi bilo bolje da pročitam stranicu neke dobre knjige.

Donna Keran, 5. razred

OŠ Većeslava Holjevca  

Voditelj: Mate Milas
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NEZABORAVNO PUTOVANJE NA BALI

Mali raj na drugom kraju svijeta
Bila sam presretna kad su mi roditelji rekli da ovih zimskih praznika idemo 
na Bali, maleni otok Indonezijskog otočja. Ono što Bali čini jedinstvenim 
je pet rižinih terasa te vodeni hinduistički hramovi. Ovaj neobičan otok 
obiluje bogatim poljima riže, kave te egzotičnim voćem. Raznolika te bogata 
flora i fauna koju oplakuje Indijski ocean čine Bali jednim od najpoželjnijih 
turističkih destinacija u svijetu. Posjetili smo jedan od zaista najljepših 
kutaka na zemlji gdje čovjek u potpunosti može odmoriti duh i tijelo.

Doha - spoj pustinje, mora i suvremene arhitekture

Putovanje smo započeli 29. prosinca 2016. u 10 sati i 30 minuta. Letjeli smo sedam sati od Za-

greba do glavnog grada Katara - Dohe. U Dohi smo proveli osam sati koje smo iskoristili razgleda-

vajući grad. Bila je noć, ali grad je bio potpuno budan. Doha je grad sličan Dubaiju - visoki neboderi, 

pustinja s jedne strane, more s druge, palme, neonska svjetla... Stigli smo razgledati samo centar 

te put do zračne luke i natrag. Zatim smo presjedali na drugi avion koji je letio do Balija. Let je tra-

jao devet sati. Na Bali smo došli 30. prosinca, uoči Stare godine. Prvo što me iznenadilo bila je tem-

peratura. Otišli smo s -9°C i došli na 30°C! 

Na putu do hotela roditelji su objašnjavali kako rupije pretvoriti u kune. Pravilo je da se oduzmu 

tri nule i zatim se preostale znamenke podijele s dva. Ovdje nam je znanje iz matematike dobro po-

služilo. Ime našeg hotela je Inaya Putri Bali Nusa Dua i nadmašio je sva moja očekivanja. Zvuk gonga 

i melodije drvenog gamelana obilježili su naš dolazak. Mrtvi umorni, uputili smo se u sobe i zaspali. 

Zbog sedam sati razlike, trebala su nam tri dana da ulovimo ritam spavanja i buđenja u pravo vrije-

me. Dok su moji prijatelji ručali, ja sam išla na večeru, a kada su išli spavati, ja sam već doručkovala. 

Egzotični doček Nove godine

Prva tri dana padala je kiša (pod "kiša" mislim na pljusak od tri minute za koji se pet minuta 

kasnije može reći da se nije dogodio). Dok smo se privikavali na novo okruženje, približila se Nova 

godina. Odlučili smo je proslaviti u bazenu. Prva opcija bila je plaža uz ocean, ali bilo je premračno 

i valovi su bili preveliki, a da ne spominjem bijele račiće koji izlaze iz rupa u pijesku navečer. Vatro-

met i iskrice prskalica koje su plesale po površini osvijetljenog bazena pružili su mi još jedan neza-

boravan doček Nove godine. Kada sam čestitala svima u Hrvatskoj, samo su se nasmijali, čestitali 

mi i rekli da sam uranila. Bože, i ta vremenska razlika! Sutradan smo odlučili razgledati odmorište 

i dio obale na kojoj smo se nalazili. 

Uživanje u valovima i delicijama Indijskog oceana

Nusa Dua je nešto kao Istra u Hrvatskoj. Biciklima smo se vozili do Water Blowa. To je mjesto 

gdje veliki valovi Indijskog oceana neprestano udaraju u nazubljene rubove vapnenca. Za vrijeme 

vožnje primijetila sam mnogo ogromnih i zadivljujućih spomenika i statua. U jednoj skulpturi cijela 

priča. Ako se mene pita, ljepši su mi njihovi kipovi nego hramovi. Nakon vožnje kupali smo se četiri 

sata u oceanu i svi izgorjeli. 

Vjerojatno najdraže obilježje Balija mi je hrana. Mnogo naziva koje ne mogu zapamtiti ni izgovoriti. 

Bilo je teško naručiti jelo. Zapamtila sam nekoliko najdražih - nasi goreng i satay s umakom od kikiri-
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kija. U ponudi je bilo sve što ocean može pružiti, od jastoga do morske trave. Morska trava me izne-

nadila svojim dobrim okusom. Čini se da je bolja na tanjuru nego kad te škaklja za stopala u vodi. Fuj! 

Opuštanje za dušu i tijelo te McDonald's na vrhu vulkana Batur

Sljedećih nekoliko dana surfali smo na valovima Indijskog oceana, išli na različite vrste masaža 

(masaža ružinim laticama, vrućim kamenjem, čokoladom...). Isprobali smo i tretman gdje se noge 

stave u akvarij s ribicama koje zatim grickaju stanice mrtve kože. Koliko god to čudno zvučalo, 

osjećaj je zbilja dobar. Kad smo skupili dovoljno volje i snage, odlučili smo se na pothvat i po noći se 

počeli penjati na vulkan po imenu Batur. Cilj nam je bio doći do vrha i gledati izlazak sunca. Hoda-

nje po strmim i oštrim stijenama puna dva sata dovelo nas je u iskušenje da odustanemo i vratimo 

se natrag, ali nismo se mogli vratiti dok ne dođemo do vrha, barem je tako rekao naš vodič Johnny. 

Do kratera se trebalo penjati još sat vremena, no mi to vrijeme nismo imali jer je sunce počelo izla-

ziti. Propustili smo izlazak sunca. Bili smo u oblaku i sunce se uopće nije vidjelo. I tako smo sjedili 

na drugom kraju svijeta, na vrhu vulkana i jeli burgere iz McDonald'sa. No, naše penjanje nije bilo 

uzaludno. Vidjeli smo špiljice iz kojih izlazi para (nešto kao fumarole), majmunčiće koji su nam se 

penjali po ramenima i, dok smo se spuštali, pogled koji kao da je izašao iz bajke.

Božanstvena flora i fauna Balija koja ostavlja bez daha

Naš izlet nije završio spuštanjem s vulkana. Posjetili smo najpoznatije hramove na Baliju koji su 

me ostavili bez daha. Slapovi, kamenje obraslo mahovinom, kipovi koji su predstavljali njihova mit-

ska bića, lijane, leptiri s krilima kakve još nisam u životu vidjela, nove vrste riba i ptica... Posjetili 

smo Gunung Kawi i Ubud. Ubud je grad u kojem smo svoju pažnju usmjerili na tržnicu, u nevjerojat-

nu šumu majmuna i rižine terase koje su mi među najdražim prizorima na Baliju.

Azijski cibet i najskuplja kava na svijetu

Vratili smo se u hotel i ostavili razgledavanje glavnog grada Kute za sljedeći dan. Ujutro smo 

krenuli prema hramu Pura Tanah Lot, jednoj od najvažnijih znamenitosti na Baliju zbog toga što se 

nalazi na velikom kamenu u oceanu, udaljen nekoliko metara od kopna i do njega se može doći je-

dino za vrijeme oseke. Tamo sam se susrela sa životinjom po imenu azijski cibet. Ova se životinja 

hrani plodovima kave čije se zrnje, nakon probavnih procesa, lagano ispire i potom prži. Tako na-

staje najskuplja, a za neke  i najbolja kava na svijetu. U Kuti sam primijetila isprepletenost indijske 

i kineske kulture. Indijska kultura mi je poznata jer sam bila u Indiji i tamo se upoznala s njihovim 

običajima, a kineska i japanska kultura su me oduvijek zanimale pa mnogo toga o njoj znam (japan-

ski crtići i Jackie Chan nemaju veze s tim). Beachwalk Mall je trgovački centar u kojem sam htjela 

provesti najviše vremena. Trgovine, restorani, terase, rječica koja prolazi cijelim centrom... 

Oproštaj s bajkovitim Balijem

Zadnju smo večer proveli na plaži Jimbaran. Svjećice, zvuk valova i svirači stvarali su čaroban 

ugođaj. Tamo sam probala pitaju (eng. dragonfruit), voće neobična izgleda. Što se tiče ljudi, svi su 

bili ljubazni i vrlo dragi. Saznala sam da nema kriminala, ubojstava, droga, otmica i sl. Jedini pro-

blem koji imaju je alkoholizam. Hm... Bali je, jednom riječju, bajkovit. Mirisi, hrana, priroda, kultura 

- bajkovito. 

Mia Parmak, 8. razred

OŠ Stenjevec 

Voditelj: Zoran Šutić
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Maslačak ili Napoleon Bonaparte
Tema ovoga članka je obrazovanje. Ta je tema vrlo česta u posljednje 
vrijeme. Veliki planovi, ideje, reforme, svjetlija budućnost. No koja 
korist od pustih riječi? Koja korist od praznih obećanja? Koja korist od 
nepromijenjene škole?

Zamislite da u proljeće prolazite pored kakve livade ili parka. Nakon kraćeg promatranja, u oči 

vam  upadne jarki žuti cvat ili bijela pahuljasta glavica maslačka. Ako ste imali vremena zastati i 

uživati u malim stvarima, možda ste se zatekli kako jednom, dvaput, ili toliko puta da ste prestali i 

brojati - otpuhujete bijele glavice koje se zatim rasprše u oblacima malih mekih padobrančića. Da, 

zabavna je to aktivnost, ali biste li znali reći nešto o toj samoj biljci? Išta? Neki od vas možda neće 

znati reći ništa osim onog očitog, neki će znati ponešto, poput činjenice da je maslačak vrlo ljeko-

vit, ali većina vas znat će upravo što treba reći. Kao programirano izletjet će: „Maslačak je zeljasta 

višegodišnja biljka. Obično se nalazi u krajevima s umjerenom i hladnom klimom. Pojavljuje se na 

livadama, parkovima,  u vrtovima, na putevima, živicama, itd. Uspijeva i u visokim planinama, ali 

ondje mu je rozeta mnogo manja. Najčešća vrsta donesena je...”

Šalim se. Naravno da će rijetki znati toliko o jednom običnom, nevažnom  cvijetu kao što je ma-

slačak. Ali pitanje je; zašto ne biste znali tako puno o njemu? Zašto biste o njemu znali išta manje 

nego što znate o Napoleonu Bonaparteu, valencijama kemijskih elemenata, ili linearnim jednadž-

bama? Odgovor je jednostavan. Zato što to nikada  niste učili. Molim?? Nikad niste učili?! Pa tko je 

taj koji određuje hoće li se o maslačku nešto znati ili ne? Pa ionako ćete prije negdje naići na ma-

slačak, nego na Napoleona kako korača parkom!

Smatram to potpuno nepravednim - serviraju nam se odabrane stvari o kojima moramo sve 

znati, mi ih naučimo, možda zapamtimo, a možda poslije sve zaboravimo, i te stvari nam ostanu u 

tami baš kao i one što nismo ni učili. Naše sposobnosti određuju brojevi koje nam dodijele na teme-

lju naše sposobnosti da zapamtimo  što više određenih informacija uoči ispita, i to nas obilježi do 

kraja života. Govore nam da je to najbitnije. Govore nam svakakve stvari, ali što mi kažemo, to nije 

bitno, jer smo došli do točke gdje je najveći strah učenika - profesor, a profesorov najveći strah je 

učenik, i to- ona najrjeđa vrsta, ona koja je željna znanja.

Tužno je to, ali većinom istinito, koliko god mi mijenjali, reformirali i preuređivali školu do ne-

prepoznatljivosti, tajna je mala- samo trebate imati samopouzdanja, trebate biti željni znanja. Ne 

marite za one koji samo broje pogreške. Tražite znanje, prihvatite ga, neka vam ono bude potrebno 

poput zraka koji dišete i vode koju pijete, njega vam nikada neće biti dosta. Nemojte biti omeđeni 

nepostojećim granicama koje vam postavljaju drugi ili vi sami. Škola se možda čini nepromjenji-

vom, no vi niste. Kada vi napravite promjenu, ona će odjeknuti. Škola smo svi mi.

Martina Batur, 8. razred

OŠ Petra Zrinskoga 

Voditeljica: Vera Piščević
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INTERVJU S NOVINARKOM SLAVICOM ROJC

Moja sestra moj idol
Kada sam ja rođena, moja najstarija sestra Slavica osvojila je nagradu za najbolju priču na Li-

dranu. Tada je imala 14 godina. Počela je pisati u prvom razredu osnovne škole jer je tada otkrila 

da obožava knjige. Ona jako voli čitati i pisati, a njezina je soba uvijek puna knjiga. Napisala je puno 

priča i objavila ih u knjigama i književnim časopisima. Završila je novinarstvo na fakultetu i još uvi-

jek svakoga dana barem malo čita i piše u bilježnicu. Ja volim čitati knjige Sanje Pilić i kriminalistič-

ke romane, a ona kaže da bi trebala puno više čitati i pisati. Nisam pročitala njezine priče jer kaže 

da sam još premala, ali mi je baš fora imati sestru novinarku. Volim je zezati da sam ja slavna osoba 

i da je ona uspješna zato što ima mene za sestru.

Lea: Jesi li uvijek htjela biti novinarka?

Slavica: Sjećam se da sam uvijek samo čitala i pisala. Jako sam voljela ići u školu i jedva sam 

čekala nakon nastave otići doma čitati. Nagovarala sam roditelje da mi kupe sve udžbenike na kraju 

godine tako da bi ih sve pročitala preko ljeta i u novoj školskoj godini bih sve znala.

Lea: Fakat si to radila?

Slavica: Kažem ti, nisam baš bila normalna. U trećem razredu sam napravila razredni časopis 

Zabavnik u kojem sam pisala tekstove i osmišljavala kvizove. Svaki broj sam radila ručno i svatko 

bi za 3 kune dobio jedinstveno izdanje časopisa. 

Lea: Dobro si zaradila?

Slavica: Dobro znaš da se sav novac vrlo brzo potroši na slatkiše, ali sada vidim da sam već tada 

imala dodir s prodajom, koju danas više radim.

Lea: Jesi imala dobre ocjene iz Hrvatskog i je li ti to bio najdraži predmet?

Slavica: Hrvatski je oduvijek bio moj najdraži predmet. Uvijek sam imala odlične ocjene i ne bi 

bilo loše da i ti malo poradiš na tome. Vidjela sam kako pišeš po Facebooku, gramatika ti stvarno 

nije jača strana. Uglavnom, obožavala sam čitanku i zadaćnice. Čitanku bih uvijek cijelu pročitala i 

uvijek sam se vraćala najdražim tekstovima.

Lea: Zašto ti čitaš istu knjigu sto puta?

Slavica: Zato što je priča uvijek ista, ali si ti drugačija. I uvijek nađeš nešto novo u njoj i svidi ti 

se nešto drugo. Shvaćaš?

Lea: Sad filozofiraš. I tako si radila svoje časopise i prodavala ih. Koliko dugo?

Slavica: Ma kratko, otkrila me učiteljica i uključila u izradu školskog časopisa. Tako sam naučila 

kako se pišu vijesti, kako se radi naslov, intervju i reportaža.

Lea: Što ti se tu toliko svidjelo?

Slavica: Volim pisati i kada sam morala odlučiti na koji ću fakultet, odlučila sam da ću se bavi-

ti u životu nečime što jako volim. Novinarstvo je bio logičan izbor, to je jedan jako težak posao, ali 

te i puno ispunjava. Pisanje je u tome najmanji problem, treba pronaći priču, dobrog sugovornika, 

trebaš zainteresirati čitatelja.
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Lea: Gdje si radila kao novinarka?

Slavica: U Večernjem listu i na Plavom radiju. Nisam se mogla odlučiti koji medij volim više. Ra-

dio me jako zainteresirao na fakultetu, ali sam ipak završila na smjeru novine i završila u Večernjem 

listu, rubrika kultura.

Lea: Kako ti je bilo tamo raditi? Jesi li baš htjela u tu rubriku?

Slavica: Prijavila sam se baš za kulturu, pa znaš da volim čitati. I bilo je odlično, pratila sam naj-

novije knjige, pisce, išla na kazališne predstave, gledala nove filmove. Pisala sam o njima, išla na 

teren, upoznala puno zanimljivih ljudi. 

Lea: Koga si prvog intervjuirala?

Slavica: Luku Paljetka, bila sam na predstavljanju njegove najnovije knjige Marin. Bila sam baš 

jako uzbuđena. Prvo sam sve istražila o njemu. Iako sam već sve znala o njemu, ali za svaki slučaj. 

Pripremila sam pitanja, došla sam jako uzbuđena. Prvo je on čitao odlomak iz knjige pa su gosti 

komentirali. To ti uvijek tako izgleda na predstavljanjima knjiga. Bila sam tako nervozna da sam 

nesvjesno stalno palila i gasila olovku. Naživcirala sam neku gospođu koja se okrenula i izderala na 

mene: Jeste li vi normalni? Ne čujem ništa od vas. Tad sam se još više prestrašila.

Lea: Što si pitala Luku Paljetka?

Slavica: Nakon što su svi otišli i kad sam shvatila da će i on otići, ohrabrila sam se i prišla mu. 

Rekla sam mu: Moja sestra jako voli vaše pjesme, čitam joj ih svako veče. I tako smo počeli pričati. 

Bio je jako zanimljiv i uljudan. Pitao me za tebe, pričali smo o poslu, pitala sam ga o knjizi.

Lea: Imamo li mi tu knjigu doma?

Slavica: Naravno da imamo, imaš i posvetu: Lei i Slavici, mojim najvjernijim čitateljicama. Napi-

sao je to olovkom i dok je pisao upitala sam ga kako to da piše olovkom, čime uopće piše romane? 

Ipak je taj Marin jedan veliki roman u dva dijela, nije to valjda rukom ispisivao. Luko Paljetak mi je 

rekao da ni slučajno, da je sve to tipkala njegova žena dok joj je iz glave govorio.

Lea: Pa koliko ona ima godina, ne mogu vjerovati.

Slavica: Tada sam primijetila jednu finu stariju gospođu, jako je milo izgledala. Ona ga je čekala 

da završi sa mnom i krenu kući. Bila je prekrasna i nisam mogla vjerovati da mu je ona natipkala 

tako velik roman na staroj pisaćoj mašini.

Lea: Jesi li objavila taj intervju?

Slavica: Kako ne, bio je na naslovnici popodnevnog izdanja. Složila sam super naslov i u njemu 

naglasila ulogu Paljetkove supruge koja je sve to učinila za roman. Ja vjerujem da je njezina za-

sluga velika. Zamisli ti da netko govori iz glave, pa se premišlja i predomišlja, a ti čekaš, tipkaš i 

ispravljaš.

Lea: Kako je glasio naslov? 

Slavica: Paljetkova supruga tipkala mu je roman o Držiću pune dvije godine. Sad kad se toga 

sjetim, moglo je to i malo bolje. Ali sam pogodila bit i svi su novinari kasnije prenijeli vijest na taj 

način.
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Lea: Koliko si članaka objavila u Večernjem listu?

Slavica: Desetak u dnevnoj novini, ali puno njih na internetu. Na internetu se dnevno objavi 

puno više vijesti ima mjesta koliko želiš. U novinama ipak imaju prednost iskusniji novinari. 

Lea: Jesi li imala mentora ili pomagača?

Slavica: Jesam, pomagala mi je zamjenica urednice. U početku mi je korigirala tekstove, kasnije 

sam, naravno, sve radila sama. Urednica je određivala naslove za novine. To urednici najčešće rade.

Lea: Kako to da više ne radiš u Večernjem listu?

Slavica: Otišla sam u 24 sata. Dobila sam zanimljivu ponudu da pišem članke za klijente. Danas 

ti obična reklama više nije toliko popularna, svi žele da im oglasi izgledaju kao obični članci. To mi je 

zanimljivo i sada prodajem oglasni prostor na portalima Net.hr i Telegram.hr i pišem takve članke 

za klijente, osmišljavam kampanje i tako.

Lea: Što više voliš raditi? Novinarstvo ili prodaju?

Slavica: Prodaja je puno bolje plaćen posao, a ja pišem i radim kreativne stvari. Na primjer, kli-

jent ima neki novi proizvod i ja mu smislim kampanju, kako će izgledati oglasi, što će se pisati o 

proizvodu i još puno toga. Ali mislim da ću jednoga dana opet raditi kao novinarka. Pišem kratke 

priče, objavljujem ih, tako da je sve to povezano. 

Lea: Misliš li da bi se Luki Paljetku svidio ovaj intervju?

Slavica: Ovisi. Daj prvo da vidim gramatičke greške! Vjerojatno bi se onesvijestio. Ja sam se 

već navikla.

Leonarda Rojc, 7. razred 

OŠ Augusta Harambašića  

Voditeljica: Ksenija Ivanović

Nika Vukosav, 8. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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INTERVJU S MANDICOM CEKOVIĆ,  PRIMALJOM I  STRUČNOM 
NASTAVNICOM ZDRAVSTVENE NJEGE U ŠKOLI ZA PRIMALJE

Na izvoru života
Vijest da osmaš naše škole želi upisati Školu za primalje kao munja 
proširila se među curama i dečkima. Kako bih o Školi za primalje te o 
zanimanju primalja saznala iz prve ruke, uputila sam se u Školu za primalje. 
Razgovarala sam sa zanimljivom i posebnom ženom, primaljom Mandicom 
Ceković. Zračila je pozitivnom energijom, imala razumijevanja za sva moja 
pitanja, upoznala me sa školom, ispričala zanimljive priče te raspršila 
predrasude o plemenitom zanimanju za djevojke i mladiće.

Što Vas je potaknulo da postanete primalja?

Ja sam vrlo rano znala da ću se baviti medicinom. S četiri godine bila sam u bolnici u kojoj je 

radila jedna zločesta medicinska sestra. Mislim da sam se već tada odlučila baviti medicinom, da 

ću biti dobra u svom poslu i da ću biti dobra prema pacijentima. Kada su došli upisi u srednju školu, 

majka me upitala što želim. Odgovorila sam joj da želim biti medicinska sestra. Ona mi je predložila 

da postanem primalja. Upisala sam tu školu i nikada nisam požalila. 

Dugo ste radili kao primalja?

Sedam godina radila sam kao primalja u rodilištu. Budući da sam završila i Višu školu za pri-

malje, odlučila sam se vratiti u školu, ali ovaj put kao učiteljica. Već 35 godina radim u Školi za pri-

malje kao stručna učiteljica zdravstvene njege. To je jedan od važnijih predmeta na kojem se uči 

o općoj njezi. U to spada: pranje i dezinfekcija instrumenata, pospremanje kreveta u bolesničkoj 

sobi, pripremanje rodilje za porod, pomoć pri porodu, pranje novorođenog djeteta…Ovo je izvrsna 

kombinacija zato što radim u školi, a škola je vezana za odjele i dio vremena provodimo u rodilištu. 

Možete li nam nešto reći o Školi za primalje?

Škola za primalje u Zagrebu najstarija je zagrebačka i jedina potpuna primaljska škola u Repu-

blici Hrvatskoj. Otvorena je 1. studenoga 1877. u Općoj bolnici Milosrdnih sestara u Ilici 83. 1977. 

konačno je završena zgrada za školu i dom. Tu se i danas nalazimo. Ove godine obilježavamo 140 

godina postojanja ove škole.

Postoji li veliki interes za ovu školu?

Sve je veći interes, a jedan od najčešćih razloga upisa u ovu školu jest ljubav prema djeci. I to 

je prelijepo. No cilj bi trebao biti, prije svega, ljubav prema čovjeku. Iako roditelji često imaju pre-

drasuda prema ovom zanimanju, učenice, jer to su uglavnom djevojke, ustraju u svojoj odluci da po-

stanu primalje ostvarujući tako svoj san. Ja sam vrlo ponosna na njih. Primalja nije samo asistent 

doktoru, već najveća prijateljica ženi koja rađa.
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Nakon gotovo stotinjak godina u vašu su se školu počeli upisivati i mladići. I jedan osmaš 

iz naše škole zainteresiran je za ovu školu. Kakav je vaš stav i stav društva o mladićima koji se 

upišu u Školu za primalje? Postoje li predrasude o muškim primaljama? 

Ako je to njihova ljubav i njihov odabir, ne vidim zašto se mladići ne bi mogli snaći u Školi za 

primalje i ostalim medicinskim školama. Prije se zabranjivalo muškarcima sudjelovati pri porodu 

jer se tada smatralo da je porod nešto mistično. U srednjem vijeku jednog su liječnika spalili jer se 

obukao u ženske haljine i htio pomagati kod teškog porodu. Danas su se ta razmišljanja promijeni-

la, iako postoje još uvijek neke predrasude. Dugo je ova škola bila ženska, no evo ove godine jedan 

mladić završava Školu za primalje. U 1. 2. i 3. razredu ima ih još nekoliko. 

Mladić iz naše škole kod kuće nailazi na dosta predrasuda. Kažu mu da je to škola za djevojke i 

da to nije muški posao.

Da, najgore je kad se roditelji miješaju u izbor zanimanja. No, s njima treba razgovarati i dobrim 

ih argumentom uvjeriti u svoje želje. Ne treba puno uvjeravanja. U medicinskim školama ima puno 

dječaka. Primaljstvo je dio medicine. Ako je to njegova želja, sigurno će nagovoriti svoje roditelje. 

Danas u svijetu ima dosta muškaraca koji se bave primaljstvom. Ni jedna rodilja nije odbila da joj u 

porodu pomaže „primalja asistent/ica”. Naime, tako piše u diplomi naših učenika kada završe ovu 

školu, bilo da je mladić ili djevojka.

Kakvi su odnosi između mladića i djevojaka u školi i domu?

Mladićima često nedostaje muško društvo, ali sve u svemu, odlično se slažu. Djevojke nikada 

nisu podcjenjivale mladiće i pitale zašto su se oni odlučili za ovu školu. Baš suprotno, i njima ne-

kada nedostaje muško društvo. U razgovoru ističu kako su dečki čak i nježniji, strpljiviji i pažljiviji 

pri porodu. 

Čula sam za nazive babica i primalja. Postoji li neka razlika?

U izričaju Južnih Slavena koristio se naziv babica tj. porodna baba. U hrvatskom jeziku, kada 

se žena treba poroditi, kaže se da se treba obabiti. A primalja je prekrasan naziv. Značenje te riječi 

jest ona koja prima novorođenče.

 

U prošlosti su postojali preduvjeti kako bi primalja mogla porađati. 

U prošlosti su žene rađale kod kuće. Pri tome je u porodu pomagala primalja. Žena, koja se že-

ljela baviti primaljstvom, trebala je imati djecu tj. roditi da zna kakvu bol žena trpi koja porađa jer 

je na taj način mogla suosjećati sa ženom koja rađa.

Jeste li vi tijekom svoje karijere porađali rodilje u kući ili isključivo u rodilištu?Nigdje drugdje, 

isključivo u rodilištu. Po našem zakonu primalja ne smije porađati bez doktora. Nisam bila u 

mogućnosti porađati po domovima jer u moje vrijeme doktori nisu išli po kućama.

Sjećate li se neke anegdote s poroda?

Jednom sam sa svojim učenicima bila na praksi, na porodu. Pored žene, koja je rađala, stajao je 

čovjek i glavna primalja ga je pitala želi li prerezati pupkovinu. Rekao da ne želi pa ga je ona upita-

la zašto. On je odgovori da je on taksist. Naime, dovezao je ženu u bolovima u bolnicu i nije ju htio 

ostaviti. Sasvim se slučajno našao u rađaonici i nije imao hrabrosti otići.
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Porodu može prisustvovati i netko iz obitelji.

Nekada to nije bilo moguće. U današnje vrijeme porodu najčešće prisustvuje otac djeteta. Tako-

đer mogu i prisustvovati prijateljica, majka rodilje, dakle netko blizak, tko je podrška ženi pri porodu.

Kada primalje prvi puta prisustvuju porodu?

Prvi put ih na praksu vodim u prvom razredu. Kada dođemo u rađaonicu, pitamo dopuštenje rodi-

lja za prisustvovanje njihovu porodu. Do sada su sve rodilje, koje smo upitali, pristale na to. U slučaju 

da neka učenica nije spremna prisustvovati, može ostati ispred rađaonice, ali to se rijetko događa.

Kako učenici reagiraju gledajući prvi puta porod?

Na početku poroda malo se pribojavaju. Kažu da im lupa srce, neke kažu da će se onesvijestiti. To 

se nikada nije dogodilo. Pripremljene su za to. Za vrijeme poroda vidi se da su ispunjene emocijama. 

Neke plaču kao kišna godina. Neke su zbunjene. No, sve su vrlo sretne i teško pronalaze riječi kojima 

bi opisale te trenutke. Jedva čekaju prisustvovati idućem dolasku djeteta na ovaj prekrasan svijet.

Saznala smo da buduće primalje, koje su završile ovu školu, često odlaze na daljnje školovanje 

u inozemstvo, tamo otvaraju svoje ordinacije i više se ne vraćaju. Što Vi mislite o tome?

Meni je jako žao što naša država gubi odlične primalje. To je deficitarno zanimanje. Većina ih 

odlazi u inozemstvo jer nije zadovoljna svojim položajem u našim bolnicama, plaćom i odnosom 

prema njima. Institucije bi se morala pobrinuti da se to promijeni.

Biste li ikada željeli raditi drugi posao?

Ništa drugo. Uvijek bih bila primalja. Najljepše, najhumanije zanimanje sigurno je naše. Za-

što? Zato što smo mi na izvoru života.

Paula Žitnik, 7. razred

OŠ Rudeš  

Voditeljica: Mirjana Jukić

Klara Manenica, 5. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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INTERVJU

Nije lako izmamiti dječji 
osmijeh u bolnici
Dr. Jarmel Zvekan, klaundoktor

Damir Mihaljević ili klaundoktor dr. Jarmel Zvekan 

još od malih nogu naučio je svirati i izrađivati raznolike 

šuške, zvečke i kravlja zvona na dugim pastirskim šetnja-

ma. Putevi su ga sa seoskog imanja doveli u Zagreb gdje 

svoj talent sviranja, zabavljanja i žongliranja prezerenti-

ra po gradskim trgovima i dječjim bolnicama te djeluje u 

udruzi Crveni nosovi.

Tko su klaunovidoktori i udruga Crveni nosovi? 

Odakle je došla ideja o Vašem radu?

Udruga Crveni nosovi su klaunovidoktori koji nasto-

je donijeti osmijeh i životnu radost tamo gdje su prisutni 

tuga, strah i bol. Pružamo psihosocijalnu podršku ljudima 

koji su bolesni, nemoćni i pate, a najviše djeci na liječenju 

u bolnicama pomoću humora i životne radosti.

Početnu ideju počela je provoditi međunarodna organizacija „Red Noses International” sa sje-

dištem u Beču, a onda smo i mi u Hrvatskoj željeli pokrenuti hrvatske Crvene nosove kako bismo 

unijeli smijeh i u hrvatske bolnice.

Koliko dugo postoji Vaša udruga u Hrvatskoj?

Sada već postojimo sedam godina i možemo se pohvaliti da smo donijeli osmijeh na lica više od 

70 000 bolesne djece, nemoćnih i zaboravljenih.

Koliko je klaunovadoktora zaposleno u Vašoj udruzi? Kakva su Vam imena?

U Crvenim nosovima trenutno djeluje 20 klaunovadoktora, profesionalnih umjetnika koji su 

posebno educirani klaunovi za rad u bolnici. S obzirom na to da se misija organizacije ostvaruje u 

bolnicama i socijalnim ustanovama u kojima su prisutni patnja, bol te, nažalost, često i smrt, klau-

novidoktori nisu volonteri, već smo svi honorarno plaćeni. Koliko imamo financijskih mogućnosti, 

toliko puta i odlazimo u bolnice.

Svi imamo klaunska imena, ja sam dr. Jarmel Zvekan, a neki moji kolege klaunovi su Doktorica 

Krafnica, dr. Pistacija Točkić, primarius Dibidus, Maestro Frak, dr. Đumbus, dr. Ludek i sestra Livadić.

Ima li u Vašoj udruzi više klaunovadoktora ili klaunovadoktorica?

Valjda je tomu uvijek tako - u zanimanjima koja traže skrb i brigu o drugima uvijek je više žena, tako 

da imamo više klaunovadoktorica ili klaunskih sestara. Ista je situacija u školi, vjerujem da i vi imate 

više profesorica, a manje profesora. Inače u klaunskoj profesiji je više klaunova, a manje klaunica.
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Na koji način radite i kako uveseljavate djecu? Kako se pripremate za posjete?

Radimo na način da uvijek idemo u paru, nikad ne idemo sami. Pripremamo se za posjete tako 

da se s partnerom s kojim radimo dogovorimo što bismo taj dan mogli raditi ovisno o raspoloženju 

i vještini koju imamo. Ponekad izvodimo i predstavu. Sa sobom imamo instrumente, mađioničarske 

trikove, žonglerske rekvizite poput loptica, čunjeva, lutkice i slično. Nemate pozornicu, budući da 

ulazimo u njihove bolničke sobe, potpuno ste razgolićeni i uvijek morate biti spremni na improviza-

ciju. Djeca su jako iskrena. Ako im nismo dovoljno zanimljivi, oni će se bez problema, usred pred-

stave, početi baviti nečim drugim. 

Uvijek ulazimo u sobe s nekom pričom ili uzimamo prvu situaciju u sobi i od nje napravimo ve-

selu igru. Često uključujemo djecu da sviraju s nama ili da nam pomažu u bilo čemu.

Kako djeca reagiraju kada Vas ugledaju?

Djeca nam se uvijek razvesele i već nekada dolaze u hodniku po nas da dođemo do njih u sobe. 

Uvijek su vesela kada dođemo do njih i reakcije su uvijek pozitivne. Jako su iskrena i smiju se od 

srca. Ponekad nije lako izazvati osmijeh na njihovim licima jer su zaista teško bolesna, ali skoro 

uvijek mi to uspije i to mi je najveća radost. Mi smo im radost u danu budući da se nalaze u izuzetno 

teškom položaju s obzirom na oboljenje i fizičke teškoće. Bolničko okruženje može kod djeteta iza-

zvati strah, nepovjerenje i nemoć pa se s nama osjećaju blisko i svjesni su da ćemo im mi otkloniti 

pažnju od bolesti i straha. Znaju da s nama dolazi igra i smijeh.

Koliko često posjećujete djecu? 

Svaki klaun ima dvije do tri posjete tjedno. Sada toliko dozvoljavaju financijske mogućnosti, i to 

je napredak s obzirom na početke našega djelovanja. Posjećujemo bolnice u Zagrebu, Rebro, Klai-

ćeva, Srebrnjak, Vinogradska, Kukuljevićeva. Može nas se vidjeti i u Osijeku, Rijeci i Splitu.

Posjećujete li samo djecu ili i odrasle osobe? Koje ustanove trenutno posjećujete?

Trenutno posjećujemo i domove za starije i nemoćne osobe, Dom za starije i nemoćne Medve-

ščak u Zagrebu te u Osijeku, Rijeci i Splitu. Posjećujemo i škole za djecu s posebnim potrebama. 

Također posjećujemo i krizna područja kada je to potrebno. Kako bismo dali podršku ljudima 

koji su zahvaćeni poplavama 2014. godine, posjetili smo djecu iz Gunje kada su bila bez domova te 

izbjeglice koje su se našle u Hrvatskoj neko vrijeme. Pokušali smo im vratiti nadu kako bi lakše pre-

brodili teške trenutke u kojima se nalaze i trgnuli se iz stanja beznađa.

U okviru programa za krizne situacije posjetili  smo djecu i odrasle u izbjegličkom kampu Opa-

tovac i Slavonski Brod u Hrvatskoj u 2015. godini, te izbjeglice u Porinu u Zagrebu u 2016. godi-

ni  za vrijeme izbjegličke i migracijske krize.

Postoji li neka škola u kojoj se školuju i pripremaju klaunovidoktori za rad?

Svi klaunovidoktori idu na međunarodnu školu smijeha sa sjedištem u Beču. Tamo idemo 2 do 

3 puta godišnje. Idemo i na međunarodne klaunske kampove gdje imamo radionice . Osim toga još 

i imamo lokalne radionice gdje nam dolaze strani učitelji.

Uz potporu Europske unije, Ministarstva kulture i Ureda za udruge Vlade RH imali smo poseb-

nu edukaciju za klaunovedoktore, ISH TO GO. Putujuća međunarodna škola humora ili ISH TO GO, 

održala se nedavno u Zagrebu. Učitelj ovogodišnje škole bio je Ami Hattab koji svoj rad temelji na 

Jacques Lecoq školi, aktivan je član Le rire médecin, klaunova koji posjećuju djecu u francuskim 

bolnicama.
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Koje vještine i znanja morate posjedovati da biste radili kao doktorklaun?

Sve vještine dobro dođu i što ih više imamo, to je klaun kompletniji. Poželjno je pjevanje, svira-

nje, žongliranje i gluma. Pretvaramo se u plesače, gimnastičare, akrobate, dvorske lude....Važno je 

da ste za sve otvoreni i da želite sve isprobati, i uvijek s osmijehom na licu!

Na koji način se financira Vaša udruga i kako Vam mi ostali građani možemo pomoći?

Udruga se najviše financira od građana. U nekim javnim ustanovama postavili smo kutije za 

odlaganje papira pa se financiramo novcem od papira. Naši su donatori naša najveća snaga. Osluš-

kujući želje onih bez kojih klaunovidoktori ne bi mogli donositi radost na mjesta gdje vladaju strah 

i bol, osnovali smo zajednicu Smjehonoša.

Smjehonoše su donatori koji svojim redovitim mjesečnim donacijama osiguravaju stabilnost 

klaunovskih programa i redovite salve smijeha bolesnoj djeci i starijim, nemoćnim štićenicima do-

mova.

Simboličnim iznosima, koje Smjehonoše sami odabiru, podržavaju naše programe i pomažu 

nam da udovoljimo želji bolesnog djeteta i pozitivno odgovorimo na pitanje - Hoćeš li nam i sutra 

doći?

Smjehonošom se postaje potpisivanjem trajnog naloga, na iznos i razdoblje po želji samog do-

natora. Zahvalni smo velikom broju banaka koje su se odrekle provizije i time podržale naše Smje-

honoše koji u svakom trenutku mogu prekinuti trajni nalog ili izmijeniti visinu donacije. 

Kako se nosite s teškim i tužnim trenutcima u svojem radu?

Budući da svi klaunovi imamo crveni nos, to nam pomaže da sve teške situacije okrenemo na 

smiješne i pozitivne i tako teške trenutke pretvaramo u vesele. Želim to i svima nama - da svaki 

trenutak nekako pretvorimo u pozitivan i zamislimo da je pred nama neki crveni nos koji nas želi 

nasmijati!

Ines Dragoja, 8. razred 

OŠ Luka, Sesvete  

Voditeljica: Davorka Pekišić
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Oni nisu građani „Drugog reda”
Prema nekim istraživanjima u Hr-

vatskoj ima dosta ljudi koji vrlo malo 

ili uopće ne čitaju. Najviše je onih koji 

pročitaju jednu ili dvije knjige godiš-

nje, a većini je dostupnost literaturi 

omogućena. 

Učenici često ističu problem čita-

nja lektire bez obzira što ih profesori 

upozoravaju da čitanjem bogate rječ-

nik, a i pomaže im u odrastanju, odno-

sno spoznajama nekih životnih isku-

stava. 

No, nažalost, ima i onih koji ne 

mogu koristiti „običnu” knjigu. To su 

slijepe i slabovidne osobe, osobe s 

oštećenjem vida, ali i neke disleksične 

osobe. Kako njima približiti svijet književnosti da se ne osjećaju kao osobe „drugog reda”? Naža-

lost, samo u većim gradovima postoje knjižnice za takve osobe. Posjetili smo takvu knjižnicu u Za-

grebu i saznali mnoštvo zanimljivosti. 

U gradu Zagrebu takva se knjižnica nalazi na adresi Augusta Šenoe 34. Hrvatska knjižnica za 

slijepe vrlo je stara tj. postoji od 1965. te već 51 godinu pruža uslugu osobama koji ne čitaju stan-

dardni tisak. Knjižnica također od 1965. proizvodi knjige na brajici i knjige u zvučnom formatu. Ono 

što karakterizira ovu knjižnicu je to da ona najprije mora proizvesti knjige kako bi uopće imala fond 

dok se u standardnim knjižnicama knjige naručuju od izdavača.

Uz „obične” osobe, na stvaranju književnog fonda rade i slijepe i slabovidne osobe koje smo 

upoznali i spoznali da svoj hendikep prilično dobro prihvaćaju. 

U knjižnici se nalaze i prostorije u kojima nastaje sav zvučni fond. Te knjige čitaju profesionalci 

poput spikera, glumaca, profesora hrvatskog jezika ili pak ljudi koji imaju dobru dikciju. Osim knjiga 

snimaju se i novine, a sama knjižnica 

ih posjeduje nešto više od deset. Ti su 

časopisi tematski specijalizirani po-

put časopisa za žene, politički, vjer-

ski, znanstveni… Snimanje zvučnog 

fonda zahtjeva idealnu zvučnu izolira-

nost. Usprkos tomu neki se snimatelji 

odlučuju na rad kod kuće.

Dobro je poznato kako je takvim 

osobama kretanje jedan od problema 

te neki od njih nisu u mogućnosti doći 

u knjižnicu bilo da žive u drugom gra-

du ili ih nešto drugo priječi. No u tom 

slučaju tu je gospođa Tamara Dreno-

vac koja je zadužena za slanje knjiga u 

zvučnom formatu, ali i onih na brajici 

na adresu korisnika. Oni su dužni kon- Studio za stvaranje zvučnog fonda
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taktirati gospođu te se izjasniti koji žanr 

žele, a ona im najčešće odabire same 

naslove knjiga. Knjižnica svoju literatu-

ru šalje i korisnicima izvan Hrvatske. To 

su najčešće iseljenici pa ih tako šalju u 

Švicarsku, Bosnu i Hercegovinu, Austri-

ju, Njemačku, Izrael…

U knjižnici imaju i knjige na brajici. 

One se danas rjeđe posuđuju te posto-

ji sve manje osoba koje poznaju braille-

ovo pismo. Jedan od problema je i glo-

maznost knjiga stoga je nemoguće imati 

vlastitu biblioteku. Osim knjiga postoje i 

notni zapisi na brajici. Saznali smo jed-

nu zanimljivost da slijepa osoba jednom 

opipa notni zapis i zapamti ga, odnosno 

glazbeno ga reproducira.

U sklopu knjižnice je i tiskara. Tamo 

se nalazi stroj koji obostrano printa knji-

ge na brajici. Zanimljivo je to da su slova 

uvijek jednako velika i ona su u fondu 20 

do 22. Za brajicu se koristi 6 „točkica” 

različito raspoređenih ispupčenja. 

Ove godine knjižnica je proglašena 

za „Naj knjižnicu godine” u Hrvatskoj.

Klara Seletković, 8. razred 

OŠ Otok  

Voditeljica: Jelena Bunijevac Matičić

Zvučni zid Knjige na brajici

Stroj za izradbu knjiga na brajici
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RAZGOVOR S AKADEMSKOM SLIKARICOM ANOM BARBIĆ KATIČIĆ

Papir, kist i školska klupa
„Rad s učenicima je stalna komunikacija i uzajamni poticaj. U ateljeu sam 
sama sa sobom. Možda je utoliko slikanje teže.”

Ana Barbić Katičić akademska je slikarica i profesorica Likovne kulture u Osnovnoj školi Še-

stine. Rođena je 1971. godine u Zagrebu. Diplomirala je na Akademiji likovnih umjetnosti i na Prav-

nom fakultetu. U Zagrebu ima svoj otvoreni atelje u kojem slika i prodaje svoje slike, a postavila je 

i mnogo izložbi. Krajem 2016. godine, njezin dizajn novog trofeja za FIFA-inu nagradu THE BEST 

proglašen je najboljim. Za FIFA-u ga je izradila švicarska tvrtka Adon Production AG. Prošli tjedan 

dodijeljen je Cristianu Ronaldu u kategoriji najboljeg nogometaša 2016. godine. Povodom toga, 

ukratko smo s njom porazgovarali i bolje je upoznali.

Kako ste se osjećali kad ste saznali da je Vaš dizajn proglašen najboljim?

- Bila sam sretna i počašćena. Zbog visoke svjetske razine priznanja likovnom radu, kao i zbog 

činjenice da je FIFA svjetska institucija duge tradicije i velike moći, koju nogomet uz sebe veže, te 

zbog vrlo velikog kruga publike koja će godinama ovaj trofej gledati u rukama najboljih u svijetu 

nogometa. 

Otkud Vam inspiracija za takvu skicu? 

- Slijedila sam ideju i viziju našeg poznatog hrvatskog nogometaša Zvonimira Bobana koji mi 

je puno pomogao. Spojili smo svijet sporta i umjetnosti i dobili trofej koji je povezao dugu tradiciju 

nogometa sa suvremenim likovnim izrazom i visokom tehnologijom izrade 21. stoljeća. 

Kako pronalazite vremena za slikanje uz posao u školi?

- Posao u školi ima svoju zadanu satnicu. Slikanje je nema pa se tu snalazim. Slikam kad god 

mogu, često navečer, i gotovo svaki vikend. Ako ne slikam, radim skice, ručno ili na računalu, čitam 

ili razmišljam o slici. No, volim to što radim, pa mi ne pada preteško manjak slobodnog vremena. 

Jeste li odmalena voljeli slikati?

- Da, od najranijih dana. Papir i olovka bili su mi najdraže igračke. I danas imam poneke crteže 

čak iz vrtićke dobi.

Što najviše volite slikati?

- Volim ljudski lik, figuru, portrete. Ali i velike formate, višemetarske, horizontalnih kompozicija 

s nebom, planinskim vrhovima posebno.

Kojom tehnikom najradije slikate?

- Akrilom na platnu. U zadnjem ciklusu dodajem i cementni prah, silikon, pijesak, no akril je uvi-

jek na mom platnu.

Koje boje najčešće koristite?

- U zadnje vrijeme akromatske, često sivu. Iako sam čitavo prethodno desetljeće slikala samo 

izrazito žarkim, najčešće fluorescentnim bojama. 
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Koliko izložbi imate godišnje?

- Godišnje imam jednu ili dvije samostalne izložbe, uz sudjelovanje ponekog rada na skupnim 

izložbama.

Koju ste sliku najduže stvarali i što ona prikazuje?

- Zidne slike uglavnom radim duže nego slike na platnu u svom ateljeu. U Muzeju krapinskih 

neandertalaca slikala sam gotovo šest mjeseci velike zidne slike - murale koje prikazuju evoluciju. 

Neke imaju i po 20-ak kvadratnih metara. 

Je li teže naslikati sliku ili raditi s učenicima?

- I jedno i drugo mi predstavlja zadovoljstvo, ali različito je. Rad s učenicima je stalna komuni-

kacija i uzajamni poticaj. U ateljeu sam sama sa sobom. Možda je utoliko slikanje teže.

Matea Matić, 6. razred

OŠ Šestine 

Voditeljica: Magdalena Hadžić

Lara Harapin, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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OSVRT NA ROMAN

Pošalji mi poruku
Pročitala sam deset romana Sanje Pilić: Fora je biti faca, zar ne?, Vidimo se na fejsu!, Što mi se to 

događa?, Jesam li se zaljubila?, Zar baš moram u školu?, Hoću biti posebnaaaaa, Ideš mi na živce!, Baš 

sam hepi!, O mamama sve najbolje, Što cure govore? Što dečki govore?, ali Pošalji mi poruku! mi se naj-

više svidio. Svaki roman objašnjava i rješava novi tinejdžerski problem i svaki je poseban i zabavan na 

svoj način. Sanjine romane volim jer su pisani za mlade i zanimljivo mi je kako se Sanja bez problema 

može staviti u lik tinejdžera i pisati u prvom licu. Sviđa mi se što piše o svakodnevnim životnim tema-

ma i problemima tinejdžera. Radila je kao fotografkinja i to prenosi na neke svoje likove. I Sofija na na-

slovnici u ruci drži fotoaparat. Gledajući naslovnicu pogodila sam da je Sofija, glavni ženski lik romana, 

zaljubljena u popularnog dječaka Mata. 

Sofija je tiha, povučena osoba. Jako je nesigurna i ne voli rastanke. Trudi se udovoljiti drugima, a 

zbunjena je današnjicom. Radi dečka je promijenila svoj izgled, ponašanje, čak i razmišljanje i počela je 

raditi nešto što jako voli, fotografirati i snimati. Kroz snimak pokušava prikazati svoje viđenje stvarno-

sti i želi da svaki kadar ima svoju poruku. Ima stariju sestru Eleonoru za koju govori da je ljepša od nje, 

što odaje njenu nesigurnost. Misli da ju nitko ne voli, ali snimkama koje objavljuje, postaje sve sigurnija 

u sebe. Zbog snimanja se ne boji izraziti svoje mišljenje. Matova rečenica „Život ide dalje,” jako ju ljuti, 

ali kada se zbliži s Matom, počinje ju shvaćati. Kod Sofije i većine ženskih likova iz Sanjinih romana mi 

se sviđa što imaju svoj, malo drugačiji stil, svi se mogu povezati s njima i staviti sebe u njihovu poziciju. 

Kada sam bila manja, mislila sam da su takvi likovi dosadni, ali sada shvaćam takve likove, kao i takve 

ljude jer sam i sama tinejdžer. Mat je potpuno drugačiji od Sofije. Mat prvo ne zamjećuje Sofiju, a on je 

njezina tajna simpatija. Nakon nekog vremena počnu i pričati, ali se Mat ubrzo udalji od svih, kao i od 

Sofije. Kada ga je jedan dan vidjela dok je snimala, dugo su pričali i rekao joj je za majku. Od tada joj je 

počeo slati poruke zbog kojih je Sofija bila jako sretna. Kada je Matu majka umrla, Sofija je mislila da se 

više neće družiti niti pričati jer je bio kraj škole. Mat ju je iznenadio jer su izašli van i držao ju je za ruku. 

Zbog Sofije i zbog toga što su slični, bio je sretan. Kod Mata mi se sviđa što ga Sanja u romanu na po-

četku predstavlja kao nekoga tko ne pokazuje puno osjećaja i ne brine ga što drugi misle o njemu, ali je 

zapravo vrlo osjećajan i, na kraju, jako je sličan Sofiji. Simpatično je kako Sanja obrađuje probleme, u 

romanu ih kroz likove i zabavne događaje riješi na jako zanimljiv i meni drag način. 

Ovu knjigu bih rado preporučila drugima jer je zabavna, puna neočekivanih i zanimljivih događaja. 

Sviđa mi se poruka romana: „Život ide dalje.” Rečenica koja se ponavlja više puta u romanu i mijenja 

osobnost likova. Uz tu poruku se izmjenjuju osjećaji, čak i više njih istodobno, kao kod Sofije: tuga, ljut-

nja, opraštanje, sreća, opuštenost... Književnica dobro uočava kako se dosta ljudi ne bi snašlo bez inter-

neta i elektronskih poruka i zato ih njezini likovi često šalju. To mi se sviđa jer i mene takve suvremene 

stvari zanimaju. Većina tinejdžera srami se pričati s nekim osobno i lakše im je i sigurnije komunicirati 

preko elektronskih poruka. Zato, kada pročitate roman, slobodno mi pošaljite elektronsku poruku kako 

vam se svidio!

Karla Krušelj, 7. razred

OŠ Augusta Harambašića  

Voditeljica: Ksenija Ivanović
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PUT PUTUJEM -  ACAPULCO, AMERIKA

Praznik za oči
„Ili je voliš, ili ne. Nema sredine!” - kaže tata.

Kažu da je najteže smisliti početak, onu prvu rečenicu putopisa. To svakako mogu potvrditi, no 

u ovom slučaju misli su prepune ideja, rečenice se gomilaju. Rezultat je to mnogobrojnih dogodov-

ština koje su obilježile još jedne zimske praznike. Kako biste bolje shvatili o čemu ću pričati, ukratko 

ću dočarati svoju obitelj. Volim nas opisati kao jednu veselu družinu koja rado otkriva neistražena 

mjesta našeg planeta, ne poznajemo granice te se spremno upuštamo u nove izazove. Obožavamo 

putovati i osvajati svijet. Svake godine postavimo cilj, novi kontinent, novu državu. Baš ništa nas 

ne može zaustaviti da cilj i ostvarimo. 

Ptice selice

Posljednjih nekoliko godina iznova se vraćamo u Ameriku. Složili smo se da bi bilo zgodno upo-

znati sve države tog kontinenta. Do sada smo najradije odlazili u one vječno obasjane suncem po-

put Floride, Kalifornije i Teksasa. Suvišno je posebno objašnjavati zašto. Jednostavno prkosimo 

zimi, poput kakvog jata selica bježimo u tople krajeve. Razlog tome nije što nam je zima mrska, 

već onaj neopisiv doživljaj kada usred zime bar na neko vrijeme zimsku odjeću možeš zamijeniti 

ljetnom, a duboko u ormaru ponovno potražiti omiljeni kupaći. Naravno da to uvelike otežava paki-

ranje, ali o tome bi bolje moja mama mogla pričati. S godinama je usavršila tu vještinu te se svaki 

put iznenadim kolika gomila stane u kovčeg. Dovoljno dugi praznici dozvolili su nam da kao krajnje 

odredište odaberemo Meksiko, odnosno Acapulco te San Francisco u Kaliforniji. 

Acapulco te brzo razbudi

Dvadeset i četvrtog prosinca, čim sam školsku torbu spustila s ramena, a u ruke uzela kovčeg, 

krenula sam u još jednu nezaboravnu pustolovinu. Tek kad se ukrcam u zrakoplov shvatim koliko je 

svijet velik. Dok me na geografskoj karti samo pedalj dijeli od Obećane zemlje, u stvarnosti to izgle-

da potpuno drugačije. Točnije, potrebna su tri zrakoplova, tisuće i tisuće kilometara i čak dvadeset 

sati leta kako bih stupila na američko tlo. Letu kao da nema kraja. I svaki se put ponovo pitam kako 

je moguće da je taj Atlanski ocean toliko golem. Najteže je „preživjeti” let. Pri tome ne mislim na 

pad zrakoplova, već na iscrpljenost, neispavanost i umor. No, opet svaki put iskusim jednu nevje-

rojatnu pojavu. Iz potpunog dana, negdje na sredini puta, uranjamo u mrkli mrak, a nedugo zatim 

opet u suncem obasjan dan. I to sve u svega nekoliko sati! A sat na ruci pokazuje dva sata u noći, 

a sunce sja kao u podne. I kome onda vjerovati? Potpuna zbrka! Učiti o tome u školi je jedno, no 

doživjeti, to je nevjerojatno iskustvo. Sletjevši u Acapulco, brzo sam se razbudila, a sunce i ljetne 

temperature začas su mi napunile baterije. U trenu sam još u zračnoj luci skinula sve one slojeve 

odjeće koji su me još prije nepuna dvadeset i četiri sata grijala dok sam upornim koracima osvajala 

Eiffelov toranj u Parizu. 

Kratki predah u Parizu

Budući da smo ove godine u školi konačno pratili Koka po Parizu, bilo je sasvim logično da iz 

prve ruke vidim o čemu je on to zapravo pričao. Kako je let iz Francuske za Ameriku bio odgođen, 

mi se nismo prepustili nerviranju, već smo izašli na pariške ulice. Deset sati je bilo i više nego do-
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voljno da se popnemo do samog vrha Eiffelovog tornja. Doduše, nisam bila tako hrabra da kao Koko 

i Zlatko savladavam stepenice pa sam radije odabrala lift. 

Raj na Zemlji

Nego, da se vratim u Acapulco. Jednom riječju bih ga opisala ovako: raj. I bez djela čovjekovih 

ruku, svih onih nebodera koji se natječu koji će više u nebo, sama priroda ostavlja bez daha. Ocean 

u nijansama plave boje, za koje nisam ni znala da postoje, biljni svijet među kojim ponosno caruje 

palma, stvarajući svojim, poput krune perastim listovima posebnu melodiju na laganom vjetru. A 

na svakom stablu dom su pronašle ptice svih duginih boja. Praznik za oči, uzdasima nema kraja. 

Najviše su me iznenadili ljudi. Upoznala sam ih tek kad sam izašla iz ograde ljetovališta i udobnosti 

koju pruža. Ljudi nemaju puno, no osmijesi im krase lica. Vedri, veseli, raspoloženi, spremni nese-

bično pomoći. Na svakom uglu glazba, pjesma i ples. A kako je tek život mojih vršnjaka drugačiji. 

Djeca svih uzrasta rade po ulicama, prodaju sve i svašta mnogobrojnim turistima. Zauvijek će mi u 

sjećanju ostati jedan dječačić koji nije bio stariji od pet godina. Kad bi crveno svjetlo na semaforu 

zaustavilo promet, on bi pojurio na cestu te između automobila izvodio nevjerojatne gimnastičke 

pokrete, a zatim ispružio dlan koji bi vozači punili kovanicama. Kako hrabro i tužno, mislila sam. 

Ali on nije bio nimalo tužan. Razigrano je skakutao i uživao u pozornosti koju izaziva. U Acapulcu 

gotovo da nisam skidala kupaći kostim. I Novu sam dočekala u njemu, na valovima, usred oceana.

Amerika i Amerikanci

Kalifornija je pak druga priča, jedna posve drukčija Amerika. Tamo je sve golemo: i kuće, i auti, i 

prometnice. A nudi baš sve i baš za svakog. A moj doživljaj Amerikanaca nije poput onog iz filmova 

ili kako ljudi ovdje često govore. Mene se svaki put iznova dojme. Vrlo su pričljivi, simpatični i opu-

šteni. Tamo možeš u pidžami izaći na cestu i baš nitko se neće za tobom okretati. U redu, možda 

neće znati gdje je Hrvatska, neki čak ni što je Europa, no rado će poslušati i naučiti. 

San Francisco iz prve ruke

Za San Francisco su roditelji izradili detaljan plan i program. Mog brata i mene to isprva nije 

oduševilo jer je to značilo neprekidno razgledavanje. Prva stanica bio je Stanford sveučilište, a na-

učila sam da je to jedno od najprestižnijih u svijetu. Tko se upiše na Stanford, osigurao je sebi život. 

Mama nipošto nije htjela propustiti da pokuca na vrata kuće u kojoj se snimala njena omiljena seri-

ja iz djetinjstva. Serija se zove „Puna kuća”, a nakon što sam bila tamo i ja sam je zavoljela. Mene 

je oduševio most Golden Gate, simbol grada. Ponosno mogu reći da sam ga u cjelosti prehodala te 

naravno napravila par neizostavnih selfija s njim u pozadini. O Americi bih mogla ispisati stranice 

i stranice. Zaključit ću rečenicom koju moj tata često izgovara: „Ili je voliš, ili ne. Nema sredine!” 

Meni je prirasla srcu.

Fotografija - bijeg od stvarnosti

Na kraju otkrivam kako sam bogata za još jedno iskustvo. Nezaboravne zgode i nezgode s još 

jednog putovanja, neprocjenjiva sjećanja koja ne blijede i čija vrijednost nema cijene. Fotografija 

na mom radnom stolu danas stoji kao uspomena na te dane. I kad zadaće postanu preteške, a uče-

nje iscrpljujuće, pogled skrenem na tu fotografiju i pobjegnem od stvarnosti u sjećanje, u te sretne 

dane.

Laura Janković, 5. razred

OŠ Bartola Kašića  

Voditeljica: Irena Kavajin
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MARIJAN BIRUŠ- PROFESOR PUTNIK

Putuje po svijetu kao da ide u Zaprešić
Marijan Biruš profesor je geografije u OŠ Sesvetska Sopnica. Kao strastveni putnik proputovao 

je gotovo čitavu Europu (osim Bjelorusije, Moldavije i Luksemburga) te Kanadu, SAD, Brazil, Ar-

gentinu, Meksiko, Paragvaj, Urugvaj, Izrael, Singapur, Maleziju i Kinu. Jedna stranica na internetu 

omogućila mu je brojanje avionskih letova pa zna da je poletio točno stotinu puta, a toliko puta i 

sretno sletio! No, putovao je i drugim prijevoznim sredstvima i to ne samo kao turist, već i kao tu-

ristički vodič, tako da nekada troši, a nekad na putovanjima zarađuje.

Sasvim obična putovanja

Otkad i otkud strast za stalnim putovanjima?

To mi je ugrađeno, kao i većini ljudi. Puno ljudi voli putovati. Za to vam trebaju tri stvari: želja, 

novac i vrijeme. Ispalo je tako da ja imam sve troje!

Moja putovanja i nisu, i jesu egzotična, spektakularna. Jedan je Sesvećanin pješačio od Rusije 

do Francuske. To je spektakularno! Proći pustinju, prašumu ili barem voziti tisućama kilometara 

- to su avantura i egzotika. Hodati ili voziti bicikl i ne znati gdje ćete prespavati, nego kad padne 

mrak tražiti neku priliku - to je avantura. Ja tako još nisam putovao.

Ovako kako ja putujem, u biti nije ništa spektakularno. Svijet je danas jako povezan pa je sjesti 

u zrakoplov i odletjeti u Južnu Ameriku gotovo isto kao i sjesti u vlak i otići u Zaprešić! U roku od 

dvadeset i četiri sata možete biti na drugom kraju svijeta! I ondje se živi vrlo slično kao ovdje: ljudi 

idu u školu, na posao, čekaju autobus, kupuju hranu... Egzotične su jako siromašne zemlje, ali u njih 

još nisam putovao. 

Jeste li i zanimanje birali upravo iz strasti za putovanjima?

Zanimanje sam odabrao u posljednji tren i onda otkrio da me geografija podsvjesno oduvijek 

zanimala! Nisam birao baš zbog putovanja - zanima me prostor, svijet. Sjećam se da sam, kada sam 

upisao studij geografije, rekao:,,Sad ću ja po cijelom svijetu - čššššššš!”. Tada sam mislio da će to 

biti dio studija, ali naravno nije bio. 

Kako se sporazumijevate na putu ako ljudi ne znaju engleski?

Relativno dobro govorim ruski i njemački, natucam talijanski, a pomoću njega i rječnika uspijem 

se sporazumjeti i s govornicima španjolskoga, koji općenito slabo govore engleski.

Naj-naj dojmovi iz svijeta

Koja Vam je najzanimljivija prirodna ljepota koju ste vidjeli na putovanjima?

Jako volim vidjeti životinje (ali ne u zoološkom vrtu jer im je to zatvor). Tako sam ovoga ljeta 

vidio medvjeda grizlija, bizone, sobove i neke druge životinje u nacionalnom parku Yellowstone u 

SAD-u. Prije toga pticu tukana i neke vrlo neobične ptice i leptire u nacionalnom parku Iguasu u 

Argentini i Brazilu. Jednom sam u Lici na kratko vidio smeđeg medvjeda i bio sam jako uzbuđen. 
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U kojoj zemlji ljudi žive najsiromašnije?

Od svih koje sam posjetio, mislim da je to Rumunjska, kad sam bio tamo 2003. Ali po podaci-

ma i Paragvaj, gdje sam bio prošloga ljeta. Brojni putnici kažu da su, što je zemlja siromašnija, ljudi 

sretniji. Mislim da to možda vrijedi samo za najsiromašnije zemlje svijeta, a za srednje ne.

U kojoj Vam se zemlji ljudi čine najsretnijima?

To mi je nemoguće reći... Možda u Rumunjskoj te 2003. Ne znam jesu li ti ljudi, osim što su im 

stranci vrlo zanimljivi, uz to i sretni... Ali, da, bili su dosta nasmijani. 

Sjećam se da su na jednom trgu u ukrajinskom Lavovu ljudi neopterećeno plesali, bili su vrlo 

opušteni. ... Ali u SAD-u, recimo, ljudi počnu pričati s neznancima u autobusu, u trgovini, na klupi u 

parku, a posebno u vlaku. Toga je i kod nas bilo prije nekoliko desetaka godina. Onda smo se otuđi-

li. Ali eto, u državi u kojoj mislimo da vlada beskrupulozna jurnjava za novcem, to je još uvijek vrlo 

rašireno.

Gdje su ljudi najsrdačniji, a gdje najzatvoreniji?

Sjećam se jednom da u glavnom estonskom gradu prijatelju i meni nitko nije htio odgovoriti na 

pitanje kako se zove ulica u kojoj se nalazimo. Mi smo imali plan grada, ali nismo znali gdje smo. 

Trebala nam je mala pomoć, a ljudi su od nas bježali kao od nekih prosjaka kojih se bojite. Isto tako 

dosta je egzotično bilo u Translivaniji u Rumunjskoj 2003., prolaznici su nas gledali kao čudne živo-

tinje, ali drage, pa su nas pozdravljali, htjeli se slikati s nama bili su oduševljeni. 

Putujte, putujte, ali uživajte i u Hrvatskoj

Postoji li nešto po čemu su slični ljudi svih mjesta koje ste posjetili?

Zanimljivo mi je vidjeti da su ljudi svakog dijela svijeta po nečemu isti: nitko ne voli sparinu, 

nitko veliku hladnoću, ili da ga grizu komarci. Nitko ne voli dugo čekati autobus. Nitko ne voli da se 

prema njemu ružno ponaša i najvjerojatnije će pokušati uzvratiti. S druge strane, svatko voli da mu, 

na primjer, povjetarac puše u lice, odmoriti se nakon napora, vidjeti lijepu prirodu, napiti se kad je 

žedan. Svatko se veseli uspjehu, voli biti pohvaljen. Svi ljudi svijeta vole da se prema njima lijepo 

ponaša i najvjerojatnije će to pokušati uzvratiti. Svi ljudi svijeta žele biti sretni.

Koje destinacije još mislite posjetiti?

Planiram otići u Afriku (zbog divljih životinja!), Japan, možda i u Oceaniju. Htio bih otići, ali još 

ne planiram - u Indiju i na Šri Lanku.

Kao iskusan putnik imate li neki savjet za putnike početnike?

Imam: da se ne boje previše! Dobro je procijeniti opasnost i ne ići nekamo ako je opasno. Me-

đutim, nepotrebna je blokada ako smo čuli da je negdje sigurno i lijepo, ali se nekako ustručavamo 

onamo otići jer se bojimo - tko zna čega! U biti se bojimo nedostatka iskustva. Sjesti u automobil 

pa otići u Samobor i šetati njegovim ulicama i okolicom ne razlikuje se puno od sjesti u zrakoplov i 

otići u Singapur te šetati tim gradom.

Biste li voljeli živjeti negdje drugdje osim u Hrvatskoj?

Ponekad me živcira stanje u Hrvatskoj pa kažem da bih. Onda vidim da i brojne druge zemlje, za 

koje mislimo da su super, imaju nedostatke. Nekad bih zbog želje za većom spontanošću ljudi htio 
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živjeti u siromašnijoj zemlji jer takve, kažu, imaju duha. No, uvjeren sam da bi mi tamo smetala ne-

organiziranost. Ne znam... Budući da u Hrvatskoj imam posao, koji mi se još i sviđa, ne razmišljam 

puno o preseljenju. Putujući Hrvatskom i drugim zemljama, primijetio sam da je naša zemlja dosta 

ugodna za život i mislim da se ljudi Hrvatske žale više nego što objektivno treba - da ne primjećuju 

lijepe stvari, kojih mi imamo jako puno.

Eva Veselić, 7. razred 

OŠ Brestje  

Voditeljica: Ankica Blažinović-Kljajo

Vito Pešut, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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REZERVIRANO ZA DJEČAKE!

Pubertetske promjene
Dragi dječaci, jeste li se ikada zapitali što se to 
događa s djevojčicama za vrijeme puberteta? 
Kakve im stvari smetaju, što sve proživljavaju 
i kakve misli im prolaze kroz glavu? Došlo je 
vrijeme da i to saznate…

Niti jedna djevojčica ne zna što je točno očekuje za vrijeme 

puberteta. Svaka od nas drukčije doživljava pubertet i drukčije 

se nosi s promjenama koje ponekad nisu ugodne ni lake. Neke 

u pubertet ulaze ranije, a neke kasnije. To je nešto na što mi ne 

možemo utjecati. Promjene dođu kada je za to vrijeme. Jedna 

od temeljnih promjena u pubertetu kod djevojčica jest dobivanje 

menstruacije. Ona dolazi kada je tijelo spremno na to, ali um po-

nekad nije. U te dane djevojčice postaju razdražljive, nervozne i 

emocionalno osjetljivije nego inače. 

To je jedna od situacija koju dječaci ne prepoznaju i postaju nemogući. Izruguju nam se i postaju 

grubi. Gnjave nas, najčešće iz neznanja. Tada nam nisu previše dragi. U pubertetskim promjenama 

djevojčice se počinju brinuti o svojoj težini i rastu grudi. Mijenja im se izgled, neke postaju „mrša-

vice” a neke „debeljuce”. Nisu ni one uvijek zadovoljne kako izgledaju. Poneke zbog toga postaju 

izuzetno tihe, sramežljive, povučene …

Dječaci na sve te pubertetske promjene imaju drukčiji pogled nego djevojčice. Žele da su one 

savršene, da nemaju bubuljice, da nisu prekomjerne težine…, a neke od nas duboko pate.

Djevojčice bi mogle lakše prolaziti kroz to vrijeme da sa svih strana od dječaka ne dolaze mno-

ge neugodne riječi i izrugivanja koja ne prestaju lako. S obzirom da djevojčice ulaze u pubertet ra-

nije te sazrijevaju ranije nego dječaci, poneki dječaci se ponašaju djetinjasto i izigravaju „face”, ne 

misleći koliko povrjeđuju naše osjećaje. No, dječaci nisu svjesni da kada oni uđu u pubertet i njih 

će pritisnuti slične emocije. Narast će im brada, brkovi, mutirati glas… Tada i dječaci postaju zreliji 

te shvaćaju koliko su promjene koje djevojčice proživljavaju prije njih normalne i da ih zbog toga 

ne treba gnjaviti ili izrugivati im se. U tom trenutku njihovog sazrijevanja neke od nas već su bile 

povrijeđene.

Moj savjet za vas djevojčice - ako vam se bilo tko izruguje zbog vašeg izgleda ili promjena tije-

kom puberteta nemojte to shvaćati ozbiljno, niti osobno. Budite sigurne da ste savršene baš ova-

kve kakve jeste, a vi dječaci kojima upućujem ovaj tekst, ako ikada poželite izrugivati neku djevoj-

čicu zbog promjena na njoj, stanite i dobro se zapitajte kako bi vama bilo da se one vama izruguju. 

Stavite se u njihovu poziciju. Shvatite kako se osjećaju i umjesto da im se rugate, budite im podrška. 

Budite pažljivi i nježni. Mi ne volimo grubosti. Sretno!

Stella Jadrić, 7. razred

OŠ Petra Zrinskoga

Voditeljica: Julija Vejić
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UPOZNALI SMO NEVENA MILČIĆA, PRAUNUKA IVANE BRLIĆ-MAŽURANIĆ

Šegrt hlapić je odrastao
Neven Milčić: „Mene su roditelji učili da treba biti ponosan na slavne pretke, 
ali da nisi zato privilegiran.”

Djed gospodina Nevena Milčića Aleksandar Milčić, porijeklom je iz Klanjca, a u Slavonskom 

Brodu zaposlio se kao pripravnik u odvjetničkom uredu Ivana Brlića, jedinog sina Ivane Brlić-

Mažuranić. Tamo je upoznao njegovu sestru Zoru Brlić. Oženili su se i živjeli u Slavonskom Bro-

du u kojem se rodio otac gospodina Milčića i njegove sestre. Prije Drugog svjetskog rata obitelj 

gospodina Milčića seli u Zagreb. 

Jeste li kao dijete bili svjesni i ponosni što ste potomak tako slavne hrvatske obitelji?

Jesam, ali to nikad nikome nisam rekao. U osnovnoj školi se to nije znalo, u gimnaziji se pročulo. 

Mene su roditelji učili da treba biti ponosan što imaš slavne pretke, ali da se ljude dijeli na zločeste 

i dobre, te da nismo zbog toga privilegirani. Uvijek sam se družio sa svim slojevima društva. Evo, 

ja sam se oženio sa sela. Mnogi moji prijatelji su se zgražali da sam se ja, koji sam iz tzv. „obitelji s 

pedigreom”, oženio sa sela. Ali ja mislim da nisam pogriješio, možda moja supruga jest, ali ja nisam. 

Najdraži predmet u školi?

Svakako kemija. U osnovnoj školi nisam bio dobar učenik. Ali u gimnaziji se to jako promijenilo, 

na kraju 4. r. gimnazije su bile sve same petice. Odabrao sam farmaciju zato što objedinjuje kemiju, 

fiziku, biologiju i botaniku. Volim bilje, berem ga kad idem u prirodu. U Slavonskom Brodu imali smo 

cvjetnjak u koji smo donosili autohtono bilje, ali i ono koje nije iz naših krajeva, tako da je tamo bio 

prekrasan vrt koji smo uređivali. 

Jeste li vi voljeli čitati lektiru?

Iskreno, ono što bi se meni svidjelo jesam. Bilo je perioda u životu kad sam rado čitao i kad sam 

manje čitao. U bivšem sistemu služio sam vojsku u Novom Sadu. Bilo je slobodnog vremena i dosa-

de pa sam tad puno čitao i uspio nadoknaditi sve što nisam pročitao.

Kakvu literaturu danas čitate?

Danas čitam putopise. Pokraj moga kreveta je knjiga Nives Opačić „Malena mjesta srca moga”. 

To ću prvom prilikom pročitati. Posljednje što sam čitao je knjiga „Danci i stranci” spisateljice Da-

nilovski, njena iskustva iz života u Danskoj. Imam naviku da barem jednom tjedno odem u kazalište.

Jeste li se bavili sportom?

Joj, bio sam jako nespretan. Nisam se mogao na uže popeti, ni preskočiti kozlić i slično. Zato 

me je otac „cijepio” za planinarenje. Vodio me svukud: na Velebit, na planine Crne Gore, na Triglav 

i sl. Jedino sam se bavio stolnim tenisom, u njemu sam bio vješt u srednjoj školi.

Imate li spisateljskih ambicija?

Nisam naslijedio dar za pisanje, iako mi mnogi kažu da se znam izražavati. Kad napišem neka-

kav članak ili izvješće s nekog izleta ljudi mi kažu da govorim o zanimljivim stvarima. Moj brat Ne-

nad, inače arhitekt, bolje i ljepše piše od mene. Izdao je monografiju „Vila Brlićevac u Slavonskom 
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Brodu”. Knjiga opisuje vilu, ljetnikovac obitelji u Slavonskom Brodu u kojem je Ivana napisala svoja 

najbolja, najljepša i najznačajnija djela. 

Koliko imate godina i što ste po zanimanju?

Imam 61 godinu. Rođen sam 19. travnja, a Ivana Brlić Mažuranić 18. Tu je neka sličnost. Diplomi-

rani sam inženjer farmacije. Radio sam u ljekarni, sada radim u Agenciji za lijekove. 

Mnogi kažu da ih podsjećate na šegrta Hlapića. Što vi mislite o tome?

Ma ja mislim, kad bi mi sada narasla kosa i brkovi, da bih više ličio majstoru Mrkonji, čak i po 

godinama. Možda, dok sam bio mlađi.

Jeste li se, s obzirom na slavne pretke, željeli opredijeliti za neko društveno zanimanje?

Nisam. Ali, volim ljude, ponosan sam što imam mnogo prijatelja, moje društveni život je jako 

bogat, volim planinariti i organizirati izlete. Tako ja vidim svoj društveni angažman.

Što biste bili da niste farmaceut?

Vjerojatno bih studirao geografiju, to me zanima zbog planinarenja, proučavam karte hoda. 

Obišao sam 650 vrhova, najvećim dijelom u Hrvatskoj. Ili bih bio šumar. Volim biti u šumi.

Pokazuje li vaša obitelj zanimanje za povijest obitelji?

Imam suprugu i tri kćeri. Najstarija kćerka je ekolog, srednja je logoped, a najmlađa studira ke-

miju. One pokazuju veliki interes za povijest obitelji i jako su oko toga angažirane. Sa svojim vrš-

njakinjama iz Slavonskog Broda svake godine oko rođendana Ivane Brlić Mažuranić sudjeluju na 

manifestaciji „U svijetu bajki Ivane Brlić Mažuranić”. 

Obavezuje li vas vaše porijeklo na određeni društveni angažman?

Ne. Obitelj se raspršila, imovina podijelila i neki su drugi članovi sad čuvari baštine. 

Tko je vama najdraži i najzanimljiviji predak?

Svakako Ivana Brlić-Mažuranić, pogotovo kad sam bio u vašim godinama. Šegrt Hlapić mi je bio 

na prvom mjestu. Ali, kako čovjek odrasta, tako se mijenja slika svijeta pa sad više volim Priče iz 

davnine. Ivan Mažuranić, moram priznati, bio mi je pretežak.. 

Na koji način biste vi željeli da se obilježava sjećanje na vašu prabaku?

Ja sam zapravo zadovoljan koliko se promptno njoj u čast održavaju brojne manifestacije. 

Prošle godine bio sam u Ogulinu. Tamo je u dvorištu Frankopanskog dvorca sagrađena „Ivanina 

kuća bajke”, interaktivni muzej s multimedijalnim sadržajima. To mi se jako svidjelo. Mislim da bi 

to trebali svi vidjeti.

Da možete oživjeti svoju prabaku, što biste je pitali?

Sa 16 godina Ivana Brlić-Mažuranić došla je u Slavonski Brod. Radila je i teške fizičke poslove 

kad je bila kriza. Sama je okopavala vinograd i plijevila vrt. U našoj obitelji vrijedila je poslovica 

„Servare et conservare” - služiti i sačuvati. Imetak može biti vreća bez dna ako ne donosi dobit pa 

moraš puno ulagati i odricati se da bi ga sačuvao. Ja bih je pitao kako joj je bilo živjeti u Slavon-

skom Brodu. Vjerojatno vrlo teško. Ne može se reći da se protiv svoje volje udala, ali udala se jako 

mlada. Zaručila se, a još nije bila ni punoljetna. Došla je u kuću Brlićevih u Slavonski Brod gdje se 

drugačije živjelo nego u Zagrebu u kući njezinog djeda Ivana Mažuranića, hrvatskog bana, u kojoj 
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je odrastala. Sigurno joj je bilo teško jer je Slavonski Brod bio provincija u usporedbi sa Zagrebom. 

To se reflektiralo na njezin život i da se iščitati u Pričama iz davnine. 

Tko vodi brigu o ostavštini vaših zaslužnih članova obitelji?

Ivana Brlić Mažuranić je imala sedmero djece, desetero unučadi, od njih je samo nekoliko živih, 

petnaestero praunučadi - dakle mojeg nivoa, od kojih je 10 živih. Imanje je naslijedio njen jedini sin 

Ivan, ali on ga je prokockao. Da bi spasio imovinu, uskočio je brat Ivane Brlić Mažuranić i zet najsta-

rije kćeri pa kad je došlo do dijeljenja imovine, ona se podijelila između njezinih kćeri. Moja baka, pa 

moj otac, pa moj brat naslijedili su Vilu Brlićevac u Slavonskom Brodu u kojoj je Ivana živjela. Stan 

u Brodu naslijedila je jedna kćerka, a Arhiv druga, tako da sada imovina nije objedinjena. Arhiv je 

trenutno u jednoj kući u Slavonskom Brodu, a bio je premješten za vrijeme Domovinskog rata u Ča-

kovec pa poslije u Rijeku. Kuća u Slavonskom Brodu, u centru, pripala je najmlađoj kćeri. Ona ima 

potomka koji živi u Velikoj Britaniji. On je tu kuću prodao gradu koji sad pokušava sve objediniti.

Kakve koristi imate od ostavštine vaših obitelji?

Imao sam koristi u vašim godinama. Obitelj je dobivala honorar od prodanih knjiga 50 godina 

nakon smrti Ivane Brlić-Mažuranić. Moj otac je imao pravo na dio tog honorara kojeg se odrekao u 

moju korist. To su bila namjenska sredstva koja sam morao potrošiti na pametan način. Od tih no-

vaca sam bio u Parizu, dva tjedna putovao sam s bratićem po Grčkoj, boravio u nekoliko navrata u 

Beču i desetak dana proveo u Španjolskoj. To je bila materijalna korist. 

A duhovna korist? 

Pa uvijek sam ispunjen lijepim sjećanjima i uspomenama, to je najveća korist.

Imate li vi ideja kako bi se rad na ostavštini mogao unaprijediti?

Sad je to teško, obitelj je raspršena. Trebalo bi uspostaviti obiteljsko zajedništvo, što je u ovom 

trenutku teško izvedivo. Teško je objediniti na jednom mjestu sve što je raspršeno, tim više što bi 

se svatko u toj situaciji trebao nečega odreći.

Posjećujete li Slavonski Brod i ostala mjesta u kojima se nalazi imovina vaših predaka?

Sad boravim povremeno. Ove godine bio sam tri puta. U djetinjstvu obvezno, svake godine, od 

kraja školske godine pa do početka druge. Znali smo i produžiti boravak u Slavonskom Brodu, na-

ročito moj brat, on je znao prva dva mjeseca ići u školu u Slavonskom Brodu pa onda doći u Zagreb. 

Tamo se intenzivno živjelo dok su trajali poljoprivredni radovi, dok si pobrao grožđe, dok se vršila 

berba i to je nekad trajalo i do konca listopada.

Koristite li knjižnicu?

Brlićeva knjižnica više nije u Slavonskom Brodu. Sada je ona najvećim dijelom u Rijeci. Moja se-

strična Matilda Ružić, koja se skrbila o knjižnici je lani preminula. Obitelj je našla skrbnika zbirke, 

zove se Theodor de Canziani Jakšić.

Recite nam neku zanimljivost iz života vaših predaka.

Vjerujem da nije poznato široj javnosti da je Ivana Brlić Mažuranić dobro gađala iz lovačke puš-

ke, uvijek je sa sobom nosila pušku, ali njoj je puška služila da brani vinograd od štetočina. Puca-

njem iz puške tjerala je čvorke.
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Što mislite o brojnim suvremenim 

preradama djela Ivane Brlić-Mažuranić?

Pa to je u svakom slučaju dobro. 

Jeste li, s obzirom na pretke, 

razmišljali da uđete u politiku?

Politika mi je odbojna, nisam imao 

takvih afiniteta, moji preci jesu, vjerojat-

no zato što su većinom bili pravnici. 

Što mislite o suvremenoj tehnologiji?

Uređaji mogu pomoći. Praktično je da se ovaj razgovor snima. Da jučer nisam imao mobitel, ne 

bih znao da je otkazana predstava u HNK. Nedavno sam ponovo pročitao Priče iz davnine zahva-

ljujući elektroničkim medijima, i ja sam se modernizirao. Otkrit ću vam tajnu. Svojoj sam supruzi, 

za specijalni rođendana, na dan, a to je izračunalo računalo, kada je ona imala 20 000 dana, poklo-

nio book reader na kojem su jedan od dopuštenih i besplatnih sadržaja i Priče iz davnine pa sam ih 

tako ponovo čitao.

Naša škola nosi ime Otona Ivekovića, slavnog hrvatskog slikara s kojim ste u srodstvu.

Oton Iveković bio je brat moje prabake Anke Iveković koja se udala za mog pradjeda Viktora 

Milčića. Otonov (i Ankin) otac je Aleksandar Iveković i on je moj šukundjed. Ivekovići i Milčići potje-

ču iz Klanjca. Otona Ivekovića nisam mogao upoznati jer sam rođen 15 godina nakon njegove smrti. 

Njega je poznavao moj otac koji je 1930. godine nekoliko dana bio gost Otona Ivekovića u poznatom 

dvorcu Veliki Tabor koji je tada bio u slikarevom vlasništvu. Kada sam s ocem posjetio dvorac Veliki 

Tabor, pokazao mi je sobu u kojoj je spavao.

I, na kraju, kako bi glasila vaša najvažnija poruka djeci?

Budite bolji nego što smo mi bili. „Živite i pustite druge da žive” - to je bio još jedan moto moje 

obitelji, tako su mene odgajali. Treba biti tolerantan, eto to je to. 

Fran Bartolić, 7. razred 

OŠ Otona Ivekovića  

Voditeljica: Marija Popović

Na susretu s gospodinom Milčićem
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OSVRT NA KNJIGE O SMOGOVCIMA HRVOJA HITRECA

Šestorica veličanstvenih
Petoknjižje o Smogovcima i danas su rado čitani lektirni naslovi u sedmom 
razredu premda je prvi nastavak objavljen još davnih 70-ih godina. 

Da Zagreb nije 14. srpnja 1943. godine dobio još jednog stanovnika, mnogi bi ljubitelji knjige bili 

zakinuti za taj korak iz stvarnosti u život šestorice mladića, koji se suočavaju s problemima samo-

stalnosti i problemima društva u kojemu se nalaze. Ovo Hitrecovo petoknjižje nadmašuje granice 

svih ostalih lektira jer je pisano slengom, tj. razgovornim jezikom. Taj način pisanja potiče djecu 

na čitanje jer se mogu slobodno zavaliti u naslonjač i pročitati ih u jednom zalogaju. Takvim se pi-

sanjem daje djeci do znanja da knjige mogu biti razumljive i zanimljive. Poglavlja su kratka i svako 

poglavlje ima naslov koji će privući čitatelje, a onda slučajno vidite ime sljedećeg poglavlja, pa tako 

i njega pročitate. I tako dok ne pročitate cijelu knjigu. Čitajući knjigu, kladim se da ćete se barem 

deset puta rasplakati od smijeha. Lik koji će vas najviše nasmijati je Nosonja. On je otac malom 

Dadi, ali i nespretan suprug. Svoj posao, crtanje crtića, radi jako dobro. Upoznaje se s Mazalom, 

jednim od šestorice Vrageca. Njihova je mama u Njemačkoj, a tata na Mirogoju, tako da oni zapra-

vo žive sami. 

Petoknjižje se sastoji od ovih naslova: Smogovci, Smogovci i strašni Bongo, Smogovci i biće iz 

svemira, Zbogom, Smogovci te Smogovci u ratu. Osim ovih pet knjiga postoji i televizijska serija o 

Smogovcima, jednako zanimljiva kao i knjige, a književnik je napisao scenarij. Volio bih da Hrvoje 

Hitrec napiše još koju knjigu o Smogovcima jer znam da je osim mene i mnogi drugi iščekuju. 

Matija Rabadan, 7. razred

OŠ Nikole Tesle  

Voditeljica: Mirjana Miljković

Matea Drinovac, 5. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Ivan Šaranić, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Otvorena je spomen-soba u čast poginulim 
braniteljima 145. brigade HV-a Dubrave

U zagrebačkom naselju Retkovec, u Dubravi 15.12.2016. svečano je otvorena spomen-soba u 

znak sjećanja i trajne uspomene na sve poginule branitelje 145. dubravačke brigade, a koju su u 

svojim prostorijama uredili sami pripadnici Udruge. Svečanosti su prisustvovali članovi obitelji po-

ginulih branitelja, veterani Domovinskog rata, mnogi uzvanici iz kulturnog i političkog života. Svi 

prisutni imali su priliku čuti ratni put 145. brigade, pogledati prigodan film i izložbu ratnih fotogra-

fija. U prigodnom programu sudjelovali su učenici OŠ Vjenceslava Novaka i KUD Dubrava. Vjerski 

dio svečanosti vodio je fra Stjepan Bergovec koji je s braniteljima 145. brigade bio na svim bojišti-

ma. Čast otvaranja spomen-sobe s 41 fotografijom poginulih pripadnika brigade pripala je Antoni-

ju Fabijančiću, sinu poginulog branitelja Ivana Fabijančića. Prostorije Udruge i novootvorena spo-

men-soba otvorene su za javnost, a za učenike osnovnih i srednjih škole organizirat će se posjeti i 

predavanja o Domovinskom ratu. 

Karla Štivičić, 8.razred  

OŠ Vjenceslava Novaka  

Voditeljica: Milvia Vuk

Laura Plušćec, 4. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Sve što (ni)ste znali o Rumunjskoj
Osnovna škola Odra je škola već drugu godinu u Erasmus+ programu. To je 
najveći program Europske unije za obrazovanje, mlade i sport. Naši učitelji 
i učenici su prihvatili izazov. Krenuli smo zajedno provoditi dvogodišnji 
Erasmus+ projekt i tako započeli nezaboravna zajednička putovanja. 

U sklopu Erasmus+ projekta pet učenika naše škole putovalo je u ožujku prošle godine u Ru-

munjsku, prvu u nizu od pet partnerskih zemalja u projektu kojim istražujemo zavičaj.

Uzbuđenje se osjećalo u zraku dok smo veselo putovali mađarskom ravnicom prema Budimpe-

šti. Nakon šest sati vožnje stigli smo na kolodvor Keleti. Kad smo vidjeli kako izgleda zgrada kolod-

vora osjećali smo se kao da putujemo u Hogwarts. Vlak u Rumunjsku kretao je za nešto manje od 

dva sata pa smo stigli promijeniti novac ( rumunjske leje nismo mogli nabaviti u Hrvatskoj ), kupiti 

još neke sitnice za put, razgledati zgradu glavnog budimpeštanskog kolodvora.

Na filmskom setu

Slučajno smo se našli usred filmskog seta pred odredom do zuba naoružanih nacističkih vojnika 

jer smo morali preko njega prijeći kako bismo došli do našeg vlaka. Nije nam bilo ugodno jer nismo 

odmah shvatili što se događa, a panika je postala ogromna kada smo vidjeli da nacisti u vlak ukrca-

vaju lijes. Kad je strah prošao, osjećali smo se kao filmske zvijezde.

Rumunjski vlak

Nakon vlaka iz Zagreba, vlak koji je vozio iz 

Budimpešte u Bukurešt bio je malo neugodnije 

iskustvo. Smjestili smo se u kupee i nastavili pu-

tovanje u noć, u Transilvaniju. Ujutro smo se našli 

u Sibotu gdje nas je čekao taksi koji nas je odve-

zao u Blaj, a tamo su po nas trebali doći doma-

ćini. Shvatili smo da je Rumunjska ipak drugačija 

zemlja već kad smo se iskrcali iz vlaka u Sibotu. 

Iznenadile su nas neasfaltirane ceste pa nam je 

to stvorilo problem jer smo svi imali kovčege na 

kotačiće.Oduševilo nas je kako je cijelo selo po-

kazalo interes za nas i najljubaznije nam, istina 

na rumunjskom jeziku, pokušalo objasniti gdje 

nas čeka taksi. 

Na tragu Rimljana

Nakon odrađenih obveza u školi prvi dan smo krenuli na izlet u u Alba Iuliju, glavni grad pokra-

jine Alba u kojoj se nalaze Sincel i Blaj, mjesta u kojima smo bili smješteni. Proučavali smo krajolik, 

a pozornost su nam privlačile žice na električnim stupovima jer mi to kod nas u Zagrebu nismo vi-

djeli. Alba Iulija nas je osvojila na prvi pogled, vidjeli smo gradske zidine kojima je bio opasan stari 

dio grada, ostatke iz vremena Rimljana, podzemne hodnike, crkve, arheološki muzej. Sljedeće što 

je bilo predviđeno za upoznavanje u Rumunjskoj bilo je područje Tarnava Mice s mnogim kulturno 

povijesnim mjestima: etnografskom zbirkom u Sincelu, pravoslavnim i grkokatoličkim crkvama u 

Balcaciu, Sanmiclausu, Jidvei, dvorac Bethlen, crkve u Blaju. 
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U posjetu Drakuli

Sljedećeg dana ni rano ustajanje prije 6 sati nije moglo 

umanjiti naše uzbuđenje i očekivanja. U sedam sati smo kre-

nuli na put prema Brašovu i dvorcu Bran o kojem smo do sada 

saznavali samo iz priča o vampirima, grofu Drakuli i filma Ro-

mana Polanskog.

Svi smo uzbuđeno i nervozno cupkali na autobusnoj stanici 

i jedva čekali ukrcati se u autobus koji će nas odvesti u nepo-

znato. Nakon četiri sata vožnje našli smo se u podnožju Dra-

kulina dvorca, zapravo dvorca Vlada Tepeša čija je biografija 

poslužila irskom piscu Bramu Stokeru za lik Drakule. Već samo 

podnožje dvorca izgleda zastrašujuće, gostionice obavijene 

gustim dimom, malo čudni ljudi, bezbroj štandova s raznom za-

strašujućim suvenirima od kojih najviše ima lažnih vučjih koža 

kineske proizvodnje ( iste smo takve vidjeli i u Budimpešti), 

maski za tjeranje zlih duhova, majica s vampirskim zubima i 

natpisom „Smile from Transilvania” te suhomesnatih proizvo-

da. Sam se dvorac nalazi na strmoj stijeni, a ispred stepenica 

koje vode do njega nalazi se ogroman križ. Na ulasku u dvo-

rac dočekao nas je vodič koji je imao čudan pogled. Detaljno 

smo proučili unutrašnjost dvorca, poneka raskošna prostorija 

s visokim stropom i poneka mala prostorija s niskim stropom. 

Prostorije su bile većinom bijele s crno smeđim gredama koje 

su razbijale mir i davale starinski štih. Prostorija u kojoj su svi 

utihnuli i samo se čulo škljocanje fotića bila je Drakulina soba. 

U njoj se nalazio kamin i veliki krevet bez puno ukrasa, ali i taj-

ni prolaz kojim smo prošli. Taj prolaz je služio za prisluškivanje, 

a legenda kaže da je njime Drakula išao i napadao goste te im 

pio krv. U svim prostorijama smo snimili bezbroj fotografija, a 

nakon jezivog dvorca spustili smo se u podnožje gdje smo opu-

stošili suvenirnicu. Dok drugi samo čitaju o Drakuli, mi smo bili 

ovdje, u njegovim prostorijama!

Rumunjski Hollywood

Slijedio je nastavak puta prema Brašovu. Najprije smo zapazili ogroman natpis imena grada na 

planinama iznad grada, poput Hollywooda. Grad je prekrasan, nimalo sličan onome što smo dosada 

vidjeli u Rumunjskoj, vrlo srednjoeuropski s crnom katedralom na sredini gradskog trga i kućama 

raznobojnih fasada.

Običaji i kuhinja

Zadnji dan našeg boravka u Rumunjskoj proveli smo u upoznavanju starih zanata, kuhinje i 

glazbe. Najprije smo posjetili etno kuću u Panadi gdje nam je ljubazna gospođa pokazala kako se 

prede vuna, tka na tkalačkom stanu, mijesi tijesto za pup (pogača sa zeljem). To je tipično rumunj-

sko imanje tradicionalno uređeno. Ručali smo tradicionalnu rumunjsku juhu koju oni zovu čorba, 

čorba je svaka juha s komadićima mesa, sarmu ili sarmale kako kažu Rumunji, tradicionalni kruh 

koji se u Rumunjskoj peče u obliku kuglofa, a za desert kolače od oraha. Za vrijeme ručka imali smo 
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priliku poslušati tradicionalnu rumunjsku glazbu. Domaćini su nam objasnili da rumunjske narodne 

pjesme govore o planinama, pastirima i ljubavi.

Budimpešta - ljepotica na Dunavu

Navečer nas je čekalo živopisno putovanje kroz rumunjsku noć, a ujutro nas je dočekala suncem 

okupana Budimpešta. Umorni, ali sretni krenuli smo u upoznavanje te dunavske ljepotice do po-

vratka u Zagreb. Zadivili su nas brojni mostovi koji spajaju Budim i Peštu, ali su nas najviše privukli 

Lančani i bijeli Elizabetin most. Suvenirnice u najpoznatijoj budimpeštanskoj Vaci ulici bile su naše!

Rumunjski tjedan je za nas bio pun otkrića i spoznaja o zemlji o kojoj smo dosada učili samo iz 

udžbenika. Oduševila nas je predivna priroda, gradovi, sela i sve što smo o toj zemlji čuli od ljuba-

znih domaćina iz prve ruke.

Ana Knežević, 8. razred

OŠ Odra  

Voditeljica: Ivana Kujundžić

Gabrijela Perišić, 5. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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 TERENSKA NASTAVA U TUROPOLJU

Svetica s bradom
Zašto je potrebno čitati lektiru na vrijeme?

Kapelica sv. Barbare

Obavijest kada točno krećemo na terensku nastavu u Turopolje dobili smo dva tjedna prije te 

srijede. Stalno sam razmišljala o lektiri koju moram pročitati, ali nikako da počnem, a profesorica 

nas je redovito opominjala da na vrijeme počnemo s čitanjem kako bismo barem znali o čemu se 

radi prije terenske nastave u Turopolje. 

Pitala sam se što ima zanimljivo u Turopolju, što ćemo vidjeti i naučiti. Napokon je došao taj 

dugo iščekivani dan kada je dva razreda osmaša krenulo put Turopolja. Očekujući dug put, rasko-

motila sam se na svom sjedalu, stavila slušalice u uši i bila u svom svijetu niti dvadeset minuta. Zar 

smo već stigli? Bili smo u Velikoj Mlaki. Iskrcali smo se točno ispred drvene kapelice sv. Barbare. 

Ušli smo u kapelicu. Odmah iznad ulaza stajala je slika Bogorodice zaštitnice koja širi plašt pod ko-

jim se nalaze vjernici. Posjedali smo u drvene klupe, a meni je pogled zapeo na drveni krilni oltar 

koji prikazuje Kristovu muku i muku sv. Barbare čije ime nosi kapelica. Vodič nam je ispričao sve o 

kapelici, a ja sam zapamtila da je građena od turopoljskog hrasta u 17. st. i baroknom stilu i da su 

unutarnje drvene oplate koje prikazuju živote svetaca, ali i različito bilje i cvijeće, oslikane u 18. st. 

Vodič je istaknuo prikaz sv. Kümmernisse, portugalske svetice s bradom koja je raspeta na križu. 

Jedna noga joj je bosa, a na drugoj je zlatna cipelica. Pod nogama je škrinjica na kojoj je zlatna cipe-

lica. Uz škrinjicu leži stari guslar i gudi. Legenda govori da je nekada bila prelijepa djevojka koju je 

otac, portugalski kralj, želio udati za sicilijanskog kralja. Kad nije htjela, otac ju je bacio u tamnicu. 

Tamo je molila Spasitelja da je učini tako ružnom da je neće poželjeti ni jedan muškarac. I narasla 

joj je brada. Otac ju je dao razapeti na križ. Proglašena je sveticom. 

Kurija Modić-Bedeković 

Jedva smo dočekali povratak u autobus u nadi da ćemo se ovog puta duže voziti, ali smo se 

prevarili. Do kurije Modić-Bedeković u Donjoj Lomnici došli smo prije vodiča pa smo ga morali če-

kati da stigne iz Velike Gorice i otvori nam kuriju. Dok smo čekali vodiča, razgledali smo dvorište u 

kojem se nalazio stari zatrpani zdenac, sukačnica (manja drvena kuća u kojoj se spremala hrana) i 

još jedna gospodarska zgrada. Kada je vodič stigao, krenuli smo u obilazak kurije. Saznali smo da 

su kurije uglavnom bile u vlasništvu imućnih obitelji i da su im služile kao kuće za odmor (vikendi-

ce). Kuriju Modić-Bedeković je 1806. g. podigao turopoljski bilježnik Petar Modić, a građena je od 

hrastovine. U prizemlju se nalaze gospodarske prostorije, a na katu stambeni dio. U kuriji su zadnje 

stanovale sestre blizanke Milka i Vilma Bedeković. U prizemlju je fijaker kojim su se vozile, a mi smo 

se slikali u njemu. Na katu se nalaze kaljeve peći za grijanje, stilski namještaj, svjetiljke, porculan 

te rodoslovlje obitelji Modić. Tu je i glasovir na kojem je svirala Vilma Bedeković, a na zidovima vise 

radovi njezine sestre Milke, amaterske slikarice. Budući da je kurija bila središte društvenog života 

Turopolja, u nju su dolazili poznati književnici i umjetnici, kao npr. A. G. Matoš, August Šenoa, Zlat-

ko Baloković, Dragutin Domjanić, Franjo pl. Lučić i plemići poput Josipovića, Pogledića, Kuševića. 

Iskreno, mene baš i i nije oduševila i jedva sam čekala povratak u autobus.
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Dvorac Lukavec

E, taj me tek razočarao! Očekivala sam velik i raskošan dvorac, a on je malen i nikada nije bio 

za stanovanje, već za obranu. U njemu su se održavala i turopoljska „spravišća”, zbor 

turopoljskih plemića na kojima se birao župan. U prizemlju su se nalazile prostorije za zatvore-

nike, stan gradskog čuvara te staje. Na katu je, preko puta velike dvorane za spravišća, zidani oltar 

posvećen sv. Luciji, zaštitnici Turopolja. Stari grad Lukavec nedavno je obnovljen i ispred njega se 

uoči dana sv. Jurja, pali najveći krijes kojim se tjera zima, a slavi proljeće.

Ključić Brdo

I napokon zadnje odredište u kojem ćemo imati barem malo slobodnog vremena. Odmah po do-

lasku, osjetila sam miris životinja. Ne sluteći da ćemo hodati kroz šumu i po blatnjavim stazicama 

(cijeli tjedan je padala kiša, osim te srijede) do uzgajališta divljih svinja, srna, jelena, krava… obula 

sam svoje najdraže bijele tenisice koje nakon izleta, tj. terenske nastave, više nisu bile bijele. Nakon 

jedva dočekanog slobodnog vremena, krenuli smo u Zagreb.

Čitanje na vrijeme

Veselila sam se odlasku iz Turopolja. Do pred kraj studenog mislila sam kako nam ta terenska 

nastava baš i nije trebala, a onda sam zadnji tjedan u studenom, počela čitati lektiru Kći Lotršćaka. 

Nikada nisam tako kasno počela čitati lektiru, pogotovo ne tako dugačku. Mislim da je glavni ra-

zlog odgađanja čitanja bio Robinson Crusoe, kojeg sam s mukom pročitala prošle školske godine. 

Na moje čuđenje Kći Lotršćaka mi je bila toliko zanimljiva knjiga da sam je pročitala u tri dana. Tek 

sam tada shvatila zašto je profesorica iz hrvatskog naglašavala da knjigu pročitamo prije terenske 

nastave. Glavno mjesto radnje Kći Lotršćaka, osim Zagreba, je i Turopolje. Sve lokacije koje smo u 

Turopolju posjetili, sve povijesne osobe koje smo spomenuli, imaju veze s romanom. Sada Turopo-

lje, u kojem mi je bilo dosadno i kroz koje sam prošla ravnodušno, želim posjetiti još jednom. Tek mi 

je sada jasno koja je bila svrha te terenske nastave.

Da sam barem prije pročitala Kći Lotršćaka!

Ana Maria Milić, 8. razred 

OŠ Lovre pl. Matačića  

Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc

Dora Mađarić, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Tajland - zemlja različitosti
Moji roditelji su uvijek putovanjima nastojali uljepšati i obogatiti dane moga brata i mene kada 

nismo u školi. Proširujem znanje iz geografije, upoznajem potpuno drugačije ljude i načine živo-

ta. Jednog sunčanog jutra cijela moja obitelj veselo je i radoznalo krenula na daleki put u Tajland. 

Sletjevši u zračnu luku Suvarnabhumi u glavnom gradu Bangkoku, dočekalo nas je sparno i vruće 

vrijeme. Dok sam se pripremala za put, čitala sam o ovoj zemlji. Ovdje prevladava vlažna i vruća 

klima. Ipak, dočekalo nas je iznenađenje, sve su zgrade bile klimatizirane. Tajland je velika zemlja s 

oko 67 milijuna stanovnika. Površina mu je 514000 km2. Glavni grad je Bangkok. Valuta im je baht. 

Vjera koja prevladava je budizam, ali ima i kršćana. 

Preuzeli smo naše putne torbe, stavili stvari u kombi i krenuli do manjeg grada Pattaye, koji se 

nalazi na jugu zemlje. Kada smo stigli u hotel, bili smo očarani lijepim pogledom na Tihi ocean i du-

gom pješčanom plažom. Od putne iscrpljenosti ubrzo smo zaspali.

Idući dan smo se kupali i razgledavali grad. Posjetili smo jednu od najljepših građevina koju 

sam ikada vidjela. Zove se Sanctuary of the Truth, Hram istine. Vrlo je detaljna, jer sadrži mnoš-

tvo drvenih kipića na sebi. Razgledavajući ju, morali smo nositi šljemove na glavi da nam nešto od 

tih drvenih kipića ne bi palo na glavu, jer nije bila dovršena. Poslije napornih i zanimljivih obilazaka 

slijedila je okrijepa u tajlandskoj kuhinji. Jeli smo njihovo tradicionalno jelo, imenom Pat-tai juha. 

Povrtna juha s mnoštvo različitih začina.

Sutradan otišli smo u umjetničku galeriju u kojoj su bile velike slike kao u stvarnom životu, kao 

da smo usred neke priče, a mi smo likovi. Bilo je jako zanimljivo. Posjetili smo i Buda Hill, što znači 

Buda na brdu. Jedan veći Buda nalazi se u sredini i sedam manjih oko njega. Oni predstavljaju se-

dam dana u tjednu. Sljedeća znamenitost je Grand Palace. To su hramovi koji su međusobno pove-

zani. U središtu je smaragdni Buda, iza kojega se bacaju kamenčići koji proizvode zvukove i zvuče 

poput melodije. Ljudi s veseljem i radošću na licu osluškuju zvukove koji nastaju. Drugi ljudi imaju 

druge običaje. Vozili smo se i tamošnjom rijekom Kwai i obišli smo najveću tržnicu u Aziji. Posjetili 

smo Safari park i Zoološki vrt. Gledala sam predstavu sa slonovima, slikala i hranila žirafe. Posjetili 

smo i Tigar temple- Hram tigrova. Nevjerojatno, ali s nekima sam se poigrala i hranila ih. Igranje su 

nam dopustili jer je bio jedan od najtoplijih dana, pa smo dobili duge štapove sa šarenim trakama 

na kraju. Kao na filmu, tigrovi su svojim velikim šapama pokušavali dodirnuti trake koje lete po zra-

ku. Za to vrijeme moji roditelji nisu točno znali gdje sam, jer me vjerojatno ne bi pustili da se tako 

slobodno igram. Oni su se s pristojne udaljenosti fotografirali s velikim tigrovima. 

Vrlo kratko obišli smo Bangkok. Za detaljnije razgledavanje cijeloga grada trebalo bi zaista po-

novno doci. Zato smo odlučili s vrha jednog hotela pogledati panoramu ovog velikog grada.

Na kraju putovanja željela sam vidjeti farmu zmija. Ni sama sebi ne mogu objasniti zašto ih se 

ne bojim. Jako su mi zanimljive. Uz farmu se nalazi bolnica. U njoj se proizvodi protuotrov. Tajland 

posjetitelju izgleda kao raj za životinje.

Ovo je bilo zanimljivo putovanje. Naučila sam i vidjela mnoštvo različitosti. Uspoređujući sa ze-

mljom i kulturom u kojoj sam rođena, Tajland predstavlja jedan potpuno drugačiji svijet. Zapravo, 

to je cilj svakoga putovanja, proširiti vidike. Volim putovati, ali volim Zagreb i njegovu pogodnu kli-

mu.

Lana Bedeković, 7. razred 

OŠ Vjenceslava Novaka  

Voditeljica: Sanda Damjanić
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MJUZIKL PACIJENTI U KONCERTNOJ DVORANI VATROSLAVA LISINSKOG

Tko je tu lud?
Želite li saznati kako će se ispreplesti putovi doktora 
koji pacijente liječi glazbom i glazbene zvijezde, 
pritom s dobro zabaviti i nasmijati, 
pogledajte ovu predstavu i podržite mlade snage hrvatskoga glumišta.

Predstava Pacijenti u Koncertnoj dvorani Vatroslava Lisinskoga, koju je režirao Igor Barbarić, 

inače poznat po svojem plesačkom umijeću i sudjelovanju u televizijskom šou Tvoje lice zvuči po-

znato, zanimljiva je i zabavna. Ima puno dobrih i tek nekoliko loših strana.

Radnja je napeta, a scene se brzo izmjenjuju. Svidjela mi se tema predstave i neobični likovi. 

Govori se o liječniku koji vodi privatnu umobolnicu, a pacijente pokušava liječiti glazbom. Drama-

turg Igor Weidlich odlično je odradio svoj posao, jer predstava ni u jednom trenutku nije dosadna 

mada dugo traje. Naivnog doktora Lovru glumi mladi Hrvoje Foretić. Hana Hegedušić glumi pje-

vačku zvijezdu Valentinu, koja se iz prljavog svijeta šoubiznisa povukla na maleni otok, gdje živi sa 

šašavom prijateljicom Mandom, koja želi postati slavna, a utjelovljuje ju Elena Brumini. Valentinin 

bivši menadžer Robert, kojeg je savršeno utjelovio pjevač i glumac Damir Kedžo, i njegova asisten-

tica Ena, kojoj se on sviđa, na prijevaru nagovaraju Valentinu na povratak glazbenoj sceni. 

Osim njih, valja istaknuti još neke likove, prije svega tri smiješne, malo lude bolničke sestre - 

Irmu, Mirnu i Virnu, koje odlično glume Jasna Jazić, Aleta Arbanas i Manuela Svorcan, i, naravno, 

četiri mentalno nestabilna pacijenta, od kojih je napravljen kvartet Pacijenti. To su nezaustavljiva 

alkoholičarka Iva (Zrinka Kušević), bojažljivi i depresivni Toni (Ivan Ćurić) i slave željni majka i sin 

Neda i Igor (Fabijan Pavao Medvešek i Vesna Rovenšćak Lozić). Od glumaca ne želim nikoga isticati 

jer su svi bili odlični i uživljeni u svoj lik. Budući da su Pacijenti mjuzikl, treba pohvaliti i njihove vo-

kalne sposobnosti. Tu bih posebno istaknula Hanu Hegedušić i Damira Kedžu, koji su svoje dijelove 

pjevali s posebnim žarom. Svidjelo mi se što je i većina sporednih likova imala svoju kratku solo di-

onicu, kako bi gledateljima ispričali svoju priču.

Iako se radnja predstave odvija suvremenom dobu pa kostimografkinja Slavica Motužić nije imala 

pretežak posao, kostimi su bili izvrsni i dobro su pristajali likovima i njihovoj osobnosti. Posebno mi 

se svidio kostim glumaca koji su glumili koze na Valentininom otoku i plave kute s crvenim križem i bi-

jelom kapicom sestara Ivane, Mirne i Virne, koje su sličile sestri Helgi iz Naše male klinike. Scenograf-

kinja Marta Crnobrljan također je bila na visini zadatka. Scenografija je bila bujna, ali ne prenatrpa-

na i, još važnije, mijenjanje scenografije između scena nije trajalo predugo niti je usporavalo radnju.

Posebno zanimljiva i smiješna scena bila je audicija za zbor klinike, koju su svi odlično odglumili, 

pogotovo Zrinka Kušević u liku Ive, koja je nasmijala svu publiku. Nemam nekih zamjerki ovoj pred-

stavi, osim što su neke šale bile malo neprimjerene i isforsirane, ali toga nije bilo previše.

Sve u svemu, mjuzikl Pacijenti ispunio je moja očekivanja. Želite li saznati kako će se ispreplesti 

putovi ludog doktora koji pacijente liječi glazbom i glazbene zvijezde Valentine, a pritom s dobro 

zabaviti i nasmijati, pogledajte ovu predstavu i podržite mlade snage hrvatskoga glumišta.

Kristina Flanak, 8. razred

OŠ Augusta Harambašića  

Voditeljica: Iverka Kraševac
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POKÉMON(GO)MANIJA

Tražite znanje, a Pokémone malo manje
ideja da izađete iz kuće u lovu na mala kućna čudovišta svakako je vrijedna 
i korisna, kretanje je zdravo. No, koliko god uživali u igri, u jednom trenutku 
dođe do zasićenja. Tada zaboravite na pokémone, uživajte u društvu 
prijatelja, na treningu, promatrajte svijet oko sebe. Jer, tko zna što vam je 
u životu sve promicalo dok niste skidali pogled sa zaslona svog najdražeg 
mobilnog telefona.

Svi smo već upoznati s pokémonima (japanski izraz za kućna čudovišta), barem jednom u životu 

igrali smo igre, razmjenjivali karte ili tražili Pikachua… no bilo je to prije dosta godina. Međutim, lje-

tos je tvrtka Niantic dizajnirala novu Pokémon igru, i to za mobilne telefone pod nazivom Pokémon 

GO. Igra je postala u rekordnom roku hit za kojim je poludio cijeli svijet. Inače, Niantic je softver-

ska američka tvrtka s bazom u San Franciscu. Na početku je utemeljena kao dio tvrtke Google za 

razvoj aplikacija vezanih uz lociranje. Jedna od popularnijih aplikacija koju je napravila kompanija 

Niantic jest igra Ingress, igra proširene stvarnosti u kojoj se istražuje popularna područja, prelazi 

misije, hvata „portale”… Uglavnom, komplicirana igra sa sličnom lokacijskom mehanikom kao i Po-

kémon GO. 

Igra Pokémon GO u prvih je tjedan dana srušila rekord Appleovog App Storea za najviše preu-

zimanja u tjedan dana i zaradila 2.1 milijun američkih dolara. Procijenjeno je da je preuzeta 15 mi-

lijuna puta u samo prvih tjedan dana, dok je još bila ekskluzivna za SAD i Japan. Do kraja srpnja 

preuzeta je više od 50 milijuna puta.

Kako se igra? Trebate hodati u realnom prostoru i tražiti pokémone, a zatim ih uloviti. Kad 

uhvatite pokémona, možete ga trenirati ili samljeti da proizvedete bombone od njega (to je zapravo 

dio igre). Tim bombonima možete hraniti ostale pokémone iste vrste koji ojačaju koliko tih bombo-

na pojedu (tehnički se promovira kanibalizam).

Iako taj dio igre zvuči grozno i loše, dobra je strana jačanje timskog duha. Naime, možete se bo-

riti s ostalim ljudima u tzv. gymovima i pobjeđivati tako da budete gym leader, nakon što odaberete 

koji ćete tim biti. Od tri tima možete izabrati: Team Instinct (označen žutom bojom), koji istražuje 

intuiciju pokémona i misle da treba vjerovati instinktu, Team Mystic (označen plavom bojom), koji 

tvrde da je analiza svakog pokémona važna za njihovu snagu, i na kraju Team Valor (označen crve-

nom bojom), koji traže načine da se pojača istinska snaga pokémona. Ja sam odabrao Team Valor, 

i to zato što je najbolji, ali vi možete odabrati bilo koji od tih triju.

Igra je površinski vrlo jednostavna, s jednostavnom navigacijom po aplikaciji i prijavljivanjem 

putem Googlea ili Pokemon Trainer Kluba (poznato onima koji igraju Pokémon na Nintendo uređa-

jima, npr. Nintendo 3DS, Nintendo Wii U ili Nintendo 2DS), iako su GPS funkcije vrlo komplicirane te 

zahtijevaju novije verzije mobilnih softvera (Android KitKat i iOS 9.0). Igra ne radi na „otključanim” 

mobitelima, tj. „rootanim” mobitelima ili „jailbreakanim” iPhoneima.
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Ideja da izađete iz kuće u lovu na pokémone svakako je vrijedna i korisna, kretanje je zdravo. 

No ubrzo je izazvala brojne probleme i apsurdne situacije. Zaključak? Ni u čemu ne valja pretjeri-

vati. Koliko god uživali u igri, u jednom trenutku dođe do zasićenja. Tada zaboravite na pokémone, 

uživajte u društvu prijatelja, na treningu, promatrajte svijet oko sebe. Tražite znanje, a pokémone 

malo manje. Jer, tko zna što vam je u životu sve promicalo dok niste skidali pogled sa zaslona svog 

najdražeg mobilnog telefona. 

JESTE LI O IGRI POKÉMON GO ZNALI OVO?

U mjesec dana od izlaska u SAD-u, igra je više pomogla u borbi protiv dječje pretilosti nego 

Michelle Obama tijekom 8 godina.

U nekim dijelovima Kine zabranjeno je igrati Pokémon GO jer kineska vlada tvrdi da je igra 

dizajnirana za špijuniranje i otkrivanje kineskih vojnih baza.

Tijekom snimanja igre uživo, nekoliko je ljudi svjedočilo ubojstvima, krađama ili su čak bili 

subjekt krađa. To se sve događalo tijekom prva 2 mjeseca nakon objave aplikacije.

Nintendo zapravo nema mnogo veze s igrom, iako posjeduju The Pokémon Company. Kada je 

to javno izrečeno, dionice su im pale za oko 6%.

Dana 12. srpnja 2016. godine igra je imala 21 milijun aktivnih korisnika, pobjedivši Candy Crush Sagu.

Dok mu je žena rađala bebu, jedan je Amerikanac našao Pidgeyja (jedno od kućnih čudovišta) na 

njenom bolničkom krevetu. Ta je slika pregledana više od 500,000 puta u radzoblju od 12 sati.

U Birminghamskom zoološkom vrtu u Alabami čuvari su uredili tablice o životinjama tako da 

sliče slikama iz igre jer su ljudi dolazili u Zoološki radi hvatanja pokémona.

Uz igru je vezano mnogo nezgoda: dvoje ljudi u San Diegu palo je s litice, nekoliko tinejdžera 

pregaženo je autom i jedan je čovjek bio proboden, ali nastavio je igrati dok nije našao 

pokémona kojeg je tražio.

Dvoje je tinejdžera skoro izazvalo međunarodni incident kad su slučajno ilegalno prešli 

kanadsko-američku granicu tražeći pokémone. Dva su ih agenta uhvatila i poslala natrag kući, 

a pokémone nisu uspjeli uhvatiti.

U Muzeju Auschwitz-Birkenau, spomen domu na žrtve terora u koncentracijskom logoru 

u Auschwitzu, nekoliko je ljudi našlo Gastlyja, Koffinga i slične pokémone plinovita tipa. 

Nepoznato je jesu li ti pokémoni ulovljeni, ali je otad zabranjeno igrati igru na spomen-području. 

Matej Horvat, 8. razred

OŠ Jure Kaštelana  

Voditeljica: Suzana Plevnik
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NIKADA NEĆU DOZVOLITI  DA SE PRAŠINA UHVATI NA MOJU KAMERU

U svom sam filmu
Volim čitati, volim maštati, volim gledati filmove, a još ih više volim snimati 

U petom sam se razredu sramežljivo priključila školskoj filmskoj družini i odmah se zaljubila u 

kameru. Nakon početnih drmusavih snimaka snašla sam se kao riba u vodi i kamera me počela slu-

šati, naučila sam kadrirati, zumirati i snimati iz ruke. Nedavno sam se okušala i u podvodnom sni-

manju s GoPro kamericom koja stane na dlan. Mama i tata bili su pokusni kunići i isprva nespretni 

glumci. Pričali su o svojoj prvoj ljubavi. Kako je snimanje odmicalo, njihova je trema nestajala, smi-

jeh je odzvanjao sobom i pao je filmski poljubac! Moji Richard Burton i Liz Taylor briljirali su prisje-

ćajući se svog prvog školskog poljupca. Dok je meni oko zasuzilo, leća kamere ostala je postojana. 

Za takve iskrene snimke - profi snimatelj dao bi sve! Dokumentarac Moja prva ljubav prepoznala je 

i selekcijska komisija grčkoga filmskoga festivala za mlade - Camera Zizanio. Nisam bila na projek-

ciji u drevnoj Olympiji početkom prosinca, ali ponosna sam što su moje mameka i tateka na velikom 

platnu gledali mladi filmaši iz cijeloga svijeta.

Različiti ne žive samo u knjigama 

Progutala sam sve tri knjige trilogije Različita, Veronice Roth, i zainteresirala se za sudbine ra-

zličitih, drugačijih koji žive u našoj blizini. Fran Luka poseban je učenik 6. razreda i rado je pristao 

ispričati svoju priču ispred kamere. Ima Tourettov sindrom i ne zna što ga tjera da ispušta čudne 

i neartikulirane zvukove za vrijeme nastave. Odlično crta hrabre junake iz stripova i znanstveno- 

fantastičnih filmova. Podosta sam se namučila da ga dobro snimim dok crta ili repa. Talentirani je 

plesač i pjevač rap glazbe. Ipak, najteže je bilo uloviti u kadru njegovog velikog mačka Fritza s ko-

jim je i zaplesao. Film o Franu Luki nagrađen je na reviji hrvatskog filmskog dječjeg stvaralaštva u 

Makarskoj. Pucam od ponosa! Isplatio se trud na snimanju.

Snimam i putujem 

Snimanje filmova odvelo me i na radionicu dokumentarnoga filma na Mali dokuart u Bjelovar 

i odvojilo od obitelji na punih tjedan dana. Tamo sam se susrela s ekipicom istomišljenika i zalju-

bljenika u film. Upoznala sam mlade filmaše iz Mečenčana, Male Subotice, Ivanovca, Svetog Petra 

Orehovca, Slatine i Bjelovara. Međusobno smo se snimali i intervjuirali i učili kako nastaje portretni 

dokumentarac uz pomoć filmskih znalaca Damira i Borisa čiji su filmovi nagrađeni pulskim Arena-

ma. Dobro smo se zabavljali slušajući kako kajkavski zatežu Međimurke Gabrijela i Lidija i smijali 

se Lukinim vicevima o bureku ili piti sirnici. Oduševilo me zajedništvo naše raznolike grupe. Seda-

mnaest tinejdžera iz različitih krajeva Lijepe Naše okupljenih oko jednog cilja - napraviti što bolji 

film. Bilo je i Amorovih strelica, tajnih poruka, slučajnih kavica, došaptavanja i pogledavanja iznad 

mobitela. U Bjelovaru sam naučila snimati mobitelom. Izgleda lagano, ali nije. Treba imati smirenu i 

sigurnu ruku. Kamera mobitela otkrila je mojeg tajnog obožavatelja, autora zanimljivih poruka. Bje-

lovarski tjedan bio je tjedan bez školskih obaveza, a to je najljepši tjedan u životu svakog osmaša!

Teško je biti u studiju ispred tri kamere i ispod desetak užarenih reflektora

Početkom ove školske godine moja Filmska družina ZAG dobiva poziv za snimanje u Školskom 

satu na HTV-u. Tema - dječji dokumentarni film. Kakva reklama, najveće smo face na školi! No, kako 

smo se približavali Prisavlju tako smo nas četiri filmašice bile sve nervoznije. Profesorica nas je 
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putem do HTV-a nasmijavala, a mi smo sve kiselije odgovarale. Ivu i mene najviše je uhvatila trema 

dok su Stella i Tena glumile skuliranost. U šminki smo se upoznale sa simpatičnim voditeljem Iva-

nom i urednicom Lidijom i trema se rasplinula u trenu. Pri kraju emisije Ivan nas je pitao kako zami-

šljamo svoju budućnost i mislimo li ostati u filmskim vodama. Odgovorila sam da mi je u prvom pla-

nu gimnazija, ali i nastavak druženja s kamerom. Nažalost, malo srednjih škola ima filmsku družinu. 

Snimateljica i scenaristica

Hoću li u budućnosti svoj hobi razviti u životni poziv? Ne znam. Možda ću jednoga dana snimiti 

film po vlastitom scenariju. Već imam ideju za film, ali moram je razraditi na nekoj radionici krea-

tivnoga pisanja. Nikada neću dozvoliti da se prašina uhvati na moju kameru. I dalje ću uživati u sni-

manju neobičnih, različitih osoba i njihovih životnih priča. 

Dok bezbrižno šećete, kupujete, razgovarate na mobitel ili čekate tramvaj, nasmiješite se, moja 

kamera je spremna!

Josipa Gabud, 8. razred

OŠ Marije Jurić Zagorke  

Voditeljica: Melita Horvatek Forjan

Ivan Benkus, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Učionica u prirodi
Zahvaljujući Gradskoj četvrti Gornja Dubrava početkom školske godine naša je škola obogaće-

na za jednu zanimljivu učionicu - učionicu u prirodi. Nalazi se uz školsko igralište, a sadrži 8 stolo-

va i 16 klupa. Veličinom izgleda poput prave učionice,samo je bez vrata i prozora, ali s puno svje-

žeg zraka. Na raspolaganju je svim učiteljima i učenicima viših i nižih razreda, a naročito je korisna 

učenicima produženog boravka. Korist od ove učionice je višestruka, ne samo za učenike nego i 

za stanovnike naselja Studentski grad. Poslije školskih sati, kada utihnu djeca, okolni stanari ovdje 

pronalaze mirni kutak za sebe. Učenici su oduševljeni, a profesori su zadovoljni. 

Nina Jeličić, 7. razred 

OŠ Vjenceslava Novaka 

Voditeljica: Sanda Damjanić

Nina Katarina Čop, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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RAZGOVOR S MILOM MRVALJEM, PREDSJEDNIKOM 
HUMANITARNE UDRUGE „FAJTER” 

Ulični fajteri
Dana 14. listopada 2016. bivši beskućnik i predsjednik udruge Fajter, Mile 
Mrvalj, posjetio je 7.d razred OŠ Stenjevec. Opisao je život beskućnika te im 
pokazao koliko im treba pomoći. Rekao im je mnoge stvari koje nisu znali. 
Govorio je i o raznim projektima koje je provodio s beskućnicima.

Kako to da ste odlučili pomagati beskućnicima? 

Pa samim time što sam i ja bio beskućnik i vidio svu problematiku, težinu, jad i bol tih ljudi koje 

sam i ja proživio, sasvim je normalno da moja aktivnost bude usmjerena u tom pravcu.

Kako to da ste se i sami našli u situaciji da ste beskućnik?

Nakon što sam završio likovnu akademiju, odlučio sam otvoriti galeriju pa sam stavio stan pod 

hipoteku, ali galeriji nije dobro išlo pa sam zapao u dugove. Obitelj i rodbina više me nisu prihvaćali 

i tako sam završio na ulici.

Koliko u Hrvatskoj otprilike ima beskućnika?

Postoje ekstremni beskućnici koji žive po ruševinama i drugim neadekvatnim prostorima kao 

i beskućnici koji žive po europskoj tipologiji. Oni se vode kao beskućnici, ali nemaju nikakvih soci-

jalnih prava. Postoje ljudi koji žive po ruševinama kuća, ali to je njegova kuća. Dakle, nema struje, 

vode, nema ničega. Ima krov nad glavom i to je to. Po europskoj tipologiji ta se osoba vodi kao be-

skućnik. Postoji i mnogo umirovljenika koji nemaju pravo ni na kakvu socijalnu zaštitu i žive u mno-

go težim uvjetima od beskućnika. Ekstremni beskućnici nisu nigdje registrirani, samo tri udruge 

brinu o njima i vodimo kakvu-takvu evidenciju jer se sastajemo svaka dva mjeseca na svojim bri-

finzima i pogledamo koliko nam se novih beskućnika javilo. Prema tim našim evidencijama, ima ih 

oko tri tisuće u Hrvatskoj i svaki dan ih je sve više i više. Samo u Zagrebu ih je otprilike tisuću jer 

je Zagreb ipak najveći grad.

Kako beskućnici pronalaze i dobivaju hranu?

Postoje pučke kuhinje za koje ne trebaju dokumenti. Da nema tih karitasa i pučkih kuhinja, ko-

jih u Zagrebu ima četiri, mi bismo svi umrli od gladi. Od Crvenog križa mora se dobiti uputnica od 

centra za socijalnu skrb, a da bi se dobila uputnica mora se imati osobna iskaznica.

Što se dogodi ako policija nađe beskućnike da spavaju na nekom javnom mjestu?

Po tome je Hrvatska specifična jer postoji zakon o skitnji koji nalaže da ako te policajac nađe 

kako spavaš u ruševinama ili u parku kazna je dvije tisuće kuna ili tri dana zatvora. Dakle, skitnja 

je prekršajno djelo.

Kako ljudi doživljavaju i reagiraju na beskućnike?

Ima predivnih ljudi s kojima sam i danas prijatelj i oni su mi velika podrška. Rado bih ispričao 

jednu anegdotu. Dakle, jednom kada sam bio u parku na jesenski dan, bio je lijepi dan, ali je bilo 

hladno i ja sam u jednom parku tražio klupicu na suncu da se malo ugrijem i da zapalim cigaretu 
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koju sam našao na podu. Dođe do mene neka žena, da mi sto kuna i mi počnemo razgovarati. Dala 

mi je svoj broj, a ja tada nisam imao mobitel. Kada sam našao ili dobio nešto novca, znao sam otići 

do telefonske govornice i nazvati je. Ona mi je i dan danas prijateljica i potpora. 

Na koji način bi stanovnici grada Zagreba mogli pomoći beskućnicima?

Zagreb ima 7000 napuštenih prostora i 10 000 potkrovlja koja bi se uz mala adaptiranja mogla 

popraviti. Oni će radije to ostaviti da se raspada, trune i da je pod ključem, a ja bih to riješio tako da 

dobijem ugovor s Gradom da mogu tamo biti godinu dana, a da u slučaju urušavanja Grad nije od-

govoran. Beskućnik bi mogao tamo živjeti i adaptirati taj prostor. To bi bilo za sve napušene zgrade 

starije od 10 godina. On bi samo predao zahtjev i to bi bilo gotovo u roku od 24 sata.

Je li opasno biti beskućnik i, ako da, koje su to opasnosti?

To su sve vrste opasnosti od predrasuda do zdravstvenih problema jer je životni vijek tih ljudi 

kraći. Jako ćete teško naći beskućnika koji je na ulici dulje od 3-4 godine.

Svaki dan vidimo sve više ljudi kako kopaju po kontejnerima u potrazi za hranom i bocama. 

Kakvo je Vaše mišljenje o tome? 

Pa, od toga sam i ja živio, a ono što je još tužnije jest da to nije samo sudbina beskućnika. To 

rade i mnogi umirovljenici. Ljudi koji imaju 30-40 godina radnog staža postanu socijalni slučajevi 

kojima je teško preživjeti.

Koji su osnovni problemi beskućnika?

Nedostatak bilo kakve zdravstvene zaštite, stambeno pitanje i neshvaćanje. Ima, recimo, slu-

čajeva da mi se netko javi i kaže da ima imanje ili farmu i primio bi jednog beskućnika da mu radi. 

Imat će hranu i smještaj. Ja mu kažem da ovo nije agencija za izdavanje robova. Mnogi žele primiti 

nekoga samo da radi. Ljudsko biće ima i druge potrebe, ne samo hranu i spavanje. Te potrebe ima 

svaka životinja.

Koliko se beskućnika može vratiti u „normalan život”?

To je jako teško. Ja zbog toga imam ovu udrugu i svoje male manufakture. Recimo, agregati za 

proizvodnju briketa. Povoljan agregat preko interneta stoji oko 2000 kuna. Kada kupimo te agre-

gate, s beskućnicima ćemo raditi i prodavati brikete. Sada je problem što je po zakonu ovo nepro-

fitna udruga i ja bih je trebao preimenovati kako bismo to mogli prodavati. Žao mi je što Hrvatska 

uvozi sve od čačkalica do spajalica, a sve bi to mogli raditi beskućnici.

Kako ste došli do imena „Ulični fajteri”?

Tako sam ga nazvao jer ja beskućnike koji prodaju časopis ne zovem beskućnici, već momci i 

djevojke. Oni su moji fajteri koji se polako uspijevaju dići na noge.

Mnogi ljudi misle da će beskućnici novac koji dobiju potrošiti na alkohol i cigarete. Je li to u 

pravilu tako?

Svatko ima svoj način razmišljanja. Postoje ljudi koji se više ne mogu spasiti. Prvo sam mislio 

da im mogu pomoći, ali onda sam shvatio da je to čovjek koji više ne želi pomoć i koji će uskoro 

završiti svoju priču, pa mu onda dam tu kunu jer tko zna hoće li on preživjeti zimu. To mu je jedina 

utjeha. Ja sam tim ljudima znao reći da ću im kupiti burek i ako ga pojedu, kupit ću im litru vina. Ali 

on čim pojede, povrati to jer mu je krv puna alkohola i on taj burek više ne može pojesti. Najlakše je 

nama sada kad smo na toplom i možemo zauvijek ovako raspravljati, ali drugačiji je osjećaj kada si 
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to proživio na svojoj koži. Jednom sam imao akciju s franjevcima i imali smo sastanak. Svaki je od 

njih imao skupi mobitel, a pričali su mi o skromnosti. Ja sam ih pitao mogu li oni preko tih mobitela 

uspostaviti brzu komunikaciju s Bogom. 

Imaju li beskućnici prijatelje?

Beskućnik će rijetko naći prijatelja kao što vi imate jer ih ljudi diskriminiraju. Najčešći prijatelj 

kojeg beskućnik može imati je pas lutalica. Oni si pomažu u pronalasku hrane, skloništa i u zaštiti.

Što mislite o našem projektu volontiranja u pučkoj kuhinji?

Mislim da je volontiranje predivna stvar i taj osjećaj da si nekome pomogao je neopisiv. 

Lara Frangen, 7. razred

OŠ Stenjevec  

Voditelj: Zoran Šutić

Jadran Pavlov, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Zapravo sam slučajno započeo s crtanjem
Našu školu posjetio je crtač stripova Josip Sršen i na satu Hrvatskog jezika 
održao nam je radionicu o stripu. Ime Josipa Sršena možda ste vidjeli u 
Jutarnjem listu gdje se svake subote objavljuje njegov strip „Divlji lektor”. 
Prije sata zamolila sam ga da mi odgovori na nekoliko pitanja za našu 
školsku stranicu. U intervjuu nam je otkrio kako je on počeo crtati te je dao 
savjete djeci koja se žele baviti crtanjem stripa. 

Kada ste shvatili da dobro crtate?

Zapravo, tek za vrijeme studiranja. Kad je jedan prijatelj koji crta stripove došao u Zagreb stu-

dirati, pomalo sam počeo s njim crtati, ali ne bih baš rekao da je tada to bilo dobro. Zapravo sam 

slučajno započeo s crtanjem.

Crtate li samo stripove?

Crtam i ilustracije, storyboarde za reklame - to je zapravo reklama nacrtana u stripu prije nego 

što se počne snimati. I tako, svašta crtam.

Koje vam je likove najteže nacrtati?

Kad netko počne crtati, najteže je nacrtati lice čovjeka. Nakon nekog vremena shvatiš da je to 

zapravo najjednostavnije, da je teže crtati cijelu figuru, recimo dlanove ili šaku. Primijetio sam ta-

kođer da je crtačima teže crtati žene, a crtačicama muškarce. Meni je, recimo, lakše crtati ljude 

nego životinje, aute, brodove, avione, zgrade…

Koliko vremena treba da bi nastao strip „Divlji lektor” koji svake subote izlazi u Jutarnjem listu?

Dok ga smislim, napišem, nacrtam, skeniram, obojim, upišem tekst, to je otprilike oko osam 

sati rada.

Kako nalazite inspiraciju za taj strip?

Strip se bavi jezičnim pogreškama. Inače radim kao lektor, ispravljam jezične pogreške u tuđim 

prijevodima pa vidim u čemu ljudi često griješe. Te pogreške obrađujem u stripu. Moj Divlji lektor 

onda u stripu objasni što je pogrešno i kako bi trebalo pravilno pisati, odnosno govoriti.

Jeste li nekad u problemu da vrijeme istječe, a nemate ideje?

Upravo sad sam u problemu jer „Divlji lektor” mora biti gotov danas, a ja još ne znam o čemu će 

biti. Da, znam biti u problemu, ali na kraju se uvijek nekako snađem. Čitajte u subotu!

Koji vam je najdraži „Divlji lektor”?

A joj… broj 16. Radi se o pogrešci kad ljudi umjesto desetci govore desetine (desetina je deseti dio 

jednoga). Više od te pogreške sviđa mi se kako je taj strip nacrtan i kako je u njemu korištena boja.

Objavili ste knjigu stripova „Ma daj”. Možete li nam reći nešto više o tim stripovima?

„Ma daj” je strip-kobasica koja je izlazila u Jutarnjem listu oko tri godine. Govorio je o nekim 

zanimljivostima iz znanosti, kulture, povijesti i koječega na nekakav otkačen, humorističan način. 

Izdavaču se svidio pa je izabrao neke od tih stripova i objavio ih u jednome albumu. 
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Koliko vam znači suradnja s Jutarnjim listom?

To je zapravo suradnja s enigmatskom rubrikom u Jutarnjem. Urednik tog dijela voli stripove 

pa ga je uvrstio uz križaljke, rebuse i dr. To mi je najveći profesionalni angažman i to mi puno znači.

Koji je bio vaš prvi uspješan strip?

Vjerojatno „Ma daj”, imao je najveću nakladu, izlazio je u dnevnim novinama i čitala ga je široka 

publika. Prije smo objavljivali u vlastitom fanzineu1 i čitali su samo stripaši.

Koji vam je omiljeni strip?

Pa svi smo počeli čitajući one talijanske stripove kao što su „Zagor” i „Alan Ford”, ali onda smo 

upoznali dosta drugih stripova: američkih, francuskih, i drugih europskih stripova. Nemam omiljeni 

strip, drag mi je, recimo, Francuz Lewis Trondheim i autori koji djeluju u sličnom krugu.

Sudjelujete li na međunarodnom festivalu stripa Crtani romani šou? Možete li nam nešto reći 

o tom festivalu?

Sudjelujem, organiziramo radionice crtanja. CRŠ se organizira već 20 godina i svake godine 

predstavlja nekoliko domaćih i stranih poznatih stripaša i organizira natječaj za strip. 

Mogu li djeca početnici nastupiti na tom festivalu?

Organiziraju se radionice stripa za djecu i postoji natječaj za djecu do 15 godina. Tako da je to 

dobra prilika za učenje i natjecanje te za upoznavanje sa stripašima ili da jednostavno dođete i ne-

kom pokažete što radite.

Postoje li škole za crtanje stripa?

Postoje tečajevi, ali ne dugoročne škole kao u nekim drugim zemljama.

Može li se crtanjem zaraditi za život?

Pa, kao u bilo kojem poslu, ovisno koliko je netko dobar i koliko nađe dobar angažman. Budući 

da se danas sve može raditi preko interneta, onda neki crtači rade za strane izdavače, npr. za ame-

ričko tržište, tako da mogu živjeti od crtanja stripa. Ja s Divljim lektorom ne mogu zaraditi za život.

Čime se još bavite? 

Stalno sam zaposlen kao prevoditelj i lektor. Iako bih mogao reći i da je strip u Jutarnjem stalni 

angažman. 

Koji vam je savjet za djecu koja vole crtati?

Hm, pa da završe faks.

Jeste li podrijetlom iz Zagreba?

Ne, podrijetlom sam iz jednoga malog sela koje se zove Blace. Koje je daleko odavde.

Gdje ste išli u osnovnu i srednju školu?

U osnovnu u Blace i u susjedni grad Opuzen, a onda u srednju u Metković. I onda na faks u Zagreb.

Kako vam je bilo ilustrirati priče moga tate „Ubojica s Facebooka”?

1 publ. časopis koji je isključivo posvećen nekoj temi (znanstvena fantastika, određeni žanr, pop-grupa i sl.)
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Super. Baš su mi bile dobre priče i to je bilo nešto što nisam dotada radio, nešto s takvom mrač-

nom atmosferom. Bilo je puno crnih ilustracija i sjena, to mi je bilo zanimljivo raditi.

Hvala, odgovorili ste nam na sva pitanja.

Da, i to točno.

Vesa Milas, 6. razred 

OŠ Brezovica  

Voditeljica: Marina Uvalić

David Čarapina, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Zvonimir Šaranić, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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REPORTAŽA O IRSKOJ

Zeleni otok
Do Republike Irske može se stići zrakoplovom ili brodom. Putovanje brodom 
traje dva dana, tako da smo mi putovali zrakoplovom. Let otprilike traje 
dva i pol sata. Tamo sam došla u sedmom mjesecu 2015. i živjela sam s 
roditeljima u glavnom gradu Dublinu jednu godinu.

Vrijeme

Vrijeme u Irskoj nije baš najljepše. Često pada kiša, više puta na dan. Hladno je, čak i preko ljeta 

temperature nisu više od 20 stupnjeva. Tijekom cijele godine je otprilike isto vrijeme i temperature 

također (oko 10 stupnjeva). Često puše vjetar. U moru se ne može kupati jer je uvijek jako hladno. 

Tijekom dana se izmijeni više vremenskih pojava: kiša, vjetar, sunce, magla... Uglavnom, kada ideš 

van, obavezno je nositi kišobran

Školovanje

S pet godina se kreće u „pre school”, a onda se sa sedam kreće u prvi razred. Osnovna ško-

la traje šest godina. Znači, poslije šestog razreda kreće se u srednju školu. Tamo se srednje škole 

biraju po mjestu stanovanja i po vjeri, neki idu u katoličke škole, a neki u protestantske. Isto tako 

ima škola koje su samo za djevojčice i samo za dječake. U većini škola učenici nose uniforme. Neke 

škole imaju prijenosna računala i tablete umjesto knjiga.

Svakoga dana nastava traje jednako dugo. Škola u koju sam ja išla, počinjala je u 9 sati, a zavr-

šavala u 14:30. U srednjim školama je drukčije i nastava traje dulje.

U danu učenici imaju dva odmora i izlaze iz škole. Prvi odmor je kraći (oko 15 min), a drugi traje 

oko pola sata. Mi smo u školu nosili „lunch box”. Unutra se stavi neka hrana (sendvič, voće, jogurt 

i slično) i onda se to jede u školi. 

U osnovnoj školi svake se godine mijenja profesorica ili profesor. Tako da oni podučavaju sve 

predmete. U srednjoj školi je za svaki predmet drugi profesor ili profesorica.

U osnovnoj školi predmeti su: engleski, matematika, geografija, povijest, „science” (to su bio-

logija i kemija u jednom), tjelesni, likovni, glazbeni, vjeronauk i irski. Ja nisam morala učiti irski jer 

je kod njih pravilo da ako si stranac i dođeš u školu, a imaš više od jedanaest godina, ne moraš učiti 

irski. Moj brat Mateo imao je tada osam godina, tako da je on morao učiti i irski jezik. 
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Ljudi

Irci su svijetle puti, najčešće imaju narančastu kosu, niskoga rasta. Simpatični su, ljubazni i ve-

seli. Vole se šaliti i na svoj račun (npr. za vrijeme u Irskoj).

Gradovi i mjesta

Irska ima puno lijepih mjesta. Gradove Dun Luoghaire, Howth i Cork često posjećuju turisti. 

Cliffs of Moher visoke su stijene s kojih je prekrasan pogled na more. 

Wicklow Mounains, nacionalni park, također je omiljeno odredište mnogobrojnih turista. 

U Irskoj je priroda zaista predivna, prepuna zelenila., zato je i zovu zelenim otokom. 

Matilda Streharski, 7. razred

OŠ Nikole Tesle  

Voditeljica: Mirjana Milković

Laura Juričić, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Živjeti u E-
U posljednje vrijeme najčešće upotrebljavan glas odnosno slovo je e! Gotovo 
svaki građanin ima svoj e -, a mnogi su i e - građani. Kako je e - sve prisutniji 
u svakodnevnom životu, tako mnoge škole imaju e - imenike, a neke su i e - 
škole.

Od iduće godine (2017./2018.) i OŠ Otok iz Zagreba bit će e - škola.

Od ravnateljice OŠ Otok saznajemo da naša škola ušla u program CARNet-a uz još 130 drugih 

škola. Što je zapravo e-Dnevnik? E-Dnevnik je web aplikacija za vođenje razredne knjige u elektro-

ničkom obliku, koji je početkom školske godine 2011/12. uveden kao pilot projekt u tri srednje škole: 

XV. Gimnaziji u Zagrebu, Gimnaziji Požega i u Medicinskoj školi Ante Kuzmanića u Zadru. Otada se 

službena evidencija vodi u e-Dnevniku, a nastavnici su u razrede ulazili s tablet računalima putem 

kojih su pristupali e-Dnevniku u koji su upisivali nastavne sate, izostanke i ocjene. U kasnijim fa-

zama projekta postepeno su se uključile i druge škole koje su ispunile tehničke preduvjete kao što 

su strukturno kablirana LAN mreža, računala spojena na Internet i bežična mreža, a trenutno je u 

projekt uključeno preko stotinjak škola. Prema riječima ravnateljice saznajemo također i da će i u 

našoj školi biti opremljen tabletima jedan razred u kome će svaki učenik imati priliku isprobati ta-

kav način rada.

Što o tome misle učenici? Pitali smo učenike 7. i 8. razreda koje su, po njihovom mišljenju, 

dobre strane takvog sustava te je većina odgovorila: 

„Mislim da je dobro to što ćemo na brži i lakši način moći vidjeti svoje ocjene. Nećemo morati 

čekati da razrednik/razrednica ispiše ocjene na papir da bismo ih predali roditeljima. Također, bitno 

je da, ako smo sve više okruženi tehnologijom koja se stalno unapređuje, i škole napreduju i sve su 

sličnije onima u visoko razvijenim državama.” 

„Ipak, s druge strane, postoji mogućnost hakiranja i rušenja sustava, što bi moglo dovesti do 

brisanja svih ocjena i zabilješki.” 

„Neki roditelji možda prestanu dolaziti na informacije zato što će sami moći saznati ocjene, ali 

mislim da je i dalje bitan odnos između roditelja i razrednika/razrednice jer sigurno ima još stvari 

osim ocjena kao npr. ponašanje, sudjelovanje i odnos prema radu, domaće zadaće i slično.” 

Bitno je napomenuti da mišljenje o e - školama ovisi o tome kakav je tko učenik tako da će ma-

nje zadovoljni time biti oni s lošijim ocjenama jer će roditelji odmah moći saznati rezultate testa ili 

izostanak iz škole.

I profesori imaju svoje mišljenje. Jedna od profesorica već ima iskustva u korištenju e-Dnevni-

ka: „Jako mi se svidio takav način rada. Mislim da se na taj način može razviti bolja komunikacija 

između roditelja i učenika jer su informacije o ocjenama i izostancima stalno vidljive pa bi učeni-

ci više i iskrenije razgovarali s roditeljima o svojim postignućima u školi.” I profesorica koja nema 

iskustva s tim projektom ima pozitivna očekivanja: „Kao razrednica, smatram da će to olakšati ra-

zredničke poslove. Bit će veća dostupnost imenika jer više profesora može istovremeno upisivati i 

koristiti podatke iz e-Dnevnika.” I ostali ispitani profesori sličnog su mišljenja.
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Iz ovih razmišljanja može se zaključiti da iako e-Dnevnik ima i dobrih i loših strana, naši učenici i 

profesori uglavnom imaju pozitivna očekivanja o njemu. S obzirom na tehnološki napredak, samo je 

pitanje vremena kada će e-Dnevnik u potpunosti zamijeniti „papirnate” razredne knjige, ali kakav 

god imenik bio, tehnologija ne može zamijeniti stvarnu ljudsku komunikaciju, već ju samo olakšati.  

Lana Lukačević, 8. razred

OŠ Otok  

Voditeljica: Jelena Bunijevac Matičić

 

Učenici osmih razreda 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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KONFERENCIJA GRADOVI ZA ŽIVOT (CITIES FOR LIFE) U PARIZU JE 
OKUPILA TINEJDŽERE IZ DESET ZEMALJA S PET KONTINENATA

Dajmo djeci da budu djeca
Djeca iz Indije, Filipina, Rusije, Ekvadora, Španjolske, Egipta, Burkine Faso, 
Madagaskara, Francuske i Hrvatske s gradonačelnicima 100 najrazvijenijih 
gradova svijeta

Kad smo čuli da nas je UNICEF predložio da predstavljamo Hrvatsku na Konferenciji Gradovi za 

život, Renato i ja nismo bili oduševljeni s tom idejom. Mama nam je objašnjavala da je velika čast 

primiti poziv gradonačelnice Pariza Anne Hildago i predstavljati Hrvatsku na tako važnom mjestu.

Brat i ja imamo poteškoće u kretanju i nastavu pohađamo uz individualizirani pristup i uz po-

moć asistenta. Veći dio dana provodim u invalidskim kolicima i puno mi znači pomoć mog psa po-

magača Fredija. Fredi mi otvara vrata, ladice, dodaje predmete koji su daleko od mene ili su pali na 

pod, a najsretniji smo kad mu bacam loptice. Volontiramo u Udruzi za školovanje pasa vodiča i mo-

bilitet, trudimo se dobrim primjerom pokazati koliko pas pomagač može olakšati i obogatiti život 

osobama s invaliditetom. Na Konferenciji smo govorili o školovanju djece s invaliditetom u Hrvat-

skoj, o razlikama između grada i ruralnih sredina u odnosu na arhitektonske barijere i mogućnosti 

školovanja u manjim sredinama.

Tko zna što nas, obitelj Brašnić, čeka u gradu svjetlosti?

Iako u početku nismo bili oduševljeni s odlaskom u Pariz, čim smo sjeli u avion na Plesu, naše je 

raspoloženje naglo poraslo. Znali smo da nas čeka velika avantura.

Dočekali su nas ljubazni organizatori iz humanitarne organizacije Secours Populaire France. 

Upoznali smo i ostalu djecu koja su došla na Konferenciju. Većina ih je prvi put putovala u neku 

stranu zemlju i došli su iz različih socijalnih i ekonomskih okruženja. Neka su djeca stigla u pratnji 

roditelja, poput nas, a neki sa socijalnim radnicima. Konferenciji je prisustvovalo i pet pariških dje-

čaka od kojih su dvojica imigranti bez roditelja. Sporazumijevali smo se na engleskom, francuskom 

i španjolskom, a najviše osmijehom. Odmah sam se sprijateljio s Tejalom iz Indije i Issacom iz Špa-

njolske. Kliknuli smo na prvu i bili nerazdvojni tijekom sljedećih pet nezaboravnih dana. Upozna-

vanje s Parizom započelo je obilaskom pariških znamenitosti. Prvi na listi je bio Louvre, najveći i 

najpoznatiji muzej na svijetu.

Oči u oči s Monom

Staklena piramida ulaz je u veličanstveni Louvre. Za razgledanje cijeloga muzeja trebalo bi nam 

mjesec dana i pritom bismo prošli 15 kilometara izložbenoga prostora. Jako mi se svidjela galerija 

s kraljevskim krunama i tijarama. Impresionirala me najveća izložena slika Napoleonova krunidba, 

visoka šest metara, i naša se cijela grupa fotografirala ispred nje. U prostoriji, u kojoj je izložena 

najpoznatija slika na svijetu, red je bio podugačak. Mona Lisa je zaštićena s nekoliko slojeva nepro-

bojnoga stakla i osigurana dodatnom ogradom. Vodič Fred pogurao je moja invalidska kolica, zao-

bišao red i prošao s druge strane ograde kako bih što bolje vidio Mona Lisu. Bio sam na pola metra 

od Mone! Kasnije su me svi pitali kako sam se osjećao? Zadivljeno! Ljepota je u malim stvarima. 

Mona Lisa nije veća od pola metra, a njezine oči i osmijeh obasjali su cijelu prostoriju.
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Sljedeći dan vozili smo se brodom po Seini, bio je prekrasan sunčan dan tako da smo vidjeli 

mnoge poznate mostove i zgrade. Eiffelov toranj izgleda veličanstveno! Jedva smo dočekali da se 

popnemo na njega i opalimo selfi s Parizom ispod nas. To je pogled za pamćenje koji je tata ovje-

kovječio s barem sto fotografija. Turistički obilazak završili smo razgledom gotičke katedrale iz 

14.stoljeća Notre Dame. Impresionirali su me brojni veliki raskošni lusteri. 

Zaista, nisam imao pojma koliko je Pariz veličanstven!

Gradovi budućnosti, gradovi po mjeri djece i odraslih

Nakon dvodnevnog uživanja u pariškim ljepotama slijedila je Konferencija Gradovi za život. Su-

djelovao sam u radu medijske grupe koja je gradonačelnicima najbogatijh svjetskih gradova uputila 

zajedničko pismo upozoravajući na probleme djece koja se školuju i žele bolju budućnost. Sa mnom 

su u skupini bili: Chelsea iz Filipina, Tajal iz Indije i Lancelot iz Francuske. Naglasili smo da djeca s 

teškoćama u razvoju trebaju biti uključena u društvo zajedno sa svojim vršnjacima i treba im omo-

gućiti jednako obrazovanje bez ikakvih barijera, svakome treba dati priliku za školovanje. Svako 

dijete treba ima pravo na besplatno obrazovanje. Na Filipinima i u Indiji je školovanje skupo i djeca 

iz siromašnih obitelji ne pohađaju školu zbog visoke školarine, mnoga djeca počinju raditi sa 7 ili 8 

godina. U mnogim filipinskim gradovima djeca su ugrožena dok se iz škole vraćaju kući jer su česti 

obračuni policije i bandi na gradskim ulicama. U Indiji su školske zgrade i oprema u lošem stanju, 

samo djeca bogatih roditelja školuju se u kvalitetnim školama. Djevojčice su diskriminirane i rodi-

telji ih rijetko šalju u školu. Ta povlastica rezervirana je za dječake. Za većinu indijskih djevojčica 

normalno je da ostaju kod kuće i bave se kućanskim poslovima. Chelsea se zalaže za zajedništvo 

djevojaka (girl power), da se organiziraju i promijene zaostala negativna društvena razmišljanja.

Gradonačelnike svijeta zamolili smo da više pozornosti posvete ekologiji i omoguće djeci život 

u čistim, nekorumpiranim i sigurnim gradovima. Podijelili smo s njima svoju zabrinutost zbog če-

stog zlostavljanja djece i žena u obiteljima te nedovoljne uključenosti starijih i osoba s invalidite-

tom u svakodnevni život grada.

U Zagreb se vraćamo puni optimizma da će nas utjecajni gradonačelnici poslušati i omogućiti 

svoj djeci da budu djeca koja će uživati u bezbrižnom djetinjstvu. Živimo u svijetu različitosti koje 

nas povezuju. S novim pariškim prijateljima želim živjeti u sretnom i boljem svijetu.

Leone Brašnić, 8. razred 

OŠ Marije Jurić Zagorke  

Voditeljica: Melita Horvatek Forjan
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e-dnevnik - Novi projekt u našoj školi
e-Dnevnik postaje uobičajen način unosa i pregleda ocjena u sve većem 
broju škola u Hrvatskoj.

Učitelji u našoj školi još su prošle školske godine išli uokolo s velikim knjigama svima znane kao 

imenici i dnevnici rada. Sve se promijenilo ove godine kad je u našoj školi osvanuo e-Dnevnik, ra-

čunalna verzija dnevnika dostupna učiteljima, ali i učenicima i roditeljima - preko Interneta. Neki 

su uvođenje e-Dnevnika prihvatili kao puno bolji način unosa i pregleda ocjena i bilježaka, dok su 

drugi ostali s mišljenjem da su „klasični” dnevnici bolji. Učenici u našoj školi brzo su se navikli na 

e-Dnevnik, neki sa zadovoljstvom, a drugi s malo manje oduševljenja. Uz anketu koju smo proveli 

među sedmim razredima, ali i učiteljima naše škole, evo što oni misle o e-Dnevniku. U anketi je su-

djelovalo 72 učenika i 25 učitelja.

Anketa je pokazala vrlo zanimljive rezultate - 

učenici i učitelji imali su prilično slična, ali ipak ra-

zličita mišljenja o e-Dnevniku. Neka pitanja bila su 

različita za učenike i nastavnike, a neka ista. Za po-

četak pogledajmo što su učenici sedmih razreda (a, 

b i c razred) odgovorili.

Prvo pitanje bilo je „Općenito, sviđa li vam se 

više e-Dnevnik ili „klasični” dnevnici?”. Tu su od-

govori bili iznenađujući. Većini (čak 68%), draži su 

klasični dnevnici. U kasnijim pitanjima ta većina 

objašnjava da je to zbog toga što također njihovi 

roditelji mogu vidjeti ocjene (bile dobre ili loše) ili 

jer su lozinke prekomplicirane. Oni kojima se sviđa 

e-Dnevnik, kasnije odgovaraju da je to zbog lakšeg 

pregleda ocjena, a to da im i roditelji lako mogu vi-

djeti ocjene nisu spominjali. 

Jedno od sljedećih pitanja bilo je „Jeste li zbog 

e-Dnevnika uspješniji u školi?”. Tu se mislilo na 

to da u svakom trenutku učenici mogu vidjeti svoj 

prosjek iz pojedinih predmeta te da znaju na što 

moraju pripaziti. Postotak učenika koji su odgovo-

rili „da” bio je očekivan - 40%, ali prosjek ocjena 

ipak ne pomaže u poboljšanju školskog uspjeha.

To pokazuje da većini učenika e-Dnevnik i nije 

od neke koristi, ali oni kojima se sviđa, značajke e-

Dnevnika pomogle su im u mnogočemu. Pod pita-

njem „Što vam se ne sviđa kod e-Dnevnika” uče-

nici su pisali mnoge razloge, ali najviše ih je bilo za 

to da su lozinke prekomlicirane, dizajn nije dobar 

ili to što i roditelji nesmetano uvijek mogu gledati 

ocjene.
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DA NE

Usporedba odgovora učenika i učitelja na prvo pitanje

Jeste li zbog e-Dnevnika uspješniji u školi?
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Kod učitelja, odgovori su bili slični. Prvo pitanje bilo je isto kao i kod učenika, to jest „Općeni-

to, sviđa li vam se više e-Dnevnik ili klasični dnevnici?”. Rezultati - „da” i „ne” skoro izjednačeni.

Na pitanje dostupnosti i jednostavnosti za korištenje, učitelji su većinom odgovorili da je u 

prednosti klasični dnevnik. Na pitanje zašto, odgovarali su da je jednostavnije upisivati ocjene i 

bilješke. Na pitanje znači li to da im e- Dnevnik troši više vremena od klasičnih dnevnika, gotovo 

svi su se izjasnili da im e-Dnevnik ipak štedi vrijeme, ne zbog upisivanja ocjena, već zbog dodatnih 

obaveza (informacija za roditelje, statistike koju moraju obrađivati na polugodištu i kraju školske 

godine, itd.).

Jedno od pitanja bilo je, kao i kod učenika, što im se ne sviđa kod e-Dnevnika. Razloga je bilo 

svakojakih, ali najčešći su bili: nepreglednost, loš dizajn, ali i to što e-Dnevnik zahtijeva brzi pristup 

Internetu, što ponekad stvara probleme, pa učitelji jednostavno nisu u mogućnosti tijekom sata 

upisati ocjene, bilješke ili sl. Pa to moraju obavljati naknadno poslije nastave ili od kuće, što podu-

plava poslove.

Na pitanje što bi promijenili u e-Dnevniku, većina nastavnika je odgovorila baš ono što su na-

veli da im se ne sviđa: promijenili bi dizajn, dodali neke rubrike, te uveli da su svim učiteljima i dalje 

dostupne sve informacije o uspjehu učenika iz svih predmeta, što sada nije slučaj. 

Ovom kratkom anketom od svega 5 pitanja za učenike i 5 za učitelje saznali smo puno o e-

Dnevniku. Po mišljenju učenika, e-Dnevnik treba malo poboljšati i učiniti ga manje stresnim - da 

roditelji ne vide ocjene barem nekoliko dana, čime bi učenici dobili mogućnost da isprave ocjene i 

izbjegnu eventualne kazne. Učitelji misle kako e-Dnevnik ima premalo mogućnosti - treba ga dora-

diti i redizajnirati. Iako smo naveli neke zamjerke e-Dnevniku proizašle iz naše ankete, čini se da je 

projekt e-Dnevnika ipak dobar način lakšeg i dostupnijeg praćenja učenika što sigurno vodi većoj 

uspješnosti.

Vitomir Brebrić, 7. razred 

OŠ Petra Zrinskoga  

Voditeljica: Julija Vejić

Lea Ivić, 8. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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ISTOSPOLNE ŠKOLE: VRAĆANJE U PROŠLOST ILI  PRILIKA ZA BOLJU BUDUĆNOST

Odvojeno ili zajedno? Može li staromodno 
biti i suvremeno? Koje su prednosti, 
a koji nedostatci istospolnih škola?

U Hrvatskoj su do kraja Drugog svjetskog rata bile česte odvojene osnovne škole za djevojčice i 

dječake, a i sada postoje u mnogim razvijenim državama. U zadnje vrijeme kod nas su ponovo poče-

le rasprave o potrebi uvođenja odvojenih, tj. istospolnih škola. Neki ljudi smatraju da će takve škole 

pomoći djeci jer će se program škole bolje prilagoditi pojedinom spolu, dok drugi kažu da istospol-

ne škole loše pripremaju djecu za stvaran život. U ovom ću radu spomenuti glavne argumente za i 

protiv istospolnih škola.

Oni koji se zalažu za istospolne škole ističu da takve škole postižu bolje obrazovne rezultate. 

Na primjer, čak dvanaest od dvadeset najboljih škola u Velikoj Britaniji su istospolne. Postignute 

rezultate objašnjavaju time što se nastava može bolje prilagoditi pojedinom spolu zbog različitog 

dobnog sazrijevanja djevojčica i dječaka, i različitih interesa. Osim toga, istraživanja su pokaza-

la da djevojčice podcjenjuju, a dječaci precjenjuju svoje sposobnosti, pa se u istospolnim školama 

za djevojčice nastoji podignuti njihovo samopouzdanje. U istospolnim školama također ima manje 

vršnjačkog pritiska da je neka slobodna aktivnost „za cure” ili „za dečke” pa se učenici slobodnije 

bave svim ponuđenim aktivnostima. Još jedan argument za istospolne škole jest da je atmosfera 

opuštenija i bolja za rad jer se učenici manje trude zadobiti pažnju suprotnoga spola.

 Nasuprot tome, osobe koje su protiv istospolnih škola smatraju da takve škole ne pripre-

maju svoje učenike dovoljno dobro za stvaran život. Okruženje istoga spola ubrzo će zamijeniti 

mješovito okruženje radnog mjesta na koje će se mnogi teže priviknuti. Također kažu da atmosfera 

u istospolnim školama uopće nije opuštenija ni bolja za rad zato što nema pripadnika drugog spo-

la. Naime, djevojčicama je češće važnije što o njima misle druge djevojčice, kao što je i dječacima 

važnije mišljenje dječaka. Osim toga, istraživanja pokazuju da 40% ljudi koji su pohađali istospolne 

škole žele da njihova djeca idu u mješovite škole. 

 Tijekom školovanja mnogi nailaze na razne probleme i prepreke. Istospolne i mješovite ško-

le te probleme rješavaju na različite načine. Smatram da je pozitivna strana istospolnih škola to da 

pokušavaju bolje prilagoditi nastavu pojedinom spolu, ali ipak mislim da onda dolazi do prevelikog 

pridavanja pažnje tipičnim muškim, odnosno ženskim osobinama. Kod mješovitih škola je drugači-

je: tamo djevojčice i dječaci uče kako postati prijatelji te se navikavaju na mješovito društvo, što ih 

piprema za daljnji život. Razlike među djevojčicama i dječacima sigurno postoje, ali postoje i razlike 

osoba unutar pojedine spolne skupine, jer je svatko od nas jedinstven. Prema načelu svojih razlika 

ne bismo se trebali razdvajati nego naučiti zajedno surađivati. Zbog toga mislim da su mješovite 

škole ipak bolje, jer koju god školu pohađali, na kraju ćemo živjeti u mješovitoj skupini na što nas 

mješovite škole bolje pripremaju. Ipak, iako mnogi neće dijeliti moje mišljenje, smatram da bi tre-

balo postojati pravo izbora kako bi dijete samo moglo odabrati koju školu želi pohađati.

Klara Grubeša, 7. razred 

OŠ Većeslava Holjevca  

Voditelj: Mate Milas
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Lea Ivić, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša

Luku je hakirao e-Dnevnik
Koliko tehnologija ide naprijed vidi se i po najnovijem događaju koji se u 8. b ponavlja već pet 

dana. Svaki puta, kada profesor stisne tipku „slučajni odabir učenika u imeniku”, pojavi se ime 

LUKA ŠAFRANIĆ. Učenici razreda zaključili su kako je E-dnevnik Luku hakirao. Trenutačno svijet 

tehnologije još ne zna način na koji se to događa, kao ni razlog. 

Luka Ćurić, 8. razred 

OŠ Bartola Kašića  

Voditeljica: Marina Zlatarić
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IVAN HUKLEK-VIŠESTRUKI PRVAK HRVATSKE U HRVANJU

Ne uspijevaju samo odlikaši
Bivši učenik naše škole Ivan Huklek višestruki je prvak Hrvatske svih 
uzrasta u hrvanju. Osvojio je sedamdesetak medalja na hrvatskim i 
međunarodnim turnirima, a najveći uspjeh bila je bronca na Europskom 
prvenstvu za juniore u Rumunjskoj 2016. godine. Iako je u djetinjstvu želio 
postati nogometaš, tom tihom, skromnom, nenametljivom dječaku hrvanje 
je donijelo „toliko toga što nije mogao ni zamisliti.”

Hrvanje nije grub ni opasan sport

„Hrvanjem sam se počeo baviti 2007. godine. Tada nisam baš ni znao nešto o tom sportu, ali 

je moj prijatelj već neko vrijeme išao na hrvanje, nakon njega je krenuo i moj bratić pa sam se i ja 

tako zainteresirao i otišao na prvi trening. Hrvanje mi se odmah svidjelo i tako sam i dan danas u 

tom sportu, eto, već deset godina. Sada, kad hrvam na ovom nivou, treniram gotovo svaki dan dva 

puta, te imam 9-10 treninga tjedno, ovisno u kojoj sam fazi priprema. - govori nam Ivan.

Na pitanje dosade li mu nekad toliki napori i hrvanje, spremno odgovara:” Pa nekada, kada se 

spremam za velika natjecanja i kada jako puno treniram, znam biti dosta umoran pa nemam volju 

za odraditi neki trening, ali da mi hrvanje baš dosadi, to nikako.”

Iako je hrvanje borilački sport i nekima djeluje grubo, Ivan ga nikako ne smatra niti agresivnim, 

niti opasnim. U proteklih deset godina imao je par sitnih ozljeda koje niti ne računa i samo jednu 

veću kad je istegnuo ligamente na zglobu.

U osnovnoj školi vrlo dobar, a danas odličan 

Ivan je iz naših školskih klupa izašao prije šest godina. Njegova prva učiteljica Ivana Rešetar 

sjeća ga se kao vrlo samozatajnog, izrazito mirnog i pristojnog dječaka koji nikada nije dolazio u 

sukob s vršnjacima. Bio je vrlo dobar učenik i rado je sudjelovao u svim školskim aktivnostima. U 

knjizi uspomena koju učenici pišu na završetku 4. razreda Ivan je napisao: „Želim biti nogometaš; 

volim prirodu; ne volim Hrvatski (kao predmet), a najgore mi je kad netko laže.” 

Sjećajući se danas svojih školskih dana Ivan je rekao: „Za školu me stvarno veže puno lijepih 

sjećanja i moram reći da mi to nekada malo nedostaje, iako je znalo biti i malo tužnih trenutaka, 

naročito na završetku osnovne škole".

Danas se Ivan više ne sjeća kako u nižim razredima nije baš volio Hrvatski jezik, ali mu je zato 

ostalo u sjećanju da ga je najviše mučila Fizika koju je ipak na kraju uspio riješiti. Od učitelja najvi-

še se sjeća razrednice Slavice Grubišić po tome što se uvijek pravila stroga, ali u tome nije bila baš 

uvjerljiva i uvijek je na kraju popustila. 

Sport uči respektirati svakog čovjeka

Da bi se postigli vrhunski sportski rezultati potrebno je puno truda i odricanja. Ivan je toga ite-

kako svjestan, no mišljenja je kako mu je sport to dvostruko vratio: „Sport me naučio puno toga o 

životu, kao prvo, da respektiram sve ljude jednako, naučio me disciplini i redu i donio mi je još puno 

toga što nisam mogao ni zamisliti. Stekao sam veliko samopouzdanje koje mi puno znači i u sportu, 

ali i u životu, kroz sport se steknu navike koje su bitne za život. Uz sve to, hrvanje mi je dalo i puno 
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putovanja i lijepih uspomena koje vjerojatno ne bih inače nikada doživio. Kada se poslije prisjećam 

tih trenutaka, shvatim da je itekako vrijedilo sve to odricanje radi sporta zato što ti on duplo vrati.”

Zahvaljujući hrvanju Ivan je do sad posjetio mnoge zemlje. Putovao je u Brazil, Finsku, Rumunj-

sku, Francusku, Tursku, Njemačku, Austriju, Mađarsku, Bugarsku, ... i kroz nekoliko dana putuje na 

turnir u Moskvu. No, nažalost, često malo toga uspije vidjeti od znamenitosti pojedinih zemalja jer 

jednostavno nema vremena za razgledavanje budući da je za sportaša najvažnije dobro se pripre-

miti za natjecanje.

Od svih putovanja u daleko najljepšem sjećanju ostat će mu putovanje u Bukurešt. „Iako nisam 

uopće stigao razgledati grad, doma sam se vratio s brončanom medaljom i po tome ću uvijek pam-

titi to putovanje jer sam osvojio 3. mjesto na Europskom prvenstvu.” - pojašnjava Ivan.

Korak po korak do Tokija

S Ivanom sve treninge i uspješne rezultate dijeli njegov trener Slavko Benčec koji ga već deset 

godina prati na njegovom sportskom putovanju. Za Ivana ima samo riječi hvale:

„Ivan je kao desetogodišnjak bio tiho, no veselo i zaigrano dijete. Bio je redovit na treninzima i 

ako nije morao, nije izostajao s treninga. Od prvih natjecanja je pokazivao veliku želju za pobjedom 

i talent za hrvanje. Kada je znao izgubiti borbu, bio je tužan, ali ništa pretjerano jer od početka zna 

da je pobjeda i poraz sastavni dio sporta. Kada izgubiš, trebaš još više raditi da bi pobijedio. U po-

bjedama kao i u porazu uvijek je bio dostojanstven i pravi sportaš.

Zahvaljujući sportu i svojoj upornosti, Ivan je proputovao dobar dio Europe i svijeta kroz razna 

natjecanja i pripreme. Danas je Ivan dvadesetogodišnjak koji nije više tih i povučen, danas spret-

no i hrabro odgovara na pitanja i sudjeluje u TV emisijama bez treme, vrlo je spretan i snalažljiv u 

ženskom društvu. Tako da mogu reći, gledajući unazad tih deset godina koliko smo zajedno "odra-

stali", Ivan se razvio u pravog i kvalitetnog mladića i sportaša. 

Pred njim je jedna obećavajuća sportska karijera, ali treba još puno rada, znoja i odricanja. Sve 

što je postigao do sada, plod je njegovog upornog rada. Kao njegov trener koji ga prati od početka, 

mogu mu poželjeti još puno sportskih i životnih uspjeha, a kao krunu karijere vidim ga na Olimpij-

skim igrama za tri godine u Japanu. 

Ivan nam je također otkrio svoje sportske želje i nadanja: „Zasad idem korak po korak, no cilj 

mi je uzeti još medalja s europskih i svjetskih prvenstava. A što se tiče malo dalje budućnosti, cilj 

su mi Olimpijske igre 2020. godine u Tokiju.”

Petra Matjanec, 6. razred 

OŠ Brestje  

Voditeljica: Ankica Blažinović-Kljajo
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USPJEH MLADOG INOVATORA 

Nikamo bez energetske torbe
Naš bivši učenik Dominik Žitković, mladi je inovator, dobitnik više nagrada 
za energetsku torbu - izum koji korisnika opskrbljuje električnom energijom 
gdje god se nalazio. Svi znamo koliko je neugodno kad nam se mobitel 
isprazni usred razgovora, a daleko smo od utičnice. Dominik ima rješenje za 
taj problem.

Kratko nam se predstavi. Ideš li u školu, gdje živiš...?

Moje ime je Dominik Žitković. Živim u Gornjem Stu-

pniku, a upravo sam završio Strojarsku tehničku školu 

Fausta Vrančića kao mehatroničar.

Tvoja je energetska torba višestruko nagrađena. 

Ispričaj nam o njoj.

Moja energetska torba je prijenosna torba sa spo-

sobnošću pretvorbe, prijenosa i iskorištavanja ener-

gije. Može se puniti solarno (sunčevom energijom) jer 

ima solarne ploče ili direktno (iz utičnice), a energiju 

pohranjuje na bateriji. Bilo koji električni uređaj može 

se puniti na torbi ili raditi ukopčan u nju (mobitel, čak 

televizor i sl.).

Prilično je velika, ima li u njoj prostora za nošenje 

stvari?

Torba je dizajnirana da bude veličine uredske torbe 

(torbe za laptop). U njoj ima prostora za dokumente, ne-

što osobnih sitnica.

Kakav joj je izgled? Kako se može nositi? 

Energetska torba je poveća kožna torba koja se 

može nositi na ramenu ili u ruci.

Izgleda li privlačno? Bi li je i žene rado nosile?

Dizajn ove torbe trenutno je najviše izrađen za službeni rad i upotrebu (koža je zaštićena, izo-

lirana je od tekućina i vremenskih uvjeta...). Torba nije zamišljena kao modni dodatak, već zadovo-

ljava kriterij praktičnosti. Za sada postoji samo prototip i bilo je teško pronaći torbu u koju će stati 

potrebne komponente. Torba bi mogla biti nešto manja i lakša, a onda bi se moglo razmišljati i o 

dizajnu.

Dominik i njegova energetska torba

Povod našem razgovoru su tvoji uspjesi. Koja si priznanja dobio za svoju inovaciju?

Dominik i njegova energetska torba
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Osvojio sam priznanje i nagradu na Izložbi dosti-

gnuća mladih inovatora INOVA, priznanje i nagradu na 

Međunarodnoj izložbi inovacija ARCA i priznanje i na-

gradu na Međunarodnom sajmu inovacija IENA u Nje-

mačkoj gdje sam imao čast predstavljati našu državu 

s još šestoricom kolega. Sva sedmorica osvojili smo 

nagrade. Ponosan sam jer smo za taj uspjeh primili i 

čestitku predsjednice Republike Hrvatske Kolinde Gra-

bar-Kitarović.

Jesi li imao podršku u svojoj školi?

Škola Fausta Vrančića pruža podršku svojim učeni-

cima, posebno na području inovacija. Mi nismo prvi koji 

osvajamo nagrade na izložbama.

Koliko priznanja znače inovatoru?

Priznanja mnogo znače inovatorima jer nam ona 

otvaraju nova vrata. Sa svakim priznanjem rad i trud 

postaje vredniji i povećava se uspjeh i šansa za osobni 

razvoj inovatora i za napredak njegove inovacije.

Ima li već interesa za proizvodnju torbe? Bi li bila 

jako skupa?

Torba je pobudila interes u područjima industrije koja se bave očuvanjem i prijenosom ener-

gije, na sajmovima mi se javilo mnogo zainteresiranih. Što se tiče cijene, ona bi ovisila o dizajnu i 

vrsti materijala i komponenti upotrijebljenih za njezinu proizvodnju. Vrijednost izrade bila bi 200 

do 400 eura.

Kakvi su ti planovi za budućnost?

Planiram upisati fakultet i nastaviti raditi na svojoj budućnosti. Radeći na usavršavanju torbe 

i ideji koju ona predstavlja u ekološkom i uporabnom smislu, shvatio sam da me jako zanima pod-

ručje znanosti vezano uz obnovljive izvore energije i njezin prijenos pa vjerujem da ću se i time još 

baviti.

Klara Majstorović, 7. razred

OŠ Lučko 

Voditeljica: Antonija Špehar

Dominik s našim novinarkama Klarom
Majstorović i Gloriom Tauković
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OBNOVLJEN ZOOLOŠKI VRT

Pobjeda za Divlje srce grada
Obnovljeni Zoološki vrt grada Zagreba širom je otvorio svoja vrata na 
„rođendan” malih lavova Tume i Uzumija. Kako njihova imena na svahili 
jeziku znače „zauvijek” i „ljepotica” moglo bi se reći da simbolično naš 
zoološki vrt postaje vječna ljepotica.

Zagrebački ZOO-vrt najstariji je zoološki vrt u jugoistočnoj Europi, osnovan 1925. godine. Smje-

šten je u južnom dijelu parka Maksimira te je najposjećenija lokacija u gradu Zagrebu.

Trenutno u njemu ima 298 vrsta životinja i 2225 jedinki sa gotovo svih kontinenata.

Zoo-vrt sudjeluje u Europskom programu za uzgoj ugroženih vrsta životinja.

Svečano otvorenje obnovljenog ZOO-a uz edukativne točke i sadržaje održano je 16. listopada 

2016. godine.

Ravnatelj ZOO vrta Damir Skok rekao je da je završena prva faza obnavljanja u kojoj je od deset 

novih zgrada i nastambi, devet obnovljenih te je napravljena nova infrastruktura i sjeverna i južna 

ograda. Radovi su trajali dvije godine, no sada je vrt zablistao. "Prva nam je bila dobrobit životinja, 

ali i dobrobit ljudi da se što ljepše osjećaju u Maksimiru", istaknuo je te pohvalio sve koji su sudje-

lovali u projektu modernizacije. 

Tijekom obnove, životinje su izgubile svoje matične nastambe. Neke su preseljene u pomoćne 

nastambe, a neke u privremene nastambe koje su se nalazile unutar prostora radova. Na otvorenju 

su bili i neki od izvođača radova koji su se sa smješkom prisjetili raznih anegdota sa životinjama s 

kojima su se „družili” tijekom radova. Majmunima je, na primjer, nedostajala njihova uobičajena pu-

blika pa su uživali u društvu radnika s kojima su se nadmudrivali i igrali skrivača, a živahni merkati 

svakodnevno su se zabavljali otimajući radnicima njihov alat.

Nastambe su nove, prostranije, modernije. Izgrađen je glavni ulaz, nastamba za dalmatinske 

pelikane, kompleks Madagaskar s nastambom za madagaskarske životinje i suvenirnica.

Izgradnjom Darwinova i Ribareva mosta prema Labuđem otoku i uređenjem tog otoka Zoološki 

vrt se prvi put nakon 1930. proširio na dodatnu površinu.

Obnovljena je statua Napuljskog ribara i Lavlji most, obnovljene su staze i šetnice, proširen 

Edukacijski centar.

Roditelji su iskazali zadovoljstvo proširenjem Edukacijskoga centra jer su oduševljeni eduka-

tivnim programima koje djelatnici Zoološkog vrta pripremaju za školarce, a i one mlađe. Sada će 

se radionice moći odvijati još kvalitetnije, a djeca će i nadalje imati mogućnost sponzoriranja i po-

svajanja životinja

Djeca koja su se našla na otvorenju dijelila su uzbuđenje sa svojim roditeljima, bakama i djedo-

vima. Oni su se veselili balonima i hitali mladim lavovima okoćenim točno četiri mjeseca prije sve-

čanoga otvorenja, a stariji su komentirali promjene u izgledu vrta i uspoređivali ga s onim iz svoga 

djetinjstva.

„Sviđa mi se novi Maksimir. Prostraniji je, životinje imaju više prostora. Nedostaju još samo ži-

rafe pa da osjećaj zoološkog iz djetinjstva bude potpun”, komentirala je baka u društvu troje unuka.
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Kao da je čuo komentare, gradonačelnik Milan Bandić najavio je da će se iduće godine u ZOO-

u urediti još nastambe za hrvatske zvijeri: vuka, risa i medvjeda, a 1. siječnja 2018. djeca će imati i 

žirafu kojoj za nastambu treba puno prostora i još puno novaca za uređenje.

Program otvaranja odvijao se u svečanom i zabavnom tonu uz nastupe Kraljeva ulice i violon-

čelistice Ane Rucner koja je ispred Labuđeg otoka odsvirala „Odu radosti” .

Građani su bili oduševljeni novim izgledom najdražeg parka, kao i gradonačelnik koji je na otvo-

renju izjavio: „Velika je to pobjeda za Divlje srce grada!”

Marina Buntić, 6. razred 

OŠ Brestje  

Voditeljica: Dubravka Ljubičić

Lara Zadravec Čolak, 4. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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OSNOVNA ŠKOLA KAJZERICA IZ ZAGREBA DOBILA JE PRIZNANJE U 
KATEGORIJI  ZELENE GRADNJE U JAVNOM SEKTORU ZA NAJCJELOVITIJE 
I  NAJKREATIVNIJE UKLJUČIVANJE RAVNATELJA, UČITELJA I  UČENIKA U 
PROGRAME MOJA ZELENA ŠKOLA I  GREEN APPLE DAY OF SERVICE

Priznanje za Zelenu školu
Zagreb - Osnovna škola Kajzerica iz Zagreba 

je Zelena škola, odgojno-obrazovna ustanova u 

kojoj učenici, uz Matematiku, Hrvatski jezik, En-

gleski jezik i ostale predmete, uče kako zasaditi 

cvijeće u neke teško razgradive proizvode poput 

guma, kako očuvati prirodu i svakodnevno očuva-

ti okoliš. Učitelji uključuju učenike u različite pro-

jekte vezane uz ekologiju i time pokušavaju sve 

više ukazati na važnost recikliranja, zdrave pre-

hrane i očuvanja okoliša.

Hrvatski je savjet za Zelenu gradnju 20. pro-

sinca 2016. godine dodijelio priznanje OŠ Kaj-

zerica iz Zagreba u kategoriji zelene gradnje u 

javnom sektoru za najcjelovitije i najkreativnije 

uključivanje ravnatelja, učitelja i učenika u pro-

grame Moja zelena škola i Green Apple day of 

Service. Priznanje je primila učiteljica biologije i 

kemije Sunčana Mumelaš.

Green Apple day of Service ili Međunarodni 

dan zelenih škola je globalni pokret čiji je osnovni 

cilj učenicima osigurati škole u kojima će biti čišći 

i zdravlji zrak koji udišu, u kojima će se štedjeti 

energija i prirodni resursi i gdje će učenici promi-

šljati o boljoj budućnosti i znati kako je ostvariti. 

Projekt se provodi u školama cijeloga svijeta kako 

bi se povoljno utjecalo na okoliš te unaprijedila i 

širila znanja vezana uz njega i njegovo očuvanje. 

Projekt Zelena škola u OŠ Kajzerica iz Zagreba 

započeo je 7. listopada 2015. godine kada su uče-

nici proslavili Međunarodni dan Zelenih škola. Na-

kon svečane priredbe učenici su sadili cvijeće u 

teško razgradive proizvode poput guma i plastič-

nih boca koje su kasnije objesili na terasu škole 

te učili o očuvanju okoliša i obnovljivim izvorima 

energije. Eko grupa, koju vodi učiteljica biologije 

Sunčana Mumelaš, ostatak je polugodišta nasta-

vila zalijevati i saditi cvijeće. Nakon zime učenici 

Priznanje OŠ Kajzerica, Zagreb

Dodjela priznanja  
(učiteljica Sunčana Mumelaš peta zdesna)
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su obojali gume kako bi unijeli malo boje i svježi-

ne na terasu te u njih zasadili novo cvijeće.

Dana 22. travnja 2016. u školi je provedena 

Zelena čistka. Svi su učenici prikupljali i razvrsta-

vali otpad u okolici škole koji su kasnije odnijeli 

u zeleno dvorište. Nakon što je okolica škole bila 

čista, uz pomoć Željke Kolak i njezinih suradni-

ca iz tvrtke Moj balkon, učenici su u visoke gre-

dice s organskom zemljom sadili razne sadnice 

bobičastog voća i povrća. Također su postavlje-

ne i instalacije od dijelova guma u koje je zasa-

đeno cvijeće i postavljeni znakovi od šperploča s 

ekološkim porukama koje su osmišljavali učeni-

ci. Kako bi događaj ostao zabilježen, snimljen je i 

dokumentarac pod imenom Dan planeta Zemlje. 

Eko grupa se ostatak polugodišta trudila očuvati 

i nadograditi školski vrt i terasu, ali su, nažalost, 

huligani uništili instalacije od guma tako da su nji-

hovi ostatci maknuti te su na njihovo mjesto za-

sađene nove biljke.

I ove školske godine 2016./2017. učenici i uči-

telji ove škole nastavljaju zeleno razmišljati. Dana 

22. listopada 2016. godine ponovno je proslavljen 

Međunarodni dan Zelenih škola za koji su se pri-

premali još od početka rujna. Učenici i učitelji su 

prikupljali plastične vrećice i čepove od kojih su 

na radionicama toga dana izrađivali mozaike, pri-

bor za jelo, slike s eko porukama i okvire za foto-

grafije i time ukrasili hodnike škole.

Na terasu škole zasađeno je još novih biljaka 

dok je hodnik viših razreda uređen zelenim kut-

kom u kojemu se nalaze sjedalice od guma, stol 

i dvosjed od paleta koje je donirao otac učenika 

škole Danko Belašković. Sjedalice, stol i dvosjed 

su izradili polaznici Mladih tehničara i Eko grupe. 

Željka Kolak iz tvrtke Moj balkon učenicima je po-

mogla pri izradi prekrasnih slika od cvijeća i ver-

tikalnih vrtova kojima su ukrašeni zidovi škole. 

Nakon primljenog priznanja za Zelenu školu 

glavna voditeljica projekta učiteljica Sunčana Mumelaš, izjavila je da ju je na provedbu ove cijele 

priče potaknula činjenica prevelike potrošnje resursa na Zemlji, iako živimo u 21. stoljeću. Istaknula 

je potrebu za razvijanjem veće ekološke svijesti. Potrebno je više razmišljati i živjeti u skladu s pra-

vilima koje nam je postavila priroda da bismo održali naš planet Zemlju. Učiteljica Mumelaš je jako 

zadovoljna uspješnom provedbom ovoga projekta i veseli je što primjećuje da učenici neka načela 

očuvanja prirode primjenjuju u svakodnevnom životu.

Sadnja cvijeća ispred škole

Uređenje školske terase

Zeleni kutak škole
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Projekt Zelena škola jedna je prekrasna 

priča koju će ova škola nastaviti pisati i dalje. 

Odlično je za promjenu izaći iz školskih klupa 

i učiti o drugim važnim stvarima u životu, na 

praksi. Važno je od malih nogu naučiti misliti 

zeleno.

Sofija Tomas, 7. razred

OŠ Kajzerica 

Voditeljica: Andrea Bosanac

Slike od cvijeća

Mak Čahtarević, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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ŠTO SE TO U ŠKOLI TAJI

Intervju s tajnikom škole
Svi znamo da su u školi osim učitelja zaposleni i drugi djelatnici. Tajnik je 
osoba ispred čijih je vrata uvijek velika gužva. Odlučili smo otići k njemu i 
napokon doznati za što je sve odgovoran te koje poslove obavlja.

Mnogi učenici nikada nisu bili u Vašemu uredu. Sudeći po svakodnevnoj gužvi ispred Vaših 

vrata čini se da ste vrlo bitna osoba u školi. Biste li nam objasnili koji je Vaš posao?

Tajnik je u školi druga osoba nakon ravnatelja. Njegov je posao veoma složen i uključuje za-

pošljavanje učitelja, stručnih suradnika, domara, kuharica i čistačica, pisanje ugovora o radu, pri-

premu svjedodžbi za potpisivanje, organizaciju rada spremačica, domara i kuharica, pomoć pri 

slaganju jelovnika, rješavanje odluke o žalbama unutar škole, rukovođenje sportskom dvoranom 

i izvanškolskim aktivnostima te sudjelovanje u donošenju Statuta škole. Budući da znam da vam 

nije poznato što je Statut škole, kazat ću vam da je to najvažniji akt na kojem počiva cijela škola.

Mislite li da je Vaš posao težak ili samo veoma odgovoran i zašto?

Ako se jako puno radi, ne znači da je posao težak. Ovaj je posao prije svega veoma odgovoran. 

Nabrojao sam samo neke od poslova koje tajnik obavlja. To naravno nisu ni približno svi poslovi. 

Iz toga se jasno naslućuje da je posao tajnika opsežan i složen. Tajnik mora znati mnoge detalje i 

zakonske propise po kojima valja raditi. Osim toga, mora pratiti i zaštitu na radu u školi. Na kraju 

imate mnogo odgovornih poslova koji se moraju obaviti. 

Upravljate li Vi školskim novcem i u kojoj mjeri ili je za to odgovoran tko drugi?

Financijsko poslovanje škole područje je koje se odnosi na sve vezano za školski novac. Za fi-

nancijsko poslovanje odgovoran je ravnatelj škole. U školi se osobito pazi na svaki detalj vezan za 

novac, na svaku lipu, na svaku tisuću kuna i više koliko škola troši na grijanje, plaćanje računa, na-

bavljanje razne opreme za učitelje, učenike i razrede. Naravno, tajnik sudjeluje u procesu naruči-

vanja te prati transparentnost procesa kako bi se svaka lipa uložila korisno i pametno. Osim toga, 

tajnik brine da u školu dođe upravo ona stvar koja je naručena. 

No, kako ne biste mislili da je tajnik glavni kada je riječ o novcu, moram vam reći da glavnu od-

govornost za financijsko poslovanje snosi ravnatelj. Što se konkretne isplate novca tiče, taj posao 

obavlja računovotkinja.

Zašto je ime Vašega zanimanja tajnik? Što Vi to tajite?

Posao koji radim nije tajan jer da je tajan nitko ga ne bi znao. U Statutu škole postoji jedan čla-

nak u kojemu se spominje „poslovna tajna”. Sve osobne podatke i važne stvari koje ne mogu biti 

svima na uporabi znaju jedino tajnik i ravnatelj škole. I od toga je došao naziv tajnik škole, odnosno 

tajnik ustanove.

Budući da mnogi ne znaju što je poslovna tajna, slikovito ću to objasniti. Zamislite da meni dođe 

neka mama koja nije vaša mama i kaže „ja želim OIB jednoga učenika, želim znati koliko on ima go-

dina i želim njegovu adresu jer bih ja njemu malo napakostila. On je moju curicu prije pet dana uda-

rio i ja mu sad želim vratiti”. Kada bih ja toj mami dao tražene podatke, to nikako ne bi bilo u redu 

od mene. Zbog toga ja kažem „taj učenik pohađa ovu školu, a ostale podatke Vam ne mogu reći.” 
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Ja takve podatke neću nikome davati jer su ti podaci nekako tajni. Ne možemo reći da su zaista 

tajni, ali nisu javne stvari koje se mogu govoriti svakoj osobi koja ih zatraži. Jasno je određeno koji 

se podaci smiju otkriti, a koji ne. Za sve to postoje zakonski propisi.

Što ste htjeli postati kao dijete? O kojim ste zanimanjima i poslovima maštali?

U osnovnoj sam školi bio odličan učenik. Kada je došlo vrijeme upisa u srednju školu, nisam htio 

ići u strukovnu školu pa sam upisao opću gimnaziju u Imotskom. Nakon završetka srednje škole i 

dalje sam imao odličan uspjeh i, iskreno ću reći, ali to ne smijete govoriti pred nastavnicima mate-

matike, nisam baš volio matematiku. Zbog toga sam tražio fakultet na kojem nema puno matema-

tike. Tako sam upisao Pravni fakultet u Zagrebu. Bio je to jako težak fakultet. Ipak, s mnogo truda 

i volje, ništa nije teško.

U vašim sam godinama htio biti sportaš. To me strašno očaravalo. Htio sam biti poznati nogo-

metaš, ali život je otišao u drugom smjeru.

Biste li nam opisali kako izgleda jedan Vaš radni dan?

Radni dan tajnika počinje u 7.30 sati. Dolazim na radno mjesto i najprije pregledavam poštu 

koja je došla jučer (pošta dolazi kasno poslijepodne kada ja više nisam u školi). Zatim uključujem 

računalo i pregledavam svu elektroničku poštu kako bih vidio je li što važno došlo u školu elektro-

ničkim putem. Dobivenu elektroničku poštu proslijedim ostalim suradnicima škole, a nakon toga 

počinjem redom čitati poštu koju urudžbiram u urudžbenu knjigu. 

Svakodnevno pazim i na različite aktualnosti i događaje u školi. Ponekad je netko bolestan pa 

mora na bolovanje, netko je možda trudan i mora ići na rodiljni dopust pa mu ja moram potpisati 

papire koje je ravnatelj odobrio.

Ako ima kakvih problema s ponašanjem učenika, treba izreći pedagošku mjeru. 

Dalje, tajnik mora otići na kolegij. To je sastanak s ravnateljem na kojem se dogovaramo što je 

neophodno i što se danas mora napraviti. Može biti ili računovodstveni problem, da se nešto pla-

ti, ili se nešto pokvarilo u školi pa to treba popraviti, ili se možda neko dijete želi odseliti u drugu 

školu.

Kada se to dogovori, realiziraju se prioritetne stvari taj dan, npr. sklapanje ugovora o radu, pi-

sanje podnesaka, razgovor s kolegama učiteljima ako je njima nešto važno, naručivanje didaktičke 

opreme... 

U Vašemu je uredu mnogo papira. Trebaju li Vam zaista svi ti papiri?

Svi papiri mi trebaju. Da mi ne trebaju, ne bi bili ovdje. Svi ti papiri čuvaju se jednu godinu ili pet 

godina. Najviše je papira od rujna do studenoga. Tada je mnogo posla s novim djelatnicima i novim 

učenicima. Nakon toga razdoblja dolazi mirnije razdoblje - školski praznici. Za vrijeme praznika sve 

papire koji mi nisu toliko bitni, ali ih moram čuvati, odnosim u arhiv škole. To je zatvorena prosto-

rija koja ima samo jedna vrata. Zaštićena je od vatre i u njoj ništa ne može izgorjeti. Čak i da škola 

izgori, arhiv će ostati čitav.

(odjednom se čuje zvuk alarma)

Ovo što čujete je alarm. Tajnikov je zadatak nazvati i provjeriti što se događa. Ili nešto gori ili 

je lažna uzbuna. Sad ćemo vidjeti što je... (tajnik zove telefonom) Sve je u redu, uzbuna je lažna.

Imate li slobodnoga vremena u školi? Što radite tada? 

Tajnik i slobodno vrijeme u školi su rijetkost, ali se ponekad zaista dogodi. Tada prošetam po 

školi, obiđem učitelje u zbornici ili se spustim u prizemlje. Naime, šef sam tehničkome osoblju: 

spremačicama, kuharicama i domarima pa odem porazgovarati s njima o pitanjima koja bismo tre-
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bali zajedno riješiti na razini škole. I to je sve od ono malo slobodnoga vremena koje tajnik posjedu-

je. Malo više slobodnoga vremena imam za vrijeme vaših školskih praznika. 

Hvala Vam na izdvojenom vremenu. Bilo je ugodno razgovarati s Vama.

I meni je bilo drago i nadam se da ćete me se sjetiti kada budem malo stariji, a vi postanete 

poznati ministri, doktori... Bilo bi lijepo da me i tada dođete posjetiti. Možda neki od vas postanu 

profesionalni sportaši ili poznate manekenke. Tada se sjetite mene i učitelja koji su vas doveli do 

tamo i do toga da budete uzorni. 

Zahvaljujem vam na pitanjima i kada budete što trebali, slobodno dođite u moj ured.

Hvala Vam.

Hvala vama i lijep pozdrav.

Mare Brajević, 6. razred

OŠ Kajzerica 

Voditeljica: Matea Balen

Gabrijela Perišić, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša

Novinarski radovi učenika osnovnih škola

LiDraNo 2017. // 233



PREDLOŽENI

Stres izazvan lošom ocjenom 
ili svađom - anketa
UVOD 

Zadovoljstvo školom važan je element kvalitete rada i motivacije učenika za učenje. Sreća i zado-

voljstvo u djetinjstvu i mladosti povezana je i s ugodnim okruženjem, školi, u kojem učenici borave 

najveći dio dana, a koja može biti izuzetno stresna po pitanju neočekivanih i loših ishoda učenja 

kao i neočekivanih i loših ishoda svađa među vršnjacima. Kako ova dva elementa utječu na život 

i emocije učenika i kako se nose s nastalom situacijom istraženo je anketiranjem učenika sedmih 

razreda. 

UZORAK

Istraživanje je provedeno s učenicima sedmih razreda OŠ Petra Zrinskoga u Zagrebu. Ispitano je 

70 učenika (31 učenik i 41 učenica). 

VOLE LI UČENICI I UČENICE ŠKOLU?

Učenici u školi provode skoro polovicu svakog radnog dana. Škola je mjesto gdje žive, gdje usvajaju 

nova znanja, stječu nova prijateljstva, uče se nositi s lijepim, ali i s neželjenim situacijama poput 

stresa zbog loše ocjene ili loših odnosa s vršnjacima. Pozitivno iskustvo sa školom temelj je zdra-

vog odrastanja, a može biti i emotivna zaštita od navedenih loših iskustava.

Voliš li školu?

OPTEREĆENJE ŠKOLSKIM OBVEZAMA

Biti opterećen školom znači biti pod trajnim stresom koji može negativno utjecati na školski uspjeh, 

ponašanje, vjeru u uspjeh upisa u željenu srednju školu, strah od reakcija roditelja i slično. Optere-

ćenost školom istraženo je pitanjima: Jesu li školske obveze veliko opterećenje za tebe, i koliko ti 

je vremena (u satima) potrebno za izvršenje školskih obveza? 
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Opterećenje školskim obvezama

Vrijeme potrebno za ispunjavanje školskih obveza

61,52% učenika troši 2 do 3 sata dnevno na ove obaveze, što je prosječno vrijeme za koje se sma-

tra da bi učenici trebali moći ispuniti školske obveze, a onih kojima treba više od 3 sata dnevno 

ima 15,86%. Interesantno je da 4,62 učenika opće ne ispunjava svoje obaveze, a onih koji odvajaju 

samo 1 sat dnevno 18,46%.
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AKTIVNOSTI KOJE UČENICI ODABIRU ZA RELAKSACIJU OD STRESA 

Vrijeme koje učenici provode baveći se slobodnim aktivnostima kao relaksacija od stresa

Relaksacija je sve ono za čim učenici mogu posegnuti nakon učenja ili između učenja i pisanja do-

maćih zadaća. Interesantni su komentari učenika, njihova maštovitost kao i opće prihvaćene ak-

tivnosti zabave poput video igrica, TV-a, slušanje i gledanje muzičkih spotova, maženje s kućnim 

ljubimcima, vježbe disanja, slikanje, ples, čitanje, sviranje itd. Najveći postotak učenika slobodne 

aktivnosti upražnjavaju gledanjem televizije, igranjem video igrica na računalu ili mobitelu (1-3 sata 

dnevno = 55,37%), često nakon što neko vrijeme provedu za računalom učeći ili pišući školske ob-

veze. Radi se o doista velikom postotku jer prema preporukama stručnjaka, mladi ne bi trebali više 

od 2 sata dnevno provoditi pred ekranom TV-a i drugih uređaja. Onih koji provode od 7 do 10 sati 

dnevno na više kreativan način (glazba, slikanje, pjevanje, plesanje, izmišljanje viceva, čitanje, pi-

sanje) je 27,68%, a prisutnost kućnog ljubimca predstavlja prijatelja i utjehu kad su tužni i povri-

jeđeni za 12,29% ispitanika. 

TJELESNA AKTIVNOST

Tjelesna aktivnost iznimno je važna za učenike jer utječe na očuvanje zdravlje i relaksaciju od stre-

sa. Sjedilački način života zbog prekomjernih školskih obaveza može dovesti do malog udjela uče-

nika koji se bave sportom. Postavljeno je pitanje: U proteklih 7 dana, koliko si dana bio/la tjelesno 

aktivan/na najmanje 1 sat? 

Tjelesna aktivnost
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Udio učenica i učenika koji se bave nekom tjelesnom aktivnošću je zadovoljavajući. Ne bi trebali 

zabrinjavati niti oni učenici koji su odgovorili da se ne bave sportom jer su u prethodnom pitanju 

naveli kako se bave nekim od kreativnih aktivnosti ili svoje vrijeme posvećuju kućnim ljubimcima.

RAZMIŠLJANJA O NEŽELJENOJ OCJENI

Interesantni su odgovori učenika na pitanje „Što radiš i o čemu razmišljaš kada dobiješ negativnu 

ocjenu u školi ili ocjenu lošiju od one koju si očekivao/la?

Razmišljanja o neželjenoj ocjeni 

1. U mašti se osvećujem učiteljici, psujem, ako sam žalosna plačem, zatvorim se u sobu i ne želim 

nikoga vidjeti, odem na trening i izudaram vreće.

2. Ne dozvoljavam da me obuzme tuga, ljutnja ili strah jer me to ometa u radu, pokušavam ostati 

smiren, ne želim pokazati da me loša ocjena uznemirila, nosim se s tim, mislim pozitivno

3. Što će reći, hoću li biti kažnjen, hoće li mi uskratiti koncert Justina Bibera, što me čeka kod 

kuće?

4. Manje ću vremena trošiti na druge aktivnosti poput druženja, igranja i sporta kako bih uspio 

ispraviti ocjenu.

5. Ispravit ću i gotovo, kako ću je ispraviti i još učiti, pitam mogu li ispraviti, naučim i ispravim, 

sljedeći put moram dobiti bolju, ono što je srušeno odmah se popravlja, učim i pokušavam ju 

ispraviti.

6. Učim preko 3 sata, a osjećam se još gore; zašto sam je dobio; dosta me potrese jer stvarno 

puno učim; tužna san, ništa pozitivno, brinem se za srednju školu, razmišljam da neću proći 

odličnim uspjehom taj predmet, ljuta sam na sebe, tužan sam i govorim da sam mogao bolje.

7. Sve jedno mi je, nije me briga, ništa posebno 

8. Hrabrim se, plačem
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9. Maštam o tome da se dogodi neko čudo i izbriše lošu ocjenu.

10. Razmišljam o nekom dobrom vicu i malom Perici, šalim se na račun loše ocjene, plešem; 

11. Pokušavam ne misliti o lošoj ocjeni, ne razmišljam ni o čemu, nastavljam živjeti; nema veze. 

RAZMIŠLJANJA O SVAĐI S VRŠNJACIMA

Interesantni su odgovori učenika na pitanje „Što radiš i o čemu razmišljaš kada se jako posvađaš ili 

dođeš u sukob s prijateljima, prijateljicama ili poznanicima?

Razmišljanja o svađi s vršnjacima

1. Sve će proći - ta osoba mi nije važna, s najboljima se gotovo nikad ne posvadim - s ostalima 

ovisi tko je u pitanju, pokušam se smiriti, ljuta sam ali to ne pokazujem.

2. Kako bi moji roditelji reagirali na mom mjestu?

3. Objašnjavam što je bilo i što oni misle tko je kriv?

4. Smišljam kako da se pomirim, probam pričati i razgovarati, kako ću ispraviti stvari, prvo ka-

žem da prestanu, ako ne prestanu odem pedagogici, ako se s osobom želim pomiriti razmišljam 

kako, ponovo si oprostimo, pokušavam smisliti način da se iskupim.

5. Razmišljam jesu li su moji postupci bili ispravni, Razmišljam zašto sam to zapravo napravio, 

pokušavam se pomiriti i shvatiti u čemu sam pogriješila.

6. Ništa, ni o čemu ne razmišljam, baš me briga.

7. Plačem, nastavim se svađati, zamrzim ih, naljutim se i možda se potučemo, volio bih da ga 

nema.

8. Razmišljam o nečem lijepom, o lijepom danu, razmišljam o Deanu Ambroseu (pjevač).

9. Zašto nemam psa - vjerniji su od prijatelja, smijem se na račun tog problema kako bih se osje-

ćao bolje.

10. Pa većinom ignoriram, tako mi je mama rekla, razmišljam kao da ništa nije bilo, ne pričam s tom 

osobom neko vrijeme, ako se ne želim s njima pomiriti zaboravim ih.
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ZAKLJUČAK

Ovo kratko istraživanje pokušalo je pokazati tome što stres predstavlja za učenike 7. razreda, kako 

se nose sa stresom i kao razmišljaju o školi i suživotu sa svojim vršnjacima.

Anketa je pokazala kako velik broj školskih obveza, vrijeme koje učenici provode u školi i ispunja-

vajući školske obveze nakon škole te velika očekivanja koja se nameću rezultira velikim stresom. 

Stres je naročito izražen prilikom ocjenjivanja, a sve zajedno rezultira povećanim brojem svađa 

među učenicima.

 Adrian Vukelja, 7. razred 

OŠ Petra Zrinskoga  

Voditeljica: Julija Vejić

Fanika Sabljić, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Svi bismo mi trebali nešto učiniti... 

(Osvrt na predstavu Ovo bi mogla biti moja ulica)

29. studenog 2016. godine učenici sedmih razreda OŠ Čučerje u Zagrebačkom kazalištu 

mladih gledali su predstavu Ovo bi mogla biti moja ulica. Predstava je prvi put izvedena 23. li-

stopada 2010. godine, ali je i danas aktualna. Sudeći prema reakcijama gledatelja, temi vrš-

njačkog nasilja o kojoj govori i odnosu društva prema tom problemu još će se dugo prikazivati. 

O čemu ili o kome predstava govori?

Predstava Ovo bi mogla biti moja ulica govori o šesnaestogodišnjem mladiću Luki Ritzu koji je 

umro od posljedica premlaćivanja od strane svojih vršnjaka. Jedne večeri oko jedan sat poslije po-

noći vraćao se s koncerta. Bio je sam. Napala su ga četvorica mladića. Tražili su da im da mobitel 

i dao im ga je. Dao im je i novce, a onda su ga bez ikakvog razloga počeli tući. Jedan udarac bio je 

smrtonosan. Tako otprilike počinje tužna priča o Lukinoj smrti pretočena u sat i deset minuta dugu 

kazališnu predstavu koja je, kao nijedna do sada, ostavila dojam i izazvala suze kod nas sedmoško-

laca. Ne znam je li to zbog toga što znamo da je ono što se dogodilo u predstavi stvarno i istinito 

- i brutalno ubojstvo Luke Ritza koji nije nikome ništa skrivio i teška situacija u obitelji dječaka u 

plavoj majici i od svega najstrašnija spoznaja da „bi to mogla biti i moja ulica”, odnosno da se nešto 

tako već sutra može i nama dogoditi. Predstava nam pokušava predočiti kako je zapravo došlo do 

Lukina ubojstva i te kako se okolina odnosi prema Lukinom slučaju.

Fatalna obitelj dječaka u plavoj majici

U predstavi je zanimljivo što osim o žrtvi govori i o njegovom ubojici - dječaku u plavoj maji-

ci koji je Luki zadao smrtonosni udarac. Pokušava nam objasniti zašto je takav. Nasilan, hladan i 

ravnodušan. Nakon što upoznamo njegovu obitelj i njega drugačije gledamo. Vidimo dječaka opte-

rećenog problemima odraslog u nesređenoj obitelji u kojoj glavnu riječ ima otac. On svima zapovi-

jeda i nitko mu ne smije suprotstaviti. On određuje ženi kada će kuhati ručak, majci hoće li slušati 

radio, a ostalim članovima hoće li ići na sprovod ili ne, bez obzira na njihove želje i potrebe. Njemu 

je dopušteno da radi što god želi pa i da mlatne svoju ženu kad mu se jedva čujno usudi prigovoriti, 

a povremeno i da je pošteno premlati. Zar je onda čudno što je njegov sin takav i što mu je posve 

normalno do smrti izudarati nekoga? Pa, on od svoga oca i nije mogao naučiti ništa drugo! Njegov 

otac je kukavica koji se boji da ne otkriju njegovog sina da zbog toga ne bi i sam imao problema. S 

druge strane oca ubijenog dječaka muči pitanje: zašto svoga sina nije naučio da se tuče, zašto ga 

nikada nije naučio da se brani? U kakvom mi to svijetu živimo? Zar moramo proći tečaj borilačkih 

vještina da bismo bez straha izašli na ulicu? Treća osoba je ubojičina majka. Ona je posve sigurna 

da je upravo njezin sin ubio Luku, ali ona bi, kao svaka prava majka, njegovu krivnju htjela preuzeti 

na sebe. Za to ima i dobar razlog: dopustila mu je da gleda kako je njegov otac tuče. Ali, muževoj 

majci, ubojičinoj baki, još uvijek ništa nije jasno, ali barem priznaje da je pogriješila. „Ne znam gdje 

sam pogriješila. Ne znam zašto moj sin tuče svoju ženu i zašto ga njegova djeca ne vole” izgovara 

ona u nedoumici sa strahom. Odgovor se nameće sam od sebe. Vidjevši kako Lukin prijatelj panker 

izgleda, kako je odjeven i kakvu frizuru ima, baka ga podcjenjivački promatra: „Pozdravi mamu! Po-

zdravi tatu!”. Zatim se okreće svome sinu nasilniku koji je nimalo nježno i nimalo sinovski odvlači 

prema kući i važno mu govori: „Naša su djeca barem normalno obučena!” kao da je to najvažnija 

stvar na svijetu. Eh, bako, bako, ako je tebi to toliko važno, što možemo očekivati? Umjesto što si 

svoga sina učila kako se treba odijevati da ga drugi ne bi čudno gledali, trebala si ga naučiti ljudsko-
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sti. Trebala si ga naučiti kako boli kada udariš. Trebala si ga naučiti da i drugi ljudi imaju pravo misli-

ti, osjećati i disati i da se svijet ne vrti samo oko njega i njegovih želja. Tada bi shvatio da svoju obi-

telj ne može "natjerati" da izgleda poput prave obitelji, jer ona to upravo zahvaljujući njemu - nije. 

Upoznavši obitelj dječaka u plavoj majici u jednom trenutku počnemo s njim gotovo suosjeća-

ti, ali za nasilje ipak nema opravdanja! Daje li nam vlastita nesreća pravo da nekoga pretučemo do 

smrti? Može li se uopće naći razlog za tako nešto? Postoji li ijedan čovjek koji zaslužuje umrijeti na 

tako brutalan način? Čak i da im se Luka žestoko suprotstavio i počeo njih tući, nije zaslužio takvu 

smrt jer je ne zaslužuje ni jedno ljudsko biće. I kad nam netko učini nešto nažao, moramo znati da 

nasilje ne rješava problem. Napraviš zlo drugome, ali poslije i sam imaš posljedice. Zašto to čine? 

Čini li ih to sretnima? Nalaze li u tome zabavu? Ako mu je otac takav, nije li on mogao odabrati dru-

gačiji put?

Svi mi nešto trebamo, ali iz nekog razloga to ne napravimo

Postupci ljudi iz ulice nisu mi se svidjeli baš kao ni njima samima. Cijela predstava prožeta je 

osjećajem krivnje zbog Lukine smrti. Policajka je trebala zapucati, ali nije. Ubojičin brat trebao je 

zaustaviti ubojicu, ali nije. Novinar i njegova žena trebali su stati i nazvati policiju, ali nisu to učinili. 

Ta riječ TREBALI ponavlja se bezbroj puta u trenucima kada se likovi kaju zbog svojih postupaka! 

Svi smo mi nekad nešto trebali učiniti, ali to iz nekog razloga nismo napravili. Da je policajka za-

pucala, možda bi je napali. Da su novinar i njegova žena stali, možda bi i njih pretukli. Da ga je brat 

zaustavio, možda bi i on bio okrivljen. Osjećaj krivnje kulminira na kraju. Svi su žalosni, ljuti, puni 

bijesa i tuge svjesni da su nešto trebali učiniti, a da je sada prekasno. Gotovo nitko u publici nije 

mogao zadržati suze kada je zasvirao Poštar lakog sna i kada su počeli plakati i bacati stvari po 

pozornici. Sve je izgledalo tako stvarno i puno osjećaja. U tom trenutku kao da su nam se otvorile 

oči. Postali smo svjesni koliko smo slabi i da smo samo ljudi od krvi i mesa koji često ne znaju ili 

nemaju hrabrosti učiniti ono što trebaju. Upravo smo zbog tog trenutka izašli iz dvorane drugači-

jeg pogleda na život, same sebe i ljude koji nas okružuju. Trebale su nas utješiti one tužne pjesme 

o tome kako će Luki tamo gdje se sada nalazi biti puno ljepše. Mogu li one utješiti Lukine rodite-

lje koji su gledajući Lukine slike i prisjećajući se sretnih dana s njim željeli samo još jednom vidjeti 

kako se njihovo dijete smije?

  

Hoće li se ikada išta promijeniti?

Cijela predstava odiše teškim ugođajem. Kao da očekujemo još nešto strašnije od onoga što se 

dogodilo Luki (ako strašnije od toga uopće može biti?). Likovi na pozornici cijelo se vrijeme tresu. 

Ali, od lošega početka gori je sam kraj kada glumci izgovaraju imena stvarnih žrtava usmrćenih 

premlaćivanjem. Ima tu žrtava vršnjačkog nasilja, ali i žena koje su do smrti pretukli njihovi muže-

vi ili dečki. Nabrojena su imena samo desetoro djece, ali koliko ih zapravo ima, a da mi to ne zna-

mo? Što u tome može biti strašnije od Lukina ubojstva? To što su se ta ubojstva dogodila nakon 

Luke. Prošlo je šest godina i otada se ništa nije promijenilo. Siledžije i dalje ubijaju iz zabave ili da 

bi iskalili svoj bijes na nekome, a mi koji nismo siledžije po prirodi (a trebali bismo biti da bismo se 

obranili od takvih!), moramo biti sretni da ne naletimo na nekoga tko će nam iz čistog hobija odu-

zeti život. Iz Lukinog slučaja naučili smo da ne možemo računati na pomoć drugih ljudi. Ipak, prije 

nego što drugima prigovorimo i počnemo se zaklinjati da bismo mi drugačije postupili i učinili ono 

što treba, zapitajmo se ne bismo li, ma kakvo god opravdanje našli, iz straha ili vlastite udobnosti 

okrenuli glavu?

Matea Derežić, 7. razred 

OŠ Čučerje  

Voditeljica: Adriana Pavlović
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RADOVI U SESVETSKOM NASELJU BRESTJU

Taoci vlastitog naselja
Izmjena vodovodnih cijevi u Brestju trajala je od ožujka do listopada 2016. 
godine. Radovi nisu mještanima samo prouzročili neugodnosti, nego su 
predstavljali i pravu opasnost. Budući da se očekuje nastavak radova ovoga 
proljeća, čeka li stanovnike Brestja opet isti scenarij?

Sesvetsko naselje Brestje nije, na sreću, doživjelo ratna razaranja. Ali je, na nesreću, razaranje 

doživjelo u mirnodopskom razdoblju. To ne znači da su se u njemu sukobljavale ulične bande ili da 

se dogodio potres ili tsunami. Dogodilo mu se ono što se ljeti inače događa mnogim zagrebačkim 

ulicama - građevinski radovi. Samo u mnogo gorem obliku. 

U Brestju su oni trajali od ožujka do listopada 2016. godine. Dovoljno dugo da pokvare ne samo 

ljeto, nego i proljeće i jesen stanovnicima Brestja. Koji su u tih osam mjeseci naučili mnoge nove 

vještine: preskakanje graba, hod po skelama kao po gimnastičkim gredama, mimoilaženje s bage-

rima, slalom po raskopanim ulicama između ogromnih cijevi.

Što je najgore, radovi su se odvijali u nekoliko ulica istovremeno, tako da nije bilo alternativnih 

pravaca, kako stručno i pametno vole reći izvjestitelji Hrvatskoga autokluba. Zbog svega toga sta-

novnici su se osjećali kao taoci vlastitoga naselja. Dodatni je problem predstavljala i blizina škole i 

vrtića zbog opasnosti kojima su djeca bila izložena. Većina stanovnika Brestja bila je ogorčena tim 

dugotrajnim radovima što su jasno dali do znanja u svojim izjavama.

Slavica T. (76): 

A kaj da vam rečem? Teške mi je. Ne mrem nikam iti. Več par meseci sam zaprta vu dvorišču. 

Ni susedi ne mrem. K meši nisam bila ni ne znam sama kat. A valda bu i tome jenput došel kraj, 

Bogek moj dragi.

Pero Č. (48):

Ovo nije za ljude šta nam rade. Ovoga nije bilo ni u Hirošimi. Ja sam proš'o pola svijeta, al 

nisam vidijo da ti odjednom zakrču sve izlaze i ulaze u naselje i da ne me'š ni mrdnut. Za ovo bi 

neko treb'o odgovarat.

Lucija K. (18): 

Joj, užas! Ni bus ne vozi kroz naselje. Uništila sam si nove starke.

No, uvijek ima onih koji strpljivo podnose sve događaje. 

Ivan R. (83):

A nije strašno. Ima i gorih stvari što čovjeka snađu. Ljudi su razmaženi, znate. Te ne mogu ho-

dati, te im smeta prašina, te im smeta buka. Eee, nisu oni ništa osjetili. Ni rata, ni zime, ni gladi. 

Dobro je. Glavno da rade. Konačno će mi voda normalno teći kroz pipe. Ovo je dosad curilo, brate.

A ima i onih koji bi i u nesreći htjeli izvući vlastitu korist.
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Mateo M. (14):

Daj čovječe, nemoj me niš pitat. Žurim u školu. Prvi sat mi je test. Joj, kad bi barem profa upao 

u grabu i ostao u cijevi do kraja škole. Joj, ideeeššš.

Iako su lani u listopadu radovi prestali, to još ne znači da je došao kraj mukama. Naime, kako 

smo neslužbeno saznali, jer službenu izjavu od voditelja gradilišta nismo uspjeli dobiti, radovi se 

nastavljaju u proljeće ove godine. A kad će biti gotovi, nitko nam ne zna reći.

Ana Baran, 7. razred

OŠ Brestje 

Voditeljica: Ankica Blažinović-Kljajo

Klara Štrok, 1. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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POSJET BIVŠEG BESKUĆNIKA MILE MRVALJA

Život kao finalna nogometna utakmica
U posjet Osnovnoj školi Stenjevec došao je bivši beskućnik Mile Mrvalj, 
pokretač humanitarne udruge Fajter te glavni urednik časopisa za 
beskućnike „Ulični fajter”. Učenici sedmog d razreda koji sudjeluju u 
humanitarnom projektu volontiranja u pučkoj kuhinji imali su priliku 
poslušati snažno, motivirajuće i nadasve dirljivo predavanje.

U okrilju ovogodišnjeg projekta sedmih razreda, Činim male stvari s velikom ljubavlju, a povo-

dom Svjetskog dana beskućnika, učenici 7.d razreda, s razrednicom Nikolinom Stanišić, 14.listopa-

da 2016. ugostili su g. Milu Mrvalja, bivšeg beskućnika, koji je snagom volje i vjerom u sebe i život, 

pobijedio beskućništvo. Ispričao nam je o svojim teškim životnim bitkama i kako su ga neoprezne 

financijske odluke dovele do lutanja ulicom. Predavanje je započeo uputivši nam pitanje Što je to 

život? Na prvu, nismo znali što odgovoriti. G. Mrvalj je našu šutnju prekinuo ponudivši svoj odgo-

vor. Rekao je da je za njega život poput finalne nogometne utakmice. Ljudi često uspoređuju život 

s dugom stazom koja ima svojih uzbrdica i nizbrdica, no nikad nisam čula usporedbu života i final-

ne utakmice. On je svoj odgovor obrazložio metaforički. Naime, svakog dana moramo razmišljati 

i djelovati kao da je upravo taj trenutak završna utakmica najvećeg svjetskog natjecanja u kojem 

želimo pobijediti. Baš zbog toga svaki se dan moramo truditi iznova, sve više i više davati sve od 

sebe jer u finalu smo ili pobjednik ili gubitnik. G. Mrvalj zorno nam je predočio uspjeh kroz lik po-

znatog igrača Christiana Ronalda. On je poznati igrač Real Madrida, jednog od najuspješnijih nogo-

metnih klubova svijeta, no cijenjen je ne zbog svog izgleda, već zbog igranja i tehnike. Tako ni nas 

ljudi neće prepoznati i cijeniti zbog ljepote ili markirane odjeće, već uspješnog rada i marljivosti.

Nas je, učenike, jako zanimala životna priča g. Mrvalja, a pogotovo način na koji se izvukao 

iz teškoća koje donosi beskućništvo. Pripovijedao nam je o svom životu. Saznali smo da je prvu 

tešku finalnu utakmicu pobijedio za vrijeme rata u rodnom Sarajevu, kada je odlučio ostati uz 

bolesnu majku, po cijenu svog vlastitog života. Istaknuo je kako mu je, iako jako teško, to raz-

doblje bilo čak i najljepše u životu jer ga je snažno promijenilo i okrenulo na ono što je u živo-

tu uistinu bitno, obitelj i pomaganje. Nekoliko godina kasnije postao je beskućnik zbog poslov-

nih ulaganja koja u jednom trenutku više nije mogao podmirivati. Njegova likovna galerija 

je propala, ostao je bez stana u Sarajevu, našao se na ulici bez potpore i pomoći rodbine, pri-

jatelja, svih onih koji su nekoć stajali uz njega dok su mu u životu cvjetale ruže. No on se nije 

predao. Nije se odao alkoholu ni tuzi. Gospodin Mrvalj otkrio nam je da brojni beskućnici upra-

vo zbog svoje slabosti kako provoditi svoje tužne monotone dane, postaju alkoholičari ili pada-

ju u teške depresije. To me jako rastužilo. Veoma je raširen stereotip da su se beskućnici naš-

li na cesti zbog alkohola, no većina njih prije beskućništva uglavnom nije imala takve probleme.  

Ispričao nam je kako je preživio tri godine beskućništva u Zagrebu kamo je došao u potrazi za spa-

som, skupljanjem boca te njihovom prodajom za što bi dnevno dobivao svega nekoliko kuna. Živio 

je u ruševinama, napuštenim zagrebačkim zgradama. Životario je bez osnovnih životnih uvjeta, u 

istoj prostoriji sa štakorima - sama pomisao na to čini mi se tako teškom i nehumanom. Kad god 

vidimo beskućnike na ulici, primijetit ćemo kako teško hodaju. Razlog tomu su rane na stopalima 

od dana, mjeseci neskidanja cipela s nogu, čak ni noću, kako bi se obranili od štakora koje privlači 

miris ljudskog znoja. Ako beskućnik izuje svoje cipelu, riskira da ga štakor ugrize i prenesu mu tko 
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zna kakve zaraze, od kojih se vjerojatno ne bi mogao ni izliječiti jer beskućnici nemaju pravo na 

zdravstveno osiguranje. Zamislite provesti jednu godinu, a da niste izuli cipele! Ono što je nama 

nezamislivo, stvarnost je nekih ljudi. 

Bivši beskućnik rekao nam je da ne bi mogao preživjeti da nije bilo pučke kuhinje. Ove godine 

godišnji projekt sedmih razreda Osnovne škole Stenjevec je volontiranje u pučkoj kuhinji, Činim 

male stvari s velikom ljubavlju. Motivirajuće predavanje g. Mrvalja još nas je više potaknulo na vo-

lontiranje i rad u pučkoj kuhinji. Ono što nas je sve oduševilo jest što je g. Mrvalj o ovim socijalnim 

problemima govorio s mnogo pozitivnog duha. Istaknuo je kako svaki čovjek u životu nailazi na 

probleme, veće ili manje, no da je najvažnije s tim se problemima borbeno suočiti i živjeti ih kao 

izazove koji će nas promijeniti na bolje, u ljude koji žele živjeti punim plućima, koji žele pomagati 

potrebitijima od sebe. Nadahnuo nas je svojim primjerom pokretanja udruge Fajter koja likovnim 

radionicama i humanitarnim pomaganjem radi na ponovnom vraćanju dostojanstva i života be-

skućnicima koji se imaju snage izvući iz ralja ulice. Volonteri udruge izdaju i časopis Ulični fajter 

čijom se prodajom na ulicama beskućnici trude zaraditi novac koji će im osigurati toplo prenoćište 

i osnovne potrebe za život. Kupnjom časopisa i prikupljanjem materijalnih sredstava barem smo 

malo potpomogli g. Mrvalju i njegovim volonterima Fajterima u nastavku borbe za bolji život zagre-

bačkih beskućnika. 

Na samom kraju, mislima mi je opet prošla usporedba s početka predavanja. Mile Mrvalj u mo-

jim je očima bio kao Cristiano Ronaldo! Njega su prepoznali baš zato što je primijenio svoje znanje 

i vještine te se svojim radom i talentom izvukao iz beskućništva. Nije se predao i svoju je tešku ži-

votnu situaciju odigrao kao finalnu utakmicu. Borio se i radio ono što zna najbolje i tako je postao 

pobjednik u svojoj igri. Tada sam i ja odlučila svakog dana igrati svoje finalne utakmice.

Lucija Paladin, 7. razred

OŠ Stenjevec 

Voditelj: Zoran Šutić

Lana Banjac, 8. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Školski
listovi



ISKRICA
OŠ Mladost
Urednica: Nina Galić
Voditeljica: Iva Šišak

ŽUBOR
OŠ Vukomerec
Urednik: Josip Đurinić
Voditeljica: Kristina Ćutić

ZADNJA KLUPA br. 47
OŠ Ivana Gundulića
Urednica: Pala Bokić Liko
Voditeljica: Pavao Jerolimov

SKICA
OŠ Josipa Račića
Urednica: Sara Lazarušić
Voditeljica: Arijana Zakanj Ivasović

NAŠ TOMISLAV
OŠ Kralja Tomislava
Urednica: Elida Ćenaj
Voditeljica: Lana Gotal

WEB ŠKOLSKI LISTOVI

JABUKA
OŠ Jabukovac
Urednik: Karlo Bubanović
Voditelj: Slaven Šekuljica

KRESNICE
OŠ Ivana Granđe
Urednica: Ema Okičan
Voditeljica: Maja Kovačević

ODRAZI
OŠ Rudeš
Urednica: Paola Tolić
Voditeljica: Kristina Mlinar

ZAG
OŠ Marije Jurić Zagorke
Urednica: Mia Škarupka
Voditeljica: Ivana Hrenar
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ZADNJA KLUPA br. 45
OŠ Ivana Gundulića 
Urednica: Pala Bokić Liko 
Voditelj: Pavao Jerolimov

MLADI SUSEDGRAD
OŠ bana Josipa Jelačića 
Urednik: Fran Uccellini 
Voditeljica: Višnja Jaklin

RETKO
OŠ Retkovec 
Urednik: Dinko Jurin 
Voditeljica: Slavica Knezović

KLIK
OŠ Brestje 
Urednica: Agneza Hadrović 
Voditeljica: Ivana Rešetar

LIST S REBRA
OŠ Jordanovac 
Urednik: Fabijan Benčec 
Voditeljica: Ivana Vukušić

ČAROBNA FRULA
OŠ Jure Kaštelana 
Urednica: Ella Dobrić 
Voditeljica: Suzana Plevnik

MEŠTRI
OŠ Ivana Meštrovića  
Urednica: Paula Zdelar 
Voditeljica: Gordana Ljubas

GUSTAV
OŠ Antuna Gustava Matoša 
Urednica: Katja Ivanić 
Voditeljica: Marita Batinović

MAŠTA I SVAŠTA
OŠ Grigora Viteza 
Urednik: Tvrtko Šapina 
Voditeljica: Elida Trusić

MIHIĆ
OŠ Antuna Mihanovića 
Urednica: Jelena Crnogorac 
Voditeljica: Vanja Jurilj

OTON
OŠ Otona Ivekovića 
Urednica: Katja Gerić  
Voditeljica: Marija Popović

SLAP
OŠ Dobriše Cesarića 
Urednica: Nika Ševerdija 
Voditeljica:Sanja Fuchs

WEB ŠKOLSKI LISTOVI

ZVON
OŠ Vugrovec - Kašina 
Urednica: Lara Marčec 
Voditeljica: Dijana Dill

*predloženi školski listovi za Državnu smotru

PREDLOŽENI*
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RADIJSKA EMISIJA

Tema dana
Autorice: Lucija Škof i Iva Šimunac
OŠ Horvati
Voditeljica: Dubravka Rušnov

RADIOIGRE

Vuk koji je htio promijeniti boju
Autorica: Tara Brezinščak
OŠ Grigora Viteza
Voditeljica: Spomenka Horvat

Jednom nisam znao račune
Autori: E. A. Craig, Majda Bradić
OŠ Horvati
Voditeljica: Gabrijela Kukanja
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*predložene radijske emisije i radioigre za Državnu smotru

učenika osnovnih škola

Radijske
emisije i

radioigre

PREDLOŽENE*

RADIJSKE EMISIJE

Čitači napamet 
Autori: skupina učenika 
OŠ Pavleka Miškine 
Voditeljica: Natalija Stipetić Čus

Kao da m pola fali  
Autorice:  Ana Samoščanec, Petra Samoščanec 
OŠ Marije Jurić Zagorke 
Voditeljica: Ana Brčić Bauer

Na izvoru života 
Autorica: Paula Žitnik
OŠ Rudeš 
Voditeljica: Mirjana Jukić
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ŽUPANIJSKO POVJERENSTVO ZA PRIPREMU 
I PROVEDBU SMOTRE UČENIKA OSNOVNIH 
ŠKOLA GRADA ZAGREBA - LiDraNo 2017. 

PREDSJEDNIK POVJERENSTVA

Antonio Jurčev, ravnatelj

OŠ Antuna Gustava Matoša 

TAJNICA POVJERENSTVA

Blaženka Tomljenović

OŠ Antuna Gustava Matoša 

ČLANOVI POVJERENSTVA

Marija Đerek

Marijan Šimeg

Sanja Pilić

Ksenija Rožman

Branka Manin

Valentina Kabić-Bratuša

Zdenka Kapović

Tomislav Filić

Nada Šimić

Marina Sabolović

Marija Luković

Mirjana Jermol

Marijan Grbac
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PROSUDBENA POVJERENSTVA ZA ŽUPANIJSKU 
RAZINU SMOTRE - LiDraNo 2017. 
ZA UČENIKE OSNOVNIH ŠKOLA

ČLANOVI POVJERENSTVA

Sanja Pilić

Ana Đokić-Pongrašić

Silvija Šesto

Marijan Šimeg

Mirela Lilek

Branka Primorac

Anita Končar

Ksenija Rožman 

Jelena Hadži Manev

Maja Katić

Darko Tralić

Frana Maria Vranković

Višnja Biti

Irena Plejić Premec

Majda Makovec Joksimović 
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PROGRAM SMOTRE UČENIKA SREDNJIH ŠKOLA
GRADA ZAGREBA - LiDraNo 2017.

13. veljače 2017.

11.00 sati 

Svečano otvorenje smotre 

LiDraNO 2017.

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

12.30 sati 

Pojedinačni scenski nastupi 

učenika osnovnih škola

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za pojedinačne 

scenske nastupe 

OŠ Josipa Jurja Strossmayera, 

Varšavska 18

16.30 sati 

Pojedinačni scenski nastupi 

učenika srednjih škola

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

Okrugli stol učenika i voditelja 

srednjih škola za pojedinačne 

scenske nastupe 

OŠ Josipa Jurja Strossmayera, 

Varšavska 18

14. veljače 2017.

11.00 sati 

Otvorenje izložbe školskih listova 

Hrvatski školski muzej, Trg 

maršala Tita 4

12.00 sati 

Skupni scenski nastupi učenika 

srednjih škola 

Okrugli stol učenika i voditelja 

srednjih škola za skupne scenske 

nastupe 

Kazalište „Vidra”, Draškovićeva 80

14.30 sati 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za novinarsko 

stvaralaštvo 

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

16.30 sati 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za radijske 

emisije 

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

18.00 sati 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za literarno 

stvaralaštvo

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

15. veljače 2017.

12.00 sati 

Skupni scenski nastupi učenika 

osnovnih škola - I. dio 

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

16. veljače 2017.

12.00 

Skupni scenski nastupi učenika 

osnovnih škola - II. dio 

Kazalište „Vidra”, Draškovićeva 80 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za 

skupne scenske nastupe

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

16.00  

Okrugli stol učenika i 

voditelja srednjih škola za 

literarno,novinarsko i radijsko 

stvaralaštvo

Prirodoslovna škola Vladimira 

Preloga, Ulica grada  

Vukovara 269
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PRIRODOSLOVNA ŠKOLA

Vladimira 
Preloga
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učenika srednjih škola

radovi
Literarni 
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13.3.2016.

Smrt je predivna. Ona je labud koji pliva na jezeru, ne znajući da će mu netko slomiti vrat. 

Ona se penje brzo kao pauk, a onda, traži mjesto za spavanje. Spava dok je netko ne probudi, a 

kad se probudi, da do znanja da je budna. 

Željezo u jetrima, bakar u krvi i kobalt na očima, sve je to moj didi imao. Metal se širio postupno 

i sigurno, kao bezglavi pauk trčao gore dolje po njegovom tijelu i ostavljao svoje tragove. 

Predzadnji put kad sam te vidjela, bio si žut. To me podsjeća na sunce, a tvoj labud nije žut. On 

je crn, smrdljiv i okrutan. I jedva sam čekala da mu pukne vrat, šteta što si s tim vratom puknuo i ti. 

Baka je tužna jer te više nema. Mama je tužna jer više nema tatu, a ja sam tužna jer sam te zabo-

ravila. Ti si otputovao, ideš u svoj rodni Osijek i lijepo ti je. „Ja sam sretna mala djevojčica koja se 

brine samo za školu, prijatelje i sebe. Otplakala je svoje i sada je to gotovo”. 

Zadnji put kad sam te vidjela, bio si siv. Izgledao si kao mršava duša neke druge osobe. Ležao 

si na bolničkom krevetu i pričao viceve sestrama. One su urlale od smijeha. Tada je bilo lijepo pla-

kati. Smrt je tada bila predivna.

Plijesan na srcu, pljuvačka na gušterači i opekline na mozgu.

Smrt je odvratna.

Ona je kanalizacija sa svojim najvećim govnima. Ona je posječeno stablo koje krvari te isušena 

rijeka s još živim ribama koje se koprcaju na zraku. Boli me to, što te boljelo.

Sjede dlake brade na tvojoj ćelavoj rozoj glavi - Voljela sam ih

Tvoj veliki pivski trbuh, koji je svakim danom sve više nestajao - Voljela sam ga

Tvoja polovična ruka, prepolovljena saobraćajkom '76. - Voljela sam ju.

Bezglavi pauk je odabrao tebe. Plesao je s tobom i prisilio nas da gledamo. Svojom mrežom 

ispleo je tvoju dušu tuđom, meni nepoznatom.

Didi moj dragi, oprosti mi što tek sada plačem.

Maja Čamdžić, 4. razred 

XVIII. gimnazija

Voditelj: Zoran Ferić
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Da imam Perzejevoga Pegaza i krilate sandale

Zovem se Sanja i živim u malom gradiću zvanom Fejl. Imam brata koji me užasno živcira i ko-

jega bih najradije obrisala jednom velikom gumicom. Ja ga još zovem Dumb (ogromna pogreška u 

mom životopisu, napravljena kemijskom). Roditelji su mi rastavljeni, a ja živim s tatom koji je mrzo-

voljni pijanac i kojemu, tko zna zašto, smeta što sam ja u svim lošim situacijama koje se događaju 

u našoj obitelji - normalna.

Često mi govori da od mene nikada neće biti ništa i da ću završiti kao propalica (ne mogu ni 

pretpostaviti u što se mama na njemu zaljubila). Uglavnom, da ne duljim, želim vam predstaviti svoj 

san (mnogi bježe od mene kada to čuju, ali to su uglavnom stanovnici Fejla). Gotovo svake večeri 

otkad sam napunila 15 godina razmišljam o tome kako ću se u ovome gradu uzdići na način koji će 

se zapamtiti i o kojemu će se godinama pričati. Smisao moga sna uvijek je isti, ali načini uvijek ra-

zličiti i meni nedovoljno dobri. Moj brat želi se preseliti iz našega grada jer misli da je tu nemoguće 

išta postići. Ja želim ostati i pokazati suprotno, ne želim bježati i praviti se da jednoga dijela mog 

života nema. 

Kao maloj, mama mi je prije spavanja uvijek pričala priče. Međutim, nikad nije pričala o Snjegu-

ljici ili Pepeljugi, nego o junacima, titanima, o Zeusu, bogu munja i gromova koji se, da bi se domo-

gao obožavanoga ženskog bića, pretvarao u moćnoga bika, bijeloga labuda, zlatnu kišu... Posebno 

mi se sviđao Perzej. Maštala sam o njegovoj snazi, divila se i čudila njegovoj hrabrosti, bojala se 

Gorgona, sanjala da me oslobađa kao Andromedu. Uvijek me zanimalo više, bez daha sam čekala 

što će se dalje zbiti. Mamu nisam puštala da ode iz moje sobe, htjela sam još, ali s pojavom mog 

cmizdravog brata na svijetu često je morala odjuriti ne bi li ga umirila (život je bio lijep dok se on 

nije pojavio). Otkad je prije četiri godine i dva mjeseca otišla iz ovoga grada „ostvariti sebe” i mož-

da, kako kaže, završiti svoj fakultet i okusiti „uspjeh", više mi nitko nikada nije pričao priče kao 

moja Danaja koja me napustila. 

Dosta sam čekala i gledala u zvjezdano nebo tražeći Kasiopeju.

Želim dokazati stanovnicima Fejla da postoji nešto iznad njihovih sićušnih misli, prizemnih raz-

govora i zadanih okvira, da nije sve crno-bijelo, nego da ima jedna velika duga prekrasnih boja 

iznad svakog neuspjeha, vapnom ugušenih snova i potonulih pokušaja za ostvarenjem nečega bo-

ljeg. Evo moga sna: želim Perzejevoga Pegaza i njegove krilate sandale tako da se svaki put kad 

padnem i prestanem vjerovati u sebe, kad mi svi (opet) počnu govoriti da odustanem jer se nikada 

odavde neću izvući, jednom zauvijek uzdignem na njegovome Pegazu i pokažem da sam ojačala od 

njihovih riječi. 

Lea Oršuš, 1. razred

XI. gimnazija 

Voditeljica: Ivana Babić
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Hoću li ići kući?

ispod majčinih noktiju uvijek su komadići narančine kore. njena najdražeg voća.

ovdje zaboravljam zvuk majčina glasa. mnogim danima ne mogu razlikovati svoju šaku od njena 

lica. ovdje sam hladna. ovdje sam stranac u vlastitom tijelu.

ovakav je osjećaj kada zahladi, pitam se. kad bih se možda čvršće držala, kad bih možda jače 

stisnula svoje noge, možda bi me više volio. kad bih možda ostala pribrana, možda ne bi bio primo-

ran progutati me cijelu.

ja sam klupko vune koje se odmotava unazad; padam na samu sebe kao zvijezda padalica koja 

se opekla na vlastitu vrućinu; zašila sam si šavove lijevom rukom; desna mi ruka visi beživotno; 

moja koža kao da nije moja.

ispod noktiju mi je prljavština. rano sam procvjetala, a on mi je rekao da sam dobila dovoljno 

sunca. ubrao me i odnio. odsjekao mi je stabljiku i ostavio korijen, osušio mi latice na svome autu, 

a ja se ne mogu sjetiti tko sam.

razmišljam u paradigmama, kad bi me išta spasilo, bilo bi peto. pet prstiju na mojim rukama i 

nijedan se ne može sjetiti ogrebotina na vratu i leđima.

ne sjećam se, ne sjećam se, ne sjećam se.

zato što želim zaboraviti. sažimam samu sebe. pakiram samu sebe u koncentrat.

ako sam njegov dom, gdje mogu leći da zatvorim oči i kažem malenoj djevojčici da je volim? 

gdje ona može saznati da je bol krasta koju ogrebeš? da je ljubav avanturistička knjiga koju sama 

odabereš, a ne nešto božansko odabrano od bogova i kerubina? gdje može saznati da nitko ne 

može pogledati u linije na dlanu i prstom pokazati gdje sve završava.

slijepo osjećam izlaz dok prstima urezuješ labirinte u moje bokove - punim se prašinom. grizem 

i grebem i još uvijek sam stranac u svome tijelu. ako ogrebem dovoljno slojeva, hoću li zaboraviti?

je li moj um okrnjen i prebojan poput platna čekajući me?

imam pet godina i prsti su mi meki poput unutrašnjosti breskve. podižem ruku, pokušavam do-

hvatiti. kad bih mogla slikati, bilo bi crveno,

plavo,

crno,

o, bože.

prestala sam pratiti vrijeme, sada mi je na umu samo „ovdje" i „ondje". „ondje" je samo sjeća-

nje, ali „ovdje" je uvijek prisutno, poput vlaka koji nikad ne kasni ili nebeskog plavetnila, ali molim 

se da se jednoga dana tračnice polome i stotine tona crnila pohrle u ovu zečju rupu sa mnom. mo-

lim se da nebo jednoga dana bude crveno,

plavo,

crno,

o, bože.

zašto mi se ovo dogodilo?

ako se odreknem svoga tijela,

hoću li ići kući?

Tea Ramroth, 3. razred

Nadbiskupska klasična gimnazija s pravom javnosti

Voditeljica: Andja Jakovljević
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Išarani zid pothodnika u Dugavama

Nevoljko prebirem po naslaganim knjigama i bilježnicama na radnom stolu. Zadaća za sutra, 

prekosutra, zadaci, vježbe… Toliko toga me čeka, a vani je već zubato zimsko sunce pobjeglo za ho-

rizont. Dok skupljam želju, volju i htijenje za smisleno povezivanje brojki i slova, pažnju mi privlače 

najave vijesti na televiziji. Još jedno putovanje u bolje sutra za brojne ljude izbjeglice postalo je 

najgora noćna mora. Još jedan nedosanjani san, još jedna rano prekinuta mladost, još jedna usa-

mljena starost. Tragedija koja je u hladni vodeni grob odnijela već tisuće ljudi. Prevrnuti prenatrpa-

ni brodovi izgledaju kao čelični mamci smrti. Preživjeli svjedoci kaosa očajno traže svoje najbliže, 

a spasioci u naručju čvrsto na prsima privijaju „smotuljke deka” iz kojih vire mršave dječje ručice 

i nožice. Sva su mi lica ista, kao razmazane teške boje. Kao olujno more, u kojem tražim ono jedno 

lice, onu jednu kap koja bi odagnala sve moje sumnje, koje bi iz temelja potkopalo moje stavove i 

reklo: „Hej, ja sam tu, od krvi i mesa i ja bez obzira na vjeru i naciju imam srce s kojim volim, ruke 

s kojima grlim i svijest da postojim!” Misli mi prekida zvuk mobitela.

Trening! Moram na trening! Brzo spremam stvari, već onako iz navike, a sve ostalo pada u dru-

gi plan.

Slike užasa na ispaćenim licima zamjenjuje slika užasa na mom, jer evidentno kasnim. Ne gine 

mi trideset „marinaca”. Što sam bliže dvorani, problemi izbjeglica sve su dalje, kao da se događaju 

negdje drugdje, u možebitnom paralelnom svemiru.

Utrčavam u dvoranu, usput navlačim štitnike i prvu osobu do sebe molim da mi stegne oklop 

na leđima dok bezuspješno uguravam posljednje pramenove kose u kacigu. Iako je taekwondo moja 

velika ljubav, ono što ponekad vidim u ogledalu od silne zaštitne opreme više nalikuje na debeljka iz 

reklame za Michellin gume nego na djevojku. Međutim, ono što sam ovog puta ugledala u ogledalu 

dvorane bilo je lice neznanca. Naime, oklop mi je vezivao mršavi, tamnoputi mladić. Neugodnu tiši-

nu i moje pokušaje da izgovorim nešto više od veznika prekinuo je trener službeno nas upoznavši 

s novim članom borbene ekipe. Bio je to Ali Nooghandost, dvadesttrogodišnji Iranac i azilant kojeg 

je „put smrti” i ljubav prema takwondou dovela na vrata našeg kluba. Iz treninga u trening nezna-

nac sve više postaje mladić iz susjedstva, a Ali službeno postaje Joško. S obzirom na to da njegovo 

iransko ime na hrvatskom jeziku predstavlja veznik „ali”, prvi treninzi izgledali su zbunjujuće za 

našeg novog člana. Kada bi trener objašnjavao taktiku i spomenuo „ali”, on bi se trgnuo jer je mi-

slio da njemu nešto govori. Kako bismo izbjegli daljnje komične situacije, nazvali smo ga hrvatskim 

imenom Joško. 

Jednog dana Ali je imao potrebu ispričati nam svoj životni put. Tada sam shvatila da je baš on to 

lice s početka priče, ta kap u moru koja će činiti razliku je li čaša do pola puna ili do pola prazna. Nai-

me, milijuni ljudi već godinama bježe iz Azije i Afrike prema našem kontinentu. Samo kroz Hrvatsku 

od početka krize prošlo je više od pola milijuna migranata, a među njima ima i liječnika, studenata, 

inženjera, umjetnika, seljaka, umirovljenika... ali i sportaša. Među njima je i jedan koji je postao prvi 

sportaš-azilant u našoj državi. Svakog od njih potjerala je osobna nevolja, a ovo je Alijeva priča.

Dok mi opisuje svoje djetinjstvo i život uz majku, oca, sestru i četvero braće u malom mjestaš-

cu Rashit u Iranu, onaj sjaj u očima skriva suze. Najveću radost i zadovoljstvo predstavljao mu je 

taekwondo koji trenira od devete godine i na neki način mu je podredio svoj život. U Iranu je treni-

rao tri puta dnevno u kampu iranske vojne vrste zbog čega nije mogao uskladiti sport s fakultet-

skim obvezama, a kada slušam kojim žarom o njemu govori, shvaćam i zašto. Samo po sebi namet-

nulo mi se pitanje Alijeva bijega iz domovine s obzirom na to da u Iranu nema rata i da ne pripada 

državama u teškim gospodarskim problemima koji bi ljude natjerali na put „trbuhom za kruhom” 

zbog siromaštva, gladi i ratnih razaranja. Odgovor leži u vjeri. Naime, Alijev stariji brat, koji trenut-
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no boravi u Turskoj, cijelu je obitelj približio kršćanstvu u razdoblju kada je Ali bio jako nesretan, 

tužan i depresivan jer je bio teško oštećen u svojim pravima. Kaže da je tada prvi puta pročitao Bi-

bliju, točnije njen sažetak na desetak stranica jer je posjedovanje istog u Iranu jako opasno. Obja-

snio mi je da Iranu ne postoje crkve, ali da ima puno tzv. kućnih crkvi u stanovima i kućama u koje bi 

ljudi manje-više krišom ulazili. Nema klasičnih misa, ni svećenika jer je svaka takva, kako ju kodno 

nazivaju, „aktivnost” ilegalna. Ondje se vjera usmeno širi i krišom se kopira i raspačava Biblija ili 

njezini dijelovi. Ono što je u njoj pročitao dalo mu je poticaj da iz korijena promijeni svoj svjetonazor 

i od rođenog muslimana postane kršćanin što je u Iranu, prema tamošnjim zakonima i običajima, 

teško oprostivo. Puno mu je značilo što su mu podršku pružili roditelji i sestra koji su ipak odabrali 

ostanak u svojoj domovini gdje su uz obvezno poštivanje islamskih zakona, običaja i vjere sigurni 

od progona. Iran je napustio s prijateljem, a o tzv. „putu smrti”, kako ga migranti nazivaju, nerado 

govori. Previše je to tuge, kaže. Po dolasku u Europu smjestio se u Austriji i odmah potražio najbli-

ži taekwondo klub. Aktivno bavljenje taekwondoom uvelike mu je pomoglo u azilantskim danima. 

Međutim, sklapanjem Dublinskog sporazuma za Alija ponovno počinju najveći izbjeglički strahovi. 

Austrija je prema odredbama spomenutog sporazuma izgnala Alija u državu u kojoj je prvo regi-

striran. Bila je to, pogađate, Hrvatska. U najtežim trenutcima prihvatila ga je i prigrlila Baptistička 

crkva, a privremeni mir i slobodu pronašao je u skromnom domu jedne zagrebačke obitelji. Šetajući 

naseljem začuo je borbene poklike iz dvorane koji su ga doveli na vrata našeg kluba gdje je i dan-

danas ostao zahvaljujući svom velikom talentu i upornosti. Trenutno intenzivno uči hrvatski jezik 

za koji kaže da mu je težak jer često pogriješi i kaže nešto smiješno, što, naravno, zvuči simpatično 

i povod nam je da ga malo zezamo. Jedini cilj u životu mu je proći kvalifikacije i otići na Olimpijske 

igre u Tokio, naravno, pod hrvatskom zastavom. Sretno Ali!

Ovo je samo jedna priča, samo jedan trnovit put kojim nitko ne bi trebao ići. Ponovno gledam 

vijesti, ponovno rijeka ljudi traži svoj spas na našem kontinentu, ali sada vidim svaku njenu kap, 

svako lice koje kao da nije lice, već maska užasa i boli. Ne pitam se tko su, gdje idu, niti im preispitu-

jem namjere. Suosjećam. Sretna sam što živim na ovom malom komadu prekrasne hrvatske zemlje, 

gdje mi je omogućeno da sama ispisujem svoj bijeli zid života. Ponosna sam na svoje sugrađane i 

njihovo veliko srce i empatiju jer mnogi su od njih u nedavnoj prošlosti i sami bili izbjeglice. Zato 

me obuzme tuga kada pogledam Alijev život koji me neopisivo podsjeća na išarani zid pothodnika 

u Dugavama. Svatko tko u njega uđe bez pitanja ostavi svoj grafit preko onog prijašnjeg, a kada ga 

netko prvi put takvog išaranog vidi, ne prepoznaje njegovu istinsku vrijednost. 

Laura Glasnović, 1.razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Lana Rušnov Perić
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Dominik Kos, mentor: Damir Brčić, prof. 
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Ivana

Uvijek sam tražio nekakvu instant sreću, lažne ljubavi i jeftinu zabavu. Izvana sam se dokazivao 

da svi pomisle kako sam sretan. Izlasci, lake djevojke i lažna hladnokrvnost uvijek su izazivali ljubo-

morne poglede i divljenje u društvu. Pravio sam da to ne vidim, ali znao sam to i uživao u tome. Na 

prvi pogled imao sam sve što želim, zapravo sve što netko mojih godina može poželjeti. Ipak, jed-

nostavno nisam bio sretan. Nikada to nikome nisam priznao, ali bio sam jako tužna osoba. Tragao 

sam za savršenom djevojkom s kojom ću zaista biti sretan, djevojkom s kojom ću moći razgovarati 

o svemu, koja će biti tu za mene u svakom trenutku. Papučarski, ha? Možete zamisliti kakve bi re-

akcije tek imalo moje društvo kada bih im to rekao. No moja lažna hladnokrvnost je sve to dobro 

prikrivala pa se nisam imao razloga brinuti. Nitko to nije primjećivao. Osim Ivane. 

Ivana je znala sve. Ona je bila moja prijateljica još iz osnovne škole. Kao klinci smo bili zalju-

bljeni, ali odlaskom u srednju svoj smo odnos ostavili na jako dobrom prijateljstvu. Imao sam puno 

prijatelja, ali njoj sam jedinoj mogao reći sve. Govorio sam joj o svojim curama, rijetkim slučajevi-

ma kada sam se zaljubio, izlascima... Uvijek bi me saslušala, nudila savjet, smijala se i tugovala sa 

mnom. Posvađali smo se samo jednom, kad sam se ludo zaljubio. Upitala me po čemu je ta djevojka 

tako posebna, a ja sam odgovorio: lijepo je kad je nekome stalo do tebe. To joj je zasmetalo i tada 

par dana nismo razgovarali. Brzo ju je prošla ljutnja, ali morao sam se dosta truditi da to zaboravi. 

Ivana nikad nije bila tip za dečka, iako je bila neopisivo privlačna. Njezina dugačka smeđa kosa pa-

dala joj je do sredine leda. Oči su joj bile položene lagano u koso, čime je u osnovnoj školi izazivala 

dosta podsmjeha. Bila je dosta visoka i imala čudesno oblikovano tijelo zbog bavljenja sportom. Od 

početka našeg druženja svi su mislili da imamo nešto više od prijateljstva. Iako to nije bila istina, 

godilo mi je što me povezuje s tako zgodnom curom. Nakon one male svađe, sve više smo se počeli 

udaljavati. Znali smo ne progovoriti po dva-tri dana. Nisam se previše obazirao na to, iako mi je ne-

kad bilo žao što je tako. U društvu se sve više počelo pričati da izlazi s jednim našim poznanikom. 

Svaki put kad bi se to spomenulo, automatski sam promijenio temu i pravio se da me to ne zanima. 

Svaki put kada sam pomislio da izlazi s nekim dečkom, nešto me stegnulo oko srca. Obuzeo me ču-

dan osjećaj koji dosada nisam osjetio. Nisam se mogao pomiriti da sada sjedi nekim dečkom i da je 

prema njemu ista kao prema meni. Da neki kreten uživa u društvu najbolje cure na svijetu. 

„Pa ja sam se zaljubio!” šokirano sam pomislio. Nisam se mogao pomiriti s tom situacijom. 

Znao sam da sam u pravu, ali jednostavno nisam želio da bude tako. Toliko sam tražio savršenu 

curu, a ona je cijelo vrijeme bila ispred mene. 

Bila je subota. Svake subote otkad se družimo šetali smo mog psa. Dan prije dogovorili smo se 

preko poruka da se nađemo gdje i uvijek, u četiri sata poslijepodne. Znao sam da mi je to šansa da 

provjerim jesu li one glasine istinite i da je pitam zašto mi ništa nije rekla. Nisam imao pojma kako 

započeti razgovor. Možda da je napadnem, možda da joj priznam svoje osjećaje? Par minuta prije 

izlaska iz kuće osjetio sam nervozu koja mi se javljala kad god bih išao van s nekom curom koja mi 

se sviđa. Vani je bio predivan proljetni dan. Privezao sam zlatnog retrivera na uzicu i krenuo prema 

mjestu sastanka. Ivana je stigla prije i sjedila je na staroj autobusnoj stanici, čekajući. Prišao sam 

joj i zagrlili smo se. „Dugo se nismo vidjeli a?” upitala me smiješeći se. Samo sam uzvratio osmijeh. 

Hodali smo u tišini par minuta kada sam je konačno upitao: „Dobro kad si mi mislila reći?” Pogle-

dala me ispod oka i nasmiješila se. „I kakav je?” nastavio sam. To mi je bila najveća greška jer sam 

sljedećih pet minuta slušao o najdivnijem dečku na svijetu. Zapravo mi nije smetalo što mu je ne-

prestano dijelila komplimente, nego to što je svoj razgovor s njim opisivala točno onako kako sam 

zamišljao da nekoj svojoj frendici opisuje razgovor sa mnom. Kada je napokon završila, zastala je 

i rekla: „Uostalom, lijepo je kad je nekom stalo do tebe.” U tom trenutku pogledala me pogledom 
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koji vrlo dobro poznajem, pogledom kojim je govorila da me zna bolje od ikoga. Pokušao sam nešto 

reći, ali nisam mogao. Što god bih rekao, ispalo bi krivo. „Ivana,ja...” krenuo sam nešto reći, ali me 

u tom trenutku prekinula. „Sad znaš kako je meni bilo sve ove godine. Zakasnio, si dragi.” Okrenula 

se u suprotnom smjeru i otišla.

Filip Škrlec, 3. razred

XII. gimnazija

Voditeljica: Korana Serdarević

Mihaela Samar, mentorica: Anita Parlov, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Jelena Gladović, 1. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Goranka Lazić
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Jesen

Pogledom pratim zaigrano lišće

I gustu maglu što netom se digla.

Vjetar u kosi nježno mi šapće

To zlatna i lijepa jesen je stigla.

Dok zrakom miris kestena se širi

Sramežljivo sunce obraze mi grije.

Sve su boje ljeta nestale u trenu

Kao da nikad tu bilo ih nije.

Ulice moje sad su žute boje

I grad moj novo ruho ima.

U kućama vatrica srca nam grije

Kroz dimnjake provlači miris se dima.

Kišne kapi veselo i sretno

Luduju, skaču po krovovima zgrada.

U daljini teški oblaci se vuku

Sve više lišća po ulicama pada.

Iako više ništa nije isto,

Iako odlazi i zadnja roda.

Jesen nam ipak želi reći

Kako je lijepo to godišnje doba.

Laura Bortek, 1. razred

Poljoprivredna škola

Voditeljica: Anita Hmura
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Kako stvoriti nepoznanicu

Stvaralaštvo je nepoznanica. Tko može predvidjeti što ću ja sljedeće nanijeti na monotoni, bijeli 

papir? Hoće li to biti već izrečena riječ svijeta ili inovativna, pomalo apstraktna tvrdnja? 

Dok u pozadini svira uznemirujuća Simfonija broj pet Ludwiga van Beethovena, moje se misli 

neprestano množe i već u sljedećem trenutku soba postaje neprohodna zbog goleme količine raz-

bacanih slova. 

Dodaj mi nešto da počistim taj nered! Brzo, vrijeme istječe. Što ako netko otvori vrata i ugleda 

tu gomilu koja ne prestaje rasti? Požuri se! Sve to trebamo grupirati i sakriti. Sakriti tamo gdje nit-

ko neće pronaći. Moraš razmišljati kao svi, a nakon toga dokučiti kako nitko ne razmišlja. 

Slušaj! Stare daske odaju mi teške, turobne korake. Sve su bliže. Čuješ li ih? Bacit ću svijeću pa 

neka sve izgori. Ja ne smijem riskirati da netko ovo pronađe. Ipak, zaključaj vrata da dobijem na 

vremenu. Previše slova još leti po sobi i ne stižem ih sve spasiti. Misli se i dalje gomilaju i popunja-

vaju svaki kut, svaku prazninu, svaki izdah. Gušim se. Otvori prozor! 

Loša ideja. Još jedan neprijatelj ulazi u sobu i stvara još veći nered. Zašto si pustio vjetar kada 

sam trebala samo zrak? Pokušavam pohvatati sve odbjegle riječi, ali one mi klize niz dlanove, obra-

ze i petljaju mi se u kosu. Zašto samo stojiš tamo? Pomozi mi!

Stani!

Tko si ti? Zašto si ovdje? Kako si pronašao put kojim si se našao na mome papiru. Van! Gubi se! 

Čujem tvoje neujednačeno disanje sa suprotne strane drvenih vrata. Gdje je nestala ona dječja, ra-

dosna nirvana? Znam da ćeš ubrzo ući, koliko god ja lokota stavila i brava promijenila. 

Hvatam one riječi za koje smatram da daju smisao i zapisujem ih perom zbog doze dramatično-

sti. Bacam tintu i pišem bez nje. Nitko ne smije vidjeti moje stvaralaštvo.

Opet si tu i izgledaš stvarnije no ikad. Gubiš taj pobjedonosni smiješak nakon što ugledaš bijeli, 

monotoni papir. Ni ove noći ne uspijevaš doći do moga srca. Sve ostaje nepoznanica. 

Lucia Lesac, 3. razred

III. gimnazija

Voditelj: Ilija Barišić
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Kap

Ako sam ja u vodi samo kap

Onda si ti planinskog potoka slap

Ako sam ja u zraku kap kiše

Onda si ti vjetar, što tu kap njiše

Ako sam ja samo u pustinji zrno pijeska

Onda si ti oluja plamenog blijeska

Ako sam ja na drvetu list

Onda si ti povjetarac, proljetni, čist

Braslav Pervan, 3. razred

VII. gimnazija

Voditeljica: Nevenka Vipauc

Andrej Drožđan Kranjčec, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Književna riječ koja vri u meni

Oduvijek sam voljela književnost. Čitajući lektirna djela, interpretirajući djela različitih književ-

nika, pronalazila sam sebe.

Njihova djela davala su mi odgovore, bile to pjesme u stihu ili možda kratka djela u prozi. Njiho-

vi naslovi, riječi, kompozicija i ritam ostavljali su na mene različite utiske. Autori koje nikada nisam 

upoznala, vidjela, čak su mi i poneka imena bila strana, dotakli su me svojim riječima u dušu. Pred-

stavili su mi se s nekoliko stihova i rima, a osjećaj u meni bio je tako poznat. Znam tko su. Netko 

me razumije, pomislila bih, netko zna, netko to osjeća, netko je prošao isto što i ja. Poput najboljeg 

prijatelja, netko nepoznatog imena kao da ti nudi svoje riječi da budu s tobom, kao da te grle tra-

govi njegova srca na papiru. To je ono što nam književnost nudi: izreći glasno tko smo, staviti svoje 

misli na papir, pokazati svijetu što možemo, izraziti svoju bol, patnju, ljutnju u stranicama knjige. 

Nudi nam pomoć, nudi nam osobe diljem svijeta koje znaju kako nam je, koje osjećaju, koje vide što 

nas čini radosnima. Ponekad nas neki bezimeni autor, bez retka, bez stiha, ritma i naslova s riječi-

ma na papiru koje je odlučio ostaviti kao trag boli u sebi, poznaje kao majka, kao brat. Ali pisci mi 

nisu donijeli samo ljubav, radost, shvaćanje, bijeg, patnju, bol, već i pomoć, razumijevanje.. Donijeli 

su mi strast. Unijeli su vatru u mene i pokazali kako da volim to što radim. Rekli su mi da pišem, re-

kli su: „Petra, papir te razumije, reci mu!” Dakako, bilo je djela koja nisam razumjela, nisam znala 

što govore, nisam dokučila što moj prijatelj iz davnina govori. Bilo je proze i stihova koje sam čitala 

iznova, i opet ponovno, različitih narječja, nepoznatih izraza i zastarjelica s kojima se nisam susrela 

nikada prije. Nailazila sam i na one s kojima se ne slažem, na djela koja su disala drugačije od mene, 

razmišljala drugačije, na autore koji su kroz druge naočale gledali svijet. Oni koji su također budili 

strast, želju da izrazim svoje mišljenje, način na koji da pokažem da sam drugačija, da sam bitna, 

da se i moj glas čuje. Naučili su me promisliti prije nego krenem suditi, naučili me da svatko ima 

drugačiji stav, da nismo svi jednaki. Pokazali mi volju za životom, ljubav prema domovini, vjeru...

Autori, njihova djela, poruke, zaključci, promijenili su mene, promijenili moje poglede na svijet, 

promijenili način na koji čitam. Pokazali mi da nisam sama, da je tamo, iako možda na drugoj strani 

svijeta, uvijek netko. Tražite li pomoć i bijeg, buđenje strasti, nova mišljenja, njihov sukob, ja vam 

preporučam da uzmete knjigu.

Petra Matijašić, 1. razred

XVI. gimnazija

Voditeljica: Jasna Košćak
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Koščate ruke

Ponekad poželim imati svjetlost tvojih očiju,

tišinu tvojih ušiju, snove u boji.

Razmišljam tko bih bila

da su i moji koraci tihi kao tvoji.

I da ne znam za miris otopljenog voska,

agonije dogorjelih svijeća.

Ali, što ja znam? 

Bolje da šutim.

Samo sam još jedna duša u lancima;

praznog pogleda zavidim sretnima

i utapam se među strancima.

Razmišljam…

Tko bih bila bez zidova,

metafora i unutarnje gorčine?

Da pišem u skladu sa svojim godinama,

i ne skrivam se iza tišine.

Tko bih bila?

Pjesnik?

Pjesnici ne trebaju hranu

jer nema ničeg poetičnog u težini.

Ližu zidove svojih ćelija

sjede pokraj izlaza i plaču u tišini.

Pjesnici ne trebaju hranu

jer su im želuci puni neprospavanih noći.

Opsjednuti motivom koščatih ruku

grizu jezike dok se guše u samoći.

Pjesnici ne trebaju hranu

jer su previše zaokupljeni slovima.

Oni su teški, nepopravljivi sanjari

zato se i hrane samo snovima.

Znam; glupo je…

To sam i ja govorila…

I kako neću nasjesti na sve te priče,

a pogledaj me: pišem o koščatim rukama!

A jesam li pjesnik?

To te se ne tiče.

Brina Hercigonja, 2. razred

IV. gimnazija

Voditeljica: Ana Samardžija Lujanac
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Iva Dodić, mentorica: Anita Parlov, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Lenora

     E. A. Poeu

Pod samotnim skutom,

neoslikanim suncem

Krenuh teškim putom,

tminama se vučem

Ni pred čijim pragom

sjećanja me more

Pod nebeskim tragom,

snim oči Lenore

Glas me u crnini njenoj

ruci vodi

Bijeloj toj visini, beskrajni

joj plodi

Mio dodir zlatan, vreo od 

dobrote

Daleko od rata, no izvan

slobode

Ako sutrašnja je magla

Podno vjetra tvoje kose

Tad ne zamaram se

tminom

Ti u nebeskoj si mreži

Tamo anđeli me nose

I ne strepim pod visinom

   

Katarina Habuš, 2. razred

Nadbiskupska klasična gimnazija s pravom javnosti

Voditeljica: Marina Čubrić
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Licemjer

Sjedio Licemjer na prodornoj hladnoći i odsutno prebirao po svojim već okamenjenim mislima. 

Para bi se svako malo materijalizirala pred njegovim licem. Ubiti je opravdano ako, ako, ako... Smr-

zavao se, čas je kolebanja prošao. Sve je imalo smisla, dakle trebalo je baciti kocku. Ipak je ponovno 

površno preletio sve razloge zašto ubiti, a onda je ustao. U torbi je imao piromanski pribor.

Snijeg mu je pucao pod nogama. Već je neko vrijeme sumnjao da će morati ubiti. Samo se na-

dao da će ubiti nešto apstraktno, pojam, ideju. Nešto što ne diše isti zrak kao i on. Na njegovu veli-

ku žalost velike promjene zahtijevaju velike žrtve. Feudalizam se nije srušio sam od sebe. Puno se 

nevine krvi prolilo za viši cilj. Tako je i Licemjer prisiljen proliti krv, a to zahtijeva hrabrost kakvu 

većina ljudi nema. Vjerovao je da se netko mora odvažiti napraviti ključni korak. Treba doseći višu 

svrhu, gurnuti naprijed čovječanstvo, a taj netko mora biti on. 

Ideju je dobio igrom slučaja. Još se u srednjoj školi zaljubio. Priznao joj je svoje osjećaje, ona 

ga je vrlo pristojno odbila. Rekla je da joj vjera brani da bude s ateistom. Bilo je to davno, možda je 

lagala, nije to Licemjeru niti bitno. Odredio je krivca za tu nepravdu: religiju. I presudio joj smrtnu 

kaznu.

Taj mu je događaj otvorio oči. Ljudi brkaju nešto sveto i individualno poput vjere s religijom. 

Sve su to bile povijesne manipulacije i obmane, besmislena i glupa pravila, nemoralno oduzimanje 

slobode. Sve je upućivalo na to da je religija korov koji treba iskorijeniti.

Kad bi pokušao objasniti svoj svjetonazor drugima, zgražao bi se njihovoj sljepoći. Bogovi su 

bili korisni prije tisuću godina, ali sada više ne moramo mase zastrašivati munjama i pošastima ska-

kavaca. Rekli bi mu da nema pojma ni o čemu. Stari običaji trebali bi izumrijeti, nepotrebni su kao 

umnjaci. Pogledi nevjerice i podsmijeha duboko bi zarezali. Ljudski je odati bogovima posljednju 

počast, bogovi bi trebali počivati u miru. Svi bi se smijali koliko bi to ozbiljno rekao. Govorili bi mu 

da je samo mlad i neiskusan i da će mu sve imati više smisla kad ostari. Nisu bili daleko od istine, 

ali starost nije isto što i zrelost. 

Bez obzira na to što su drugi govorili, on je o sebi volio razmišljati kao osloboditelju čovječan-

stva. Biti mučenik i heroj, svidjela mu se pomisao. Našao se pred crkvom, snijega je bilo malo, a 

magle mnogo. Ljudi će biti slobodniji bez okova religije. Religija je postala svjetski problem u nje-

govim očima, a on je imao svoj način pobune. Zapalio je crkvu. Ljudi koji nazaduju društvo možda 

ne bi trebali postojati. Ponavljao je u glavi. Svi ljudi bačeni su iz aviona kad se rode. Pad je njihov 

život, neki nemaju padobran, neki imaju, a neki imaju krila. Na onima koju umiju letjeti je da spase 

one koji ne mogu. Opravdavao se. Zar još uvijek gajim sumnje?

Izdaleka u gustoj zimskoj magli buktinja je sličila samo na narančastu mrlju. No biti s njom lice 

u lice zajedljivo je podsjećalo na pakao. Pogledati uništenju u oči ostavilo je svoj trag na Licemjeru. 

Vidio je izgorena tijela karamelizirane i pougljene kože i mrtve kako plaču, a onda je shvatio da to 

nisu suze već oči razlivene po licu, pa nije mogao mirno spavati mjesecima.

Tako se raspao njegov um. Nije imao želuca promijeniti vanjski svijet i mrzio se zbog toga. Bio 

je tako slab. Policija mu nikada nije pokucala na vrata iako je on to jako priželjkivao, negdje u utrobi 

znao je da mora ispaštati za to što je napravio. U noćima kad bi ga prsa divlje stezala, razmišljao 

bi odakle mu pravo uzeti ljudski život i onda bi mu vriskovi i pucketanje vatre počeli zujati u ušima. 

Trenutak prije nego bi ga ludilo posve obuzelo upao bi u nemiran san, a kad bi slučajno sanjao, od-

mah bi se probudio obliven smrtno hladnim znojem.

Zime su prolazile, on je gubio svoj hvat nad prisebnošću. Iznemogao, iz nepoznatih razloga do-

vukao se do Savskog mosta. Magla je bila posebno gusta tog dana pa u Zagrebu, gdje se ionako ne 
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vidi dalje od Medvednice, nije vidio ni Hendrixa sa Savskog. Izgubljen kao malo dijete vrisnuo je u 

maglu, kao da se nadao da će ga čuti neki bog, a vrisak se samo nijemo upio u sivilo. Nadao se da 

će Sava utopiti i odnijeti sve njegove misli, sve odluke i svu prošlost i pokopati ih negdje u Crnom 

moru. Vratio se kući i učinilo mu se da može vidjeti sunce kroz maglu.

Protiv njegove volje ostali su zujati njegovi vapaji u magli kao pozadinski šum svemira. I u toj 

pozadinskoj buci počela je njegova duša cvasti, a njezini plodovi sazrijevati. I postane jasno Lice-

mjeru da su svi ljudi slabi, a ne samo on, a pogotovo on. Spozna da postoji u svakom čovjeku viša 

sila kojoj se svaki mekušac pokorava i živi pod njenom cipelom, ali on neće. Postati ravnopravan 

s tom nadljudskom silom, to je cilj. Samo nesalomljivom voljom čovjek dobije priliku ukrotiti svoju 

slabost i nadići svoju životinjsku prirodu. Neće Licemjer mijenjati nikakav svijet, ali sebe hoće. On 

će u ništavilo smrti ponijeti znanje da je prolio krv, znoj i suze da bi slomio svoju slabost. Spoznav-

ši da zaista nije znao ništa ni o čemu i da je sve shvaćao na najprizemnijoj razini, nasmije se iz dna 

duše. U tom se trenutku, barem nakratko, povukla magla sa Save.

Ako je život brod, svi smo vezani za provu ne bi li nas okrutni valovi razorili komadić po komadić, 

a vrijednost je čovjeka sol na njegovu čelu.

Fabijan Džapo, 4. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Goranka Lazić
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Ljepota traganja

Možemo li zastati na trenutak? Hoće li nam itko dopustiti da zastanemo samo na tren, da osje-

timo kako je to stati. Čini nam se da smo tek sad, u ovom vremenu, svoji, da imamo pravo i mo-

gućnost raditi ono što smo oduvijek htjeli, da tek sad imamo slobodu. No, upravlja li možda netko 

našim životima ako se u svoj silnoj slobodi uvijek nađemo zapetljani u mrežama ropstva? Tko to 

uporno mrlja naše oči, što nam to ne da progledati? Jer mi ne vidimo ni ono što bismo morali vidje-

ti, a kako onda da vidimo ono što je očima uvijek i iznova nevidljivo?

Čovjek ima oči da gleda, ali rijetko kad ide dalje od beznačajnog pogleda i nehotičnog razgle-

davanja, ima usta da govori, ali rijetko kaže više od riječi koja nikad nema potpuno značenje ni lje-

potu, ima i uši da čuje, ali rijetko kad sluša išta osim zaglušujuće buke u kojoj može jedino izgubiti 

svoj sluh. Živjeti na takav način nije jednostavno, slijepi, nijemi, gluhi, a nesvjesni. I kako onda do-

živjeti ljepotu koja se u svojoj nevinosti skromno i velikodušno daruje, što učiniti s darovanim živo-

tom koji polako nestaje u nepovrat dok se mi odlučujemo što s njim, sa srcem koje kuca i žeđa za 

nedostižnim, s melodijom naših uzdaha koji vape po cijelom svijetu kako bi otkrili svoje značenje, 

svoju svrhu? Kad bismo stali i osluhnuli, čuli bismo ono što su već davno čuli oni koje su smatrali ili 

i danas smatraju vjerodostojnim oblikom neprihvatljivoga, čuli bismo jecaje. Jecaji se čuju kad net-

ko pati, kada u duši nosi razdor boli, kada je razgoljen i ostavljen, kada se i među masama osjeća 

osamljeno i bez brata. Mi znamo da svatko ima svoja prava, ali ne razmišljamo o pravima drugih sve 

dok ih ne počnemo ugrožavati jer mislimo da na to imamo pravo. I tu smo nezaustavljivi, ponaša-

mo se kao hladne kostrijeti koje nikad nisu doživjele milosrđe, ljubav i toplinu srca pa se i ne znaju 

drukčije ponašati. Kao hrpa kostiju koja nikad nije imala uza se brata, prijatelja, čovjeka. Mi dobro 

znamo što nedostaje ovom svijetu da bi bio bolji, nedostajemo mu mi, nedostajem mu ja. To je ono 

što svaki čovjek u sebi mora pronaći, ono što sam ja, što to u meni nedostaje, što je ono što mene 

treba ispuniti kako bih mogao naći svoje mjesto u beskonačnom svjetskom mozaiku koji se slijeva u 

boje, melodije, slike i oblike onoga što svaki od nas mora dati, upravo je to naše pravo i naša slatka, 

ali zahtjevna zadaća. Od nas se ne očekuje puno, nemoguće ili ono što ne možemo dati, ono što ne 

možemo mi, za to je stvoren netko drugi, ne smijemo dopustiti da nas to opterećuje. Na svijetu je 

postojao i nezamisliv broj ljudi koji su izgledom bili baš kao mi, ali nikad nisu, niti će itko ikad biti 

baš ja. Svatko od nas ima pravo na svoje mjesto u toj slici koja se stvara i koja je bila zamišljena kao 

nešto čemu se naše bijedne oči od ljepote ne bi mogle diviti. 

Pitamo se jesmo li spremni na žrtvu koja se od nas očekuje. Nema potrebe tražiti veličanstveno 

u onome u čemu se ne može naći, a u čemu to i najčešće očekujemo. Ljepota nema skučene granice 

jer nije proizašla iz jednog uma, nego iz svih umova, svaki je kovao svoj oblik lijepoga pa su njene 

granice daleko proširene, ali i mudre pa nisu ponuđene svima na brzoplet i nezahvalan pogled ili 

kratak uzdah iznenađenja, za istinsku se ljepotu moramo potruditi. Istinska se ljepota ne da vidjeti 

samo izvana, ona je dana iznutra, svakome, i zato što je dana, ne može se oduzeti, ali ju može od-

baciti onaj kome je dana. Moramo tu ljepotu njegovati jer ona nije prolazna, nastanjena je u nama 

kao naše središte, ono što mi jesmo, to je ljepota. To naše središte želi biti ispunjeno, ali ne samo 

sobom jer ako smo mi u tom središtu, ono ne može biti ispunjeno ničim drugim, a mi moramo pri-

znati da sami sebi nismo dovoljni iako smo sebeljubiva stvorenja. Pa čak ni čovjek za kojeg smatra-

mo i podrazumijevamo da drži važne konce u ovome svijetu nema ništa od tih konaca ako pod so-

bom nema nekoga kime bi mogao tim koncima upravljati, ne može se smatrati ni važnim ni moćnim. 
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Tako i mi moramo tražiti ono, ili bolje reći, onoga koji drži sve konce jer drži i nas, samo on može 

ispuniti tu našu sredinu kako bi naša ljepota dobila puninu, kako bismo mi dobili svoju svrhu, kako 

bismo mi napokon utažili svoju žeđ. Postoje stvari koje su u životu nepovratne, a jedna od njih je i 

nesretan život koji smo sami iskovali, koji smo odabrali i u kojem nismo našli svoje ispunjenje. Zato 

je vrijeme da se bacimo u duboku, bolnu, ali i vrijednu potragu za svrhom našeg postojanja, sve dok 

ne dođemo do njenog nepresušnog izvora, do naše zvijezde. 

        Katarina Pendeš, 4. razred

Ženska opća gimnazija Družbe sestara milosrdnica

Voditeljica: Donata Mikić

Dorian Horvatić, mentor: Jure Kokeza, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Nocturno I.

Samotno svjetlo koje očima godi 

Na putu stoji; nikamo ne vodi

A preko neba leti sablast prošlih noći

I bdi nad putnikom koji ima proći

Zemljana staza, kamenje i prah

Davno tu bješe ugušen posljednji života dah

Pospane oči ukočene na mjestu leže 

S mukom prate zvijezde koje im vječno bježe

Udar ponoćnog zvona odjekne u samotnoj duši -

Svom snagom zagrli zvuk, steže ju, guši 

A do jutra još je dugo, do dana još je i više

No ipak noću on nanovo živi, slobodno diše

Na tom crnom drumu i bez svjetiljki i bez sunca 

Šetaču neumorno tamne misli leže na umu 

Pun trajnoga mira prema zaboravu kreće lako 

U dugom kaputu, lica skrivena sjenom šešira

I s daškom vjetra, a pod srdžbom Eola boga

U praznini i tami hodi čovjek - bez ikoga svoga

Patrik Milunović, 4. razred

I. gimnazija

Voditeljica: Antonija Sikavica Joler
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Ovo nije ružan san

Usred noći, dok su svi spavali, uhvatila me potreba za malom nuždom. Ustao sam iz kreveta i 

uputio se prema toaletu, prva vrata desno od moje sobe. Vukao sam se poput stonoge. Učinilo mi 

se da sam izgubio malo na težini, a i bilo mi je hladno kao da sam upravo sletio na Antarktik. Ušao 

sam u crnilo kupatila. Upalio sam svjetlo iznad zrcala. U tom je trenutku sve oko mene postalo mut-

no. Oči su mi bile kao da sam ih stavio u žar vatre. Brzinom svjetlosti obavio sam što sam došao 

obaviti i pohitao u krevet. Vrativši se u svoj udobni krevet, počeo sam promatrati sve u sobi. Vidio 

sam svaki detalj sobe kao da sam je promatrao usred bijela dana. Pomalo zastrašujuće, no natje-

ralo me da zaspim veoma brzo. 

Ujutro sam se sklopljenih očiju izležavao u krevetu. Sobna vrata škripala su poput starih škrinja 

s blagom. Netko je pokušavao neprimjetno ući u moju sobu. Čuo sam svaki šapat, krik, pomak, čak 

i vjetar kako ulazi u moju sobu. Osjetio sam sve poput malog insekta. Nepoznata osoba, lagano, na 

prstima, dotrči do ormara i izvuče košulju. Cijelo to vrijeme ležao sam zatvorenih očiju. Pitao sam 

se kako sam znao da je ta osoba izvukla košulju? Nikada nisam tako dobro znao što netko radi, a 

nisam ni pitao neznanca što on radi ovdje. On je otrčao do vrata. Otvorio sam oči i pogledao oko 

sebe. Sve je bilo u bordo crvenoj boji. Pogledah si ruke, noge i tijelo. Ne uočavam ništa neobično. 

Pun znatiželje da što prije odgonetnem ovo što mi se događa, išuljam se do toaleta i zaključam se. 

Smirim se. Stojim sam pokraj ogledala. Skupljam hrabrost da se pogledam u ogledalo. Podižem 

bradu i gledam se. Oči su mi bile krvavo crvene. Sve mi je to djelovalo tako strašno, uzbudljivo i 

zanimljivo. Nasmijem se i zapazim očnjake na izbijeljenim bijelim zubima. Nije mi dugo trebalo da 

shvatim da sam postao vampir. Živimo u modernom dobu, svašta se događa, stoga me ovo ne izne-

nađuje toliko, ali opet lijep je to osjećaj. Kako sam uopće postao vampir? Na to pitanje tek trebam 

pronaći razuman odgovor. Diveći se samome sebi, dogodi se nešto što sam trebao očekivati prije 

ili kasnije. Ogladnio sam. Vampirima je hrana krv, stoga mogu prekrižiti janjetinu iz frižidera. Morao 

sam se brzo odlučiti. Otključam vrata kupaonice. Krenem prema kuhinji koja se nalazi vrata ispred 

mene. Nisam se ni obazirao je li netko gore sa mnom. Sjetim se da u zamrzivaču stoji ogromni ko-

mad carskog mesa. Otvorim zamrzivač, izvadim meso i stavim na tanjur da se odmrzne. Budući da 

je proces veoma spor, ubrzao sam ga uz pomoć mikrovalne. Nakon dvije minute grijanja, na tanju-

ru je bilo tekuće krvi. Bacim meso u kantu i obližem cijeli tanjur. Ni kapljica nije ostala. No ja sam i 

dalje bio gladan. Odlučio sam se spustiti u prizemlje. To baš nije najpametnija odluka jer je dolje bio 

netko. Vratim se u hodnik gdje je toalet i otvaram s lijeve strane izlazna vrata u hodnik sa stepe-

ništem. Obgrlila me nervoza. Krenem prema vratima od prizemlja. Nije nikoga bilo. Čudno. Očuhov 

auto nije bilo na prilazu. Produžim do kuhinje broj dva i naiđem na zgoditak. Eureka. Meso koje se 

odmrzava već duže vremena. Tanjur je bio ispunjen predivnom hladnokrvnom tekućinom. Nagnem 

se nad tanjur i usrćem „sok” kao kroz slamku. Nisam obraćao pozornost na okolinu, stoga nisam 

primijetio da se moja majka pojavila. Ona je stajala, skamenjena. Ne vjerujući svojim očima od stra-

ha vrisne i pobjegne van kuće. Krenem za njom da je zaustavim i objasnim joj sve. Kako sam krenuo 

prema izlazu veoma brzo, ne primijetih dječja kolica ispred sebe, skočim naglo i udarim glavom o 

zid. Odmah se na mjestu onesvijestim. 

Probudio sam se u ležećem položaju na kauču u prizemlju. Nikoga nije bilo. Svijetlile su svijeće 

na stolu. Sva kućna rasvjeta bila je ugašena. Hodam po boravku. Čujem otvaranje vanjskih vrata, 

no nešto nije bilo kako treba. Tri osobe ulazile su u kuću, samo dvije sam po mirisu prepoznao. Oti-

šao sam do stola i uzeo sa sobom prvu stvar za samoobranu. To je bila tava za palačinke. Bio sam 
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jako iznenađen situacijom. U sobu su ušli moja majka, očuh i svećenik kojem je oko vrata visio četiri 

prsta debeo srebrni lanac s ogromnim križem. U jednoj je ruci držao Bibliju te najvjerojatnije bocu 

svete vode u drugoj. Nisam dugo razmišljao, instinktivno sam zbrisao kroz prozor. Iza mene ostala 

je tek majčina tava za palačinke.

Dominik Bukovac, 4. razred

I. tehnička škola Tesla

Voditeljica: Ivona Radačić

Danijela Glavan, mentorica: Lucija Gudlin, mag.art. 
Fotografija: Ivana Kesić, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Pismo genitiva dativu

24. 8. 2014.

Dragi D.,

prije nego počnem, htjela bih ti se pohvaliti da sam utvrdila pitanja za padeže. Muče me samo 

genitiv i dativ. Nisam sigurna je li „koga? čega? nema” za dativ i „komu? čemu? idem ususret” za 

genitiv ili je obrnuto.

Koga? čega? nema? Mene.

Gubim se u vrtlogu misli i osjećaja. Obuzimaš cijelu moju bit i stvarnost. Provlačiš se kroz naj-

sitnije stanice mojega bića, no ne zamjeram. Naprotiv, uživam u toj apstraktnoj odsutnosti duha 

i sirovoj prisutnosti tijela. Sjedim u tišini svoje sobe s plavom tehničkom u ruci i pišem ti pismo. 

Ponovno mi se tvoj zvonki glas zapliće u mislima i tjera sve ostalo. Pitam se radim li ja tebi takav 

lunapark u glavi? Ti si moja prva ljubav i mislim da si baš zbog toga tako intenzivan i nepredvidiv. 

Trebao si se najaviti, dati mi na znanje da ćeš uzburkati mirno more mojega života. Blaga, ali be-

zopasna opsjednutost tjerala me na neprestano smišljanje nestvarnih scenarija o našem životu. 

Svjesna sam svoje ludosti, nemoj misliti da sam glupa, ali ona mi trenutačno daje više inspiracije i 

osmijeha nego bilo kakva smjelost. Odlučila sam ne slati ti pismo i sačuvati ga kao praćenje tijeka 

snova jednog djeteta koje se osjeća kao odrasla žena. Svjesna sam da je kraj moguć, ali želim ostati 

u ovom ritmu brzog lupanja srčanih impulsa i sporih izdisaja ispisanih melodijom nota naših uspo-

mena. Jer uistinu, ti uspijevaš napraviti da me nema, daješ mi moć nevidljivosti, ali u isto vrijeme 

i potpune vidljivosti.

19. 12. 2014.

Komu? čemu? idem ususret? Tebi.

Mrzim, mrzim, mrzim te! Ne podnosim i ne volim te! Žalim što sam te voljela i toliko za tobom 

patila! Plačem, evo sjedim ovdje s crnom tehničkom u ruci i jecam... Istrgnuo si iz mene svu nadu i 

snove koji su bili tako dječji i tako mekani. No nisi ti kriv. Mama kaže da je za svađu potrebno dvo-

je. Valjda se slažem s tom izrekom koju je vjerojatno izmislila krivlja strana svađe. Povrijedio si me 

i toga budi svjestan. Ostavio si trag koji neće nestati, ali će sigurno zacijeliti. Išla sam ti ususret, 

ali ti nisi meni i to je u redu. Trebamo shvatiti da nisu svi i sve prema čemu idemo nužno dobri za 

nas. Nekada treba stati u tom mazohističkom trčanju prema sreći. Zašto griješimo u jednoj te istoj 

stvari milijun puta? Zašto je ljubav u isto vrijeme tako crna i bijela? Ali mislim da je u tome njezina 

čarolija. Pogledaj me u oči i reci da ljubav nije i zrak i voda i vatra i led i zemlja! Ona je sve i ona je u 

svemu! Ljubav je malena u velikom i velika u malom. Ljubav je svemoguća i nemoguća. Ona je ono 

što nas vodi i usmjerava, ali i zbog čega se gubimo. Zato ti iskreno zahvaljujem što si mi pomogao 

upoznati taj maleni komadić vječne beskrajnosti.

I zato, prigrlimo taj dar koji nam je Bog darovao! Bez obzira na ishod i posljedice, uvijek slavi-

mo ljubav jer nas povezuje i drži. Daje nam energiju, osjećaje, emocije i ljepotu. Daje nam smisao i 

pravo da se zovemo čovjek!

P.S.

Zamijenili smo uloge dragi G. Jer odsada nema tebe, a idem prema sebi, ali si još uvijek i zau-

vijek na posebnom mjestu mog malenog života.

Lora Čuljak, 3. razred

XI. gimnazija

Voditeljica: Marija Mataša Baniček
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Postojim

Kada se pogledam u ogledalo vidim djevojku. Gledam se i silno želim staviti šminku na svoje 

lice, želim se osjećati nježno i ženstveno. Doma „ukradem” maminu šminku kad sam sama, kad 

nikoga nema doma i kada me nitko ne gleda. Tada osjećam da sam ono što jesam. Zamišljam da 

mogu tako izaći van, bez straha da će me netko pretući, gledati podrugljivo kao neku nakazu. Zami-

šljam da se mogu slobodno šetati, takva kakva jesam i tada se osjećam mnogo bolje u svojoj koži. 

Zamišljam se u suknji. Obožavam kada djevojke nose suknje jer izgledaju tako ženstveno. Jednom 

sam probala suknju, naravno, maminu... Dugo sam se gledala. Bolje bi mi stajala kad bi imala malo 

deblje i zaobljenije noge, i kad bi ih možda obrijala. Razmišljala sam o tome da obrijem noge. To 

danas nije tako neobično među dječacima. Trudim se „udebljati”, smekšati obrise svoga tijela, ali 

ne mogu, jednostavno sam rođena mršava i koščata, previše čak i za dječaka. Najviše od svega mr-

zim šišanje. Danas ni duga kosa kod dječaka zaista ne predstavlja nikakvo čudo i silno želim pustiti 

kosu, no mama me stalno vodi na šišanje. Želi da budem „uredan” dječak. Moja najbolja prijateljica 

Nina voli mi svezati „palmicu” na vrh glave kad uspije uhvatiti to malo kose što imam. Tada se osje-

ćam dobro, sretno i veselo… Tako prolaze dani, mjeseci… Uvijek je prisutan strah, osjećaj krivnje, 

neprihvaćenosti. Pitanja se gomilaju, a odgovora nema.

I onda dođe taj dan - utorak. Škola je završila ranije, mama je trebala doći oko 16.30. Dakle, 

imam još puna tri sata! Osjećala sam se fantastično - pustila sam glazbu, našminkala lice i obukla 

sam maminu haljinu. Bila sam to ja! I u trenutku punom ushićenja začula sam otvaranje ulaznih 

vrata. Val strave preplavio je moje tijelo koje je potpuno onemoćalo i ukočilo se. Nakratko sam su-

srela njezin pogled. Bio je to užasnut pogled prepun  razočaranja i ljutnje. Ne sjećam se što se dalje 

dogodilo, ali se sjećam mučnih dana koji su uslijedili. Danima se nismo pogledale, danima sa mnom 

nije htjela razgovarati. Imala sam osjećaj da nestajem. No, jedno jutro, nakon tko zna koliko dana 

šutnje, samo je došla do mene i zagrlila me. Osjetila sam njezin čvrst zagrljaj, osjetila sam da ko-

načno postojim. Teret, velik kao Svemir, kao je nestao u trenu. Iako mi je bilo jasno da su pred nama 

još brojni problemi i vječne predrasude, u tom trenutku sam osjetila da je sve moguće.

Petra Pavetić Kranjčec, 2. razred

Privatna umjetnička gimnazija s pravom javnosti 

Voditeljica: Antonija Vađić
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Sjećaš li se

Sjećaš li se

kada smo se prvi put poljubili

dok su bombe vrištale 

i avioni letjeli

oblaci su nestajali nad našim

glavama

i nisu nam smetali krici pušaka

u tom užasu mi smo bili svoji

i branili se nečim jačim

nekom tajnom koja nam je dala štit

sjećaš li se

kako sam te volio

bez obzira na strah

jer sam cijenio smrt

i kako si bila izvor moje sreće

u tami nemira koji je tukao

sjećam se

kako se moja tuga

premda je sijevalo

raspršila u tisuću nijansi sreće

kad si me zagrlila u mraku

hladnoće

i sjećam se

pogleda kojim si me

voljela

i tada sam ti šapnuo da si moj

svemir

i da mi ne smeta ako nestanem

jer znam da jednom biću ostavljam

svoj svijet

i sjećam se

da sam osjetio naglu

bol 

i da sam ležao omamljen

ali sjećaš li se

kako sam te gledao

i hropćući mahnitao

hvatajući tvoju siluetu

i plakao sam

ali nije mi bilo žao

i nisam govorio
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sjećaš li se

da me nisi napustila

do zadnjega trenutka

premda su bombe naricale

i metci odjekivali

a ja sam te volio u tom nemiru

sjećaš li se

kako je cvijeće bilo šareno

i mirisalo mirom

kroz jednu zraku proljetnog sunca

kako su sve boje bile sretne

i vjetar nas ovio

utjehom tamjana

sjećaš li se

kada smo se poljubili tišinom

pod mramornim

arkadama

Luka Klaić, 4. razred

XV. gimnazija

Voditeljica: Idana Perić

Tin Samaržija, mentor: Damir Brčić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Ulični svirači

Plavo nebo puno oblaka

Betonska podloga

Ritam ulice, blještavog smetlišta

Mladež 70-ih igra igru 

Srebrnih žica stare gitare i usnih harmonika

Druga strana ulice

Prazna lica užurbanih prolaznika, emocionalnih hendikepa

S torbama punih novaca i vatrenog oružja

Okruženi uspavanim ljepoticama

Sanjaju o vječnosti, poput običnih smrtnika 

Srebrni čikovi Marlbora koje bacuju

Đavolji egzekutori

Stvarajći stazu čahura

Popločenu krvavo crvenim ciglama

Po kojoj slobodno šetaju legalni lopovi

Zabava ispunjena šupljim notama

Okićena jeftinim prozirnim haljinama

U skučenom mjestu skupila se poznata klijentela

Pusti dijalozi polupismenih mudraca

Davno je pročitana knjiga

Gospodin koji citira Bibliju misleći da je veliki vjernik

Puškom poziva na ljubav prema ljudima i Bogu

A vi klaunovi, bojeći se strašne sudbine,

Slijepo slijedite slijepog gradskog pustinjaka

U topli i ugodni pakao

Za sitniš stoke sitnog zuba

Pod promjenjivim nebom ili u smrdljivom pothodniku

Za najledenije zime i najvatrenijeg ljeta

Skupite hrabrost, stisnite zube, pregrizite jezik

Zvuk tišine je neprocjenjiv

Mirko Kostelac, 4. razred

Tehnička škola Ruđera Boškovića 

Voditeljica: Žaneta Gerovac
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Vječna ljubav 

Nikada ništa mi nije falilo, ali sad se pitam: „Griješim li? Trebam li ljubav? Dokad mogu ovako?” 

Rekoh si: „Ma, fućkaš ljubav, super mi je ovako!” Nisam ni slutio da će se sve ubrzo promijeniti.

Na jednom predavanju zujao okolo i tada sam je ugledao. Bila je savršena.  Anđeo! Mislio sam 

da sanjam i ošamario se. Nisam sanjao. U trećem redu na četvrtoj stolici sjedila ta nimfa, ta bo-

ginja! Nakon predavanja htio sam joj prići, ali sam se odjednom uspaničio. „Što mi se to događa? 

Otkad znam za sebe, prilazim curama bez problema, a sad stojim tu kao zaljubljeni klinjo i slinim. 

Otad je mjesecima nisam vidio. Mislio sam o njoj, sanjao i nisam nijednu drugu htio. Prijatelji su mi 

se rugali jer ne izlazim. I tako sam je nakon šest mjeseci opet ugledao. Prošla je pored mene ljep-

ša nego prvi put. Opet sam se uspaničio. Nakon nekoliko trenutaka potrčao sam za njom. Pomislio 

sam: „Pa zar trčim za curom?” 

Sustigao sam je i zadihano bubnuo prvu misao: „Bok, ja sam Ivan, jako si lijepa.“ Ona me u čudu 

gledala, nesigurno zahvalila i dodala da se zove Anđela (pitam se zašto!). Shvatio sam da moram 

ići na sve ili ništa i zamucao: „Ako bi htjela, možda, mogli bismo, ako se slažeš, u kino jednom?” 

Vidjelo joj se u očima da zapravo ne želi, ali se valjda sažalila i pristala. Dogovorili smo se u petak 

u sedam sati na istom mjestu.

Dani su mi prolazili kao godine. Toga petka spremao sam se cijeli dan i uranio dobrih sat vre-

mena. Kad sam je ugledao, naravno, opet sam se uspaničio. Treći put, nije valjda. Prvih pola sata 

sam mucao i dosađivao joj glupim uletima i starim forama, a onda sam slučajno spomenuo kolek-

ciju filmova Woodyja Allena. To je to. Uspio sam je zainteresirati. O njemu smo razgovarali satima 

i satima. Nikada nisam bio sretniji… Zajedno smo već četiri godine.

Ne znam što se dogodilo. Ne gledamo više filmove pa ni Woodyjeve. Živcira me njezin razmak 

između prednjih zubi, madež na vratu. Užas! Moram je ostaviti, ne mogu više. Surfao sam po inter-

netu i naletio na citat Alberta Camusa: „Vječna ljubav postoji samo onda kad je nemoguća”. Eto ti 

pametnog čovjeka, stvarnost samo uništi maštu. Pomislio da je to znak za prekid. Dok sam tražio 

mobitel, nabasao na njezin dar - album s našim slikama. Listao sam album i shvatio da se smješ-

kam. Zagledao sam se u jednostavnu sliku. Jednostavna slika na kojoj su ljudi sretni i ispunjeni, 

ljudi kojima ništa ne fali. To je za mene vječna ljubav.

Pomislio sam „Ma Camus nema pojma, ja nju volim i to je jedina osoba s kojom mogu provesti 

život.” Uletio sam joj u stan i ugledao je kako plače. Shvatio sam kakav sam kreten bio u zadnje 

vrijeme. Obrisao sam joj suze i počeo mucati kao onog utorka kada sam je prvi put pozvao u kino: 

„Ako bi htjela, možda, mogli bismo, zapravo bi li se ti, ako se slažeš udala za mene?”

Nikada nisam bio sretniji. Camus je možda bio pametan, ali u vezi ljubavi nije imao pojma. Vječ-

na ljubav itekako je moguća!

Jerko Đurinović, 3. razred

Športska gimnazija

Voditeljica: Draženka Rajković Vrdoljak
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Vrijedilo je čekati

Slijedim kartu

što do tebe vodi;

na putu ljubavi,

iskrenosti; u slobodi.

Znam da negdje

strpljivo bivaš,

o istim vrijednostima

budno snivaš.

Daleko ili blizu,

više se ne bojim;

osjećam da samo

za tebe postojim.

Putovi naši

putokazima iskušenja,

osvijetlit će stazu

našeg otkrivenja.

Odat će te sitnice,

tek postupci jedni,

samo nama

beskrajno vrijedni.

Tad ćeš me zagrnuti

plaštom povjerenja,

ugrijati ozeblo srce

od laži i razočarenja.

Ustrajnom brigom

Ko vojnik ćeš braniti

ono što imamo

i što ćemo graditi.
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Odustat nećemo

od našega puta

da ni jedno od nas

više ne luta.

Kad jednom se

sretnemo, ja i ti,

znat ćemo 

da je vrijedilo čekati.

Chiara Krtak, 1. razred

XV. gimnazija

Voditeljica: Andreja Marinov-Kustec

Sara Lovrić, mentorica: Lucija Gudlin, mag.art. 
Fotografija: Ivana Kesić, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Zavjese života

Kao bikovi hrlimo prema krvi, suštinski nam je lupati glavom o zid.

Skidamo rešetke sa zatvora, i ništa nije problem, jer nas nikad nije stid.

Glavni cilj - mističan,

Daleka zavjesa od plina, osjećaja tmurnih i želja dječjih, zaboravljenih

Snova i obećanja.

Zavjesa od zidova purpurnih.

Cijelim putem vodi nas naša mentalna kocka, crne kazaljke nestalih satova

Djeca smo potekla iz krvi i razaranja, tek prošlost vaše budućnosti i odvratnih ratova

Glavni cilj - zagonetan, melankolično i bezdano idemo prema dimu, 

Ne igramo svi prema pravilima, neću se pokoriti vama i ovom gadljivo jadnom režimu.

Ležimo u poljima leševa, umjesto sunca prazne žarulje,

Možda sutra pobjedi sve, da prošlost nama ne caruje. 

Ljubavnice i gozbe, isti snovi, iste mrtve požude, stvaramo paklene krugove

A vjetar sve to posjeduje, vjetar ne poznaje bogove

Trulo je tlo bez naših dječjih snova, trula je ova zemlja progutana,

Između nota i udaraca pronalazimo jutra besana.

Škole su pune lažnih budala, pune lažnih genija i obmana, 

Zlatno je doba za zavjese, jer istina je danas ravna mana.

Lasciate ogne speranza, voi ch'intrate!

Želiš li zaista znati što je iza, što skriva taj purpurni div?

Skriva tajnu vječnu, onoga što tražit ćeš dok si živ.

Sve što učiš kroz život, sve u što sumnjaš, sve priče i bajke

Sve što guralo se uvijek u neke udaljene, zabranjene prikrajke.

Hoćeš li ući u Haronovu zipku, hoćeš li se prepustiti svijetu, 

Zaboraviti svoje osjećaje što poklanjahu ti ljude u letu, 

Hoćeš li zaista dopustiti sebi gostoprimiti pogrešne glasove u glavu?

Mnogima je odnijelo sreću, ali donijelo slavu.

Tvoj je izbor, hoćeš li gledati iza zavjesa ili graditi prozore

Tvoja je samo volja, hoćeš li se pokoriti lošem ili uranjati u nove obzore.

Sve što čuješ, samo su tonovi, ništa više, no bojiš ih se, poput boga i vraga, 

Toliko ih slušaš da sva ta buka postane sa vremenom i draga.

292 // LiDraNo 2017.

Literarni radovi učenika srednjih škola



Riječi… nisu samo slova, one su emocije i životi i sudbine, 

Riječi, od njih se šiju zavjese, grade pozornice i bine. 

Riječima se grade svjetovi i na njima počivaju duše, 

Riječima biraš

Bez njih umrijet ćeš… 

Lasciate ogne speranza, voi ch'intrate!

Mateja Lisak, 3. razred

IV. gimnazija

Voditeljica: Snježana Žanić

Karlo Krekić, mentorica: Nada Škrlin, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Zelena

Ti si monstrum.

Usta su ti velika i crvena,

migrena se širi oko tebe poput aureole.

Ti si svjetlost što je jača

od jarkih boja tvoje odjeće.

Zašto te vidim samo u zelenom?

Ogromna napuhnuta žaba,

velikih ruku i toplog zagrljaja,

spremna si me glasnim kreketom

podsjetiti da nisam.

Ništa.

Donosiš čiste plahte koje mirišu

na novi omekšivač

i bez sluha pjevušiš.

Ti me proždireš

i donosiš božanski mir.

Nemilosrdno stežeš

svileni konopac oko vrata

u šetnji od doručka do večere.

Samo si ti istinski strah

i samo si ti izvor blagostanja,

samo me ti možeš

psovkom izljubiti.

I nema tebe bez mene,

i nema mene bez tebe,

u ovom paradoksu svakodnevice

mi ovisimo jedna o drugoj;

stvaramo ideale,

živimo more.

Ti si prorok.

Ti si monstrum.

Ti si zelena.

Prije svega, ti si majka.

       

Alma Dautović, 4. razred

XVIII. gimnazija

Voditelj: Zoran Ferić
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Magdalena Prvonožec, mentor: Damir Brčić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Zlatna maska 

Napustiti ovaj svijet i zakoračiti u neki novi, kročiti u nepoznato? Vrijeme je. Previše je vreme-

na izgubio čekajući, predugo sanjareći. Napokon je došao čas da ostvari ambicije, da san konačno 

postane java. Momak ispruži ruku i sklopi oči, prepustivši se varljivoj sudbini... 

Iskra

Daleko od znatiželjnih očiju civilizacije, na strmim obroncima planine, nalazi se malo selo. Nje-

govi stanovnici, radišni i zadovoljni ljudi, uživali su u miru okolne prirode, spokojno provodeći dane 

na ovoj zemlji. Mršavi momak tanke svijetloplave kose i velikih plavih očiju, odjeven u skromnu 

odjeću, odvojio bi se od ostalih i otišao na svoje skriveno mjesto, sjeo na kamen i gledao u nebo, 

maštajući o tome kako je bogovima na nebesima. Prezirao je činjenicu da mora dijeliti s braćom 

i sestrama, sve je htio samo za sebe. U njemu tinjala je iskra i nije mu dala mira. Jednog dana na 

njegovu tajnom mjestu pojavi se most. Mogao se vidjeti samo početak jer je ostatak bio prekriven 

maglom. Gledajući tako, pozornost mu privuče iznenadni bljesak iz daljine. Momkova iskra postade 

plamen i on odlučnim korakom krene prema njegovu izvoru.

Prostodušnost

Koračajući po mostu cijelo njegovo biće prožme osjećaj radosti. Osjećajući blagi dodir maho-

vine podno svojih nogu i osluškujući opojni miris cvijeća, potpuno se prepusti slatkom pjevu djeva 

iz daljina. Rođene iz pjeva, iskristaliziraju se prikaze njegovih voljenih. Najsretniji trenuci ožive mu 

pred očima. Bezbrižnost djetinjstva, igra s prijateljima, prvi poljubac, zajednički trenuci s obitelji 

i na kraju, rođenje najmlađe i njemu najdraže sestre. Kao hirovit val zapljusnu ga osjećaji radosti i 

zadovoljstva, pojačani himnom raspjevanih kolibrića i toplinom sunca. Lebdeći zrakom, gotovo ne-

čujno probijajući se kroz pjev, k'o nož, jedna riječ: „Čekam.” Iznenadni bljesak prekine sklad, iskra 

se raspiri, a prikaze nestanu u pepelu.

Prijelaz

Dezorijentiran bljeskom uhvati se za glavu i stade teturati. Uskoro mu se razbistri vid i primijeti 

neobičnu pojavu. Sunce napola prekrije pomrčina, podijelivši most na osvijetljen i mračan dio, osta-

vivši momka na razmeđu. Pjev djeva više nije odzvanjao, bogato zelenilo zamijenio je goli kamen. U 

daljini ugleda jedva vidljive obrise svoga sela i primijeti da je prevalio veliki put. Shvativši da ovdje 

nema što raditi, pođe kući. Na povratku ga ošine slika u glavi. Predmet obavijen maglom koju pro-

bija njegov sjaj. Iskra zatitra. Osjeti naglu privlačnost prema drugom kraju mosta. Plamen postane 

vatra i momak krene. Što se više približavao kraju mosta, to je svjetlost više blijedjela.

Ego

Svaki momkov korak postade sve odlučniji i samopouzdaniji. Salijetale su ga misli o grandio-

znosti i moći. U svojoj glavi penjao se zlatnim stepenicama do neba, na toliko priželjkivano prijesto-

lje. Kako je hodao, most se mijenjao. Kamen postupno prijeđe u mramor. Velike baklje, pričvršćene 

duž mosta i potaknute ognjem, zapale se, a njihov plamen stade osvjetljavati podne mozaike s pri-

kazima nadmoći i veličine. Uskoro se počnu pojavljivati besprijekorno isklesane skulpture junaka 

i kraljeva, u sjaju srebrne patine, s pogledom zanosno uperenim u nebesa. Toliko je bio zanesen 

primamljivošću savršenstva i moći da iz bezdana pod mostom nije ni primijetio srceparajuće jauke 

povrijeđenih duša koje su izdali njihovi najmiliji. Napokon prijeđe most i zakorači na zlatno poploče-

no tlo. Sjaj eksplodira i otjera maglu, prikazujući predmet čežnje u svoj svojoj ljepoti. Plamen počne 

mahnito vijoriti, razbukta se u vatru i stopi s momkom.
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Zlatna maska

Predmet iskovan od čistog zlata, podignut u visine, njegove oči, napravljene od nepoznatih dra-

gulja, ispuštale su hipnotizirajući sjaj, prizivajući sve oko sebe. Momak jasno razabere svoj odraz u 

odsjaju zlata. Glava okićena zlatnom krunom s pregršt dragog kamenja i njegova ramena, ponosno 

ogrnuta crvenim plaštem. Odraz mu ispruži ruku, samouvjereno ga pozivajući. Sad već jasno čuje 

glas. „Vidim ti dušu, poznajem ti snove, učini to!” Vrijeme je. Momak, zaklopivši oči, ispruži ruku u 

želji da dotakne masku. Savršenstvo nadohvat ruke. Pomisao na osmijeh najmlađe sestre trgne ga 

iz sna, on naglo otvori oči i spusti ruku. Ovolika moć izobliči osobu u tolikoj mjeri da više nije čovjek. 

Ako postane bog, svi će mu se klanjati, no on će ostati sam. Preneražen od te zamisli, odmakne 

se od maske.Vatra se ugasi, a momak se pribere. Pogleda masku onakvu kakva stvarno jest. Zlat-

na krletka. Tek sada začuje galamu zarobljenih pohlepnika s druge strane maske. Vladari, kraljevi 

i kraljice lupaju i urlaju po crnoj unutrašnjosti zlatne maske. Odbacivši svoje sjajne krune i gizda-

ve plašteve, očajnički traže izlaz. Svi napori uzaludni su, preduboko su zastranili. Težnja za moći i 

savršenstvom ostavi ih bez ičega, samo im ostanu tuga i strah koje nekada davno zadaše svojim 

bližnjima odlukama vođenim hirom, iluzijama i egoizmom. Uputi posljednji pogled Zlatnoj maski i 

pođe kući. Vraćajući se zadovoljno ugleda kako zeleni bršljan guta mozaike i ruši srebrene skulptu-

re. Povrijeđene duše napokon pronađu svoj mir, znajući da se netko ipak odupro kušnji. Most sa-

svim pozeleni. Ubrzo ga momak prijeđe i vrati se kući. Bila je noć. Tiho se ušulja u kuću da ne pro-

budi ostale. Na putu do kreveta ugleda najdražu sestru kako milo spava pa zadovoljno utone u san.

Epilog

Ostati na ovom svijetu, biti čovjek, odluka je donesena. Sutradan ujutro momak se probudi. Iza-

šavši iz kuće, primijeti da su i magla i most iščezli, a s njima i Zlatna maska. Mnogi koji su kleknuli 

pred njom bili su zarobljeni. On se, međutim, suočio s čudovištem i izišao kao pobjednik. Odjednom 

osjeti kako ga najmlađa sestra prima za ruku i ugleda svoju obitelj nasmijanu. Tek tada shvati koli-

ko je zapravo sretan.

Filip Huić, 4. razred

Privatna klasična gimnazija

Voditeljica: Vanja Grbešić
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Bijela pastela

Ja sam poput bijele pastele, 

natpisa „pušenje ubija” na kutiji cigareta,

udžbenika iz likovnog u torbi osnovnoškolca, 

zadnje kriške kruha,

malog nožnog prsta,

upozorenja 18+ prije filma,

majčinog „uzmi jaknu”.

Potpuno sam beskorisna,

ignorirana,

kao da ne postojim.

Tako sam mislila do jučer,

dok nisam shvatila da po crnom papiru

savršeno piše bijela pastela.

Uma Gradac, 1. razred

II. gimnazija

Voditeljica: Marija Hilje
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Bijeli transparent snijega 

 „Dragi moj Viktore Semjoniču, bojim se da sam ostario. Ni riječi! Znam što mi želite reći, ali 

meni su te utješne riječi, izrečene isključivo zbog forme, davno dodijale. Vidite, bio sam čvrsto 

uvjeren u to da je ovaj ormar već godinama u mojoj radnoj sobi, a sad je, eto, u predsoblju... Znam, 

znam, Vas to ne zanima... Današnji mladi traže samo osobni probitak, nema vremena za tuđe misli 

i probleme... Vaša literatura, zar ne? Sve sam pripremio. Pričekajte na časak.”

 Profesor izuje svoje cipele, te se polako uputi u svoju osobnu knjižnicu, do stropa ispunjenu re-

galima. Traži po radnom stolu, izvlači ladice, no pripremljene knjige ne može naći.

 „Bojim se, Viktore Semjoniču, da ne mogu sada pronaći knjige koje Vam trebaju. Vidite li što 

starost čini od čovjeka? Podsjetite me sutra, poslije predavanja. I, Viktore! Ponesite malo šećera, 

ako Vam je što preostalo. Ove markice, koje su ponovno uveli, bacaju zaljubljenika u čaj u očajanje!”

***

„Jesi li siguran da je komesar Volodkin mislio na ovaj objekt?”

„Subjekt, govedo jedno! U ruci držiš naredbu, a mene pitaš! Pročitaj!”

„Josife Nikolajeviču... Ja ne umijem čitati.”

„Ni ja, Rostislave Sergejeviču... Što ćemo, kota se mora popuniti! Ili će netko još ove noći biti 

uhićen, ili će nas opet degradirati u noćne... de... dekonc... Ma noćne nosače namještaja!”

***

„Evo nas, Viktore Semjoniču! Ovaj put Vas Vaše knjige čekaju u predsoblju. Vjerujte mi, da me 

nije probudila neka galama iz stana na drugome kraju hodnika, ne bih se sjetio Vaših knjiga... Još 

malo, pa će me prisilno umir... umor... umiroviti.”

***

 Snažno kucanje probudi Profesora, zaspalog u naslonjaču.

 „Otvarajte! U ime zakona!”

 „Drugovi, ovdje se jamačno radi o zabuni...”

 „Ime smo Vam, doduše, zaboravili, no ovaj ormar je jasan znak. Tu zabune nema! Uhićeni ste zbog 

širenja kontrarevolucionarnih ideja, subverzivnog djelovanja protiv državnog poretka i špijunaže!”

 Nakon kraćeg verbalnog i još kraćeg fizičkog otpora, Profesor k svijesti dolazi u Lubjanci, u sobi 

za saslušavanje...

 Semjon Nikiforovič uključi jaku svjetiljku i pritisne tipku na magnetofonu.

 „Ove markice, koje su ponovno uveli, bacaju zaljubljenika u čaj u očajanje!”

 „Pa to je moj glas!”

 „Priznajete, dakle, Profesore, subverzivno djelovanje! Izvrsno. Ovdje je priznanje. Potpisati se 

treba na ova tri mjesta”, reče Semjon Nikiforovič, pružajući Profesoru dokument od svojih dvade-

set strana.

 „Druže inspektore, niti sam slao što u Britaniju, niti znam nešto o razmještaju naše vojske uz 

finsku granicu! Ja...”

 „Ja više nisam tvoj drug, izdajniče! Skrati nam ovo noćno bdjenje, nemoj da priznanja moramo 

cijediti iz tebe. Svaki trud s tvoje strane je uzaludan. Drugovi, iziđite na časak, da ja i Profesor o 

nečemu porazgovaramo”, reče Semjon Nikiforovič Volodkin, komesar NKVD-a, istovremeno isklju-

čivši drugi, snimajući magnetofon.
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 „Profesore, znam koga ste prijavili Komitetu. Nadam se da znate što i zašto Vas čeka...”

 „Semjone Nikiforoviču, ja...!”

 „Da, morali ste ispuniti kvotu. Moram i ja svoju ispuniti. Potpišite i pođite za mnom.”

 Pola sata kasnije prasak iz Mosina prekine snježnu prosinačku idilu.

Denis Meštrović, 4. razred

V. gimnazija

Voditeljica: Vesna Muhoberac

Fran Mahmet, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Bijelo platno s crnom točkicom

Pričao si mi da si bio na izložbi. 

Lijepo. 

Nastavljaš, govoreći, kako si opazio jednu sliku, predstavljala je bijelo platno s crnom točkicom 

u sredini. Pitaš me kakva je to umjetnost. 

Dragi prijatelju, ovaj put neću ti dati izravan odgovor nego ću te pitati. 

Što misliš, što vidiš? Stoji li na tom platnu crna mrlja okružena beznačajnom bjelinom ili je to 

bijela površina koja je tek umrljana malenom crnom pjegicom kakvu često imaju riđa djeca, ali u 

narančastoj boji? Sviđaju li ti se pjegice na nosiću nekog mališana ili misliš da su one potencijalna 

zapreka da se dijete ne uklopi u društvo? Imaš izbor. Želiš li gledati na pjegice, mrljice i bore kao 

na svoju posebnost ili će one biti tvoja, a zatim i moja frustracija? Prijatelju, želiš li biti sretan? Bit 

ću toliko slobodan da sam odgovorim prije nego što ti imaš priliku išta reći. Želim! Pa, ipak, što ne-

dostaje? Znaš li odgovor na to? 

Danas sam gledao u svoje ruke i shvatio da sam u životu sreću držao zarobljenu u svojim šaka-

ma. Razumiješ li da je sve što sam čuvao za sebe, za svoju crnu točku otišlo u nepovrat jer nikada 

nisam bio zadovoljan. Male radosti stisnute poput pijeska nestaju iz mojih ruku dok ja očekujem da 

ću ondje naći veliku stvar. Bio sam toliko puta razočaran! Otvarao sam svoje ruke i na njima je bilo 

tek nekoliko zrnaca pijeska koji nisu znali zadovoljiti moju taštinu. Želiš li znati, dragi moj prijate-

lju, što je predstavljalo svako pojedino zrno? Naučio sam. Zrnca predstavljaju tek jedan osmjeh, 

zagrljaj, poljubac, nježnu riječ… Koliko zrnaca ti držiš u svojim rukama? Pogledaj već danas! Izne-

nađenje je zagarantirano! Jesi li razmišljao o crnoj točkici na slici kao o svojoj sigurnoj zoni? Je li 

ti ikada palo na pamet da pogledaš što se krije u poljima nepregledne bjeline i što je umjetnik želio 

da vidiš u toj slici? Možda je ovo intenzivno. No, zamisli samo kako je lijepo čitati knjigu, a koliko 

ju je teško napisati. Slažeš li se da je lakše vidjeti i odmah zaboraviti let leptira nego razmišljati o 

divnim šarama na njegovom krilima?

Zaustavit ću se na leptiru. Ja volim leptire, a ti? Ne postoje specijalizirani sanjari koji će razmi-

šljati o ljepoti leptirovih krila, ali postoje djeca. Shvaćaš li kakvom jednostavnošću zrače ti maleni! 

Možda nemaju obrazovanje lepidopterista, ali imaju osmijeh koji će biti prisutan svaki put kada se 

sjete tog za nas beznačajnog leptira. Oni ne žive u svojoj crnoj točkici koja ih obvezuje da proma-

traju isključivo same sebe jer inače ne bi mogli vidjeti tim širokim pogledom! Prijatelju, ja trebam 

još puno učiti, a ti, što je s tobom? Što ti vidiš, bijelo ili crno? Dijelim s tobom svoju odluku da ću se 

odvažiti kročiti iz svoje pasivnosti, odnosno moje crne mrljice u aktivnost i avanturu nepreglednog 

bijelog platna. To ne znači da ću postati starmalo dijete. Nipošto! Trudit ću se da budem odrasla 

osoba koja zna sanjati i nije se ograničila na svoju crnu točku. Vidiš li sada kolika je dubina ove slike! 

Zapitaj se ponovno, što ti vidiš?

Crnu mrlju okruženu beznačajnom bjelinom ili bijelu površinu koja je tek umrljana malenom 

crnom pjegicom? Možda je ta mrlja sitna kapljica tinte prolivena nad platnom prvi potez pravog 

umjetničkog djela koje će nastati ako se ne obeshrabriš pri pomisli na tu početnu pogrešku. Bijelo 

platno je sada samo tvoje, a ti si autor. 

Laura Šturbek Kraljević, 3. razred

Škola primijenjene umjetnosti i dizajna

Voditeljica: Iva Sieber
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Budala iz predgrađa

„Biti ili ne biti?” jedno je od najpoznatijih pitanja koje je izgovorio Hamlet. Isto pitanje i meni se 

vrtjelo po glavi kad sam se našao oči u oči s njim. S Krokodilom. Svi oko nas šaputali su ili navijali, 

tu i tamo začuo bih svoje ime koje je netko uzviknuo, no osobu koja bi ga izgovorila brzo bi ušutkali. 

Nitko mu se nije htio zamjeriti. Svi su ga se bojali. Osim mene, naravno! Ni sam nisam siguran je-

sam li lud ili hrabar. Zaključio sam da sam jednostavno ludo hrabar. No, pustimo sad to! Prvo vam 

moram objasniti kako sam završio na onoj ravnici kasno navečer. Red je predstaviti se, ali ja ne vo-

lim duga predstavljanja pa ću biti kratak. Zovem se Matej, imam petnaest godina i idem u gimnazi-

ju. Ako se pitate u koju, doista nije bitno, jer ne bih želio da ne upišete dijete u tu školu samo zbog 

priče koju ću vam sad ispričati…

Bila je subota ujutro, probudio sam se poprilično rano, već oko deset. U našem novom, na TV 

prodaji nahvaljenome mikseru izmućkao sam si Petit Beurre-kekse, jagode, bananu i, naravno, 

proteine. Nemojte sad misliti da sam jedan od onih koji se nabrijavaju na teretanu i onda brzo odu-

stanu. Zapravo nikad nisam išao u teretanu jer nikad nisam htio davati novac za takvo što. Shva-

tio sam da je mnogo jeftinije kupiti nekoliko utega i šipku za zgibove. Taj dan protjecao je zapravo 

kao i svaka druga subota: trening, učenje, igranje na računalu, druženje s prijateljima iz kvarta… A 

onda se pojavila ona. Predivna je, ima lijepe zelene oči, dugu riđu kosu i prekrasnu osobnost. Znao 

sam je već neko vrijeme, to je najinteligentnija cura koju sam imao prilike upoznati i njezin osmijeh 

obarao je s nogu. Ona je bila i glavni razlog zbog kojega sam odabrao talijanski kao drugi jezik u 

srednjoj školi. Pozdravio sam je i prišao joj. Bile su to dvije najljepše minute u mojemu životu! Vje-

rojatno bih imao i više vremena za razgovor s njom da se nije pojavio on. Krokodil. To je bio matu-

rant s kojim je ona bila u kao nekakvoj vezi. On je bio pravi školski nasilnik. Svi učenici u školi dijele 

se na tri skupine - na one koji ga preziru, na one koji ga obožavaju i na one koje za njega nije briga. 

Dotad sam pripadao posljednjoj skupini, no već u sljedećem trenutku prišao nam je, čvrsto ju je 

zgrabio za ruku i nasilno odvukao od mene. Zamrzio sam ga. Jednostavno sam poludio. Zaderao 

sam se za njima da je ona upravo razgovarala sa mnom. On se posprdno osmjehnuo i odmahnuo 

rukom. Udario sam ga. U tom trenutku shvatio sam da očito imam kratak fitilj i da se u meni krije 

tempirana bomba bijesa koje uopće nisam bio svjestan. Što je on napravio? Pljunuo je u stranu, tr-

znuo glavom, pustio njezinu ruku i rekao mi: „Danas u deset navečer. Na ravnici u predgrađu. Ti i 

ja! Ako se ne pojaviš, cijela će škola saznati kakva si zapravo tetkica, a ja ću ti zagorčati svaki dan 

u školi do kraja školovanja!” Kasnije sam to pripisao žaru trenutka, no tad mi se činilo da svaki dio 

mojega tijela govori „Dolazim!”

Ostatak dana proveo sam trenirajući. Naučio sam boksati u samo sat vremena gledajući filmiće 

o boksu na Youtubeu. Iznenadio sam samoga sebe. Trening je prekinuo njezin poziv. Prvo je dugo 

govorila da sam lud i glup jer sam mu se suprotstavio. Ponavljala je da se ona zna brinuti i sama 

o sebi. Potom je rekla da dolazi k meni, da ćemo zajedno otići do ravnice i uvjeriti ga da odustane 

i da ću mu se ja svakako ispričati. No ja to nisam kanio učiniti. Nisam kukavica. Premda se možda 

ne vratim živ, odlučio sam da ću se boriti i da neću odustajati. Kad je došla k meni, shvatila je da 

doista neću odustati i da me ne može odgovoriti. Zajedno smo došli na ravnicu na kojoj je Krokodil 

već nestrpljivo čekao. Možda će vam se ono što ću sad ispričati činiti otrcano, no baš se tako dogo-

dilo. Stajao sam nasuprot Krokodilu, gledali smo jedan drugoga u oči, a okružili su nas drugi klinci 

koji su se našli u blizini. Vrijeme je stalo. Činilo mi se da se tako gledamo danima. Odjednom, ona 
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je odšetala do Krokodila, zalijepila mu najglasniju šamarčinu u povijesti šamarčina i rekla mu da ga 

ostavlja. On joj je odgovorio da može naći i mnogo bolje od nje, a mene pogledao s prezirom. Ona 

se potom okrenula, prišla mi te ošamarila i mene. Rekla mi je da sam najobičnija budala, ali budala 

koju voli. I tad me poljubila.

Matej Berković, 1. razred

Klasična gimnazija

Voditelj: Igor Medić

Ivana Zvone, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Dva prijatelja

„Dobro, čovječe, kako možeš biti tako glup? Jesi li uopće svjestan što si napravio, lumenu je-

dan!” izderao sam se na Danijela, svog najboljeg školskog prijatelja, dok je on pognute glave stajao 

preda mnom i šutio.

„Jesi li uopće svjestan svih posljedica koje ovaj tvoj ispad može prouzročiti?” 

Da objasnim. Danijel je na Facebooku naišao na fototografiju Lidije, sasvim nepoznate cure, i 

poslao joj nekoliko svojih pjesmica (netko mu je nekad davno slagao da ima dara za literaturu), što 

i ne bi bilo tako strašno da ispod teksta nije stavio - moju fotografiju!

„Oprosti”, prošaputao je Danijel, „znam da sam glupo postupio.”

„Kako da ti oprostim? Učinio si nepopravljivu glupost koja mi može priuštiti ni sam ne znam ko-

liko i kakvih neugodnih situacija. Uostalom, zašto nisi stavio svoju fotografiju?”

Skrušeno me pogledao i izustio: „Kako da ovako lijepoj curi pošaljem svoju fotografiju?” I 

odjednom mi ga je bilo žao. Preda mnom je stajao dječarac s velikim bifokalnim naočalama crnih 

okvira i prištavim licem. Nesiguran i iskompleksiran, s očitim akutnim osjećajem manje vrijednosti. 

Tek sad sam shvatio da nikad nije hodao s nekom curom. Da je uvijek bio solist. I da sam mu ja u 

biti jedini pravi prijatelj.

„Dobro, kakve su to bezvezarije? O čemu ti govoriš? Ja ne vidim ni jedan razuman razlog da ti ne bi 

mogao pristupiti bilo kojoj normalnoj curi. Pametan si, duhovit, pišeš krasne stihove. Gdje je problem?”

„Ne moraš mi lagati. Svjestan sam svoje neuglednosti. I nikad ne bih mogao pristupiti tako lije-

poj curi kao što je Lidija. Nemam za to dovoljno hrabrosti.” Prišao sam mu i zagrlio. 

„Sad je bilo dosta. Dođi. Idemo se prošetati. Reci, znaš li u koju školu ide Lidija?”

„Znam. I znam gdje stanuje. Na Krešimircu.”

„Dobro. Znaš što ćemo učiniti. Zajedno ćemo otići pred njenu školu i sačekati je. Kad ju vidimo, 

ja ću joj pristupiti i progovoriti s njom nekoliko riječi a onda na scenu stupaš ti. I nemoj mi reći da 

ne pristaješ. Skupit ćeš hrabrost i upoznat se s Lidijom. Dogovoreno?”

„Dogovoreno”, složio se Danijel. I već sutra sjedili smo zajedno na stepenicama ispred Lidijine 

gimnazije i čekali je. Danijel se znojio i šmrcao, nekoliko puta pokušao otići. Nisam mu dopustio. A 

onda je zazvonilo zvono i na vratima se pojavila grupa učenika: Lidija među njima. Stisnuo sam Da-

nijelu ruku, ustao i krenuo prema njoj. Ugledala me, nasmijala se i gotovo dotrčala do mene: „Bok. 

Ti si Danijel? Zašto mi nisi javio da ćeš doći?” 

Zagledao sam se u njene blistave zelene oči i shvatio da je to ljubav na prvi pogled. 

„Oprosti. Samo trenutak … Nije sve tako jednostavno.” 

Kad sam se okrenuo, vidio sam Danijela kako brzim korakom odlazi kroz park. Nazvao sam ga 

na mobitel. Dugo je zvonio, a onda je stigla poruka da nije dostupan. I shvatio da ne mogu učiniti 

ništa. Da mu ne mogu pomoći. 

„Možemo se malo prošetati?” upitao sam Lidiju. „Otprati me do tramvaja”,odvratila je. 

I tako sam otpratio Lidiju, dogovorio sastanak za sutra, a kad sam navečer pozvonio na Danije-

lovim vratima, otvorila mi je njegova mama.

„Bok, Vlado. Danijela nema doma. Zar niste danas zajedno trebali ići u kino?” 

Spustio sam se polako stubama na ulicu, osjećajući se jadno, ali pun suosjećanja i gnjeva: život 

se, kažnjavajući slabijeg, grubo poigrao s nama. 

Bio sam sve manje siguran da ću otići na sutrašnji spoj, a to sam itekako želio…

Mihael Brčina, 2. razred

Geodetska tehnička škola

Voditelj: Nikola Butorac
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Kad je glava luda, bolest vreba svuda

Danas je petak. Moj sastanak u Klubu liječenih higijeničara. Miriše po domaćoj rakiji koja služi 

za apsolutnu dezinfekciju duše i tijela. Tako kažu. Rakiju smo preuzeli od Društva liječenih alkoholi-

čara, oni su kat niže. Mi smo umjesto njih vadili krv za analizu jetrene funkcije i tako je nastalo jed-

no divno prijateljstvo između prvoga i drugoga kata. Na zidu je velika slika genija svega vremena, 

čovjeka koji je promijenio svijet ̶ Alexandra Fleminga. Bilo je tu i fotografija manjih dimenzija važ-

nih kirurga, internista, mikrobiologa. Mi smo sjedili, neki su imali maske, neki kape, ali baš svi ima-

li smo sterilne rukavice. Osjećao sam se malo bolje nego inače pa mi je maska bila u džepu. Rozi, 

rudlava crvenokosa i prpošna djevojka, bila je voditeljica grupe. Jednim nježnim pomakom glave 

shvatio sam da mi je dala znak da krenem. Kakav pomak…

„Ljudi, ubila me higijena.” Osjetio sam val odobravanja i prihvaćanja. Svi su, i Andrija i Zvonimir 

i Janko i Matko i Ladislav i Šimun i Borko i mali Domagoj, kao jedan odgovorili: „I nas je ubila higije-

na.” Rozi je izgubila kontrolu, i gotovo plaho, ako je tako moguće napisati, viknula. Njezina se njež-

na, bijela koža zatresla. Svi su se stišali pa je Rozi još jedanput kimnula glavom kao znak odobrava-

nja da nastavim. Odobravanje moje Rozi… „Mama mi je uvijek govorila: ‘Sine, peri ruke prije i poslije 

jela. Peri ruke kad dođeš u školu i kad se vratiš kući.’ Prao sam ruke nakon igranja s tetinim psom i 

nakon gledanja tetina psa.” Dok sam govorio za oko mi je zapeo Andrija. Uporno je kopao uši. Mr-

cvario je štapić, a poslije se divio sadržaju. „Prao sam ruke i nakon što sam prao ruke. Mama nije 

bila sigurna je li prvi sapun dovoljno učinkovit da pobije sve kokije i bacile. Svi smo se igrali s onim 

malim autićima. Igrao sam se i ja, no mama mi je uvijek stavljala sterilne rukavice.” Zvonimir i La-

dislav raširili su oči i gledali u mene kao da sam unio neku bolest u prostoriju. Ladislav je imao tik i 

stalno je radio čudne pokrete rukama kao da ga napada neotkrivena bolest. Rozi je bila usplahirena 

i bojala se da slučajno netko ne kihne. Moram priznati, i mene je bilo strah. Samo da netko ne kih-

ne. To bi moglo biti kobno za sve nas. Iako se danas malo bolje osjećam, ne smijem iznenaditi svoj 

organizam tuđom slinom. Takve stvari moraju se prevenirati u korijenu. Svima vam je jasno da dje-

vojka ne dolazi u obzir. Rozi je vidjela da sam stao, pa je prošla kažiprstom po usnici. To je bio znak 

pa sam nastavio. Opet odobravanje moje predivne Rozi… „Nije bila sigurna je li taj autić tretiran 

kako treba. Unatoč igranju u kaljačama bilo je uvijek uz mene barem jedno sredstvo za dezinfekci-

ju. Nisam išao u igraonice jer je na toboganima carstvo monera. Nisam se igrao u parkićima jer tko 

zna što se tamo prošlu noć događalo. Nisam zimi izlazio van jer nisi nikad mogao biti siguran gdje 

je gripa. Nisam jedno vrijeme išao u školu jer je neko dijete iz šestoga razreda dobilo vodene kozi-

ce. Tada sam bio osmi razred i već sam prebolio kozice, ali mama nije bila sigurna mogu li ih dobiti 

još jedanput.” Rozi je najljepša žena u mom životu. Tako je čisto bijela. Sigurno je svježe oprana. 

Oduzimala mi je dah. Ne znam bi li se mami svidjela. Bolje da to preskočimo. Napravio sam pauzu 

u izlaganju, Rozi se isprsila i gledala u mene kao da sa mnom nije sve dobro. Brzo sam se vratio na 

priču u strahu da ne vikne. „Jedan događaj ostao mi je sjećanju. Sigurno se sjećate kad je vladala 

ptičja gripa u gradu. Mama nam je kupila masku koju nisam skidao godinu dana, da čak sam i jeo s 

maskom. Godinu dana jeli smo brokulu jer je mama bila sigurna da je to jedino što je ostalo neza-

raženo. Mama je prodavačica u Konzumu, ali sve zna o bolestima.” Pogledao sam Janka. Izgledao 

je kao da će kihnuti. Viknuo sam: „Ne, Janko, ne!” Bilo je prekasno. Janko je kihnuo. Osjetio sam 

val bolesti i smrti. Požalio sam što nisam imao masku. Izvadio sam Plivasept i Asepsolete. Svi su u 

strahu vadili svoja sredstva. Počeo sam se polijevati Plivaseptom po cijelom tijelu. Asepsoletama 

sam temeljito obrisao lice. Unatoč kaljačama Plivasept sam prolio i po rukama. Rozi je stajala mir-

no. Imala je blago raširene ruke. Oči su joj izgledale kao da će skočiti na nekoga i početi ga trgati zu-

bima. Pitao sam je hoće li Asepsolete. Znam. Znam, da nije dobro dijeliti svoja sredstva, ali osjetio 

sam sažaljenje. Zar nakon svega ja osjećam samo sažaljenje? Rekla je: „Hvala, Branko, ne treba!” 
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Janko je bio tužan i samo je sjedio na mjestu. Mali je Domagoj izvadio Domestos i počeo zalijevati 

pod. Želio sam zapljeskati Domagojevoj ideji. Kada sam raširio ruke da to učinim, Rozi me prerezala 

pogledom. Preskočio sam pljesak. Gledao sam u nju, gledao je u strašnim mirisima Domestosa i… 

Borko je uletio. Borko je uletio u moj na trenutak stvoren svijet i rekao da se boji spolnih bolesti i 

da misli da ima sifilis iako nije bio ni s kim. 

Rozi je završila današnji sastanak i najavila novi. Navukao sam masku na usta i navukao kapu 

na čelo. Ona mi je mogla vidjeti samo oči, a ja sam vidio dio nekog svijeta koji više nije bio moj… Za-

kopčao sam jaknu do brade. Polako, dvostruko omotao šal. Deveti je mjesec i propuh je. 

Fran Nikolić, 2. razred

Klasična gimnazija

Voditeljica: Anđela Vukasović Korunda

Branimir Boban, mentorica: Lucija Gudlin, mag.art. 
Fotografija: Ivana Kesić, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna

308 // LiDraNo 2017.

Literarni radovi učenika srednjih škola



PREDLOŽENI

Kako sam zaradio upalu pluća i boravak u Klaićevoj

Padao je snijeg. Kako bi se spustio na tlo pomiješao bi se sa svim onim smećem, nečistoćama i 

prljavštinom koja se svakodnevno nakuplja na asfaltu. Takav crn, odvratan snijeg otapao se i osta-

jala je samo ona gnjecava masa koja samo što se nije pretvorila u vodu. Bljuzga. Tako bljuzgavo 

sam se i ja osjećao. Išao sam toga dana na pogreb svojeg kuma koji mi je ujedno bio i bratić.

On je oduvijek bio pomalo djetinjast, vječiti veseljak i uvijek zdrav kao dren. Iz tog razloga svi-

ma koji su ga znali bila je potpuno nezamisliva činjenica da ga više nema, još manje da je za sve kriv 

srčani zastoj u dvadeset i drugoj godini života. Ali bilo je stvarno, osmrtnica je izašla još istog dana 

u novinama, a zabetonirala ju je obavijest da je pogreb ovu subotu. Još uvijek nekako nisam vjero-

vao. Nisam mogao i nisam htio vjerovati da ga više nema. Kako to ima smisla? Kako netko može jed-

nostavno nestati? Nisam to shvaćao. Pa nisam ni plakao. Zapravo nisam osjećao ništa. Ni nostalgi-

ju, ni nekakvu tugu ili bol, pa čak nisam ni bio rezigniran. Nekako sam osjećao da se to nije dogodilo.

Onda je došla i ta subota. Vani me je čekalo tmurno, skoro crno nebo. Cijela se uža i šira rodbi-

na skupila. Svi smo se, kako bi rekla moja baka, „zbigecali” samo za tu priliku. Svi smo morali biti u 

crnom. Košulja mi je bila prevelika. Hlače preuske. A cipele su mi promočile od one proklete bljuzge 

koja već sedam dana nikako da se odluči hoće li biti snijeg ili voda! Bilo mi je ledeno jer je košulja 

lepršala što je dalje mogla od mog tijela, stopala su mi potpuno promočila, ali, hvala Bogu, nisam 

to osjećao jer su mi hlače zaustavljale sav krvotok.

Kad je došao njegov lijes, uzeo sam si trenutak da ga promotrim kako treba. Imao je predivan lijes, 

nije bio optočen biserjem i koraljima ili nešto slično, ali bio je lijep, jednostavan. Isto tako bio je ogroman. 

Činilo mi se da je netko napravio taj lijes za nekoga drugoga, nekako je bio preširok, predugačak. Moj kum 

bio je visok otprilike metar i zgažena jagoda, a ovaj lijes mora da je bio barem dva i pol metra dugačak. 

Tek kad su počeli spuštati tu kutiju u rupu shvatio sam da ga više stvarno nema. Nitko nije za-

plakao. Zato ja jesam. Samo jedna suza. Časna pionirska! Odjednom se netko poskliznuo o taj snijeg 

koji je napadao i upao u grob skupa s lijesom koji se, zbog iznenadne i neočekivane posjete, otvorio. 

U tom trenutku i glasno čuo sam iza sebe glas mog kuma: „Pa bilo bi stvarno ironično da sam ja upao. 

Vjerojatno me ne biste ni izvukli iz te rupčage.” Okrenuo sam se i na dva koraka od mene stajala je 

ta glupava smješeća faca s onom afro frizurom koju je uvijek nosio. Lijes je, nepotrebno za reći, bio 

potpuno prazan. Osim krikova, cičanja, a i ponekog uzdaha čula se samo moja rečenica: „Sad će ti 

stvarno trebati taj lijes”, nakon koje smo i ja i moj kum počeli trčati po groblju. Njegove cipele, koje su 

mu uvijek izgledale preveliko, komično su odjekivale svaki put kad bi udarile kamen. Klop-klop-klop. 

Tek nam je kasnije objasnio da je to učinio da bismo se svi skupili za blagdane. „Znate, teško je 

skupit' cijelu familiju na jednom mjestu kad vam tata ima četiri sina i tri kćeri, a deda duplo toliko!” 

Rekao je da je pokušao pozvati nas sve na zajedničku večeru, ali da su svi imali nekoga drugog po-

sla ili druge planove pa nisu mogli doći.

Lovili smo se dok više nisam mogao trčati, pa sam pao u snijeg i pokušao doći do daha. Lice mi 

je bilo potpuno mokro, dijelom zbog hladnog zraka koji mi je tjerao suze na oči, a dijelom zbog toga 

što sam počeo plakati kad sam shvatio da ta budala nije umrla. Došao je do mene i vidjevši suze 

daščući rekao: „Što je bilo Nijagara, nismo radili na kondi, a na plakanju jesmo?” „Za mene si mr-

tav ako ovo ikad ponoviš.” To je bilo jedino što sam mogao smisliti u tom trenutku. Naravno, ostali 

smo u bolnici s upalom pluća još mjesec dana poslije toga. Tako smo Božić i Novu godinu, umjesto 

svatko kod svoje kuće, proveli kao obitelj, na odjelu pulmologije.

Dražen Bičanić, 3. razred

I. gimnazija

Voditeljica: Kristina Kocijan
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Kvragu

Vidio sam je početkom drugog mjeseca. Znaš, jedan od onih dana kada ti se hladnoća provu-

če kroz svih pet slojeva odjeće i zacrveni kožu. Prava pušiona. Bila je u kafiću s nekim crnokosim 

tipom. Pila je kolu, znaš onu s okusom vanilije na koju je vječno mirisala… Crni je pio kavu. Svojim 

koščatim vampirskim prstima maknuo je svijetli pramen koji se omotao oko njena duga vrata, skri-

vajući modricu koju joj je najvjerojatnije tek maloprije napravio. A možda i jučer, ili prekjučer… Ot-

kud bi ja to znao, kvragu!... Zavodljivo ga je pogledala i zabila mu prste u rebra. Tako je i meni znala 

nekad, kad smo se zezali i drugima namjerno išli na živce. Sjećaš se ono kad je sjedila na meni? Bila 

mi tako blizu da si nam rekao da izgleda kao da ćemo se poljubiti… Ili ono kad mi je rastezala facu, 

a ja sam kolutao očima. I rekao sam joj da je lijepa… Sigurno se sjećaš, stari, vidio si kako me gleda. 

Vidio si kako ja nju gledam.

Sad izgleda drukčije. Ošišala je onu svoju predugu kosu tik do grudi i obojila je u neku ne znam 

ni ja koju boju, dobro joj stoji. Taj njen crni vampir je na ono njeno tuckanje namjestio lažno ljutitu 

facu, pa su se oboje počeli smijati ko napušeni, što me neizrecivo živciralo jer je tip zvučao poput 

curice kojoj mama ne želi kupiti lutku. Tako je i izgledao, nekako totalno gej s tim svojim tankim 

ručicama i ženskastom frizurom… Stari, meni fakat nije bilo jasno kog vraga vidi u njemu. Kažem 

ti, da je kojim slučajem ustala, i da me stol nije sprječavao, ubio bi Boga u njemu. Fakat je izgledala 

sretno s njim... Kvragu, fakat je.

Promijenila se. Skužila je da je slatka pa se počela šminkati i nositi uske majice. Jedino joj se oči 

od drugog razreda nisu promijenile nimalo, kao da je vrijeme u njima te godine stalo i više se nikad 

nije pokrenulo. To sam i tada pomislio i baš taj je tren podignula pogled i uperila ga ravno u mene. 

Želio sam joj mahnuti, ali prsti su mi se toliko ukočili od proklete hladnoće da ih nisam mogao po-

maknuti. Ne rugaj se, siguran sam da bi se i ona, velika obožavateljica zime, tresla od hladnoće da 

je izašla. Imala je doduše onaj šal koji mi je ukrala prošle godine, kleptomanka. Za to sam si sam 

kriv, ja sam joj ga bio stavio oko vrata da ga nosi cijeli dan. Svi su znali da je moj pa su je zezali za 

mene onako kako su Marsi za tebe, a ona bi se nasmiješila, zacrvenila, spustila glavu i postala mi 

još draža. Ono, kvragu, fakat bi.

Uglavnom, ona i crni se ustaju, on plaća sebi, ona sebi. Da je sa mnom, ne bi morala, znaš da uvi-

jek imam novaca. Da, znam, nikada joj to nije bilo važno, jer da je, ne bi željela studirati onu ludost 

od književnosti. Bit će kruha gladna, glupača…. Išao sam na tramvaj, bojao sam se da je ne sret-

nem. Jer da me opet pogledala…. Sjetio bi se ono kad sam je poljubio, kvragu, znaš u onoj rupetini 

od kafića, zadnji tjedan škole. Rekao sam ti da nikome ne govoriš o tome, nisam htio da netko misli 

da brijemo ozbiljno. Fakat sam zabrljao… 

I ušao sam u prvu četvorku koja je naišla, samo da pobjegnem. I to mi je propalo. Stajala je na 

suprotnoj strani. Sad je tek vidim cijelu, ima dobro tijelo. Vidjela me. Prišao sam joj i odlučnim „bok, 

dugo se nismo vidjeli” razbio zid neugodne tišine. Nasmiješila mi se milo, onako kako samo ona to 

zna. Pozvao sam je van čisto iz zezancije, da malo vidim kako joj ide pisanje i to. Prihvatila je. Od 

šoka sam propustio stanicu.
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I došla je srijeda. Osjećao sam se kao da idem na izvršenje smrtne kazne. Kužiš ono, baš uža-

sno, trema. Znaš koliko je još uvijek volim...Sjedila je na klupi kraj škole, vidio sam kako trese no-

gom, bila je nervozna, a to je fakat dobar znak. Opet je mirisala na vaniliju… Odveo sam je u onaj 

naš kafić na cugu. Počela je pričati kako radi na nekoj priči i kako se muči, nešto zaplet, glavni lik, 

ma ne znam, samo sam je gledao, a kako je vrijeme odmicalo, postajala je sve ljepša i ljepša, a ja 

sve zatelebaniji. Počeo sam joj uvaljivati spiku o nekoj knjizi o kojoj si mi jednom pričao. Znaš ono, 

ko odjednom sam postao veliki zaljubljenik u književnost... Slušala me pažljivo, u to sam siguran, 

jer stari, pazi, pogled joj je cijelo vrijeme bio zalijepljen na moju facu. Zašutjeli smo. Pokupila je par 

zrnaca šećera prosutih po stolu i počela ih razvlačiti po prstima, nikada mi vrijeme nije tako spo-

ro prolazilo... Oči su joj se odjednom zažarile, pogledala me i rekla: „Kasno je, hoćemo kod mene 

doma?”„Oprosti, nisam te čuo, ponovi”, lagao sam. Samo sam želio to čuti još jednom. Nasmiješi-

la se i ponovila glasnije. U početku sam razmišljao da odbijem, kvragu, znaš da nisam tip koji voli 

stvari samo za jednu noć. Znaš da nisam. Uostalom, ne bi je se usudio ni zagrliti, bio sam totalno 

oduzet. Navaljivala je pa sam popustio. Da nije, sad bi već bio doma…

Čim smo došli, bacila se na veliki narančasti kauč. Ponudila me kavom, nisam htio. Pričali smo, 

ali ne onako ozbiljno kao što smo to nekad znali u pauzama između izborne i novinarske. Više smo 

se zezali…. Odjednom se dogodilo. Počela mi se približavati sve dok nije došla tik do mojih usana. 

Obuzelo me ludilo, stari, nisam se mogao kontrolirati. Samo sam je bacio na to narančasto čudo. 

Derala se i gurala me, ali um mi se totalno pomračio i rukom sam joj prekrio usta. Par trenutaka 

kasnije samo je ležala ko mrtva, sva počupana, uplakana i razmazanog tamnocrvenog ruža koji je 

izgledao poput skorene krvi. Brzo sam navukao hlače i izjurio van ne okrenuvši se... Ona je kriva, 

kvragu. Navaljivala je, kužiš?

Danijela Mali, 3. razred

XII. gimnazija

Voditeljica: Korana Serdarević
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Lepe naše dekle

iliti

Jedne večeri u Turopolju

Radnja se odvija u neuglednoj, socrealistički uređenoj gostionici u jednom turopoljskom selu. 

Za stolom u uglu sjede četvorica vremešnih muškaraca. Svi zajedno broje preko 300 godina. Ruke 

im se pomalo tresu. Često, zbog problema s urinarnim traktom, odlaze na zahod, a dok razgovaraju 

čuje se lagano škljocanje njihovih gebisa. Atmosfera je, unatoč svemu, vrlo živahna, najvjerojatnije 

zbog čestih izmjena punih i praznih čaša. 

Idemo predstaviti naše junake.

Štef, zvani Herc, bivši kamiondžija

Ivek, zvani Tref, bivši učitelj 

Jožek, zvani Kara, bivši gastarbajter

Franc, zvani Pik, bivši načelnik Mjesne zajednice

Prvi je gospon Štef kojega svi zovu Štefek Herc. On je u mladim danima bio kamiondžija pa i 

dan-danas s oduševljenjem priča o svom MAN-u. Nije MAN bio jedina njegova strast. Svoje srce 

poklanjao je mnogim ženama, od Slovenije do Makedonije ili, kako se prije govorilo, od Triglava do 

Đevđelije. Štefek je uvijek patio. Mnoge su ga žene iskoristile i ostavile. Sve osim njegove Dragice. 

A ona danas pati zajedno s njim jer Herčevo srce ni danas nije dobro. Ne zbog žena nego zbog tri 

infarkta.

Gospon Ivek je intelektualac. Svi ga zovu Ivek Tref jer kad karta belu, najčešće zove tref. Osim 

toga, često ga i potrefi dobra karta. Ivek je bio seoski učitelj i jako je volio djecu. Osim ponekad. Kad 

mu je krv prokolala venama. Tada je znao strefiti i neko dijete. Iza ušiju. Ali, naš seoski učo zna puno 

toga. U sve se razumije. I sve voli komentirati. Osim bele, najjači je u komentarima političkih zbiva-

nja. Nikada se nije javno pogladio ni po lijevome ni po desnome obrazu. Ali, nekako su svi sumnjali 

da mu je ipak draža lijeva strana glave. 

Gospon Jožek je fin gospodin, odjeven po najnovijoj njemačkoj modi iz 70-ih godina. Isti kaput, 

ista šarena košulja, isti šešir s fazanovim perom. Ima i isti mercedes iz 70-ih. Samo on nije isti. U 

mladosti su ga prozvali Kara. Jožek Kara. Jožek je svojoj Marici i dječici uredno slao marke svako-

ga mjeseca, ali je kući dolazio jednom godišnje. Samo jednom godišnje. Nije čovjek imao vremena. 

Zbog obveza. Zbog drugih žena, zbog njihovih minica i njihovih šarenih štikli. I ostao čovjeku nadi-

mak Jožek Kara. Hm…

Gospon Franc je seoski ideolog. Bivši. A i sadašnji. Dakle, svevremenski. On i danas, u mirovini, 

prati sva društvena zbivanja i na seoskoj razini, ali bome i na državnoj. On sve zna… Tko će pobi-

jediti na izborima. Tko će biti premijer, tko ministar, koga će sljedećega optužiti za korupciju, tko 

će završiti u Remetincu, tko će koga izvrijeđati u Saboru itd. Nagao je i kratkog fitilja. Često je u 

nekim sukobima. Nikome ne vjeruje. Sve su oko njega neprijatelji. Sve drži na piku i otud mu nadi-

mak Franc Pik.

Naši vremešni momci rado kartaju belu. To čine svaku večer posljednjih dvadesetak godina. 

Ista birtija, isti stol, ista konobarica Barica, ista rakija…
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Što je različito? Teme njihovih razgovora.

Jednoga zimskog popodneva između Božića i Nove godine…

Kara: Bara, daj donesi još je'nu rundu. Nemrem na suvo kartati.

U tom se trenutku na televiziji prikaže prilog o odlasku naše predsjednice u Ameriku.

Kara: Joj, dečki kak je mene ova naša Kolindica zgodna.

Herc: Je, je, baš je herclih…

Gledaju prilog.

Tref: Mene tu nekaj diši! Ne zna se s kem je otišla, zakaj je otišla i pokaj je otišla.

Kara: Nit s kem se bu bormeš vrnula.

Herc: Najte mi moju Kolindicu. Mene je ona baš draga deklica. Sigurno zna kaj dela.

Pik: Ja sem iz povjerljivih izvorov čul da se u biti dela o neke velike suradnje između Hrvatske 

i Amerike.

Kara: Morti između Donalda i Kolindice, haha.

Herc: Najte dečki ni to v redu. Ni ona takva.

Kara: Baš sem si mislil neku večer kak mi imamo lepe političarke, se je'na lepša od druge.

Tref: Bormeš je, na primjer Merzel. Bez sumnje lepa ženska, ali su joj prsti malo predugi.

Pik: Je, je, istina. Ženska stvarno sebe voli, al de je tu društveni interes?

Kara: Kak to misliš? Pa kak ne? Županija je dobila kvalitetne njemačke aute. Kak je i moja meč-

ka. Sad… s teremi je to sredstvi osigurano, to je druga priča. Nego… kam je zginula ona naša Rimac, 

već ju dugo nis nigdek videl.

Pik: Uf, nje ni od kad je Karamarko prepal. Ženska je bome pravi komad. Ni taj Karamarko tak 

bedast kaj je ž njum posluval okolo. Kudek on, tudek i ona.

Tref: Vidim ja. Kare Rimac fali. Probaj si deti nekakvoga Marka iza sebe. Morti dojde če buš bil 

Kara-Marko, haha. 

Herc: Dečki, zemite u obzir moje slabo srce… Nemrem zdržati tak puno žen…Herc me bu…

Kara: Kaj ste se vi na mene namerili? Ja nigdar nis skrival da imam rad lepe ženske. A ove naše 

su baš ober vsake. A kaj se ti javlaš? Vsi mi znamo da se po leve strane bolše podbrivaš, a niš se ne 

spominaš svoje Englezerke Antičević… 

Tref: Kaj ž njum?

Kara: Kaj kaj? Primi drek za kraj… Pipl mast trast as.

Juraj Vrbanić, 3. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Goranka Lazić
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Moja majka se rodila sa četrdeset godina

Moja majka se rodila sa četrdeset godina, pa je zbog svog životnog iskustva oduvijek znala ra-

zlikovati dobro od lošeg.

Moja majka nikada nije lagala.

Znala je da nije lijepo lagati, stoga je uvijek govorila istinu.

U školi nikada nije dobila manju ocjenu od pet, sve je već otprije znala i zbog toga joj nije bilo 

teško učiti.

Nikada nije ništa ukrala ili razbila.

Kada bi vidjela drugu djecu kako to rade, odmah bi ih prijavila.

Moja majka nikada nije radila riskantne stvari, bila je svjesna mogućih posljedica te se klonila 

opasnosti.

Mojoj je majci teško poistovjetiti se sa mnom, jer nikada nije bila mlada.

Moja majka nikada nije bila bezobrazna.

Znala je da se tako ne smije ponašati, pa je uvijek bila pristojna.

Nikada nije ostala vani do kasnih sati, predvidjela bi sutrašnji umor i glavobolju, pa je zbog toga 

uvijek bila kući do jedanaest.

Moja majka nikada nije pala pod utjecaj vršnjaka.

Bila je mnogo pametnija i mudrija, pa joj nije bilo teško odbiti ih.

Moja majka nikada nije bila zbunjena, uvijek je znala što želi i što je najbolje za nju.

Nikada se nije dala ni na što nagovoriti, uvijek je bila čvrst karakter i znala je reći ne.

Mojoj majci je teško shvatiti me, jer nikada nije imala moje probleme.

Ponekad sam ljubomoran na svoju majku.

Kad sam se ja rodio, nisam imao čak niti jednu godinu.

Marko Kobali, 4. razred

II. gimnazija

Voditeljica: Ana Širinić
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Muškarac

Ponašam se kao pravi muškarac

Glasno se smijem, ponekad i drugima

Prepričavam proste viceve i gluposti 

Pijem i pušim poput muškarca

U kafiću prije košarkaške utakmice uvijek posegnem za pivom

Ugledam nešto oku ugodno,

odmjerim, poželim, zavedem

Kao muškarac

Ljubim kao muškarac

Napustim bez osvrtanja

Svađam se glasno i borbeno

Nikad ne popuštam

Ne bojim se sukoba bilo kakve vrste

Radim kao muškarac

Zaradim i potrošim

Pogriješim, donesem lošu odluku, povrijedim

I dalje kao muškarac

No svi moji grijesi uvećani su činjenicom

koju mi ne želite oprostiti

Ja NISAM muškarac

Dora Straža, 4. razred

Športska gimnazija

Voditeljica: Draženka Rajković Vrdoljak
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Ne vidiš me 

Idi doktoru

specijalistu

psihologu

ili optičaru

jer ne shvaćaš

ili ne vidiš dobro

kupi si naočale

jer ne vidiš jasno

jer ne vidiš uopće

ili si kratkovidan,  dalekovidan

ili daltonist

ali ne vidiš mene

djevojku koja te slijedi

koja se noću budi 

sanja da je lijepa 

samo za tebe

izgubit ćemo se u ovom samotnom velegradu

ako brzo ne progledaš

ne shvatiš

da bi nam mogla 

desiti se… 

Vanessa Merkaš, 1. razred

Geodetska tehnička škola

Voditelj: Nikola Butorac
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O prosjaku i ženi u automobilu

Iako volim tih i ujednačen zvuk prigradskoga vlaka kojim svaki dan putujem u školu i iz škole, pri 

samom ulasku u vagon stavljam slušalice u uši i cijelim putem slušam glazbu. Ako u vlaku nije velika 

gužva, otključavam svoj pametni mobitel te se gotovo potpuno odjeljujem od ostalih putnika i za-

počinjem s čitanjem. Prvo provjeravam poruke, zatim prstom klizim po zaslonu, otvaram internet-

ske stranice, nailazim na tjeskobne vijesti iz svijeta, preskačem politiku, trenutak duže zastajem 

na satiričkim osvrtima. Dovoljan je brz prelet očima preko teksta kako bih upio ono što me zanima. 

Nastavljam s istraživanjem iz područja informatike, glazbe, filma... Samo povremeno podižem po-

gled. Neki od putnika zamišljeno gledaju pred sebe, nekiput netko čita knjigu, dok ostali rade isto 

što i ja. Zatvaraju se u svoje nutrine, šute, nepomično zure u zaslone svojih mobitela, pune se in-

formacijama, pohranjujući ih na rubovima memorije, traže nove i nove... To je slika koju doživljavam 

pomalo odsutno, poput površne kontrole koja me umiruje, kao da govori: „Sve je u redu.” Ne susre-

ćem ničije oči i tek tada dopuštam pogledu da pobjegne prema prozorima i vanjskom svijetu. U tom 

trenutku postajem svjesniji glazbe koju slušam, ona se stapa s krajlolikom kojim putujem i preda 

mnom se otvara neki novi, pomalo nestvaran prostor. Ne mogu ne pomisliti na Nea iz Matrixa, koji 

je uspio pobjeći iz matrice. Glazba iz slušalica postaje dramatična, gledam u daljinu, čini mi se kako 

bih mogao poletjeti. Ne ostajem predugo u tom svijetu jer daljinu u kojoj se na trenutak gubim ubr-

zo zaklanja kuća uz prugu, zatim sljedeća. Ništa zato. Zaslon mobitela ponovo je otključan...

Postaja na kojoj silazim s vlaka Glavni je kolodvor. Pratim struju ljudi koji se stubama spuštaju 

prema pothodniku. Izvadio sam slušalice iz ušiju i mogu čuti štropot žustrih koraka, zvižduk že-

ljezničara, kretanje i zaustavljanje vlakova. Već znam, dolje u mračnom prolazu sjedi prosjak čiji 

su batrljci omotani prljavim krpama. Pred njim razmočena kartonska kutija u kojoj se nalazi nešto 

potamnjeloga sitniša. On nešto mrmlja kao da govori kroz jauk koji u meni stvara tešku nelagodu. 

Mlada žena dobacuje mu novčić i nastavlja dalje ne gledajući ga. Znam da ga na povratku iz škole 

više neću zateći na tom mjestu, možda će biti u nekom toplijem zaklonu s ostalim beskućnicima ili 

će tražiti obrok u javnoj kuhinji... Na trenutak osjećam kako mi srce steže tup, ali prolazan osjećaj 

tuge jer već sljedeći trenutak ponovno sam stopljen s ostalim prolaznicima. Svi zaboravljamo čo-

vjeka koji ostaje u siromaštvu i bolesti te prepušten milosti prolaznih sažaljenja. Pazeći na svaki 

korak, uspinjem se strmim stubama i izlazim iz zgrade kolodvora. 

Na ulici me uvijek zaslijepi svjetlost dana i sudaranje mnoštva ljudi, onih koji žure prema tram-

vajskim stanicama i onih koji ne žele zakasniti na vlak. Naši koraci huče poput nabujale rijeke. Za-

ustavljaju se prije prelaska ceste. Njome iz oba smjera vijugaju kolone automobila. Uvijek netko 

nekome trubi, uvijek se čuje škripa kočnica, u daljini cvilež na tramvajskim tračnicama dok tram-

vaji jedan za drugim usporavaju, kreću, čekaju... Buka dolazi sa svih strana. Automobili još uvijek 

prolaze, zaustavljaju se kako bi na pješačkom prijelazu propustili pješake koji poput rojeva dolaze, 

nestaju, vraćaju se. Neki od vozača gube živce, pokušavaju zaobići kolonu, trube, kreću, koče, kre-

ću, trube, unose nemir. Žena koja sjedi za volanom metalno sive limuzine nestrpljivija je od ostalih. 

Želi proći pokraj automobila koji propušta pješake i dok to čini na licu joj se vidi bijes; s napadno 

našminkanih usana čitam psovke. Slobodnom rukom prijeteći zamahuje prema vozaču automobila 

kojeg pretječe gdje ne bi smjela. Pri tome ne prestaje trubiti. Svi gledamo u nju, svi čekamo trenu-

tak kada će se dogoditi nesreća koju izaziva ta silovita, sebična žena. Susreo sam pogled njezinih 

očiju, potamnjelih poput novčića u prosjakovoj kutiji. Kao što me njegov lik na trenutak preplavio 

tugom, tako me pogled na tu ženu pogodio gorčinom na nepravdu.
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Izvukao sam mobitel iz džepa, uključio kameru i uspio fotografirati registracijske tablice sive 

limuzine što je projurila preko pješačkoga prijelaza. Iako ni danas ne znam što sam želio postići 

tom fotografijom, još uvijek ju čuvam u galeriji svojih fotografija. Možda, mislio sam, jednom, ako 

ponovo vidim taj automobil, možda ću tada znati tko je ta žena... Uz fotografiju ostala je i ljutnja 

na ljude koji se ne obaziru na druge, ljutnja na nemoć da promijenim svijet i učinim ga ljepšim mje-

stom za život, mjestom gdje nitko neće morati bježati u svoj svijet kako bi lakše savladao njegove 

grubosti i sebičnosti.

No bilo je nešto što sam mogao učiniti. Sljedećeg dana nisam bio ravnodušan kao prije, u prola-

zu pokraj prosjaka u pothodniku u njegovu razmočenu kartonsku kutiju ubacio sam nekoliko novči-

ća. Htio sam to učiniti i sljedeći put, ali baš toga dana započeli su radovi, jednu stranu pothodnika 

potpuno su zatvorili, suzivši ionako uski put do drugih stuba. Prosjaka više nikada nisam vidio, ali 

ni put do škole više nije bio isti. Od toga dana išao sam njime otvorenijega pogleda.

Fran Košpić, 1. razred

Klasična gimnazija

Voditelj: Alen Orlić

Flora Badanjak, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Slonovski pikado 

...Znam da te zanima Harone, ne moraš šutjeti, ali slušaj kako je to bilo!

Ušli smo Pačo i ja u caffe bar „Prpan”. Kronerski opor miris zapuhao nas je pri otvaranju vrata 

i zveckanju zvončića iznad njih. Vjerujem da je to služilo vlasniku Prpanu kao sustav obrane od za-

konskih službenika kad bi naišli, a on bi točio alkohol djelatnicima škole preko puta ili maloljetnoj 

gospodi. Naručio sam neku smeđu brlju, a Pačo cedevitu s absinthom. Na čelu mi se kondenziralo 

alkoholno piće koje sam pio negdje prije, ali se ne sjećam zaista kada ni gdje. Evo, i sad kad je na 

meni red da gađam, razmatram da to možda i moj znoj jer u džepu mi više medvjedi nisu zveckali, 

a to je bio znak da mi je samo jedan preostao. Prebacio sam ga iz svojih traperica u prednji džep na 

prsima svoje znojne košulje. Samo još jedna igra. Švorc sam, a uz to Pači nisam bio ni do koljena u 

pikadu. Mogao je igrati zatvorenih očiju. Prpan je već drugi put zamijenio daske iza stroja za pika-

do kako bi zaštitio zid od mojih neučinkovitih strelica. Često se ljutio već pri mom otvaranju vrata. 

Danas me nije skužio jer je bio u skladištu pa sam se brzo pogrbio i povukao Paču za sobom ne bi li 

morao slušati prijetnje o trajnom izbacivanju iz kafića. Međutim, danas sam se, izgleda, zamjerio i 

Bogu. Naime, ideju o svemogućem čiči svecu, zaštitniku pijanaca, moralnih promašaja, kužnih pro-

storija i egzotičnih životinja uništio je deficit kilaže slitine kositra i bakra u pljesnivom džepu. Pačo 

je već postao nestrpljiv, a svoju absinthvitu je zamalo naiskap ispio iz čaše dok ju je još držala debe-

la Nena, Prpanova žena/djevojka/majka/sestra!?. Često su se svađali,a nerijetko sam ja bio uzrok 

svađe pa je Nena već dosta dugo odbijala nositi mipiće te sam morao do šanka sam. Uvjeren sam 

kako je njena stalna ljutnja bila i posljedica neobjašnjivoga odnosa među nama. Sjećam se kako mi 

je majka oduvijek govorila kako imam lijepe oči, a i Prpan ima lijepe oči.

...Ne paše ti to što pričam? Vidim da si brže počeo veslati.

No, slušaj dalje Harone, već mi je grlo suho...

Nakon što sam se vratio s pićem i odmah platio, jer je na meni bio red, krenuo sam navrtati 

ravne vrhove na tijelo plavih strelica, kako ne bi ispadale iz utora za gađanje. Sada je bio trenutak. 

Odjednom naglo smrzavanje atmosfere u prostoriji. Sve se u kužnoj birtiji vratilo u ledeno doba.

Neću uspjeti pogoditi! Čelo mi se počelo pojačano znojiti, a skrivena navika primjetnog stenja-

nja kroz usne kad god mi je teško,obojala je zaleđenu kocku alkohola u kojoj smo smješteni. Spre-

man sam za gađanje. Čim su stalni gosti, uglavnom stari kladioničari i musavi kroneri to primijetili, 

ustuknuli su kao pred kraj saslušanja ili osude na smrtnu kaznu. Čiča Mile probudio se iz slatkog 

sna i zavukao se u drugi kut kafića prevrnuvši pri tome čašu. To je podiglo napetost u poslovnome 

prostoru mračne birtije. Papan je počeo roktati poput divlje svinje. Plašljivi starčić Mile, gradsko 

dijete, nikad nije vidio divlju svinju, ali je imao godišnju kartu za zoo u kojem je uhićen nekoliko puta 

za nedolično ponašanje. I slučajni su se gosti i prolaznici namjernici od straha također udaljili. Pačo 

je nervoznim cupkanjem iščekivao prvu strelicu zadnje igre. Krećem. Zavladala je tišina u kafiću. 

Čak je i glazba prestala. Čulo se samo iritantno disanje debele Nene. Prvi hitac. „Direktan pogo-

dak.”, tako su nazvali moj promašaj. Drugi hitac. „Još direktniji, haha”, grohotom se nasmija Prpan 

i otkrije cijelom kafiću svoje odvratne, žute zube ispod svojih još žućih brkova nastalih pušenjem 

najtežih cigareta u regiji. Treći i završni hitac. Znoj je kapao s moje glave. Ruka mi se tresla. Svi su 

u strahu očekivali treći hitac. Pačo je gorio od muke. Evo ide. Blagi zamah zapešćem i... Puštam 

je. Strelica je jurnula silovito prema središtu mete. Do pola puta. U tom trenutku mi se smučilo od 

one brlje na prazan želudac i jedino što sam mogao jest pratiti strelicu kako skreće ulijevo, ulijeće 

u čašu koju je Mile prevrnuo, izlijeće još većom brzinom iz nje, odbija se od zvončića iznad štoka, 

rezultirajući prigušenim zvonkim zvukom udarca. Nakon rezonancije tog zvuka i kratke tišine ubr-

zo se čuo plačljivi jauk. Uslijedila je zatim gromoglasna kakofonija zgražanja, histeričnog smijanja i 
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kreštavog plača. Pogodio sam debelu Nenu. Ravno u oko! Pačo je lio alkoholne suze od smijeha. Krv 

koja je tekla iz Nenine očne duplje jasno je naglašavala Neninu sivu boju njene poluviseće, debele 

kože. Izgledala je kao ranjeni slon. Čim sam kročio prema šanku ne bih li pomogao staroj slonici, 

Pačo me povuče i panično kaže: „Kidajmo!” Stari slon Prpan, zaboravio sam reći, ratni je veteran. 

Izvadio je svoj revolver koji je držao u posebnoj ladici za obranu od poreznika. Odjednom sna-

žan prasak prigušen plačem debele žene. Tijelo mi se ukočilo i sledilo. Nastala je vika u „Prpanu”. 

U tom kaosu gdje su se kroneri okomili jedni na druge, netko me je zgrabio s leđa i izvukao van da 

umrem na svježem zraku. Priželjkivao smrt vani,a ne na hladnim pločicama kvartovskog kafića. I 

zaista, Pačo me polegne na travu ispred kafića. Vidio sam suze u njegovim očima. Ipak mi se samo 

vid zamaglio. „Jesmo li obojica umrli?”, upitah plaho. „Tvoji su problemi veliki. Izvukao sam te iz 

one rupe dok si proučavao čovjekov pištolj.” Nedugo nakon što sam prestao biti mrtav, reče mi: 

„Sreća zbilja prati budale, znaš” i pokaza na moju košulju. Iz izgorijeloga džepa izvadim posljednjih 

pet kuna koje sam imao. „Pismo ili glava?”, nasmijem se blesavo. „Kako ti draže, budalo”, uzvrati 

Pačo. Prljav od trave i blata i ispunjen srećom što sam još živ, zvonko izjavim: „Ja sam glava.” Pal-

cem ispalim kovanicu u zrak i ulovim je u šaku te ju u šaci okrenem i postavim na podlakticu druge 

ruke. Čim sam otkrio kovanicu drugom rukom, obojica smo istog trena ispovraćali. Naime, zrno Pr-

panovog metka pretvorilo je medu u sivog, zagorjelog, ružnog slona. Bila je to debela Nena.

To je sve što sam ti htio ispričati, neumjesni lađaru! Sad me vozi gdje mi je mjesto.

Mihael Stipanović, 4. razred

IX. gimnazija

Voditeljica: Ljiljana Miler
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Klara Punjek, mentor: Damir Brčić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Pojedinačni dramsko-scenski nastupi učenika srednjih škola

Arna Grabar,  
X. gimnazija „Ivan Supek”

Tena Blagojević,  
Klasična gimnazija

Klara Fiolić, Nadbiskupska 
klasična gimnazija s pravom 
javnosti

Martina Jelavić,  
IV. gimnazija

Domagoj Nižić,  
Športska gimnazija

Mislav Matijević,  
I. gimnazija

Antonio Pehar,  
V. gimnazija

Gabrijela Majdak, 
Hotelijersko-turistička škola

Lana Bogović,  
I. gimnazija

Ivan Validžić,  
Klasična gimnazija

Sara Kišević,  
II. gimnazija

Vid Rebernak, Gimnazija 
Tituša Brezovačkog

Klara Rihtar,  
Klasična gimnazija

Ivona Vujić,  
III. gimnazija

Juraj Vrbanić, 
Prirodoslovna škola 
Vladimira Preloga

Dora Šikulec,  
IV. gimnazij
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Pojedinačni dramsko-scenski nastupi učenika srednjih škola

ODABRANI*

*odabrani nastupi za Državnu smotru

Kristina Krsnik, Centar za 
odgoj i obrazovanje Vinko 
Bek

Domagoj Topić,  
Gimnazija Sesvete

Filip Antun Duler,  
IX. gimnazija

Sven Šimunović,  
I. gimnazija

Lovro Rimac, Gimnazija 
Tituša Brezovačkog

Lena Medar,  
I. gimnazija

Ena Beč, Prirodoslovna 
škola Vladimira Preloga

Lucija Vojković, Privatna 
umjetnička gimnazija s 
pravom javnosti
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Gabrijela Majdak
Hotelijersko-turistička škola
A. S. Puškin: Tatjanino pismo
Voditeljica: Ljiljana Lež Drnjević

Sara Kišević
II. gimnazija
Jacques Prevert, Takva sam kakva sam
Voditeljica: Ana Širinić

Klara Rihtar
Klasična gimnazija
R. Marinković: Glorija
Voditelj: Zoran Čorkalo

Tena Blagojević
Klasična gimnazija
Sv. Elizabeta od Trojstva
O moj Bože, Presveto Trojstvo kojemu se 
klanjam
Voditelj: Dario Budimir

Ivan Validžić
Klasična gimnazija
E. A. Poe: Crni mačak
Voditelj: Dario Budimir

Lucija Vojković
Privatna umjetnička gimnazija s pravom 
javnosti
G. B. Shaw: Fannyna prva drama
Voditeljica: Antonija Vađić

Antonio Pehar
V. gimnazija
S. S. Kranjčević: Moj dom
Voditeljica: Smiljana Karlušić Kožar

Arna Grabar
X. gimnazija „Ivan Supek”
A. P. Čehov: Galeb
Voditeljica: Andreja Kosović

Juraj Vrbanić
Prirodoslovna škola Vladimira Preloga
M. Kerstner: Gruntovec je moj dom
Voditeljica: Goranka Lazić

Klara Fiolić
Nadbiskupska klasična gimnazija  
s pravom javnosti
N. Zagone: Ohio
Voditeljica: Andja Jakovljević

Vid Rebernak
Gimnazija Tituša Brezovačkog
W. Wykes: Neželjen
Voditeljica: Maja Buza

Ivona Vujić
III. gimnazija
S. S. Kranjčević: Mojsije
Voditelj: Ilija Barišić

Mislav Matijević
I. gimnazija
R. Marinković: Zajednička kupka
Voditelj: Ivan Janjić

Lana Bogović
I. gimnazija
C. Durang: Divlji smijeh
Voditelj: Ivan Janjić

Domagoj Nižić
Športska gimnazija
N. Zagone: Brainstorm
Voditeljica: Draženka Rajković Vrdoljak

Martina Jelavić
IV. gimnazija
H. Ibsen: Nora
Voditeljica: Ana Samaržija Lujanac

Dora Šikulec
IV. gimnazija
M. Stojić: Volim Popljuvane
Voditeljica: Marijana Janjić
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*odabrani nastupi za Državnu smotru

učenika srednjih škola

nastupi

Pojedinačni

dramsko-
scenski

ODABRANI*

Kristina Krsnik  
Centar za odgoj i obrazovanje Vinko Bek
D. Cesarić: Predgrađe
Voditeljica: Anita Matković 

Ena Beč  
Prirodoslovna škola Vladimira Preloga
Bob Fosse: Cabaret
Voditeljica: Goranka Lazić

Lovro Rimac  
Gimnazija Tituša Brezovačkog
V. Matula, B. Kovačević  
i R. Šušković Stipanović: Münchhausen
Voditeljica: Sandra Vukić Gjeldum 

Sven Šimunović  
I. gimnazija
R. Tagore: Vrtlar (41. pjesma)
Voditelj: Ivan Janjić 

Lena Medar  
I. gimnazija
M. Krleža: Mrtvi
Voditelj: Ivan Janjić 

Domagoj Topić  
Gimnazija Sesvete
S. A. Jesenjin: Pismo majci
Voditeljica: Željka Župan Vuksan 

Filip Antun Duler  
IX. gimnazija
F. Kafka: Proces
Voditeljica: Iva Malenica
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učenika srednjih škola

nastupi

Skupni

dramsko-
scenski
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Dramska skupina Centra za odgoj i obrazovanje Vinko Bek, A. Šenoa: Postolar i vrag 
Voditeljica: Anita Matković

Dramska skupina Klasične gimnazije, Ivan Validžić i članovi dramske grupe: Do dna
Voditelj: Zoran Čorkalo

Dramska skupina Gimnazije Tituša Brezovačkog, Genia Gütter: Dvije tisuće osamdeset četvrta
Voditeljica: Branka Drageljević

Skupni dramsko-scenski nastupi učenika srednjih škola
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Dramska skupina Škole primijenjene umjetnosti i dizajna, K. Golik: Tko pjeva, zlo ne misli
Voditeljica: Iva Sieber

Dramska skupina XV. gimnazije, M. Marulić: Judita
Voditelji: Loreana Selišek-Butina i Silvio Vovk

Dramska skupina Gimnazije Sesvete, Učenički rad: S prvim pahuljama
Voditeljica: Željka Župan Vuksan
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Dramska skupina XI. gimnazije, Učenički rad: Najljepši božićni dar
Voditelj: Matija Grgat

Dramska skupina V. gimnazije, W. Shakespeare: Or-Hamlet (Performans o Hamletu i/li svemu što se zbilo)
Voditeljica: Vesna Muhoberac

Dramska skupina I. gimnazije, Marijan Matković: Heraklo
Voditelj: Ivan Janjić

Skupni dramsko-scenski nastupi učenika srednjih škola
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Dramska skupina XV. gimnazije, M. Držić: Novela od Stanca
Voditeljica: Divna Lončar

Dramska skupina IV. gimnazije, Ljubomir Koraj: Gozba
Voditelj: Ljubomir Koraj

Dramska skupina Gimnazije Lucijana Vranjanina, F. Kafka: Preobrazba
Voditelj: Dragica Dujmović Markusi
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Dramska skupina II. gimnazije, S. Ježić, M. Kombol, I. Frangeš: Povijest hrvatske književnosti 
Voditelj: Ivan Pavlović

Dramska skupina Prirodoslovne škole Vladimira Preloga, Učenički rad: Tamo gdje strah prestaje
Voditeljica: Sanja Vlahović Trninić

Dramska skupina III. gimnazije, Ivana Gudelj: Kao da se držimo za ruke
Voditeljica: Maja Ilić

Skupni dramsko-scenski nastupi učenika srednjih škola

*odabrani nastupi za Državnu smotru
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Dramska skupina XV. gimnazije
M. Marulić: Judita
Voditelji: Loreana Selišek Butina, Silvio Vovk

Dramska skupina XV. gimnazije
M. Držić: Novela od Stanca
Voditeljica: Divna Lončar

Dramska skupina I. gimnazije
M. Matković: Heraklo
Voditelj: Ivan Janjić

Dramska skupina IV. gimnazije
Lj. Koraj: Gozba
Voditelj: Ljubomir Koraj

Dramska skupina Gimnazije Lucijana Vranjanina
F. Kafka: Preobrazba
Voditeljica: Dragica Dujmović Markusi

Dramska skupina Centra za odgoj i obrazovanje Vinko Bek
A. Šenoa: Postolar i vrag
Voditeljica: Anita Matković

Dramska skupina XI. gimnazije
Učenički rad: Najljepši božićni dar
Voditelj: Matija Grgat

Dramska skupina Gimnazije Sesvete
Učenički rad: S prvim pahuljama
Voditeljica: Željka Župan Vuksan

Dramska skupina Tituša Brezovačkog
G. Gütter: Dvije tisuće osamdeset četvrta
Voditeljica: Branka Drageljević

Dramska skupina V. gimnazije
W. Shakespeare: Or-Hamlet
Voditeljica: Vesna Muhoberac

Dramska skupina Škole primijenjene umjetnosti i dizajna
K. Golik: Tko pjeva, zlo ne misli
Voditeljica: Iva Sieber

Dramska skupina Klasične gimnazije
I. Validžić i dramska skupina: Do dna
Voditelj: Zoran Čorkalo
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ODABRANI*

*odabrani nastupi za Državnu smotru

učenika srednjih škola

nastupi

Skupni

dramsko-
scenski

Dramska skupina II. gimnazije
S. Ježić, M. Kombol, I. Frangeš: Povijest hrvatske književnosti
Voditelj: Ivan Pavlović

Dramska skupina Prirodoslovne škole Vladimira Preloga
Učenički rad: Tamo gdje strah prestaje
Voditeljica: Sanja Vlahović-Trninić

Dramska skupina III. gimnazije
I. Gudelj: Kao da se držimo za ruke
Voditeljica: Maja Ilić
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učenika srednjih škola

radovi

Samostalni

novinarski
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Alberto Giacometti - 
portreti sadašnjosti
Osvrt na izložbu velikog švicarskog kipara

Predstavljena kao jedna od onih koje se ne propuštaju pogledati i nad kojima vrijedi zastati, 

izložba djela nastalih u razdoblju poslije Drugog svjetskog rata, nazvana „Portreti sadašnjosti”, u 

Umjetničkom paviljonu u Zagrebu trajala je od 20. rujna 2016. do 8. siječnja 2017. godine. 

Pomno odabrana djela poznatog švicarskog kipara i slikara Alberta Giacomettija koja i danas, 

stavljena u kontekst nedavnih događanja, šokiraju svojom realnošću i svevremenošću, prikazana 

su pod slabim svjetlom u crnoj okolini, prema zamisli autorice izložbe i ravnateljice Umjetničkog 

paviljona Jasminke Poklečki Stošić.

Na zapadnom zidu paviljona u dugom nizu obješene su litografije, bakropisi, crteži i neke od ori-

ginalnih skica. Zanimljivo je da jedanaest od trinaest posuđenih i s namjerom odabranih originala 

datira iz razdoblja kada je umjetnik počeo stvarati tanke ljude. Izgrađeni samo od nekoliko jedno-

stavnih, ravnih i mekih linija na rubu su prepoznatljivosti i postojanja, a opet vjerno prikazuju sve 

vanjske karakteristike ljudskog bića kako bismo uistinu mogli biti sigurni da se radi o ljudima. Od 

koncepcije odskaču jedino dva originala iz šezdesetih godina 20. stoljeću, kada umjetnik upoznaje 

mladu prostitutku Caroline koja mu postaje četvrtim modelom za crteže i skulpture. Na tim se cr-

težima već nazire postojanost i volumen te polako siluete postaju prepoznatljivih oblina, izraza lica 

i postižu dojam osobnosti, odnosno individualnosti.

Isti je slučaj i s litografijama (otiscima s kamena) i bakropisima (otiscima s bakra) koji su, u pra-

vilnoj podjeli prema razdoblju stvaralaštva; šest naprama šest, od šezdesetih godina počeli odavati 

volumen likova. Tako se u ulozi modela našla i njegova majka, ali i on sam...

Među iznimnim odabranim djelima iz kolekcije privatnog muzeja fondacije Maeght iz Francu-

ske, koja su ovom izložbom povezana s današnjom situacijom u svijetu, vjerojatno je upravo naj-

poznatija skulptura „Čovjek koji hoda” privukla najviše pozornosti, kako medija, tako i posjetilaca 

na izložbi.  

Poznati „Čovjek koji hoda”, prodan za 104,3 milijuna dolara, pronašao je svoj privremeni dom u 

Umjetničkom paviljonu u Zagrebu kao i ostatak pristiglih djela izložbe (8 Žena iz Venecije, 13 crteža 

i 12 litografija). Smješten u sam centar izložbe u „pratnji” Žena iz Venecije mamio je na razmišljanje 

o svojoj strukturi i obliku.

U savršenim omjerima napravljene, Žene i Čovjek svojom prekomjernom izduženošću, poput 

kakvih sjenki, i izranjavanosti gotovo do neprepoznatljivosti, dočaravaju strahote rata i Giaco-

mettijevo viđenje stradanja u kojima se i sam bio našao te je pogođen tim prizorima izrazio svoju 

bol i patnju skulpturama i crtežima.

Autorica izložbe, u želji da poveže sadašnjost sa skulpturama i pokaže surovu stvarnost, bez-

vremenost tih skulptura postigla je povlačeći paralelu s današnjim događajima uz pomoć četiriju 

ekrana velikih razmjera na kojima se vrte isječci reportaže ratnog fotoreportera Zorana Marino-

vića s poprišta stradanja iz Konga i Sirije te snimke terorističkog napada u briselskoj zračnoj luci 

belgijskog RTL-a i uništenja muzeja u Palmiri. Ta kulisa uvlači promatrača izložbe u trenutak straš-

nih događaja i stvara dramatičan naboj emocija pojačan Mozzartovim Requiemom u pozadini koji 

dopitre do dubine srca i duše svakog posjetitelja. Nedvosmislena je poruka da se osvrnemo na svi-

jet oko sebe i počnemo uočavati patnje drugih ljudi, iziđemo iz vlastita komoditeta i poduzmemo 
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potrebno za pomoć ljudima oko sebe, jer: „Da zlo pobijedi, dovoljno je da dobri ljudi ne poduzmu 

ništa.” (Burke, 18. st.). 

No, je li zaista dovoljno samo suosjećati s tim ljudima i osjećati nekakvo žaljenje? Na koji način 

im naše shvaćanje njihove boli i patnje pomaže? Shvaćamo li mi doista ono što je nama umjetnik 

pokušao poručiti? Ovo su samo neka od pitanja koja povlači za sobom ova izložba. Jesmo li konač-

no na pravome tragu prema osvještavanju svijesti o drugima oko sebe i hoćemo li se napokon tr-

gnuti i pomoći ljudima oko sebe?

Karla Kijac, 1. razred

V. gimnazija

Voditeljica: Vesna Muhoberac

Katarina Igrc, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Bunjevci, Šokci? Hrvati!
Desetljećima asimilirani, nikada potpuno ravnopravni

 

Prateći parlamentarne izbore u susjednoj nam Srbiji nisam mogao ne zamijetiti kako je prvi put u 

Skupštinu Srbije, nakon osam godina, ušao i predstavnik Hrvata - predsjednik Demokratskog Save-

za Hrvata u Vojvodini, Tomislav Žigmanov. 

U koaliciji s Demokratskom strankom koja je u opoziciji od 2012. kada je na vlast došla Srpska 

napredna stranka sadašnjeg premijera Aleksandra Vučića, uspio je osigurati hrvatskoj manjini je-

dan zastupnički mandat. Jedan. Dok u Hrvatskoj Srbi, kojih je prema zadnjem popisu 186 tisuća, 

imaju pravo na tri osigurana mandata (čak i više ako uspiju izboriti) u Parlamentu od 150 zastupni-

ka, u Skupštini Srbije u kojoj sjedi 250 poslanika 58 tisuća Hrvata zadnjih osam godina nije pred-

stavljao nitko. U Skupštini Autonomne Pokrajine Vojvodine, koja ima zamjetnu samostalnost koja 

se očituje u postojanju Pokrajinske Vlade i drugih izvršnih tijela, među 60 zastupnika naći će se i 

jedan predstavnik Hrvata.

Tužna je činjenica kako za predstavnike Hrvata iz Vojvodine tijekom prošlog mandata SNS-

a, odnosno od 2012. nije bilo niti malo sluha iz Beograda za petu najbrojniju manjinu Srbije, a još 

tužnija kako na veće razumijevanje nisu naišli niti od vlasti u Zagrebu. Bilateralni ugovor kojim 

se odredio položaj Hrvata u Srbiji i Srba u Hrvatskoj te koji je osigurao trajan mandat u pred-

stavničkim tijelima Srbije nikada nije zaživio. Još jedan dokaz o općoj zanemarenosti za hrvat-

ski narod je i taj što je za hrvatsku manjinu u proračunu Srbije izdvojen 1 euro za jednog pri-

padnika, dok je u proračunu Hrvatske za jednog pripadnika srpske manjine izdvojeno 37 eura. 

Za vrijeme i nakon Domovinskog rata, procjenjuje se kako je svoja stoljetna ognjišta bilo pri-

siljeno napustiti između 20 i 40 tisuća Hrvata iz Srbije, dok je preostala zajednica bila podvr-

gnuta nasilnom mijenjanju identiteta, iz onog hrvatskog u bunjevački i šokački (n. a. Šok-

ci i Bunjevci su dvije hrvatske skupine kojih su preci na prostor Vojvodine došli iz dijelova 

zapadne Hercegovine i Dalmacije /Bunjevci/ i Slavonije /Šokci/ tijekom 17. i 18. st.). U pri-

log sveprisutnom animozitetu prema Hrvatima je i neumoljiva statistika koja govori da i da-

nas preko 60 posto žitelja Srbije ima negativne stavove prema svojim hrvatskim susjedima. 

Ipak, priča nikada nije crna ili bijela. Problema je doista mnogo, ali mi je za mojih posjeta Vojvodini 

postalo jasno kako su podjele među narodima te autonomne pokrajine nastale prije svega kao po-

sljedica opasne propagande i namjernih podizanja tenzija. 

Doista, u Vojvodini i danas, koliko god nam se to ne činilo, vrijedi stara poslovica: Komšija, pa 

Bog. No, bolji položaj pripadnika manjina nije dovoljno graditi na tek paušalnim izjavama i zaključ-

cima ili asfaltiranjem nekoliko cesta i gradnjom nekoliko škola u mjestima s višim postotkom na-

cionalnih manjina. Pluralizam i prihvaćanje različitosti nemaju alternativu i jedini su održivi način 

suživota u miru i blagostanju. Bez zastupljenosti manjina u strukturama vlasti, njihov glas će se 

vrlo teško čuti.

No, treba li nas čuditi uistinu zabrinjavajuća situacija s našim sunarodnjacima u Srbiji? Bez 

involviranosti i borbe predstavnika hrvatske Vlade i ostalih dijelova vlasti napredak će teško biti 

postignut. Dok ostale zemlje poput Mađarske koja je tijekom nekoliko posljednjih godina svojoj 

manjini u Srbiji koja broji oko 250 tisuća članova namijenila 160 milijuna eura te je primala posje-

te premijera Orbana, predsjednika mađarskog parlamenta te brojnih mađarskih ministara, Hrvate 

u razdoblju od 2012. do parlamentarnih izbora 2016. nije posjetio niti jedan hrvatski premijer ili 

predsjednik.

Međunacionalne napetosti i sukobi koji su eskalirali prije 25 godina ostat će trajno zabilježeni 

u kolektivnoj svijesti naših naroda. Žrtve treba oplakivati, zločine i zločince osuditi, a sjećanje oču-
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vati. No. onaj koji je trajno zarobljen u prošlosti, ne može gledati ispred sebe i promišljati o buduć-

nosti koju treba izgraditi. Istinski dijalog pun međusobnog poštovanja, kojega nedostatak upravo u 

većini i uzrokuje najveće patnje u ljudskoj povijesti, potreban je u svim porama ljudskog djelovanja. 

Hrvati i Srbi te ostali južnoslavenski narodi stoljećima su dijelili zemlju i njezina bogatstva te živjeli 

zajedno. Čak i sada kada je teško prijeći preko onoga što se dogodilo u skoroj prošlosti, potrebno 

je održati međusobno poštovanje te ne zaboraviti kako od svoje države i vlastitih susjeda ne mo-

žemo pobjeći.

  

Narodi mogu postići sve, samo ime ne, ako ga izgube. (A. G. Matoš)

 

Dominik Sič, 4. razred 

V. gimnazija

Voditeljica: Vesna Muhoberac

Anna Artyushenko, mentor: Ninoslav Poljan, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna

Novinarski radovi učenika srednjih škola

LiDraNo 2017. // 343



Charlie Kaufman - retrospektiva karijere
U povijesti umjetničkog stvaralaštva nije postojao autor poput Charlieja Kaufmana. Iako su 

gotovo sve teme ljudskoga postojanja i suvremenih patnji već odavno prikazane, nikada nisu pred-

stavljene na toliko maštovit i apsurdan način kako je to učinio proslavljeni umjetnik. Svakim filmom 

pokazuje raznovrsnost i dubinu koju sadrže samo rijetki filmovi, a njegov talent sve više zamjeću-

je i široka publika. Kaufman je nedavno izjavio kako mu današnji način stvaranja filmova iznimno 

otežava osmišljavanje novih projekata, do te mjere da sve rjeđe vidimo njegovo ime na filmskom 

platnu. Također, nekoliko iščekivanih filmova pretvorili su se u propale ideje koje nikad nisu ugle-

dale svjetlo dana. Ne preostaje nam ništa drugo nego proučiti kako je Kaufman postao jedan od 

najvećih autora našega doba.

Jedan od razloga njegovih malobrojnih filmskih projekata relativno je kasni prelazak u filmsku 

industriju. Prvi zabilježeni posao bilo je pisanje skečeva za kratkotrajnu televizijsku seriju kada je 

bio u tridesetima. Nešto kasnije Kaufman piše svoj prvi dugometražni scenarij o lutkaru koji igrom 

slučaja pronalazi portal u kojemu ga vodi u um legendarnog Johna Malkovicha. Film je primjere-

no nazvan Biti John Malkovich. Budući da je i dalje bio neiskusan, nije imao značajnije dužnosti, 

odabran je redatelj Spike Jonze. Iz iskustva stečena tijekom snimanja brojnih glazbenih spotova, 

Jonze je usavršio vizualan stil potreban za tako zahtjevan i slojevit film. Rezultat je bio gotovo sa-

vršen. Film je umjereno apsurdan i satiričan, a vrlo dobra gluma Johna Cusacka dočarava gleda-

teljima izvrsno napisan scenarij. Kaufman je pokazao svoj potencijal sjajnim filmom, a potvrdio ga 

je prvom nominacijom za nagradu Oscar. Ipak, ubrzo su započeli problemi. Sljedeći film, Ljudska 

Priroda, prošao je gotovo nezamijećeno, a nakon toga Kaufman ulazi u nove probleme. Scenarij za 

Ispovijesti opasnog uma završio je u rukama Georgea Clooneya koji je, za svoj redateljski prvije-

nac, značajno promijenio Kaufmanovu osnovnu ideju. Upravo je zbog te svađe scenarist izvukao 

deblji kraj. Iako je završni rezultat bio solidan, pitanje je koliko se nekonvencionalni biografski film 

razlikovao od Kaufmanove vizije. Unatoč spomenutim nevoljama, on se vraća u formu iste godine. 

Dobiva zadatak adaptirati djelo Kradljivac Orhideja Susan Orlean. To je bio zahtjevan posao jer je 

knjiga vrlo neobične strukture, do te mjere da se može smatrati nedovoljno koherentnom za medij 

poput filma. Ipak, Kaufman je dobio vrlo maštovitu ideju. Napisao je Adaptaciju, scenarij za film 

o samome sebi dok doživljava različite probleme adaptirajući spomenuto djelo. Odlučio je spojiti 

stvarnost i fikciju, pa je stvorio dodatne zaplete o nepostojećem blizancu i autorici djela. Ponovno 

u režiji Spikea Jonzea, u filmu se govori o izolaciji, usamljenosti i krizi srednjih godina na vrlo jedin-

stven način. Projekt je bio uspješan, a Kaufman je drugi put bio nominiran za Oscara (nominiran je 

bio i fiktivni brat Donald). Nedugo zatim scenarist dolazi do komercijalnog i umjetničkog vrhunca 

Vječnim sjajem nepobjedivoga uma. U suradnji s redateljem Ljudske Prirode Michelom Gondryjem, 

osmišljava priču o čovjeku koji neobičnom operacijom pokušava zaboraviti svoju bivšu ljubav, no 

prekasno shvaća koliko cijeni vlastite uspomene. Iako ideja ne djeluje apsurdno poput njegovih 

prijašnjih filmova, Kaufman je, služeći se pametnim trikovima u prepričavanju i maštovitim reda-

teljskim idejama, stvorio jedan od najkreativnijih i najemotivnijih filmova ovoga stoljeća. Postoji 

više razloga zašto je film vrlo brzo doživio status klasika. Nelinearna tehnika prepričavanja stvara 

enigmatičnost, koju ne pronalazimo toliko često. Svakim gledanjem može se naći novi detalj zbog 

kojeg film uvijek iznova intrigira gledatelja. Također, bez izvrsne režije Michela Gondryja projekt 

ne bi bio toliko dobar. Redatelj često koristi jedinstvene vizualne trikove koji grabe gledateljevu 

pozornost. Kemija između Jima Carreyja i Kate Winslet samo je šlag na torti. Kaufmanov je talent 

napokon bio nagrađen Oscarom za najbolji originalni scenarij, iako mu je nominacija za najbolji film 

nepravedno promaknula. Pet godina kasnije Charlie Kaufman prvi put postaje redatelj, a zadaje si 
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vrlo težak zadatak. Sinegdoha, New York vjerojatno je najsloženiji film koji je ikada osmislio. Neke 

od tema kojima se bavi u filmu jesu prolaznost života, usamljenost, hipohondrija i razlika između 

čovjeka i umjetnika. Kada tome pridodamo iznimno mračan humor ispunjen cinizmom, dobivamo 

film koji ne privlači široku publiku. Nažalost, film je zbog toga prošao nezapaženo iako je možda i 

najbolji projekt u Kaufmanovoj karijeri. U posljednje se vrijeme popularnost filma znatno povećala, 

a brojne su analize istražile veliki broj detalja u kojima se otkriva koliko je redatelj uspješno prika-

zao ljudski život. Unatoč rastu popularnosti, redatelj se počinje mučiti s financiranjem svojih ideja. 

Propali pilot za televizijsku seriju nije mu nimalo pomogao, a tek sedam godina kasnije uspješno 

ostvaruje stop-animaciju Anomalise. Projekt je bio očekivano izvrsne kvalitete, no doživljava neu-

spjeh u kinoblagajnama i dodatno otežava redateljevu situaciju. Brojne nagrade za najbolji animi-

rani film godine nisu pretjerano pomogle. Izvrstan film poput Anomalise također pripada u slabije 

projekte Kaufmanove karijere, dok bi mnogima bio magnum opus.

Charlie Kaufman rijetko je pokazivao slabosti u dvadesetak godina filmografije. Sigurnim je i 

umjerenim tonom uvijek unosio zabavni element u svoje filmove, iznimno složenim karakterizaci-

jama stvarao je misteriju, a jedinstvenim filozofskim porukama i snažnom pričom pridonio je emo-

tivnoj snazi svih svojih djela. Svaki film u kojem je sudjelovao sadrži inteligentan rukopis koji će 

zauvijek ostati nezamjenjiv.

Filip Zekić, 

XV. gimnazija

Voditeljica: Tihana Gerić

Marijana Džaja, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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U NIZOZEMSKOJ JE 70-IH GODINA PROŠLOG STOLJEĆA DEKRIMINALIZIRANA 
MARIHUANA ZA VLASTITE POTREBE. U HRVATSKOJ JE VEĆI 
POSTOTAK KORISNIKA MARIHUANE NEGO U NIZOZEMSKOJ. 1

Dekriminalizacija kanabisa: uspjeh 
ili poraz modernog društva?
Koji su pozitivni, a koji negativni čimbenici konzumacije marihuane? Koliko 
se marihuana upotrebljava u Hrvatskoj? Kako smanjiti upotrebu kanabisa?

Upotreba je marihuane danas goruća tema u cijelom svijetu. Neke države (Nizozemska, Portu-

gal, Urugvaj, Češka i dr.) rješenje vide u dekriminalizaciji i legalizaciji kanabisa, dok se druge zemlje 

(uglavnom ostatak svijeta) zalažu za strogu kontrolu i kaznu za korisnike i preprodavače droga. U 

moru istraživačkih radova stručne literature, znanstvenih članaka na Internetu i u drugim mediji-

ma, kanabis se katkada prikazuje kao biljka koja ima mnoga ljekovita svojstva (uz svoja medicinska 

svojstva vrlo je značajna u različitim industrijskim područjima)2, a u drugima se prikazuje kao dro-

ga koja osobito mlade ljude potiče na izostajanje s nastave, smanjuje kvocijent inteligencije i uzro-

kuje poremećaje živčanih funkcija. No, koje je ispravno rješenje? Bi li dekriminalizacija kanabisa 

imala više dobrih ili loših posljedica?

Marihuana je osušeni cvijet biljke Cannabis sativa, a često se i cijela biljka naziva marihuana. 

Cvijet biljke Cannabis koristi se u medicinske i rekreativne svrhe, pružajući korisnicima osjećaj 

drogiranosti (engl. high). Za taj je osjećaja odgovoran najpoznatiji kanabinoid, odnosno spoj koji se 

nalazi u kanabisu - tetrahidrokanabinol (THC). THC je psihoaktivni kanabinoid i prilikom upotrebe 

korisnicima pruža osjećaj drogiranosti, dezorijentiranost, stvara auditivne i vizualne halucinacije 

i povećava apetit. Njegov efekt traje oko tri sata, a jedan sat nakon konzumacije - doseže svoj vr-

hunac. 

Sjedinjene Američke Države smatraju se svojevrsnim mjestom popularizacije upotrebe mari-

huane u popularnoj kulturi (rap i jazz). Marihuana usprkos tome u SAD-u dobiva status Schedule 

I supstance. Naime, agencija za suzbijanje zlouporabe droga koja donosi kategorizaciju supstanci 

(Drug Enforcment Agency - DEA) tvrdi da marihuana nema nikakvu primjenjivu medicinsku svrhu, 

opasna je i zloupotrebljiva. Marihuana tu kategorizaciju dijeli s heroinom, LSD-om, ekstazijem i 

sličnim supstancama. Prema službenoj listi činjenica DEA-e, marihuana nije prouzrokovala ni jednu 

smrt.3 S druge strane, od duhana godišnje umre 480 000 Amerikanaca, dok od alkohola umire 29 

000 Amerikanca.4 Alkohol i duhan ne nalaze se ni na jednoj Schedule listi. 

1   Galić, G. (2016.) Hrvatska treća po konzumaciji marihuane u Europi: Pušimo više trave od Nizozemaca, internetski članak, Novi list, http://
www.novilist.hr/Vijesti/Hrvatska/Hrvatska-treca-po-konzumaciji-marihuane-u-Europi-Pusimo-vise-trave-od-Nizozemaca (datum objave 28. 
rujna 2016.)

2  Konoplja se može koristiti u proizvodnji majica, višenamjenskog materijala koji se može koristiti u graditeljstvu, izolaciji i sl. 

3  Drug Enforcment Agency. Drug Fact Sheet: Marijuana, https://www.dea.gov/druginfo/drug_data_sheets/Marijuana.pdf (stranica posjećena 
3. siječnja 2017.)

4  DrugWarFacts.org, Annual Causes of Death in the United states, http://www.drugwarfacts.org/cms/Causes_of_Death#sthash.dJ3NV2Tq.
yEFCvx6S.dpbs (stranica posjećena 3. siječnja 2017.)
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Međutim, u Nizozemskoj je zakonski sustav drukčije uređen. Nizozemska je zauzela puno bla-

ži stav prema marihuani i u 70-im godinama prošlog stoljeća omogućila je prodaju kanabisa u tzv. 

coffeeshop dućanima gdje korisnici mogu kupiti marihuanu do 5 grama. Nizozemska je vlast na 

taj način odvojila prodaju teških droga od lakih i osigurala uvjete konzumacije kanabisa u kontro-

liranom okolišu.5 Rezultati su zanimljivi. U Nizozemskoj je prosjek upotreba kanabisa kod ukupne 

populacije 5,8 %, dok je europski prosjek 6,5 %.6 Također, otpočetka politike tolerancije studija, 

koju je proveo British Journal of Psychiatry 2001. godine, pokazala je da, unatoč nekim manama, 

dekriminalizacija nije dovela do povećanog postotka i prevlasti konzumacije kanabisa u društvu.7 

U Republici Hrvatskoj kanabis je 2013. godine dekriminaliziran za osobnu uporabu. To znači da 

će se manje količine kanabisa smatrati prekršajem, a ne kaznenim djelom. Propisana kazna za ma-

nje količine kanabisa je od 5 000 kn do 20 000 kn, međutim manja količina nije strogo određena 

zakonom, već sudac mora procijeniti koja količina prelazi granicu osobne upotrebe.8 Republika Hr-

vatska prepoznala je ljekovita svojstva kanabisa, omogućavajući oboljelima od karcinoma, multiple 

skleroze, epilepsije i AIDS-a nabavu lijekova koji sadrže THC.9 Nažalost, dekriminalizacija je u Hr-

vatskoj imala negativne posljedice. Institut društvenih znanosti Ivo Pilar proveo je 2011. g. i 2015. 

g. ispitivanje u dobnoj skupini od 15 do 64 godine. Otkrili su da se u tom razdoblju broj ljudi koji su 

probali marihuanu povećao s 15,6 % na 19,4 %, a broj se mjesečnih korisnika povećao s 2,9 % na 5 

%. Stoga bismo stalno trebali obrazovati i osvješćivati mlade o utjecaju i štetnosti droga. 

Kako je moguće da Republika Hrvatska prepoznaje kanabis kao mogući lijek za tegobe nekih 

kroničnih bolesti, dok SAD svrstava kanabis u Schedule I, popis najopasnijih supstanci bez medi-

cinske vrijednosti? S druge strane, alkohol i duhan, znanstveno dokazani kancerogeni, ostaju do-

stupni svima. Nije li to licemjerno? 

Odgovor nam može dati samo - znanost. Na svjetskoj bi se razini trebala provesti detaljna istra-

živanja na području biomedicine, sociologije i psihologije kako ne bismo imali protuslovne rezultate 

istraživanja, već cjelovitu sliku o marihuani koja nije podložna subjektivnom tumačenju. U svijetu 

bi se smanjenjem zakonskih posljedica konzumacije marihuane, vjerojatno smanjio i potencijalni 

broj korisnika, a mogućnost predoziranja drugim, opasnim psihoaktivnim drogama drastično bi se 

smanjila. 

Martin Ilić,

XV. gimnazija

Voditeljica: Tihana Gerić

5  Wikipedia.org, Drug policy of the Netherlands, https://en.wikipedia.org/wiki/Drug_policy_of_the_Netherlands (stranica posjećena 5. siječnja 
2017.)

6  Reuters.com (2009.) Dutch among lowest cannabis users in Europe-report http://www.reuters.com/article/idUSL5730185 (stranica 
posjećena 3. siječnja 2017.) 

7  MacCoun, R. i Reuter, P. (2001) Evaluating alternative cannabis regimes. British Journal of Psychiatry 178, 123-128.

8  Zakon o suzbijanu zlouporabe droga zakon.hr, http://www.zakon.hr/z/293/Zakon-o-suzbijanju-zlouporabe-droga (stranica posjećena 3. 
siječnja 2016.)

9  M.G. (2015.) Od sutra Hrvati mogu kupovati marihuanu na recept, internetski članak, dnevnik.hr http://dnevnik.hr/vijesti/hrvatska/od-15-
listopada-marihuana-ce-se-u-hrvatskoj-moci-koristiti-u-medicinske-svrhe---412328.html (datum objave 14. listopada 2015.)
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Domagoj Topić - dobitnik 
Godišnje nagrade „Luka Ritz” 

Prva zapreka u novoj okolini je strah, i to strah od nepoznatog. Kada upišete novu školu, sva 

lica na hodniku su vam nepoznata, a o svakoj osobi morate ispitivati starije tko je, što radi, čime se 

bavi? Jedina od osoba za koju to niste ili nećete učiniti je Domagoj Topić. Ovaj svestrani učenik 4.a 

razreda Gimnazije Sesvete osoba je koju jednostavno svi poznaju i nigdje ne prođe neopaženo. Si-

gurno ćete ga na nekom satu ili slobodnoj aktivnosti sresti već prvog tjedna nastave ako ne i prvog 

dana. On je učenik, ali i producent, glumac, redatelj, tekstopisac, no prije svega prijatelj. U našoj 

školi on je osoba koja povezuje, spaja, veseli i tješi sve, od učenika do svojih profesora. Samoza-

tajan i skroman, ovaj dobitnik Godišnje nagrade „Luka Ritz” za promicanje tolerancije i škole bez 

nasilja i nagradu Daska koja život znači za najbolje autorsko djelo na jubilarnom 40. SKAZ-u, o sebi 

ne voli mnogo govoriti. Zna samo reći da je umjetnik, da živi za kazališne daske, za druženje i rad 

u teatru. Domagoj nam je otkrio po čemu će pamtiti proteklu godinu, čemu se nada u 2017. i koliko 

je teško spojiti školu i sve izvanškolske aktivnosti. 

Svatko tko te poznaje zna da sudjeluješ u mnogim projektima u školi i izvan nje, ali kako bi se 

ti predstavio nekome tko nikada nije čuo za tebe? 

Što bih ja rekao o sebi? Prva stvar je da se zovem Domagoj Topić i da sam maturant u Gimna-

ziji Sesvete. Može se reći da sam poduzetan, da sve gledam kroz zabavu, ali pritom radim ozbiljno. 

Odgovoran sam, ali volim i uživati. Predstavio bih se kao umjetnik jer se bavim glumom, produkci-

jom i režijom.

Reci nam nešto o projektu „Hej, i ja sam tu!” kojim si osvojio i nagradu na prošlogodišnjem 

40. SKAZ-u. Je li to u potpunosti tvoj autorski projekt?

Da. Nastao je u 8. razredu u mojoj Osnovnoj školi Luka. Tad je napisan prvi tekst, ali ga nismo 

stigli izvesti u cijelosti niti dovršiti cijelu predstavu. Došavši u Gimnaziju Sesvete, upoznao sam 

profesoricu Nevenku Kovačić koja mi predaje engleski jezik i saznao sam da je završila srednju 

glazbenu školu. Tako smo se povezali i razvijali projekt dvije godine. Tek je 13. studenog 2015. bila 

premijera, na petak trinaesti! Razbili smo predrasude o petku trinaestom jer je premijera bila od-

lična. 

Koliko si ti sudjelovao u odabiru glumaca? 

Profesorica Kovačić i ja smo zajedno birali glumce. Organizirali smo audiciju, i to najprije u ško-

li. Javilo nam se puno djevojaka, ali malo mladića. S glumcima smo imali najviše problema, čak smo 

i tekst prilagodili novonastaloj situaciji. 

Sa školskom dramskom skupinom koju vodi profesorica Župan Vuksan smo te iste godine su-

djelovali na Smotri LiDraNo i sprijateljili se s glumcima iz Prirodoslovne škole Vladimira Preloga. 

Svidio mi se njihov rad, zacrtao sam si da ih želim u predstavi, a što želim ja i ostvarim. (smijeh)

Bila je to i suradnja sa sesvetskim Sveučilištem, u njihovoj dvorani smo i nastupali, a obilazili 

smo i zainteresirane osnovne škole. 

Dobitnik si i Godišnje nagrade Luka Ritz. Prati li tolerancija umjetnike? 

Naravno! O tome se zaista može pričati na svim razinama. Nije samo nasilje udariti šakom ne-

koga, postoje različite vrste nasilja koje se dijele na cyber nasilje, bullying, psihičko, fizičko nasilje… 

Danas, nažalost, ima raznih vrsta nasilja, i to sve brutalnijih i okrutnijih. 
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Jesi li očekivao nagradu?

Iskreno, nagradu nisam očekivao. Za nagradu je najzaslužnija profesorica Tatjana Zemljić koja 

me je i predložila. Bio sam pomalo i šokiran kad mi je rekla svoju namjeru. Ja? Nagrada? 

Dugo se čekalo na odluku, na kraju se nagrada nije ni trebala dodijeliti, ali je majka pokojnoga 

Luke Ritza pročitala pismo preporuke profesorice Župan Vuksan i Nastavničkog vijeća škole i odlu-

čila bez razmišljanja dodijeliti mi nagradu, odnosno izboriti se da do dodjele uopće i dođe. Osjećao 

sam se pomalo nesigurno, ali sam bio siguran u svoj rad i razmišljanja, u prijatelje i profesore koji 

stoje iza mene, a dodatno su me i ohrabrile riječi gospođe Ritz koja je rekla i da je bilo stotinu prija-

va, ja bih bio među njenim favoritima. Nagrada mi je veliki poticaj. Dobiti nešto tako važno obaveza 

je za cijeli život. Svi bismo trebali promicati dobre vrijednosti i činiti prave stvari. 

Jesu li ti se zbog te nagrade otvorila vrata za nove poslove i prilike?

Pa jesu, mnoga su se vrata otvorila. Rad na televiziji, rad u mnogim kazalištima. Primjerice, pri-

prema se emisija na HRT-u o kojoj ne smijem više ništa reći, radim u kazalištu Tvornice lutaka kao 

asistent i producent, a u planu je i suradnja s Nova TV. Radi se i mnoge se stvari otvaraju.

Razne televizije, kazališta, angažman u školi. Imaš li ti pored svega toga imalo slobodnog 

vremena? Znamo da si pored svega angažiran i u crkvi.

Pa nađe se vremena za sve kad si sve posložiš i staviš na papir. Imam svoju plavu tekicu, svoj 

planer zbog koje me svi u razredu zafrkavaju, ali u njemu imam sve točno isplanirano. I to je super 

stvar! Moj se dan sastoji od obaveza kod kuće, u školi, kazalištu, crkvi i opuštanju uz kavu. Za sve 

se nađe vremena, samo se treba dobro isplanirati. 

Kako ide škola uz sve te obaveze?

Ja sam zadovoljan, prolazim s vrlo dobrim uspjehom. Da se ne bavim svim ovim izvannastav-

nim aktivnostima, bilo bi sigurno bolje, ali sve ovo što imam izvan škole vrijedi ponekad i više od 

petice! 

Kakvi su tvoji odnosi s profesorima? 

Profesori u našoj školi su susretljivi i bez njihove podrške ne bih mogao sve to ostvariti. 

Najviše surađuješ s dvjema profesoricama: Željkom Župan Vuksan i Nevenkom Kovačić. Kako 

usklađuješ odnos na nastavi i na projektima? 

Profesorica Kovačić mi je profesorica engleskog jezika i s njom odnos mora biti i strog i surad-

nički. Profesorica Župan Vuksan je voditeljica dramske skupine u kojoj vlada potpuno drugačija 

atmosfera nego u učionici. To je mjesto kreativnosti, zabave, opuštanja i rada. 

One su, ja bih rekao, u isto vrijeme i profesorice i prijateljice. U svako trenutku spremne pomoći, 

savjetovati, ali me nekad znaju i spustit na zemlju, tj. reći mi neke stvari koje sam ne vidim. Ipak su 

one puno iskusnije od mene i mogu sagledati stvari i s neke druge strane. Školske mame, tako ih 

zovem. Nedostajat će mi kad odem iz škole, ali naša je škola i po tome posebna. Naši se bivši uče-

nici u nju rado vrate, pogotovo u dramsku. 

Upisi? O kojem fakultetu razmišljaš? 

Postoji velika šansa za upis na režiju zbog nagrade na SKAZU. 
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Je li režija i tvoja želja?

Pa ustvari, režija i nije toliko moja želja. Moja veće želja je trenutno produkcija. Organizacija 

koncerata, kazališnih predstava, snimanje filmova.

Jesi li oduvijek bio umjetnička duša? 

Jesam, od malih nogu je kazalište moja ljubav. Krenuo sam još u vrtiću s predstavom Ježur-

ka Ježić. Imao sam 6 godina i dobio sam glavnu ulogu u vrtiću. I otad nije prestalo, glumim otkad 

znam za sebe.

Kakvi su ti planovi za budućnost? Svake godine si sudionik Škole stvaralaštva „Novigradsko 

proljeće”. Hoćeš li nastaviti s odlascima u Novigrad i nakon srednje škole?

Novigradsko proljeće je moja ljubav na koju sam otišao slučajno u 7.razredu i evo još uvijek 

odlazim tamo. Nadam se da ću otići i ove godine, ali još ne znam hoću li ići kao učenik, tj. polaznik 

radionice ili kao animator. Čekamo potvrdu. Ali nadam se da ću i kad završim Gimnaziju Sesvete od-

laziti u Novigrad jer je to ipak priča za sebe. Zamislite 400 mladih na jednom mjestu koji se uopće 

ne poznaju, ali imaju ista iskustva i interese. To je nešto zaista predivno. 

A što se tiče planova za budućnost, prva je stvar dobro riješiti maturu pa proći na Akademiji. 

Siguran sam da ću raditi u kazalištu i baviti se problemima mladih. Kako...pokazat će vrijeme. 

Barbara Pucko,

Gimnazija Sesvete

Voditeljica: Željka Župan Vuksan
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 Erasmus projekt
31.7.2016. 

Dvije odvažne profesorice, četrnaest hrabrih učenika i Fran Požarić našli su se u Zračnoj luci 

Zagreb kako bi započeli dugo putovanje u Sjevernu Irsku. Svi su oni dio Erasmus+ projekta s te-

mom Rješavanje sukoba koji je velikim dijelom financirala EU. Ove su godine nositeljice projekta 

dvije vodeće zemlje moderne Europe: Sjeverna Irska i Hrvatska. Predviđeno trajanje projekta je 

dvije godine. Od 1. do 12. kolovoza domaćin je bila S. Irska. Dogodine naši će se sjeverni prijatelji 

spustiti do nas kako bi uživali u ljepotama Lijepe Naše. Kako bih vam što bolje približio naše veli-

ko putovanje, donosim vam nekoliko intervjua s učenicima koji su ga iskusili iz prve ruke. I Franom 

Požarićem!

Dr. JAKOV ZUBČIĆ (169,5 cm)*

Sluša: metal, roditelje.

Omiljene grickalice: nokti (Pringles).

Alergičan na: arsen.

Poznat u domovima umirovljenika kao opak tip lakih nogu.

Zakuhati: zna.

Tući se: ne zna.

Brat jedne bespomoćne sestre.

Kako ste putovali do Sjeverne Irske?

Krenuli smo avionom iz Zagreba prema zračnoj luci Heathrow u Londonu. Prtljagu smo po do-

lasku ostavili na autobusnom kolodvoru i krenuli u kratko razgledavanje Londona. Zatim smo bu-

som išli u zračnu luku Stansted. Tamo smo prespavali na luksuznim kamenim klupicama čekajući 

sutrašnji let za Belfast. 

Što ti se najviše svidjelo Sjevernoj Irskoj?

Najviše su mi se svidjele grupne aktivnosti. One su se temeljile na razrješavanju međusobnih 

sukoba i konflikata razgovorom, i na poboljšanju odnosa unutar grupe uz pomoć savjeta i komuni-

kacije.

Možeš li navesti primjere takvih aktivnosti?

Sa zadovoljstvom. To su npr. adrenalinski park u kojem svi moraju sudjelovati kako bi jedan član 

završio poligon, velika Jenga u kojoj je najvažnija komunikacija kako bi se održala ravnoteža, te 

Crystal Maze - niz zadataka i zagonetki koje traže timski rad da bi se završile.

FRAN POŽARIĆ (197 cm)*

Šarmantan je, elegantan, karizmatičan i elokventan.

Bavi se bijelim sportom (stolni tenis).

Sa živahnom mlađom damom L. živi u divljoj vezi.

Cigarete:

Od 1. do 5. kukuružnjak u wc papiru.

Od 6. do 11.- kukuružnjak u nekorištenom wc papiru.

Od 12. nadalje žica pljuge (po kućama).

Pjevuši dok se brije.

Vid: nepostojeći.
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Dobar dan.

Bolje vas našao.

Šta?

Ništa.

... 

U redu, kako si saznao za ovaj program?

Saznao sam kad mi je moja razrednica, prof. Šokčević, rekla za razmjenu za vrijeme testa iz 

Njemačkog. Ideja mi se svidjela, pa sam napisao traženo motivacijsko pismo. I upao sam. 

Zašto si se prijavio?

Irska, pa tako i Sjeverna Irska, oduvijek je bila jedna od država koju sam želio posjetiti.

Irska nije isto što i Sjeverna Irska, zar ne?

Da, to su zapravo poprilično različite zemlje, ali put mi se činio kao dobra prilika. EU je financi-

rala veći dio puta, imao sam priliku upoznati nove ljude i novu kulturu. Otišao sam zbog Guinnessa, 

a ostao sam zbog krumpira. 

Što ti se neočekivano dogodilo na putu?

Paa... Samostalno razgledavanje Belfasta uz pomoć aplikacije na tabletu bilo je odlično. Morali 

smo izvršavati razne zadatke u različitim dijelovima grada i tako smo proveli cijeli dan. I onda sam, 

uz pomoć svojih kolega cimera, izgubio tri deodoranta i povratio u krevet.

MARTA MALOGORSKI*

Godina (u zatvoru): 16 (0).

Dobra kćer još boljeg oca.

Najveća želja: kad naraste postati Velogorski.

Najduža poštapalica: Oooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo, ne. 

Najveći dug: plaća otac.

Koji ćeš dio zauvijek čuvati u donjoj ladici svoga srca?

Najdraže razdoblje u Irskoj su mi bile večeri koje smo imali slobodne, nakon sto smo odradili sve 

zadatke za taj dan. Tada smo se najviše upoznali. Neki su igrali biljar, neki kartali, neki igrali fifu (da, 

došli su do mjere da su namjerno ostavili fifu i naravno da su dečki stajali u redu tko će sljedeći), 

neki su svirali gitaru, neki su jednostavno pričali...I tako svaki dan. 

Zanimljivo.

Još jedan razlog zašto su mi te večeri generalno najbolje razdoblje je jedan incident koji se do-

godio deseti dan našoj profesorici. Njenom zubu je presudio bombon pa je ostala bez njega.

Novinarski radovi učenika srednjih škola

352 // LiDraNo 2017.



Kakva je bila reakcija sustanara kuće Velikog brata?

Ja mislim da nema osobe koja u tom trenutku nije dušu ispustila od smijeha, ali ona se nije uvri-

jedila već se smijala s nama, što je ispalo genijalno. Te večeri bih vrlo rado opet  ponovila, jedino 

što su su meni kratko trajale jer su nas tjerali u sobu oko ponoći.

PAULA DODIG*

Rođena jedne proste zagrebačke zime.

Samoprozvana majstorica nepravilnog haikua.

Krupne plave oči,

Metal u tamnoj noći

Sluša u samoći.

Prirodni neprijatelj: ZET-ov kontrolor.

Prirodni prijatelj: nepoznat.

Gdje ste bili smješteni u S. Irskoj?

Bili smo smješteni u Woodhall centru za mladež, četrdesetak kilometara od glavnog grada Bel-

fasta, u velikoj kući s puno sadržaja.

Jesi li zamijetila ikakve razlike između nas i Iraca?

Postoje neke razlike između nas logično uvjetovane drugačijim okruženjem, načinom života i 

društvom. Irci su malo dramatičniji, i moglo bi se reći, razmaženiji od nas Hrvata. Njima su nešto 

teže pale fizičke aktivnosti nego nama, no zapravo su vrlo energični i vole se zabavljati.

Koja je tvoja najdraža uspomena iz Irske?

Moja najdraža uspomena je odlazak u Giants causeway. Svidjela mi se šetnja uz obalu, klifovi 

i plaže. Vidjeli smo oblike stvorene davnim izljevima magme. Iako je teško odabrati, taj mi je dan 

nekako bio najdraži.

LUKA ŽIGOLIĆ*

Rođen 7. ožujskog u znaku Pivopije.

Sin Gorana Žigolića (Kolwezi, Republique Zaire - novonestala Afrička država).

Voli: čokolino.

Ne voli: tvrdu hranu.

Najveće želje: da prestane bol (od glave naviše), da izmisle omekšivač za hranu.

Biste li odgovorili na nekoliko pitanja o vašem putovanju.

Sjećate li se kad je to bilo?

Prije 6 do 7 tjedana.

Vi ste onda bili mlad čovjek?

Vrlo.

Sad ste umoran starac?

Tako je.
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Kako je to putovanje djelovalo na vas u onom trenutku?

Pretvorilo me u umornog staraca.

Koji su elementi tog putovanja koji tako doprinose starenju ljudi?

Prvenstveno Fran Požarić kojeg smatram gnjusnim.

Pokušajte definirati tu gnjusobu u dotičnom Franu.

Pa, mislim, sad bi me bilo sram... Ako njega zaboravim, ovo je bilo jedno od najljepših iskustava 

koje sam doživio. Provesti dvanaest dana u kući s ljudima koje prvi put vidiš nije lako, ali uz ljepotu 

njihove zemlje, bogat program i otvorene ljude (i profesore) bilo je stvarno nezaboravno. Sjeverna 

Irska je jedna od najljepših zemalja koje sam ikad posjetio, no iako imaju svojih problema (kao što 

je velika podjeljenost između katolika i protestanata) oni pokušavaju gledati i stvoriti budućnost na 

dobrobit svih stanovnika svoje zemlje. To je nešto s čime smo se svi poistovjetili. Priuštili su nam 

nešto posebno, i nadam se da će se njima jednako svidjeti Hrvatska kada dođu kod nas.

*Opisi ne moraju odgovarati navedenim osobama. 

Svaka sličnost s osobama iz stvarnog života slučajna je i nenamjerna.

Luka Žigolić, 3. razred

X. gimnazija „Ivan Supek”

Voditeljica: Ružica Filipović
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HERCEGOVAČKI HUMOR NA VLASTITI  RAČUN

„Ero s ovoga svijeta”
Rječnik hercegovačkog etno izričaja

Štaereć?

EroGAG je rječnik hercegovačkog žargona koji je obuhvatio stoljeća hercegovačke tradicije i 

općepoznatih uzrečica koji je sastavila skupina hercegovačkih entuzijasta. Autori ove zbirke nisu 

navedeni jer je to upravo cijeli hercegovački narod koji svakodnevno koristi uzrečice iz rječnika.

Meščini da će u metropoli biti puno čeljadi

Predstavljanje ove zbirke održano je 30. studenoga 2016. godine u Kinu Studentskoga centra 

u Zagrebu na kojemu su prisustvovale poznate osobe podrijetlom, dakako, iz Hercegovine. Ovaj je 

rječnik nastao prvotno u informatičkom obliku na društvenim mrežama prije dvije godine. Nakon 

velikoga uspjeha 2016. godine započelo je tiskanje i prva promocija u, dakako, Mostaru 25. listopa-

da 2016. godine, a potom i u, dakako, Zagrebu. Predstavljanje ovoga rječnika prikazano je na humo-

rističan i ironičan način, jednako kao i sam rječnik koji ismijava hercegovačku tradiciju.

O'čiji su kuća promotori?

Posebni gosti promocije Ante Cash, Goran Bogdan, Nino Raspudić, Ivana Tomić, Miro Tomić i 

voditeljica Leona Šiljeg svojim pričama iz djetinjstva i vicevima gromoglasno su nasmijali publiku. 

Također je večer popraćena mnogim iznenađenjima i šalama na vlastiti račun te izvedbama dvojice 

stand-up komičara.

Sjedim na 'ladnom betonu i boli me briga šta baba kaže

Sâm rječnik sastavljen je od nekoliko kategorija („Priroda i društvo", „Crna kronika", „Zdrava 

prehrana za nju i njega", „Lingvistički obrat"...), a svaka ocrtava hercegovačku svakodnevnicu i kod 

čitatelja može pobuditi nostalgiju, smijeh ili ga upoznati s drugim izričajima. Prateći EroGAG na 

društvenim mrežama, svakodnevno uživam u objašnjenjima pojedinih izraza i fraza koje često ču-

jem i u Mostaru, diljem kamenite Hercegovine, ali često i kod kuće. Na tim istim društvenim mreža-

ma saznala sam i za samo predstavljanje na koje sam htjela već ići i u Mostar, ali sam bila spriječe-

na, no nasreću - ono je održano i u Zagrebu! Kako sam i sama podrijetlom iz Hercegovine, osjećam 

se dijelom zaslužna za taj rječnik jer i sama koristim neke od fraza. Također, na samoj promociji 

osjetila sam snažnu nostalgiju, ali i pripadnost, okružena ljudima s kojima imam nešto zajedničko. 

Smatram kako je to odlično štivo za smijanje, ali ono je prvenstveno namijenjeno publici koja ra-

zumije duh hercegovačkoga podneblja. Naravno, postoje neki izrazi koji su zastupljeni i na drugim 

područjima Balkana zbog čega ovo djelo nije razumljivo samo Hercegovcima. 

Pamet u glavu - knjigu u ruke (malu, ali veliku)!

Knjigu sam kupila već prije promocije jer me zainteresirao sadržaj s društvenih mreža te bih ju, 

naravno, preporučila. Kao što je profesor Nino Raspudić rekao na predstavljanju knjige: „Mala, ali 

velika", smatram kako je vrlo važna iako u vrlo malenom formatu.

Petra Galić, 2. razred

I. gimnazija

Voditeljica: Antonija Sikavica Joler
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Filmski čovjek
Razgovor s proslavljenim hrvatskim režiserom čije je zadnje djelo napeta 
psihološka drama „S one strane” ostvareno u suradnji na scenariju s Matom 
Matišićem. 

Najnoviji film Zrinka Ogreste dobio je mnoga priznanja, uz ostala i posebno priznanje na 66. 

međunarodnom filmskom festivalu u Berlinu, Berlinalu. Uvršten je u prestižni program Panorama. 

Radnja filma prati život patronažne sestre Vesne kojoj se nakon dvadeset godina javlja bivši su-

prug, osuđen zbog ratnih zločina u Bosni i Hercegovini.

Hrvatski ste filmski redatelj i scenarist, redoviti profesor filmske režije na zagrebačkoj 

Akademiji dramske umjetnosti, član ste Europske filmske akademije. Kako Vam sve to polazi za 

rukom?

- Vjerojatno je sve to spoj ljubavi i posvećenosti ovome čime se bavim, izvjesnim darom koji mi 

je dat Odozgo i osobnom odgovornošću prema svemu čega se dohvatim. Da ne biste misli kako sam 

idealan, moj je život prožet i nizom nesavršenosti i problema. Međutim, sve je to kompost iz kojega 

crpim sadržaje kojima se bavim u svojim filmovima.

Duboka potreba

Jeste li oduvijek bili filmski čovjek? Kako je sve počelo?

- Zapravo da. Kao desetogodišnjaku mi je otac kupio malu amatersku kameru, počeo sam sni-

mati amaterske dječje filmiće i otkrivati film na način na koji, recimo, neko drugo dijete otkriva gi-

taru. Fascinacija stvaralaštvom i filmom posve me obuzela i put prema studiju režije je bio priro-

dan. Ostalo je učinio život.

Autor ste cjelovečernjih igranih filmova intimističko-psihološke orijentacije koji su cijenjeni u 

Hrvatskoj i izvan nje. Što biste rekli o karakteru svojih filmova? 

- Nezahvalno mi je govoriti ili tumačiti vlastiti rad. Ono što je nedvojbeno jest da su moji filmovi 

redovito iskaz moje duboke potrebe da govorim o sadržajima i problemima koji me prožimaju, koji 

me se tiču. U tom smislu bavljenje filmom za mene je na izvjestan način i psihoterapija, stvaranjem 

postižem neku osobnu katarzu.

Čisti put

Kada se osvrnete, biste li nešto izmijenili u svojim filmovima?

- Naravno, u svakome. Ni jedan ozbiljan stvaralac nije zaljubljen u svoj rad i u svakome, osobito 

s vremenskom distancom, vidi ponešto što je mogao učiniti drugačije. Ono čime sam, međutim, u 

cijelosti zadovoljan jest čistoća mog stvaralačkog puta. Nisam se nikada nastojao i trudio svidjeti, 

ni kritici, ni publici, niti inozemnim festivalima. Osjećao sam se slobodnim biti svoj. To, vjerujte, nije 

baš lako, ima svoju cijenu, ali se isplati. Toga postajete osobito svjesni vremenom.
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Stvaranje uvijek podrazumijeva dug period ustrajnog rada. Što vas osobito inspirira i potiče u 

stvaranju?

- Ako bih htio posve suziti i označiti ono što me temeljno i redovito zanima to je ono najčistije 

i najnevinije u čovjeku, ono iskonsko dobro koje je zapravo u svim mojim filmovima ugroženo i ta 

činjenica redovito pokreće radnju.

U jednom ste intervju rekli da je film „intrigantna ljubavna priča” koja ima intimni karakter, a 

politička pozadina filma nije presudna. Stječe se dojam da gotovo svaka scena filma nosi duboku, 

pritajenu dramatičnost. Na koji ste način uspjeli postići iznimnu slojevitost priče?

- Detektiranje načina kako nešto čini beskrajno je nezahvalno samom stvaraocu. Čim uđete u 

prostor tumačenja vlastitih stvaralačkih postupaka na dobrom ste putu da budete banalni ili još 

gore pretenciozni. Zato ja nastojim to ne činiti.

Intuicija i disciplina

Jednom prilikom ste rekli da se u filmovima koje radite oduvijek zrcali vaša osobnost. Nose li 

pojedini likovi dio vašeg karaktera?

- Usudio bih se reći da svi likovi mojih filmova nose neki djelić mene. I muški i ženski. I djeca. To 

je neizbježno ako se filmom bavite na način poput mog.

Postižete li svjesnim odabirima preciznu i dinamičnu režiju ili vas dobrim dijelom vodi intuicija?

- Stvaralačku zrelost postižete u onom trenutku kad dosegnete idealnu kombinaciju ovoga što 

ste naveli. Režija je vrlo zahtjevna umjetnička disciplina koja traži vrhunsko profesionalno znanje, 

temeljitu pripremljenost i promišljenost, ali i ostavljanje prostora da ponekad u trenutku prepozna-

te rješenja i donosite odluke koje niste unaprijed odredili.

„Dvadesetom se stoljeću može oprostiti sve, čak i dva Svjetska rata i one koji su uslijedili, 

i modne izložbe, i utrke Formule jedan, ali svakako ne žrtvovanje kina televiziji”, rekao je Luigi 

Pintor. Slažete li se s ovom izrekom?

- Svaki će vam se filmski redatelj složiti s izrečenim.

Mali, ali cijenjeni

Vaš stav o hrvatskoj kinematografiji danas? 

- Posljednjih godina nedvojbeno jedna od najzanimljivijih i najcjenjenijih europskih kinemato-

grafija. Teško ćete pronaći još koju europsku kinematografiju s tako malom produkcijom, a toliko 

prisutnom na najcjenjenijim svjetskim filmskim priredbama.

Koja su književna i filmska djela ostavila dojam na vas i utjecala na vaše stvaralaštvo? 

- Zaljubljenik sam ruske i poljske proze i poljskoga filma. Obožavam, recimo, Platonova ili Hla-

ska, Dostojevski je naravno neizbježan, a filmovi Krzysztofa Kieslowskog bliski su mi i svjetonazo-

rom i stilom.

Josipa Trgovčević, 4. razred

X. gimnazija „Ivan Supek”

Voditeljica: Ružica Filipović
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RAZGOVOR S NUTRICIONISTICOM KSENIJOM SUŠAC 

Samo je u zdravom tijelu zdrav duh
Uravnotežena prehrana, dovoljan unos tekućine, tjelesna aktivnost i san 
podjednako su važni čimbenici zdravlja

Opće je poznato kako čovjek, da bi ostao zdrav, mora biti aktivan i zdravo se hraniti. Hrana je 

vrlo važan dio života, prvenstveno jer daje energiju i opskrbljuje organizam potrebnim vitaminima 

i mineralima. Ne kaže se bez razloga: ono si što jedeš, jer sve što se unosi u organizam čovjeka iz-

građuje i na neki način mijenja. 

Danas se često govori o zdravoj (pre)hrani, a mediji nas bombardiraju različitim, često potpuno 

proturječnim informacijama, među kojima je i mnogo zabluda o tome što je zapravo zdravo. Kako 

izabrati najbolje, oduprijeti se reklamama i sačuvati zdravlje (kako fizičko, tako i psihičko), razgo-

varali smo s nutricionisticom, dipl. ing. Ksenijom Sušac, čija je uža specijalnost kineska medicina.

Postoje brojne teorije o hrani i vrstama prehrane, o tome što je, a što nije dobro, pa se često 

osjetimo toliko izgubljeno da više ni ne znamo što jesti. Što je uopće pravilna prehrana? 

Sve namirnice mogu se iskoristiti u pravilnoj prehrani, bitno je samo da su one organskoga 

podrijetla, što znači da nemaju u sebi ničega anorganskoga, odnosno onoga što je sintetizirano u 

laboratoriju. Kada u organizam unesemo nešto anorgansko, organizam to više ne prepoznaje kao 

nešto sebi prirodno i blisko.

Koja je zapravo glavna uloga hrane u našem organizmu?

Glavna joj je uloga opskrba energijom, potrebnom ne samo za svakidašnji rad već i za normal-

no funkcioniranje organa i mentalnu aktivnost. Ključ vitalnosti ili, kako bi u kineskoj medicini rekli, 

životne energije qi dobar je balans unosa hrane. Kada nam je tijelo vitalno, vitalan je i duh, bolje se 

osjećamo, kreativniji smo i lakše pamtimo. Hrana u našem organizamu prolazi kroz probavne orga-

ne, razgrađuje se i hrani stanice, no ako je unešeno više nego što nam je u tom danu potrebno, sav 

se višak metabolizira u nepoželjno masno tkivo.

O pretilosti, posebice kod mlađe populacije, dosta se govori. Ima li, uz hranu, i drugih faktora 

koji utječu na to? Što je sa stilom života, stalnom užurbanošću i stresom?

Kada smo pod stresom, želučana kiselina jače se luči i nama se tako javlja potreba za njenom 

neutralizacijom. Upravo zbog toga često u većim količinama posežemo za škrobom što za poslje-

dicu ima stvaranje masnoga tkiva. Korisna je zato tjelesna aktivnost, koja ne uključuje samo oba-

vezno bavljenje sportom već i običnu šetnju, vožnju biciklom, plivanje, klizanje ili ples. Aktivnost 

je važna jer, kada se gibamo, naše tijelo izlučuje hormon serotonin koji, čak i kada smo prestali s 

tjelesnom aktivnošću, u organizmu smanjuje stres te nas čini sretnijima i zadovoljnijima.
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Isključivost nije dobra

Osim hrane i tjelesne aktivnosti govori se i o važnosti detoksikacije za zdravlje. Što sve ona 

podrazumijeva?

Za sve nas vrlo je bitna tekućina koju unosimo jer ona pokreće procese čišćenja organizma. 

Voda čini čak 75% našeg organizma, stoga je bitno konzumirati ju što više, a optimalno bi bilo bar 

osam čaša dnevno (1,6 l), u što se ne ubrajaju juhe, čajevi i sokovi. Isto tako, svi prirodno cijeđeni 

sokovi bogati vitaminom c potaknut će bilo koji proces čišćenja organizma. Osim toga, vrlo je važ-

na komponenta osiguravanje dovoljno sna tijelu jer, kada spavamo, u našem organizmu započinje 

proces detoksikacije, a kada se naspavamo, organizam je očišćen i budimo se odmorniji, puni ener-

gije za idući dan.

Mnogi kažu da su za pojavu prekomjerne tjelesne težine krivi ugljikohidrati, ima li u tome 

istine?

Direktna je uloga ugljikohidrata davanje energije, ali nakon tri sata, kada se ona potroši, ako 

ponovo posegnemo za izvorom ugljikohidrata, tijelo će ih se zasititi i početi spremati njihovu ener-

giju u masnoću. Zato bi u obroke trebalo uključiti i određenu količinu masti i bjelančevina koje se 

počinju razgrađivati tek nakon ugljikohidrata te tako produljuju energiju. Ugljikohidrate poput riže, 

krumpira i kruha ne bismo trebali izbjegavati, no uz njih bi bilo dobro ukomponirati nešto protein-

sko, poput mesa ili zamjene za meso. Isto tako treba unosti u organizam masti, naravno u umjere-

nim količinama, jer su prijeko potrebne za pravilnu funkciju mozga te imaju važnu ulogu taloženja 

vitamina A, D i K potrebnih za zdravlje naših kostiju.

Danas su sve popularniji alternativni načini prehrane, poput sirove prehrane, veganstva, 

vegeterijanstva ili paleo prehrane. Koji su od njih bolji i jesu li uopće zdravi?

Nikad ne treba potpuno izbaciti neku komponentu iz svoje prehrane, osim ako nam ona stvarno 

ne odgovara. Na primjer, kod sirove prehrane problem je što naš organizam ne može u potpunosti 

razgraditi celulozu, stoga takva prehrana kod određene grupacije može uzrokovati nadutost dok se 

drugi tip ljudi na takvoj prehrani može osjećati odlično. Ne treba biti isključiv ni prema jednom stilu 

prehrane, važno je uočiti kako određena hrana djeluje na naš organizam. Svatko bi trebao osluški-

vati svoje tijelo i pratiti njegove reakcije jer postoji mogućnost da nam u različitim periodima života 

odgovara različita prehrana.

Kada imamo problema s kilogramima, koliko je i je li uopće dobro rješenje dijeta?

Kada ljudi idu na dijetu, često u potpunosti izbace šećer, no tada organizam odlazi u stanje tzv. 

zimskog sna, uspori se cijeli metabolizam što zapravo sprječava gubitak kilograma jer tijelo misli 

da je u stanju mirovanja. Nije dobra opcija ni ništa ne jesti, trebamo samo biti u svemu umjereni te 

pokušati što više izbjegavati brzu hranu i ugljikohidrate kasno navečer jer ćemo se nakon njihova 

konzumiranja probuditi umorni.

Četiri bijele kuge 21. stoljeća

Kiselost organizma smatra se jednim od glavnih uzročnika nekih od najproširenijih bolesti u 

svijetu. Koje bi namirnice trebalo posebno izbjegavati?

Te namirnice još se popularno nazivaju četiri bijele kuge 21. stoljeća, a to su: masnoća, sol, 

brašno i šećer. Namirnice životinjskog podrijetla osobito sadrže masnoće koje uzrukuju kiselost pa 

bi bilo dobro jesti manje masno meso, a posebno izbjegavati sve prženo u dubokim masnoćama. 
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Problem je sa soli što se u velikim količinama nalazi u grickalicama koje tako stvaraju i jednu vrstu 

ovisnosti. Za kuhinjsku sol, koju ne treba u potpunosti izbaciti zbog važnosti joda za pravilno funk-

cioniranje štitnjače, odlična je alternativa himalajska sol.

Trgovine su prepune namirnica s deklaracijom „zdrava hrana”. Koliko tome možemo vjerovati?

To što je nešto deklarirano kao zdrava hrana, ne znači da je najzdravije za konkretnu osobu. 

Osim toga, u trgovinama nećemo naići na natpis da je određena namirnica nezdrava. Važno je po-

znavati svoj organizam i ne povoditi se slijepo za trendovima. Treba paziti da hrana bude zdrav-

stveno ispravna - ne sadrži u sebi štetne tvari, ima dopuštenu količinu aditiva i emulgatora te da 

je odobrena od institucija.

Smatramo li da nam u prehrani nedostaje određenih nutrijenata, koliko je dobro posegnuti za 

suplementima?

Potrebno je za sve što konzumiramo provjeriti iz kojeg izvora dolazi. Organizam najbolje pre-

poznaje prirodno, što može lakše primiti i maksimalno izvući sve hranjive vrijednosti. Ako je orga-

nizam zdrav i uzme nešto sintetsko, ništa mu se neće dogoditi, no ako već bolujemo od nečega i 

imunitet nam je oslabljen, bit ćemo mnogo osjetljiviji. Zato, na primjer, u slučaju nedostatka cinka 

nije dobro posegnuti za nekim suplementima, već jednostavno konzumirati namirnice koje su bo-

gat izvor cinka, na primjer bučine sjemenke.

I za kraj, što biste posebno preporučili mladima koji se žele hraniti zdravije?

Važno je organizmu osigurati što više vitamina i minerala preko voća i povrća što će ubrzati 

probavu i podići imunitet za borbu protiv bolesti. Potrebno je biti u skladu s prirodom te konzumi-

rati sezonsko, pogotovo sve što ima žuti, crveni, ljubičasti i zeleni pigment, poput bobičastog voća, 

citrusa, šljiva, spiruline (sadrži mnogo klorofila). Osobito bi bilo dobro u prehranu uvesti antioksi-

danse (njima je bogato bobičasto voće) koji čak mogu obavljati popravke na stanicama. U prehranu 

bi trebalo ubaciti i neke sjemenke i žitarice, posebno osobe koje se bave sportom za održavanje 

stalne razine energije tijekom treniranja. I nikako se ne smije zaboraviti važnost tekućine, a vodu 

treba piti ne samo kad smo žedni jer je tada organizam već dehidrirao.

Mia Vukmirović, 4. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić
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Dorian Horvatić, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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MAST U PREHRANI -  DOBRA ILI  LOŠA ODLUKA?

Kuhinja naših baka
Svinjska mast sadrži oleinsku kiselinu koja štiti organizam od mnogih bolesti 
srca i krvnih žila

Često nas na vijestima upozoravaju o štetnosti hrane koju jedemo. Danas jedno, sutra drugo, ali 

vrlo brzo ispadne da što god jedemo, jedemo krivo jer se svemu pronađe zamjerka. 

„Ako to ne pojedeš u pet minuta, dobit ćeš još jedan tanjur”, rečenica je koju smo svi čuli u dje-

tinjstvu. Najčešće je išla kao prilog mahunama ili nekakvoj zelenoj kaši koju roditelji zovu varivom 

samo kako bi nas uspjeli natjerati da to pojedemo do kraja. Kažu da su i oni to jeli kad su bili djeca, pa 

su zbog toga tako veliki i pametni. Naravno, uglavnom prešute onaj dio o čvarcima, pečenom mesu i 

masti namazanoj na kruh koje su jeli skoro svaki dan jer to danas nije zdravo. Ali kako je moguće da 

je nekada mast bila dobra za jelo, a sada nije?

Marketinški trik

Na vijestima ćemo početkom tjedna čuti kako je mast izuzetno opasna za naš kardiovaskularni 

sustav, a već za vikend to će biti namirnica bez koje ne možete napraviti obrok. Mnogi stručnjaci, 

među kojima i nutricionistica Anita Šupe, govore kako je upravo ta „stara kuhinja” zaslužna za dobro 

zdravlje naših predaka koji u svojoj mladosti većinom nisu znali za riječ alergija. Prehrana koja se sa-

stoji od svinjske masti sadrži oleinsku kiselinu koja (prema analizi u Irskoj) zapravo štiti naš organi-

zam od mnogih bolesti srca i krvnih žila. Nutricionistica Šupe u svojem blogu objašnjava kako je vijest 

o štetnim posljedicama svinjske masti samo još jedan marketinški trik. Velike tvrtke žele prodati što 

više svoje genetski modificirane hrane pune raznih kemijskih aditiva koji uzrokuju debljinu, dijabetes, 

karcinom i druge bolesti koje se u sve većoj mjeri pojavljuju kod mladih ljudi. Međutim, nisu samo naši 

nutricionisti oni koji se zalažu za uvođenje masti u svakodnevnu prehranu. Jan Kwasniewski, poljski 

liječnik, nominiran je za Nobelovu nagradu u medicini zbog svoje metode koju je nazvao „Optimal-

nom dijetom”, a ona traži velik unos masti i niski unos ugljikohidrata te se pokazala vrlo uspješnom 

ne samo na području mršavljenja već i uklanjanja nekih bolesti. 

Baka zna

Ove postavke dovode do zaključka da je prehrambena piramida, koju djeca godinama uče u školi, 

pogrešna. Također, vidljivo je da je upravo „stara kuhinja” ključ zdrave prehrane koja održava organi-

zam u optimalnom stanju ako, naravno, ne pretjeramo s unosom pojedinih namirnica. To znači da va-

rivo i ostatak „zeleniša” nisu jedina hrana koja nas čini zdravima, pa ih ne moramo jesti baš svaki dan. 

Djedovi i bake ipak s razlogom okreću očima i kažu da u njihovo vrijeme nije bilo toliko bolesti jer nisu jeli 

prerađenu hranu, već domaće proizvode koji su uzgajani u prirodnim uvjetima (u kakvima i trebaju biti).

Unatoč svemu što čujemo na televiziji ili pročitamo u nekom članku, sami odlučujemo kako ćemo 

se odnositi prema sebi i čime ćemo njegovati svoj organizam. Dok se stručnjaci prepiru oko svojih 

analiza i uvjerenja, ostaje nam samo vjerovati baki da ona zna što je dobro i zdravo za nas te pojesti 

ono što nam je s velikim trudom pripremila, bez obzira na to ima li masti ili nema. 

Lucija Beljan, 4. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić
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MEMORIJALNI STAN MARIJE JURIĆ ZAGORKE 

Hrvatska književnica i prva novinarka
Na adresi Dolac 8 smjestio se Memorijalni stan Marije Jurić Zagorke 
te Centar za ženske studije. Marija Jurić Zagorka bila je hrvatska 
književnica i prva novinarka na području ovoga dijela Europe 19. stoljeća. 
Od adolescentskih je dana njezin cilj bio probiti se u muškom svijetu, u 
kojemu je bilo pogrdno i neshvatljivo da je žena novinar ili da u nekom još 
nestvarnijem svijetu urednik uglednih novina nosi suknju. Međutim, Zagorka 
je slijedeći svoju ljubav prema pisanju i ljubav prema domovini iznjedrila 
ideju žene jednake muškarcu, jednako vrijedne i kao novinar i kao književnik. 

Zato Centar za ženske studije bira baš stan Marije Jurić kao svoje sjedište. Pitanje je kakav bi 

bez njezina rada i truda bio položaj i status novinarke, spisateljice, književnice i bi li uopće posto-

jao. Zadnjih dvadeset godina života, od 1939., Zagorka je provela u stanu iznad Dolca te možemo 

reći kako njezin duh živi tamo, ali i na mnogim punktovima grada Zagreba sve do danas. 

U samom predsoblju stana na zidovima se može vidjeti pregled Zagorkinih romana i popis 

ostalih djela te nekoliko citata koji su predsoblje njezina života i daju nam idealan uvod u životnu 

priču naše književnice. Pavao Pavličić ističe kako je Zagorka rođena prije svoga vremena i da bi 

možda neko kasnije razdoblje bilo pogodno njezinu duhu stvaranja. Međutim, Stanko Lasić izdvaja 

Zagorku od ostalih hrvatskih književnika kao posebnu. Hrvatska feministica i znanstvenica Lydia 

Sklevicky u svojoj knjizi Konji, žene, ratovi opisuje Zagorku kao „patuljastu Amazonku hrvatskog 

feminizma”. 

Centar za ženske studije smjestio se u prostore stana, no ipak jedna kompletna soba posveće-

na je isključivo Mariji Jurić Zagorki. U centru Zagorkine radne sobe, koja izravno gleda na Dolac, 

nalazi se radni stol s pisaćim strojem na kojem su nastala tri romana za vrijeme Zagorkina života u 

toj sobi. Uz pisaći stroj, na stolu se nalazi velika knjiga koja obuhvaća originalna izdanja Zagorkinih 

romana. Naime, romani su izlazili na stranicama Jutarnjeg lista, u svakom broju jedna stranica bila 

je posvećena Zagorkinu štivu. Tako se na jednoj strani moglo pročitati što je novo u političkome 

životu, a već je druga stranica značila kao odmor uz zanimljivu povijesnu priču. Kompletna soba 

odiše Zagorkinim duhom. Zidovi su puni fotografija Marije Jurić Zagorke i njezinih citata. Uz na-

slovnicu Obzora, novina u kojima je Zagorka započela svoje novinarsko djelovanje i to pod muškim 

pseudonimima, na zidu su obješene naslovnice Ženskoga lista i Hrvatice u kojima je Zagorka izno-

sila svoje feminističke ali i pomalo radikalne ideje. Da su ljudi prepoznali Zagorkin talent u njezinim 

povijesnim romanima i da je privlačila veliku pozornost svojim zanimljivim perspektivama i pričama 

govori vitrina puna lenti koje je Zagorka dobivala na poklon od svoje publike i čitateljstva za razne 

prigode, poput rođendana ili blagdana. 

Kraj života Zagorka je provela u bijedi, sama u svome stanu. Starački mir su joj remetile usta-

še svojim istragama, a postoji i teorija da je Zagorka bila toliko provokativna da je čak Gestapo 

posjetio Zagreb radi nje. Marija Jurić Zagorka mijenjala je svijest o ženama, otvorila putove svim 

mladim djevojkama i dala do znanja da nema muškog svijeta i da žena u svemu može biti jednako 
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uspješna, ali i cijenjena kao i muškarac. Ona sama pobrinula se da nikada ne izblijedi u budućnosti, 

kako svojim djelovanje tako i romanima koji su i danas jednako aktualni kao i prije stotinjak godina. 

Memorijalni stan Marije Jurić Zagorke i Centar za ženske studije omogućuju nam da se i sami 

vratimo u razdoblje kada je velika književnica stvarala, razdoblje njezine borbe protiv diskriminaci-

je žena, što je i danas aktualna tema.. 

Sara Jurić, 4. razred

V. gimnazija

Voditeljica: Vesna Muhoberac

Josip Ćetković, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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OKRUGLI STOL NA INTERLIBERU

Mladi danas „skakuću" po linkovima!
U petak, 11. studenoga 2016. godine, od 14 do 15 sati na pozornici paviljona 
broj 6 Zagrebačkoga velesajma, održao se Okrugli stol koji su organizirali 
članovi Hrvatske udruge školskih knjižničara u okviru sajma knjiga - 
Interliber

U radu Okrugloga stola sudjelovala je i naša knjižničarka, Višnja Beus, koja se osvrnula na čita-

teljske navike korisnika naše knjižnice, kao i na čitanje bestsellera. U razgovoru su još sudjelova-

li i Zoran Velagić, izv. prof. na Odsjeku za informacijske znanosti Sveučilišta u Osijeku. On nam je 

objasnio koja književna djela i čime zaslužuju epitet bestsellera. Zatim gospodin Zoran Maljković, 

urednik nakladničke kuće Mozaik knjiga, koji nas je uputio u to kako prepoznati bestsellere, a mla-

di pisac Borna Vujčić i ugledna spisateljica i profesorica Julijana Matanović pokušali su odgovoriti 

pišu li pisci s nakanom da njihova djela postanu bestselleri.

Iskoristili smo priliku što je glavna gošća naša knjižničarka pa smo joj nakon tribine postavili 

nekoliko pitanja.

Koji je bio cilj održavanja ovog Okruglog stola?

Svake godine školski knjižničari otvaraju zanimljive teme na sajmu knjiga Interliber, razgova-

raju o sudbini knjige, čitateljskim navikama, kao i o načinima poticanja čitanja, naročito kod mlađe 

publike. Ovaj Okrugli stol trebao je malo rasvijetliti ulogu bestsellera u knjižničnom fondu, čitaju 

li se oni više od ostalih knjiga, potiču li naviku čitanja i koliko je ponekad upitna njihova kvaliteta. 

Jesu li bestselleri zastupljeni i u našoj školskoj knjižnici?

Naravno da školska knjižnica, uz lektiru i stručnu građu, treba imati što više novih i aktualnih 

naslova, i treba pružiti svojim korisnicima građu za čitanje u slobodno vrijeme i po vlastitom izboru. 

Popularnost neke knjige nije nužno sinonim za kvalitetu. Kupnjom bestsellera često se povlađuje 

publici, ugađa njezinim trenutačnim interesima, no mi knjižničari moramo često pri odabiru paziti 

i na odgojnu i umjetničku vrijednost građe koju nabavljamo. Veseli me, ipak, što bestselleri znatno 

potiču čitateljske navike naših korisnika. To su u točno određenom razdoblju bili naslovi koje nije 

trebalo ni reklamirati jer su toliko bili medijski sveprisutni, da su ih svi željeli odmah kupiti i čitati. 

Nabrojat ću samo neke od njih:. Da Vincijev kod, Harry Potter, Alkemičar, Sumrak sage, Gospodari 

prstenova, Igre prijestolja, Greška u našim zvijezdama.

Megapopularni naslovi, nažalost, često znaju ubrzo biti zaboravljeni i, nakon što izađu iz mode, 

pogotovo nakon što dožive i svoje filmske ekranizacije, potonu u dubok san na policama knjižnice. 

Kakve su knjige danas popularne među mladima?

Zasigurno je najveći interes za žanr fantastike i distopijske romane koji oslikavaju zastrašujuće 

svjetove budućnosti. Potom su izuzetno popularni trileri, horori, kriminalistički i pustolovni romani. 

Mlade izuzetno privlače romani bajkovite, mistične, jezovite, tajanstvene atmosfere, uz prisutnost 

nadnaravnih i čudnovatih likova, raznih vampira, vještica, vila, čarobnjaka, vukodlaka i trolova, što 

govori o potrebi mladih da pobjegnu od dosadne svakodnevice u jedan začarani svijet.
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Naravno, postoji i jedan manji broj čitatelja koji poseže za problemskom literaturom (teen ro-

manima) koja obrađuje probleme mladih, njihovu svakodnevicu, krize odrastanja, probleme ovisno-

sti i sl. Tu bih spomenula jedan od najvećih bestsellera Mi djeca s kolodvora Zoo koji uvijek čitaju 

sve generacije mladih i nikada ne izlazi iz mode. Omiljene su i dnevničke forme, poput Dnevnika 

Ane Frank, Dnevnika jedne narkomanke, Dnevnika Nicka Twispa (Pobunjeni mladac), Bilješki jedne 

gimnazijalke, Opet na pravom putu: dnevnika djeteta s ulice.

Čitaju li mladi danas manje nego prijašnje generacije?

Ne može se reći da čitaju manje, ali sigurno je da čitaju na drugačiji način. Online generacija čita 

sa zaslona svojih računala, tableta, pametnih telefona i ostalih pomagala. To bih prije nazvala ska-

kutanjem po linkovima, lutanjem za informacijama, nego klasičnim linearnim čitanjem. Mene veseli 

da mladi ipak još uvijek radije čitaju lektire u papirnatom obliku, iako većina lektira već postoji i u 

elektroničkom obliku. Opsežnija je djela teško pratiti preko ekrana jer to postaje napor za oči, a i 

čitajući klasičnu knjigu možete se udobnije smjestiti i opustiti. 

Naravno, današnje slobodno vrijeme mladih ispunjeno je gledanjem filmova, slušanjem glaz-

be, pretraživanjem i skidanjem raznih sadržaja s interneta, druženjem na društvenim mrežama i 

igranjem računalnih igrica pa je čitanje knjiga dosta nepopularna aktivnost u odnosu na prijašnje 

generacije kojima su medijski sadržaji bili manje dostupni i mogućnosti za zabavu puno skučenije.

Možete li preporučiti neke knjige za mlade?

Slobodno pogledajte sve preporučene knjige s kratkim anotacijama na linku knjižnice na stra-

nicama škole (pod Dokumenti za preuzimanje - Preporuke), a i u knjižnici na pultu možete prolistati 

knjižicu Preporuke knjiga za mlade koju stalno ažuriram i dopunjavam s vašim prijedlozima. Na In-

terliberu sam otkrila neke nove mlade autore čije knjige planiram uskoro predstaviti u našoj knjiž-

nici, a tematski su uronjene u srednjoškolsku svakodnevicu.

Što planirate kupiti na Interliberu za našu knjižnicu? Načuli smo da su vam odobrena neka 

sredstva od Gradskoga ureda za nabavu knjiga?

Svakoga školskog knjižničara izuzetno veseli kada dobije financijsku potporu baš uoči sajma 

kao što je Interliber jer smo tako u mogućnosti isplanirati povoljnu kupnju knjiga potrebnih za izvo-

đenje nastave, ali i za slobodni fond. Planiramo malo pojačati neke lektirne naslove koji nam uvijek 

nedostaju, kao i nešto stručne literature iz kemije, biologije, matematike, povijesti, književnosti, 

nutricionizma i kozmetologije koju su predložili sami nastavnici. A bit će i nešto novih naslova za 

slobodno čitanje. Dođite, posudite, izaberite i uživajte!

Imate li na kraju još kakvu poruku za mlade čitatelje?

Samo bih citirala jednu misao iz meni drage, vizionarske knjige Fahrenheit Raya Bradburyja:

Postoje i gori zločini od paljenja knjiga. Jedan od njih je i nečitanje.

Goran Gruborović, 1. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Henrieta Barbarić
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Osvrt na film „Rogue One: 
Priča iz Ratova zvijezda"
Rogue One prvi je samostalan film iz antologijskoga serijala Ratova 
zvijezda. Prema scenariju Chrisa Weitza i Tonyja Gilroya film je režirao 
Gareth Edwards. Radnja filma smještena je između radnji filmova Ratovi 
zvijezda: Epizoda III - Osveta Sitha i Ratovi zvijezda: Epizoda IV - Nova nada, 
odnosno između dviju trilogija.

Svima je dobro poznat početak Ratova zvijezda: Epizode IV - Nove nade. Nakon ekspozicije pro-

lazećim tekstom u kadru pojavljuje se svemirski brod. Vrlo brzo shvaćamo da je brod u bijegu od 

masivnog zvjezdanog razarača koji ga ubrzo sustiže. U sljedećoj sceni vojnici Galaktičkog Carstva 

ukrcavaju se na brod pobunjenika, tražeći otete nacrte Zvijezde Smrti. Ono što je zanimljivo jest to 

da niti jedan od dosadašnjih sedam filmova sage Ratova zvijezda ne objašnjava kako su pobunjenici 

došli do tih izuzetno važnih nacrta. Upravo ovaj film u cjelosti prikazuje sve što se događalo nepo-

sredno prije početka Nove nade.

Za razliku od ostalih filmova iz ove sage, Rogue One nema uvodni tekst koji nas približava rad-

nji, već odmah započinje pričom o djevojčici Jyn Erso koja zajedno sa svojim roditeljima živi na 

gotovo pustom planetu i u stalnom strahu od dolaska vojnika Carstva. Budući da je njezin otac vr-

hunski znanstvenik, taj je trenutak neizbježan. Pronalazi ih zlokoban i uglađen Orson Krennic koji 

je spreman na sve kako bi ostvario svoje destruktivne ciljeve. Ta prva scena izuzetno je emotivna 

jer djevojčica ostaje bez oba roditelja. Sakrivena u pećini, prepuštena je čekanju obiteljskoga prija-

telja koji će ju odvesti na sigurnije mjesto. 

U sljedećem prizoru upoznajemo već odraslu Jyn u zatvoru Carstva. Sve što se kasnije doga-

đa vodi nas prema otkrivanju njezine prošlosti koja će ju neminovno povezati s izgubljenim ocem 

i pobunjenicima. Od djevojke koja je nezainteresirana za borbu između Carstva i pobunjenika Jyn 

postaje ključ opstanka Pobunjeničkoga saveza. U glavnoj muškoj ulozi pojavljuje se vojnik, pilot i 

agent Cassian Andor, potpuno predan pobuni. Ne dopušta osjećajima da ga odvrate od misije, a 

tijekom filma iskreno nam otkriva kroz kakve sve okrutne i teške situacije prolaze i pobunjenici da 

bi ostvarili svoju pobjedu. Struja uzburkanih događaja u galaksiji zahvatit će Jyn i Cassiana, među 

kojima će se unatoč početnom neprijateljstvu razviti duboko poštovanje i požrtvovnost. 

Jedini važniji likovi koji se pojavljuju i u prethodnim i u sljedećim filmovima sage jesu guverner 

Carstva Tarkin, Darth Vader i njegova kći, princeza Leia. Svi ostali likovi koje upoznajemo u ovom 

filmu i koji nas osvajaju svojim jakim osobnostima završavaju svoj život u ključnoj borbi na planetu 

Scarifu. Među njima su i Jyn i Cassian.

Glumica Felicity Jones (Teorija svega, Čudesni Spider-Man 2, Inferno...) glumi Jyn. Dramatična 

priča njezine borbe jasno se odražavala u njezinoj dojmljivoj glumi. Njezino izražajno lice i način 

na koji savladava prepreke uspješno nose tešku radnju filma. Također odličan bio je glumac Diego 

Luna (Milk, Terminal, Elysium...) u ulozi Cassiana Andora. Njegova zahtjevna uloga odlučnog, hlad-

nog vojnika bez emocija, kojeg prati ciničan droid K-2SO, odrađena je besprijekorno. Mogli smo ra-

zumjeti svaki njegov pogled i postupak. Najduhovitije scene bile su one u kojima se pojavljuje droid 

K-2SO, a odlično ga uprizoruje Alan Tudyk (Ja, robot, Snježno kraljevstvo, Serenity...). Njegove sar-

kastične opaske, ali i djetinjasta iskrenost izazivaju smijeh cijele publike.
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Režiser je odlično vodio priču, upoznajući nas s likovima i njihovim emotivnim stanjima kroz 

zanimljive kadrove. Na pomalo poetičan način bavio se svemirom, dok su scene uništenja grada na 

planetu Jedhi i završna scena uništenja planeta Scarifa izrazito upečatljive i duboko se urezuju u 

sjećanje.

Neizostavan dio svakog dobrog filma njegova je glazba. Iako skladatelj u ovom slučaju nije bio 

John Williams, skladatelj glazbe u svim ostalim filmovima ove sage, nego Michael Giacchino, glazba 

je u Rogue Oneu vrhunska. Potpuno pridonosi dramatičnoj atmosferi, a osobito akcijskim scenama. 

U ovom filmu zaista ih ne nedostaje. Međutim, te scene nisu naporne, nego prate priču i pridonose 

brzim izmjenama radnji. 

Film je bio najavljen više od godinu dana prije početka prikazivanja u kinima i svi koji prate sagu 

Ratovi zvijezda željno su ga očekivali. Među njima bio sam i ja, pitajući se što se još može reći novo-

ga u toj priči o borbi između dobra i zla. Ovaj film otkrio mi je kako istinska umjetnost, ona koja teži 

ljepoti, ljubavi, dobroti i ostalim civilizacijskim vrijednostima, uvijek ima nešto novo poručiti svije-

tu koji se pomalo otuđuje od ideje međusobnog pomaganja i nesebičnoga prijateljstva. Mislim da 

je ovaj film jedan od boljih u toj sagi, pa čak i jedan od boljih filmova 2016. godine. Drago mi je što 

umjetnici koji su radili na ovom projektu nisu popustili klišejima žanra, nego su ga hrabro produbili.

Naravno, ovdje nije kraj. Očekuje se nastavak filma Ratovi zvijezda: Epizoda VII - Sila se budi, 

neslužbeno Epizoda VIII. Također je najavljen sljedeći film u antologijskoj seriji filmova Ratova zvi-

jezda koji će se baviti životom mladoga Hana Sola.

Vidimo se u kinu!

Fran Košpić, 1. razred

Klasična gimnazija

Voditelj: Alen Orlić 
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TRUD NIJE URODIO PLODOM

„Pakao kakvom se niste nadali” 
Magla svuda, magla svuda oko nas

5. listopada 2016. godine održana je predstava „Inferno”. Autorice Tena Gašparac i Dora Šuš-

ković Stipanović sav svoj rad i trud koji su uložile u predstavu nije urodio uspjehom. Cjelokupni pro-

gram osmislila je organizacija pod nazivom „Budna”. Predstava je bila zakazana u 20 sati, no zbog 

kašnjenja publike započela je nešto kasnije. Održala se u skučenome zagrebačkom Centru za neza-

visnu kulturu i mlade Pogon Jedinstvo, koji se nalazi u blizini kluba „Močvara”. Stolci su bili raspore-

đeni ispred scene, a iza sjedećih mjesta nalazila se sva oprema koja je bila potrebna da ova predsta-

va uspije. „Božanstvena komedija” Dantea Alighierija na kraju je rezultirala polovičnim uspjehom.

„Ne, nisam ja kriv”

Redatelj je loše izabrao cjelokupnu postavu predstave. Glavni glumac koji je predstavu vodio 

svojim monologom bio je Matija Kačan, a glumac koji se nalazio iza pozornice i predstavljao Vergi-

lija bio je Zvonimir Kvesić. Matija Kačan izvukao je i zadnje atome snage kako bi dočarao Danteovo 

putovanje, ali je redatelj također odabrao i nešto lošiju glazbenu pratnju kao i adaptaciju Dantea. 

Zbog važnosti svjetla i sjene do izražaja je došao i Andrej Štefan, majstor svjetla. 

Sve je započelo veoma dramatično: magla je izlazila na scenu, mogli su se čuti jako glasni zvuci 

šuštanja i šumovi, no glazba je loše izvedena i sve se svodilo na amatersku razinu. Izvedba na sceni 

imala je kudikamo više slabijih strana negoli onih dobrih i izražajnih. Gluma je bila pomalo monote-

matična. Glumac se kroz cijelo putovanje paklom koristio sličnim, gotovo jednakim, pokretima i go-

vorom. Stalnim mahanjem ruku i neprestanim ponavljanjem istoga teksta („Ne, nisam ja kriv”) po-

malo se dobiva dojam dosade te se u nekim dijelovima i činilo kao da glumac ne zna što radi. Posebno 

je jedna scena prikazana na veoma čudan način. Naime, počeo se tresti i govoriti besmislice, što je 

izrazito zbunilo publiku te su se u jednom trenutku počeli pitati jesu li uopće ušli na pravu predstavu. 

To nije bio problem glumca nego isključivo dramaturga jer je ponudio tekst bez imalo kreativnosti.

Nešto ide i redatelju na dušu

Naime, cijelo putovanje paklom osmišljeno je na platnu koje se nalazilo na sceni te je na njemu 

pomoću projiciranih slika i sjena prikazano Danteovo alegorijsko putovanje. Također je osmišljeno 

da se Vergilije prikaže pomoću sjene - u jednu ruku „kreativno”, ali jako loše izvedeno. Cjelokupna 

radnja predstave bila je vrlo monotona jer se nakon svakog kruga pakla pomoću identičnih slika i 

zvukova (prikazanih na platnu) predstavljao i tumačio ulaz u drugi dio. I tako opet i opet unedo-

gled... To je problem koji kod gledatelja izaziva veliku dosadu te na kraju i znakove ljutnje. Publici je 

trebalo dosta vremena da uopće shvati o čemu se radi, zato što se tek na kraju - kada se na tome 

čuvenom platnu prikazao vrag i crvenilo - moglo prepoznati da se zapravo radi o Danteovu Paklu. 

Teško mi je ovo napisati, ali moram priznati da je u usporedbi s predstavom Danteovo djelo bilo 

mnogo razumljivije i zanimljivije. Dakako, knjiga se teško čita, ali predstava je izrazito loše osmi-

šljena te gotovo na potpuno drugačiji i neprihvatljiv način predstavlja djelo.

Lovro Kos, 2. razred

I. gimnazija

Voditeljica: Antonija Sikavica Joler
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HRVATSKI LEONARDO DA VINCI

„Posljednji homo universalis”
Don Quijote naših dana u lovu na vjetrenjače

Prof. emeritus Igor Čatić smatra da će se hrvatska znanost na području tehnike oporaviti tek 

uspostavom tijesnih veza gospodarstva i sveučilišta. Od jedne rečenice može napisati cijeli članak! 

U godini koju je obilježio njegov 80. rođendan neumorno djeluje kao aktivist u javnosti. Surađuje s 

Ministarstvom znanosti i obrazovanja te HAZU boreći se protiv manipulativnosti reforme školstva 

pa smo ga upitali što je zapelo u tom procesu. 

Ponovno je aktualna tema reforme školstva. Što Vas potiče da se unatoč mirovini aktivno 

uključite u ovu problematiku? 

Jednom profesor, uvijek profesor! Predložena reforma započela je s obećanjem sindikatu da 

se neće mijenjati ni predmeti ni satnica ni broj nastavnika. To je nemoguće! Učenici bi prema tome 

trebali imati više informacija nego sada. Moramo izbjeći pričanje o 200 biljaka, a da ih ne nauči-

mo razlikovati prirodni i umjetni pamuk. Pristigle primjedbe pokazuju koliko je problema. Nemamo 

strategiju razvoja Hrvatske! Nisam čuo da smo u raspravama spomenuli uspješan model Švicarske 

ili Nizozemske. Dan ima 24 sata, a učenici u školi mogu provesti 4-5 sati; sve iza toga je previše. 

Smije li škola postati „zafrkavalište”?

Autori reforme preuzeli su ideje iz SAD-a i učenika stavili u poziciju nedodirljive osobe koja pu-

tem roditelja utječe na položaj i ulogu nastavnika, a sve će pronaći na internetu. Školu pretvaramo 

u zafrkavalište! Mislimo li da ćemo postići bolje obrazovanje djece ako su stalno pred računalom, 

jako se varamo.

Koje ste imali želje kao dijete i jesu li se ostvarile? Kako je obitelj utjecala na vašu budućnost? 

Obitelj jako oblikuje razvoj čovjeka i čime će se on baviti. Djeca nastoje biti potpuno drugači-

ja od roditelja. Kao dijete bio sam okružen strojevima. Nisam slijedio svog oca koji je bio vrhunski 

alatničar - zanatnik, ali volim reći da sam postao „alatničarski znanstvenik”. 

Unutar zidova Mimare

Pohađali ste I. gimnaziju. Kako je gimnazija izgledala sredinom prošloga stoljeća? 

Teško pitanje jer bilo je to davno, no jako sam ponosan na svoju gimnaziju jer su ovu školu za-

vršili vrlo ugledni ljudi i pripadnici hrvatske elite (akademici, humboldtovci). Imali smo velik broj 

izvrsnih profesora. Pretežu lijepe uspomene i mogu reći da se od nas tražilo znanje.

Kakvi su bili profesori? Što Vam je ostalo u najboljem sjećanju iz gimnazije?

Profesor povijesti učio nas je da je pogrešno govoriti da se vrijeme računa prije i poslije Krista 

nego „prije i poslije početka nove ere” jer je Krist rođen 5 godina prije. „Ne trči na prvu loptu kad se 

pojavi neki novi izraz”, naučila me profesorica iz hrvatskog kad sam pod utjecajem filma s filmskom 

divom taj pokret nazvao divizam. Napisao sam to u zadaći i dobio negativnu ocjenu. Zbog izostanka 

s nastave za jedan Božić dobio sam i ukor.

Novinarski radovi učenika srednjih škola

370 // LiDraNo 2017.



Paralelno ste polazili gimnaziju i zanatsku školu. Koliko je to bilo zahtjevno?

Budući da se nisam iskazao kao sportaš ili glazbenik, odlučio sam prihvatiti izazov da paralelno 

idem u gimnaziju i završim alatničarski zanat. Bio sam na radnom mjestu u 6 ujutro, a popodne u 

gimnaziji. Kao alatničarski znanstvenik ipak uzimam u obzir temeljno znanje jer se sve temelji na 

alatima. Nema računala bez alata, ali ima alata bez računala. Ljudska ruka je prvi alat. Leonardo je 

rekao: umjetnost je zanat plus „ono nešto”.

Plastika je najzeleniji materijal

Završili ste Fakultet strojarstva i brodogradnje, a nakon doktorata u Njemačkoj vratili ste se u 

Hrvatsku kao najmlađi doktor znanosti.

Reći ću nešto što bi svatko skrivao - nisam bio osobit učenik ni student, samo dobar, a za di-

plomski rad dobio sam dovoljan - razišao sam se s povjerenstvom. No, 1968. prof. Menges u Aache-

nu nakon 5 minuta razgovora rekao mi je da odem u obilazak instituta i dao mi prvu stipendiju 

DAAD-a. Rezultat istraživanja koje sam napravio bio je: „Doći ćeš ti opet!”. Dobio sam Humboldto-

vu stipendiju i uistinu bio najmlađi doktor znanosti. 

Kako se dalje razvijala Vaša znanstvena karijera? Kako je zvanje postalo Vaš poziv? 

Mogu dokazati da su ljudi na temelju razgovora sa mnom birali mene. Prvi je bio ugledni fran-

cuski profesor koji mi je napisao preporuku na koju sam jako ponosan - da sam iskazao veliku in-

telektualnu znatiželju. Nitko me nije pitao koliko imam radova i citata jer te priče mogu izračunati 

tajnice, već su procjenjivali moj potencijal, tj. imam li ideje.

Dobili ste mnogo nagrada i priznanja. Koje biste od njih izdvojili?

Apsolutno je najvažnija nagrada Američkog društva plastičara kao najbolji nastavnik s područja 

plastike i gume (jedini izvan SAD-a). A prvo društveno priznanje bila je republička nagrada „Nikola 

Tesla”. 

Od Fausta Vrančića do Frane Petrića

Kako ste se odlučili na bavljenje jezikoslovljem pored tehničkih znanosti? Odakle potreba za 

stvaranjem novih riječi?

Izgleda da imam prirodnu žicu za to. Okidač je bio kad sam se počeo baviti kalupima i napisao 

da trebamo svoju terminologiju. Rezultat je vidljiv danas na internetu. Moja supruga Ranka i ja 

objavili smo rječnik koji ima više od 12.500 hrvatskih naziva s engleskim i njemačkim ekvivalenti-

ma. To je posao od pola stoljeća. 

Što nam možete reći o džezu i kako ste došli u doticaj s njim? Saznali smo da obožavate i 

humor te razmjenjujete takve materijale putem interneta.

Bio sam znatiželjan i pročitao neku knjigu o džezu te postavio pitanja urednicima na Radiju Za-

greb. Pozvali su me na razgovor i nekako je došlo do toga da sam sa svojim pločama 1959. pripre-

mio prvu džez emisiju. A humor - ne znam baš pričati dobre viceve, ali očito ih znam izabrati. Ljudi 

mi šalju jako puno priloga i moj je zadatak isključivo prenijeti ih. 

Na Vašemu širokom spektru interesa nalazi se i filozofija. Kako ste djelovali na tom području?

Filozofi su me naučili da ne znam povijest filozofije u smislu tko je na kojoj stranici u kojem djelu 

rekao to i to, ali znam filozofski misliti. Slučajno sam došao na Dane Frane Petrića jer ljetujem na 

Cresu. Postavio sam koncept usporedbe Platonove idealne države i čovječjeg djela. Prvi put dogo-
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dilo se da je urednik pročitao zbornik od prvog do zadnjeg teksta. Zbog uspješnog vođenja skupa 

izabran sam u Upravni odbor Hrvatskoga filozofskog društva.

Ima li nade za nas mlade?

Kao sveučilišni profesor jeste li uspjeli zadržati ljubav prema svome pozivu?  

Kakvi su bili studenti? 

I dalje s njima održavam veze, a neki su u stanju citirati rečenice koje sam odavno zaboravio. S 

nekolicinom, koji su već u penziji, i na trajnoj bazi. 

Što očekujete od budućih generacija „smomibijaca” koje definirate kao post-zombije?

Mi trebamo obrazovati i odgajati za trans-Z generaciju. To je ona rođena iza 2010. Mnogi će od 

njih doživjeti i 22. st. Promijenit će puno radnih mjesta. Mnoga radna mjesta će nestati, mnoga će 

nastati. U neuspješnome školskom sustavu forsira se koncept odgoja i obrazovanja ljudi koji nema-

ju vlastite stavove, a to je definicija zombija - mrtva bića. Veliki je problem s ugradnjom umjetnog 

sloja inteligencije. Bit ćete okruženi robotima, a to će za trans-Z generaciju biti posve normalna 

stvar. No, svari su uvijek negdje između. Moramo sačuvati vrijednosti iz prošlosti, ali moramo se 

nečega i odreći!

Tea Pintar, 2. razred

I. gimnazija

Voditeljica: Antonija Sikavica Joler
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Nataša Devčić, mentor: Damir Brčić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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KAD JE VRIJEME ZA PROMJENU PREHRANE?

Pravi je trenutak sad
Ne čekajte da se kilogrami skupe ili, još gore, da dođe do bolesti

Dvadesetprvo stoljeće sa sobom je donijelo potpuno drugačiji način života. Sve se više toga 

obavlja usputno i bez većeg ulaganja vremena i pažnje, a zapostavlja se kvaliteta života. Ljudi u 

žurbi posežu za junk foodom bez dovoljno obazrivosti prema svom zdravlju i organizmu. Ipak, dođe 

trenutak kad se odlučuju na promjenu prehrane, zbog primoranosti ili želje. U toj se priči nađu oso-

be koje su se dokopale literature o zdravoj prehrani, kojima su uspostavljenje određene dijagnoze, 

koje se osvijeste radi fizičkog izgleda, a svima je zajednička želja za boljim i zdravijim životom. 

Hranu ne konzumiramo samo da bismo zadovoljili želudac, već kao prirodni lijek ili pak preven-

tivno. Nepravilna je prehrana uzrok mnogim bolestima, a alternativna medicina tvrdi da odgovara-

juća prehrana rješava sve zdravstvene tegobe. Upravo je to jedan od glavnih motiva za promjenu. 

Dijete - kratkoročna i štetna rješenja

Svatko se susreo s različitim savjetima o načinima prehrane, no malo tko odluči reducirati svoju 

prehranu sukladno svojim potrebama. Poznato je da ljudi nezadovoljni svojim izgledom prvenstve-

no posežu za različitim dijetama, koje, generalizirano, nisu zdrave. UN dijeta, Dukanova dijeta, At-

kinsonova dijeta, limun dijeta, šok dijeta, dijeta prema sunčevim mijenama, ekspres dijeta, dijeta s 

jajima, samo su neke od danas zastupljenih i prihvaćenih u svijetu. Uz razne glasine i znanstveno je 

dokazana štetnost nekih od njih. Od navedenih, Dukanova je dijeta nekoliko godina za redom pro-

glašavana najštetnijom. Tako se, na primjer, dijete koje potpuno isključuju određeni tip namirnica 

ili one koje se temelje na neraznovrsnoj prehrani ili farmaceutskim preparatima smatraju najopa-

snijima. Važno je reći da je tjelovježba uz reduciranu, zdravu prehranu najbolji put prema željenom 

tjelesnom izgledu. No, čak i kada vježbanje ne dovodi do željenih rezultata, ne valja posezati za 

dijetama.

Jedan od razloga jest činjenica da su dijete kratkoročna rješenja jer se kilogrami izgubljeni di-

jetom vraćaju znatno lakše i brže nego što mnogi očekuju. Uz to, većina dijeta organizmu ne osi-

gurava dovoljno vitamina i minerala, a lako se pojave kardiovaskularni problemi i bolesti jetre. Sve 

u svemu, govoreći o dijeti, valja reći da bi pojam dijeta trebao podrazumijevati izbacivanje štetnih 

namirnica uz prakticiranje redovne fizičke aktivnosti.

Hrana kao lijek

Kad dođe do bolesti, većina ljudi najprije mijenja način prehrane jer, kako kaže poslovica, ono 

smo što jedemo. Tako je, osim fizičkog izgleda, upravo ugroženo zdravlje jedan od najčešćih motiva 

za promjenu prehrane. Tada čovjek poseže za bilo kakvim sredstvom koje će mu pomoći, a slijede-

ći preporuke alternativne medicine, koja je sve prihvaćenija, prvo što ljudi mijenjaju jest prehrana. 

Namirnice s kojima se svaki dan susreću pažljivije biraju, uvode one koje nisu imali naviku konzu-

mirati, a sve jer je u zdravom tijelu zdrav duh. Štoviše, pravilna prehrana dokazano je, uz pravilan 

san, najbitniji faktor zdravog života. Vjerujući da je hrana lijek, mnogima bitan dio obroka postaju 

različite žitarice, voće, povrće, a manje masna, teška hrana. Problem nastupa kad se na papir sta-

ve cijene tzv. zdravih i nezdravih namirnica, pa u svijetu pogođenom ekonomskom krizom mnogi 

nemaju uvjete za zdravu prehranu. Tako jedan zdravi doručak koji se, na primjer, sastoji od svježeg 

Novinarski radovi učenika srednjih škola

374 // LiDraNo 2017.



sira, lanenog ulja i sjemenki, meda i voćke te cijeđenog soka, košta otprilike četrdeset kuna. S dru-

ge strane, doručak koji se sastoji od neke vrste peciva i jogurta koštao bi oko deset kuna. 

Polugotova hrana koju možemo kupiti u trgovinama zamjenjuje sve češće svježe povrće, ribu i 

meso, a restorani brze prehrane niču jednakom brzinom kojom pripravljaju hranu. Jedan od vode-

ćih fastfoodova koji možemo posjetiti i u Lijepoj Našoj broji čak 36 525 restorana u cijelom svijetu, 

a uz njega postoje i brojni drugi. Jeftinije je i brže prakticirati takvu prehranu, ali koju cijenu plaća 

naše zdravlje? 

Marcela Mikulić, 3. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić

Antonela Šurbek, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Prirodno          
Znam da je tema tolerancije možda već malo potrošena, ali o toj temi ću pisati dok god bude 

potrebno. Možda zato što sama nikada neću shvatiti kako funkcioniraju sve te predrasude kojima 

smo okruženi. Teško je razumski objasniti zašto netko nekog ne podnosi jer ima tamniju put ili voli 

isti spol. Ili vjeruje u Boga različitog od „našeg”? Taj koncept mi je beskrajno besmislen i glup. Jed-

nostavno ne razumijem.

Argument prvi: gumeni bomboni

Ne ulazi mi u glavu zašto bi se itko ikada suprotstavljao ideji da se dvije žene ili dva muškarca 

vjenčaju? Argument prvi: „To nije prirodno.” Što bi to uopće trebalo značiti? Automobili nisu pri-

rodni, gumeni bomboni, bar koliko nam je do sada poznato, ne rastu na granama, a opet ih jedemo. 

Niti hlače nisu došle iz prirode, a opet ih nosimo. Ništa od navedenog nije prirodno, ali nitko se ne 

bori protiv toga, zar ne? Ja ne mogu nikome zabraniti da vozi auto, jede gumene bombone ili nosi 

hlače - a zašto i bih? Ako netko ne voli gumene bombone, nitko ga ne tjera da ih jede. Čak i ako 

vas iz nekog meni nepojmljivog razloga ideja o vjenčanju dvaju muškaraca ljuti, zašto organizirati 

protest? Ja recimo, ne volim jesti bundevu pa me ne vidite da zbog toga organiziram proteste ili 

pišem eseje na internetu o svojoj mržnji prema bundevama. Ne volim bundeve, ne jedem bundeve. 

Shvaćate? 

Argument drugi: knjiga

U Bibliji je zapisano da muškarac s muškarcem ne smije leći kao što liježe sa ženom. E sad, ja 

nisam nikada bila religiozna, zato što sam tako odgojena, i budući da poštujem ljude koji to jesu, to 

je u redu. Međutim, ovaj argument mi ima najmanje smisla jer što ako osoba nije religiozna? Zašto 

bi nekog ateista bilo briga što piše u knjizi koja mu ništa ne znači? Zašto ta jedna iznimka? A što 

je s drugim stvarima zapisanima u Bibliji poput ubojstava, mučenja, incesta i sličnih grozota? Neću 

raspravljati o tome postoji li Bog ili ne, ali ako postoji, mislim da bi bio tolerantan prema onima koji 

to zaslužuju ako je zaista tako pun ljubavi spram ljudi kako vjera kaže. 

Argument treći: magične moći

„Prizori homoseksualaca u medijima i stvarnom životu pretvorit će i našu djecu u homoseksu-

alce.” Ovaj argument mi je jednostavno apsurdan i smiješan. Kao prvo, pa što ako se to i dogodi? 

Što ako dijete počne prihvaćati sebe, ohrabreno porukama u medijima? Što je u tome loše? Biti 

homoseksualac ne znači biti vukodlak. No, prije svega, trebamo biti svjesni da mediji neće nikoga 

„pretvoriti” u nešto. Ako gledamo mnogo dokumentaraca o morskim spužvama, zar ćemo se pre-

tvoriti u morske spužve? Ja, naprimjer, gledam anime, ali još uvijek nemam magične moći.

Hana Falak, 1. razred

Privatna umjetnička gimnazija s pravom javnosti

Voditelj: Ante Zlatko Stolica
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Mario Bužančić, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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MULTIKULTURALNA ŠKOLA

Različitosti obogaćuju i 
stvaraju toleranciju
Svijet je velik. U njemu se nalaze velike i male države, puno kultura, puno 
različitih tradicija, puno različitih naroda. Tako se u jednoj, možemo reći, 
maloj državi, u njezinom glavnom gradu Zagrebu, nalazi jedna škola, 
Prirodoslovna škola Vladimira Preloga. Ova škola sadrži djeliće cijeloga 
svijeta. 

Ovoga sam rujna krenula u srednju školu koju sam zavoljela istoga trena kada sam kročila u nju. 

Jako je raznolika, puna različitih kultura, puna učenika različitoga podrijetla, učenika sa svih strana 

svijeta. Zapravo, i ja sam specifičnog podrijetla: dolazim iz Palestine! Moje je ime Jamilah Yassin, 

a plaćam kavu svakome tko iz prve pogodi kako se izgovara moje ime!

Poznajem dosta učenika različitih podrijetla i, iskreno, to mi je baš cool! Jako mi je zanimljivo 

slušati o različitim mjestima i kulturama u svijetu. Život je prekratak da bismo obišli čitav svijet i 

upoznali ga u detalje, ali zato postoje prijatelji sa svih strana svijeta. Zapravo, ono najbolje u tome 

je što se svi mi poštujemo; bez obzira na različitost, ne postoje nikakve podjele. Ova je škola jako 

pozitivna i prihvaća svakoga. U ovoj školi, makar došao s Marsa, osjećaš se kao da si kod kuće i to 

mi se jako sviđa. Volim je zvati multikulturalna škola, zato što to i jest istina. Iako je to multikultu-

ralna škola, jedino je važno da si dobar čovjek, sve ostalo i nije bitno, zaista nije.

Zemlja u kojoj rat traje već desetljećima

Kao što sam navela prije, podrijetlom sam iz Palestine. Ona se nalazi na Bliskom istoku između 

Jordana i Sredozemnog mora. U njoj, nažalost, rat traje već 69 godina. Dnevno u Palestini umire 

po stotine ljudi, a svijet ne reagira. Većina ni ne zna što se u Palestini zbiva i zašto tamo traje rat. 

Ukratko, rat u Palestini jedan je od najdugotrajnijih ratova na svijetu. Britanci su okupirali Palestinu 

za vrijeme Prvoga svjetskog rata u kojem su porazili Osmansko Carstvo. Zatim je osnovana Svjet-

ska židovska organizacija. Nakon njezinog osnutka, na prostor Palestine počeli su se doseljavati 

Židovi. Do 1945. godine naselilo se oko 100 000 Židova. 1917. godine donesena je Balfourova de-

klaracija koju je objavila britanska vlada i u kojoj podržava ideju o nacionalnoj domovini za židovski 

narod unutar prostora Palestine. U njoj su zapravo obećali Židovima nešto što nije njihovo. Lako to 

možemo usporediti s Domovinskim ratom u Hrvatskoj gdje se govorilo da Vukovar pripada Srbiji, 

što zapravo nije točno. Balfourova deklaracija je ta koja je pokrenula još veći sukob i nered u Pale-

stini. Osnutak izraelske države proglašen je 14. svibnja 1948. godine. Palestinci se dan-danas pri-

sjećaju 15. svibnja kao dana al-Nakbe ili katastrofe. U siječnju 1964. godine, arapske su zemlje gla-

sovale za stvaranje tijela koje su prozvale Palestinska oslobodilačka organizacija (PLO). Još uvijek 

traju masovni ustanci ili intifade palestinskoga naroda u kojima se oni pokušavaju izboriti za svoju 

zemlju. Ekstremno nasilje nad ljudima, bez obzira na to jesu li to majke, djeca ili očevi, odvijaju se, 

nažalost, svakoga dana. Ponekad se stvarno zapitam: toliko svjetskih organizacija za ljudska prava 

i mir, a ni jedna ne može zaustaviti masakre u Palestini?
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I'm a Palestinian girl in Croatia

Sigurno se pitate kako to da sam u Hrvatskoj. Pokušat ću vam ukratko ispričati svoju kratku 

povijest. Moja je cijela obitelj rođena u Palestini. Za vrijeme rata odselili su se u Jordan. Moj je otac 

iz Jordana došao studirati u Hrvatsku. Nakon što je završio studij, našao je posao i vratio se u Jor-

dan, gdje je upoznao moju majku. Moji roditelji došli su živjeti u Hrvatsku jer je moj otac tu radio. I 

tako smo ostali živjeti u Hrvatskoj. Tu sam se i rodila, kao i moji mlađi brat i sestra. Palestina ima 

dosta široku, dugu i lijepu tradiciju, koju kao obitelj pokušavamo zadržati i izvan Palestine. Kada 

se spominje palestinka tradicija, najpoznatija su tradicionalna jela i narodna nošnja koja se i danas 

nosi na nekim područjima u Palestini. Imam ih nekoliko kod kuće. Jako su lijepe. Glavni su sastojci 

palestinske kuhinje masline, maslinovo ulje, sir i za'atar (mješavina origana, timijana, sezama i vr-

ste arapskog začina koji se zove simmak). Neka su od tradicionalnih palestinskih jela (koja su jako 

fina): Šurabat adas (juha od leće), Maqluba (upside down, tj. obrnuto riža) koja se tako zove zbog 

postupka u pripremi gdje se tepsiju polako okrene dok cijela količina riže ne izađe, Fatuš (salata s 

osušenim kruhom) i Mtabal (umak od patlidžana).

Palestinske su obitelji vrlo velike, ali su svi jako povezani i bliski. Također, jako su bliski sa susje-

dima. Na vjenčanjima se daruju novac i zlato. Dan prije vjenčanja mladenci imaju svoje mladenačke 

večeri na kojima se pleše tradicionalni palestinski ples u skupini koji se zove Al-dabke. Kod kuće 

s obitelji govorim na arapskom, ali ponekad znamo razgovarati i na hrvatskom jeziku. Arapski se 

jezik jako razlikuje od hrvatskoga, naravno, jer su različitih korijena. Navodi se da je arapski jezik 

znatno teži za naučiti od hrvatskoga jezika, ali meni je baš nekako obrnuto. Možda zato što mi je 

arapski materinski jezik. Ipak, slažem se kada je u pitanju gramatika. 

Palestina i Jordan - klupa do klupe

Moj prijatelj i kolega iz razreda, Ammar Al Issa, također je specifičnoga podrijetla. Njegov je 

otac iz Jordana, a njegova majka je iz Bosne i Hercegovine. Živi u Hrvatskoj zbog toga što su se 

njegovi roditelji upoznali u Zagrebu. Njegova je majka u Zagreb došla kao izbjeglica Domovinsko-

ga rata, a otac mu je u tadašnju Jugoslaviju došao studirati. Njegov materinski jezik je hrvatski, ali 

njegovu je ocu arapski, a majci srpsko-hrvatski. On također zna arapski. Zanimljiv je podatak da su 

na prostoru Jordana, gdje mu je otac rođen, u Ramthi, nekoć Jordanci bili Beduini. Jedan od njiho-

vih običaja je da se svi okupe i sjednu na pod oko tepsije iz koje svi jedu. Također je jedan od obi-

čaja da, kada starija osoba uđe u sobu, svi moraju ustati i ponuditi svoje mjesto. Ti običaji se dosta 

razlikuju od europskih i rijetko kada se viđaju. 

Pitala sam Ammara što misli o našoj školi gledajući na nju kao multikulturalnu školu. Rekao je 

kako misli da je svaka škola puno funkcionalnija kada ima više različitih nacionalnosti jer ima više 

različitih mišljenja i djela, a to dovodi do veće produktivnosti. Također misli da se naša škola odlič-

no nosi s multinacionalnošću, s obzirom na to da se u nekim školama, nažalost, događaju problemi 

što se toga tiče.

Pitala sam još puno učenika i svi su rekli da im je to jako lijepo jer se lako može saznati nešto o 

kulturama drugih naroda i da nas to čini tolerantnijima prema bilo kakvim različitostima. Mnogi su 

rekli kako su u našoj školi svi jednaki i da se zapravo uopće ne gledaju različitosti.

Jako je lijepo imati prijatelje s različitih strana svijeta. Lijepo je biti jedan takav prijatelj, koji 

uči od svojih prijatelja, ali i oni nauče nešto od njega. To nas, ljude, i čini posebnima. To što smo 

različiti, to što učimo jedni od drugih. Zamislite svijet bez ikakvih razlika. Sigurna sam da ne bi bio 

tako zanimljiv i lijep kao što jest.

Jamilah Yassin, 1. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Henrieta Barbarić
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MATURALNO PUTOVANJE U PRAG I  MÜNCHEN

Rekli su nam da je tamo sve jeftino!
Šest razreda, (3.c, a, e, n, j i g) krenulo je 2. rujna, u rane jutarnje sate, na 
putovanje o kojem mašta svaki srednjoškolac - maturalac. Cilj nam je bio da 
u sedam dana posjetimo poznate bavarske dvorce, München, Plzen, Zlatni 
Prag i vidimo malo Beča

Opaska: S obzirom na niske cijene juhe od hmelja u Njemačkoj i Češkoj, molim da se podaci u 

ovom tekstu, poput vremena i točnog plana puta, ne uzimaju kao točne činjenice. 

U ranim jutarnjim (ili kasnim večernjim, ovisno o ritmu vašega socijalnoga života), sastali smo 

se na parkiralištu iza škole gdje su nas čekala dva autobusa spremna za polazak. Umorno tetura-

jući, ukrcali smo se u nadi da se nećemo potpuno razbuditi te da ćemo nastaviti sa slatkim snom 

čim se počnemo kotrljati cestom. Hvala Bogu, naš se autobus odlučio na spokojan i tih put: svi su 

spustili sjedala, stavili naočale i kapuljače na glavu i odlutali u zemlju snova. Koliko saznajemo, ta-

kva situacija nije bila i u drugom busu; strka kod njih nastala je već na granici kada su sat i pol vre-

mena proveli razgledavajući naplatne kućice na graničnom prijelazu čekajući da otac jedne mlade 

dame, koja je izrazila želju ostati anonimna, dostavi osobnu iskaznicu. Oko dvanaest sati stigli smo 

do jezera Chiemsee i brodom se prevezli do prvog od tri veličanstvena dvorca Bavarske: dvorca 

Herrenchiemsee, tzv. bavarskoga Versaillesa. Razgledali smo malo sve te raskošne, prenakićene 

prostorije koje je mladi Ludwig jedva koristio. Pofotkali smo se pored fontana koje su ljepše od ve-

ćine onih u Zagrebu (spavaš li mirno, Bandiću, Milane?) i nastavili put prema Münchenu. Nakon do-

laska, smjestili smo se u hostel i otišli na večeru napokon pojesti nešto što nije sendvič. Navečer 

smo posjetili nekoliko lokalnih kafića da bismo degustirali što nam München nudi. 

Dvorac, dvorac i centar

Drugi dan započeo je prerano. Već oko 6 ujutro podizali su nas iz kreveta i poslali prema auto-

busu u kojem smo dobili nekakav obrok koji se samo u nekom drugom svemiru može zvati doručak. 

Prvi na redu bio je dvorac Linderhof; jedini dovršen za vrijeme Ludwigova života. Nakon toga slije-

dio je posjet Neuschwansteinu, dvorcu koji je sam Walt Disney uzeo za primjer dvorca iz bajke. Na 

našu žalost, put do dvorca uključivao je kardiovaskularne vježbe jer se dvorac nalazio na brdu, ali 

sve se isplatilo samo zbog pogleda koji dvorac pruža. Zatim smo se uputili natrag do Münchena u 

razgled grada: Marienplatz, Stara gradska vijećnica, bavarski parlament… Tu večer odlučili smo se 

malo više provesti pa smo, nakon kafića, odlučili opskrbiti se u Lidlu i na obližnjoj benzinskoj pumpi 

(na oba su mjesta radili naši ljudi pa sporazumijevanje nije bilo teško). Međutim, profesori i osoblje 

hostela odlučili su ujediniti snage pa smo u krevetu bili prije planiranog vremena.

Zlatne pivnice

Napustili smo München i Njemačku te se prvo uputili prema Plzenu - najvećem gradu zapadne 

Češke, koji je osnovao Vjenceslav II. Nije ni čudo da je Plzen bio centar katoličanstva jer svaka gra-

đevina koju smo razgledali imala je religijska obilježja: Katedrala Sv. Bartolomea, franjevački samo-

stan... Usprkos svemu, taj mali grad danas je, po slobodnoj procjeni, zamišljen da cijeli bude dom 

za osobe u godinama. Posjetili smo i ono bitno: pivovaru Pilser Urquell gdje nam, nažalost, nisu 

dopustili da degustiramo proizvode. Navečer smo stigli u Prag, saznali u kojim su sobama odsjeli 
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profesori (zbog taktičkih razloga), smjestili se u svoje sobe, presvukli i krenuli u večernji izlazak; 

najprije u klub, ali se, u okrilju noći, zabava nastavila i u hotelu. 

Prof., kada će slobodno? 

Sljedeća tri dana razgledali smo sve što se u Pragu razgledati dalo. Prvi dan: katedrala Sv. Vida, 

šetnja Zlatnom uličicom i Karlovim mostom i razgled mnogobrojnih povijesnih praških četvrti. Na-

večer smo dobili punih sat vremena za slobodan izlazak, ali čak ni taj očajnički pokušaj profesora 

da nas obuzdaju nije neke od nas spriječio da u pivnicama oborimo i po koji Gunnissesov rekord u 

- probajte pogoditi čemu. Drugi dan opet razgledavanje: Narodno kazalište, Akademija znanosti, 

Stari grad, Staro židovsko groblje i mnoge druge zanimljive građevine. Vožnja brodom po Vltavi uz 

obilan ručak razbila je malo monotoniju religijskih građevina koje, ipak, malo krenu dosađivati na-

kon što ih pogledate tri ili četiri zaredom. Također nas se dojmila i replika Eiffelova tornja na brdu 

Petrin na koju su se oni s najboljom kondicijom čak odlučili i popeti. Posjetili smo i muzej ogledala 

koji se nalazi pored spomenute replike i zapravo je najzanimljivije i najzabavnije bilo tamo. Trećeg 

dana u Pragu već se vidjela oronulost i isušenost na našim licima. Nakon doručka jedan autobus 

posjetio je praški zoološki vrt, a drugi Kutnu Horu i zrakoplovni muzej (ovima u zoološkom bilo je 

bolje...). Kako je ta večer bila posljednja u Pragu, uspjeli smo skupiti zadnje atome energije i uložiti 

ih u plesanje i pjevanje, u kojem su nam se pridružili čak i profesori, do kasno u noć. 

Ajme, još moramo u Beč!

Zadnji smo dan užurbano krenuli prema Beču. Iskrcali su nas blizu dvorca Schönbrunn u kojem 

smo razgledali te poznate vrtove, pofotkali se i ukrcali natrag u autobus. Izletjeli smo iz njega u 

centru grada, na brzinu obišli: Mariahilferstrasse, katedralu, Karntner ulicu, Stari grad i još nekoli-

ko lokaliteta. Neki su od nas na kratko posjetili i Prirodoslovni muzej, ali za te ćete doživljaje mora-

ti pitati njih. Popodne smo, iscrpljeni od previše trošenja energije i života, krenuli prema Zagrebu. 

Kao i na početku, svi su odlučili ubiti oko tih pet-šest sati. Po dolasku, poispadali smo iz autobusa, 

pozdravili se s roditeljima i nastavili počinak u automobilu i, kasnije, toplom krevetu.

Sljedeći smo dan morali na nastavu. 

Matej Vukasović, 4. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Henrieta Barbarić
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INTERVJU SA SANJINOM HASANEFENDIĆEM I  DANIJELOM BADANJKOM

Škola u močvari
Sanjin Hasanefendić i Danijel Badanjak dvojica su od trojice voditelja poznatoga zagrebačkog 

kluba Močvara. Povod za razgovor sa simpatičnim voditeljskim dvojcem suradnja je Klasične gi-

mnazije s klubom povodom 410. obljetnice škole na projektu Klasična u Močvari, koji je započeo 

izložbom i koncertom održanima u klubu 14. prosinca 2016. godine. Nakon izložbe fotografija naše 

maturantice Sare Milić na kojima su bili učenici odjeveni u kostime, koje je za Antičku dramsku 

skupinu izradila Kostimografska skupina škole, i koncerta, na kojemu su nastupali školski bendovi, 

odlučili smo razgovarati sa Sanjinom i Danijelom o klubu, o projektima na kojima rade i o suradnji 

sa srednjim školama…

Sanjine, koliko dugo Močvara postoji i je li i prije radila jednako uspješno kao što radi i danas?

Ove, 2017. godine Močvara slavi punoljetnost. Kao i svake godine rođendan obilježavamo zani-

mljivim glazbenim, ali i neglazbenim, odnosno, kazališnim i književnim projektima i manifestacijama 

u klubu. Klub je osnovalo Udruženje za razvoj kulture, poznatije kao URK. U Zagrebu tada nije bilo mno-

go mjesta gdje bi izlazila alternativna ekipa pa je naš projekt Močvara prolazio od samoga početka.

Danijele, kako postati voditelj Močvare, što ta osoba radi i kakve su joj kvalifikacije?

Vjerujem da se i Sanjin slaže sa mnom da je Močvara, što se toga tiče, vrlo neobična. Naime, tri su 

voditelja Močvare kao kluba. Ali mnogo je više voditelja projekata. Najvažnije je biti entuzijastičan! 

Bitno je, također, biti otvoren i pristupačan. Saslušati sve potencijalne voditelje projekata koji dođu 

s izvrsnim ili manje izvrsnim idejama. Svatko, u svakom trenutku može doći k nama sa svojom idejom 

o projektu, programu i mi ćemo je razmotriti. Spremi smo eksperimentirati, znaš ono, ne znamo što 

će se dogoditi, ali ćemo pokušati! Prema tome, voditelj Močvare u principu je osoba koja slaže pro-

grame i projekte. Što se tiče kvalifikacija, ponavljam, samo da je spretan, entuzijastičan i pravedan!

Danijele, kakvim se sve projektima bavite u Močvari? Klub je poznat po svojemu širokom 

glazbenom programu, no bavite se i književnošću i kazalištem. Jesu li takvi projekti novost, kako 

posjetitelji reagiraju na njih?

Klub radi na raznim frontama nezavisne kulture. Za početak, jedan od važnijih projekata jest 

upravo pomaganje mladim, demo bendovima. Recimo, punk-rock bend Brkovi u Močvari su imali 

svoj prvi koncert za 30 do 40 ljudi. I članovi Kawasaki3p-a s toncem Brkova popločili su terasu Mo-

čvare. Program vrluda od radionica poput Močvarnoga laboratorija, u sklopu kojega smo imali i pro-

jekt Klasična u Močvari, čiji je voditelj upravo naš Sanjin, do filmskih, književnih i kazališnih večeri. 

Mi u principu dajemo mogućnost mladim, neafirmiranim bendovima i umjetnicima da se probiju.

Sanjin se nadovezao...

Poanta je u tome da je Močvara otvorena za svaku suradnju i rad sa svim mladim ljudima. A što 

se tiče konkretnih projekata, tu je naš Mario Kovač, koji vodi projekt KUM (Kazalište u Močvari), koji 

se događa dugi niz godina i koji je jako uspješan. Također, tu je i Iva Simić, koja vodi filmske večeri 

u Močvari. U igri je i projekt Subotica express, u kojemu oni u Močvaru šalju svoje bendove, a mi iz 

Zagreba njima šaljemo svoje. Sumirajući, Močvara je imala milijun tih projekata koji imaju težinu!
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Danijele, kakva je percepcija Močvare u javnosti i među mladima?

Čisti čušpajz! Ima svega po malo. Ali, mi volimo tu kaotičnost. Znaš, kad ti se sluša narodnjak, 

ideš u H2O, kad ti se sluša rock, ideš u Hard Place ili u Jabuku. Močvara je šarena i izmiješana uz-

duž i poprijeko. Imaš ljude koji idu samo na Balkan rock ili na Dirty Dancing program u Močvari, ali 

imaš i ekipu koja ide na apsolutno sve jer im je sve fora. Tu doslovno možeš doživjeti sve! Volimo 

što nam dolazi mnogo tinejdžera. Nažalost, primjećujemo da je mladih sve manje i manje na kon-

certima generalno. To nam se ne sviđa, ne želimo zvučati staromodno, ali mi smo u njihovim go-

dinama mnogo više uživali u glazbi. Dolaze na slušaone i na partije, ali na koncertima ih je uistinu 

sve manje.

Sanjine, otkad surađujete sa srednjim školama i koji su rezultati takve suradnje? Kakvi su Vaši 

dojmovi o suradnji s klasičarima?

Počelo je suradnjom sa ŠPUD-om, Školom primijenjene umjetnosti i dizajna u Zagrebu, i udru-

gom UBU, u kojoj su bivši špudovci. To je jedna fantastična udruga koja vrvi mladim entuzijastima. 

Naime, dugo smo planirali nekakvu suradnju sa srednjim školama i igrom slučaja započeli smo je 

sa ŠPUD-om. Došli smo na ideju da učenici te škole dizajniraju plakate za klupske događaje. Močva-

ra je prepoznatljiva po svojim vizualnim karakteristikama zahvaljujući fantastičnim umjetnicima i 

učenicima. I tako, korak po korak izbio je događaj Primijenjena u Močvari, baš kao i Klasična u Mo-

čvari. Obožavamo suradnju sa školama. Volimo omogućiti učenicima da se upoznaju s kulturnom 

scenom u Hrvatskoj, pa i u svijetu. U ŠPUD-u je suradnja s Močvarom ušla u školski kurikul kao 

izvannastavna aktivnost. Nadamo se da će tako biti i s našim novim prijateljima iz Klasične!

Kako biste opisali položaj nezavisne kulture u Zagrebu?

Položaj nezavisne kulture uvijek je težak. Ovisi o hrpi političkih pitanja. Nadamo se da će biti 

bolje, ali po našem mišljenju to je nekonkretna situacija koja ovisi i koja se mijenja iz godine u godi-

nu… Baš je per aspera ad astra!

Danijele, Vi ste administrator klupske stranice na stranici Facebook. Smatrate li da je 

prisutnost na društvenim mrežama bitna i za klubove koji su već prepoznatljivi i imaju kultni 

status?

Da, imamo više od 30 tisuća lajkova na Fejsu, Twitteru i Instagramu. Komunikacija s fanovima 

jako je bitna. Imamo newsletter za fanove preko kojega nam se mogu obratiti i newsletter preko 

kojega objavljujemo informacije o nadolazećim događajima. Imamo mail koji je za medije, ali i za 

fanove. Za Đimija Stanića, koji je nedavno gostovao kod nas, imali smo 22 najave na portalima. 

Aktivni smo i na Radiju Student. Pokušavamo dati sve od sebe i biti u kontaktu sa svima! Također, 

Facebook je koristan za različite akcije koje radimo. Postoji analiza svih ljudi koji su lajkali stranicu 

i mi možemo zatražiti da nam profiliraju sve cure i sve dečke. I onda složimo akciju da je za cure 

na Valentinovo upad u Močvaru besplatan, a za dečke nije! Ciljano idemo u publiku i pokušavamo 

doprijeti do nje svim snagama!

Zašto biste Močvaru preporučili mladima? 

Sanjin...

Moja osnovna preporuka za dolazak u Močvaru upravo je suradnja s mladima. Osim što imamo 

genijalan program, partije i glazbene i neglazbene događaje, klub je mjesto koje svih ovih godina 

pruža mladima različite mogućnosti za rad i suradnju. Možeš doći, volontirati i upoznati se s ljudi-

ma, pa na kraju i predložiti program i za nepunih mjesec dana voditi ga u klubu. To je jedinstvena 

situacija u gradu.
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Danijel...

Svaki dan pružamo drukčiji program i projekt. Koliko god šaren bio, nije profiliran za jedan tip 

ljudi. Svakomu može biti zanimljivo i svatko se može naći bar u jednome programu. Jučer smo ugo-

stili Đimija Stanića, danas je Balkan rock, a sutra je Funky disco night… Svi su dobrodošli u Močvaru!

Laura Vučković, 2. razred

Klasična gimnazija

Voditelj: Igor Medić

Tea Švarić, mentorica: Judita Šercar, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Soundtrack mog života
Razgovarale smo s hrvatskim glazbenikom, skladateljem, gitaristom, bivšim 
predsjednikom i jednim od osnivača Hrvatske Glazbene Unije, članom 
Hrvatskog društva skladatelja i Hrvatske zajednice samostalnih umjetnika 
te jednim od osnivača grupe Parni Valjak, jedne od najpopularnijih grupa na 
ovim prostorima još od 1975. Sve je to jedan čovjek, Husein Hasanefendić 
zvani Hus. 

SEVAP JE SEVAP

22. veljače održali ste u Lisinskom humanitarni koncert za pomoć djeci bez odgovarajuće rodi-

teljske skrbi iz dječjih domova i udomiteljskih obitelji, a koja žele nastaviti sa svojim obrazovanjem. 

Kako je došlo do vašeg uključenja u tu akciju?

- Mi imamo neki interni dogovor unutar benda da malo i dijelimo. Jednostavno, čovjek kada do-

biva nešto od života, ima potrebu to na neki način i vratiti. Dobro je činiti dobro jer se uvijek dobro 

dobrim na kraju vraća. U Bosni postoji izraz: „Sevap je činiti sevap”,tako da je ovo jedna od stvari 

koja je dobrim djelom i tim razlogom podcrtana. Grijeh je da neki potencijali, neki mogući talenti 

ostanu nerealizirani zbog materijalnih problema. 

Ime Parni Valjak?

- Naša povijest kreće od Grupe 220 s kojom smo, po mom mišljenju, stvarno bili ispred svoga 

vremena. Kada smo snimali album Slike, naš tonmajstor Nenad Zubak nije htio pjevati. Bili smo pri-

siljeni naći frontmena, i tako smo pronašli Akija. Mi smo svi imali u Zagrebu neku sigurnost i podrš-

ku obitelji i prijatelja, ali on je došao sam iz Skopja. To nas je prisililo da se više profesionaliziramo. 

Tako je nastao novi bend. Prva pjesma koju smo počeli vježbati je „Ja sam parni valjak” jer je to bila 

moja prva gotova pjesma. Kada smo razmišljali kako bi se nazvali, naš pokojni basist Zlatko Miksić 

„Fuma” je odmah dao ideju, pa zašto ne bi bili Parni Valjak? To nam je zapravo odlično leglo, pogo-

tovo jer su u to vrijeme svi bendovi imali takva nekakva imena, Teška industrija, Buldožeri i ostali. 

SPOJILA NAS JE ŽELJA

Još uvijek osvajate hrvatske top ljestvice, uspijevate se održati unatoč svim promjenama na 

sceni i u društvu. Kako ste opstali na sceni? 

- Mora se raditi u nekom kontinuitetu. Koliko god banalno zvučalo, relativno rano smo postali 

uspješni, a to znači da smo mogli živjeti od toga. Možda grubo zvuči, ali činjenica je da se jedino 

tako možeš nečemu potpuno posvetiti, pogotovo u godinama kada stiže obitelj i računi. Uspješnost 

je bitna stvar,za nju su, naravno, neophodni talent i sposobnost, a sretna okolnost je i poklapanje 

s ukusom većine ljudi.

Suradnja članova benda koja traje već više od četiri desetljeća sigurno je zabetonirala i čvrsta 

prijateljstva. Raspadanje benda bi vam vjerojatno teško palo i emocionalno i poslovno?

- Kad smo proslavili 30 godina, rekli smo:”To je to.”. U tom trenutku naša vizija budućnosti nije 

bila ružičasta, izgledalo nam je da ne možemo zadržati isti standard. Bitno je da se ljudima pruža 

dobar doživljaj onog što nudiš. Oduvijek smo dizali ljestvicu sami sebi pa tako i drugima, i onda 

shvatiš da ne možeš više tako. I stali smo! Bilo je bolno, ali smo preživjeli. Shvatili smo da se može 

živjeti i bez Parnog Valjka, ali kad smo zajedno, i kad nešto proizvodimo, to nas usrećuje i tada smo 

svoji na svome. Ponovo nas je spojila želja, a ne nužda.
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MANJE JE BILO SKEPSE I APATIJE

Počinje već druga sezona serije „Crno bijeli svijet”. Stalno se vraćamo na 80desete, malo se 

možda i mistificiraju. S obzirom da ste vi iz prve ruke proživjeli te događaje, možete li nam reći 

nekoliko riječi o tome?

- Kad je riječ o seriji, gledao sam, mislim, samo prvu epizodu. Moj doživljaj tog vremena ne po-

dudara se s onim što je prikazano u seriji. Uvijek postoji opasnost, kada se govori o prošlim vreme-

nima, da čovjeka preuzme neka nostalgija. Ta su vremena meni puno nevinija od ovih današnjih, ali 

pitanje je doživljavam li to tako zbog mojeg pomanjkanja šire vizije u to doba. Ono što je činjenica 

jest da smo mi, generacijski gledano, imali više ideala i činilo nam se da imamo veću šansu mije-

njati svijet i činiti ga boljim. Tada, ako si htio razgovarati s nekim, morao si se naći s njim. Manje je 

bilo skepse, manje apatije i te nekakve sive zone u kojoj je danas veliki broj ljudi jer ne vide izlaz iz 

ovoga u čemu jesu. Danas je opasno govoriti da je nekad bilo bolje jer te odmah proglase nostalgi-

čarom. 

Glazba nekad i sad?

- Jedan mi je čovjek da je kada je prvi puta došao u Zagreb imao dojam kako poznaje cijeli grad 

slušajući glazbu koja se tada svirala. Prepoznavao je energiju grada slušajući pjesme, a to znači 

da su pjesme nešto nudile. Pitanje je što danas čovjek može misliti kada dolazi u Split ako ne sluša 

TBF. Danas sve ima taj reklamni tempo. Pjesme na radiju se režu ako su duže od tri minute, sve se 

smišljeno događa kako bi se došlo do kupca. Malo je glazbe danas koja se radi „za dušu”. Generalni 

problem izvođača koji su dugo na sceni je taj što je vrlo teško publici koja vas godinama sluša nu-

diti nove pjesme jer su vezani za stare i one uvijek zadrže svoje mjesto u čovjeku. Mi smo prošle 

godine u 12. mjesecu u Zagrebu svirali koncert za 40 godina karijere. Mislim, to je suluda brojka. 

Tada shvatiš da ljudi koji su rođeni prije četrdeset godina ili su mlađi, ili mrvicu stariji, zapravo ne 

poznaju svijet bez tebe i da si mnogima nekakav soundtrack života. Kad dobijete neku povratnu 

informaciju, da im je neka pjesma značila i da su odrasli i odgojeni uz tvoje tekstove, tada čovjek 

osjeti smisao onoga što radi.

NA SVOJ NAČIN

Rock'n'roll je svjetonazor?

- Mislim da je to prvenstveno neki tip slobode da radiš ono što želiš. Otpor autoritetu je prirod-

na stvar mladim ljudima, oni su principijelno protiv bilo čega, što god to bilo. Moraju proživjeti peri-

od sazrijevanja, da razlikuju dobro od zla. Čovjek je sazrijevanjem sve više protiv gluposti, pohlepe, 

nemorala, što je osnovni problem svijeta ako sve sagledamo s izvorišta problema. Rock'n'roll je 

vrlo često i poza buntovništva i vrsta imidža, ali on može biti prisutan i u klasičnoj glazbi. Po meni 

je i Pogorelić rock'n'roll jer je, mimo svih viđenja, Chopina svirao na svoj način i tako postao velik. 

Nisam za pretince u glazbi, mislim da su to kritičari izmislili kako bi si olakšali život.
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LJUBAV I ZABORAV

Puno vaših pjesama govori o rastancima, trenucima čežnje… Pjesme su često obojane 

melankoličnim tonovima.

- Pjesme su zapravo čežnja za mladošću koja prolazi. Vrijeme ne liječi rane, mislim da što više 

vrijeme prolazi, sve sam ranjiviji. Pjesma Jesen u meni nije posvećena ženi, nego je metafora mla-

dosti. Kada je tužna tematika onda mi je to najčešće metafora prolaznosti, a kada je ljubav u pita-

nju, tada su pjesme zapravo vesele. Ja imam prekrasnu ljubavnu priču, nemam razloga za tužnu 

ljubavnu pjesmu.

Postoji li neka knjiga koja je posebno utjecala na vas?

- Prva knjiga koja je ostavila veliki utisak u mojoj adolescenciji je Wildeova Slika Doriana Greya. 

Prerano sam to pročitao i shvatio da ću umrijeti jednom. Dok si klinac, nisi toga svjestan, a sada 

sam sretan kad se probudim, a da me ništa ne boli. To je knjiga koja me značajno uzdrmala, ali i 

posložila. 

VRIJEME JE DRAGOCJENO

„Ja nisam kao ti, ja se bojim odrasti”. Dijete u vama?

- Neka djeca su nasilno odrasla i nisu imala djetinjstvo. Pogled djeteta ljudi izgube s vremenom, 

a mislim da je taj bezbrižan i idealistički zaigrani pogled dragocjenost koju treba sačuvati koliko 

god je više moguće. Pitanje je omogućava li život da se igrate. A mi se, eto, igramo. Imamo sreću 

da nas prehranjuje to što volimo raditi pa nam i djetinjstvo duže traje.

Što biste poručili nama, postmodernoj djeci rođenoj kasnih devedesetih?

- Iskoristite svoje dragocjeno vrijeme. Ono je nešto što čovjek najlakše olako troši. Užasno mi 

je krivo koliko vremena sam bez veze potrošio. 

Mateja Radoš, 4. razred

X. gimnazija „Ivan Supek”

Voditeljica: Ružica Filipović
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SVJETLO NA KRAJU TUNELA

„Uživo iz pakla”
Dva sata pakla trajala bi vječno bez simbioze glumaca i publike 

Kazališna predstava „Inferno” nastala je prema slavnome Danteovu djelu „Pakao”. Autorice 

predstave Tena Gašparac i Dora Šušković Stipanović prikazale su Danteov Pakao kao monodramu 

upotpunjenu još jednim glumcem koji ipak nije izašao na pozornicu već je iza pozornice izvodio ples 

koji je publika vidjela samo kao sjenu. Glavni glumac koji je vodio predstavu bio je Matija Kačan, a 

glumac iza pozornice, koji je predstavljao Vergilija, Zvonimir Kvesić. Zbog velike važnosti svjetla i 

sjene do izražaja je došao i rad oblikovatelja svjetla Andreja Štefana. Predstava se održala u zagre-

bačkome centru za nezavisnu kulturu i mlade „Pogon Jedinstvo”.

„Tko uđe, nek' se kani svake nade”

Tema Danteova djela prikazana je na suvremen i apstraktan način. Kompozicija i fabula pred-

stave stoga nisu potpuno odgovarale originalnome djelu. Apstraktnost i suvremenost svakako su 

poželjne u modernome kazalištu, ali često mogu dovesti do toga da predstava izgubi svoj smisao. 

Predstava je bitno kompleksnija od djela, što dodatno dolazi do izražaja jer je u pitanju monodra-

ma kojom je bilo izuzetno zahtjevno prikazati Danteovo djelo koje spominje i uključuje mnogo liko-

va. Glumac Matija Kačan odlično je izražavao osjećaje straha, zbunjenosti i kajanja te vrlo vjerno 

prikazao svoju intimnu agoniju kroz koju prolazi u paklu. Predstava stoga nikako nije bila preslika 

Danteova djela već je njime samo inspirirana. Drugi glumac koji se pojavio samo u obliku sjene do-

čarao je ugođaj nečega dalekog, nestvarnog i pomalo zastrašujućeg te na taj način prikazao ugođaj 

kakav predstava koja prikazuje pakao i treba postići.

Ne očekujte živoga Dantea

Predstava nije imala dobro razvijenu radnju jer se na pozornici nije događalo ništa osim mo-

nologa glavnog glumca, a mnogo više potrebno je kako bi se privukla gledateljeva pozornost. No, 

predstava je odličan prikaz moderne umjetnosti, a moderna je umjetnost zahtjevna i apstraktna, ali 

dobra je strana što ju svatko može doživjeti na svoj način kao nešto osobno jer ona nije uklopljena 

u strogi okvir radnje i teme. Cilj je bio navesti gledatelja na promišljanje o samome sebi, svojim gri-

jesima i paklu kao pojmu koji ne mora nužno označavati mjesto gdje „vječno gori vatra” nego pakao 

može biti i u svakome od nas. Mnogim gledateljima predstava se nije svidjela jer su očekivali Dan-

teovo djelo u onome obliku u kojemu su se prvi puta s njime susreli u lektiri. Mislim da bi predstava 

doživjela veći uspjeh kada bi naslovom i temom bila odvojena od Danteova djela jer gledatelji u njoj 

očekuju poznatu radnju koju u predstavi uzaludno traže dok propuštaju glavnu ideju.
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Moderna umjetnost spaja nespojivo

Predstava je ipak namijenjena ozbiljnoj publici jer je njezina tema prikrivena metaforama o ko-

jima treba dosta promišljati kako bi se doista shvatilo njihovo značenje. Kako bismo shvatili ideju 

predstave, nije nužno pročitati i djelo prema kojemu je nastala, što je njezina dobra strana jer je 

tako dostupna i široj publici. Danteovo djelo nastalo je u 14. stoljeću. Od tada se umjetnost razvijala 

i zato je potpuno logično da danas u 21. stoljeću umjetnici imaju potrebu svoje osjećaje i misli izra-

ziti na drugačiji način. Predstava je zaista dobar primjer moderne umjetnosti koja je uzor potražila 

na raskrižju srednjega vijeka i renesanse kao najave novoga doba, ali i novoga čovjeka. 

Ivana Tokmadžić, 2. razred 

I. gimnazija

Voditeljica: Antonija Sikavica Joler

Luka Domladovac, mentor: Matej Pašalić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Zagreb - ljepotan prepun smeća: 
druga strana medalje

Zagreb - najbolja adventska destinacija, i to već drugu godinu zaredom!

To više nije slučaj, to treba cijeniti. S pravom možemo, mi Zagrepčani, biti ponosni na tu činjeni-

cu bez obzira na konkurenciju koja je, kažu neki, bila minimalna. Nekima je, nažalost, strano uvijek 

bolje nego domaće. 

Izvana huj, iznutra fuj!

Zavirimo li malo dalje od centra grada, pogledamo li malo dalje od Bandićevih fontana i proše-

tamo li se novijim gradskim četvrtima, naići ćemo na prekrasne instalacije od svakojakog smeća 

svuda oko nas. Kamo je nestao „bijeli Zagreb grad”, zašto sve više sliči prljavom i slabo očišćenom 

provincijskom gradu ili bolje rečeno nečistom velegradu?

Zar je zamjena nepraktičnih kanta i nakon nekoliko godina preskupa investicija za Grad?

Što najviše upada u oči svakom ekološki barem malo osviještenom građaninu? Hrpe smeća oko 

kanti za smeće jer su one,čini se, baš tako napravljene da budu lak plijen nezasitnim gavranima, 

možda i mačkama i nekim drugim životinjama. I što još više boli, to je što otpad ostaje rasipan da-

nima, pa i tjednima.

I kad se napokon netko u poduzećima odgovornih za čistoću ulica i zelenih površina, Čistoći i 

Zrinjevcu, sjeti da bi se napokon mogla očistiti i naselja izvan centra, nikome od odgovornih u na-

vedenim poduzećima ne pada na pamet da se nesretne kante zamijene praktičnijim, zatvorenim 

ili da se ugradi neka vrsta poklopca ili manjeg otvora na postojeće i tako onemogući pristup živo-

tinjama. Neki će reći da tek onda ne bi nitko bacao otpatke u takve kante: pa tko bi se udostojao 

dignuti poklopac!? 

I spremnici za sortiranje smeća su kod nas često očiti primjer naše niske ekološke svijesti

A kako stoji stvar sa spremnicima za različite vrste otpada? I tu nekultura naših sugrađana i ne-

briga odgovornih dolazi do većeg ili manjeg izražaja. Jedni su toliko osviješteni da pokušaju baciti 

npr. papir u odgovarajući spremnik, ali nemaju vremena da to naprave kako treba, već jednostavno 

odlože kraj spremnika velike kartonske kutije i dr. I tako se stvara gomila otpada koja krasi blizinu 

spremnika i čeka da dođe red za njezino čišćenje. Slično se bogatstvo vidi i kod spremnika za sta-

klo, oko kojih a često ima stakla većih dimenzija više nego u kontejneru. I opet se čeka, čeka godi-

nama da se netko od odgovornih sjeti da spremnici moraju imati dovoljno velike otvore da se bez 

većih zahvata može odbaciti nepotrebna ambalaža i sl. jer naši sugrađani rijetko imaju toliko volje, 

tako razvijenu ekološku kulturu da u često premale otvore polako uguraju sve što im nije potrebno.

Najlakše se riješiti otpada čim se odmota ambalaža. Pa tko pametan traži kantu!

A što se tiče nekulture mladih i onih koji su to nekad bili pa bez problema odbacuju sitnu amba-

lažu i ne gledajući gdje im je najbliža kanta, ili prazne svoje automobilske pepeljare na mjestu gdje 

su parkirali!... Užas! Čisti užas! Čovjek poželi da se takvima naplati drakonska kazna da im tako ne-

što više ne bi palo na pamet. Stari bi purgeri rekli da Zagrepčani koji se tako ponašaju i nisu njegovi 

pravi stanovnici, da su došli od tamo gdje je kanta za smeće luksuz, a glavna preokupacija pomust' 

bika i na kraju godine ga zatući batom po glavi za obilnu gozbu….
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Kako bi bilo lijepo imati kućnog ljubimca koji ne kaka posvuda! 

Svaka čast kućnim ljubimcima, oni su ukras svakog mjesta, ali je mučno vidjeti njihov izmet na-

sred pločnika, a još mučnije biti svjestan da živimo pokraj ljudi kojima uopće ne smeta što njihov 

pas svoj izmet ostavlja na površinama namijenjenim za hodanje ili dječjem igralištu. Stvari su se 

tu pomakle s mrtve točke pa nije rijetko vidjeti da vlasnici pasa čiste za svojim psom, ali još uvijek 

ima previše neodgovornih. Vjerojatno se mnogi boje prizora topljenja snijega i stotine psećih mina 

koje vrebaju na naše cipele! 

Može li se odgovornije i kulturnije pa makar i bez krune?

Moramo vjerovati da se s malo više dobre volje i bolje organiziranosti u javnim poduzećima, 

kao i stalnom brigom o razvoju ekološke kulture u školama i dobrim kućnim odgojem može postići 

realan cilj da živimo u čistijem, a samim tim i ljepšem kvartu. Tek bi onda i prestižna titula najpo-

željnije adventske destinacije dobila pravi smisao. Ovako to priznanje ima pomalo gorak okus: da se 

pita stanare pojedinih četvrti izvan centra bi li im draže bilo da žive i dalje u neurednim četvrtima 

samo da se Zagreb po treći put okiti adventskom krunom, mislimo da bi velika većina odgovorila 

negativno.

Toni Mičković, 3.razred

Geodetska tehnička škola

Voditelj: Nikola Butorac

Lea Boševski, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Žena - od antike do danas   
Kroz stoljeća žene su smatrane fizički, intelektualno i emocionalno slabijim 
spolom. U povijesti su muškarci ali i (što je još začudnije) mnoge žene vidjeli 
žene kao „tvornice” za stvaranje djece, čistačice i kuharice. 

Žena kao pogreška

Veliki starogrčki filozof ali još i veći ženomrzac Aristotel tvrdio je da se žena rađa uslijed po-

greške prirode te da je njezina funkcija da bude posudom za dijete u muškarčevom stvaranju novo-

ga bića. Srećom, drugi je veliki filozof Platon ženi vratio kakvo takvo dostojanstvo pa iako je muški 

rod smatrao jačim od ženskoga, isto je tako napisao da ima žena koje su vrsnije od većine muškara-

ca. To nije neobično kada je jedna žena imenom Diotima, o kojoj on piše, podučila velikoga Sokrata 

najuzvišenijoj ljubavi kao ljubavi ideje. U povijesti se nažalost slabo i površno slijedilo Platona pa 

se i danas žene doživljavaju kao plahe i krhke lutkice koje treba čuvati da izgledaju lijepo i obavljaju 

svoje dužnosti žene i majke. O tome je čak jedan dramatičar imenom Ibsen u 19. stoljeću napisao 

dramu Nora ili Lutkina kuća. I to bi ženama trebao biti cilj: biti lijepe i nasmiješene robinje! Kako bi 

im uopće moglo pasti na pamet da glasaju, sudjeluju u političkim raspravama, ratuju ili imaju kari-

jeru. Naravno, takvi su veliki mislioci zaboravili da su u drevnoj prošlosti živjele žene Amazonke, 

slobodne ratnice kojima su se divili veliki pisci kroz povijest kao što je primjerice Dante. Te su žene 

bile tako velike ratnice da su odsijecale grudi kako bi mogle što bolje napinjati strijele.

Mračniji srednji vijek

Doba koje je doista bilo mračno kada je riječ o diskriminaciji žena svakako je srednji vijek. Žene 

su se smatrale nečistim bićima jer su zbog Evinoga prvog grijeha skrivile izgon iz Edena. Zato nisu 

smjele doticati svete predmete niti oružje. Jedna od najbizarnijih srednjovjekovnih ideja protiv 

žene što sam ikad čula je da je smatrana toliko nečistom da u crkvu nije mogla ući bez vela preko 

lica. Srednjovjekovni oci koji su bili i pisci, prikazivali su Boga kao okrutnoga osvetnika pa je i po-

kazivanje nečistog lica žene u kući Boga značilo uvredu. Toliko su zastrašivali srednjovjekovnoga 

čovjeka da je on u svakom trenutku očekivao Apokalipsu, veliko suđenje, smrt ili paklene muke. No 

vratimo se velu koji je zastirao ženino grešno lice: i danas žene prilikom vjenčanoga obreda nose 

veo ne znajući da je taj lijepi odjevni detalj simbol njihove diskriminacije. Još manje znaju da su 

parfemi koje obožavaju pripravljani u srednjemu vijeku kako bi se prikrio „smrad ženskoga tijela.” 

Doživljavali su ti srednjovjekovni genijalci ženine prirodne mirise odbojnima pa su upregnuli svoje 

mozgove da načine parfeme koji bi takve mirise dokinuli. Da se razumijemo, mržnja prema ženi, kao 

i svaka mržnja, proizlazila je iz straha prema tom moćnom biću koje se mijenja rađajući novi život 

da bi se ponovno osovilo na noge i vratilo u prijašnje stanje. To čudo ženskoga tijela podsjećalo je 

na smrt i život, grobnicu i rađaonicu. Strah od njezine različitosti rodio je mržnju. 

Žena kao umjetnina

No vratimo se u daleku prošlost. Iako ženino lice nije bilo dovoljno dobro da se otkrije pred cr-

kvenim oltarom, razdoblje renesanse pretvorilo je ženu u umjetninu. I to ne na dobar način. Slav-

ljena je njezina vanjska ljepota, ali ne i njezina mudrost i osobnost kao da je umjetnička slika. Do-

duše, kad dođe do slika obrazovaniji i intelektualno razvijeniji ljudi traže dublje značenje u ljepoti 

umjetničkog dijela, no kad je žena u pitanju i takvi su je gledali očima primitivaca. Mislim, pogledaj-

te Dantea i Petrarcu. Petrarca u svojim pjesmama ne slavi Lauru nego Laurinu ljepotu koja mu je 

samo sredstvo da se približi božanskoj ljubavi. Svojim stihovima ne pjeva o Lauri kao fascinantnoj 
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osobi, nego kao božici zaleđenoj u bezvremenskoj idili. Dante vjeruje da je Beatrice dovoljno do-

bra da ga vodi kroz Raj, no u Božanstvenoj komediji Beatrice nema posebnu mudrost, duhovitost 

ili karakter ljudskog bića. Ona je u njegovim očima samo prekrasan anđeo koji će ga dovesti do 

božanske ljubavi. Zato nije slučajno da Petrarca o stvarnim ženama piše kako su zle, prevrtljive i 

odbojne. Ipak ne treba zaboraviti da je upravo Crkva pomogla emancipaciji žena kroz sakrament 

braka koji je zagovarao ravnopravnost duša onih koji se vezuju bračnim savezom. Nadalje, u rene-

sansi je postao popularan Bogorodičin kult kada se po prvi puta počela poštovati majčinska bol, a 

onda su poneke redovnice imale mogućnost da se obrazuju i postanu istaknutim intelektualkama. 

U renesansni su se pisali tekstovi o ženskom značaju, pa se prvi puta povelo za Platonovim uče-

njem a bilo je i onih koji su žene proglašavali nadmoćnim muškarcima. Ipak, sve je to ostalo u kru-

gu malobrojnih obrazovanih pojedinaca dok su žene u stvarnosti i dalje živjele kao ropkinje pa su 

primjerice mlade dubrovačke plemkinje izlazile samo dva puta godišnje izvan kuće i to na misu uoči 

dva najvažnija kršćanska blagdana. Bilo je i onih koje su se uspjele izboriti za svoja prava. Takva je 

bila dubrovačka ljepotica i intelektualka Cvijeta Zuzorić čiju su ljepotu ali i pamet opjevali mnogi 

pjesnici, pa i jedan slavni Talijan Tasso. Međutim, dubrovačka sredina nije podnosila pametnu ženu 

pa su je vrijeđali i ismijavali ali ju je zato branila učena i vrsna književnica Marija Gučetić. Zanimlji-

vo je da je u renesansnom Dubrovniku živio i jedan izniman plemić Nikola Bunić koji nije prisilio 

svojih šest kćeri ni da se udaju niti da se zarede već im je dopustio da se obrazuju i žive slobodno 

u roditeljskoj kući. Dvije od njih postale su književnice: Julija i Nada Bunić. Nada je napisala knjigu 

pjesama, a u predgovoru je opisala muke koje je kao intelektualka doživjela u zaostaloj dubrovač-

koj sredini. Bila je toliko razočarana u svoje sugrađane da je očajno zaželjela da joj tamo ne ostanu 

niti posmrtni ostaci.

Žena na ekranu

No nije samo u renesansi fokusiranost na ženin izgled ubijala njezin karakter. Seksizam nije ne-

stao, samo je suptilnije postavljen u svijetu. Najslavniji ženski likovi koji su nam danas predstavljeni 

na televiziji, internetu i knjigama su točno ono što društvo vidi u „savršenoj” ženi. Prekrasno mlado 

biće koje je stručnjak u kuhanju, čišćenju, modi i kozmetici. U fikcionalnim svjetovima istaknuti su 

likovi muškarci koji uz dobar izgled imaju zabavan karakter, no naći ženski lik takve složene osob-

nosti veliki je izazov. Isto kao što nije jednostavan zadatak nabrojiti mnoštvo fikcionalnih, karizma-

tičnih ženskih likova također nije jednostavno nabrojiti mnoštvo ženskih autorica. Listajući čitan-

ke srednjih škola kroz sva četiri razreda se može ukupno pronaći pet autorica. Ista stvar se može 

uočiti u knjižarama i knjižnicama gdje se jedva može naći autorica, pogotovo u odjelima filozofije i 

znanosti. Osobito je uvredljiva činjenica da je izdavač Joanne Rowlling (J.K. Rowlling) preporučio 

spisateljici da svoje ime predstavi u inicijalima tako da bi dobila više poštovanja od svojih čitatelja. 

Te činjenice mi grizu dušu s obzirom na to da i ja sama želim biti spisateljica. 

Lara Tomić, 3. razred

Privatna umjetnička gimnazija s pravom javnosti

Voditelj: Ante Zlatko Stolica
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AMERIČKI PREDSJEDNIČKI IZBORI 2016.  GODINE

Amerikanci dočekali neočekivano
Prije nešto manje od mjesec dana završena je najveća drama za koju malo 
tko nije čuo, predsjednički izbori u SAD-u.

Svi ćemo Baracka Obamu pamtiti kao pristupačnog predsjednika koji se često pojavljivao u TV-

emisijama, obilježavao svaki važniji dan (trčanje po Bijeloj kući s potpredsjednikom Bidenom na Dan 

sporta osobito me oduševilo), no malo su poznate činjenice o njegovoj vladavini. Naime, u svojih osam 

godina ostvario je uzastopni ekonomski rast koji je trajao čak 78 mjeseci (6 i pol godina), smanjio je 

stopu nezaposlenosti sa 10.1% na 4.9% unutar sedam godina, stvorio nove poslove u privatnom sek-

toru, a sa svojim novim sistemom zdravstvenog osiguranja, Obamacareom, spasio je još 18 milijuna 

Amerikanaca... Impresivan rezultat.

DAN ODLUKE

Još od sredine 2015 g., neprestano su se mijenjale priče o kandidatima. Prve ozbiljnije figure bili 

su vermontski senator Bernie Sanders, liberal koji je svojom idejom o legalnoj marihuani prvi zaokupio 

misli birača. Drugi je bio Ted Cruz, republikanac i senator Texasa, koji je toliko brzo ispao iz utrke da 

je postao predmet sprdnje na internetu. Umjesto njega kao republikanski izabranik iskočio je Donald 

Trump, magnat i reality zvijezda koji je samo svojom pojavom (i napomenimo - stvarnom kosom) iza-

zvao reakcije oduševljenja, pa mu konkretna obećanja u kampanji nisu ni trebala. Zadnji ozbiljniji kan-

didat bila je Hillary Clinton, demokratkinja koja je potporu dobila i od aktualnog predsjednika Obame.

Manje primijećeni kandidati bili su Jill Stein, moj osobni favorit, zeleni liberal, zatim nezavisni dvo-

jac Evan McMullin i Mindy Finn te Gary Johnson, liberal.

Već sam naglasio da su Ted i Bernie brzo ispali iz utrke, a potporu su dali svojim kandidatima, Ber-

nie Hillary, a Ted Trumpu.

Sredinom 2016 g. ostala su dva velika kandidata, Clinton i Trump, koji su, svaki sa svojim ludim ide-

jama, plašili svijet. Trump je obećavao zid s Meksikom, koji bi platili Meksikanci, a ilegalni imigranti bili 

bi deportirani nazad otkud su i došli. Obećavao je zid s Kanadom, deportaciju muslimana i prekid pre-

kopacifičkih trgovačkih puteva te uvoza stranih auta u državu, sve u skladu s geslom „Make America 

great again". Za unutarnje poslove imao je manje planova, smanjio bi minimalac na 12 dolara po satu, 

ukinuo Obamacare, olakšao nabavu oružja, a koledž ne bi bio besplatan. No možda je manje opasan 

za svijet nego Hillary koja je obećavala započeti rat sa Sirijom, nastaviti ratove sa Irakom, Iranom i 

Afganistanom te je, za razliku od Trumpa, u lošim odnosima s Putinom. Vezano za unutarnje poslove, 

pripremala je uvoz automobila i ostalih strojeva s manjom potrošnjom CO2, željela je povećati porez 

na prihode bogatima, ali je također bila protiv besplatnog koledža.

Kao liberalu, nije mi jasno kako su se baš njih dvoje našli na vrhu, ali ajde, nisam u potpunosti upo-

znat sa situacijom u Državama.

Krajem listopada provedene su tisuće anketau kojima je Hillary izgledala kao siguran pobjednik, 

još s Trumpovim nespretnim rječnikom i neprofesionalnim odnosom prema protukandidatu, uff... gdje 

bi joj bio kraj. No nekoliko dana prije izbora započeta je nova istraga nad e-mailovima Hillary Clinton, 

a Trump se smekšao i ispričao za neprofesionalnost. Ponovno su bili na nuli.
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Sedmog studenog preminula je Janet Reno,velika opozicija Trumpovim uvjerenjima, koja si je gla-

sovitom rečenicom: „Dok sam ja živa, Trump neće biti predsjednik", osigurala kartu za naslovnice ma-

gazina. Ne moram ni spomenuti da su teoretičari zavjera već najavili novog predsjednika.

11/9 po Amerikancima, iliti 9.11. po Europljanima, bio je savršen dan za katastrofu zbog svoje neos-

porive sličnosti zloglasnom „Nine elevenu".

Glasačka mjesta otvorena su u pet sati ujutro po srednjoeuropskom vremenu, osmog studenog, 

a do 11 sati devetog studenog rezultati su već bili zaključni. Od 255 milijuna osoba u mogućnosti gla-

sovanja, 49.8% (126990000 ljudi) nije glasalo, 3% osvojila je Stein, 8% Johnson, 43% Trump, 46% 

Clinton, a čak 0.9% mrtva gorila Harambe (ozbiljno!). E sada, kod njih je drugačiji sustav brojanja, tako 

da pobjedu ne donosi ukupan broj glasova, nego elektorski glasovi (slično našim mandatima), kojih je 

potrebno imati 270 za pobjedu. Hillary je zato sa svojih 217 izgubila od Trumpovih 273.

NAKON IZBORA

Krajem studenoga situacija se smirila i sve se vratilo na staro. Trump je promijenio neka stajališta, ali 

ipak izazvao brojne nesretnike u državi koji su izašli na ulice i tako izrazili svoje duboko nezadovoljstvo.

Zelena i demokratska partija (Stein i Clinton) pozvali su na prebrojavanje glasova iako im to neće 

donijeti pobjedu, nego samo više fotelja u vladajućem tijelu. Trump se, u međuvremenu, već sastao 

s Obamom, porazgovarao o vođenju države i fotografirao se, a službena predaja vlasti je u siječnju 

2017. godine.

Iako je započelo kao šala, završilo je kao mjesto u ovalnom uredu, najvjerojatnije zato što su se 

ljudi, očekujući puno više od bivše vlade, razočarali demokracijom. U svakom slučaju, Amerika je svoje 

rekla: sada je na redu Trump.

Jan Fabijan Tomičić, 2. razred

XII. gimnazija

Voditeljica: Biserka Malenica
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UPITNICI  IZNAD GLAVE

„Infernalije”
Kako je predstava inspirirana Danteom uspjela zbuniti srednjoškolsku 
publiku?

Predstava „Inferno”, autorica Tene Gašparac i Dore Šušković Stipanović, moderna je obrada 

Danteove „Božanstvene komedije” u izvedbi Zvonimira Kvesića i Matije Kačana, koja se prikazuje u 

Pogonu Jedinstvo. Iskreno, kada biste slučajnoga prolaznika poslali u kazalište, a da mu ne kažete 

što će gledati, iz kazališta bi izašao s brojnim upitnicima nad glavom. Jednako je tako iz kazališta 

izašla skupina gimnazijalaca koja je naivno pomislila kako predstava na temu Dantea ne može biti 

pretjerano kompleksna i apstraktna. 

Ima li predstava radnju?

Iako je djelo samo po sebi monodrama, bavi se psihološkim paklom modernoga Dantea. No, 

unatoč neospornome talentu mladoga Zvonimira Kvesića, slušati monolog i sažalijevanje samo-

ga sebe preko sat vremena nije pretjerano zanimljivo, pogotovo ne mladoj publici, nenavikloj na 

kazalište. Između dva dijela monologa Dante povremeno zapleše s misterioznom sjenom, koja je 

jedina druga osoba u cijeloj predstavi. Povremeno padne na pod i zaplače, a jednom se monolog 

prekida slideshowom zastrašujućih fotografija antičke tematike. Te su fotografije ujedno jedini mo-

tiv koji se izravno može povezati s Božanstvenom komedijom. Međutim, te se fotografije ne mogu 

povezati s radnjom predstave i čini se da je jedina njihova svrha bila da se pozornost publike vrati 

na radnju - ako je ona uopće i postojala. Štoviše, kompozicija djela uopće nije postojala. Cijela se 

predstava zbila u košmar nepovezanih i nedorečenih misli. Time je publika iz minute u minutu gubi-

la interes i poruka djela se izgubila. A ona nije nimalo loša. Kad imaš problem, o njemu razgovaraj 

i pokušaj ga riješiti umjesto da pustiš da te proždire! Prava je šteta da je takva poruka nestala u 

opravdanoj nezainteresiranosti gledališta. U svakome slučaju, Inferno ima određene kvalitete, ali 

je namijenjen uskome krugu istinskih zaljubljenika u kazalište. Stoga se ne može reći da je Inferno 

predstava koja zaslužuje pretjeranu pozornost. Radnje gotovo da i nema, kompozicije nema, a nije 

ni nimalo zabavnoga karaktera. Nema niti jedan element za koji se može „uhvatiti” i predstavu uči-

niti vrijednom gledanja.

 

Tek pokušaj proboja iznad prosjeka

Iz svega prikazanoga može se zaključiti samo to da je Inferno loš pokušaj izlaska iz prosječnosti 

hrvatske kazališne scene. Dapače, Inferno čak nije ni na toj razini. Mješavina scenskoga minima-

lizma i apstrakcija same teme čak nadilazi norme današnjeg, pomalo apsurdnog, razdoblja umjet-

nosti. Kazališna umjetnost ne može doživjeti staru slavu sve dok ne postane jednostavnija i bliža 

širokoj skupini ljudi, a Inferno se od današnje - mahom kazališno neuke publike - još više udaljava.

Karlo Sokol, 2. razred

I. gimnazija

Voditeljica: Antonija Sikavica Joler
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 ANTE TOMIĆ (HRVATSKI PISAC, KOLUMNIST I  SCENARIST) 

Ja sam ubio Kennedyja
Ante Tomić najpoznatiji je kao pisac i novinar, ali za hrvatsku 
kinematografiju postaje sve važniji i kao scenarist. Pogledali smo njegov 
najnoviji film „Ustav Republike Hrvatske” i popričali s njim o samom filmu, o 
dugogodišnjoj suradnji s Rajkom Grlićem, ali i o nekim širim temama.

Da li je bio neki poseban povod za pisanje scenarija „Ustav Republike Hrvatske”?

Bila je prva Povorka ponosa u Splitu prije nekoliko godina, koju je raspomamljena gomila kame-

novala na rivi. To je trenutak u kojemu su me počela zanimati prava homoseksualnih osoba, počeo 

sam čitati i pisati o tome i na koncu mi je došao Vjeko, transvestit iz „Ustava Republike Hrvatske", 

da u haljini i štiklama noću hoda ulicama jednoga grada koji sav drhti od mržnje i ne može upravo 

dočekati da nekome razbije glavu.

Kako vidite situaciju u hrvatskom društvu po pitanju tolerancije između ljudi različitih 

svjetonazora, političkih opredjeljenja, vjerske pripadnosti i općenito različitosti u pogledima na 

razna pitanja u hrvatskom društvu?

Situacija je loša, i ne samo u nas. Sirijske izbjeglice u ogradama od bodljikave žice, ciganska 

sela u plamenu, muslimanski fanatici koji se bombama raznose na kolodvorima, američki predsjed-

nik koji bi gradio zid prema Meksiku, ruski koji ubija novinare... Cijeli svijet je bolestan, kako bi rekla 

ona pjesma Haustora.

Koja je razlika između pisanja scenarija i pisanja romana?

Koješta je jednako. Priča je uvijek priča. Razlika je da je roman gotov proizvod, ready for use, a 

scenarij je poluproizvod. Kad završiš scenarij, film zapravo nisi ni počeo raditi. Film je još daleko i 

ja o njemu čak i ne volim razmišljati. Pišući dijaloge ne razmišljam tko će to govoriti, u kakvoj sce-

nografiji, hoće li biti snimljen širokokutnim objektivom, izbliza ili izdaleka, straga ili sprijeda...? Ne 

opterećujem se tuđim poslom.

Kako je izgledala Vaša suradnja s redateljem?

Surađujemo dulje od desetljeća, zajedno smo napisali četiri scenarija, od čega su tri snimljena. 

Kad si s nekime danima u jednoj sobi i ispisuješ stotine i stotine stranica, a tekst je na ovaj ili onaj 

način uvijek o nekakvim ljudskim osjećajima, o ljubavi, mržnji, žalosti, strahu, bijesu... prirodno je, 

vjerujem, da se među vama razvije duboko prijateljstvo. Nas dvojica smo vrlo bliski i prije umjet-

ničkog, financijskog i svakog drugog motiva da se piše scenarij, i Rajko i ja uživamo u društvu ono-

ga drugoga. Netko će s prijateljima kartati belu ili igrati mali nogomet, a nas dvojica, eto, pišemo.

Biste li se možda i sami prihvatili režije?

Ne bih. To je, za početak, posao koji ne znam, a u Hrvatskoj je i bez mene dovoljno ljudi koji rade 

posao koji ne znaju. Osim toga, to je posao u kojemu moraš raditi s ljudima, a ja baš i ne volim lju-

de. Pisanje je usamljenički posao koji mi perfektno odgovara i ne bih ga mijenjao za natezanje sa 

snimateljima, scenografima, glumcima, rasvjetljivačima, šminkerima, montažerima i drugim film-

skim radnicima.
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Kada ste odlučili da je pisanje ono što želite raditi?

Potkraj fakulteta sam pokušao i vidio da nisam najgori u tome, a kad sam još otkrio da plaćaju, 

mojoj sreći nije bilo kraja.

Što ste prvo napisali?

Tekst za novine. Politički komentar. Trudio sam se biti ozbiljan i učen. Danas mi je draže biti ne-

odgovoran i zabavan. Danas sam mlađi nego jučer, kako bi rekao Bob Dylan.

Pišete li radije kolumne ili romane, što je po narudžbi, a što po vašoj želji?

Ne pišem, kako kažeš, po svojoj želji. Pisanje mi nije užitak, kako ljudi često pretpostavljaju, već 

posao. Trudim se valjano ga obavljati i kad mi baš ne ide. Znam biti očajan i ljut ako mi rečenice ne 

teku kako bi trebale teći, ako mi riječi ne dolaze prirodno i lako, ako ispadam iz ritma... Kao i sva-

čiji drugi posao, ni moj nije uvijek ugodan. I, iznenadit ću te, više volim novine nego knjige. Iako se 

pisanje knjiga smatra prestižnijim, ja volim brzi ritam, površnost i efemernost novina. Obožavam 

gledati kako moj tekst nestaje. Danas sam ga napisao, sutra će ga pedeset ili sto hiljada pročitati, 

a preksutra njega već nema. Netko s njim briše prozore. 

Dok pišete, bježe li vam misli, stignete ih uhvatiti i zapisati ili snimite misli na vaš 

smarthphone? Kako izgleda vaš proces pisanja?

Pišem li za novine, kratki tekst, obično ga imam cijeloga u glavi, a knjigu počnem ni ne nasluću-

jući što će sve do kraja biti. I svaki put lijepo se začudim kako je sve sretno ispalo. 

Tko ima čast prvi pročitati roman koji pišete?

Moja žena. A i ona već lagano gubi strpljenje za mene.

Kakvi ste u slobodno vrijeme? Čime se bavite?

Slušam puno muzike, stalno otkrivam nove autore, a nekolicinu najdražih, poput Dylana, Spring-

steena, Toma Waitsa, Neila Younga, Williea Nelsona ili Paula Simona, mogu iznova, po milijunti put.

Što vi volite čitati?

Svašta. Čitanje mi je nekad bilo kao nekakav opsesivno-kompulzivni poremećaj. Ako bih vidio 

tekst, bilo kakav, makar i sitnim slovima na etiketi deterdženta, ja bih ga morao pročitati do kraja. 

I nekad bih i na takvim mjestima nalazio nadahnuće. Danas sam ipak nešto normalniji. Volim inače 

angloameričku književnost, Grahama Greenea, Marka Twaina, Johna Steinbecka.

Kakvo ste imali iskustvo s hrvatskim jezikom u školi?

S hrvatskim sam imao loša iskustva, a ni danas mi nisu bogzna kako dobra. Naš je narod tako 

prepadnut da štogod krivo ili čak, bože sačuvaj, srpski ne kaže, da je na kraju stvorio jedan uko-

čen i beživotan službeni jezik kakav nitko ne govori. Recimo, kada na televiziji meteorolog reče da 

će „zahladnjeti". Tko je zdrave pameti, za Boga miloga, ikad i igdje, na ulici, u dućanu, kafiću, kan-

celariji, postolarskoj radionici ili ambulanti, gdje jezik zaista živi, rekao „zahladnjeti"? Dajte, ljudi, 

saberite se.
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Što nam novoga pripremate?

Ništa ne pripremam. Nakanjujem se mjesecima početi novi roman, ali sam se ulijenio. Milije mi 

je slušati muziku i zamišljeno gledati kišni prozor.

Recite mi nešto što ne znam, a srednjoškolska publika bi željela znati?

Znaš ono u Dallasu, u studenom 1963., kad su ubili Johna Kennedyja? Ja sam to napravio.

Iva Vedrana Rimac, 1. razred

Privatna umjetnička gimnazija s pravom javnosti

Voditelj: Ante Zlatko Stolica

Petra Divković, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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 Kultura je žilava
U Kinu Europa održao se Festival svjetske književnosti od 4. do 11. rujna 
2016. Kao i svake godine, na matineji za srednjoškolce bili su prisutni i 
učenici naše gimnazije. Tom smo prilikom razgovarali s Josipom Mlakićem, 
hrvatskim književnikom i scenaristom rodom iz Bosne i Hercegovine.

Po zanimanju ste strojarski inženjer, kad ste i kako u sebi otkrili želju za pisanjem s obzirom 

da među piscima nema puno inženjera, i obrnuto?

MLAKIĆ: Oduvijek sam mnogo čitao i to me je na neki način usmjerilo na pisanje. Mnogi pisci su, 

po vlastitim riječima, već u mladosti „znali" da će se baviti pisanjem. Ja nisam. Počeo sam pisati na 

kasnijim godinama studija na fakultetu. Postoji jedna sjajna izreka Alberta Camusa koji je jednom 

izjavio „kako se cijeli život pripremao biti pisac, te da je do svoje trideset i pete godine isključivo 

čitao". Čitanje je, znači, sastavni dio pisanja. Moje „civilno" zanimanje inženjera strojarstva je u 

tom kontekstu nevažno, odnosno čak mi daje i određene prednosti, pošto je strojarstvo u neku ruku 

studij primijenjene matematike, što razvija određeni oblik logičkog razmišljanja, što je jako važno 

za tekst, jer se ta logika nesvjesno prenosi i na unutarnju logiku teksta. 

Unutarnje muke

Objavili ste velik broj djela. Postoji li zajednička nit koja povezuje vaša djela ili postoji nekoliko 

tema koje vam se nameću? Jesu li to teme koje vas inače u životu zaokupljaju?

MLAKIĆ: Obično je tako. Mislim da pisac mora pisati samo o temama koje ga se isključivo tiču i 

koje ga muče. Najbolji su tekstovi oni koji izviru iz nekakve unutarnje muke i nedoumica. Ili, kako to 

piše Meša Selimović u uvodnim rečenicama svog remek-djela „Derviš i smrt": „Počinjem ovu svoju 

priču, nizašto, bez koristi za sebe i za druge, iz potrebe koja je jača od koristi i razuma, da ostane 

zapis moj o meni, zapisana muka razgovora sa sobom, s dalekom nadom da će se naći neko rješe-

nje kad bude račun sveden, ako bude, kad ostavim trag mastila na ovoj hartiji što čeka kao izazov."

Vaš najnoviji roman nosi naslov „Majstorović i Margarita”. U fantastičnoj, kriminalističkoj formi 

prikazuje malograđansku realnost po uzoru na kultnu seriju Twin peaks redatelja Davida Lyncha?

MLAKIĆ: Da, roman „Majstorović i Margarita" je među ostalim i to. Najviše me ponukalo na to 

poigravanje s paranormalnim u toj seriji, svojevrsno iskrivljivanje stvarnosti koje to zapravo nije. 

Sama zagonetka u mojoj priči, sotonski radijus na autocesti, nekako me po inerciji usmjerila na 

Twin Peaks. Također, kao nekakav model poslužili su mi Jarmuschevi i Kaurismakijevi filmovi koji 

imaju jako puno dodirnih točaka s onim što me fascinira u Twin Peaksu. U svakom njihovom filmu 

postoji cijeli niz neobičnih i iščašenih likova, a i stvarnost se počesto doima kao iskrivljeni odraz u 

zrcalu. 
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Infantilna civilizacija

Bugakovljev Majstor i Margarita problematizira, između ostalog razliku između autentičnih i 

„režimskih” pjesnika, odnosno prave i autentične umjetnosti. Postoji li danas na našim kulturnim 

prostorima ta vrsta „drame”?

MLAKIĆ: Čini mi se, na žalost, kako ne postoji. Ono što je meni bilo jako važno u „Majstorovću i 

Margariti" je i poigravanje s Bulgakovljevim remek-djelom „Majstor i Margarita". Zbog toga sam u 

roman „ubacio" par rečenica iz „novinskih članaka" moga Jozice Majstorovića, o poplavi i snijegu, 

u kojima sam pokušao imitirati, naravno iz ironične perspektive, „retke iz romana u romanu" Bul-

gakovljevog Majstora koji je po mojemu mišljenju najbolje napisani dio svjetske književnosti uopće. 

Možemo na taj način uspoređivati današnje vrijeme i vrijeme o kojemu je pisao Bulgakov. Zaključak 

je vrlo jednostavan: za razliku od Bulgakova, mi živimo u jednoj infantilnoj civilizaciji u kojoj je moj 

Majstorović pandan Bulgakovljevom Majstoru.

Neki vaši romani imaju antiutopijski karakter. Koliko su i jesu li na vas utjecali pisci poput 

Aldous Huxleya ( Taj vrli novi svijet) ili Georga Orwela (Životinjska farma)?

MLAKIĆ: U vrijeme kada sam išao u srednju školu, početkom 80-ih, žanr antiutopije bio je 

neobično popularan, pogotovo ta dva pisca koje ste spomenuli, a upravo je njihov utjecaj u tom 

žanru dominantan. U mom antiutopijskom romanu „Planet Friedman" najvidljiviji je utjecaj Aldousa 

Huxleya koji u svom romanu „Taj vrli novi svijet" navodi masovnu proizvodnju kao razlog civilizacij-

skog puta u antiutopijsko društvo, dok je to kod mene neoliberalizam kojemu je ključnu teoretsku 

podlogu dao američki ekonomist i nobelovac Milton Friedman.

Neoliberlana laž

Svijet je „takav” iliti okrutan, negdje ste rekli. Vidite li „izlaz”, osobito za nas mlade?

MLAKIĆ: Ovo je pitanje za milijun dolara. Živimo u određenom vakuumu, na „kraju povijesti" 

kako je to definirao američki politički filozof Francis Fukuyama iz perspektive neoliberalizma, „kao 

najboljeg društva u povijesti", što se pokazalo kao obična laž. Neprestano možemo naići na odre-

đena „predviđanja" budućnosti, što je zapravo ključno civilizacijsko pitanje, a svodi se na to kakav 

ćemo svijet ostaviti mladima. Nemam odgovor na ovo pitanje, ali sam u jedno siguran: svaki „rad 

na sebi", usavršavanje u svakom pogledu, uvijek se isplati. To je jedini „siguran put" danas koji po-

znajem. 

Smrt prije smrti

Zadnji film koji je snimljen po vašem scenariju je film „Imena višnje” redatelja Branka 

Schmidta za koji ste dobili Zlatnu arenu na Pula film festivalu. Film govori o ljubavi dvoje staraca. 

Kako vi gledate na ljubav, starost, prolaznost? Koliko je to utjecalo na scenarij za ovaj film?

MLAKIĆ: Meni je u tom filmu, u romanu prema kojemu je snimljen, a koji će biti objavljen do kon-

ca ove godine, pogotovo, bio posebno važan jedan segment starosti koji je tijesno povezan sa smr-

ću: demencija, odnosno onaj trenutak kada riječi gube značenje. U jednom trenutku višnja može 

biti sve, a sve može biti višnja. To je zapravo jedan vid smrti prije smrti. 
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Pisac o svemu, pa i ovoj temi, piše iz vlastite perspektive, odnosno iskustva. Ovo je jedna od 

vječitih književnih tema, i uvijek je starost isprepletena s ljubavlju i prolaznošću. To je zapravo u 

najkraćemu život. 

Kakav status kultura ima u Bosni u kojoj živite i radite?

MLAKIĆ: Nešto što bismo mogli nazvati institucionalnom kulturom u današnjoj Bosni i Herce-

govini gotovo ne postoji. Govorimo o zemlji u kojoj su institucije poput Zemaljskog muzeja u Sa-

rajevu godinama zatvorene, u kojoj je PDV na knjige jednak onome na cigarete i alkohol, u kojem 

javna televizija funkcionira kao stranačka ekspozitura... Međutim, kultura je jako žilava stvar koja 

nastaje neovisno o sistemu i zasniva se uglavnom na individualizmu. Tako da ona preživljava, ali u 

nekakvim gerilskim uvjetima, što je s jedne strane dobro, jer umjetnik u svom radu nema potrebu 

nikome povlađivati, što je jedan od bitnih preduvjeta za autentično umjetničko djelo.

Sumnja je važna

Dobitnik ste mnogih nagrada, uglavnom u Hrvatskoj, djeluju li one poticajno na vaš rad?

MLAKIĆ: Da, naravno. U spisateljskom smislu nagrade su najvažnije jer na neki način smanju-

ju autorsku sumnju u vlastite retke. Sumnja je u ovom poslu neobično važna. Samo skribomani i 

diletanti misle kako je sve ono što oni napišu genijalno i neponovljivo. Veliki Ivo Andrić je, na pri-

mjer, bio jako nezadovoljan svojim djelima. U „Znakovima pored puta” nekoliko godina pred smrt 

napisao je kako je 80 posto onoga što je napisao moglo biti mnogo bolje napisano. Što bi napisao 

o svom djelu da nije dobio Nobelovu nagradu za književnost, koja je zasigurno poprilično ublažila 

njegove sumnje, možemo samo zamišljati. 

Karla Lemaić, 3. razred

X. gimanzija „Ivan Supek”

Voditeljica: Ružica Filipović
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MATURALAC U ČEŠKU I  NJEMAČKU 

Bez lovačkih priča
Prag je toliko nalikovao Zagrebu da smo na nekim dijelovima pronalazili 
češke ekvivalente zagrebačkim ulicama, čak smo pronašli prašku Mašićevu i 
Jordanovac.

Svaki je dobar maturalac dobar na svoj način. Siguran sam da ste već pročitali mnogo takvih 

tekstova koji vrve pijankama u inozemstvu, ilegalnim sredstvima korištenima tamo ili prijateljica-

ma noći koje se tobože posjećivalo. No, nisam ovdje da vam pričam lovačke priče. Bit ću realan, 

svečano prisežem - tako mi Bog pomogao! 

Ne, ja ne držim ruku na Ustavu, već je držim na novčaniku koji je na samom početku maturalca 

sadržavao samo eure (Bože, kakva greška!). Čeških kruna nije bilo u njemu, a on je, jadničak, pre-

sahnuo prije nego što je trebao. No, idemo po redu.

Ranom zorom krenuli smo na dugo i naporno putovanje u Češku, točnije Prag, koji je bio naša 

prva destinacija. Tijekom tog mučnog putovanja stajali smo bogzna gdje kako bismo uzeli predah ili 

koji dim. Usput nam je bio i Telč u koji smo nakratko svratili. U kasnim popodnevnim satima, nakon 

što smo svi u busu dobili epilepsiju od glazbe koja se puštala, stigli smo konačno u hotel, ugnijezdili 

se, večerali, a potom otišli na dernek u noćni klub Meccu. Zašto dernek, pitate se. Pa, iako su dva 

praška domorodca bila zadužena za glazbu, obojica su nekim čudom znali najveće hitove našeg li-

jepog Balkana.

Čudni okusi, deja vu i primitivizam

Moram priznati, hrana u Pragu nije mi se osobito svidjela. Bila je neobična okusa i čudno zači-

njena; slatka je bila u jelima u kojima to ne bih očekivao, a ni ostali okusni pupoljci nisu bili pošte-

đeni ovakve vrste nasumičnosti. 

Obilazak Praga, grada neobično poznate arhitekture i krajolika, često je u nama izazivao pozna-

ti „već viđeno” osjećaj. Toliko je nalikovao Zagrebu da smo na nekim dijelovima pronalazili češke 

ekvivalente zagrebačkim ulicama, čak smo pronašli prašku Mašićevu i Jordanovac. Plovili smo Vl-

tavom osjećajući se kao vile rusalke iz slavne skladbe Bedricha Smetane, a navečer smo opet po-

sjetili Meccu, gdje sam razbio dvije čaše. Čisti primitivizam, znam. Sav sam takav.

Idućeg dana nastavili smo s razgledavanjem Praga i priznajem - zbog toliko natrpanog raspo-

reda ne sjećam se svega što sam vidio. Ali, jedno pamtim - na mene je ogroman dojam ostavila ži-

dovska četvrt i prekrasne građevine u njoj te židovsko groblje u blizini. Ograđeno od gradske vreve, 

groblje kao da je svijet za sebe, a spokojno i smirujuće, diše potpuno drugačijom atmosferom od 

onih na koja smo navikli. Barem onoliko koliko sam uspio vidjeti kroz zatvorenu ogradu. Inače, ne 

volim groblja. Ne zbog toga što se plašim mrtvih ili sumorna ugođaja, pa čak ni strah od smrti ne 

predstavlja mi prepreku. Ne volim groblja iz jednog razloga; to nisu samo grobovi ljudi, to su grobo-

vi ideja, nada, šansi i propuštenih prilika. To su grobovi nečije sreće koju nikada nije ostvario i želja 

koje nikada nije ispunio, grobovi su to nečijih nada u bolje sutra, ljubavi nikada priznatih, obećanja 

nikada ispunjenih, riječi nikada izrečenih...

Nakon razgledavanja pošli smo na Petrin, praško izletište u centru grada s kopijom, pazite sad, 

Eiffelovog tornja. Konačno smo dobili nešto slobodna vremena koje smo proveli iza lažnih Pariških 

kapija u razgovoru, jelu ili penjanju na Eiffel.
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Vratili smo se u hotel kasno poslijepodne, šokirali svoje osjetilo okusa češkom kuhinjom te 

ponovno pošli u klub. Ovaj put nije bila Mecca u pitanju. Nije ni Medina. Bio je u pitanju klub čijeg 

se imena ne sjećam, ali znam da je bio dupkom pun. Portir nas nije htio pustiti van da udahnemo 

svježeg zraka jer... ne znam, a ne zna ni on. Ovaj put nije bilo lomljenja čaša, jer su bile plastične. 

Tragedija. 

Gradić, klavir i plandovanje

Ponovno smo se probudili svježi i nikad odmorniji. Na dnevnom redu tog četvrtog dana bila je 

samo Kutna Hora, prekrasan gradić nekoliko desetaka kilometara udaljen od Praga. Tog je dana 

prevladavala komorna atmosfera jer je jedna divna djevojka iz mog razreda na ulicama Kutne Hore 

zasvirala klavir i zapjevala te rasplakala mnoge, a nekoliko nas učinila vrlo ponosnima. 

Vratili smo se u hotel te nakon suza i smijeha nastavili sa zabavom. Nismo išli nikamo tu večer, 

ali ne treba nam klub da ludujemo. 

„Deder, nemojmo mi više / S krikom, vikom kao Skite / Uz čašu se zabavljati, / Piti, nego pijuc-

kajmo, Pjesme krasne pripjevajmo!” Anakreont, Pijuckajmo

Odmah po doručku iduće jutro, krenuli smo za Njemačku. Prva stanica bio je Dresden, „Firenza 

na Elbi”, koji smo razgledali uzduž i poprijeko. Vidjeli smo povijesnu jezgru, katedralu te nekadašnji 

Trg Adolfa Hitlera, a danas Theaterplatz. Nastavili smo s vožnjom, stali i razgledali grad Potsdam 

te došli u Berlin u večernjim satima. Stigli smo u hotel dosta kasno, a nakon iskrcavanja nahrupili 

smo u svoje sobe da ostavimo prtljagu i gricnemo štogod. Konačno smo pojeli nešto manje egzotič-

no i primjerenije našim hranidbenim navikama - pohane šnicle, ako me sjećanje dobro služi. 

Sljedeća dva dana odvijalo se razgledavanje Berlina i, vjerujte mi kad vam kažem, nitko nije bio 

pošteđen bolnih nogu. Nakon jednog dana pauze od stalnoga hodanja i pokreta, opet je stigao leg-

day! Berlin, ogroman kakav jest, više-manje smo prohodali i vidjeli neke svjetski poznate lokacije, 

kao što su Alexanderplatz, televizijski toranj, njemački Reichstag i poznatu kupolu, a tijekom dru-

goga dana posjetili smo Berlinski zid, Olimpijski stadion, muzej Checkpoint Charlie i što sve ne. Na-

ravno, jedva smo čekali slobodno vrijeme da negdje sjednemo i nešto stavimo u usta. Nasreću, na 

Alexanderplatzu se nalazi mnoštvo fast-food restorana, tako da je izbor bio prilično velik. Nekoliko 

ljudi svratilo je u obližnji Primark te su oni neupućeni otkrili škrinju s blagom. Jeftina odjeća! Jef-

tina odjeća posvuda! Dok su se neki zabavljali hranom, a drugi Primarkom, treći su razumjeli table 

na kojima je pisalo „kuglana”. Odigrali smo partiju, bio sam posljednji, najlošiji, jer - zašto ne?! Io-

nako su te kugle premalene za moje ruke. Moje ruke bile su navikle na ogromne vrećice iz Primarka. 

Nakon drugog dana u Berlinu uputili smo se prema Salzburgu kao usputnoj stanici do Zagreba. 

Stali smo i zastali... zašto? Zato što nam se bus pokvario usred Salzburga. U svojem očajanju, sjeli 

smo na pod i čekali zamjenski bus. Kad smo se najzad ukrcali i krenuli prema Zagrebu, svima nam 

je na pameti bio slatki dom, dobar san i normalna kava.

Domagoj Filipović, 4. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić

Novinarski radovi učenika srednjih škola

406 // LiDraNo 2017.



PREDLOŽENI

Teo Kiš, mentor: Damir Brčić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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 SEDAM DANA IŠČITAVANJA JUTARNJEG I  VEČERNJEG LISTA TE 24 SATA

Najtiražnije novine ogledalo 
su svog čitateljstva
Naslovi poput „Oprez, već sutra stiže neviđena promjena vremena” ili 
„Milan Popović u tužbu uložio milijun kuna” svakodnevno zauzimaju retke 
portala i dnevnih novina, čija je primarna zadaća vjerodostojno prenošenje 
aktualnih vijesti. Imamo li prilike u 21. stoljeću uistinu čitati istinu? Kakvo 
je stanje suvremenog novinarstva? Od 13. do 20. prosinca iščitavala sam 
najprodavanije hrvatske novine: 24 sata, Jutarnji i Večernji list, te pokušala 
stići do odgovora.

Današnji svijet oblikovan je utjecajem masovnih medija, a novine su najstariji medij, tiskani način 

prenošenja informacija. Iako su se od svojih prvih izdanja, Novina Horvatzkih iz davne 1835. godine, 

hrvatske novine bitno promijenile, unatoč svim blagodatima tehnologije, i danas predstavljaju neizo-

stavno dnevno štivo brojnih, iako uglavnom starijih stanovnika Lijepe Naše. A ako se nađu pred nama, 

ni mi mladi ne možemo odoljeti da ih ne prelistamo. Kako i ne bismo kad nas s naslovnica pozdrav-

ljaju pošteni političari, a novinske retke pune njihove čitanja vrijedne izjave, podjele unutar stranaka 

ili primjerice, najaktualnije, sukobi institucija oko slučaja Barišićeva plagijata. I za razliku od Novina 

Horvatzkih, nije potrebno dugo listati da se uoči sve veće odmicanje suvremenih novina od kulture.

Kriza novinarstva s primjerima

Vijesti s političke scene najzastupljenije su na naslovnicama gotovo svih hrvatskih novina, pa dru-

gačije nije ni s dvama novinskim divovima - Jutarnjim i Večernjim listom, gdje ostale aktualne vijesti 

iskaču bombastičnim naslovima (Večernji: „Zornice su adventski hit'”, ili Jutarnji: „Iva Majoli pronašla 

svog Djeda Mraza”). Privučeni time, obični ljudi rado će ih čitati, novine će se prodavati, pa će i vlasnici 

novinskih agencija zaraditi. Filozofija kapitalističkog društva. Upravo zbog fokusiranja na zaradu hr-

vatsko novinarstvo propada u provaliju nepouzdanih i šturih informacija, tračeva i senzacionalizma. Ne 

treba dugo istraživati da se to dokaže, jer gotovo sve novine postale su polutabloidi. Tako smo primje-

rice u Jutarnjem listu (13.prosinca) mogli čitati o ljubavnoj vezi Dinamova nogometaša Henriquesa s 

lijepom manekenkom iz Metkovića ili uvijek prisutnoj Severini. Drugačije nije ni u najčitanijim (i najjef-

tinijim) novinama 24 sata, gdje su redci tog dana bili posvećeni kandidatima emisije „Ljubav je na selu'”: 

„Volim visoke frajere, a Mario je nizak. On voli plavuše, a ja sam brineta. Bože moj, različiti smo!” Po-

mislim: „Opa, informacija od presudne važnosti! Koga to uopće može zanimati?!” Očigledno - mnoge.

Osim politike te vijesti vezanih za slavne, veliku pažnju privlače rubrike crne kronike. Čak i tamo 

novine nam pružaju spektakle, kopajući po traumama i teškim sudbinama. Ako se tome pridodaju i sa-

vjeti za zdravlje, primjerice u članku „Ljekoviti čajevi i ulja za reumu” (24 sata, 16. prosinca), dobije se 

presjek onoga što Hrvati u novinama koje najviše kupuju, čini se, žele čitati. Dnevne novine su se zato 

opasno približile žutom tisku, točki gdje će novinarska profesija, zadužena za nepristrano, angažira-

no i prije svega objektivno prenošenje informacija, dotaknuti dno spomenute provalije. Gdje su krivci? 

Ugađanje ukusu mase

Iako se za loše stanje i neozbiljnost hrvatskog novinarstva okrivljuju upravo novinari, smatram 

da su najmanje krivi. Kao što je istaknuo Stjepan Malović u svom radu „Što objavljuju novine”, novine 
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su prvenstveno masovni medij koji treba zadovoljiti interese većine. Ako ta većina želi čitati o Ro-

naldovoj ljepotici Georgini, koja se pojavljuje u broju Večernjeg kao i u 24 sata, o njemu će se pisati. 

A kultura? Ona nikada nije bila interes većine, stoga nije isplativa. Posvetit će joj se tek pokoji 

redak. Ponekad, kad bude povoda dostojnog spektakularnih začina. Nažalost, slično je i sa znanosti. 

Vjerujem da su novinari najmanje krivi jer je gotovo svaki perspektivan novinar prisiljen pisati da bi 

prodao jer ako neće on, netko drugi hoće. Tu se krije drugi veliki problem - sloboda novinara. 

Postoje li neovisni novinari?

Ako pokušamo čitati tekstove nekih novinara između redaka, lako je uočljivo da se često prikla-

njaju čelnicima vladajuće stranke ili pojedinim oporbenim kandidatima, kao što se u članku Nedjelj-

njeg Jutarnjeg (18. prosinca) na neki način propagira Anku Mrak-Taritaš, kandidatkinju HNS- a za 

zagrebačku gradonačelnicu: „…posjetila je jučer navečer GK Jabuku te time dala podršku kultnom 

klubu koji se našao u sukobu s Gradom Zagrebom i gradonačelnikom Milanom Bandićem.” Tim krat-

kim člankom, citirajući i gospođinu izjavu, novinar se priklanja jednoj strani, dok drugu zanemaruje, 

čega u novinarstvu ne bi trebalo biti.

Novinari čini se nemaju potpunu slobodu izricanja istine u novinama s velikom tiražom. Kad to ne 

bi bio slučaj, svakodnevno bi se događale scene poput one s ovogodišnje dodjele Globusa. Naravno, 

kritiziran od strane hrabrog novinara ne bi bio predsjednik Trump, nego neka naša visoka ličnost. S 

druge strane, novinari neovisnih novina i portala nesumnjivo imaju veću slobodu izražavanja upravo 

zbog manje čitanosti, a samim time i manjeg pritiska.

Ipak, nije sve crno kako se čini. U gomili jednakih tekstova ima još majstora od pera u čijim ćemo 

se komentarima, reportažama ili člancima moći nahraniti kvalitetnim informacijama. U sedam dana 

čitanja tiskovina zapamtila sam duhoviti komentar u Jutarnjem listu, onaj hrvatskog književnika i 

novinara Ante Tomića o odnosima među suprotnim stranama - Plenkovića i Bernardića. „Nije li bolje 

za sve nas da se politika daje na televiziju tek kad djeca zaspu?”, pita se on. Gogoljevskim smijehom 

kroz suze odgovaram potvrdno. 

Promjena kreće od nas 

Ako je situacija u društvu loša, razumljivo je da ne cijenimo političare, ali zašto ne cijenimo kul-

turu te zašto nas ona nerijetko uopće ne zanima? Kao masa smo zatupljeni upravo zbog bombar-

diranja senzacionalizmom. U gomili crnih vijesti i estradnih tračeva nema prostora za perspektivne 

mlade književnike, kvalitetne glazbenike ili svestrane umjetnike, pojedince koji imaju snagu utjecati 

na masu na neki drugi, kvalitetniji način. Slično je s istinskim herojima kojih imamo napretek, onima 

kojima nije potreban bombastičan naslov za zauzimanje mjesta u još uvijek toplim srcima hrvatskih 

ljudi. Zašto se o njima ne piše više? Ponajviše zbog nas samih - čitatelja koji i dalje šutke kupujemo i 

gutamo isti senzacionalizam.

Postanimo konačno gladni objektivnih informacija, budimo pojedinci željni široke perspektive i 

različitih stavova. Jedino preporodom publike koja će kupovati i čitati samo kvalitetne tiskovine mo-

žemo hrvatskom novinarstvu vratiti stari sjaj, a dobrom novinaru ugled koji zaslužuje.

Možda je renesansa hrvatskog novinarstva na nama mladima. Zato pozivam svoje vršnjake i stu-

dente: recimo što želimo čitati i čitajmo, tražimo istinu i širimo poglede, ne dozvolimo da nas utjeca-

jem medija pretvore u kontroliranu masu. Vrijeme je naše, zar ne?

Iva Habek, 3. razred

XII. gimnazija

Voditeljica: Korana Serdarević
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KURIKULARNA REFORMA

Obrazovanje ispred politike
Kada su prošle godine predstavljeni planovi za provođenje kurikularne 
reforme i novosti koje će u hrvatski obrazovni sustav ona donijeti, pomislila 
sam da su predobri da bi bili istiniti. Cilj koji se njome pokušava ostvariti 
je, kako se navodi u Okviru nacionalnoga kurikuluma, sustav u kojem bi se 
učenicima pružilo puno smislenije i, samim time, korisnije obrazovanje, koje 
bi bilo primjenjivo u svakodnevnom suvremenom životu. Hrvatska u kojoj se 
nešto mijenja, i to na bolje - je li to uopće moguće?

Na priče o reformi sam na početku gledala s velikom sumnjom. Nažalost, život u našoj zemlji 

naučio me je kako se dobre ideje i sposobni ljudi rijetko kada uspijevaju izboriti da njihove zamisli 

postanu stvarnost. Ali onda sam shvatila da sam u krivu. Doneseni su datumi i rokovi eksperimen-

talnog uvođenja kurikuluma, izrađeni su prijedlozi za 29 predmeta pa sam pomislila: ipak se kreće! 

Bila sam ljubomorna na buduće generacije školaraca, ali i sretna zbog njih. Koliko sam puta, sluša-

jući o sustavima obrazovanja drugih zemalja, maštala o tome da pohađam te škole iz snova, a sada 

će i naše školstvo biti korak do njih! No, zajedno s promjenama, počeli su komentari koje su upu-

ćivali Ništanevaljajasamnajpametnijinasvijetu pojedinci koji vjerojatno više nisu ni sigurni protiv 

čega se danas bune. Počela su formiranja oporbe reformi, politička prepucavanja i sve što dolazi s 

time u paketu, što je na kraju i obilježilo 2016. godinu. U Hrvatskoj, očito, ne možemo prepoznati 

što je doista važno.

Podmetanje noge 

Uvodi se zdravstveni i građanski odgoj: katastrofa! Pa ne želimo valjda da djeca znaju da ih na 

svijet nije donijela roda i da će se oni sami jednoga dana morati brinuti o tome? Predstavljen je pri-

jedlog novoga popisa lektire. Naravno, ljudi koji vjerojatno nisu pročitali dobar dio knjiga o kojima 

su govorili kako je sramota što su izbačene, prvi su krenuli s kritikama. Informatiku, potpuno uko-

rijenjenu u svijet koji nas okružuje, učenici će moći upoznati već u prvom razredu osnovne škole. 

Slažem se, čemu računalo ako postoje glinene ploče? Ono što mi najviše smeta je to što ne može-

mo podržati ikoga, već stalno imamo potrebu podmetati drugima nogu i učiniti njihov put do svima 

korisnoga cilja što težim. Ako netko radi nešto krivo, zar ne bi čovjekova prirodna reakcija trebala 

biti pružanje savjeta? Problem sa savjetovanjem je taj što dovodi do napretka. Jedna od reformi 

koja je mene oduševila jest ta da učenici općih gimnazija, koji sve četiri godine školovanja moraju 

slušati više od petnaest predmeta (od kojih ih u prosjeku najvjerojatnije zanimaju dva ili tri), imaju 

mogućnost da u zadnja dva razreda izaberu modul u kojem će neke od njih slušati pojačano. Ali, 

naravno, ni to nije valjalo. Bivša predsjednica saborskog Odbora za obrazovanje, Gordana Rusak, 

izjavila je kako bi to značilo da ćemo za deset ili petnaest godina imati inflaciju sociologa, psiho-

loga, humanista, a deficit ljudi s tehničkim zanimanjima. Tko će uzimati teže predmete, ako mogu 

lakše. Ne znam je li gospođa Rusak pogledala previše epizoda Teorije velikoga praska da tako ola-

ko izjavljuje da su društvene znanosti lakše od prirodoslovnih? Da, stalno govorimo o nedostatku 

stručnjaka za STEM područja. Nedostatku liječnika. Nedostatku poduzetnika i tvornica. No, ne mo-

žemo ekonomske probleme države rješavati na način da svakome već u vrtiću odredimo kojim će 

se zanimanjem jednoga dana baviti. 

Novinarski radovi učenika srednjih škola

410 // LiDraNo 2017.



PREDLOŽENI

Stado ovaca

Ali zašto se uopće svim tim problemima čudimo ako je jasno da oni započinju samim obrazova-

njem? Zbog lošega načina na koji se svi, a osobito prirodoslovni predmeti, predstavljaju učenicima još 

u osnovnoj školi, gradivo im izgleda nesavladivo i tako se u početku javlja loš stav prema njima. Mogu 

primijetiti kako se srednjoškolci cijelo vrijeme pokušavaju etiketirati kao stado ovaca koje ne zna raz-

mišljati svojom glavom, što je pokazala i gore navedena izjava. Ali uz obrazovni sustav u kojem ne 

moramo znati ništa više od teksta iz udžbenika, od početka do kraja, i tako za svaki od desetak pred-

meta koje slušamo, nije li licemjerno govoriti o nama na taj način? Zašto stalno pokušavamo stvoriti 

male robote koji ne trebaju razmišljati, biti svjesni sebe i svojih mogućnosti, a s druge ih strane kriti-

zirati? Jedna od ključnih promjena koju donosi kurikularna reforma jest razvijanje kritičkog mišljenja 

kod djece, ali očito ćemo ostati na štrebanju i recitiranju gradiva. Znate, to je puno jednostavnije. Zar 

pokušavamo izbjeći ljude poput današnjih političara, koji će se buniti svakoj zamisli koja bi mogla po-

moći državi? Slažem se da ljudi koji razmišljaju vlastitom glavu samo kako bi ostvarili vlastitu korist 

nisu najpotrebniji društvu. No opet, što ako se takve zamisli kasnije neće ni pojavljivati? Zar zbilja 

mislimo da je bolje odgajati ljude koji će samo kimati glavom na sve što im se kaže? Isto kao što su 

morali kimati glavom dvanaest godina provedenih u školskim klupama. Ako mislite da nismo sposob-

ni donijeti odluku koje ćemo predmete slušati sa 17 godina, zašto mislite da možemo izabrati zanima-

nje s 15? Mi nemamo pravu mogućnost i slobodu izbora ni u jednom dijelu našega obrazovanja, osim 

onda kada treba izabrati koju ćemo srednju školu i fakultet upisati, ali i o tom bi se kvaziizboru dalo 

raspravljati. Kako očekivati da ćemo napraviti dobar izbor kada nismo imali priliku birati ikada prije? 

Čvrst temelj

Bivša ministrica rada i mirovinskog sustava izjavila je da je problem što se jako veliki broj upisu-

je u gimnazije, i da na kraju ta količina visoko obrazovanih ljudi ni u Hrvatskoj niti igdje u svijetu nije 

potrebna. Istina je da je visoko obrazovanje danas lakše nego prije steći zbog većeg broja fakulte-

ta u zemlji. Također, veći je broj radnih mjesta otvoren onima sa srednjim stupnjem obrazovanja. 

Nažalost, bez osnovne industrije koja bi pokrenula zapošljavanje, postoji velik broj ljudi koji ipak ne 

uspijeva pronaći radno mjesto jer njihova zanimanja nisu kompatibilna s onima koja se traže. Pre-

ma podacima iz 2015., na tržištu rada 34% poslodavaca tražilo je osobe s visokom stručnom spre-

mom, a nju je posjedovalo 17% tražitelja posla. Dakle, ne bih rekla da problem leži u učenicima koji 

upisuju gimnazije i potom fakultete, problem je u sveukupnoj podcijenjenosti i zastarjelosti stru-

kovnog obrazovanja. I opet se vraćamo na to da ono treba promjenu. Kurikularnom reformom stru-

kovno obrazovanje trebalo bi se promijeniti dijeljenjem školovanja u dva ciklusa, od kojih bi se drugi 

temeljio isključivo na radu. Na taj bi način učenici bili prilagođeniji fleksibilnosti tržišta rada i gos-

podarskim potrebama. Probleme koje imamo u državi i lošu ekonomsku situaciju očigledno neće ri-

ješiti oni koji sada sjede na vlasti, već ćemo rješavati upravo mi, koji sada moramo trpjeti besmisle-

na prepucavanja s kojima nitko nije na dobitku. Obrazovanje je temelj društva, a sigurno želimo da 

on bude siguran i čvrst jer bez njega ne možemo dalje. Ono je svima prioritet, djeca i njihova prava 

svima su na prvome mjestu, ali na kraju je jasno kako će druge stvari uvijek biti važnije od toga. 

Tako je ekspertna radna skupina kurikularne reforme, na čelu s Borisom Jokićem, podnijela zahtjev 

za razrješenje dužnosti. Građani uvijek moraju biti ispred politike, izjavio je Jokić. No, kada će se 

politika maknuti s puta dobrim idejama i važnim ciljevima? Nadam se da kurikularnoj reformi nije 

kraj i da će obrazovanje doista postati prioritet našega društva. Također se nadam da će oni koji 

ga već danas mogu mijenjati prestati čekati i u svojoj okolini započeti stvaranje boljega školstva. 

Marta Paladin, 2. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Henrieta Barbarić
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OBRAZOVANJE KAO PREDIZBORNA FLOSKULA 

Od prosječnog učenika do 
prosječnog djelatnika
Svakom učeniku, učitelju, nastavniku, profesoru i roditelju jasno je da s 
hrvatskim obrazovnim sustavom puno toga nije u redu. Usprkos tomu, 
obrazovanje nikada nije bilo prioritet hrvatskim političarima. Ali krajnje je 
vrijeme da postane prioritet kako političara, tako i javnosti 

Čovjek uči dok je živ, a njegovo obrazovanje započinje u djetinjstvu. Finski učenici od ranog dje-

tinjstva uče igrajući se, kanadski učenici slušaju predmete na dvama jezicima, a hrvatski učenici imaju 

posebnu čast u djetinjstvu zamrziti učenje. 

Već u osnovnoj školi učenici su preopterećeni opsegom nastavnoga sadržaja: gradiva je puno, a vre-

mena malo. Zbog toga su nastavnici prisiljeni protrčati gradivom, a učenici su prisiljeni neke stvari pro-

laziti sami. Već u djetinjstvu stvaraju averziju prema učenju: pokušavaju naučiti stvari koje im nisu jasne 

jer nastavnici nisu imali vremena objasniti ih, ne uspijevaju u tome i, na kraju, zamrze učenje. Prosječan 

hrvatski učenik uči pred testove i odgovaranja, uči da bi dobio dobru ocjenu i, u većini slučajeva, vrlo brzo 

zaboravi gradivo nakon testa. Takav učenik nagomila dobre ocjene, kao i 70% posto učenika prođe s od-

ličnim uspjehom i lako se upiše u zahtjevnu srednju školu, bez stečenog pravog znanja i radnih navika. 

Često se od nastavnika u srednjim školama može čuti kako dolaze generacije koje sve manje zna-

ju. Naravno, za to možemo kriviti tehnologiju, lijenost ili previše zaposlene roditelje, ali to ne umanju-

je činjenicu da je program koji bi se trebao proći u osnovnoj školi prenatrpan, zbog čega se ne stigne 

kvalitetno obraditi. Osnovnoškolski odlikaši dolaze u srednju školu bez stečenih radnih navika jer kam-

panjsko učenje nije dovoljno za odlične ocjene te ponovno uče samo da bi dobili dobre ocjene i još više 

produbljuju svoju mržnju prema učenju. 

Kako izići iz začaranoga kruga? 

Poseban problem stvara se prilikom učenja težih predmeta. Da bi se bez problema moglo savladati, 

primjerice, matematiku na srednjoškolskoj razini, potrebno je samostalno vježbati. Prosječan hrvatski 

učenik ponekad napiše zadaću i uči eventualno dva dana prije testa. Nauči tipologiju zadatka koja bi 

mogla biti u testu, a ako se slučajno pojavi zadatak koji nije spomenut na satu, nema pojma kako ga 

riješiti. Prosječan hrvatski učenik, nakon što dobije lošu ocjenu iz testa, tuži nastavnika koji je bezo-

brazno dao zadatak koji nikad nismo radili svojim roditeljima, a roditelji nerijetko dođu u školu kako bi 

prozvali zlobnog nastavnika koji se usudio od njihovog djeteta tražiti znanje. Loši rezultati iz prirodo-

slovnih predmeta prosječnog hrvatskog učenika odbijaju od tih područja, iako su upravo ona najtraže-

nija na tržištu rada.

Prosječni hrvatski učenici odlaze na fakultete, postaju prosječni hrvatski studenti, a neki od njih 

postaju prosječni hrvatski nastavnici koji su premalo plaćeni za svoj posao i rijetko kada imaju motiva-

cije raditi nešto više s učenicima. Da su nastavnici premalo plaćeni, svjestan je i ministar MZOS-a, P. 

Barišić, ali ne razumije zašto nastavnici negoduju jer su, kako kaže, jako dobro duhovno plaćeni za svoj 

posao. Šteta što svoje duhovno bogatstvo ne mogu ponuditi kao jamstvo za kredit. 

Prosječan hrvatski nastavnik uči prosječnog hrvatskog učenika da bude prosječan, uči ga kako 

zapamtiti, a ne kako razumjeti. Tužno je što se cjelokupno srednjoškolsko obrazovanje svelo na Prof., 

hoće to biti na maturi? Učenici nemaju volje učiti predmete koje ne polažu te, iako postaju visokoobra-
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zovani građani, ne znaju osnove iz područja koja im nisu osobno zanimljiva. Čitanje lektira svodi se na 

čitanje djela koja su na popisu za esej, a ostala se toliko ignorira da većina učenika ne pročita ni kratki 

sadržaj. Ako ćemo samo osposobljavati učenike da prođu maturu, zašto onda uopće idu u školu? Ionako 

velik broj učenika upisuje pripreme na privatnim veleučilištima. 

Začarani krug prosječnosti doveo nas je ovdje gdje smo sada - prosječan hrvatski učenik ispodpro-

sječan je na PISA testovima, prosječan hrvatski student studira na natprosječno lošem zagrebačkom 

sveučilištu koje je iza 800. mjesta u analizi kvalitete 1000 sveučilišta, a prosječan hrvatski nastavnik s 

pravom se žali na svoju ispodprosječnu plaću. 

Što još možemo uništiti? 

Velik dio hrvatske akademske zajednice uvidio je da ovakav sustav obrazovanja više ne funkcioni-

ra, a produkt toga razmišljanja bila je Cjelovita kurikularna reforma. Okupili su se stručnjaci i svojom 

kompetencijom odlučili promijeniti hrvatsko školstvo: manje učenja napamet, više kritičkog i logičkog 

razmišljanja i proširivanje informatičke pismenosti samo su neka od područja na kojima se radilo. Ali 

onda je Ekspertni tim zatražio razrješenje jer su shvatili da nemaju dovoljnu podršku nadležnih institu-

cija. Ionako je zvučala previše dobro da bi bila istinita. 

Nemar prosječnog hrvatskog političara za obrazovanje digao je cijelu Hrvatsku na noge. Više od 

40 000 građana (minus građani koji su, prema riječima Krešimira Miletića, čekali tramvaj na glavnom 

zagrebačkom trgu) diljem Hrvatske, pod parolom Hrvatska može bolje, dalo je podršku Reformi. Na-

dajući se da će nešto poći na bolje, građani su slušali predizborna obećanja političkih stranaka. Obe-

ćano nam je bolje obrazovanje, nastavak reforme, više novca za školstvo. Od prijevremenih izbora 

prošlo je više od četiri mjeseca. Ništa od toga nije ostvareno. Sektor znanosti i obrazovanja dobio je 

2016. godine 158 milijuna kuna manje nego prethodne godine. Prosječan hrvatski građanin još jednom 

se uvjerio kako predizborno obećanje prosječnog hrvatskog političara ništa ne vrijedi. Navikli smo 

da nam obećaju imaginarne mostove i željeznice za koje nikad nema novca nakon izbora. Ali tužno je 

što je i obrazovanje postalo još jedna u nizu predizbornih floskula. U razvijenijim zemljama obrazova-

nje je ključan temelj društva; u Hrvatskoj, obrazovanje je ključna riječ za ekspresan dolazak na vlast. 

Može li Hrvatska bolje? 

Aktualni ministar MZOS-a, Pavo Barišić, plagirao je svoj diplomski rad, a Odbor za etiku to je i po-

tvrdio. Ministar nije dao ostavku. Dok je čovjek koji nije mogao sam napisati svoj diplomski rad i legiti-

mno diplomirati ministar obrazovanja, apsurdno je govoriti o poboljšanju kvalitete obrazovanja u Hr-

vatskoj. Zašto bismo se mi trebali truditi sami pisati radove kada ih možemo prepisati i postati ministri? 

Do sada smo se mogli uvjeriti kako političari neće biti ti koji će svojim zalaganjem vući hrvatsko ob-

razovanje naprijed. Promjena mora doći od nas, prosječnih hrvatskih učenika, studenata i nastavnika. 

Trebamo li prepisivati na ispitima i time riješiti sve svoje probleme? Ne. Stvorit ćemo generacije vara-

lica koji nisu kompetentni za obavljanje posla za koji su se školovali. Prosječan učenik koji prepisuje u 

srednjoj na testu iz povijesti jednog će dana postati prosječan student farmacije koji prepisuje na testu 

iz farmakologije. Je li farmaceut koji je prepisivao svoje znanje o lijekovima osoba koja bi nam trebala 

davati savjete o istima? 

Nastavnici i učenici imaju zajednički cilj, obrazovanje, te na njemu moraju zajedno raditi. Podučavaj-

mo i učimo zbog znanja, ne zbog ocjena. Jedino ćemo tako odgojiti ljude koji su stručni, sposobni i kompe-

tentni za svoj posao. Tko zna, možda se u takvom sustavu pojavi i političar koji, za promjenu, zna što radi. 

Iris Delić, 4. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Henrieta Barbarić
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 PROŠETALI SMO NOVOOTVORENIM TUNELOM

Tunel Grič: Nova zagrebačka atrakcija
Grad Zagreb dobio je novu turističku atrakciju. Riječ je o tunelu Grič koji 
spaja Mesničku i Radićevu ulicu. Uređenje tunela započelo je u travnju 
2016. godine, a tunel je po prvi puta za javnost otvoren u srpnju. Njegovo 
otvaranje izazvalo je veliko zadovoljstvo i zanimanje. Budući je godinama 
bio zapušten, najava njegove restauracije izazvala je oduševljenje mnogih 
Zagrepčana. Tunel smo posjetili i mi te kao i mnogi drugi, bili oduševljeni. 

Tunel kao tunel, reklo bi se, no kada hodate kroz prolaz koji je za vrijeme Drugog svjetskog rata 

služio kao sklonište, a u njemu još čujete i instrumentalnu glazbu i hodate pod osvjetljenjem… osta-

jete ushićeni. Prolaz je dugačak oko 350 metara, službeni naziv je „Tunel Grič” jer se nalazi ispod 

starog grada Gradeca (Griča), a njegova sveukupna površina iznosi 2100 četvornih metara. Da bi-

smo obišli cijeli tunel, nije potrebno više od pet minuta.

Povijest tunela

Tunel Grič projektiran je 1943.godine, u vrijeme Nezavisne Države Hrvatske, kada su započela 

saveznička bombardiranja. Njegovo projektiranje završeno je 1945. godine. U tunelu se mogu vi-

djeti i natpisi iz onoga vremena koji su tijekom preuređenja djelomično restaurirani. „Prepusti sje-

dalo starijem”, „Opomeni onog tko se ne drži reda”, „Ulaz i izlaz desnom stranom”, samo su neki od 

njih. Tijekom 90-ih godina, za vrijeme uzbuna, tunel je služio kao sklonište, a nakon rata u njemu je 

održano nekoliko izložbi, prezentacija i partyja. 

Nakon 90-ih tunelu se pokušavao naći smisao i funkcija pa je tako služio i kao garaža i kao 

atomsko sklonište. Ali ništa od toga nije potrajalo i godinama je stajao prazan, zapušten i derutan. 

2009. godine usvojena je ideja Nede Cilinger o osnivanju Muzeja dodira, međutim ni ta ideja nije 

zaživjela. Tunel je ostao zapušten sve do preuređenja, u travnju 2016.godine. 

Tunel ima tri, odnosno četiri izlaza. Kada uđete u Mesničkoj ulici, jedan će vas prolaz odvesti 

do Tomićeve 5a, odnosno do parka poznatijeg kao Art Park, dok drugi vodi u još uvijek neuređeni 

dio koji nema izlaza, ali gleda na Ilicu. Treći prolaz odvest će vas u Ilicu 8 do kafića Vespa, a četvrti 

vas prolaz dovede ravno u Radićevu ulicu. Da biste prošli cijeli tunel, kao što smo već spomenuli, 

treba vam oko pet minuta.

Tunel je osvijetljen cijelom dužinom i u njemu svira glazba. Inače je prazan, osim što se u njemu 

nalazi moderno uređeni toalet. Međutim, tijekom Adventa u Zagrebu, tunel svojom rasvjetom, sce-

nografijom i velikom 3D instalacijom na stropu pokušava dočarati ugođaj Božića na Sjevernom polu. 

Nekoliko nedostataka

Da ne bi ispalo kako vam prodajemo priču o potpunom savršenstvu koje ima zanimljivu povije-

snu pozadinu, treba napomenuti da u tunelu još nisu riješeni svi problemi. Jedan od njih je i kapanje 

vode na nekim njegovim dijelovima.

Ono što tunel još uvijek nema, dobra je priča koju ima svaka druga turistička atrakcija. Primje-

rice, tisuće i tisuće turista svake godine posjeti Julijin balkon u Veroni, iako znaju da nema govora 

o autentičnosti. Ovdje je zapravo riječ o marketinškom triku, a jedan takav potreban je i zagrebač-

kom tunelu. 
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Samim tunelom i njegovom povijesnom pozadinom oduševljeni su i mnogi turisti. Ono što po-

sebno zabrinjava Zagrepčane, ali i gradske vlasti, je vandalizam. Stoga je tunel tijekom noći zatvo-

ren. Radno vrijeme tunela je od 9 do 21h, a za vrijeme Adventa u Zagrebu, radno vrijeme se produ-

ljuje pa ga možete razgledati u razdoblju od 9-23h. 

Prošetati ovim tunelom zaista je neopisiv doživljaj. Posebno je iskustvo hodati osvijetljenim 

prolazom uz pratnju instrumentalne glazbe. Uz sve to, na zidovima možete vidjeti i natpise iz Dru-

goga svjetskog rata s raznim porukama. Već sam napomenula da je za cijeli obilazak dovoljno pet 

minuta, a kada ga obiđete, bit ćete obogaćeni za još jedno iskustvo. Prošetali ste povijesnim tune-

lom, tunelom koji je za vrijeme rata mnogobrojnim ljudima poslužio kao sklonište, prošetali ste pro-

lazima u kojima su ljudi otežano disali i bojali se za svoje živote, a vi danas hodate slobodno ovim 

novim kulturnim blagom i turističkom atrakcijom. 

Samo mu još trebamo dodati intrigantnu priču, poput onih iz romana Marije Jurić Zagorke. 

Martina Anđelić, 3. razred

XII. gimnazija

Voditeljica: Biserka Malenica

Ana Jurčević, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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ISTRAŽILI  SMO ŠTO SE JEDE POD VELIKIM ODMOROM

Mmm... pa to je fino!
„Oko nas je sama junk hrana, zato ja uzmem nešto od kuće i ne debljam se 
hranom koja mi ne pruža nikakvo zadovoljstvo.” 

Veliki odmor sigurno je najvažniji dio nastavnoga dana svakoga učenika, vrijeme je to u kojem 

je svaka minuta dobro isplanirana i utrošena. Svašta se stigne u tih dvadeset minuta; prošetati s 

voljenom osobom, naučiti nešto u zadnji čas, unijeti potrebnu dozu nikotina, ali i nešto pojesti. Je-

lovnik nije reprezentativan, a učenici se uglavnom odluče brzim korakom otići do prve pekarnice 

ili obližnjeg dućana. O kvaliteti i ponudi tih mjesta uopće nećemo raspravljati. Naravno, uvijek se 

može skoknuti u podrum do školske kantine, ali ona ima visoke cijene za ono što nudi. Repertoar 

jest širok (ako ne zakasnite, možete pronaći i fornete), ali kvaliteta ni ovdje nije zadovoljavajuća. 

Neki učenici svoje nezadovoljstvo ne prikrivaju: „U kantinu idem samo kada nemam nijednu drugu 

opciju.”

Halo, catering!

U školi postoji moda, već se može reći i tradicija, naručivanja hrane iz obližnjeg cateringa, koji 

svakim danom ima sve više posla. Iako ima pritužaba na točnost njihova dolaska, đaci su zadovoljni 

njihovim sendvičima s pohanom ili pečenom piletinom koji po cijeni odgovaraju sendviču u kanti-

ni, ali su mnogo ukusniji. Nije im strano ni naručivanje vidljivo skupljeg kebaba koji je, kako jedna 

učenica kaže, „odlična je kombinacija ukusnog mesa, umaka i svih ostalih dodataka”. Trend koji je 

stigao s istoka svojim okusom izaziva ovisnost, kao i većina brze hrane, i postaje sve popularniji 

među mladim generacijama. 

Vidjeti nekoga s voćem u ruci prava je rijetkost, eventualno se nađe poneka banana ili jabuka. 

Naši učenici nemaju naviku jesti zdravo - tužna, ali istinita činjenica. Ipak, stanje se promijeni kada 

dobijemo pošiljku mandarina ili jabuka pa zavlada opće oduševljenje među đačkom populacijom, 

ali i opća žalost među profesorima kojima predstoji višetjedna borba protiv konzumiranja voća na 

satu. 

I nošenje hrane od kuće prava je rijetkost. Postupak normalan u razvijenijim zemljama na za-

padu i istoku, gdje imaju čak i posudice koje mogu same zagrijati hranu, kod nas nije zaživio (ili 

preživio, jer u vrijeme naših roditelja bio je uobičajen). Što je uzrok tome? Možda je u pitanju, kako 

kaže jedna učenica, lijenost. Ona otkriva: „Jednostavno mi se ne da doma raditi nešto za jelo, ne 

stignem.” A možda je sram koji se često javlja među mladima bez jasnoga razloga i uzroka, jedno-

stavno - lakše se uklopiti, pa čak i hranom, nego izdvajati. 

Što se krije u zdjelici?

Iako se u medijima stalno čuje kako se Hrvati, posebno mladi, loše hrane i postaju sve deblji u 

ranijoj dobi života, iako se vode kampanje protiv nepravilne prehrane, pa čak sve više veleplaka-

ta (tzv. džambo) upozorava na to, na školskim se hodnicima slika velikoga odmora ne mijenja. Biti 

malo drukčiji nije lako. Možda je odbojna činjenica da bi se trebalo nešto pripremiti unaprijed za 

sutrašnji dan, ali za to je uglavnom zadužena majka, o čemu svjedoči i jedna učenica: „Ja imam 

hranu sa sobom samo kad mi ju netko pripremi.” Ipak, ima onih koji već duže vrijeme nose hranu u 

zdjelicama od kuće, a to rade jer, kako kažu, nemaju što kvalitetno kupiti u blizini škole. Za one koji 
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paze na prehranu pronalazak prave hrane može biti veliki problem. „Oko nas je sama junk hrana 

i pretvaramo se u Amerikance s takvim načinom prehrane. Zato ja uzmem nešto od kuće i ne de-

bljam se hranom koja mi ne pruža nikakvo zadovoljstvo”, govori jedan maturant. Upravo to zado-

voljstvo moglo bi biti dobar motiv - nešto fino, nešto za što znaš kako je i gdje napravljeno sigurno 

pruža veću snagu i izdržljivost za nastavak dana. Đaci koji su nosili hranu od kuće u posudicama 

na početku su bili podrugljivo gledani, ali su pomalo oni oko njih, bar njihovi prijatelji iz razreda, 

shvatili prednosti tako da se postupno povećao broj posudica na hodniku. Na meniju se zna naći 

tjestenina, riba, čak i jela na žlicu. Robin nam je rekao: „Nosim hranu koju sam imao za ručak ili si 

ispečem piletinu i skuham rižu, to mi je najjednostavnije." Možda je ipak to najsigurniji put: malo po 

malo utjecati jedni na druge pozitivnim primjerima, biti pokretači trendova.

Mia Feratović, 4. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić

Lovro Hubzin, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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INTERVJU S IANOM GRGIĆEM

Volontiranje kao ovisnost
Budući da je prošla školska godina bila obilježena intenzivnim radom 
školskoga Volonterskog kluba, odlučili smo razgovarati s jednim od naših 
najpredanijih volontera Ianom Grgićem iz 2. F, o njegovim volonterskim 
iskustvima s izbjeglicama tijekom izbjegličke krize.

Kad si, kako i zašto počeo volontirati? 

Moji roditelji pokrenuli su u kolovozu 2015. humanitarnu inicijativu Are You Syrious. Počeo sam 

tako što sam u listopadu 2015. sjeo u kombi s volonterima koji su kretali za Bapsku na hrvatsko-

srpskoj granici jer je tad bio štrajk profesora pa mi se oslobodilo nekoliko dana. Zanimalo me kako 

to izgleda i je li istina ono što su tad prenosili mediji.

U kojim si volonterskim projektima dosad sudjelovao?

Sudjelovao sam gotovo u svim vrstama volonterskoga rada s izbjeglicama, osim u administrativ-

nome radu. Bio sam na terenu, na graničnome prijelazu ili u izbjegličkome kampu dijelio donacije koje 

su tamo donesene, razgovarao s ljudima, pomagao... Osim toga, radio sam u skladištu, razvrstavao 

donacije i nosio kutije. Sudjelovao sam i u tzv. senzibilizaciji javnosti na predavanjima, festivalima itd.

Gdje si sve dosad bio i koliko si puta sudjelovao u takvu radu?

Bio sam, od graničnih prijelaza, u Bapskoj, Bregani, Rigoncu i Kelebiji. A baš od kampova, bio sam u 

Brežicama, Dobovi I, Dobovi II te u Kelebiji, koja je napola i kamp. Rigonce dvaput, sve ostalo jedanput.

Kako su tvoji roditelji reagirali na tvoju želju za volontiranjem na granici? 

Nisu se bojali jer se i sami bave volontiranjem, no nevoljko su me pustili. Ne puštaju me samoga 

da izlazim iz Hrvatske, nego moram ići u pratnji nekoga koga znaju.

Koje je tvoje najgore volontersko iskustvo?

Moje najgore iskustvo bilo je u Rigoncu. Ljudi su, umjesto da hrvatsko-slovensku granicu prije-

đu u vlaku, zbog odluke slovenske vlade morali napustiti vagone i hodati nekoliko kilometara. Za-

tim bi na polju čekali 10 - 12 sati da po njih dođu busevi koji su ih trebali voziti do kampa. Postojala 

su samo tri busa, a ljudi je u jednoj turi bilo 1000 - 1500, što znači da je većina ljudi morala još hoda-

ti. Ti su ljudi bili premoreni i gladni. Tad su bila oko 2 stupnja, padala je kiša, to je bila humanitarna 

katastrofa. Bilo im je toliko hladno da su palili plastiku da se zagriju, sve je smrdjelo. Postojala su 

možda četiri WC-a na 1500 ljudi. Izgledalo je nestvarno!

Koje je bilo tvoje najbolje iskustvo?

Vjerojatno moje prvo volontiranje u Bapskoj. Jedan od zanimljivijih trenutaka, ne mogu baš reći 

lijepih, ali tragikomičnih, bio je kad je došao čovjek koji je stariju ženu, koja je bila invalid, vozio u 

tačkama. Ispalo je da Makedonci imaju više tačaka koje dijele ljudima s invaliditetom. Na tačkama 

je pisalo: „Vlasništvo Republike Makedonije, vratiti tu i tu!” Mislim da smo na kraju čak i vratili te 

tačke samo da im pokažemo koliko je to besmisleno.
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Drugi, možda ljepši trenutak bio je kad je sanitarna inspekcija odlučila zabraniti da dijelimo sa-

nitarno ispravnu hranu u Bapskoj zato što nismo imali određene dozvole. Tamo je bio jedan švedski 

kuhar, podrijetlom Iranac, koji je tad odlučio prestati kuhati, priredio je banket od voća, slatkiša, 

svega, pokrio ga platnom i naložio vatru pokraj stola. Ubrzo je došla grupa u kojoj je bilo nekoliko si-

rijskih glazbenika. Bili su premoreni, bojali se i ugledali vatru. Tad je kuhar podigao platno i dočekao 

ih je banket! Onda su svirali oko te vatre, i to je bio jedan od rijetkih lijepih trenutaka u tome užasu.

Smatraš li da su te ta iskustva promijenila?

Definitivno. Jer to nisu male stvari, vidjeti toliku ljudsku patnju. To je stvarno šokantno. Upozna 

se nevjerojatno mnogo ljudi, nauči se nešto novo. Svako takvo iskustvo mijenja čovjeka.

Jesi li se ikad bojao u takvim situacijama?

Ne mogu baš reći da sam se bojao… Ali često sam bio pod velikim stresom i bilo mi je jako ne-

ugodno.

Koje su emocije prevladavale?

Nekada, na onim prvim, najkaotičnijim terenima to su bili samo jad i očaj, ali uvijek je postojala 

i nekakva nada. Istodobno vidi se nevjerojatna ljudska patnja i odnos Europe prema tim ljudima, ali 

i što su sve obični ljudi spremni učiniti da pomognu. U isto vrijeme nekakav bijes prema europskim 

vladama i razočaranje ljudima koji donose odluke, ali i nekakva lijepa emocija koju je teško točno 

opisati.

Kako bi komentirao percepciju javnosti i svojih vršnjaka u RH o migrantskoj krizi? Je li 

percepcija krize bitno drukčija u susjednim zemljama u kojima si sudjelovao u akcijama?

Mislim da ljudi u Hrvatskoj drukčije gledaju na izbjeglice nego ljudi u drugim državama. Osobito 

ljudi u istočnoj Slavoniji, gdje su izbjegličke kolone nedavno prolazile zato što su oni sami bili izbje-

glice, dok, recimo, u Sloveniji, Makedoniji i osobito Mađarskoj ljudi nemaju toliko svježa vlastita sje-

ćanja i oni se jednostavno ne mogu poistovjetiti s time. Svaki put kad smo bili negdje u Hrvatskoj, 

ljudi bi nam pomagali. Bilo je trenutaka kad bi policajci, iako su dobili naredbe da ne smiju pomaga-

ti, jednostavno počeli spontano donositi i dijeliti donacije.

Koje su razlike između tvojega prvog i zadnjeg volonterskog iskustva?

Prvo iskustvo bilo je posve kaotično. Ni nevladine organizacije ni neovisni volonteri nisu znali 

što i kako. Vlade su još manje imale pojma što se događa. Općenito je bilo više ljudi, manje dona-

cija iako su se brže slijevale. Bio sam u studenome u Kelebiji. Sad je beznađe zamijenilo kaos. Sad 

su granice više-manje zatvorene, manje je ljudi. Mnogo se kampova zatvara. Ljudi se smrzavaju, 

npr. u Srbiji. Ove se zime smrznulo nekoliko desetaka ljudi u Europi, a da ne govorim o tome koliko 

ih se utopilo. Situacija se poprilično promijenila. Iz kaosa u kojemu ipak ima nade prešla je u sivilo.

Koliko je fizički i psihički naporno sudjelovati u takvim akcijama? Zašto misliš da ljudi ipak 

sudjeluju i stalno se vraćaju?

Fizički je jako naporno. Moje prvo volontiranje, Bapska, po hladnoći, možda 2 - 3 stupnja i kiša, 

tri dana nisam spavao ni jeo. Vratio sam se doma bolestan. U Rigoncu isto, nekoliko dana bez hra-

ne i sna. Ali s druge strane, ti kaotični tereni bili su puni adrenalina. Stalno dolaze nove kolone... 

Ovaj je bos, onaj je u kratkim rukavima, pada kiša, policajci se deru, psi reže. To nekako pomaže 

da se prevlada fizički napor. A psihički, pa psihički je... grozno. A zašto ljudi ipak sudjeluju u tome i 

Novinarski radovi učenika srednjih škola

LiDraNo 2017. // 419



PREDLOŽENI

dalje? Jednostavno, te scene tjeraju te da radiš bez obzira na to koliko si umoran. A psihički napor 

postane ovisnost. Kad se radi o takvim situacijama, to je valjda kao kad se ljudi navuku na skakanje 

s padobranom. Čovjek se navuče na te intenzivne situacije. Većina ljudi koja jednom ode na teren, 

stalno se vraća.

Što bi savjetovao svojim vršnjacima ili ljudima općenito koji se žele priključiti takvim 

volonterskim aktivnostima?

Za početak da probaju volontirati u skladištima, da probaju učiti azilante jezik države u kojoj 

žive. Recimo, ljudi u hotelu Porin u Zagrebu svi jako žele naučiti hrvatski, ali imaju jedan sat hrvat-

skoga tjedno jer ih nema tko poučavati. A što se tiče terena, to je i sad potrebno jer se ljudi smrza-

vaju. Ako je tko u mogućnosti putovati do Srbije ili Bugarske i tamo volontirati, apsolutno bi trebao. 

To je posebno iskustvo.

Nika Livaković, 2. razred

Klasična gimnazija

Voditelj: Igor Medić
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Ida Kalabić, mentorica: Anita Parlov, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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DRUGOMAJSKA
Industrijska strojarska škola
Urednik: Dominik Mustač
Voditelj: Dragomir Bjelanović

Ljetopis XVI. gimnazije
XVI. gimnazija
Urednica: Ines Kocijan
Voditeljica: Ana Bedek
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CENER
X. gimnazija „Ivan Supek”
Urednica: Mateja Radoš
Voditeljica: Ružica Filipović

DOPING
II. gimnazija
Urednica: Paula Hađur
Voditeljica: Ivana Plazonić

LABOS
Prirodoslovna škola Vladimira 
Preloga
Urednica: Iris Delić
Voditeljica: Henrieta Barbarić

SVITANJA
Ženska opća gimnazija Družbe 
sestara milosrdnica
Urednica: Magdalena Lugarić
Voditeljica: Donata Mikić

DVANAESTERAC 
XII. gimnazija
Urednica: Magdalena Vrgoč
Voditeljica: Biserka Malenica

VRANEC
Gimnazija Lucijana Vranjanina
Urednica: Irena Katavić
Voditeljica: Jelena Banjac

MAJSTORI MY STORY
Obrtnička i industrijska 
graditeljska škola
Urednik: Luka Brkić
Voditeljica: Silvia Vladić Vrban

GVAK
Grafička škola
Urednica: Lucija Blažan
Voditeljica: Bojana Pralica

OD GLAVE DO PETE
Obrtnička škola za osobne 
usluge
Urednica: Darija Šćukanec
Voditeljica: Darija Šćukanec

MI - MLADI
III. gimnazija
Urednica: Mia Feratović
Voditeljica: Maja Ilić

WEB ŠKOLSKI LISTOVI

eKRIK
V. gimnazija
Urednici: Dominik Sič,  
Domagoj Fuk
Voditeljica: Vesna Muhoberac

*predloženi školski listovi za Državnu smotru

PREDLOŽENI*
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RADIJSKE EMISIJE

M. Gavran: Ljubavi Georgea Washingtona
Autori: Nives Šagud, Barbara Oremuš
Poljoprivredna škola
Voditeljica: Anita Hmura

Al' čovjek snuje
Autori: Gabrijela Perković, Romana Dusper
V. gimnazija
Voditeljica: Vesna Muhoberac

Što je zdrava prehrana
Autori: Anamarija Selitaj, Matej Petrić
Privatna umjetnička gimnazija s pravom javnosti
Voditeljica: Ana Petrović
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RADIJSKE EMISIJE

Budućnost to smo mi - Snapchat generacija
Autori: Ivor Vučemilović Jurić, Matej Kota
Prirodoslovna škola Vladimira Preloga
Voditeljica: Sanja Vlahović-Trninić

Odaberi
Autori: Roko Barić, Luka Gelo
Gimnazija Tituša Brezovačkog
Voditeljica: Sandra Vukić Gjeldum

Femy-Friday
Autori: Sara Jurić, Romana Dusper
V. gimnazija
Voditeljica: Vesna Muhoberac
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ŽUPANIJSKO POVJERENSTVO ZA PRIPREMU 
I PROVEDBU SMOTRE UČENIKA SREDNJIH 
ŠKOLA GRADA ZAGREBA - LiDraNo 2017.

PREDSJEDNIK POVJERENSTVA

Zlatko Stić, ravnatelj

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

TAJNICA POVJERENSTVA

Goranka Lazić

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

ČLANOVI POVJERENSTVA

Marijan Šimeg

Sanja Pilić

Trpimir Vicković

Kristian Potočki

Višnja Beus

Henrieta Barbarić
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ŽUPANIJSKO PROSUDBENO POVJERENSTVO ZA 
UČENIKE SREDNJIH ŠKOLA - LiDraNo 2017.

ČLANOVI POVJERENSTVA

Sanja Pilić

Melita Rundek

Aida Bagić

Ružica Filipović

Marijan Šimeg

Damir Brčić

Anita Končar

Mirela Lilek

Trpimir Vicković

Sonja Šarunić

Jelena Popović

Ana Maras

Marija Trapić

Kristian Potočki

Kostadinka Velkovska

Vid Balog

Duško Valentić

Jadranka Tukša
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Zagreb, svibanj 2017. GRAD ZAGREB
GRADSKI URED ZA OBRAZOVANJE, KULTURU I SPORT

26. 
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SMOTRA LITERARNOG, DRAMSKO-SCENSKOG I NOVINARSKOG STVARALAŠTVA 

UČENIKA OSNOVNIH I SREDNJIH ŠKOLA GRADA ZAGREBA, 2017.

26. 
smotra

26. 
smotra


